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ΘΑ ΠΕΡΝΟΥΝ ΑΠΟ ΜΙΚΡΟΣΚΟΠΙΟ

Νομοσχέδιο για έλεγχο των εξαγορών
Οι εξαγορές ιδιωτικών νοσηλευτηρίων από
επενδυτικά ταμεία φέρνουν ξανά στην επι-
φάνεια το νομοσχέδιο για έλεγχο ξένων επεν-
δύσεων. Με το εν λόγω νομοσχέδιο το κράτος

θα μπορεί να παρεμβαίνει όπου θεωρεί ότι
μεγάλοι οργανισμοί πρέπει να προστατευθούν
και να μην «αποκυπροποιηθούν» από ξένους
επενδυτές. Οικονομική, σελ. 3

ΜΝΗΜΕΙΑ

Τα γκράφιτι
των Λιμνιών

Στο πλαίσιο της συντήρησης από τη δικοι-
νοτική Επιτροπή Πολιτιστικής Κληρονομιάς
της εκκλησίας του αγίου Γεωργίου των Λι-
μνιών Αμμοχώστου, αποκαλύφθηκαν εν-
διαφέροντα χαράγματα, που χρονολογούνται
τον 18ο και 19ο αιώνα. Τέχνες, σελ. 8

ΕΠΙΘΕΣΕΙΣ ΣΕ ΔΙΑΝΟΜΕΙΣ

Ρατσιστική βία
από νέους

Οι ανησυχητικοί αριθμοί επιθέσεων, οι δυ-
σκολίες του κλάδου των διανομέων και τα
βήματα αντιμετώπισης του φαινομένου. Η
έξαρσή του προκάλεσε έντονη ανησυχία
στις Αρχές και πάρθηκαν μέτρα για την προ-
στασία των διανομέων. Σελ. 11

Νηφαλιότητα
Η επίσκεψη του προέδρου της
Δημοκρατίας Νίκου Χριστο-
δουλίδη στον Λευκό Οίκο, μετά
από πρόσκληση του Αμερικα-
νού προέδρου Τζο Μπάιντεν,
είναι σαφώς πολύ σημαντική
και δεν πρέπει να υποτιμάται.
Με την πρόσκληση Μπάιντεν
επιβεβαιώνεται εκτός από τον
δυτικό προσανατολισμό της
χώρας και ο σταθεροποιητικός
ρόλος που αυτή διαδραματίζει
στην ταραγμένη περιοχή μας.
Το ίδιο το γεγονός, λοιπόν, δεί-
χνει τις δυνατότητες της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας και τη
δυναμική που έχει αποκτήσει,
γι’ αυτό είναι σημαντικό να
σταθούμε όλοι απέναντί του
με νηφαλιότητα και επίγνωση
για τις πραγματικές μας δυνα-
τότητες. Ούτε μηδενισμός λοι-
πόν, αλλά ούτε και υπέρ το
δέον ενθουσιασμός.  

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Η επίσκεψη του Προέδρου Χριστοδουλίδη
στον Λευκό Οίκο επισφράγισε τον δυτικό
προσανατολισμό της χώρας. Εναν προ-
σανατολισμό που κατέστησε σαφή ο Νίκος
Χριστοδουλίδης μετά την εκλογή του. Η

συνάντηση αποτελεί επιστέγασμα των
υπό άνθηση κυπροαμερικανικών σχέσεων,
που πλέον το αποτύπωμά τους έχει θε-
σμοθετημένη διάσταση με τη μορφή του
στρατηγικού διαλόγου, ενώ τη δική της

σημασία έχει η αναφορά στο Κυπριακό
και σε πλαίσιο λύσης διζωνικής, δικοινο-
τικής ομοσπονδίας. Κατά την επίσκεψη,
τέθηκε επί τάπητος το σύνολο της στρα-
τιωτικής συνεργασίας Κύπρου-ΗΠΑ. Στο

ίδιο πλαίσιο, κυβερνητικές πηγές σημει-
ώνουν πως το θέμα της βίζας θα επιλυθεί
μέχρι το τέλος της θητείας του Μπάιντεν,
δημιουργώντας νέες προοπτικές σε του-
ρισμό και επενδύσεις. Σελ. 3, 4 

ΣΥΓΚΥΒΕΡΝΗΣΗ

Επικοινωνία
μέσω 

πρωινού καφέ
Τρόπο καλύτερης συνεννόησης
προσπαθούν να βρουν Προεδρικό
και συγκυβερνώντα κόμματα. Η
κακή χημεία είναι γνωστή, ωστόσο
μέσω περισσότερων συναντήσεων
και κυρίως του πρωινού καφέ θέ-
λουν να λυθεί το χάσμα επικοινω-
νίας και συχνής διαφωνίας. Σελ. 5

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΤΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ ΣΤΟΝ ΛΕΥΚΟ ΟΙΚΟ

Η επίσκεψη που σφράγισε 
τον δυτικό προσανατολισμό 

Το παρασκήνιο της συνάντησης, η σημασία, οι οικονομικές και αμυντικές προοπτικές

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ

Προτεραιότητα
για το ’28 

έχει ο πρόεδρος 
του ΔΗΣΥ 

Προτεραιότητα για υποψηφιότητα στις
προεδρικές εκλογές έχει ο εκάστοτε
πρόεδρος του κόμματος, λέει στην
«Κ» ο Νίκος Τορναρίτης, διαψεύδοντας
ότι έχει ξεκινήσει η προεδρολογία
εντός ΔΗΣΥ. Πλανάται πλάνην οικτράν,
αναφέρει, αυτός που ασχολείται με
υποψηφιότητες για το 2028. Σελ. 10

ΧΗΜΙΚΟΣ ΕΥΝΟΥΧΙΣΜΟΣ

Πάει στη Βουλή 
η πρόταση

Το ζήτημα του χημικού ευνουχισμού
σε καταδικασθέντες για σεξουαλική
κακοποίηση ανηλίκου θα εξετάσει η
Βουλή το επόμενο διάστημα. Σχετική
πρόταση θα καταθέσει ο βουλευτής
της ΔΗΠΑ Μιχάλης Γιακουμή. Σελ. 16 

ΕΛΛΗΝΟΤΟΥΡΚΙΚΑ

Το ραντεβού 
των ΥΠΕΞ

Τι φέρνει το ραντεβού Γεραπετρίτη -
Φιντάν στις 8 Νοεμβρίου. Ποιοι είναι
οι όροι που θα πέσουν στο τραπέζι
της συνάντησης. Σελ. 19, 20

Οι λεπτές ισορροπίες της αναμέτρησης
D-Day (Democracy day) είναι η Τρίτη για
τις ΗΠΑ, σύμφωνα τουλάχιστον με το φι-
λελεύθερο «μισό» της Αμερικής, που αγωνιά
για τις αυταρχικές τάσεις του Ντόναλντ

Τραμπ, ο οποίος εμφανίζεται ισόπαλος με
την Κάμαλα Χάρις στις δημοσκοπήσεις.
Οποιος κι αν επικρατήσει, πάντως, η επό-
μενη ημέρα των εκλογών δεν θα είναι ανέ-

φελη. Η «Κ» επιχειρεί να καταγράψει όλα
τα σενάρια, διερευνώντας τα γεωπολιτικά
και οικονομικά διακυβεύματα για την Ελ-
λάδα και την Ευρώπη. Σελ. 7, 8, 9, 22

Η μάχη της Κάμαλα Χάρις με τον Ντόναλντ Τραμπ θα κριθεί σε επτά αμφίρροπες πολιτείες. Σε όλες η διαφορά τους είναι στα όρια του στατι-
στικού λάθους. Οι αναλυτές και πολιτικοί που μίλησαν στην «Κ» ομονοούν: Η αναμέτρηση αυτή δεν θυμίζει καμία στο πρόσφατο παρελθόν.

Η ΑΜΕΡΙΚΗ ΑΠΟΦΑΣΙΖΕΙ
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Eκδίδεται σε συνεργασία και μετά από άδεια της εταιρείας
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ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

Σημαίνει πόλεμον: Η Κυβέρνησις του Βερολίνου προτίθεται να κα-
ταγγείλη τας στρατιωτικάς διατάξεις της συνθήκης των Βερσαλλιών
ευθύς μετά το δημοψήφισμα του Σάαρ. Η Γερμανία θα επανήρχετο
τότε εις την ΚΤΕ, θα ανελάμβανε την θέσιν της εις την Διάσκεψιν του
Αφοπλισμού και θα συνήργει εις την συνομολόγησιν της πρώτης

συμβάσεως ήτις θα πε-
ριώριζε τους κατά ξηράν,
θάλασσαν και εναερίους
εξοπλισμούς. Αγγέλλε-
ται εκ Λονδίνου ότι το
«Νταίηλυ Εξπρές» εις το
σημερινόν αυτού κύριον
άρθρον γράφει: «Η Γερ-
μανία σημαίνει πόλεμον.
Σπεύδει να διακανονίση
την εμπορικήν της δια-

φοράν μετά της Μ. Βρεττανίας ίνα επιτύχη παρ’ αυτής οικονομικήν
συνδρομήν, την οποίαν θα χρησιμοποιήση αποκλειστικώς ίνα εφο-
διασθή με νέα όπλα είπέρ ποτε αποφασισμένη να εμπλακή εις πόλε-
μον. Θέλει ν’ ανατρέψη τας συνθήκας διά της βίας των όπλων. Σήμε-
ρον οιοσδήποτε τολμήση εν Γερμανία να ομιλήση κατά του πολέμου,
κινδυνεύη να τυφεκισθή». [Φωτογραφία: Από διαμαρτυρία για τη
Συνθήκη των Βερσαλλιών στη Γερμανία, το 1933.]
Εκεχειρία: Συνήλθε και σήμερον το υπουργικόν συμβούλιον και
εξηκολούθησε την συζήτησιν επί του σχεδίου του κ. Ντουμέργκ περί
μεταρρυθμίσεως του Συντάγματος. Η συνεδρίασις υπήρξε περισσό-
τερον δραματική της χθεσινής, κατ’ αυτήν δε ο Γάλλος πρωθυπουρ-
γός απηύθυνε έκκλησιν προς τους ριζοσπάστας όπως μη διακόψουν
την εκεχειρίαν των κομμάτων. Εν τέλει το υπουργικόν συμβούλιον
απεδέχθη διά πλειοψηφίας τα σχέδια μεταρρυθμίσεως, τα οποία
υπέβαλεν ο πρωθυπουργός κ. Ντουμέργκ.
Ελαττούται: Η εθνική ένωσις υπέρ της αυξήσεως του πληθυσμού
της Γαλλίας εδημοσίευσε στατιστικήν εξ ης προκύπτει ότι εν τω συ-
νόλω του ο αριθμός των γεννήσεων εν Ευρώπη ελαττούται συνεχώς
και κατά ποσοστόν μεγαλύτερον του των θανάτων. Μόνον εις την Ιτα-
λίαν παρατηρείται πλεόνασμα των γεννήσεων επί των θανάτων, το
οποίον κατά το 1933 ανήλθεν εις 419 χιλιάδας.

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

90 χρόνια πριν στην «Κ»
3.11.1934

Κυριακή 3 Νοεμβρίου 2024

ΟΜΗΡ ΟΥ & Σ Ε  Β Ε  Ρ  Η / Γράφει ο ΟΝΑΣΑΓΟΡΑΣ

ΤΑ ΙΟΥΛΙΑΝΑ / Γράφει ο ΣΤΑΥΡΟΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

Αγαπημένο μου ημερολόγιο, δια-
βάζοντας κάποια πικρόχολα σχόλια
για την επίσκεψη του Προέδρου
μας στον Λευκό Οίκο σκέφτομαι ότι
την καταλληλότερη απάντηση δίνει,
σοφά όπως πάντα, ο θυμόσοφος
λαός μας: Αν η ζήλια ήταν ψώρα, θα
γέμιζε όλη η χώρα. Δηλαδή, όσο και
να τρολάρουν κάποιοι τον γηραιό
Μπάιντεν, το γεγονός είναι πως χά-
ρισε στον Νίκο Χριστοδουλίδη την
απόλυτη εμπειρία του American
Dream.

Κατ’ αρχάς και να γέρασε ο Μπάιν-
τεν (που γέρασε) και να μη θυμάται
(που δεν θυμάται) τον δικό μας ολί-
γον τον ενδιαφέρει. Τουτέστιν, σκα-
σίλα του. Το θέμα είναι ότι πέρασε
ως πρόεδρος της Κυπριακής Δημο-
κρατίας το κατώφλι του Λευκού Οί-
κου 28 ολόκληρα χρόνια μετά την
προηγούμενη επίσκεψη του Γλαύ-
κου Κληρίδη. Οπότε και με το ολό-
γραμμα του Μπάιντεν να τον έβαζαν
να μιλήσει, την ίδια χαρά θα έπαιρ-
νε. Δέκα χρόνια το πάλευε ο Νίκος
Αναστασιάδης και δεν του έκατσε.
Ενώ ο Χριστοδουλίδης, με την καλή
προετοιμασία και την ανέλπιστη τύ-
χη που έφεραν τα νέα γεωστρατηγι-
κά δεδομένα, βρέθηκε ξαφνικά
μπροστά στο εμβληματικό τζάκι χα-
μογελαστός και άνετος. 

Στον καφενέ του Χ (Twitter) γρά-
φτηκαν διάφορα ευφάνταστα για
τους λόγους της ξαφνικής επίσκε-
ψης, μια βδομάδα μάλιστα πριν από
τις αμερικανικές εκλογές. Εκείνος
όμως που το τερμάτισε, αγαπημένο
μου ημερολόγιο, είναι ο γνωστός
δημοσιογράφος και συγγραφέας
Μακάριος Δρουσιώτης, o οποίος
αποφάνθηκε (με κάθε σοβαρότητα
φευ!) ότι: «Είναι χείρα βοηθείας
προς τον Χριστοδουλίδη του οποίου
η δημοτικότητα στο εσωτερικό έχει
καταρρεύσει». Πρόκειται για το πιο
γλαφυρό παράδειγμα πώς ένας λα-
ός αισθάνεται μεγαλύτερος από τη
σκιά του. Ή πώς ένα κράτος-κου-
τσουλιά στη Μεσόγειο, πιστεύει

κόντρα στη λογική των μεγεθών ότι
είναι ο ομφαλός της γης. Έλεος, μά-
να μου! Ή για να το πω λαϊκά όπως
η Ελλού: «Άλλην αθκειάσιν δεν εί-
σιεν το Στέιτ Ντιπάρτμεντ τζιαι ο
Μπάιντεν που τη δημοτικότητα του
Χριστοδουλίδη». 

Τίποτα δεν μπορούσε να χαλάσει
το καλό κλίμα για την κυβέρνηση,
αν και ο υπουργός Μεταφορών
Αλέξης Βαφεάδης κατέβαλε μια φι-
λότιμη προσπάθεια. Γιατί το να μι-
λάς για το κυκλοφοριακό με θεω-
ρίες του τύπου «αν δεν έχουν ψωμί
ας φάνε παντεσπάνι» είναι αν μη τι
άλλο προκλητικό. Είπε ο υπουργός,

εν τη σοφία του, ότι θα καθορι-
στούν περιοχές όπου θα κυκλοφο-
ρούν μόνο υβριδικά ή ηλεκτρικά
αυτοκίνητα και τον έκραξε το σύμ-
παν. Όταν κατάλαβε δε την κοτσά-
να, αντί να σιωπήσει τούς έβγαλε
όλους τρελούς ότι δεν το είπε. Μέ-
γα φάουλ, όπως και να το δει κα-
νείς. Πολιτικό δίδαγμα: Το «έξω πά-
με καλά» δεν αρκεί για ν’ αναστρα-
φεί η κακή εικόνα της κυβέρνησης.

Η επίσκεψη στον Λευκό Οίκο μετέ-
τρεψε σε old news και το πολιτικό
φλερτ Αννίτας–Νίκου, που εντελώς
συμπωματικά (sic) έπαιξε σε όλα
σχεδόν τα ΜΜΕ. Το παρασκήνιο λέ-

ει πως το πρώτο καμπανάκι στο
Προεδρικό κτύπησε όταν διέρρευ-
σε η «επανασύνδεση» Αναστασιά-
δη–Αβέρωφ. Δεν έχει σημασία ότι
ο Φούλης αποφάσισε να μην πάει
τελικά στην Πυξίδα για να συμφά-
γει με τον Νίκαρο και την παρέα
του. Η πληροφορία της επαναπρο-
σέγγισης των δύο τέως προκάλεσε
«48 ώρες παροξυσμού στον Λό-
φο», σύμφωνα με αξιόπιστη πηγή
του καρέ. Έτσι αποφασίστηκε η αν-
τεπίθεση.

Ο αρχιτέκτονας της γέφυρας ανά-
μεσα στον Νίκο Χριστοδουλίδη και
την Αννίτα Δημητρίου έχει ονομα-

τεπώνυμο και λέγεται Νίκος Τορνα-
ρίτης, o οποίος ενορχήστρωσε το
φλερτ των νυν, ως απάντηση στο
φλερτ των τέως: από το εξαιρετικό
κλίμα στην τετ α τετ συνάντησή
τους στο προεδρικό μέγαρο, μέχρι
τις διαχύσεις στην παρέλαση της
28ης Οκτωβρίου στο κλασικό τηλε-
οπτικό πνεύμα τού «φιλιούνται και
αγκαλιάζονται». 

Ήταν μια πλούσια εβδομάδα σε ρε-
πορτάζ, αγαπημένο μου ημερολό-
γιο. Και δεν αναφέρομαι μόνο στο
πολιτικό αλλά και στο (κακώς) υπο-
τιμημένο κοσμικό ρεπορτάζ, το
οποίο δεν υπολείπεται πολιτικών

μηνυμάτων. Όπως συνήθιζε να λέει
και ο μακαρίτης ο Χριστόφιας «σε-
μνύνομαι να πω» πως η πηγή μου
στη λεμεσιανή Ριβιέρα είχε πολλά,
αποκλειστικά και ενδιαφέροντα να
πει. Ο λόγος για το πάρτι γενεθλίων
της Έλσας Αναστασιάδη, το οποίο
κρατήθηκε ως επτασφράγιστο μυ-
στικό καθώς όποιος καεί με τον χυ-
λό φυσάει και το γιαούρτι. Η οικο-
δέσποινα ζήτησε από τους προσκε-
κλημένους της να μην αναρτήσουν
φωτογραφίες ή να διαρρεύσουν
πληροφορίες. Έτσι, το «πάρτι της
χρονιάς» ήτανε όντως μια αυστηρά
ιδιωτική υπόθεση. 

Όπως έμαθα, αγαπημένο μου ημε-
ρολόγιο, το πάρτι γενεθλίων δόθη-
κε στο σπίτι της εορτάζουσας με κα-
λεσμένη την κρεμ ντε λα κρεμ της
αστικής Λευκωσίας και επιχειρημα-
τικής Λεμεσού. Παρευρέθησαν 250
άτομα, ανάμεσά τους αρκετοί Ελλα-
δίτες φίλοι της Έλσας Αναστασιάδη
όπως ο Ηλίας Ψινάκης και ο Σάκης
Ρουβάς (αυτό μόνο αν διέρρεε θα
ήταν βούτυρο στο ψωμί των μεση-
μεριανών εκπομπών). Ο Βαγγέλης
Μαρινάκης πάντως δεν ήρθε στο
πάρτι, σε αντίθεση με τη σύζυγό
του που ήταν εκεί.

Το πάρτι είχε αμερικάνικο άρωμα
και θέμα το Studio 54, ενδεχομέ-
νως το εμβληματικότερο club που
υπήρξε ποτέ στη Νέα Υόρκη. Τη δε-
καετία του ’70 κυριάρχησε στη νύ-
χτα με θαμώνες όλους τους σταρ
της εποχής: Από την Μπιάνκα Τζάγ-
κερ που μπήκε στο club καβάλα σε
άσπρο άλογο, μέχρι τη Λάιζα Μινέλι
και τον Άντυ Γουόρχολ. Στο πάρτι
της Λεμεσού στήθηκε ένα ντεκόρ
υπερπαραγωγή, το οποίο σύμφωνα
με την πηγή μου «θα ζήλευε το
Park Lane και το Amara». Αγαπημέ-
νη λεπτομέρεια: δεν προσκλήθηκε
κανένα πολιτικό πρόσωπο και ο νο-
ών νοείτω…

Ιουλία Παλαιολόγου Ουίλσον

Το αμερικάνικο όνειρο

stavros.christodoulou@gmail.com

Ποια η σχέση του θρυλικού Studio 54 με την τέως προεδρική οικογένεια; Όλες οι απαντήσεις στο κοσμικό ρεπορτάζ της Ιουλίας
Παλαιολόγου Ουίλσον.

Ο Λευκός Οίκος και η Μαύρη Μαγεία
Μπορεί να μη γίναμε πρώτο θέμα
στο CNN, αλλά σίγουρα η βδομάδα
που πέρασε ανήκε to our unshaved
President, ο οποίος μπήκε με αυτο-
πεποίθηση στον Λευκό Οίκο σκορά-
ροντας –αλά Μέσι– ένα εξαιρετικό
επικοινωνιακό γκολ και ελπίζοντας
πως στο δεύτερο ημίχρονο (δηλαδή
στο δεύτερο μισό της θητείας του)
θα καταφέρει τη μεγάλη ανατροπή
ενάντια στις δημοσκοπήσεις. 

Η ξανθιά αγαπημένη Παναγιά, νιώ-
θοντας πως αυτές τις μέρες ο Πρό-
εδρος κέρδισε πόντους –εικόνας
τουλάχιστον– έσπευσε να δηλώσει
πως «όλα αυτά είναι συνέχεια της
πολιτικής του ΔΗΣΥ», ενώ η Αλεπού
της Αργάκας το πήρε ένα βήμα πα-
ραπέρα, θυμίζοντάς μας πως αυτός
θέλει να μπούμε και στο ΝΑΤΟ. Με
τα άρβυλα. 

Το ΑΚΕΛ απ’ την άλλη, νοσταλγών-
τας λίγο την εποχή των συνθημάτων
«ΕΟΚ και ΝΑΤΟ το ίδιο συνδικάτο»,
συστήνει να αποφύγουμε τις υπερ-
βολές και τους αχρείαστους ενθου-
σιασμούς. Λογική η σύσταση του
πρώην ερυθρού και νυν ανακαινι-
σμένου ροζ Κόμματος, αλλά καλό θα
ήταν να αναγνωρίσει επιτέλους –
έστω και αργά– τον αιώνια αρνητικό
ρόλο της Ρωσίας στο Κυπριακό,
αφού ποτέ δεν τη βόλευε να τα
βρουν η Ελλάδα με την Τουρκία,
αφού η μεταξύ τους ρήξη δημιουρ-
γούσε πρόβλημα στο ΝΑΤΟ, κάτι που
τη βόλευε. Το ξανθό γένος του βορ-
ρά μάλλον δεν θα μας σώσει.

Τούρκος βουλευτής θεώρησε πως
όλα αυτά συμβαίνουν διότι η Τουρ-
κία επέλεξε να ακροβατεί ανάμεσα
σε Ανατολή και Δύση, ενώ στήριξε
Χαμάς και Χεζμπολάχ, ενέργειες
που της κόστισαν όσον αφορά τη
σχέση της με την Αμερική. Κατέληξε
μάλιστα λέγοντας «αυτοί παίζουν
τάβλι ενώ εμείς σκάκι»! Ικκίπιρον. 
Ποιος του το παραλάλησε του νεα-
ρού μας Νίκου να τον αμφισβητούν
στην Κύπρο και να τον υπολογίζουν
στην Τουρκία. Ουδείς προφήτης
στον τόπο του, όπως ψέλλισε με πα-
ράπονο κι ο Αββακούμιος, πριν κά-
νει έφεση.

Μήπως εμείς τον θεωρούσαμε άμ-
παλο, γιατί τον βάζαμε να παίξει σε
γήπεδα χωράφια –με συμπαίκτες
όπως τον Κουλία– ενώ αυτός είναι
γεννημένος για το Γουέμπλεϊ; Μή-
πως τον θεωρούσαμε μέτριο στο τά-
βλι, αλλά ο άνθρωπος ήταν τελικά
ένας νέος Κασπάροφ, ένας γκραντ
μάστερ του σκακιού; Μήπως τον θε-
ωρούσαμε μέτριο χορευτή, διότι
ενώ ήταν ένας Νουρέγιεφ, γεννη-
μένος για μπαλέτο, εμείς τον βάζα-
με να χορέψει τον χορό του δρεπα-
νιού; Time will tell. Μπορεί τελικά
να μας προκύψει μάγος της διε-
θνούς διπλωματίας.

Και, μιλώντας για μάγους: Κόκαλα
αλεπούς (όχι της Αργάκας), κεφάλι
φιδιού (όχι του καταραμένου όφε-
ως), γυάλινη νεκροκεφαλή (όχι από
το TEMU), καπέλο μάγισσας (από
παιδικό πάρτι) και διάφορες τρίχες
(ναι, ασχολούμαστε με τρίχες) ήταν
τα τεκμήρια στην περιβόητη υπόθε-
ση μαύρης μαγείας (δεν ξέρουμε αν
υπάρχουν κι άλλα χρώματα) που
συγκλονίζει αυτές τις μέρες το παγ-
κύπριο. 

Υπάρχουν ΜΜΕ και sites που έδω-
σαν σε αυτή την –κατά τα άλλα ξε-
καρδιστική– υπόθεση περισσότερη
κάλυψη από ό,τι στην επίσκεψη του
Προέδρου στην Αμερική. Άλλοι λοι-
πόν κερδοσκοπούν με κόκαλα αλε-
πούδων και άλλοι περιφέροντας κό-
καλα ανθρώπων. Δεν ξέρουμε τι εί-
ναι πιο επικίνδυνο αλλά και στις δύο
περιπτώσεις ευθύνεται η αφέλεια
των ανθρώπων. Να υπενθυμίσουμε
σε όλους πως έχουμε φύγει απ’ τον
μεσαίωνα εδώ και μερικούς αιώνες. 

Ποιον κατηγόρησε για λαϊκισμό –εμ-
μέσως πλην σαφώς– ο Δίπλαρος,
αναφορικά με το Νοσοκομείο Τροό-
δους; Τον ίδιο τον Πρόεδρο, ο οποί-
ος, χωρίς να διαβουλευτεί προηγου-
μένως με τους «αχάπαρους» βου-
λευτές Λεμεσού, όπως παραπονέ-
θηκε ο Ευθύμιός μας, χαρακτήρισε
το νοσοκομείο «ντροπή».

Το να σε αποκαλούν λαϊκιστή είναι
σοβαρό, το να σε αποκαλεί λαϊκιστή
ο Δίπλαρος είναι διπλά σοβαρό!  

Μαζί με την Αμερική είμαστε η μεγαλύτερη οικονομία του κόσμου.
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Της ΔΩΡΙΤΑΣ ΓΙΑΝΝΑΚΟΥ

Προ των πυλών βρίσκεται η ένταξη
της Κύπρου στο Πρόγραμμα Κα-
τάργησης Θεωρήσεων των ΗΠΑ,
γνωστό ως Visa Waiver Program
(VWP). Σύμφωνα με κυβερνητικές
πηγές, οι Κύπριοι θα μπορούν να
ταξιδεύουν στις ΗΠΑ χωρίς να χρει-
άζονται βίζα πριν από το τέλος της
θητείας του Αμερικανού προέδρου
Τζο Μπάιντεν, στις 20 Ιανουαρίου
2025. Όπως πληροφορούμαστε, ο
Αμερικανός πρόεδρος διαβεβαίωσε
τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας Νίκο
Χριστοδουλίδη αναφορικά με την
άμεση ένταξη της Κύπρου στο πρό-
γραμμα κατά τη διάρκεια της συ-
νάντησης που είχαν στον Λευκό
Οίκο την περασμένη Τετάρτη. Το
ζήτημα της ένταξής μας θεωρείται
πλέον ως τετελεσμένο γεγονός και
αναμένεται να φέρει σημαντικά
οφέλη στις επιχειρηματικές και εμ-
πορικές σχέσεις των δύο χωρών.
Το πρόγραμμα θα επιτρέψει στους
Κύπριους πολίτες να ταξιδεύουν
στις ΗΠΑ για επαγγελματικούς λό-
γους, για τουρισμό ή για διαμονή
έως και 90 ημέρες χωρίς θεώρηση
διαβατηρίου τύπου «B» όπως συμ-
βαίνει έως σήμερα. Η ένταξη στο
πρόγραμμα επιταχύνει τις διαδικα-
σίες για τους Κύπριους και τα ταξίδια
τους προς τις ΗΠΑ. Μάλιστα, φέτος
έως τον Σεπτέμβριο εκδόθηκαν
3.843 βίζες τύπου B1 (για επιχειρη-
ματίες) και B2 (για τουρίστες) ενώ
το 2023 είχαν εκδοθεί συνολικά
5.530 βίζες.

Πάμε και εμείς με ESTA
Οι υπήκοοι των υπόλοιπων ευ-

ρωπαϊκών χωρών ταξιδεύουν στις
ΗΠΑ με την επίδειξη της ηλεκτρο-
νικής ταξιδιωτικής άδειας ESTA. Η
ESTA (Electronic System for Travel
Authorization) είναι η συντομο-
γραφία της φράσης «Ηλεκτρονικό

Σύστημα Ταξιδιωτικής Άδειας».
Πρόκειται για ένα διαδικτυακό σύ-
στημα αίτησης που ανέπτυξε η κυ-
βέρνηση των ΗΠΑ για να ελέγχει
εκ των προτέρων τους ταξιδιώτες
του προγράμματος κατάργησης βί-
ζας πριν τους επιτραπεί να εισέλ-
θουν στις ΗΠΑ. 

Αξιολογήσεις και έγκριση
Προϋπόθεση για όλες τις χώρες,

οι οποίες έχουν ενταχθεί στο πρό-
γραμμα Visa Waiver είναι η πρόθεση
συνεργασίας με τις ΗΠΑ ως προς
την καταπολέμηση της τρομοκρα-
τίας και του εγκλήματος. Η χώρα
μας έχει προχωρήσει σε όλες τις
τεχνικές διαδικασίες προκειμένου
να προχωρήσει η κύρωση της συμ-
φωνίας μεταξύ των κυβερνήσεων
της Κύπρου και των ΗΠΑ σχετικά
με την Ενίσχυση της Συνεργασίας
για την Πρόληψη και την Καταπο-
λέμηση του Σοβαρού Εγκλήματος,
η οποία υπογράφηκε στη Λευκωσία
στις 17 Ιουλίου 2024. Η πιο πάνω
συμφωνία προέκυψε από τη «Συμ-
φωνία PCSC», η οποία συνομολο-
γήθηκε μεταξύ των δύο πλευρών
τον Δεκέμβριο του 2015, και «απο-
τελεί μία εκ των προϋποθέσεων για
την ένταξη της Κύπρου στο Πρό-
γραμμα Απαλλαγής Θεωρήσεων
(Visa Waiver Programme) των Ηνω-
μένων Πολιτειών Αμερικής». Ειδι-
κότερα, η Ολομέλεια της Βουλής
υπερψήφισε στις 24 Οκτωβρίου τον
περί της Εφαρμοστικής Συμφωνίας
μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας και της Κυ-
βέρνησης των Ηνωμένων Πολιτειών
Αμερικής. Σήμερα μόνο η Κύπρος,
η Βουλγαρία και η Ρουμανία δεν
συμμετέχουν στο Πρόγραμμα.

Όπως πληροφορείται η «Κ», οι
κυπριακές αρχές είναι καθόλα έτοι-
μες για την επικείμενη επίσκεψη
ομάδας εμπειρογνωμόνων του
υπουργείου Εξωτερικών των ΗΠΑ

και του Κογκρέσου το επόμενο διά-
στημα προκειμένου να γίνουν οι
τελικές αξιολογήσεις και να δοθούν
οι τελικές εγκρίσεις. Η μοναδική
προϋπόθεση που παραμένει σε εκ-
κρεμότητα για να προχωρήσουν οι
ΗΠΑ στην κατάργηση της βίζας για

τους Κύπριους πολίτες είναι να κα-
ταφέρει η Κυπριακή Δημοκρατία
να πιάσει το όριο του 3% των αι-
τήσεων που απορρίπτονται ετησίως.
Όπως αναφέρουν πηγές από την
Ουάσιγκτον διαφαίνεται ότι, σύμ-
φωνα με τα στοιχεία, μέχρι το τέλος

Σεπτεμβρίου πληρούμε και αυτό
το κριτήριο. Τον Ιανουάριο οι αμε-
ρικανικές αρχές πρόκειται να ανα-
κοινώσουν τα στοιχεία για όλο το
2024 επισήμως και ταυτόχρονα θα
ανακοινωθεί η ένταξη της χώρας
στο πρόγραμμα. 

Ταξιδιωτικά οφέλη
Αύξηση της τάξης του 20-40%

στο τουριστικό ρεύμα Κύπρου προς
Αμερική αναμένουν οι ταξιδιωτικοί
πράκτορες. Όπως ανέφεραν στην
«Κ», η ένταξη της Κύπρου στο πρό-
γραμμα Visa Waiver πρόκειται να
αυξήσει τα ταξιδιωτικά πακέτα
τους προς τις ΗΠΑ, καθώς οι Κύ-
πριοι πάντα επιδίωκαν να ταξιδέ-
ψουν στην Αμερική και οι διαδι-
κασίες για την έκδοση βίζας απο-
τελούσαν ανασταλτικό παράγοντα.
Στον ίδιο παρονομαστή ήταν και
οι επιχειρηματίες, οι οποίοι έπρεπε
να παρευρεθούν σε κάποιο συνέ-
δριο και άλλες επαγγελματικές εκ-
δηλώσεις, υποστηρίζοντας έτσι
την παγκόσμια συνεργασία και δι-
κτύωση. Ουσιαστικά απαλλασσό-
μαστε από τις χρονοβόρες διαδι-
κασίες για έκδοση βίζας, αλλά και
το κόστος το οποίο για τους του-
ρίστες και τους επιχειρηματίες
ανέρχεται στα 185 δολάρια, μετά
και από την τελευταία αύξηση τον
Ιούνιο του 2023, επισημαίνουν οι
ταξιδιωτικοί πράκτορες. 

Η ένταξη της Κύπρου στο εν λό-
γω πρόγραμμα θα επιτρέψει στους
ταξιδιωτικούς πράκτορες να είναι
πιο ευέλικτοι στα πακέτα διακοπών
προς ΗΠΑ που εξαγγέλλουν, έχοντας
κάνει τις απαραίτητες ασκήσεις και
γνωρίζοντας εκ των προτέρων ότι
θα υπάρξει η απαραίτητη ζήτηση
από τους ταξιδιώτες. Ήδη, όπως
μας έχει λεχθεί, προγραμματίζονται
για Χριστούγεννα, Πάσχα και κα-
λοκαίρι οργανωμένες εκδρομές με
γκρουπ 20 ατόμων. Τον Νοέμβριο,

εξάλλου, τα ταξιδιωτικά γραφεία
αρχίζουν τον προγραμματισμό των
ταξιδιωτικών πακέτων τους και ως
εκ τούτου αναμένουν το συντομό-
τερο δυνατό να τεθεί σε εφαρμογή
η ένταξη της Κύπρου στο Πρόγραμ-
μα Κατάργησης Θεωρήσεων των
ΗΠΑ.

Θετική η διαδικασία
Στην ενίσχυση της ανάπτυξης

των εμπορικών και επιχειρηματικών
σχέσεων μεταξύ των δυο χωρών
προσβλέπει ο επιχειρηματικός κό-
σμος της Κύπρου με την ένταξη
της χώρας μας στο πρόγραμμα.
Όπως αναφέρουν στην «Κ» οι επι-
χειρηματικές οργανώσεις, αποτι-
μούν θετικά την όλη διαδικασία έν-
ταξής μας στο πρόγραμμα, καθώς
ανοίγει ένα νέο κεφάλαιο στη συ-
νεργασία για επενδύσεις και επεν-
δυτικών δραστηριοτήτων μεταξύ
των δυο χωρών. Το γεγονός ότι
απλοποιείται η διαδικασία έκδοσης
βίζας για τον επιχειρηματικό κόσμο
και τους επενδυτές αναμένεται να
αποδειχθεί πολύ ευεργετικό, ση-
μειώνεται. Οι επίδοξοι επενδυτές
θα ενθαρρύνονται πλέον για να
προχωρούν με επιταχυνόμενες δια-
δικασίες σε επενδυτικές δραστη-
ριότητες στην Κύπρο, καθώς η
εδραίωση της εικόνας της χώρας
στις δυτικές οικονομίες προσδίδει
τεράστια αξία στη διερεύνηση των
πιθανοτήτων, προοπτικών για επεν-
δύσεις, προστίθεται. Η σημειολογική
αξία της εξέλιξης θα έχει πραγματικό
αντίκτυπο στις επενδύσεις, τονίζουν
οι επιχειρηματικές οργανώσεις. Επι-
πλέον, η Κύπρος στέλνει ηχηρό μή-
νυμα προς όλες τις κατευθύνσεις
ότι έχει απαλλαγεί από οποιεσδή-
ποτε άλλες δεσμεύσεις του παρελ-
θόντος και είναι απόλυτα προσα-
νατολισμένη για τα συμφέροντα
της στο δυτικό της πεπρωμένο, επι-
σημαίνουν καταληκτικά.

Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ 

Oταν την Ανοιξη του 2022, λίγο
μετά την εισβολή της Ρωσίας στην
Ουκρανία, ο τέως ΥΠΕΞ, Ιωάννης
Κασουλίδης, αποφάσιζε να βάλει
τέλος στον ελλιμενισμό πλοίων του
ρωσικού πολεμικού στόλου στη
Λεμεσό, κάποιοι έμπειροι παρατη-
ρητές των εξελίξεων στις κυπρο-
αμερικανικές σχέσεις επισήμαναν
πως αυτό θα καταστεί καταλυτική
εξέλιξη για τη γοργή ανάπτυξη των
σχέσεων ΗΠΑ-Κυπριακής Δημο-
κρατίας. Δύο χρόνια μετά η επί-
σκεψη Χριστοδουλίδη στον Λευκό
Οίκο, η τρίτη επίσημα κατόπιν πρό-
σκλησης του Αμερικανού προέδρου
Τζο Μπάιντεν, μετά τον Μακάριο
το 1962 και τον Γλαύκο Κληρίδη
το 1996, έρχεται να επισφραγίσει
τις άριστες κυπροαμερικανικές σχέ-
σεις και παράλληλα να υπενθυμίσει
μια αλλαγή παραδείγματος για την
κυπριακή εξωτερική πολιτική που
πλέον κοιτάζει προς τη Δύση. 

Τι άλλαξε
Την περίοδο 2022-2024 η επι-

τάχυνση στη βελτίωση των κυπρο-
αμερικανικών σχέσεων υπήρξε θε-
αματική. Τόσο το ιστορικό συγκεί-
μενο της κυπριακής εξωτερικής
πολιτικής (Αδέσμευτοι, σχέσεις με
τη Σοβιετική Ένωση και τη μετέ-
πειτα Ρωσία) όσο και το συλλογικό
θυμικό για την εμπλοκή του αμε-
ρικανικού παράγοντα στις εξελίξεις
στην Κύπρο της περιόδου 1960-
1974 έδωσαν σταδιακά τη θέση
τους σε μια πιο ειλικρινή συζήτηση
για τον φιλοδυτικό προσανατολισμό
της χώρας. Σε αυτό συνέβαλαν συγ-
κεκριμένοι παράγοντες, όπως η
ανάδειξη της Ανατολικής Μεσο-
γείου σε ένα ξεχωριστό υποσύστη-
μα ισχύος και ανταγωνισμών, στο
οποίο η Κύπρος έχει κατεξοχήν δε-
σπόζουσα θέση ως το ανατολικό-
τερο κράτος-μέλος της Ευρωπαϊκής
Ένωσης στην περιοχή, η ρωσική
εισβολή στην Ουκρανία και ακο-
λούθως, ένα χρόνο μετά, ο πόλεμος
Ισραήλ-Χαμάς και η αναζωπύρωση
της Μέσης Ανατολής, η απόφαση,
μετά από δεκαετίες, της αμερικα-
νικής εξωτερικής πολιτικής να άρει
το εμπάργκο στην Κύπρο που ίσχυε
από το 1987 και τέλος ένα σημαν-

τικό μέρος της δεύτερης θητείας
Αναστασιάδη που συνδέθηκε, κα-
τεξοχήν, με το σκάνδαλο των «χρυ-
σών διαβατηρίων» που συχνά ενέ-
πλεκαν ηχηρά ονόματα Ρώσων ολι-
γαρχών του στενού περιβάλλοντος
του Πούτιν που ξεκίνησε από τη
σταδιακή «απορωσοποίηση» της
κυπριακής οικονομίας και έφτασε,
προεκλογικά λίγο πριν από τις εκλο-
γές του Μαρτίου, ακόμη και σε συ-
ζητήσεις για την ένταξη της Κύπρου
στο ΝΑΤΟ. 

Τι αλλάζει
Η επίσκεψη Χριστοδουλίδη στον

Λευκό Οίκο μπορεί να αποτέλεσε
αφορμή για μικροπολιτική αντιπα-
ράθεση στο εσωτερικό και κάποιες
υπερβολές της δημοσιογραφικής
ανάλυσης τύπου «κάλεσε εμάς αλλά
ακύρωσε την επίσκεψη του Ερν-
τογάν ο Μπάιντεν», αποτελεί ωστό-
σο επιστέγασμα των υπό άνθηση
κυπροαμερικανικών σχέσεων που
πλέον το αποτύπωμά τους έχει θε-
σμοθετημένη διάσταση με τη μορ-
φή τού στρατηγικού διαλόγου που

εγκαινιάστηκε στην Κύπρο προ
εβδομάδων. Η Κύπρος φυσικά δεν
θα μετατραπεί εν μια νυκτί σε μέλος
του ΝΑΤΟ ή κράτος MNNA (Major
non-NATO ally), όπως το Κατάρ, η
Ιορδανία, το Ισραήλ και η Ιαπωνία,
ούτε θα επιλύσει τις διαφορές με
το αναπτυξιακό πλάνο της «Αφρο-
δίτης» με τη Chevron λόγω της επί-
σκεψης, ωστόσο δείχνει να επω-
φελείται σε πολλαπλούς τομείς που
εκτείνονται από το πρόγραμμα για
την απελευθέρωση των θεωρήσεων
εισόδου (Visa Waiver), τις συνεκ-

παιδεύσεις στελεχών της Εθνικής
Φρουράς, με τις αμερικανικές ένο-
πλες δυνάμεις, την εγκαινίαση του
προγράμματος εισδοχής Κυπρίων
σε αμερικανικές παραγωγικές σχο-
λές αξιωματικών (Ναυτικού και Λι-
μενικού Σώματος) και εκτείνονται
μέχρι τις επενδύσεις και το εξωτε-
ρικό εμπόριο καθώς και την εκπαί-
δευση σε ζητήματα αντιμετώπισης
της διεθνούς διαφθοράς, όπως δια-
φάνηκε και από τη στενή συνερ-
γασία του FBI με τις κυπριακές Αρ-
χές. Ειδικά, η αποδοχή Κύπριων
τελειόφοιτων σε παραγωγικές σχο-
λές του Ναυτικού και του Λιμενικού
Σώματος των ΗΠΑ δείχνει πως η
Ουάσιγκτον επιθυμεί μακροπρό-
θεσμα να έχει ως σημαντικό εταίρο
την Κυπριακή Δημοκρατία στην
Ανατολική Μεσόγειο σε θέματα
ναυτικής συνεργασίας, ακόμη και
μελλοντικά με μια μόνιμη ναυτική
βάση των ΗΠΑ στην Κύπρο και
εποπτείας των θαλασσών, ιδίως
στο ζήτημα της καταπολέμησης
των ναρκωτικών, που πλέον στο
υποσύστημα των χωρών ΜΕΝΑ

αποκτά τεράστιες διαστάσεις. Επι-
πλέον, μέχρι να φτάσουμε στο ση-
μείο της στενής στρατηγικής συ-
νεργασίας σε θέματα άμυνας και
ασφάλειας, στην πλήρη εφαρμογή
της απελευθέρωσης του εμπάργκο
(πρόσβαση σε αμερικανικά εξοπλι-
στικά συστήματα) και στο κατώφλι
της επάρκειας για ένταξη στο ΝΑΤΟ
υπάρχει, όπως αναφέρουν στην
«Κ» καλά ενημερωμένες πηγές»,
σοβαρός δρόμος που απαιτεί αξιο-
πιστία, στενή συνεργασία και ίσως
να περνά και μέσα από την επόμενη
ημέρα στο Κυπριακό. 

Πηγές που γνωρίζουν, αναφέ-
ρουν στην «Κ» πως παρά την αξιο-
πιστία της κυβέρνησης Χριστοδου-
λίδη σε θέματα που αφορούν την
πάταξη της διαφθοράς, που συν-
δέεται με παραμέτρους της οικο-
νομικής δραστηριότητας Ρώσων
πολιτών στην Κύπρο, το αποτύπω-
μα των τελευταίων εξακολουθεί να
υφίσταται δεδομένου πως για τέσ-
σερις σχεδόν δεκαετίες, από τις
αρχές της δεκαετίας του ’90, ο όγκος
του οικονομικού αποτυπώματος

Ρώσων πολιτών που χτίστηκε στην
Κύπρο είναι τεράστιος. 

Προσεκτικό λεκτικό
Η πιο ενδιαφέρουσα σημειολογία

της επίσκεψης Χριστοδουλίδη στον
Λευκό Οίκο ήταν φυσικά το μήνυμα,
το οποίο ο Λευκός Οίκος προανήγ-
γειλε ένα εικοσιτετράωρο πριν από
την επίσκεψη του προέδρου της
Δημοκρατίας, υπέρ της λύσης του
Κυπριακού με ονομαστική αναφορά
στο πλαίσιο της διζωνικής, δικοι-
νοτικής ομοσπονδίας με πολιτική
ισότητα, που μετά το 2017 αμφι-
σβητεί ανοικτά τόσο η Άγκυρα όσο
και η τουρκοκυπριακή ηγεσία.
Ωστόσο, στο μήνυμά του για τα πε-
νηντάχρονα του 1974 και της τουρ-
κικής εισβολής και κατοχής ο Τζο
Μπάιντεν ήταν τυπικός για Αμε-
ρικανός πρόεδρος, αναφερόμενος
σε «πενήντα χρόνια τεχνητού δια-
χωρισμού» (χρησιμοποίησε τον
όρο «artificial division»). To μήνυμα
εδώ είναι ξεκάθαρο για τους έμπει-
ρους παρατηρητές της αμερικανι-
κής εξωτερικής πολιτικής στην
Ανατολική Μεσόγειο. Παρά τα
σκαμπανεβάσματα μετά το 2016
στις αμερικανοτουρκικές σχέσεις,
ο Μπάιντεν ήταν προσεκτικός στο
σινιάλο που απέστειλε στην Τουρ-
κία, ωστόσο με ξεκάθαρη στήριξη
στη μορφή της λύσης εντός πλαι-
σίου ΔΔΟ. Φυσικά, το Κυπριακό
δεν θα το λύσουν οι Αμερικανοί,
ωστόσο οι τελευταίοι επιθυμούν,
ιδανικά, επίλυση των ελληνοτουρ-
κικών διαφορών και διευθέτηση
του Κυπριακού προκειμένου και
λόγω του διαρκούς πολέμου στην
Ουκρανία και τη Μέση Ανατολή,
να διασφαλίσουν πλήρως την ομα-
λοποίηση της νότιας πτέρυγας του
ΝΑΤΟ που από το 1964 και μετά
λόγω του Κυπριακού δημιουργούσε
πάντα προβλήματα. Το αν θα αξιο-
ποιηθεί η δήλωση του απερχόμενου
Μπάιντεν, που δεν επηρεάζει τη
θεσμική αποτύπωση της αμερικα-
νικής εξωτερικής πολιτικής ανε-
ξαρτήτως αποτελέσματος στις προ-
σεχείς εκλογές της Τρίτης, αποτελεί
σαφώς κάτι που αφορά κατεξοχήν
την ελληνοκυπριακή ηγεσία, την
τουρκοκυπριακή ηγεσία και φυσικά
τη στάση που θα τηρήσει τις επό-
μενες εβδομάδες και η Άγκυρα. 

<<<<<<<

Η Κύπρος δείχνει να
επωφελείται σε πολλα-
πλούς τομείς όπως το
πρόγραμμα για την απε-
λευθέρωση των θεωρή-
σεων εισόδου και τις συ-
νεκπαιδεύσεις στελεχών
της Εθνικής Φρουράς.

Η επίσκεψη του προέδρου της Δημοκρατίας Νίκου Χριστοδουλίδη στον Λευκό Οίκο έρχεται να επισφραγίσει τις άριστες κυπροαμερικανικές σχέ-
σεις και παράλληλα να υπενθυμίσει μια αλλαγή παραδείγματος για την κυπριακή εξωτερική πολιτική που πλέον κοιτάζει προς τη Δύση.

Θα ταξιδεύουν
στις ΗΠΑ χωρίς
βίζα οι Κύπριοι
Πριν από τις 20 Ιανουαρίου 2025 

η ένταξη της χώρας στο πρόγραμμα 
κατάργησης θεωρήσεων

Σύμφωνα με κυβερνητικές πηγές, η κατάργηση της βίζας αναμένε-
ται να εφαρμοστεί πριν από το τέλος της θητείας του Τζο Μπάιντεν.

Σταθερό βλέμμα προς τη Δύση η Κύπρος
Η ιστορική συνάντηση Νίκου Χριστοδουλίδη και Τζο Μπάιντεν στον Λευκό Οίκο επισφράγισε την άριστη σχέση των δύο χωρών 
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Η ηγετική ποιότητα κρίνεται στα δύσκολα 

Η έξοχη ταινία του Στίβεν
Σπίλμπεργκ «The Post» εστιά-
ζει στη δύσκολη απόφαση

της ιδιοκτήτριας της Washington
Post Κάθριν Γκρέιχαμ, το 1971, επί
προεδρίας Νίξον, να δημοσιευθούν
αποσπάσματα απόρρητης μελέτης
του υπουργείου Άμυνας των ΗΠΑ,
γνωστής ως Pentagon Papers. Στη
μελέτη αναδεικνύονται τα ψεύδη
των Αμερικανών προέδρων για την
εμπλοκή των ΗΠΑ στον πόλεμο του
Βιετνάμ.

Η Γκρέιχαμ βρέθηκε στο τιμόνι
της εφημερίδας, μετά την αυτοκτο-
νία του εκδότη συζύγου της, χωρίς
δημοσιογραφική ή επιχειρηματική
εμπειρία. Ανασκουμπώθηκε, προ-
σέλαβε ως διευθυντή τον μετέπειτα
θρυλικό Μπεν Μπράντλι και ανα-
ζήτησε θεσμικούς επενδυτές. Ιδι-
αιτέρως κοσμική στηνΟυάσιγκτον,
η Γκρέιχαμ διατηρεί φιλικούς δε-
σμούς με ισχυρούς παράγοντες της
φιλελεύθερης ελίτ, όπως ο πρώην
υπουργός Άμυνας και εμπνευστής
των Pentagon Papers Ρόμπερτ Μα-
κναμάρα. Η δημοσίευση της απόρ-
ρητης μελέτης θα τους εξέθετε.

Επιπλέον θα έθετε την εφημερίδα
σε υπαρξιακό κίνδυνο. Με βάση

τον Νόμο περί Κατασκοπείας, αν
η εφημερίδα καταδικαζόταν, κιν-
δύνευε η υπόστασή της, ενώ η ιδιο-
κτήτρια και ο διευθυντής της ίσως
κατέληγαν στη φυλακή. Το δίλημμα
της Γκρέιχαμ ήταν οδυνηρό: να δη-
μοσιεύσει την απόρρητη μελέτη,
χάριν της αλήθειας και του δημοσίου
συμφέροντος, όπως την προέτρεπε
ο Μπράντλι ή να μην τη δημοσι-
εύσει, χάριν του επιχειρηματικού
και προσωπικού συμφέροντος, όπως
την προέτρεπε το Διοικητικό Συμ-
βούλιο; Σπάνια ένα σημαντικό δί-
λημμα είναι αμιγώς γνωστικής–λο-
γικής φύσεως. Η Γκρέιχαμ αναστο-
χάζεται την πορεία της, προσωπική
και επαγγελματική.

Αντιλαμβάνεται τον εαυτό της
ως μέλος μιας μακράς εκδοτικής
παράδοσης που υπηρετεί ιδεώδη,
όχι ως την ιδιοκτήτρια που μεριμνά
μόνο για τα συμφέροντά της. Την
κατακλύζουν αισθήματα ευθύνης
(τι είναι το σωστό;) αλλά και φόβου
(κι αν καταστραφούμε;). Στον εσω-
τερικό διάλογο με τον εαυτό της,
αναμετράται με τη συνείδησή της.
Διαθέτει την αριστοτελική αίσθηση
του «καιρού» –της συγκυρίας– και
τι, ευρύτερα, διακυβεύεται για το

«καλό του έθνους» και την «ελευ-
θερία του Τύπου», στην εποχή της
αμοραλιστικής προεδρίας Νίξον.
Ζυγίζει την κατάσταση χωρίς να
την υπεραναλύει. Διαλέγεται, διαι-
σθάνεταικαι αφουγκράζεται τη φω-
νή μέσα της. Κάνει το άλμα πίστης
και ρισκάρει – δίνει την άδειά της
για δημοσίευση.

Όσο αξιοζήλευτη ήταν η γεν-
ναιότητα της Γκρέιχαμ, άλλο τόσο
απογοητευτική είναι η απόφαση
του τωρινού ιδιοκτήτη της Wash-
ington Post δισεκατομμυριούχου
Τζεφ Μπέζος να μην υποστηρίξει
κανέναν υποψήφιο η φιλελεύθερη
εφημερίδα στις επερχόμενες προ-
εδρικές εκλογές. Δείχνει, αφενός,
λειψή κατανόηση του «καιρού» (τι
διακυβεύεται σήμερα, με έναν υπο-
ψήφιο σαν τον Τραμπ), αφετέρου,
προθυμία αυτολογοκρισίας χάριν
του επιχειρηματικού συμφέροντος.
Στον πυρήνα της, η απόφαση δη-
μιουργεί ερωτήματα για το ηθικό
ανάστημα ενός ιδιοκτήτη ευυπό-
ληπτης εφημερίδας, με σημαντικές
επιχειρήσεις (Amazon, Blue Origins,
κ.λπ.), ο οποίος δείχνει να αντιμε-
τωπίζει την εφημερίδα ως απλό μέ-
ρος του χαρτοφυλακίου του, υπο-

βαθμίζοντας τα ιδεώδη που η εφη-
μερίδα ομολογημένα υπηρετεί.

Ο κ. Μπέζος αρνείται τα αυτοε-
ξυπηρετικά κίνητρα που του απο-
δίδονται. «Αυτό που στην πραγμα-
τικότητα κάνουν οι δηλώσεις στή-
ριξης προεδρικών υποψηφίων»,
έγραψε στην Washington Post
(28/10/24), «είναι να δημιουργούν
μια αντίληψη μεροληψίας. Μια αν-
τίληψη μη ανεξαρτησίας. Ο τερμα-
τισμός τους είναι μια απόφαση αρ-
χών, και είναι η σωστή».

Μιλώντας αφηρημένα, το επι-
χείρημά του είναι εύλογο, ίσως και
πειστικό. Μόνο που η αξιολόγηση
επιχειρημάτων δεν είναι μόνο υπό-
θεση λογικής. Όλα τα επιχειρήματα,
ακόμα και τα πιο αφηρημένα, δια-
τυπώνονται από ανθρώπους με πά-
θη, αξίες και συμφέροντα, σημειώνει
ο Νίτσε. Όπως ξέρουν καλά οι δι-
κηγόροι και οι δικαστές, στην επι-
χειρηματολογία λαμβάνονται υπό-
ψη, πέραν της λογικής, και τα ευ-
λόγως εικαζόμενα κίνητρα του ομι-
λητή, τα συμφραζόμενα, και ο χρο-
νισμός. Σε πολιτικές και ηθικές κρί-
σεις, ιδιαίτερα, ο ομιλητής δύσκολα
διαχωρίζεται από τις απόψεις του.
Οτιδήποτε λέγεται, λέγεται από κά-

ποιον/α.Οι επιχειρήσεις του Μπέζος
έχουν σημαντικές δοσοληψίες με
την αμερικανική κυβέρνηση. Η
Amazon συμμετέχει σε έργα του
Πενταγώνου και, επιπλέον, ερευ-
νάται για παραβίαση της αντιμο-
νοπωλιακής νομοθεσίας. Η διαστη-
μική εταιρεία Blue Origins προ-
σβλέπει στην υπογραφή συμβολαί-
ων με την κυβέρνηση. Ο πρώην δι-
ευθυντής της Washington Post
Μάρκους Μπρόσλι παραλήρησε ότι
«η χρονική στιγμή της απόφασης
[11 μέρες πριν τις εκλογές] υπονο-
μεύει την ίδια την ανεξαρτησία που
φέρεται να υπερασπίζεται» (Guar-
dian, 26/10/24). Ρεπορτάζ της ίδιας
της εφημερίδας (25/10/24) ανέφερε
ότι η δήλωση στήριξης της Χάρις
είχε ήδη συνταχθεί από το εκδοτικό
συμβούλιο της εφημερίδας. Την
ακύρωσε, τελευταία στιγμή, ο ιδιο-
κτήτης της. 

Διαισθανόμενοςότι τυχόν εκλογή
του εκδικητικού Τραμπ, θα έθετε
σε κίνδυνο τα επιχειρηματικά συμ-
φέροντά του, ο Μπέζος προσφέρει
προληπτικά και εθελόδουλα την
υποταγή του στον επίδοξο ηγεμόνα.
Ένας αναλυτής παρατήρησε συ-
ναφώς ότι «αν θέλεις να προστα-

τέψεις τα επιχειρηματικά συμφέ-
ροντά σου, η δειλία είναι ορθολο-
γική» (ΝΥΤ, 30/10/24). Όχι, βέβαια.
Πρόκειται για διαστροφή της ορ-
θολογικότητας. Η ορθολογικότητα
δεν αναφέρεται μόνο σε μέσα αλλά
και σε σκοπούς. Μέρος του λογό-
τυπου της Washington Post είναι
το σύνθημα: «η δημοκρατία πεθαίνει
στο σκοτάδι»– όταν, δηλαδή, απου-
σιάζουν αλήθεια, διαφάνεια, λογο-
δοσία. Σωστά. Πεθαίνει, όμως, κι
όταν οι, κατ’ αρχήν, υπερασπιστές
δημοκρατικών αξιών (ο φιλελεύθε-
ρος Τύπος), σε κρίσιμες στιγμές δει-
λιάζουν. Οι μεγιστάνες της Σίλικον
Βάλεϊ μπορούν να ζήσουν χωρίς
δημοκρατία και κράτος δικαίου.
Εμείς οι υπόλοιποι, όχι. 

Ο κ. Χαρίδημος Τσούκας είναι καθηγη-
τής στο Πανεπιστήμιο Κύπρου και Αντε-
πιστέλλον Μέλος της Κυπριακής Ακα-
δημίας Επιστημών, Γραμμάτων και Τε-
χνών. Το βιβλίο του «Leadership as Ma-
sterpiece Creation: What Business Lea-
ders Can Learn from the Humanities
about Moral Risk-Taking» (με τους C.
Spinosa και M. Hancocks), κυκλοφορεί
από το MIT Press.
www.htsoukas.com

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Το σύνολο της στρατιωτικής συ-
νεργασίας Κύπρου-ΗΠΑ, ιδιαίτερα
μετά την άρση των περιορισμών
που είχαν επιβάλει οι Αμερικανοί
σε στρατιωτικό υλικό, απασχόλησε
τους προέδρους των δύο χωρών
στη συνάντηση στο Οβάλ Γραφείο.
Παρά τις λιγοστές επίσημες ανα-
κοινώσεις, Νίκος Χριστοδουλίδης
και Τζο Μπάιντεν ασχολήθηκαν
εκτενώς με το πλέγμα της στρατιω-
τικής συνεργασίας των δύο χωρών,
ανοίγοντας το σύνολο των θεμάτων
που χρήζουν αντιμετώπισης. Όπως
πληροφορείται η «Κ», η αμερικανική
πλευρά αντιμετώπισε θετικά τα ζη-
τήματα που ήγειρε ο πρόεδρος της
Δημοκρατίας, με πρώτο τη βελτίωση
του πλαισίου μερικής άρσης του
εμπάργκο στην πώληση στρατιω-
τικού υλικού που εφαρμόζεται από
τον Σεπτέμβριο του 2021. Η αμε-
ρικανική πλευρά, σύμφωνα με δη-
μοσιογραφικές πληροφορίες από
την πρωτεύουσα των ΗΠΑ, έβαλε
στο τραπέζι την αεροπορική βάση
Ανδρέας Παπανδρέου στην Πάφο
και τη ναυτική βάση στο Μαρί, εκ-
φράζοντας το ενδιαφέρον της για
επέκταση της συνεργασίας στη
χρήση των υποδομών της Εθνικής
Φρουράς. Ωστόσο, αυτό που θεω-
ρείται σημαντική εξέλιξη στις σχέ-
σεις των δύο χωρών και ενδεχομέ-
νως να οδηγήσει σε ολική άρση του
στρατιωτικού εμπάργκο είναι η
πρόθεση των ΗΠΑ να παραχωρή-
σουν πτητικά μέσα στην Κύπρο
από τα διαθέσιμα των αμερικανικών
ενόπλων δυνάμεων. Πρόθεση που
αν υλοποιηθεί και σε συνδυασμό
με σχετικό νομοσχέδιο που βρίσκε-
ται ενώπιον του αμερικανικού Κογ-
κρέσου, ουσιαστικά θα ανοίξει την
πόρτα της στρατιωτικής βιομηχα-
νίας των ΗΠΑ στην Ε.Φ. που σήμερα
έχει πρόσβαση μόνο σε μη θανα-
τηφόρα όπλα. 

Ολική άρση εμπάργκο
Με βασικό επιχείρημα τη συμ-

μόρφωση της Κύπρου στις πρόνοιες
του νόμου για μερική άρση του αμε-
ρικανικού εμπάργκο, η κυπριακή
πλευρά έθεσε και επίσημα το αίτημα
για επέκταση της χρονικής διάρ-
κειας άρσης των περιορισμών από
ένα χρόνο που ισχύει σήμερα σε
τρία. Η επιχειρηματολογία που ανα-
πτύχθηκε από πλευράς του Νίκου
Χριστοδουλίδη επικεντρώθηκε στην
ικανοποίηση των προϋποθέσεων

που θέτει η σχετική αμερικανική
νομοθεσία, την άριστη συνεργασία
των δύο χωρών στον στρατιωτικό
τομέα και τρίτο και βασικό στα πρα-
κτικά προβλήματα που έχουν πα-
ρατηρηθεί στη σύναψη συμβολαίων
από τη μικρή χρονική διάρκεια της
άρσης των περιορισμών. Η επέκτα-
ση της ανανέωσης σε τρία χρόνια
θα επιλύσει τις δυσκολίες που έχουν
παρατηρηθεί και θα επιτρέψει τη
σύναψη στρατιωτικών συμφωνιών
προτού λήξει η περίοδος άρσης των
περιορισμών και ξεκινήσουν οι δια-
δικασίες ανανέωσης. Το αίτημα της
Λευκωσίας αποκτά σοβαρές προ-
ϋποθέσεις ικανοποίησης, αν ληφθεί
υπόψη και νομοσχέδιο που βρίσκε-
ται στο Κογκρέσο για ολική άρση
του εμπάργκο. Το νομοσχέδιο με
τίτλο «Νόμος για τον Τερματισμό
του Κυπριακού Εμπάργκο» έχουν
καταθέσει από τον περασμένο Μάιο
οι βουλευτές Γκας Μπιλιράκη, Κρις

Πάπας, Ντίνα Τίτους, και Νικόλ
Μαλλιωτάκη. Εάν το νομοσχέδιο
περάσει από το Κογκρέσο καταρ-
γείται η ετήσια αξιολόγηση της Κύ-
πρου από το Στέιτ Ντιπάρτμεντ και
η ανανέωση θα γίνεται αυτόματα
κάθε πέντε χρόνια. Επίσης, τερμα-
τίζονται οι περιορισμοί που υπάρ-
χουν στον Νόμο για την Ασφάλεια
και την Ενεργειακή Συνεργασία
στην Ανατολική Μεσόγειο (East
Med Act) του 2019 σχετικά με τις
αμυντικές συμβάσεις. Αυτό σημαίνει
πως η Εθνική Φρουρά θα έχει πλήρη
πρόσβαση στη στρατιωτική βιομη-
χανία των ΗΠΑ, ιδιαίτερα σε μια
περίοδο όπου βρίσκονται σε εξέλιξη
διεργασίες για ανανέωση οπλικών
συστημάτων προς αντικατάσταση
των ρωσικών. Κυπριακές πηγές ανέ-
φεραν πως ο Τζο Μπάιντεν αντι-
μετώπισε θετικά την επέκταση άρ-
σης του εμπάργκο σε τρία χρόνια,
ωστόσο οι ίδιες πηγές αναφέρουν
πως υπάρχουν κάποιες ενστάσεις
και πιέσεις στην αμερικανική πρω-
τεύουσα.

Αν. Παπανδρέου - Μαρί
Πέρα από τις θετικές αναφορές

του Τζο Μπάιντεν για το επίπεδο
των κυπρο-αμερικανικών σχέσεων,
η αμερικανική πλευρά ζήτησε δι-
εύρυνση της στρατιωτικής συνερ-
γασίας και των διευκολύνσεων που
κατά καιρούς ζητούν από την Κυ-
πριακή Δημοκρατία. Στο πλαίσιο
αυτό, τους Αμερικανούς τους εν-
διαφέρει η χρήση υποδομών της

Ε.Φ. όπως η αεροπορική βάση «Αν-
δρέας Παπανδρέου» στην Πάφο και
η ναυτική βάση στο Μαρί. Επί του
προκειμένου δεν έγιναν επίσημες
αναφορές μετά τη συνάντηση στο
Οβάλ Γραφείο παρά μόνο υπήρξαν
δημοσιογραφικές πληροφορίες, οι
οποίες ωστόσο δεν διαψεύστηκαν.
Εδώ πρέπει να υπενθυμίσουμε πως
οι Αμερικανοί χρησιμοποιούν την
αεροπορική βάση στην Πάφο σε
περιόδους κρίσεων κυρίως για εκ-
κενώσεις Αμερικανών και ξένων
υπηκόων από περιοχές της Μέσης
Ανατολής. Επίσης, επί διακυβερνή-
σεως Νίκου Αναστασιάδη στρατιω-
τικό προσωπικό των ΗΠΑ είχε βρεθεί
στην Πάφο και είχε αξιολογήσει θε-
τικά την αεροπορική βάση.

Ελικόπτερα
Ένα από τα σημαντικά θέματα

που τέθηκαν στη συνάντηση από
αμερικανικής πλευράς ήταν και το
ενδεχόμενο παραχώρησης πτητικών
μέσων από τα διαθέσιμα αποθέματα
του αμερικανικού στρατού. Πρό-
κειται για ελικόπτερα για έρευνα
και διάσωση και δασοπυρόσβεση.
Παραχώρηση που ενδεχομένως να
προσκρούει στους περιορισμούς
μερικής άρσης του εμπάργκο. Εδώ
να υπενθυμίσουμε πως και στο πα-
ρελθόν (2015) οι ΗΠΑ είχαν εκφρά-
σει και τότε την πρόθεσή τους να
παραχωρήσουν δύο πλοία ανοικτής
θαλάσσης στην Κύπρο για σκοπούς
θαλάσσιας επιτήρησης, χωρίς να
υλοποιηθεί ποτέ η παραχώρηση

προφανώς για λόγους που αφορού-
σαν το εμπάργκο.

Εκπαίδευση
Πριν ο πρόεδρος της Δημοκρα-

τίας περάσει το κατώφλι του Λευκού
Οίκου, η υφυπουργός Άμυνας των
ΗΠΑ με επιστολή της είχε γνωστο-
ποιήσει στη Λευκωσία την απόφαση
να παραχωρηθεί σε Κύπριους υπη-
κόους η δυνατότητα φοίτησης σε
στρατιωτικές σχολές των ΗΠΑ. Η
συγκεκριμένη απόφαση κρίνεται
ως πολύ σημαντική στην κυπριακή
πρωτεύουσα, μιας και αφορά Ναυ-
τικές Ακαδημίες και Ακτοφυλακής.
Το επόμενο διάστημα η κυβέρνηση
θα πρέπει να τροποποιήσει το νο-
μοθετικό πλαίσιο προκειμένου να
ανοίξει ο δρόμος στρατιωτικών σχο-
λών των ΗΠΑ σε Κύπριους. Με βάση
τον υφιστάμενο νόμο τα στελέχη
της Ε.Φ. πρέπει να είναι απόφοιτοι
κυπριακών ή ελλαδικών παραγω-
γικών σχολών. 

Το CYCLOPS
Στο κεφάλαιο αμυντικής συνερ-

γασίας που συζητήθηκε περιλαμ-
βάνεται και οδικός χάρτης που αφο-
ρά εξοπλιστικά και άλλα συναφή
στρατιωτικά ζητήματα. Οι δύο πρό-
εδροι έθιξαν τη συνεργασία σε θέ-
ματα τρομοκρατίας μέσω του προ-
γράμματος CYCLOPS και του κέν-
τρου που έχει δημιουργηθεί στη
Λάρνακα. Το Εκπαιδευτικό Κέντρο
αποτελεί εταιρικό πρόγραμμα (part-
nership), με τις ΗΠΑ να παρέχουν
τεχνογνωσία και τεχνικό υλικό, με
εμπλοκή και σε προγράμματα εκ-
παίδευσης Κυπρίων εκπαιδευτών,
με απώτερο στόχο την απόκτηση
από αυτούς τεχνογνωσίας και ικα-
νοτήτων για να εκπαιδεύουν οι ίδιοι
αντίστοιχους λειτουργούς άλλων
κρατών, κυρίως like-minded γειτο-
νικών (Train the Trainers concept).
Το Εκπαιδευτικό Κέντρο CYCLOPS
εστιάζει στην παροχή εκπαιδευτι-
κών υπηρεσιών σε κρατικές υπη-
ρεσίες και γειτονικών χωρών σε
ζωτικούς τομείς περιφερειακής
ασφάλειας όπως: 

-Συνοριακούς ελέγχους.
-Ασφάλεια συνόρων.
-Ασφάλεια λιμένων.
-Τελωνειακούς Ελέγχους
σε ξηρά και Θάλασσα.
-Διαχείριση επικίνδυνων υλικών 
ΧΒΡΠ-Ε (Χημικά, Βιολογικά,
Ραδιολογικά και Πυρηνικά)
σε ειδικό εργαστήριο.
-Κυβερνοασφάλεια.

Ανοίγουν πόρτα οι ΗΠΑ
στην Εθνική Φρουρά

Επέκταση του χρόνου ανανέωσης του εμπάργκο έθεσε η Λευκωσία.
Βάση Ανδρέας Παπανδρέου και Μαρί ζητούν οι Αμερικανοί

Ο οδικός χάρτης
της αμυντικής
συνεργασίας

με ΗΠΑ

Η διπλωματική στροφή που
έχουν πραγματοποιήσει οι

ΗΠΑ στην Ανατολική Μεσόγειο
γίνεται ορατή τον Νοέμβριο

του 2018 με την υπογραφή της
Δήλωσης Προθέσεων Κυπρια-

κής Δημοκρατίας - ΗΠΑ από
τον τότε ΥΠΕΞ Νίκο Χριστοδου-
λίδη και τον τότε υφυπουργό

Εξωτερικών των ΗΠΑ, αρμόδιο
για Ευρωπαϊκές Υποθέσεις,

Γουές Μίτσελ. Ωστόσο, παρα-
σκηνιακά η συνεργασία των

δύο χωρών σε περιφερειακό
επίπεδο ξεκίνησε από την

πρώτη κρίση στον Λίβανο το
2006 και τη διαχείριση της αν-
θρωπιστικής κρίσης από την

Κύπρο. Κρίση που ανέδειξε το
στρατηγικό πλεονέκτημα της
Κύπρου σε σχέση με τη Μέση
Ανατολή. Ακολούθησε ο πόλε-

μος στη Συρία και η αλλαγή
δόγματος από τον τότε ΥΠΕΞ

Ιωάννη Κασουλίδη. Η απόφαση
για μερική άρση του εμπάργκο
στρατιωτικού υλικού λήφθηκε
επί διακυβέρνησης Ντόναλντ
Τραμπ και τέθηκε σε ισχύ στις
28 Σεπτεμβρίου 2021. Με βά-

ση την απόφαση, το αμερικανι-
κό ΥΠΕΞ σε ετήσια βάση συν-
τάσσει σχετική έκθεση που

αφορά την Κύπρο, προκειμέ-
νου να προχωρήσει η ανανέω-
ση άρσης των περιορισμών για
περίοδο ενός έτους. Στις κυ-

ριότερες προϋποθέσεις ανανέ-
ωσης περιλαμβάνονται:

- Η Κύπρος να συνεργάζεται με
την αμερικανική κυβέρνηση
για μεταρρυθμίσεις κατά της
νομιμοποίησης εσόδων από
παράνομες δραστηριότητες. 
- Η Κύπρος να έχει λάβει τα

απαραίτητα μέτρα που θα απο-
τρέπουν την πρόσβαση ρωσι-
κών στρατιωτικών πλοίων σε
λιμένες της για ανεφοδιασμό

και συντήρηση. 
Το νομοσχέδιο συντάχθηκε και
προωθήθηκε από τους τότε γε-
ρουσιαστές Ρόμπερτ Μενέντεζ

και Μάρκο Ρούμπιο και έγινε
νόμος υπό τον τίτλο «Νόμος για
την εταιρική σχέση ασφάλειας
και ενέργειας στην Ανατολική

Μεσόγειο».

Στις 5 Οκτωβρίου ο πρόεδρος της Δημοκρατίας Νίκος Χριστοδουλίδης είχε επισκεφθεί μαζί με Αμε-
ρικανούς Γερουσιαστές την Αεροπορική Βάση «Ανδρέας Παπανδρέου», στο πλαίσιο περιοδείας των
Γερουσιαστών στην περιοχή και της ανάπτυξης και ενδυνάμωσης των διμερών σχέσεων Κύπρου –
ΗΠΑ, στην Αεροπορική Βάση «Ανδρέας Παπανδρέου», Πάφος, Κύπρος.

<<<<<<

Για τη φοίτηση Κυπρίων
σε στρατιωτικές σχολές
των ΗΠΑ θα απαιτηθεί
τροποποίηση της σχετι-
κής νομοθεσίας, η οποία
προβλέπει πως τα στελέ-
χη της Ε.Φ. πρέπει να εί-
ναι απόφοιτοι κυπριακών
ή ελλαδικών σχολών.

ΓΤ
Π
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Της ΟΡΙΑΝΑΣ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ

Οι τακτικότερες συναντήσεις με
τον πρόεδρο της Δημοκρατίας όσο
και η ενδελεχής ενημέρωση από
τα μέλη της κυβέρνησης είναι η
απάντηση στο αίτημα των κομμά-
των της συγκυβέρνησης για επα-
ναπροσδιορισμό του τρόπου επι-
κοινωνίας με το Προεδρικό. Μετά
και τις διαδοχικές συναντήσεις που
έγιναν, όπου έθεσαν ενώπιον του
προέδρου Χριστοδουλίδη την ανα-
γκαιότητα να ενημερώνονται από
το κυβερνητικό σχήμα και όχι από
τα μέσα ενημέρωσης για ενέργειές
τους, όπως και να υπάρχει διαβού-
λευση πριν κατατεθούν στη Βουλή
νομοσχέδια, φαίνεται η κατάσταση
να ομαλοποιείται με την ενεργότερη
μάλιστα εμπλοκή των υπουργών,
ανάλογα και με τα θέματα που βρί-
σκονται στην επικαιρότητα.

Αρχικά ήταν η συνάντηση με
τον υπουργό Οικονομικών όπου
ζητήθηκαν εισηγήσεις και προτά-
σεις των κομμάτων για μέτρα κατά
της ακρίβειας πριν ο Μάκης Κε-
ραυνός προχωρήσει σε ανακοινώ-
σεις. Αν και τα κόμματα δεν φαί-
νεται να είναι αρκούντος ικανο-
ποιημένα –θεωρούσαν ότι θα συμ-
περιλαμβάνονταν περισσότερες
προτάσεις τους– κρατούν στάση
αναμονής μιας και όπως διαμηνύε-
ται πιθανόν να υπάρχει και δεύτερη
σειρά μέτρων αρχές του νέου χρό-
νου, ενώ καταγράφουν στα θετικά
την επικοινωνία που υπήρχε για
το θέμα μέχρι και μία ώρα πριν από
τις σχετικές ανακοινώσεις.

Συνάντηση με τους εκπροσώ-
πους των κομμάτων ΔΗΚΟ, ΕΔΕΚ
και ΔΗ.ΠΑ. αναμένεται τώρα να
έχει η υπουργός Παιδείας Αθηνά
Μιχαηλίδου, με το ραντεβού όπως
όλα δείχνουν να έχει κλειστεί για
τις 12 Νοεμβρίου μιας και φέρεται

να προκύπτουν ζητήματα κυρίως
σε σχέση με θέματα της τριτοβάθ-
μιας εκπαίδευσης.

Την ίδια ώρα σημειώνεται, πάν-
τως, ότι από πλευράς της υφυπουρ-
γού Παρά τω Προέδρω Ειρήνης Πι-
κή φέρεται να καταβάλλεται προ-
σπάθεια ώστε αυτή η επικοινωνία
με τα κόμματα να είναι συνεχής
και όσο το δυνατόν πιο ενδελεχής.
Βέβαια σε κάποιες των περιπτώ-
σεων οι συναντήσεις της Τρίτης
δεν βγάζουν ουσιαστικό αποτέλε-
σμα μιας και τα θέματα τίθενται
γενικά και αόριστα αφού απουσιάζει
ο αρμόδιος υπουργός για να δώσει
περαιτέρω διευκρινίσεις και από

την άλλη η πλειοψηφία των εκπρο-
σώπων των κομμάτων –συνήθως
συμμετέχουν Πανίκος Λεωνίδου
από ΔΗΚΟ, Μορφάκης Σολομωνί-
δης από ΕΔΕΚ και Αλέκος Τρυφω-
νίδης και Μαρίνος Μουσιούττας
από ΔΗΠΑ– εκφράζουν προσωπικές
θέσεις και όχι δεσμευτικές για το
κόμμα τους. 

Την ίδια ώρα, φέρεται να υπάρχει
και πρόσκληση για συμμετοχή των
προέδρων των κομμάτων σε πρωινό
καφέ στο Προεδρικό, πιθανώς δύο
φορές την εβδομάδα ή παρουσία
εκπροσώπων των κομμάτων, όταν
το πρόγραμμα το επιτρέπει. Φέρε-
ται, μάλιστα, αυτό να τέθηκε προς
τον πρόεδρο του ΔΗΚΟ στην πρό-

σφατη συνάντηση που είχε το κόμ-
μα με τον πρόεδρο Χριστοδουλίδη,
κατά τη διάρκεια της οποίας ο Νι-
κόλας Παπαδόπουλος δεν έκρυψε
την ενόχλησή του για ενέργειες

της κυβέρνησης για τις οποίες δεν
ήταν ενημερωμένος.

Bλέμμα στις βουλευτικές 
Βέβαια, αυτή την ώρα στο ΔΗΚΟ

φέρεται να υπάρχει προβληματι-
σμός και για την επόμενη μέρα ενό-
ψει των βουλευτικών εκλογών του
2026, με στελέχη να διατυπώνουν
προβληματισμούς για την εικόνα
που παρουσιάζει σήμερα η κυβέρ-
νηση και κατά πόσον το κόμμα πι-
θανόν να επωμιστεί την απογοή-
τευση του κόσμου. 

Μάλιστα, εκφράζουν και δυσα-
ρέσκεια για τη μη πρόσκληση των
βουλευτών ανά επαρχία στις επι-
σκέψεις που πραγματοποιεί ο πρό-
εδρος της Δημοκρατίας, σημει-
ώνοντας την ίδια ώρα ότι πιθανώς
η απουσία αντίληψης για τον τρόπο
λειτουργίας ενός κόμματος από
πλευράς του προέδρου Χριστοδου-
λίδη όπως και η απουσία κομματι-
κής εμπειρίας στελεχών της κυ-
βέρνησης να περιπλέκει ακόμη πε-
ρισσότερο τη σχέση μεταξύ των
δύο πλευρών.

Πάντως, οι βουλευτικές εκλογές
πιθανώς να είναι και το ορόσημο
για τα περαιτέρω βήματα της συ-
νεργασίας ΔΗΚΟ με την κυβέρνηση,
χωρίς μέχρι αυτή την ώρα ο Νικόλας
Παπαδόπουλος να ανοίγει τα χαρτιά
του ακόμη και για τη δική του πο-
ρεία εντός του κόμματος.

Την ίδια ώρα, προβληματισμός
φέρεται να υπάρχει και εντός ΕΔΕΚ
ενόψει βουλευτικών εκλογών. Προς
το παρόν δεν συζητείται θέμα από-
συρσης στήριξης τής κυβέρνησης,
ωστόσο ο χρόνος μετρά αντίστρο-
φα για την ολοκλήρωση της θητείας
του Μαρίνου Σιζόπουλου και ο προ-
βληματισμός που τίθεται είναι αν
πρέπει ο ίδιος να οδηγήσει το κόμ-
μα στις βουλευτικές ή με νέα ηγε-
σία, κι αν αποχωρούσε νωρίτερα
από ό,τι προβλέπει το καταστατικό,
κατά πόσο το κόμμα θα κατάφερνε
να αυξήσει τα ποσοστά που έλαβε
στις τελευταίες ευρωεκλογές και
να μπει με σημαντικό αριθμό βου-

λευτών στο κοινοβούλιο. Στη ΔΗ-
ΠΑ, που είχε προσφάτως συνάν-
τηση με τον Νίκο Χριστοδουλίδη,
φέρεται να καταγράφουν τα βήματα
προόδου σε σχέση με τις κινήσεις
για καλύτερη συνεννόηση και συ-
νεργασία, παραθέτοντας μάλιστα
μία σειρά από ενέργειες που έχουν
ήδη γίνει. Φαίνεται, μάλιστα, να
υπάρχει μία τακτική ενημέρωση
για θέματα ουσίας όπως τα αντι-
σταθμιστικά μέτρα, αλλά και η συ-
νάντηση Νίκου Χριστοδουλίδη με
τον Τζο Μπάιντεν. Βέβαια, και τα
τρία κόμματα κάνουν λόγο για την
καλή διάθεση, σημειώνουν ωστόσο
ότι ο χρόνος θα καταδείξει κατά
πόσο η κυβέρνηση επί της ουσίας
έχει τη διάθεση να διαβουλεύεται
μαζί τους. Την ίδια ώρα υπάρχουν
και πρωτοκλασάτα στελέχη που
εκφράζουν τη δυσαρέσκειά τους
για την επιλογή των προσώπων
από πλευράς προέδρου της Δημο-
κρατίας για τους πρόσφατους διο-
ρισμούς, σημειώνοντας ότι ως επί
το πλείστον προέρχονται από τις
τάξεις του ΔΗΣΥ. 

Τίθεται, μάλιστα, και το ερώτημα
αν η εν λόγω ενέργεια οφείλεται
στο γεγονός πως ο Νίκος Χριστο-
δουλίδης πιστεύει πως δεν υπάρ-
χουν εξίσου ικανά στελέχη στους
κόλπους των τριών κομμάτων που
τον στηρίζουν ή αν επιλέγει να
κρατά όσο το δυνατόν πιο ικανο-
ποιημένα τα στελέχη του ΔΗΣΥ. Η
συνάντηση Αννίτας Δημητρίου με
τον Νίκο Χριστοδουλίδη δεν φαί-
νεται, πάντως, όπως διαμηνύουν
στελέχη των κομμάτων της συγ-
κυβέρνησης, να διαφοροποιεί προς
το παρόν την κατάσταση, χωρίς
ωστόσο να αποφεύγονται σκέψεις
για πιθανές συζητήσεις των δύο
για τις επόμενες προεδρικές εκλο-
γές, αλλά και για τη στήριξη του
ΔΗΣΥ εντός κοινοβουλίου.

Θα τα βρούνε, μέσω πρωινού καφέ
Νέες προσπάθειες για να βελτιώσουν τις σχέσεις τους κάνουν συγκυβέρνηση και Προεδρικό

Δυσαρέσκεια εκφράζεται για τη μη πρόσκληση των βουλευτών ανά επαρχία
στις επισκέψεις που πραγματοποιεί ο πρόεδρος της Δημοκρατίας.

<<<<<<

Πρωτοκλασάτα στελέχη
εκφράζουν τη δυσαρέ-
σκειά τους για την επι-
λογή των προσώπων από
πλευράς προέδρου της
Δημοκρατίας για τους
πρόσφατους διορισμούς. 
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Του ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

Δεν είναι σχήμα λόγου. Η τέως πρω-
θυπουργός της Εσθονίας, Κάγια
Κάλας, που προορίζεται να αναλάβει
την εξωτερική πολιτική και την
ασφάλεια της Ε.Ε., είναι καταζη-
τούμενη στη Ρωσία. Τον περασμένο
Φεβρουάριο, το Κρεμλίνο την προ-
σέθεσε στη λίστα καταζητούμενων
προσώπων που ελέγχονται για «ποι-
νικά αδικήματα», κάτι που σχετί-
ζεται με την «αποκαθήλωση» μνη-
μείων Ρώσων πεσόντων στρατιω-
τών του δευτέρου Παγκοσμίου Πο-
λέμου, στην Εσθονία, το οποίο είχε
απαιτήσει η Κάγια Κάλας. Mε αφορ-
μή την τοποθέτηση της Κάγια Κά-
λας στη λίστα καταζητούμενων του
υπουργείου Εσωτερικών της Ρω-
σίας, η εκπρόσωπος του ρωσικού
ΥΠΕΞ Μαρία Ζαχάροβα δήλωσε ότι
η τότε πρωθυπουργός της Εσθονίας
διώκεται για τη «καταστροφή μνη-
μείων σοβιετικών στρατιωτών».
Παράλληλα, ο Ντμίτρι Πεσκόφ, εκ-
πρόσωπος του Βλαντιμίρ Πούτιν,
έκανε λόγο για «ανθρώπους που
προχωρούν σε εχθρικές ενέργειες
τόσο προς την ιστορική μνήμη όσο
και προς τη χώρα μας». 

Η Κάγια Κάλας απέδωσε την
απόφαση του Κρεμλίνου σε τακτική
εκφοβισμού κατά αξιωματούχων
της Ε.Ε. και διαμήνυσε ότι «δεν θα
σιωπήσω, θα συνεχίσω να στηρίζω
με σθένος την Ουκρανία και θα
υποστηρίξω την ενίσχυση της ευ-
ρωπαϊκής άμυνας». Η κα Κάλας δεν
δίστασε μάλιστα να ζητήσει την
επέμβαση του ΝΑΤΟ κατά της Ρω-
σίας, υποστηρίζοντας ότι η χώρα
αποτελεί μια συνεχή απειλή κατά
των δυτικών κρατών. 

Τέσσερις μήνες αργότερα, τον
περασμένο Ιούνιο, στο Ευρωπαϊκό
Συμβούλιο, οι ηγέτες των κρατών-
μελών αποφάσισαν με συντριπτική
πλειοψηφία ότι η Κάγια Κάλας είναι
η εκλεκτή τους για να διαχειριστεί
την εξωτερική πολιτική και την
πολιτική ασφάλειας της Ε.Ε., ανα-
λαμβάνοντας τη θέση της ύπατης
εκπροσώπου, σε διαδοχή του Γιο-
σέπ Μπορέλ. Η κα Κάλας έλαβε 25
ψήφους, ενώ αρνητικά τοποθετή-
θηκε η πρωθυπουργός της Ιταλίας
Τζόρτζια Μελόνι. Αποχή τήρησε ο
πρωθυπουργός της Ουγγαρίας Βί-
κτορ Όρμπαν.

Αναμφισβήτητα η επιλογή της
Κάγια Κάλας (η οποία θα πρέπει
να επικυρωθεί στη διαδικασία ακρό-
ασης από την Ευρωβουλή), αποτελεί
μήνυμα προς τη Ρωσία και τον
Βλαντιμίρ Πούτιν, ότι η Ε.Ε. θα
είναι ακόμη πιο επιθετική κατά του
ρωσικού επεκτατισμού, τοποθε-
τώντας ως επικεφαλής της εξωτε-
ρικής της πολιτικής, την πιο γνωστή
ίσως πολέμιο της Μόσχας, μεταξύ
των αξιωματούχων των 27 κρατών-
μελών. 

Για κάποιους μάλιστα στην Ε.Ε,
περιλαμβανομένων των Βαλτικών
και της Πολωνίας, «αυτό είναι το
βασικό προσόν» της Κάγια Κάλας,
αν και κάποιοι άλλοι εκφράζουν
την ελπίδα «αυτό να μην είναι το
μοναδικό της προσόν». Γιατί είναι
γεγονός ότι η εξωτερική πολιτική
και η πολιτική ασφάλειας της Ε.Ε.
βρίσκονται κυριολεκτικά σε πορεία
ελεύθερης πτώσης και η επιλογή
του προσώπου που θα ηγηθεί την
επόμενη πενταετία, δεν μπορεί να
έχει απλώς συμβολικό-σημειολογικό
χαρακτήρα.  

Άλλωστε, η Ε.Ε. μοιάζει με λερ-
ναία ύδρα που δεν μπορεί να λάβει
απόφαση, ούτε να καθορίσει πο-
λιτική γραμμή σε μείζονα ζητήματα,
όπως η κλιμάκωση της κρίσης στη
Μέση Ανατολή. Δεν είναι τυχαίο
ότι η Ε.Ε. όχι μόνο δεν κατάφερε
να πλασαριστεί μεταξύ των διεθνών
παικτών που έχουν και μπορούν

να διαδραματίσουν καταλυτικό,
ουσιαστικό ρόλο στην αποκλιμά-
κωση, αλλά δεν αξιώθηκε να εκ-
δώσει καν ένα κοινό ανακοινωθέν,
δεδομένων των διαφωνιών που κα-
ταγράφονται μεταξύ των κρατών-
μελών. Λίγο πριν από την εισβολή
του Ισραήλ στον Λίβανο, η Τσεχία
φρέναρε την έκδοση ακόμη κι ενός
νερόβραστου κοινού ανακοινω-
θέντος της Ε.Ε., απαιτώντας μεγα-
λύτερη στήριξη προς το Ισραήλ
και αναγκάζοντας τον Γιοσέπ Μπο-
ρέλ να εκδώσει μια δική του δήλω-
ση, η οποία εκ των πραγμάτων υπο-
λείπεται του όποιου ειδικού βάρους
θα μπορούσε να έχει μια κοινή
θέση των «27».

Πηγή στην έδρα της Ε.Ε. έλεγε
στην «Κ», ότι «αρκετά κράτη-μέλη
μεταφέρουν αρνητικά σχόλια και
παράπονα που εισπράττουν από
αραβικά κυρίως κράτη, τα οποία
θεωρούν ότι η Ε.Ε. είναι αδικαιο-
λογήτως απούσα από την κρίση
στη Μέση Ανατολή. Ακούγεται βε-
βαίως και το αντεπιχείρημα ότι η

Ε.Ε. βρίσκεται σε μεταβατική πε-
ρίοδο ανανέωσης της ηγεσίας της,
κάτι πάντως που δεν φαίνεται επαρ-
κής αιτιολογία, καθώς η Ευρώπη
εμφανίζεται προκλητικά απούσα
και αδιάφορη, εδώ και ένα τουλά-
χιστον έτος, όπως άλλωστε διαφά-
νηκε και στο ζήτημα της Γάζας,
όπου η μόνη ουσιαστική παρέμ-
βασή της, εξαντλείται στην απο-
στολή βοήθειας (όταν αυτή φτάνει
στους αποδέκτες της) και σε φρα-
στικές καταδίκες και δηλώσεις.

Η Κάγια Κάλας, λοιπόν, ακόμη

κι αν πιστωθεί ότι διαθέτει το εκτό-
πισμα να γεμίσει την καρέκλα της
ύπατης εκπροσώπου της Ε.Ε. (κάτι
που θα διαφανεί στην πορεία), θα
έχει μια πολύ δύσκολη αποστολή,
καθώς τα στρατόπεδα είναι ήδη
σχηματισμένα στην Ε.Ε. και η εξεύ-
ρεση μιας ενιαίας φωνής και μιας
κοινής γραμμής φαντάζει απίθανη. 

Ακόμη και στο «ευκολότερο»,
για την επίτευξη συμφωνίας, ζή-
τημα της εισβολής της Ρωσίας στην
Ουκρανία, οι έντονες προσωπικές
θέσεις από τις οποίες εκκινεί η προ-
τεινόμενη ύπατη εκπρόσωπος της
Ε.Ε., δεν αποτελούν εγγύηση για
τη διασφάλιση των ευρωπαϊκών
συμφερόντων. Άλλωστε, οι κυρώ-
σεις που έχουν επιβληθεί κατά του
καθεστώτος Πούτιν, αν και είναι
επιβεβλημένες και ορθώς επιβλή-
θηκαν, δεδομένης της απάνθρωπης
ρωσικής εισβολής και της κατα-
στροφής που έχει προκαλέσει στην
Ουκρανία, ήταν σε αρκετές περι-
πτώσεις άστοχες. Και δεν είναι
λίγες φορές που προκάλεσαν με-

γαλύτερο κόστος σε κάποια κρά-
τη-μέλη της Ε.Ε., από αυτό που
προορίζονταν να επιτύχουν σε βά-
ρος της Ρωσίας. Βασικός λόγος της
αστοχίας κάποιων εκ των κοινοτι-
κών κυρώσεων ήταν η τυφλή υιο-
θέτηση από την Ε.Ε. των αμερικα-
νικών κυρώσεων, οι οποίες ήταν
ραμμένες στα μέτρα των ΗΠΑ και
όχι της Ευρώπης, με ό,τι αυτό συ-
νεπάγεται. Κάτι που επέβαλε η Ούρ-
σουλα φον ντερ Λάιεν, η οποία σε
πολλές περιπτώσεις υπερέβη τους
όρους εντολής της, τόσο στο Ου-
κρανικό, όσο και στο ζήτημα του
Ισραήλ, γεγονός που ανάγκασε τον
Γιοσέπ Μπορέλ να τη διορθώσει
δημοσίως και να της υποδείξει ότι
η έκφραση της εξωτερικής πολιτικής
της Ε.Ε. δεν είναι αρμοδιότητά της. 

Εύλογα, λοιπόν, κάποιος μπορεί
να διερωτηθεί εάν η Κάγια Κάλας
θα μπορέσει αφενός να δημιουρ-
γήσει συνθήκες συναίνεσης και
σύμπλευσης μεταξύ των ανομοι-
ογενών στρατοπέδων της Ε.Ε. στα
μεγάλα ανοικτά μέτωπα και αφε-
τέρου «να κρατήσει τα άλογα στον
στάβλο». Κάτι που φαντάζει ιδιαί-
τερα δύσκολο, τόσο λόγω της ιδιο-
μορφίας της Ε.Ε. και των διαφορε-
τικών προσεγγίσεων μεταξύ των
27 κρατών-μελών που την απαρ-
τίζουν, όσο και λόγω της διαφορε-
τικότητας της ατζέντας θεσμικών
αξιωματούχων. Ως επίσης και της
αμφίβολής δυνατότητας της Κάγια
Κάλας να κολυμπήσει σε ένα πε-
ριβάλλον διαφορετικών ρευμάτων
και κυματισμών. 

Business as usual
στο Κυπριακό

Στο Κυπριακό εκτιμάται ότι η Κάγια
Κάλας θα έχει ευκολότερο έργο,
καθώς όπως έλεγε στην «Κ» ξένη
διπλωματική πηγή, «το σκηνικό εί-
ναι αρκούντως οριοθετημένο».
Όπως ανέφερε, «η Ε.Ε. έχει συμ-
φωνημένο λεκτικό για τη λύση του
Κυπριακού, τα ψηφίσματα του Συμ-
βουλίου Ασφαλείας ΟΗΕ, με βάση
και τις αρχές στις οποίες εδράζεται
η Ε.Ε. και το κεκτημένο». Το οποίο
κεκτημένο προσαρμόζεται βεβαίως
αναλόγως πολιτικών επιδιώξεων,
όπως μας έχει διδάξει το παρελθόν,
βάζοντας σε περιπέτειες τη Λευ-
κωσία, καθώς οι Βρυξέλλες ήταν
οι πρώτες που επισήμως, διά του
Όλι Ρεν, είχαν δηλώσει έτοιμες «να
τετραγωνίσουν τον κύκλο» και να
υιοθετήσουν οποιανδήποτε λύση
θα μπορούσε να επιτρέψει στο κρά-
τος-μέλος να εκπληρώνει τις υπο-
χρεώσεις του έναντι της Ένωσης.
Ακόμη κι αν αυτό συνεπαγόταν μό-
νιμες παρεκκλίσεις από το κεκτη-
μένο, το οποίο όπως μας είχε εξη-
γήσει ο περίγυρος του αλησμόνητου
Γκούντερ Φερχόιγκεν, έχει ιδιότητα
παρόμοια με ενός ελαστικού, που
επιμηκύνεται και συρρικνώνεται
αναλόγως της χρήσης που επιδιώ-
κεται. Η Κάγια Κάλας απαιτείται
απλώς να ακολουθήσει το συμπε-
φωνημένο λεκτικό στο Κυπριακό,
σημείωσε η ίδια πηγή, υπενθυμί-
ζοντας παράλληλα ότι «ομοίως ανα-
μένεται να πράξει και σε σχέση με
την Τουρκία. Για την οποία έχει
καθοριστεί ένα νέο πλαίσιο σχέ-
σεων (σ.σ. έκθεση Μπορέλ/Κομι-
σιόν), με υποδείξεις για λύση του
Κυπριακού, χωρίς ωστόσο η διευ-
θέτηση του προβλήματος να απο-
τελεί προϋπόθεση για την προώθη-
ση ευρωτουρκικών ντοσιέ. Αυτό
πάντως δεν σημαίνει ότι δεν υπάρ-
χει προσδοκία για ενεργό συμβολή
της Τουρκίας στη λύση του προ-
βλήματος. Αντίθετα, αναμένουμε
από την Άγκυρα να συμβάλει ενερ-
γώς και το λέμε σε κάθε περίπτω-
ση», κατέληξε η ίδια πηγή.

Τα κενά 
στην άμυνα 
και οι ΗΠΑ 

Eνα ακόμη μεγάλο μέτωπο που
θα κληθεί να διαχειριστεί η νέα
ύπατη εκπρόσωπος Κάγια Κάλας

–που τελεί υπό την αίρεση έγ-
κρισης της Ευρωβουλής στην
επικείμενη ακρόαση– είναι το

ζήτημα των δαπανών για τη λε-
γόμενη «ευρωπαϊκή άμυνα»,

που θεωρούνται στην καλύτερη
περίπτωση ως ανεπαρκείς. Η

Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν είχε
μοιραστεί με τους «27» τις ανη-

συχίες της, υποστηρίζοντας
όπως αποκάλυψαν οι Reuters,
ότι η Ε.Ε. θα χρειαστεί περίπου

500 δισ. ευρώ για την άμυνά της
τα επόμενα 10 χρόνια. Παρου-
σιάζοντας στοιχεία στο πλαίσιο
Συνόδου Κορυφής, η πρόεδρος
της Κομισιόν ανέφερε ότι από το
1999 έως το 2021 οι αμυντικές

δαπάνες αυξήθηκαν 600% στην
Κίνα και 300% στη Ρωσία (και

ακόμη περισσότερο μετά την ει-
σβολή στην Ουκρανία), ενώ στην
Ε.Ε. αυξήθηκαν μόνο κατά 20%.

Μια λύση που αρχικά κέρδιζε
έδαφος ήταν αυτή της έκδοσης
ομολόγων για την άμυνα, κοινού
δηλαδή χρέους της Ε.Ε., με μον-
τέλο το ταμείο ανάκαμψης που
συστάθηκε λόγω κορωνοϊού.

Υπέρ αυτής της προσέγγισης το-
ποθετήθηκαν πολλά κράτη-μέ-
λη. Όχι όμως και η Γερμανία, η

οποία με τη βοήθεια της Ολλαν-
δίας, της Δανίας, της Φινλανδίας,
της Σουηδίας και της Αυστρίας,

απέρριψε κάθετα μια τέτοια
σκέψη. Αν και η επίσημη θέση
της Ε.Ε. καθιστά σαφές ότι οι

όποιες δράσεις αναλαμβάνονται
από την Ένωση, κινούνται στη

βάση της αρχής «συμπληρωματι-
κότητας» έναντι του ΝΑΤΟ, οι
εξελίξεις τα τελευταία χρόνια

και κυρίως η εισβολή της Ρωσίας
στην Ουκρανία, αναδεικνύουν

την ανάγκη απόκτησης πραγμα-
τικής ευρωπαϊκής άμυνας και

ασφάλειας, που εκ των πραγμά-
των υπερβαίνουν τους όρους εν-

τολής της PESCO. Κύκλοι στις
Βρυξέλλες έλεγαν στην «Κ» ότι
οι εξελίξεις ενδέχεται να οδη-

γήσουν στην ανάγκη εξεύρεσης
άμεσων λύσεων, παραπέμπον-
τας στο ενδεχόμενο εκλογής

του Ντόναλντ Τραμπ στις ΗΠΑ, ο
οποίος στην προηγούμενή του

θητεία, δεν απέφυγε τους πολι-
τικούς εκβιασμούς στους Ευρω-
παίους εταίρους του ΝΑΤΟ, προ-
ειδοποιώντας ότι εάν δεν έβα-

ζαν βαθιά το χέρι στην τσέπη για
την άμυνα της Συμμαχίας, δεν
θα δίσταζε να μετακινήσει την
έδρα της, από τις Βρυξέλλες,

στο Λονδίνο. Το ζήτημα είναι πο-
λύπλοκο, δεδομένων των δια-

φωνιών των κρατών-μελών και
του ρόλου που ενδεχομένως θα
διαδραματίσουν οι ΗΠΑ και κυ-
ρίως ο Τραμπ (εάν εκλεγεί), γε-

γονός που εκ των πραγμάτων
δημιουργεί πρόσθετο βάρος σε

όποιον καθίσει στην καρέκλα
του επικεφαλής της εξωτερικής
πολιτικής και πολιτικής ασφά-

λειας της Ε.Ε.

Μια... καταζητούμενη
στο τιμόνι της Ε.Ε.
Πόσο μπορεί η Εσθονή Κάγια Κάλας να «γεμίσει» 

τα κενά στην ευρωπαϊκή εξωτερική πολιτική 

<<<<<<<

Στο Κυπριακό εκτιμάται
ότι η Κάγια Κάλας θα έχει
ευκολότερο έργο, καθώς
όπως έλεγε στην «Κ» ξέ-
νη διπλωματική πηγή,
«το σκηνικό είναι αρ-

κούντως οριοθετημένο».

Η Κάγια Κάλας απέδωσε την απόφαση του Κρεμλίνου σε τακτική εκφοβισμού κατά αξιωματούχων της Ε.Ε.
και διαμήνυσε ότι «δεν θα σιωπήσω, θα συνεχίσω να στηρίζω με σθένος την Ουκρανία και θα υποστηρίξω
την ενίσχυση της ευρωπαϊκής άμυνας».
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D-Day (Democracy day) είναι η Τρί-
τη για τις ΗΠΑ, καθώς δοκιμάζε-
ται η αφοσίωση στις δημοκρα-
τικές αξίες από έναν λαϊκιστή 
ηγέτη, που όλο και συχνότερα χα-
ρακτηρίζεται, από αντιπάλους και 
πρώην συνεργάτες, «φασίστας». 
Μαζί με την Αμερική, όμως, κιν-
δυνεύει να ξυπνήσει σε έναν δι-
αφορετικό κόσμο, χαοτικό και 
απρόβλεπτο, ολόκληρη η υφήλι-
ος. Η επιστροφή του Ντόναλντ 
Τραμπ στον Λευκό Οίκο προοιω-
νίζεται την καταβύθιση της χώ-
ρας σε μιαν άνευ προηγουμένου 
εσωστρέφεια και περιχαράκω-
ση, με μαζικές απελάσεις μετανα-
στών, απομάκρυνση ή και απο-
χώρηση από το ΝΑΤΟ, κήρυξη 
εμπορικού πολέμου στην Κίνα και 
πλήρη επαναφορά στην εξόρυξη 
ορυκτών καυσίμων. Θα υπάρξουν 
θεσμικά αντίβαρα και πρόσωπα 
του κατεστημένου για να ανα-
χαιτίσουν τις επικίνδυνες εντο-
λές του; Ή θα είναι το τέλος της 
∆ύσης η νίκη του τέως προέδρου; 

Και αν, από την άλλη, διαψευ-
στούν οι Κασσάνδρες θα συνε-
χίσει την επιτυχημένη οικονομι-
κή πολιτική του Τζο Μπάιντεν η 
Κάμαλα Χάρις σε περίπτωση που 
θα γίνει η πρώτη γυναίκα, και 
δη μαύρη, πρόεδρος των ΗΠΑ; 
Θα τελειώσουν οι δύο πόλεμοι 
σε Ουκρανία και Μέση Ανατο-
λή; Και πώς θα επηρεαστούν οι 
διατλαντικές σχέσεις; 

Το εσωτερικό διακύβευμα

Αντίθετα με ό,τι πιστεύουν 
οι Αμερικανοί, η οικονομία της 
χώρας αναπτύσσεται σταθερά με 

ρυθμό 2,8% στο τρίτο τετράμη-
νο, ενώ ο πληθωρισμός έχει μει-
ωθεί από το δυσθεώρητο 9,1% το 
2020 στο 2,4% τον Σεπτέμβριο, 
το χαμηλότερο τα τελευταία τρία 
χρόνια. Το ίδιο διάστημα, έχουν 
προστεθεί στην οικονομία 13,4 
εκατομμύρια νέες θέσεις εργα-
σίας. Και όμως, οι μισοί και πλέ-
ον πολίτες της χώρας θεωρούν 
ότι η χώρα βρίσκεται σε ύφεση, 
μια εκτίμηση που υποκινεί και 
ο Τραμπ ισχυριζόμενος πως η 
κυβέρνηση Μπάιντεν κατέστρε-
ψε την αγορά εργασίας δίνοντας 
δουλειές σε μετανάστες. Τα στα-
τιστικά στοιχεία λένε το αντίθε-
το, ότι το 59% της αύξησης στις 
θέσεις εργασίες πήγε σε Αμερι-
κανούς πολίτες, σχεδόν 8 εκατ. 
Αν ο τέως πρόεδρος προχωρήσει 
στην απειλή του να απελάσει 
πάνω από 13 εκατ. μετανάστες, 
οικονομολόγοι και ανθρωπιστι-
κές οργανώσεις αποτιμούν το 
κόστος για αυτήν τη μαζική επι-
χείρηση συλλήψεων, κράτησης, 
επεξεργασίας και απέλασης σε 
εκατοντάδες δισ. Αρκεί να ανα-
λογιστεί κανείς ότι ο συνολικός 
πληθυσμός των κρατουμένων 
στη χώρα είναι 1,9 εκατομμύριο. 

Ευρώπη και ΝΑΤΟ

Από την πρώτη του θητεία, ο 
Τραμπ είχε προαναγγείλει ότι θα 
εγκαταλείψει το ΝΑΤΟ εάν δεν 
εκπληρώσουν τα υπόλοιπα μέ-
λη της Συμμαχίας τον στόχο να 
ανέλθουν οι αμυντικές δαπάνες 
τους στο 2% επί του ΑΕΠ τους. 
Τα δύο τρίτα των χωρών-μελών 
έχουν φτάσει, στο μεταξύ, αυτά 
τα επίπεδα, λόγω του πολέμου 
στην Ουκρανία. ∆εν αποκλείεται 
ο τέως πρόεδρος να ακολουθήσει 
τη στρατηγική της παραμέλησης 
και σταδιακής αποσύνθεσης του 
ΝΑΤΟ, μέσα από την απόσυρση 
πόρων και στρατευμάτων, χω-
ρίς να προχωρήσει στην πλήρη 
αποχώρηση των ΗΠΑ. Πολλοί 
αναλυτές εκτιμούν ότι αυτό θα 

υποχρέωνε την Ε.Ε. να προχω-
ρήσει σε μια ξεχωριστή, ισχυρή 
ευρωάμυνα – ήδη εξάλλου υπάρ-
χει πρόταση για ευρωπαϊκές μυ-
στικές υπηρεσίες. Αλλοι, λιγότε-
ρο αισιόδοξοι, θεωρούν ότι αυτό 
μαζί με τους επαπειλούμενους 
δασμούς σε ευρωπαϊκά προϊόντα 
από τις ΗΠΑ θα βύθιζε τη Γηραιά 
Ηπειρο σε μια πρωτόγνωρη ταυ-
τοτική και οικονομική κρίση. Βέ-
βαια και η Χάρις πιστεύεται ότι 
θα δώσει μεγαλύτερη έμφαση 
στην περιοχή της Κίνας και του 
Ειρηνικού, διατηρώντας μια πε-
ρισσότερο συμβολική σχέση και 
παρουσία στην Ευρώπη. 

Κλιματική αλλαγή

Εχοντας επανειλημμένως απο-
καλέσει την κλιματική αλλαγή 

«φάρσα», ο Τραμπ αναμένεται να 
φρενάρει την ενεργειακή μετά-
βαση που ξεκίνησε ο Τζο Μπάι-
ντεν σε μια στιγμή που οι ΗΠΑ 
είναι «ασημένιες» πρωταθλήτρι-
ες στην εκπομπή ρύπων μετά 
την Κίνα. Ο τέως πρόεδρος έχει 
δεσμευθεί ότι θα ενισχύσει τις 
επενδύσεις σε ορυκτά καύσιμα 
και θα ανακαλέσει τις ρυθμίσεις 
που έχουν στόχο τη μετάβαση 
στην ηλεκτροκίνηση, αφήνοντας 
ελεύθερο πεδίο στην Κίνα. Πά-
ντως, ούτε σε περίπτωση εκλογι-
κής νίκης της Χάρις είναι σαφές 
κατά πόσον θα εγκαταλείψει την 
παραγωγή πετρελαίου και φυσι-
κού αερίου. 

Μέση Ανατολή

Παρά την καλή προσωπική 
σχέση του Τραμπ με τον Ισραη-
λινό πρωθυπουργό, Μπέντζαμιν 
Νετανιάχου, θα πρέπει να θεω-
ρείται δεδομένο ότι σε περίπτω-
ση εκλογής του δεν θα αλλάξει 
ιδιαίτερα η πολιτική της Ουάσι-
γκτον: θα συνεχιστεί η άσκηση 
πιέσεων για τη σύναψη εκεχει-
ρίας και την επιστροφή των ομή-
ρων στους συγγενείς τους. Τόσο 
ο Τραμπ όσο και η Χάρις, όμως, 
δύσκολα θα υλοποιήσουν την 
απειλή για αναστολή των αμερι-
κανικών εξοπλισμών στο Ισρα-
ήλ. Η ισραηλινή κοινωνία και το 
κομματικό σύστημα έχουν πραγ-
ματοποιήσει δεξιά στροφή τον 
τελευταίο χρόνο μετά την περυ-
σινή 7η Οκτωβρίου, απομακρύ-
νονται από την υποστήριξη στη 
δημιουργία παλαιστινιακού κρά-
τους κι εμφανίζονται να θεωρούν 
τον Τραμπ φιλικότερα διακείμε-
νο απέναντί τους σε σχέση με τη 
Χάρις. Υπενθυμίζεται, άλλωστε, 
πως ο τέως πρόεδρος ήταν εκεί-
νος που μετέφερε την αμερικανι-
κή πρεσβεία στην Ιερουσαλήμ, 
αναγνωρίζοντάς την ως πρωτεύ-
ουσα της χώρας. Ωστόσο, ο τέως 
πρόεδρος έχει δεσμευθεί ότι θα 
κλείσει γρήγορα τα δύο μέτωπα 
σε Μέση Ανατολή και Ουκρανία, 
ενώ εσχάτως αποφεύγει να επα-
ναλάβει τις υποσχέσεις ότι θα 
προχωρήσει σε ανατροπή του θε-
οκρατικού καθεστώτος στο Ιράν. 

Ουκρανία

Το σχέδιο του υποψηφίου 
αντιπροέδρου του Τραμπ, Τζ. Ντ. 
Βανς, για την Ουκρανία, που δη-
μοσιοποιήθηκε το καλοκαίρι και 
προβλέπει εδαφικές παραχωρή-
σεις της Ουκρανίας προς τη Ρω-
σία, μια αποστρατιωτικοποιημέ-
νη ζώνη κατά μήκος του πεδίου 
των μαχών, εγγυήσεις ασφαλείας 
που θα αναλάβουν οι Ευρωπαίοι 
και ουδετερότητα του Κιέβου, δεν 
απέχει πολύ από τις φιλοδοξίες 

του Βλαντιμίρ Πούτιν. Μπορεί 
ο Ρώσος πρόεδρος να έχει ισχυ-
ριστεί δημοσίως ότι προτιμά τη 
Χάρις, αλλά η αποδυνάμωση του 
ΝΑΤΟ που ευαγγελίζεται ο Τραμπ 
και η εκπεφρασμένη βούλησή 
του να μην παρεμβαίνει η Ουά-
σιγκτον σε κρίσεις εκτός των τει-
χών της αναμφισβήτητα ευνοούν 
τα σχέδια του Πούτιν. Θεωρείται 
εξάλλου δεδομένο ότι και η Χάρις 
θα ασκεί διακριτικά πιέσεις στον 
Ουκρανό πρόεδρο Βολοντίμιρ Ζε-
λένσκι να βάλει νερό στο κρασί 
του όσον αφορά τις διεκδικήσεις 
του. Ο ίδιος ο Μπάιντεν ήταν πολ-
λές φορές ενοχλημένος από τις 
απαιτήσεις του Ουκρανού προέ-
δρου και, σύμφωνα με διαρροές 
στον Τύπο, συχνά ύψωνε τη φω-
νή του στα τηλεφωνήματά τους. 

Κίνα

Λάτρης του προστατευτισμού, 
ο Τραμπ έχει προαναγγείλει 
εμπορικό πόλεμο με την Κίνα, 
με δασμούς στα προϊόντα της 
έως και πάνω από 60%! Tαυτό-
χρονα, έχει δεσμευθεί ότι θα υπο-
χρεώσει την Ταϊβάν να πληρώσει 
μόνη της για την άμυνά της, κάτι 
που μάλλον ικανοποιεί το Πεκί-
νο. Από την άλλη, η Χάρις αναμέ-
νεται να δώσει πολύ μεγαλύτερη 
έμφαση στη σύναψη συμμαχιών 
στην περιοχή, από την Ιαπωνία 
μέχρι την Ταϊβάν – υπενθυμίζε-
ται πως τη νήσο είχε επισκεφθεί 
ως πρόεδρος της αμερικανικής 
Βουλής η ∆ημοκρατική Νάνσι 
Πελόζι, ένα ταξίδι-πρόκληση για 
την Κίνα. Το ύψος των δασμών 
που έχει προαναγγείλει η Αμερι-
κανίδα αντιπρόεδρος, ωστόσο, 
είναι ανάλογο με το σημερινό. 
Σε γενικές γραμμές, παρά τις δι-
αφορές σε επίπεδο ρητορικής, η 
στάση των δύο υποψηφίων απέ-
ναντι στο Πεκίνο προοιωνίζεται 
εξόχως εχθρική, αν και ο εξαγ-
γελθείς εμπορικός πόλεμος θα 
μπορούσε να τινάξει στον αέρα 
το παγκόσμιο εμπόριο. 

Ολος ο κόσμος σε επτά πολιτείες

Τι θα σημάνει για 
τις ΗΠΑ και τον πλανή-
τη μια επικράτηση του 

Ντόναλντ Τραμπ 
ή της Κάμαλα Χάρις 

στις μεθαυριανές 
προεδρικές εκλογές.

Τα μεγάλα μέτωπα που θα επηρεαστούν από την ετυμηγορία των ψηφοφόρων στις αμφίρροπες κάλπες
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Στιγμιότυπο προαστιακής γαλήνης στο Σινσινάτι του Οχάιο. Από τις επιλογές των ψηφοφόρων σε επτά πολιτείες θα κριθούν δύο πόλεμοι, η κλιματική κρίση και η παγκόσμια οικονομία.   

Για να εκλεγούν οι υποψήφιοι χρειάζονται 
μια πλειοψηφία 270 εκλεκτόρων

Πρόβλεψη για τις αμερικανικές εκλογές Εκλέκτορες

Και η Βουλή επανεκλέγεται

Χάρις ΤραμπΔιαφιλονικούμενοι

Πολιτείες
-κλειδιά

Δημο-
κρατικοί

Ρεπου-
μπλικανοί

226 21993

435

34

βουλευτές

σχετικά σίγουροι σχετικά σίγουροι

από τους 100 γερουσιαστές

Οι πολιτείες-κλειδιά 
με μια ματιά

Πενσιλβάνια

Τζόρτζια

Βόρεια Καρολίνα

Μίσιγκαν

Αριζόνα

Ουισκόνσιν

Νεβάδα

19

16

16

15

11

10

6

13 εκατ. πολίτες

11,1 εκατ. πολίτες

10,8 εκατ. πολίτες

10 εκατ. πολίτες

7,4 εκατ. πολίτες

5,9 εκατ. πολίτες

3,2 εκατ. πολίτες

εκλέκτορες

εκλέκτορες

εκλέκτορες

εκλέκτορες

εκλέκτορες

εκλέκτορες

εκλέκτορες

Η ΑΜΕΡΙΚΗ 
ΑΠΟΦΑΣΙΖΕΙ

ΤΙ ΦΟΒΑΤΑΙ 
Ο ΠΛΑΝΗΤΗΣ

Tης ΞΕΝΙΑΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗ
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Δεν είμαι βέ-
βαιος για έναν 
εμφύλιο πόλε-
μο, αλλά έχου-
με ήδη δει τον 
Ντόναλντ Τραμπ 
να προετοιμά-
ζει το έδαφος 
για κάτι τέτοιο. 
Αν το αποτέλε-
σμα είναι ορια-
κό και εκείνος 
βρίσκεται πίσω, 
θα υποστηρίξει 
ότι είναι άδικο. 
Θα πει ότι έγι-
νε νοθεία. Και 
οι σύμμαχοί του 
στις κρίσιμες πο-
λιτείες, όπως και 
οι υποστηρικτές 
του στη Βουλή 
των Αντιπροσώ-
πων –το έχουν 
δηλώσει– θα 

κάνουν ό,τι περ-
νάει από το χέρι 
τους για να του 
εξασφαλίσουν 
το αξίωμα. 

Ο Ντόναλντ 
Τραμπ έχει δεί-
ξει σαφώς ότι 
δεν αποδίδει 
στη συμμαχία 
του ΝΑΤΟ την 

ίδια αξία που της 
έδιναν προηγού-
μενοι Αμερικα-
νοί πρόεδροι. 
Νομίζω ότι είναι 
αρκετά ξεκάθα-
ρο, βάσει των 
δηλώσεών του 
στην προεκλο-
γική εκστρα-

τεία –το εγκώμιο 
στον Βλαντι-
μίρ Πούτιν και 
στον πρόεδρο 
Σι στην Κίνα, τη 
συμπάθειά του 
προς δικτάτο-
ρες όπως ο Κιμ 
Γιονγκ Ουν και ο 
Βίκτορ Ορμπαν 
της Ουγγαρίας– 
ότι η αμερικα-
νική εξωτερική 
πολιτική θα έχει 
πολύ διαφορετι-
κό χαρακτήρα.

Εχει το σπάνιο προνόμιο να έχει 
ζήσει εκλογές και από τις δύο 
«όχθες» – της πολιτικής και της 
δημοσιογραφίας. Στο πλευρό του 
Μπιλ Κλίντον, είχε την ευθύνη 
της επικοινωνίας στην προεκλο-
γική καμπάνια του 1992, προτού 
αναλάβει ανάλογο ρόλο στον Λευ-
κό Οίκο για μία τετραετία. Από το 
1996 σταδιοδρομεί στην τηλεοπτι-
κή δημοσιογραφία, κυρίως μέσω 
της εκπομπής «Τhis Week» στο 
δίκτυο του ABC. Παρότι βρίσκε-
ται για πάνω από τρεις δεκαετί-
ες στην πρώτη γραμμή, ο Τζορτζ 
Στεφανόπουλος δηλώνει ότι δεν 
έχει ζήσει εκλογές σαν αυτές τις 
προσεχούς Τρίτης. «Είναι η πιο 
ασυνήθιστη και πρωτόγνωρη προ-
εκλογική περίοδος της ζωής μου 
– και πιθανότατα της αμερικανι-
κής ιστορίας», τονίζει ο ομογενής 
δημοσιογράφος.

 
– Eχετε συμμετάσχει σε πολλές 
εκλογικές αναμετρήσεις, τόσο 
στο πλαίσιο πολιτικών εκστρα-
τειών όσο και ως δημοσιογρά-
φος. Αυτή η εκστρατεία είναι 
διαφορετική και, αν ναι, γιατί;

– Αυτός ο εκλογικός κύκλος 
είναι εντελώς έξω από τα συνη-
θισμένα. ∆εν θυμίζει καμία άλ-
λη εκστρατεία στην οποία έχω 
συμμετάσχει, είτε ως στέλεχος, 
είτε ως υπεύθυνος χάραξης πο-
λιτικής, είτε ως δημοσιογράφος. 
Ποτέ δεν είχαμε υποψήφιο πρό-
εδρο που να αρνείται να αποδε-
χθεί τα αποτελέσματα των προ-
ηγούμενων εκλογών. Ποτέ δεν 
είχαμε υποψήφιο πρόεδρο κατα-
δικασμένο για κακούργημα. ∆εν 
είχαμε ποτέ υποψήφιο που να έχει 
κριθεί ένοχος για σεξουαλική κα-
κοποίηση από δικαστήριο. ∆εν εί-
χαμε ποτέ υποψήφιο που να έχει 
κατηγορηθεί για αστική απάτη 
και να έχει παραπεμφθεί δύο φο-
ρές σε δίκη. Καθένα από αυτά, 
σε οποιαδήποτε άλλη εποχή, θα 
καθιστούσε απολύτως αδύνατη 
την υποψηφιότητα. Ωστόσο, κα-
θώς οδεύουμε προς τις εκλογές, 
ο Ντόναλντ Τραμπ έχει σοβαρές 
πιθανότητες να επανεκλεγεί πρό-
εδρος των Ηνωμένων Πολιτειών. 
Αυτή είναι η πιο ασυνήθιστη και 
πρωτόγνωρη προεκλογική περί-
οδος της ζωής μου – και πιθανό-
τατα της αμερικανικής ιστορίας. 

 
– Πόσο δύσκολο είναι να είσαι 
δημοσιογράφος στο σημερινό 
κλίμα στις ΗΠΑ;

– Είναι ιδιαίτερα απαιτητικό, 
καθώς βρισκόμαστε σε ένα περι-
βάλλον όπου, για πολλούς στην 
κοινή γνώμη, τα γεγονότα που 
αφορούν τις πολιτικές συζητήσεις 
–και όχι μόνο τα συναισθήματα– 
έχουν πλέον χάσει την αξία τους. 

∆εν έχουμε ξαναδεί κάτι αντίστοι-
χο, όπου ένας υποψήφιος μπορεί 
να διανύσει μια ολόκληρη προε-
κλογική εκστρατεία επαναλαμ-
βάνοντας ένα μεγάλο ψέμα για 
τις προηγούμενες εκλογές, χωρίς 
αυτό να έχει καμία συνέπεια. Ας 
μην πω καμία, αλλά δεν φαίνεται 
να λειτουργεί αποτρεπτικά του-
λάχιστον για τη μισή χώρα. Επο-
μένως, αυτό καθιστά τη δουλειά 
μας πολύ δύσκολη. Επιπλέον, ο 
Ντόναλντ Τραμπ κατακλύζει τον 
δημόσιο χώρο με ειδήσεις και ορ-
γή, με τέτοιο τρόπο που είναι σχε-
δόν αδύνατο να το εντάξεις σε μια 
προοπτική. Εχουμε συγκεκριμένα 
πλαίσια για την κάλυψη των εκ-
στρατειών. Εχουμε 22 λεπτά την 
ημέρα για την παρουσίαση των ει-
δήσεων. Νιώθουμε ότι πρέπει να 
παρουσιάσουμε και τις δύο πλευ-
ρές. Ταυτόχρονα, βρισκόμαστε 
παγιδευμένοι σε μια κατάσταση 
όπου, αν απλώς επισημαίνεις τα 
γεγονότα, δημιουργείται η εντύ-
πωση σε ένα σημαντικό μέρος 
του κοινού πως παίρνεις θέση. 

 
– Πιστεύετε ότι τα πράγματα θα 
ήταν διαφορετικά εάν ο Μπάι-
ντεν είχε αποσυρθεί τον Μάρτιο;

– Είναι δύσκολο να το πούμε 
με βεβαιότητα, καθώς υπάρχουν 
πολλοί διαφορετικοί παράγοντες 
που δεν φαίνεται να επηρεάζουν 
τον σταθερό πυρήνα υποστήριξης 
του Τραμπ. Αλλά αποτελεί αντι-
κείμενο έντονης συζήτησης εντός 
του ∆ημοκρατικού Κόμματος αυ-
τή τη στιγμή. Αν είχε αποσυρθεί 
νωρίτερα, και είχε ακολουθήσει 
η διαδικασία για το χρίσμα, θα 
βρισκόταν ο υποψήφιος των ∆η-
μοκρατικών σε πιο ισχυρή θέση; 
Ή, μπορούμε να το αντιστρέψου-
με. Πολλοί θεωρούν ότι η Κάμα-
λα Χάρις ίσως ωφελήθηκε από 
το ότι ρίχτηκε κατευθείαν στην 
προεκλογική εκστρατεία για τις 
γενικές εκλογές, αποκτώντας ση-
μαντική δυναμική στο πρώτο ντι-
μπέιτ. Παρ’ όλα αυτά, αυτή η δυ-
ναμική δείχνει να έχει εν μέρει 
ανακοπεί –χωρίς να έχει εξανε-
μιστεί– καθώς πλησιάζουμε στο 
τελευταίο 48ωρο των εκλογών. 

Από την άλλη, ο Ντόναλντ Τραμπ 
φάνηκε να ανακάμπτει ελαφρώς 
μετά το ντιμπέιτ, στο οποίο εκεί-
νη είχε ξεκάθαρα επικρατήσει.
 
– Τι πρέπει να παρατηρήσουμε 
την ημέρα των εκλογών; Ποιοι 
παράγοντες, πέρα από τις πο-
λιτείες-κλειδιά, θα μπορούσαν 
να καθορίσουν το αποτέλεσμα;

– Οι σημαντικές διαφοροποι-
ήσεις που πρέπει να αναζητή-
σει κανείς, είναι αν ο Ντόναλντ 
Τραμπ προσελκύει δυσανάλογα 
μεγάλη συμμετοχή από άνδρες, 
κυρίως λευκούς και ειδικά νέους 
λευκούς άνδρες που δεν έχουν 
ψηφίσει στο παρελθόν. Εάν συμ-
βεί αυτό, είναι πιθανό να τα πάει 
πολύ καλά, αν όχι να κερδίσει. Ή 
αν, αντιθέτως, βλέπουμε γυναί-
κες, ιδίως νεαρές, να προσέρχο-
νται στις κάλπες σε πρωτοφανή 
συμμετοχή. Αυτό θα ήταν ευνο-
ϊκό για την Κάμαλα Χάρις. Προ-
βληματιζόμαστε και εμείς που κα-
λύπτουμε τις εκστρατείες, καθώς 
οι δημοσκοπήσεις δείχνουν μια 
κούρσα αμφίρροπη, χωρίς σαφές 

προβάδισμα. Αν οι δημοσκοπή-
σεις αποδειχθούν λανθασμένες με 
τον τρόπο του 2020, τότε ο Ντό-
ναλντ Τραμπ θα κερδίσει άνετα. 
Αν, αντιθέτως, είναι λανθασμένες 
με τον τρόπο του 2022, η Κάμα-
λα Χάρις θα είναι εκείνη που θα 
επικρατήσει εύκολα. Οπότε όλοι 
μας βαδίζουμε κατά κάποιον τρό-
πο στα τυφλά. 
 
– Πιστεύετε ότι υπάρχει πιθανό-
τητα σαρωτικής νίκης, από τη 
μία ή την άλλη πλευρά;

– ∆εν θα με εξέπληττε σχεδόν 
κανένα αποτέλεσμα. ∆εν θα με 
εξέπληττε μια νίκη της Κάμαλα 
Χάρις με 270-268 ψήφους στο 
Σώμα Εκλεκτόρων. ∆εν θα με εξέ-
πληττε αν ο Ντόναλντ Τραμπ 
επικρατούσε και στις επτά κρί-
σιμες πολιτείες, εξασφαλίζοντας 
μια μεγάλη νίκη στο Σώμα Εκλε-
κτόρων, ακόμη και αν οι δημο-
σκοπήσεις δείχνουν μικρή δια-
φορά. ∆εν θα με εξέπληττε αν η 
Κάμαλα Χάρις κέρδιζε τρεις έως 
πέντε από τις πολιτείες-κλειδιά 
– παρότι η κούρσα είναι αμφίρ-
ροπη και σε αυτές. Αυτή η αβε-
βαιότητα έχει προκαλέσει έντο-
νη ανησυχία σε όλη την Αμερική 
αυτή τη στιγμή, μια και κανείς 
δεν μπορεί να είναι σίγουρος για 
το αποτέλεσμα. 
 
– Κάποιοι εικάζουν ότι αν το 
αποτέλεσμα των εκλογών είναι 
πολύ οριακό, ιδιαιτέρως αν ο 
Τραμπ χάσει με μικρή διαφορά, 
υπάρχει κίνδυνος εμφύλιου πο-
λέμου ή γεγονότων παρόμοιων 
με εκείνα της 6ης Ιανουαρίου 
2021. Συμφωνείτε;

– ∆εν ξέρω. ∆εν είμαι βέβαιος 
για έναν εμφύλιο πόλεμο, αλλά 
έχουμε ήδη δει τον Ντόναλντ 
Τραμπ να προετοιμάζει το έδα-
φος για κάτι τέτοιο. Αν το απο-
τέλεσμα είναι οριακό και εκείνος 
βρίσκεται πίσω, θα υποστηρίξει 
ότι είναι άδικο. Θα πει ότι έγινε 
νοθεία. Και οι σύμμαχοί του στις 
κρίσιμες πολιτείες, όπως και οι 
υποστηρικτές του στη Βουλή 
των Αντιπροσώπων –το έχουν 
δηλώσει– θα κάνουν ό,τι περνά-

ει από το χέρι τους για να του 
εξασφαλίσουν το αξίωμα. 
 
– Αν επανεκλεγεί ο Τραμπ, πι-
στεύετε ότι η δεύτερη θητεία 
του θα διαφέρει από την πρώτη;

– ∆εν θα υπάρχουν ασφαλιστι-
κές δικλίδες στη δεύτερη θητεία 
του Τραμπ. ∆είτε όλους τους πρώ-
ην συνεργάτες του, κορυφαίους 
αξιωματούχους εθνικής ασφαλεί-
ας, που έχουν βγει δημοσίως και 
τον έχουν χαρακτηρίσει επικίνδυ-
νο για τη δημοκρατία, ακόμη και 
φασίστα. Oχι μόνον ο προσωπάρ-
χης του, Τζον Κέλι, αλλά ούτε ο αρ-
χηγός του Γενικού Επιτελείου των 
Ενόπλων ∆υνάμεων, Μαρκ Μίλεϊ, 
ούτε και ο ίδιος ο αντιπρόεδρός 
του τον υποστηρίζουν. Ο πρώην 
γενικός εισαγγελέας του δήλωσε 
ότι θα μπορούσε να αποτελέσει 
κίνδυνο για τη δημοκρατία εάν επι-
στρέψει στην εξουσία. Πολλοί αξι-
ωματούχοι εθνικής ασφαλείας –ο 
πρώην σύμβουλός του σε θέματα 
εθνικής ασφάλειας, Τζον Μπόλτον, 
ο πρώην υπουργός Aμυνας, Μαρκ 
Eσπερ, και ο πρώην υπουργός Εξω-
τερικών, Ρεξ Τίλερσον– συμφω-
νούν ότι αποτελεί κίνδυνο για τη 
δημοκρατία. Οι πιο σοβαρές κατη-
γορίες για τον χαρακτήρα και την 
ικανότητά του προέρχονται από 
εκείνους που συνεργάστηκαν μαζί 
του στον τομέα της εθνικής ασφά-
λειας. Ωστόσο, αυτές οι ασφαλιστι-
κές δικλίδες δεν θα υπάρχουν σε 
μια δεύτερη θητεία. Ενας ακόμη 
πολύ σοβαρός παράγοντας είναι η 
απόφαση του Ανωτάτου ∆ικαστη-
ρίου για την προεδρική ασυλία τον 
περασμένο Ιούνιο, που καθιστά 
σχεδόν αδύνατη την αμφισβήτη-
ση οποιασδήποτε ενέργειας του 
προέδρου Τραμπ, ακόμη και όσο 
βρίσκεται στην εξουσία. 

 
– Αν παρακολουθούσατε τις 
εκλογές από την Αθήνα ή την 
Ευρώπη, ποιες θα ήταν οι κύρι-
ες ανησυχίες σας;

– Οι Ευρωπαίοι θα χρειαστεί 
να φροντίσουν μόνοι τους για την 
ασφάλειά τους. Ο Ντόναλντ Τραμπ 
έχει δείξει σαφώς ότι δεν αποδίδει 
στη συμμαχία του ΝΑΤΟ την ίδια 
αξία που της έδιναν προηγούμενοι 
Αμερικανοί πρόεδροι. Νομίζω ότι 
είναι αρκετά ξεκάθαρο, βάσει των 
δηλώσεών του στην προεκλογι-
κή εκστρατεία –το εγκώμιο στον 
Βλαντιμίρ Πούτιν και στον πρόε-
δρο Σι στην Κίνα, τη συμπάθειά 
του προς δικτάτορες όπως ο Κιμ 
Γιονγκ Ουν και ο Βίκτορ Ορμπαν 
της Ουγγαρίας– ότι η αμερικανική 
εξωτερική πολιτική θα έχει πολύ 
διαφορετικό χαρακτήρα. Πιθανώς 
ο πιο άμεσος αντίκτυπος, βάσει 
των μηνυμάτων που έχει στείλει, 
θα είναι η ταχεία μείωση της υπο-
στήριξης που έχουμε δει από τις 
Ηνωμένες Πολιτείες και το υπό-
λοιπο ΝΑΤΟ προς τον πρόεδρο 
Ζελένσκι στην Ουκρανία. 

 
– Ποιος πιστεύετε ότι θα κερ-
δίσει;

– ∆εν θα στοιχημάτιζα ούτε δε-
κάρα – τόσο αβέβαιο θεωρώ το 
αποτέλεσμα. 
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Θα έχει ασυλία
χωρίς δικλίδες

ασφαλείας

Τζορτζ Στεφανόπουλος, δημοσιογράφος

Εκλογικό κέντρο στην κομητεία Λουζέρν της Πενσιλβάνια. Σύμφωνα με τον Τζορτζ Στεφανόπουλο, αν ο Τραμπ προσελκύσει μεγάλη συμμετοχή από άνδρες, κυρίως λευκούς, είναι πιθανό να κερδίσει.

Είναι οι πιο ασυνήθιστες εκλογές της Ιστορίας. Βαδίζουμε 
στα τυφλά. Αν εκλεγεί ο Τραμπ δεν θα υπάρχουν οι 

συνεργάτες που τον είχαν συγκρατήσει στην πρώτη θητεία

«Βρισκόμαστε παγιδευμέ-
νοι σε μια κατάσταση όπου, αν 
απλώς επισημαίνεις τα γεγονό-
τα, δημιουργείται η εντύπωση 
σε ένα σημαντικό μέρος του 
κοινού πως παίρνεις θέση», 
λέει ο Τζορτζ Στεφανόπουλος 
για τη δουλειά των δημοσιο-
γράφων στις ΗΠΑ την τρέχου-
σα προεκλογική περίοδο. 

Η ΑΜΕΡΙΚΗ 
ΑΠΟΦΑΣΙΖΕΙ

ΤΟ ΚΛΙΜΑ ΚΑΙ 
ΤΑ ΠΡΟΓΝΩΣΤΙΚΑ

Συνέντευξη στον ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ
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Το 2002 ο Γκρεγκ Πάλαστ, μια δυ-
νατή φωνή της αμερικανικής ερευ-
νητικής δημοσιογραφίας, έγραψε 
ένα διαφωτιστικό βιβλίο με τίτλο 
«Η καλύτερη ∆ημοκρατία που μπο-
ρεί να αγοράσει κανείς». 

Αντικείμενο του πονήματός του 
ήταν η προεδρική αναμέτρηση του 
2000 μεταξύ του Τζορτζ Μπους και 
του Αλαν Γκορ. Εκείνες οι εκλο-
γές, εκτός από επεισοδιακές, ήταν 
και οι ακριβότερες στη μέχρι τότε 
ιστορία των ΗΠΑ, καθώς το συνο-
λικό κόστος για την προεδρική 
αναμέτρηση και τις εκλογές για 
το Κογκρέσο έφτασε στο 1,5 δισ. 
δολάρια. Ο γερουσιαστής της Αρι-
ζόνας Τζον Μακέιν, υποψήφιος για 
το χρίσμα των Ρεπουμπλικανών, 

είχε δηλώσει την 1η Ιουλίου του 
1999 στους New York Times ότι 
η αμερικανική ∆ημοκρατία απει-
λούνταν από «ένα περίτεχνο σχή-
μα εξαγοράς πολιτικής επιρροής, 
όπου και τα δύο κόμματα συνωμο-
τούν για να κρατηθούν στην εξου-
σία, ξεπουλώντας τη χώρα στον 
μεγαλύτερο πλειοδότη».

Η εκστρατεία του Μακέιν απέ-
ναντι στη διαπλοκή χρήματος και 
εξουσίας απέφερε κάποιους καρ-
πούς τρία χρόνια αργότερα, όταν 
το Κογκρέσο ψήφισε με διακομ-
ματική συναίνεση νόμο ο οποίος 
έθετε κάποιους φραγμούς και ελέγ-
χους στη χρηματοδότηση των πο-
λιτικών. Σύντομα όμως αποδείχθη-
κε ότι επρόκειτο για πύργους από 
άμμο δίπλα στο κύμα. Οι εκλογές 
του 2020 συνέτριψαν κάθε προη-
γούμενο ιστορικό ρεκόρ, με το συ-
νολικό κόστος να φτάνει τα 14,4 
δισ. δολάρια (5,7 δισ. για τις προε-
δρικές εκλογές και 8,7 δισ. για Βου-
λή και Γερουσία), σχεδόν δεκαπλά-
σιο από το αντίστοιχο του 2000, 
που τότε είχε θεωρηθεί σκανδα-
λώδες. Ολα δείχνουν ότι και αυτό 
το ρεκόρ θα πέσει την ερχόμενη 
Τρίτη, με τις εκτιμήσεις να ανε-
βάζουν το συνολικό κόστος σε 16 

δισ. Κι αυτό αφορά τα δηλωμένα 
ποσά, χωρίς να λογαριάζουμε, δη-
λαδή, τους αναρίθμητους τρόπους 
παράκαμψης των νομοθετικών 
ορίων. Αίφνης ένας μεγαλοεπιχει-
ρηματίας καλεί σε παρτίδα πόκερ 
έναν υποψήφιο γερουσιαστή και 
χάνει επίτηδες τα μαλλιά της κε-
φαλής του, προς όφελος της εκλο-
γικής εκστρατείας του πουλέν του. 

Η στοίχιση των CEO

Την περασμένη Τετάρτη, η Wall 
Street Journal κυκλοφορούσε με 
πρωτοσέλιδο άρθρο υπό τον τίτλο 
«∆ιευθυντές μεγάλων επιχειρήσε-
ων πλευρίζουν τον Τραμπ καθώς 
η μάχη διαγράφεται οριακή». Η 
αλήθεια είναι ότι μεγάλη μερίδα 
των μεγαλοεπιχειρηματιών, στους 
οποίους ανήκει και ο πρώην πρό-
εδρος, είχε αρχίσει το φλερτ πο-
λύ πριν από την τελική ευθεία της 
αναμέτρησης. Στο ∆ιεθνές Οικονο-
μικό Φόρουμ του Νταβός, τον πε-
ρασμένο Ιανουάριο, ο διευθύνων 
σύμβουλος της JP Morgan Τζέιμι 
Ντάιμον προετοίμαζε το έδαφος 
για μια νίκη-ρεβάνς του Τραμπ 
λέγοντας: «Ας είμαστε ειλικρινείς. 
Είχε σε μεγάλο βαθμό δίκιο για το 
ΝΑΤΟ. Είχε σε αρκετά σημεία δίκιο 
για τη μετανάστευση και τα πήγε 
μάλλον καλά στην οικονομία. Η 
φορολογική μεταρρύθμιση απέ-
δωσε καρπούς. Και είχε εν μέρει 
δίκιο για την Κίνα». Στο πλευρό 
του Ρεπουμπλικανού υποψηφίου 
τάχθηκαν πολύ νωρίς και άλλοι με-
γαλόσχημοι της Γουόλ Στριτ, όπως 
ο ιδρυτής της Blackstone Στίβεν 
Σβάρτσμαν και το αφεντικό του 
Hedge Fund Pershing Μπιλ Ακμαν.

Είναι αλήθεια ότι και στις δύο 
προηγούμενες εκλογικές αναμε-
τρήσεις ο Τραμπ είχε βρει ισχυρά 
ερείσματα στο μεγάλο κεφάλαιο 
της Ανατολικής Ακτής. Υστερού-
σε όμως στη ∆υτική Ακτή, με τη 
Σίλικον Βάλεϊ να υποστηρίζει με 
συντριπτικές πλειοψηφίες πρώτα 
τη Χίλαρι Κλίντον και ύστερα τον 

Τζο Μπάιντεν. Στη φετινή αναμέ-
τρηση η ψαλίδα στον κόσμο των 
νέων τεχνολογιών κλείνει – όχι τε-
λείως, αλλά σε σημαντικό βαθμό. 
Πλάι στον ιδρυτή της PayPal Πίτερ 
Τιλ, που συγκαταλέγεται στους με-
γαλύτερους χρηματοδότες του ήδη 
από το 2016, ο Τραμπ καλλιέργησε 
καλές σχέσεις με τα αφεντικά της 
Google Σαντάρ Πιτσάι, της Apple 
Τιμ Κουκ και του Facebook Μαρκ 
Ζούκερμπεργκ. Ο τελευταίος, αν 
και δεν έχει υποστηρίξει δημόσια 
κανέναν από τους δύο υποψηφί-

ους, επαίνεσε με δηλώσεις του τον 
Τραμπ για τα πολιτικά αντανακλα-
στικά του ύστερα από την απόπει-
ρα δολοφονίας εναντίον του, τον 
περασμένο Ιούλιο. 

Ο κύριος «Χ»

Το μεγαλύτερο απόκτημα του 
Τραμπ από τα αφεντικά των τε-
χνολογιών αιχμής ήταν βέβαια ο 
πλουσιότερος άνθρωπος του πλα-
νήτη, Ελον Μασκ. Πέρα από την 
πολύ σημαντική προβολή που του 
χάρισε μέσω της πλατφόρμας Χ, 
την οποία αγόρασε, ο Μασκ ανα-
δείχθηκε στον δεύτερο μεγαλύτε-
ρο χρηματοδότη της εκστρατείας 
Τραμπ μετά τον Τιμ Μέλον, κλη-
ρονόμο της τραπεζικής αυτοκρα-
τορίας Μέλον. Μάλιστα πρόσφατα 
άρχισε να μοιράζει μέσω λοταρίας 
ένα εκατομμύριο δολάρια τη ημέ-
ρα, σε μια προσπάθεια επηρεα-
σμού ψηφοφόρων στην κρίσιμη 
πολιτεία της Πενσιλβάνια, πράξη 
που ελέγχεται ως παράνομη από 
τις εισαγγελικές αρχές. Σε αντάλ-
λαγμα για τη γενναιοδωρία του, 
ο ιδιοκτήτης της Tesla εξασφά-
λισε τη μεταστροφή του Τραμπ 
στο θέμα των ηλεκτρικών αυτο-
κινήτων και βάσιμα ελπίζει ότι θα 
εξασφαλίσει ευνοϊκές συμβάσεις 
από το Πεντάγωνο για τις SpaceX 
και Starlink, που επίσης ελέγχει. 

Στον χώρο των παραδοσιακών 
μίντια, ο Τραμπ πάντα υστερού-
σε, γι’ αυτό και τα περιέγραφε ως 
«εχθρούς του λαού». Εξαίρεση 
αποτελεί ο όμιλος Μέρντοχ (Wall 
Street Journal, New York Post, 
Fox News). Στα 93 του χρόνια, ο 
Ρούπερτ Μέρντοχ έκανε τον κό-
πο να παραστεί στο συνέδριο των 
Ρεπουμπλικανών για να στηρίξει 
τον Τραμπ, ξεχνώντας ότι το 2020 
έλεγε ότι «τρελαίνεται» και ότι μια 
δεύτερη θητεία του θα ήταν κίν-
δυνος για τις ΗΠΑ. Ανέλπιστο δώ-
ρο για τον Τραμπ ήταν το γεγονός 
ότι ο ιδιοκτήτης της Amazon Τζεφ 
Μπέζος επέβαλε στην εφημερίδα 

του, την Washington Post, γραμμή 
ουδετερότητας στη φετινή αναμέ-
τρηση, κάτι που μεταφράστηκε ως 
πισώπλατο μαχαίρωμα στη Χάρις. 
Το ίδιο συνέβη με τους Los Angeles 
Times, μια εφημερίδα με συντηρη-
τικό παρελθόν, η οποία ωστόσο 
υποστήριζε ∆ημοκρατικούς υπο-
ψήφιους από την εκστρατεία του 
Ομπάμα, το 2008 και μετά. 

Ωστόσο, εκείνη που κερδίζει 
τη μάχη των δισεκατομμυριού-
χων είναι η Κάμαλα Χάρις. Ρεπορ-
τάζ του περιοδικού Forbes, που 
δημοσιεύθηκε την περασμένη 
∆ευτέρα, εμφανίζει την υποψήφια 
των ∆ημοκρατικών να έχει την 
υποστήριξη 82 από αυτούς, ενώ 
οι υποστηρικτές του Τραμπ περι-
ορίζονται σε 52 και γύρω στους 
100 –μεταξύ των οποίων και ο 
μεγαλοεπενδυτής Γουόρεν Μπά-
φετ– εμφανίζονται ουδέτεροι. 
Υπ’ αριθμόν ένα χρηματοδότης 
της Χάρις είναι ο κερδοσκόπος 
των πέντε ηπείρων Τζορτζ Σό-
ρος. Τον πλαισιώνουν ο ιδρυτής 
της Microsoft Μπιλ Γκέιτς, ο δι-
ευθύνων σύμβουλος της Linkedin 

Ριντ Χόφμαν, ο πρώην δήμαρχος 
της Νέας Υόρκης και ιδιοκτήτης 
του ομώνυμου πρακτορείου Μάικ 
Μπλούμπεργκ και σειρά άλλων. 

Και φορο-πόλεμος

Θεωρητικά, το πρόγραμμα 
του Τραμπ θα έπρεπε να είναι 
περισσότερο ελκυστικό για την 
αφρόκρεμα του επιχειρηματικού 
κόσμου. Ο Ρεπουμπλικανός υπο-
ψήφιος έχει υποσχεθεί να μειώσει 
τον φόρο στα επιχειρηματικά κέρ-
δη από 21% σε 15%, ενώ η Χάρις 
δεσμεύθηκε να τον αυξήσει σε 
28%. Ωστόσο, πολλοί μεγιστάνες 
του αμερικανικού επιχειρηματι-
κού κόσμου συμμερίζονται τη θέ-
ση που διατύπωσαν 17 εξ αυτών, 
με κοινή επιστολή στο περιοδικό 
Fortune, όπου υποστήριζαν ότι η 
πολιτική επιθετικού προστατευ-
τισμού του Ντόναλντ Τραμπ με 
υψηλούς δασμούς στα ξένα προ-
ϊόντα και οι απειλές του ότι θα 
περιορίσει την ανεξαρτησία της 
Κεντρικής Τράπεζας θα βλάψουν 
τα συμφέροντά τους. Απομένει να 
δούμε αν η σχετική υπεροχή της 
Χάρις στους κόλπους των μεγάλων 
χρηματοδοτών θα μεταφραστεί σε 
ψήφους και εκλέκτορες.

«Διευθυντές μεγάλων επιχειρήσεων 
πλευρίζουν τον Τραμπ, καθώς η μάχη 
διαγράφεται οριακή», ανέφερε η Wall 
Street Journal, αν και το φλερτ 
είχε αρχίσει πολύ νωρίτερα.

Στο πλευρό της Κάμαλα Χάρις, 
σύμφωνα με το περιοδικό Forbes, 
συντάσσονται 82 δισεκατομμυριούχοι, 
30 περισσότεροι από εκείνους που 
στηρίζουν τον αντίπαλό της.

Ο πόλεμος
των δισ. γύρω

από την κάλπη
Κοντά στα 16 δισ. δολάρια θα φτάσει, με βάση τα επίσημα 

στοιχεία, το συνολικό κόστος της προεκλογικής καμπάνιας
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Ο Ελον Μασκ συντάχθηκε στις γραμμές του Ντόναλντ Τραμπ και εμφανίστηκε επανειλημ-
μένως στη σκηνή δίπλα του ως εμψυχωτής του πλήθους. Ο ιδιοκτήτης της Tesla εξασφάλισε 
τη μεταστροφή του Τραμπ στο θέμα των ηλεκτρικών αυτοκινήτων και προσβλέπει σε κάποια 
συμβόλαια με το Πεντάγωνο για τις SpaceX και Starlink.

Η γραμμή ουδετερότητας που επέβαλε στην εφημερίδα του, την Washington Post, για τη 
φετινή εκλογική αναμέτρηση από πολλούς μεταφράστηκε ως πισώπλατο μαχαίρωμα του 
Τζεφ Μπέζος στη Χάρις. Το αφεντικό της Amazon συμμετέχει στη διαστημική κούρσα των 
κροίσων με την εταιρεία Blue Origin.

Η ΑΜΕΡΙΚΗ 
ΑΠΟΦΑΣΙΖΕΙ

ΤΟ ΠΑΙΧΝΙΔΙ
ΤΩΝ ΜΕΓΙΣΤΑΝΩΝ

Του ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ

Ελον Μασκ Τζεφ Μπέζος

269,3 
δισ. δολάρια 
περιουσία

208,4 
δισ. δολάρια 
περιουσία

44 
δισ. έδωσε το 

2022 για να αγο-
ράσει το Twitter

250 
εκατ. έδωσε 
το 2013 για να 
αγοράσει την 

Washigton Post

Δαπάνες υποψηφίων 
για προεδρία 
και Κογκρέσο

2000

1,5 δισ.

Μπους - Γκορ

14,4 δισ.

16 δισ.

2020

2024

Μπάιντεν - Τραμπ

Χάρις - Τραμπ
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Συνέντευξη στον 
ΑΝΤΡΕΑ ΚΗΜΗΤΡΗ 

«Οποιος ασχολείται με υποψηφιό-
τητες του 2028 πλανάται πλάνην
οικτράν», επισημαίνει σε συνέν-
τευξη στην «Κ» ο κοινοβουλευτικός
εκπρόσωπος του ΔΗΣΥ Νίκος Τορ-
ναρίτης, σχολιάζοντας την πρόωρη
προεδρολογία που αναπτύσσεται
γύρω από το κόμμα. Εκφράζει τη
θέση ότι ο εκάστοτε πρόεδρος του
κόμματος έχει προτεραιότητα να
είναι υποψήφιος στις προεδρικές
εκλογές και αναφέρει ότι αυτή είναι
η κυρίαρχη άποψη που πάντα επι-
κρατούσε στον Συναγερμό. «Θεωρώ
αδιανόητο και είναι αστείο να συ-
ζητούμε σήμερα για τις προεδρικές
εκλογές του 2028, τρία και πλέον
χρόνια πριν, την ώρα που έχουμε
να διαχειριστούμε τόσα πολλά προ-
βλήματα στην εσωτερική διακυ-
βέρνηση και στο Κυπριακό», τονίζει
ο κ. Τορναρίτης.
–Είχατε ενημέρωση από την πρό-
εδρο του ΔΗΣΥ για τη συνάντησή
της με τον Πρόεδρο της Δημοκρα-
τίας; 

–Ναι, έγινε κάποια ενημέρωση. 
–Ποιος ζήτησε τη συνάντηση και
ποια ήταν η ατζέντα; 

–Δεν γνωρίζω ποιος ζήτησε τη
συνάντηση, αλλά θεωρώ ότι πολύ
ορθά έγινε, γιατί είναι υποχρέωση
των θεσμών να συναντιούνται και
μάλιστα σε τακτά χρονικά διαστή-
ματα.
–Με αφορμή τον τρόπο που χει-
ρίστηκαν το θέμα που είχε προ-
κύψει πρόσφατα με τον κ. Κουλία,
δόθηκε η εντύπωση ότι δεν μιλάνε
μεταξύ τους. 

–Γι’ αυτό είναι καλό να γίνονται
αυτές οι συναντήσεις για να μην
υπάρχουν παρερμηνείες σχετικά
με την εύρυθμη λειτουργία του
κράτους. 
–Ποιο είναι το αποτέλεσμα της
συνάντησης; 

–Η πρόεδρος του κόμματος ενη-
μέρωσε τον Πρόεδρο της Δημο-
κρατίας ότι ο ΔΗΣΥ θα στηρίξει
κάθε προσπάθειά του για επανέ-
ναρξη των συνομιλιών στο Κυπρια-
κό. Τον ενημέρωσε, επίσης, ότι ο
ΔΗΣΥ θα υπερψηφίσει τον κρατικό
προϋπολογισμό για το 2025. Συζη-
τήθηκαν ταυτόχρονα τρόποι εν-
δυνάμωσης της συνεργασίας των
δύο εντός Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόμ-
ματος. 
–Ζήτησε κάτι συγκεκριμένο ο πρό-
εδρος Χριστοδουλίδης από τον
ΔΗΣΥ;

–Δεν έχω ενημέρωση για κάτι
τέτοιο. 
–Εξέφρασε ο Πρόεδρος της Δη-
μοκρατίας κάποιο παράπονο στον
ΔΗΣΥ για την άσκηση κριτικής
στην κυβέρνηση; 

–Όχι. 
–Ο ΔΗΣΥ ζήτησε κάτι από τον
Πρόεδρο της Δημοκρατίας; 

–Όχι. 
–Υπήρξε ενόχληση στον ΔΗΣΥ για
τον διορισμό Συναγερμικών από
τον πρόεδρο Χριστοδουλίδη σε
ημικρατικούς οργανισμούς; 

–Καμία ενόχληση στο κόμμα.
Δεν γνωρίζω αν συζήτησαν οι δύο
τους αυτό το θέμα. 
–Μετά από 20 μήνες διακυβέρνη-
σης Χριστοδουλίδη, βλέπετε ου-
σιαστικές διαφορές στα μεγάλα
θέματα ανάμεσα στον ΔΗΣΥ και
την κυβέρνηση; 

–Για να είμαι ειλικρινής, στα με-
γάλα ζητήματα δεν βλέπω ουσια-

στικές διαφορές. Στο Κυπριακό
υπάρχει κινητικότητα και ευελπι-
στούμε ότι θα προχωρήσουν πε-
ρισσότερο τα πράγματα. Παρατη-
ρούμε ότι συνεχίζεται η πολυεπί-
πεδη εξωτερική πολιτική της χώρας
με τον ευρωπαϊκό και δυτικό μας
προσανατολισμό να ενισχύεται.
Καταγράφουμε, επίσης, ότι η οι-
κονομία πάει καλά, όμως τα νοικο-
κυριά υποφέρουν και είναι εδώ που
θεωρούμε ότι η κυβέρνηση μπορεί
να κάνει περισσότερα πράγματα. 
–Από τη στιγμή που στα μεγάλα
θέματα δεν υπάρχουν σοβαρές
διαφορές, θα μπορούσε να αλλάξει
η σχέση ΔΗΣΥ – κυβέρνησης Χρι-
στοδουλίδη; 

–Η απόφαση του συνεδρίου του
κόμματος ήταν συγκεκριμένη. Ο
ΔΗΣΥ θα στηρίζει πολιτικές με τις
οποίες συμφωνεί και θα επικρίνει
πολιτικές με τις οποίες διαφωνεί,
με την ταυτόχρονη κατάθεση εναλ-
λακτικής πρότασης.  
–Από τη στιγμή που δεν υπάρχουν
σοβαρές πολιτικές διαφορές θα
μπορούσε κάποιος να ισχυριστεί
ότι ο λόγος που ο ΔΗΣΥ παραμένει
στην αντιπολίτευση είναι οι προ-

σωπικές φιλοδοξίες της κ. Αννίτας
Δημητρίου και το ενδιαφέρον της
για το 2028. 

–Δεν έγινε καμία απολύτως συ-
ζήτηση για το 2028 στον ΔΗΣΥ.  
–Πώς εισπράττετε εσείς όσα βλέ-
πουν το φως της δημοσιότητας
σχετικά με το ενδιαφέρον της Αν-
νίτας Δημητρίου και του Αβέρωφ
Νεοφύτου για τις προεδρικές του
2028; 

–Από σήμερα μέχρι το 2028
έχουμε εκατομμύρια πολιτικά έτη
φωτός απόσταση. Θα μεσολαβή-
σουν τόσα πολλά πράγματα και εί-
ναι τόσα πολλά τα προβλήματα
που αντιμετωπίζει ο κόσμος που
θεωρώ ότι όποιος εγείρει αυτό το
θέμα ή όποιος ασχολείται με υπο-
ψηφιότητες του 2028 πλανάται
πλάνην οικτράν!
–Και η Αννίτα Δημητρίου ασχο-
λείται με το θέμα. 

–Καθόλου. Η Αννίτα ερωτήθηκε
και είπε το αυτονόητο, αυτό που
λέγαμε πάντα στον ΔΗΣΥ, ότι ο εκά-
στοτε πρόεδρος του κόμματος έχει
προτεραιότητα για να είναι υπο-
ψήφιος Πρόεδρος της Δημοκρατίας. 
–Το καταστατικό του κόμματος,

όμως, δεν αναφέρει κάτι τέτοιο. 
–Μα δεν αναφέρθηκα στο κα-

ταστατικό, λέω τι πιστεύω, επειδή
οι πολιτικοί πρέπει να είναι συνεπείς
με όσα λένε σας παραπέμπω σε συ-
νέντευξή μου ένα χρόνο πριν από
τις προηγούμενες προεδρικές εκλο-
γές που είχα πει ότι ο πρόεδρος
του κόμματος έχει προτεραιότητα
να είναι υποψήφιος. Αυτό που είπα
τότε, λέω και σήμερα. 
–Πού βασίζεται αυτό, όταν δεν
προνοείται στο καταστατικό του
κόμματος; 

–Αυτό υποδεικνύει η κοινή λο-
γική. Αλλά και στην πορεία του ΔΗ-
ΣΥ μόνο μία φορά δεν ήταν υπο-
ψήφιος ο πρόεδρος του κόμματος,
το 2008 όταν ο Νίκος Αναστασιάδης
αποφάσισε ο ίδιος ότι δεν θα ήταν
υποψήφιος και στήριξε την υπο-
ψηφιότητα Κασουλίδη. 
–Και το 2013 Αναστασιάδης και
Θεοχάρους διεκδίκησαν το χρίσμα. 

–Έχουμε δημοκρατία και έχει
το δικαίωμα να διεκδικήσει το χρί-
σμα οποιοσδήποτε από τα μέλη
του κόμματος. Εκφράζω όμως την
κυρίαρχη άποψη που πάντα επι-
κρατούσε στον ΔΗΣΥ. 

–Εσείς θεωρείτε ότι η Αννίτα Δη-
μητρίου πρέπει να είναι η υποψή-
φια του κόμματος το 2028; 

–Θεωρώ αδιανόητο και είναι
αστείο να συζητούμε σήμερα για
τις προεδρικές εκλογές του 2028,
τρία και πλέον χρόνια πριν, την
ώρα που έχουμε να διαχειριστούμε
τόσα πολλά προβλήματα στην εσω-
τερική διακυβέρνηση και στο Κυ-
πριακό.  
–Σε προηγούμενη συνέντευξή μας,
είχατε πει ότι πάτε στο Προεδρικό
και συναντιέστε με τον πρόεδρο
Χριστοδουλίδη. Συνεχίζει να συμ-
βαίνει αυτό; 

–Δεν έχω πάει από τότε αλλά
έτυχε να συναντήσω τον Πρόεδρο
σε κοινωνικές εκδηλώσεις και να
μιλήσουμε. Δεν έχω αλλεργία να
συνομιλώ με τον Πρόεδρο της Δη-
μοκρατίας. 
–Πώς είδατε τη συνάντηση Ανα-
στασιάδη και Αβέρωφ; 

–Όλοι οφείλουν να συνδιαλέ-
γονται μεταξύ τους και να αφήνουν
πίσω πικρίες και έχθρες.  
–Είπατε ότι η πρόεδρος του κόμ-
ματος ενημέρωσε τον Πρόεδρο της
Δημοκρατίας ότι ο ΔΗΣΥ θα ψη-
φίσει τον κρατικό προϋπολογισμό.
Η ψήφος του ΔΗΣΥ είναι δεδομένη
ή ζητάτε συγκεκριμένα πράγματα
προκειμένου να ψηφίσετε; 

–Καταθέτουμε δημόσια τις πο-
λιτικές και τις εισηγήσεις μας, δεν
παζαρεύουμε την ψήφο μας. Θα
καταθέσουμε τροπολογίες και η
Βουλή θα αποφασίσει. Ο ΔΗΣΥ δεν
λειτουργεί εκβιαστικά. 
–Αν όμως δεν ψηφιστούν οι τρο-
πολογίες σας, θα ψηφίσετε τον
προϋπολογισμό; 

–Θεωρώ ότι έχω απαντήσει.   
–Ποια είναι η θέση του ΔΗΣΥ σχε-
τικά με τη μετακίνηση του γενικού
διευθυντή του υπουργείου Οικο-
νομικών; 

–Θεωρούμε ότι είναι αποκλει-
στικό δικαίωμα της εκάστοτε κυ-
βέρνησης το πού θα υπηρετήσει
ο όποιος γενικός διευθυντής υπουρ-
γείου. Από κει και πέρα όλοι κρι-
νόμαστε για τις πράξεις μας. 
–Στελέχη του Συναγερμού, πάντως,
επέκριναν τον πρόεδρο Χριστο-
δουλίδη αποδίδοντάς του πολιτικά
κίνητρα και εκδικητικότητα σε
μια προσπάθεια να βάλει σε θέ-
σεις-κλειδιά δικούς του ανθρώ-
πους.

–Ο Πρόεδρος έχει το δικαίωμα
βάσει του Συντάγματος να κάνει
τις επιλογές του και βεβαίως αυτές
οι επιλογές κρίνονται. Η εκδικητι-
κότητα δεν ήταν ποτέ καλός σύμ-
μαχος της πολιτικής απ’ όπου κι
αν προέρχεται.   
–Βουλευτές του ΔΗΣΥ ανέδειξαν
το θέμα με το ταμείο του ανεξάρ-
τητου φορέα κοινωνικής στήριξης
και ασκούν έντονη κριτική στην
κυβέρνηση. Εσείς πού στέκεστε
σχετικά με αυτό το ζήτημα; 

–Ψηφίσαμε μια νομοθεσία η
οποία αυτή την ώρα βρίσκεται ενώ-
πιον του Συνταγματικού Δικαστη-
ρίου. 
–Υποστηρίζουν ότι χρειάζεται πε-
ρισσότερος έλεγχος και διαφάνεια. 

–Θεωρώ ότι γίνεται έλεγχος. Εί-
ναι αλήθεια, όμως, ότι ζούμε στην
εποχή της διαφάνειας. Τώρα, επι-
τηδευμένης ή μη θα φανεί στην
πορεία. Θα αναμένουμε την από-
φαση του Δικαστηρίου. 
–Επιτηδευμένης και από βουλευτές
του ΔΗΣΥ; 

–Δεν είπα κάτι τέτοιο.

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ, κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος ΔΗΣΥ 

Πλανάται πλάνην οικτράν
αυτός που ασχολείται με
υποψηφιότητες του 2028
Η κυρίαρχη άποψη στον ΔΗΣΥ είναι ότι ο εκάστοτε πρόεδρος του κόμματος 

έχει προτεραιότητα να είναι υποψήφιος Πρόεδρος της Δημοκρατίας

–Είστε πιο αισιόδοξος στο Κυπρια-
κό μετά το δείπνο της Νέας Υόρκης; 

–Βρισκόμαστε ενώπιον έντονης
κινητικότητας στο Κυπριακό και
ευελπιστούμε ότι θα υπάρξουν εξε-
λίξεις που θα οδηγήσουν επίσημα
στην επανέναρξη των συνομιλιών. 
–Τα Ηνωμένα Έθνη αναφέρθηκαν
σε επικείμενη διευρυμένη συνάν-
τηση. Ο ΔΗΣΥ αναφέρθηκε σε Πεν-
ταμερή, ενώ κάτι τέτοιο δεν διευ-
κρινίστηκε. Είχατε κάποια ενημέ-
ρωση από τον Πρόεδρο ότι θα είναι
Πενταμερής; 

–Η προσδοκία και η επιδίωξη εί-
ναι να πάμε σε πενταμερή διάσκεψη.
Αυτό το μήνυμα ήθελε να στείλει
ο ΔΗΣΥ.  
–Είναι και μια δήλωση που είχατε
κάνει μετά τον πρώτο γύρο των
προεδρικών εκλογών και σας «κυ-
νηγάει» όποτε υπάρχει κινητικό-
τητα στο Κυπριακό, όπως και τώ-
ρα. Είχατε καλέσει τότε τον κόσμο
να ψηφίσει Χριστοδουλίδη, γιατί

δεν βρισκόμασταν μπροστά στη
λύση του Κυπριακού. 

–Εάν εκείνη τη στιγμή βρισκό-
μασταν μπροστά στη λύση του
Κυπριακού θα μπορούσα να στη-
ρίξω και τον κ. Μαυρογιάννη γιατί
οι ιδεολογικές διαφορές την κρί-
σιμη ώρα πρέπει να παραμερίζον-
ται. 
–Άρα δεν θεωρούσατε ότι ο κ. Χρι-
στοδουλίδης θα μπορούσε να αν-
ταποκριθεί μπροστά στη λύση του
Κυπριακού; 

–Δεν λέω κάτι τέτοιο. Μίλησα
για εκείνη τη δεδομένη στιγμή. Το
σημαντικό τώρα είναι να ενώσουμε
δυνάμεις για τον τόπο μας.  
–Πώς αποτιμάτε τη συνάντηση
του προέδρου Χριστοδουλίδη με
τον Αμερικανό πρόεδρο Μπάιντεν; 

–Εξαιρετικά σημαντική συνάν-
τηση, είναι το αποτέλεσμα μιας σο-
βαρής πολιτικής που ακολουθήθηκε
τα τελευταία χρόνια, την οποία συ-
νεχίζει ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης.

Ήταν μια σοβαρή εξέλιξη και ευ-
χόμαστε να υπάρξει και συνέχεια. 
–Έχουν αρχίσει οι διεργασίες του
κόμματος για τις βουλευτικές εκλο-
γές του 2026; 

–Δεν είμαστε ακόμη σε αυτό το
σημείο. 

–Είναι κρίσιμη εκλογική αναμέ-
τρηση για διάφορους λόγους. Ποιος
είναι ο στόχος του ΔΗΣΥ; 

–Όταν λέμε ότι θέλουμε τον ΔΗ-
ΣΥ να παραμείνει η κυρίαρχη πο-
λιτική δύναμη στον τόπο, τότε η
πρωτιά είναι το ζητούμενο και στις
βουλευτικές. 
–Σας ανησυχεί η πιθανή ίδρυση
νέου κόμματος που θα στεγάσει
και υποστηρικτές του προέδρου
Χριστοδουλίδη που προέρχονται
και από τον ΔΗΣΥ; 

–Ο ΔΗΣΥ είναι ένα ιστορικό κόμ-
μα, ιδρύθηκε το 1976. Από τότε
μέχρι σήμερα δημιουργήθηκαν πολ-
λά κόμματα που στην πορεία χά-
θηκαν.
–Εσείς βάσει καταστατικού δεν
μπορείτε να είστε ξανά υποψήφιος.
Μπορεί να αλλάξει κάτι; 

–Έχω δηλώσει πολλές φορές ότι
δεν θα είμαι υποψήφιος το 2026.
Ναι, το καταστατικό του κόμματος
εισάγει τις τρεις θητείες. Προσωπικά

είχα διαφωνήσει με αυτή τη διάταξη,
όμως σέβομαι την απόφαση, ανα-
φέροντας ταυτόχρονα ότι το κατα-
στατικό κανενός κεντροδεξιού κόμ-
ματος στην Ε.Ε. δεν καθορίζει πε-
ριορισμό θητειών. 
–Έχει ανοίξει συζήτηση στο κόμμα
για ενδεχόμενη κατάργηση της
συγκεκριμένης πρόνοιας; 

–Ακούω φωνές υπέρ και κατά
της συγκεκριμένης καταστατικής
διάταξης. Το καταστατικό συνέδριο
θα πραγματοποιηθεί τον νέο χρόνο. 
–Και δεν αποκλείεται λέτε να τεθεί
εκεί. 

–Δεν αποκλείω τίποτα. 
–Γιατί θεωρείτε ότι χάθηκε η μάχη
για τη δημαρχία Λευκωσίας; Σας
στήριζαν τρία κόμματα που φαι-
νόταν να έχουν την πλειοψηφία
στον νέο δήμο της πρωτεύουσας. 

–Οι λόγοι είναι πάρα πολλοί,
όμως αυτή την ώρα δεν θέλω να
πάω πίσω στις δημοτικές εκλογές.
Έχασα, συνεχάρηκα τον κ. Προ-

ύντζο και προχωρούμε μπροστά.
Τις επόμενες μέρες θα δω τον δή-
μαρχο και με την ευκαιρία θα επα-
ναλάβω την πρότασή μου για άνοιγ-
μα του κλειστού τμήματος της λε-
ωφόρου Μακαρίου.
–Αυτή η ρύθμιση, όμως, εφαρμό-
στηκε επί Γιωρκάτζη τον οποίο ξα-
ναστήριξε ο ΔΗΣΥ. 

–Εγώ σας λέω την άποψή μου,
άποψη που συμμερίζεται και η δη-
μοτική ομάδα του ΔΗΣΥ. 
–Την προεκλογική περίοδο είχατε
κάνει μια δήλωση για μαύρο χρήμα,
που δεν μπορεί να περάσει απα-
ρατήρητη, καθώς, είστε και πρό-
εδρος της κοινοβουλευτικής Επι-
τροπής Νομικών. Θα προβείτε σε
περαιτέρω ενέργειες; 

–Μέσα σε αυτό το πλαίσιο, αν-
τάλλαξα απόψεις με τον υπουργό
Δικαιοσύνης και η Επιτροπή Νομι-
κών προβαίνει σε ενέργειες ενίσχυ-
σης του πλαισίου καταπολέμησης
του ξεπλύματος χρήματος.

Ζητούμενο για τον ΔΗΣΥ και στις βουλευτικές είναι η πρωτιά 
<<<<<<<

Eχω δηλώσει 
πολλές φορές ότι δεν 
θα είμαι υποψήφιος

το 2026.

<<<<<<<

Επαναλαμβάνω 
την πρότασή μου για
άνοιγμα του κλειστού

τμήματος της λεωφόρου
Μακαρίου.

<<<<<<<

Για να είμαι ειλικρινής,
στα μεγάλα ζητήματα 

δεν βλέπω ουσιαστικές
διαφορές μεταξύ 

ΔΗΣΥ και κυβέρνησης
Χριστοδουλίδη. 

<<<<<<<

Είναι αποκλειστικό 
δικαίωμα της εκάστοτε

κυβέρνησης το πού
θα υπηρετήσει ο όποιος

γενικός διευθυντής
υπουργείου.

«Δεν έγινε καμία απολύτως συζήτηση για το 2028 στον ΔΗΣΥ», δηλώνει ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του κόμματος Νίκος Τορναρίτης.
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Του ΧΡΙΣΤΟΥ ΜΠΟΥΡΗ 

Eνα χρόνο και δύο μήνες μετά τις
ξενοφοβικές επιθέσεις στη Λεμεσό,
όπου κουκουλοφόροι κτυπούσαν
αλλοδαπούς καταστρέφοντας τις
επιχειρήσεις τους, μόνο τον Οκτώ-
βριο του 2024 σημειώθηκαν έντεκα
επιθέσεις εναντίον αλλοδαπών δια-
νομέων φαγητού που εργάζονται
στην πόλη. Τα κίνητρα των δρα-
στών μπορεί να είναι οικονομικά,
καθώς παρατηρούνται κλοπές χρη-
ματικών ποσών και κινητών τηλε-
φώνων, όμως, σε κάποιες άλλες
των περιπτώσεων, οι θύτες κτυπούν
τους διανομείς φαγητού, απλώς για
να τους προκαλέσουν πρόβλημα,
χωρίς να προχωρούν σε κλοπή,
κάτι που αποτελεί καθαρά ρατσι-
στική βία. Η μεγάλη έξαρση του
φαινομένου προκάλεσε έντονη
ανησυχία στις Αρχές και την Τε-
τάρτη πραγματοποιήθηκε σύσκεψη
στο υπουργείο Δικαιοσύνης, όπου
πάρθηκαν μέτρα με στόχο την προ-
στασία των διανομέων και την εξά-
λειψη του φαινομένου. 

Μέχρι την ώρα που συγγράφεται
το συγκεκριμένο άρθρο, εντός του
2024 καταγράφηκαν δεκαεννέα
επιθέσεις εναντίον διανομέων φα-
γητού. Οι δεκαέξι σημειώθηκαν
στη Λεμεσό και οι υπόλοιπες τρεις
στη Λευκωσία. Σχετικά με τις επι-
θέσεις του τελευταίου μήνα στη
Λεμεσό, η Αστυνομία πέρασε χει-
ροπέδες σε δεκαεπτά πρόσωπα και
ένα άτομο εξακολουθεί να κατα-
ζητείται. Από τις παραπάνω υπο-
θέσεις, οι οκτώ έχουν εξιχνιαστεί.
Έντονη ανησυχία προκαλεί η ηλι-
κιακή ομάδα των συλληφθέντων,
αφού αρκετά νεαρά πρόσωπα βρί-
σκονται ανάμεσα σε αυτούς. Πιο
συγκεκριμένα, τα άτομα που συ-
νελήφθησαν έως τώρα για τις πρό-
σφατες επιθέσεις, είναι ηλικίας
14,5 ετών μέχρι 36. Η Αστυνομική
Διεύθυνση Λεμεσού φαίνεται να
εξετάζει και το φαινόμενο του μι-
μητισμού, στοιχείο νεανικής πα-
ραβατικότητας που εντοπίζεται
στις γειτονιές στις οποίες συχνάζουν
«ταραχοποιοί», όπου ομάδες μι-
μούνται τις πράξεις άλλων. Πάντως,
οι επιθέσεις εντοπίζονται σε πέντε
διαφορετικές περιοχές της Λεμεσού,
με τα περισσότερα κρούσματα να
παρατηρούνται σε Πολεμίδια και
Άγιο Αθανάσιο.

Με το τέλος της σύσκεψης που
πραγματοποιήθηκε στο υπουργείο
Δικαιοσύνης, ο Μάριος Χαρτσιώτης
προέβη σε δηλώσεις εκφράζοντας
την αποφασιστικότητα, όλων των
εμπλεκόμενων φορέων, για περιο-
ρισμό ή ακόμη και την ολική εξά-
λειψη του φαινομένου. Όπως πλη-
ροφορείται η «Κ», η μέθοδος που
αποφασίστηκε για να αντιμετω-
πιστεί το πρόβλημα έρχεται μέσω
τεχνολογίας, καθώς οι αρμόδιοι
αποφάσισαν την εγκατάσταση ει-
δικού συστήματος άμεσης επικοι-
νωνίας μεταξύ διανομέων φαγητού
και Αστυνομίας, μέσω του τηλε-
φωνικού αριθμού 112, ούτως ώστε
να ενημερώνεται άμεσα η Αστυ-
νομία για περιστατικά επιθέσεων
και να φτάνει έγκαιρα στο σημείο.
Πέρα από αυτό, η Αστυνομική Δι-
εύθυνση Λεμεσού κατάρτισε Σχέ-
διο που περιλαμβάνει αυξημένες
περιπολίες, επίταξη όλων των ομά-
δων «Ζ» και χαρτογράφηση των
περιοχών.

Kαι στη Λευκωσία
Διανομέας φαγητού που εργά-

ζεται στην επαρχία Λευκωσίας και
μίλησε στην «Κ», υπό το καθεστώς
ανωνυμίας, είπε πως υπάρχουν αρ-
κετές αναφορές για επιθέσεις εναν-
τίον αλλοδαπών και στην πρω-
τεύουσα. Σχεδόν καθημερινά δέ-
χονται ρατσιστικές φραστικές επι-
θέσεις στους δρόμους, ενώ σε συγ-
κεκριμένες περιοχές, όπως η Καλ-
λιθέα, στον Δήμο Νότιας Λευκωσίας
/ Ιδαλίου, αλλά και στους δρόμους
κοντά στο Γενικό Νοσοκομείο, πα-
ρατηρήθηκαν περιστατικά όπου
νεαροί πετούσαν πέτρες εναντίον
διανομέων. Οι διανομείς προσπα-
θούν να έχουν έναν δίαυλο επικοι-
νωνίας μεταξύ τους σε πλατφόρμες
κοινωνικής δικτύωσης, έτσι ώστε
να μπορούν να ενημερώνουν ο
ένας τον άλλο, σε ποιους δρόμους
παρατηρήθηκαν επιθέσεις. Πρό-
κειται για περιστατικά που δεν
έχουν δει το φως της δημοσιότητας,
καθώς τα θύματα φοβούνται να
προχωρήσουν σε επίσημη καταγ-
γελία στις Αρχές. 

Ζητούμενο για τους διανομείς,
ανέφερε το εν λόγω πρόσωπο, είναι
οι πλατφόρμες που προσφέρουν
υπηρεσίες delivery να καθίσουν

στο τραπέζι μαζί με την Αστυνομία
και να βρουν τις λύσεις για κατα-
πολέμηση του προβλήματος. «Φαί-
νεται όμως να μην τους ενδιαφέρει»,
τόνισε χαρακτηριστικά ο διανομέας.
Ο διανομέας μοιράστηκε μια ιστορία
από συνάδελφό του που εργάζεται
στη Λεμεσό, αναφέροντας ότι «ένα
βράδυ, γύρω στα 8-10 άτομα τον
ακολουθούσαν με μοτοσυκλέτες
και τον περικύκλωσαν απειλώντας
τον. Ευτυχώς όμως αποφεύχθηκαν
τα χειρότερα, αφού στο σημείο βρέ-
θηκε η Αστυνομία». 

Ένα άλλο σοβαρό πρόβλημα που
αντιμετωπίζουν οι διανομείς είναι
οι κλοπές του εξοπλισμού και των
μοτοσυκλετών τους. Σύμφωνα με
τον διανομέα που μίλησε στην «Κ»,
πρόκειται για ένα πολύ συχνό φαι-
νόμενο, αλλά λόγω του GPS που
βρίσκεται ενσωματωμένο στα μη-
χανάκια, τους δίνει τη δυνατότητα
να τις εντοπίζουν. «Τις βρίσκουμε
με αρκετές ζημιές, ενώ κάποιες φο-
ρές δεν εντοπίζονται καν», σημείωσε
χαρακτηριστικά. Ο εξοπλισμός και

η συντήρηση για τις μοτοσυκλέτες
προκαλεί μεγάλο πονοκέφαλο στους
διανομείς, κυρίως στους freelancers,
οι οποίοι επωμίζονται όλα τα έξοδα. 

Ερωτηθείς ποια συμβουλή θα
έδινε στους συναδέλφους του για
προστασία, ειδικά στην περιοχή
της Λεμεσού που παρατηρείται
έξαρση του φαινομένου, ο διανο-
μέας τούς προτρέπει να μην δίνουν

σημασία σε φραστικά επεισόδια,
ούτε να δημιουργούν κάποιο πρό-
βλημα με τον κόσμο. Τους καλεί
να επικοινωνούν αμέσως με την
Αστυνομία και να καταγγέλλουν
τα περιστατικά. «Γιατί μας συμπε-
ριφέρονται έτσι; Παραδίδουμε φα-
γητό στον κόσμο, το παίρνουμε
σπίτι τους, εξυπηρετούμε ηλικιω-
μένα άτομα, παραδίδοντάς τους τα
ψώνια τους, κουβαλούμε τσάντες
σε πολυκατοικίες με χαλασμένα
ασανσέρ…», σημείωσε ο διανομέας,
εκφράζοντας την απογοήτευσή
του για όσα εκτυλίσσονται την τε-
λευταία περίοδο. 

Το ζήτημα της ασφάλειας 
Ο Νεόφυτος Τιμινής σε δηλώσεις

του εκ μέρους της ΠΕΟ στην «Κ»
επιβεβαίωσε τις αναφορές που
υπάρχουν για επιθέσεις με πέτρες
σε περιοχές της Λευκωσίας, τονί-
ζοντας πως η συντεχνία βρίσκεται
στο πλάι της συγκεκριμένης ομάδας
εργαζομένων, ειδικά από το 2022
και τις απεργίες που έλαβαν χώρα

μετά τις περικοπές που υπήρξαν
στον κλάδο. Με παρεμβάσεις τους
έχουν πετύχει την επιβολή διαταγ-
μάτων σχετικά με ζητήματα που
αφορούν τον καταποντισμό των
διανομέων, ειδικότερα σε ακραίες
καιρικές συνθήκες, όπως οι παρα-
τεταμένοι καύσωνες του καλοκαι-
ριού. Μάλιστα, είπε πως γίνεται η
προσπάθεια για να ανοίξει η συ-
ζήτηση και για το θέμα των free-
lancers σχετικά με την ασφάλεια
και την υγεία τους εν ώρα εργασίας.
Υπενθυμίζεται πως το καλοκαίρι
που μας πέρασε επιτεύχθηκε η
πρώτη συλλογική σύμβαση, η οποία
προνοεί πως ο εργοδότης οφείλει
να παρέχει τον εξοπλισμό στους
διανομείς, αλλά δεν φέρει ευθύνες
σε ατυχήματα. Η συντεχνία τονίζει
ότι υπάρχει ευθύνη εργοδότη για
την ασφάλεια των διανομέων. Στη-
ρίζουν, μάλιστα, πως όταν ένας
διανομέας χτυπηθεί θα πρέπει να
θεωρείται εργατικό ατύχημα και
σε περιπτώσεις απώλειας του εξο-
πλισμού του θα πρέπει να αποζη-
μιώνεται και να του χορηγούνται
νέα εργαλεία, ακόμη κι αν κλαπεί
η μοτοσυκλέτα του. 

Σχετικά με τα περιστατικά βίας
των τελευταίων ημερών στη Λε-
μεσό, ο κ. Τιμινής εξέφρασε την
άποψη πως μετά τα επεισόδια που
διαπράχθηκαν το 2023, φαίνεται
να έχει ξυπνήσει το ρατσιστικό
στοιχείο στην πόλη. Υποστηρίζει
ότι τα μέτρα θα πρέπει να βασι-
στούν σε δύο άξονες. Πρώτον, όσον
αφορά το κοινωνικό κομμάτι, το
πώς δηλαδή αντιδρά ο κόσμος στην
έξαρση της ξενοφοβίας και δεύτερο,
το ζήτημα του εργασιακού. Ο σε-
βασμός προς τα πρόσωπα που μας
εξυπηρετούν και προσφέρουν υπη-
ρεσίες σε οικογένειες και ηλικιω-
μένους. 

Για το προφίλ των δραστών κι
αν πρόκειται μόνο για Ελληνοκύ-
πριους, ή Τουρκοκύπριους, όπως
ακόμη και επιθέσεις άλλων αλλο-
δαπών προς τους διανομείς, ο κ.
Τιμινής ανέφερε πως δεν πρέπει
να τους ρίχνουμε στα «μαλακά»,
δεν υπάρχει καμία δικαιολογία για
τέτοιες πράξεις. «Το φαινόμενο
πρέπει να παταχθεί από τη ρίζα
του, όποιοι και να είναι οι δράστες». 

Καταδικάζει η Wolt
Μετά από πιέσεις που ασκήθη-

καν στη Wolt για τοποθέτηση επί
του ζητήματος, η εταιρεία προχώ-
ρησε σε ανακοίνωση την περα-
σμένη Πέμπτη καταδικάζοντας τις
ρατσιστικές επιθέσεις κατά των
συνεργατών της διανομέων. Χαι-
ρέτισε τη λήψη μέτρων για αντι-
μετώπιση του φαινομένου, εκφρά-
ζοντας την ικανοποίησή της για
την κινητοποίηση της Πολιτείας.
Ήδη από πέρσι, η εταιρεία εξέ-
φραζε τους προβληματισμούς της
για το ρατσιστικό υπόβαθρο αρ-
κετών επιθέσεων στο υπουργείο
Δικαιοσύνης, αναδεικνύοντας την
ανάγκη λήψης μέτρων για αντιμε-
τώπιση του θέματος. 

Στο πλαίσιο αντιμετώπισης του
προβλήματος, ο αστυνομικός δι-
ευθυντής Λεμεσού συγκάλεσε σύ-
σκεψη για το θέμα προσκαλώντας
και τις εταιρείες που προσφέρουν
υπηρεσίες delivery. H Wolt αντα-
ποκρίθηκε στην πρόσκληση και
είχε την ευκαιρία να καταθέσει τις
απόψεις της για τους τρόπους αν-
τιμετώπισης του φαινομένου. Επι-
πρόσθετα, η Αστυνομική Διεύθυνση
Λεμεσού προχωρά σε συναντήσεις
με τους διανομείς στη βάση συμ-
βουλευτικού χαρακτήρα.  

Στάση αδράνειας 
Οι επιθέσεις εναντίον διανομέων

φαγητού εγείρουν αρκετά ερωτή-
ματα για τη στάση των Αρχών, όσο
και για τις εταιρείες που τρέχουν
τις πλατφόρμες για delivery. Το γε-
γονός ότι ο αριθμός των επιθέσεων
έπρεπε να φτάσει σε διψήφιο, μόνο
εντός Οκτωβρίου, για να κινητο-
ποιηθούν οι αρμόδιοι για αποφα-
σιστικά μέτρα καταπολέμησης του
φαινομένου, καταδεικνύει και την
ελλιπή βαρύτητα που δόθηκε εξ
αρχής στο θέμα, όταν σημειώθηκαν
τα πρώτα κρούσματα. Από την
πλευρά των διανομέων, οι ίδιοι φαί-
νεται να μην αντιμετωπίζονται με
τη δέουσα προσοχή από τους ερ-
γοδότες τους ή από τις εταιρείες
που συνεργάζονται, με αποτέλεσμα
μια ευάλωτη εργασιακή ομάδα να
προσπαθεί να βρει μόνη της τους
τρόπους να προστατευτεί από επει-
σόδια βίας εναντίον της, χωρίς μά-
λιστα να αποζημιώνεται σε υπο-
θέσεις κλοπών του εργασιακού της
εξοπλισμού.

<<<<<<<

Εντός του 2024 καταγρά-
φηκαν δεκαεννέα επιθέ-
σεις εναντίον διανομέων

φαγητού, ενώ έντονη
ανησυχία προκαλεί η
ηλικιακή ομάδα των
συλληφθέντων, αφού

αρκετά νεαρά πρόσωπα
βρίσκονται ανάμεσα

στους δράστες.

Πώς οι διανομείς
έγιναν στόχος

ρατσιστών
Οι ανησυχητικοί αριθμοί επιθέσεων, οι δυσκολίες του 
κλάδου και τα βήματα αντιμετώπισης του φαινομένου 

Οι διανομείς φαίνεται να μην αντιμετωπίζονται με τη δέουσα προσοχή από τους εργοδότες τους ή από
τις εταιρείες που συνεργάζονται, με αποτέλεσμα μια ευάλωτη εργασιακή ομάδα να προσπαθεί να βρει
μόνη της τους τρόπους να προστατευτεί από επεισόδια βίας εναντίον της.

Οι διανομείς προσπαθούν να έχουν έναν δίαυλο επικοινωνίας μεταξύ τους σε πλατφόρμες κοινωνικής
δικτύωσης, έτσι ώστε να ενημερώνουν ο ένας τον άλλο, σε ποιους δρόμους παρατηρήθηκαν επιθέσεις.
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Η φετινή έκθεση της Κομι-
σιόν για την Τουρκία, επι-
σημαίνει ότι η Ε.Ε. παραμένει
πλήρως δεσμευμένη «στο
πλαίσιο του ΟΗΕ, τα σχετικά
ψηφίσματα του Σ.Α.», σύμ-

φωνα με τις ευρωπαϊκές αρχές και το κε-
κτημένο. Υπενθυμίζει το διαπραγματευτικό
πλαίσιο της Τουρκίας, που δεν είναι φετινό
(2005) και το οποίο έκτοτε καλεί τη χώρα
«να συμβάλει ενεργώς» σε μια δίκαιη λύση,
στη βάση των προαναφερθεισών παραμέ-
τρων. Η κυπρογενής δε αξία της έκθεσης
της Κομισιόν, υπό τις περιστάσεις, είναι
η πολιτική απαξίωση της λύσης δύο κρατών
που απαιτεί η Τουρκία μέσω της υπόδειξης
ότι «η Ε.Ε. αναγνωρίζει μόνο την Κυπριακή
Δημοκρατία ως υποκείμενο διεθνούς δι-
καίου», με την παράλληλη επισήμανση
ότι οποιαδήποτε στήριξη της αποσχιστικής
οντότητας «καταστρέφει τις προσπάθειες
για δημιουργία ευνοϊκού κλίματος» για
επανέναρξη συνομιλιών υπό την αιγίδα
του ΟΗΕ. Υποδείξεις προς την Τουρκία

υπάρχουν στην έκθεση για όλες τις ανεκ-
πλήρωτες κυπρογενείς υποχρεώσεις της
έναντι της Ε.Ε., ως επίσης και για το ζήτημα
της περίκλειστης πόλης της Αμμοχώστου,
με την υπόμνηση ότι «πρέπει άμεσα να
αναστραφούν» όλες οι ενέργειες που έγιναν
και αντιβαίνουν στα ψηφίσματα του ΟΗΕ. 

Όλα αυτά, αν και δεν είναι καινούργια,
δεν παύουν να καθίστανται επίκαιρα, δε-
δομένης της αρνητικής στάσης της Άγκυρας
στο Κυπριακό και των αξιώσεων που προ-
βάλλει. Κάποιος, βεβαίως, θα μπορούσε
να διερωτηθεί, πού είναι το «διά ταύτα»;
Δηλαδή, πού είναι το κόστος για την Τουρ-
κία, δεδομένης της γενικής άρνησης που
εκφράζει στα περί Κύπρου ζητήματα; Αυτό
όντως δεν υπάρχει. Απουσιάζει. Αλλά, για
να είμαστε δίκαιοι, το πολιτικό κόστος,
δεν είναι δουλειά της Κομισιόν, η οποία
δεν μπορεί να εφεύρει τίποτα που δεν πε-
ριλαμβάνεται στις αποφάσεις των κρατών-
μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Και τέτοιο
κόστος, ουδέποτε συζητήθηκε, πόσομάλλον
να αποφασιστεί σε επίπεδο 27 κρατών-με-

λών. Και εδώ η ευθύνη ανήκει αποκλειστικά
στη Λευκωσία. Σε κάθε περίπτωση, όσοι
έχουν διάθεση να διαβάσουν την έκθεση,
σε όλη την έκταση των 95 σελίδων, περι-
λαμβανομένων παραρτημάτων, θα διαπι-
στώσουν μια υποδεικτική τάση της Κομι-
σιόν έναντι της Τουρκίας για τη λύση του
Κυπριακού και για τις ανεκπλήρωτες κυ-
προγενείς της υποχρεώσεις. 

Υπάρχουν όμως κι άλλα, τα οποία είναι
αρνητικά για τη Λευκωσία και τα οποία
όλως παραδόξως διέλαθαν της προσοχής
του ΥΠΕΞ της Κύπρου, με αποτέλεσμα να
μην συμπεριληφθούν στην εκτενή ανα-
κοίνωσή του, η οποία εξαντλείται μόνο
στα θετικά. Δημιουργώντας την εντύπωση,
και το λέω ευγενικά, ότι είτε στο ΥΠΕΞ δεν
διάβασαν όλη την έκθεση της Κομισιόν,
είτε απλώς πιστεύουν ότι είναι σε θέση να
αποπροσανατολίσουν, υποτιμώντας τη
νοημοσύνη όλων μας.

Διότι, η έκθεση, στο παράρτημα, σελίδα
87, περιέχει το «ζουμί» της νέας υπό οικο-
δόμηση ευρωτουρκικής σχέσης. Και τονίζει

ότι η Κομισιόν και η Τουρκία «εντείνουν
την εμπλοκή» τους στο ζήτημα της ανα-
βάθμισης της Τελωνειακής Ένωσης που
απαιτεί ο Ερντογάν, σημειώνοντας προς
τούτο τη θετική κοινή εισήγηση
Μπορέλ/Επιτροπής. Η έκθεση της Κομισιόν
επιστρατεύει και τα στοιχεία που δημοσί-
ευσε η «Κ» την περασμένη Κυριακή, σύμ-
φωνα με τα οποία η Τουρκία έχει καταστεί
ο πέμπτος μεγαλύτερος εμπορικός εταίρος
της Ε.Ε., με τον όγκο ευρωτουρκικών εμ-
πορικών συναλλαγών να έχει εκτοξευθεί
το 2023, στα 206 δισ. ευρώ. Η Κομισιόν
υποστηρίζει την αναβάθμιση της Τελω-
νειακής Ένωσης της χώρας, που εκτιμάται
ότι θα υπερδιπλασιάσει τον όγκο συναλ-
λαγών Ε.Ε.-Τουρκίας, με ό,τι αυτό συνε-
πάγεται. Άρα, το ΥΠΕΞ που κατέγραψε τα
θετικά της έκθεσης της Κομισιόν για το
Κυπριακό, δεν όφειλε να καταγράψει και
την εν λόγω θέση της Επιτροπής για ανα-
βάθμιση της Τελωνειακής Ένωσης, που
αποτελεί κόκκινο πανί για τη Λευκωσία
καθώς η Άγκυρα εξακολουθεί να επιβάλλει

εμπάργκο στα κυπριακά πλοία; 
Το πιο αρνητικό όμως από όλα, που δεν

κατέγραψε το ΥΠΕΞ, είναι ότι η έκθεση
της Κομισιόν σκιαγραφεί δύο παράλληλες
πορείες. Την πορεία για λύσητου Κυπριακού,
με φραστικές εκκλήσεις προς την Τουρκία
να επανέλθει σε τροχιά ψηφισμάτων του
Συμβουλίου Ασφαλείας, χωρίς κανένα μοχλό
πίεσης. Και τη νέα πορεία των ευρωτουρ-
κικών σχέσεων, στην οποία σερβίρει την
αναβάθμιση της Τελωνειακής Ένωσης της
Τουρκίας, ανεξαρτήτως του αναντίλεκτου
γεγονότος ότι η Άγκυρα όχι απλώς δεν κου-
νάει το δακτυλάκι της για λύση του Κυ-
πριακού, αλλά απαιτεί δύο χωριστά κράτη.
Δύο λοιπόν παράλληλες πορείες, που δυ-
στυχώς δεν τέμνονται, με αποτέλεσμα το
Κυπριακό να μην αποτελεί προϋπόθεση
για τα ευρωτουρκικά. Κατανοητό*;

* Η ερώτηση στο ΥΠΕΞ. Οι υπόλοιποι κατα-
λάβαμε.

Οι υπόλοιποι καταλάβαμε
Tου ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

xanthoulis.pavlos@gmail.com 

Σε κάθε Υπουργικό Συμβούλιο υπάρχει μια
«πολυτελής» θέση την οποία καταλαμβάνει ο
εκάστοτε υπουργός Εξωτερικών. Ο πιο «προ-
στατευμένος» υπουργός της κυβέρνησης,
αφού σπανίως εκτίθεται στην πολιτική φθορά.
Ακόμα και στις περιπτώσεις όπου η χώρα βρί-

σκεται στη δίνη μιας γεωπολιτικής κρίσης, ο ΥΠΕΞ συνήθως
γλιστρά κάτω από το ραντάρ της κοινής γνώμης και το όποιο
κόστος χρεώνεται στον πολιτικό του προϊστάμενο. Πράγμα
δίκαιο πάντως, καθώς ο πρόεδρος της Δημοκρατίας εισπράττει
αυτός κυρίως και τα επιτεύγματα της εξωτερικής πολιτικής.
Χαρακτηριστικό παράδειγμα αποτελεί η πρόσφατη συνάντηση
με τον Αμερικανό πρόεδρο, την οποία ο Νίκος Χριστοδουλίδης
καρφίτσωσε ως παράσημο στο πέτο του.

Τίποτε βεβαίως από όλα όσα εκτυλίχθηκαν στον Λευκό
Οίκο δεν θα συνέβαινε αν δεν υπήρχε ο αθόρυβος και εξόχως
αποτελεσματικός όπως αποδείχτηκε Κωνσταντίνος Κόμπος,
ο οποίος μας είχε προϊδεάσει για τις ικανότητές του με το
σχέδιο Αμάλθεια που έβαλε την Κύπρο στον χάρτη των εξε-
λίξεων στο Ισραήλ και την ευρύτερη περιοχή. Η επίσκεψη
στον Λευκό Οίκο αποτελεί συνέχεια της καλής δουλειάς που
γίνεται εδώ και καιρό στο υπουργείο Εξωτερικών και είναι
αφέλεια αν πιστεύει κανείς ότι προέκυψε ως κεραυνός εν
αιθρία. Προφανώς κανείς δεν γνώριζε τίποτε –το παραδέχτηκε
ο υπουργός στη συνέντευξή του στο Τρίτο– αλλά αυτό δεν
σημαίνει ότι δεν είχε προηγηθεί μια επίμονη διπλωματική
προσπάθεια. Αυτό ακριβώς πιστώνεται ο Κωνσταντίνος
Κόμπος: τη μεθοδική δουλειά στο πλαίσιο μιας δομημένης
στρατηγικής για την κατεύθυνση της εξωτερικής μας
πολιτικής. Σε μια χρονική συγκυρία μάλιστα, όπου σημειώνεται
κινητικότητα στο Κυπριακό και η χώρα μας αναζητεί ερείσματα
ανάμεσα στους δυνατούς διεθνείς παίκτες. Γι’ αυτό και τη
συνάντηση Χριστοδουλίδη–Μπάιντεν πρέπει να τη «δια-
βάσουμε» με δύο τρόπους: Πρώτον, ως υλοποίηση του στρα-
τηγικού προσανατολισμού και δεύτερον, ως εμβάθυνση των
διμερών σχέσεων.

Η Κύπρος έπειτα από πολλές παλινδρομήσεις στρέφεται
προς τη Δύση, βαδίζοντας με σταθερά βήματα στην ευρωπαϊκή
οδό. Οι εξελίξεις στην περιοχή μάς δίνουν τη δυνατότητα
να αξιοποιήσουμε τον παράγοντα γεωγραφία, κτίζοντας
στερεές συμμαχίες, με την Τουρκία να είναι φυσικά στο
κάδρο, αναλαμβάνοντας το κόστος των δικών της επιλογών.
Χαρακτηριστικές είναι οι δηλώσεις του Τούρκου βουλευτή
του Ρεπουμπλικανικού Λαϊκού Κόμματος, Ναμίκ Ταν, ο
οποίος μίλησε για «ντροπιαστική ήττα της τουρκικής δι-
πλωματίας» με αφορμή τη συνάντηση Μπάιντεν–Χριστο-
δουλίδη: «Η προθυμία της Τουρκίας να λειτουργήσει ως
προστάτης της Χαμάς και εκπρόσωπος της Χεζμπολάχ
παρέχει στην Ελλάδα και την “ΕΔΝΚ” (Κυπριακή Δημοκρατία)
ευκαιρίες που αναζητούσαν και αναγκάζει τις ΗΠΑ και την
Ε.Ε. να επανεξετάσουν τις πολιτικές τους στην Ανατολική
Μεσόγειο».

Αναφορικά με τις διμερείς σχέσεις το κυρίαρχο μήνυμα
μετά τη συνάντηση ήταν ότι ανοίγεται ο δρόμος για περαιτέρω
ανάπτυξή τους, στους νευραλγικούς τομείς της ενέργειας,
της ασφάλειας και των επενδύσεων. Η δήλωση του Αμερικανού
προέδρου πως «δεν υπάρχουν όρια στο τι μπορούν να πετύχουν
οι δύο χώρες όταν δουλεύουν μαζί» έδωσε και τον τόνο της
διπλωματικής επιτυχίας. Την ίδια ώρα, εξίσου σημαντική
ήταν η τοποθέτηση του Τζο Μπάιντεν για την επανεκκίνηση
των συνομιλιών, μιλώντας ξεκάθαρα για τη διζωνική, δικοι-
νοτική ομοσπονδία ως αποδεκτό πλαίσιο λύσης.

Εν όψει των πιο πάνω είναι φανερό ότι η επίσκεψη στον
Λευκό Οίκο είχε θετικό πρόσημο και ενίσχυσε την εκτίμηση
ότι «έξω πάμε καλά». Σε επίπεδο προσώπων ο πιο ενισχυμένος
είναι ο υπουργός Εξωτερικών, γεγονός που θα αποτυπωθεί
πιστεύω στους επόμενους δείκτες δημοφιλίας. Θετική είναι
και η αποτίμηση για τον Νίκο Χριστοδουλίδη, με τη διαφορά
ότι η δική του «πολιτική εξίσωση» είναι πολύ πιο σύνθετη.
Όσο ευνοϊκές κι αν είναι οι εξελίξεις στο εξωτερικό, εκείνο
που καθορίζει τη δημοτικότητά του, αλλά και της κυβέρνησης
συνολικά, είναι η «πραγματικότητα επί του εδάφους». Οι
επικοινωνιακές εντυπώσεις βοηθούν, αλλά δεν μπορούν να
λειτουργήσουν ως αντίβαρο στον καθημερινό βραχνά της
ακρίβειας και στον τρόπο που πιέζονται οι πολίτες με χαμηλά
ή μεσαία εισοδήματα. Απ’ την άλλη, θα ήταν μίζερο αν δεν
αναγνωρίζαμε ότι η βδομάδα που πέρασε ήταν μια καλή
βδομάδα για τον Πρόεδρο και την κυβέρνηση.

Ο αθόρυβος
Κωνσταντίνος Κόμπος

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

stavros.christodoulou@gmail.com

Από τις έξι και μισή το απόγευμα μέχρι
τη 1:30 περίπου το πρωί. Τόσο χρειάστηκε
να μείνω τις προάλλες στο ΤΑΕΠ του Γε-
νικού Νοσοκομείου μαζί με ένα συγγενικό
μου πρόσωπο, το οποίο ανήκει μάλιστα
στην τρίτη ηλικία. Λίγο μετά την προ-

σέλευσή μας στις έξι και κάτι, και μετά από ένα καρ-
διογράφημα στο δωμάτιο διαλογής κρίθηκε ότι η πε-
ρίπτωσή του δεν ήταν ζήτημα ζωής και θανάτου και
μας είπαν να περιμένουμε στην αίθουσα αναμονής,
προειδοποιώντας μας ότι λόγω της αυξημένης προσέ-
λευσης περιστατικών με ασθενοφόρα ο χρόνος αναμονής
θα ήταν αρκετά μεγάλος. Δεν μας είπαν βέβαια πως
αυτός ο χρόνος θα έφτανε μέχρι και τις επτά ώρες και
για κάποιους «ταλαίπωρους» που βρίσκονταν ήδη εκεί
από τις 2:00 το μεσημέρι θα ξεπερνούσε τις 10.

Δεν ήταν η πρώτη φορά που βίωσα τον εν λόγω πα-
ραλογισμό στο ΤΑΕΠ. Τους τελευταίους μήνες, δυστυχώς,
επισκέφθηκα τις πρώτες βοήθειες 2-3 φορές και ουδέποτε
ο χρόνος αναμονής ήταν κάτω από έξι ώρες. Παρόμοια
βιώματα συγγενών και φίλων καταδείκνυαν πως αυτό
τείνει να γίνει ο κανόνας, εκτός κι αν διαμετακομιστείς
εκεί με ασθενοφόρο οπότε μειώνεται κάπως η διάρκεια
αναμονής. Επτά ώρες λοιπόν σε ένα τμήμα που φέρει
τον τίτλο «Ατυχημάτων και Επειγόντων Περιστατικών»
και στο οποίο απευθύνεσαι επειδή προφανώς χρήζεις
επείγουσας ιατρικής περίθαλψης. Και σ’ αυτό το Τμήμα
όπου η φροντίδα πρέπει να είναι άμεση, ο ασθενής κα-
λείται να υποστεί το μαρτύριο της ατέρμονης αναμονής,
χωρίς μάλιστα κανείς να δείχνει πως αντιλαμβάνεται
ότι η κανονικοποίηση αυτού του βασάνου είναι απα-
ράδεκτη και δεν χωρεί, ούτε και συγχωρεί οποιαδήποτε
δικαιολογία.

Όταν είχαν ήδη περάσει τέσσερις ώρες θεώρησα
λογικό να διαμαρτυρηθώ. Η διαμαρτυρία μου δεν είχε
ως περιεχόμενο την επίρριψη ευθύνης στο προσωπικό
για το χάος που επικρατούσε, αφού ήταν εμφανές πως
τόσο οι νοσοκόμοι, όσο και οι γιατροί προσπαθούσαν
να τα βγάλουν πέρα με ένα ΤΑΕΠ που υπολειτουργούσε.
Η διαμαρτυρία μου πήγαζε από τη διαπίστωση πως
αυτή ακριβώς η υπολειτουργία προτασσόταν ως επαρκές
δικαιολογητικό της απροθυμίας τους να δώσουν μια
εξήγηση ως ελάχιστη ένδειξη κατανόησης και συμπα-
ράστασης στους ασθενείς που περίμεναν στωικά. Ήταν
το λιγότερο που όφειλαν να κάνουν δεδομένου ότι οι
άνθρωποι αυτοί, εκτός από την ασθένεια και την αγωνία
ή τον φόβο τους, έπρεπε να υπομένουν και την ανικα-
νότητα του κράτους να καταφέρει να λειτουργήσει επι-
τέλους ΤΑΕΠ που να ανταποκρίνονται στην επείγουσα
φύση του ρόλου τους. Αντιθέτως, η νοοτροπία που κυ-
ριαρχούσε και ήταν πρόδηλη στο ύφος και στη συμπε-
ριφορά του προσωπικού υπαγόρευε πως οι ασθενείς
ήταν εκείνοι οι οποίοι όφειλαν να κατανοήσουν τους
γιατρούς και τους νοσοκόμους και να τους «συμπαρα-
σταθούν» για τον φόρτο εργασίας και τις δύσκολες συν-
θήκες κάτω από τις οποίες επιτελούσαν το έργο τους.
«Καταλαβαίνετε τι γίνεται εδώ, κυρία μου;» μου είπε
μια από τις νοσοκόμες με απόγνωση, όταν διαμαρτυ-
ρόμενη φώναζα πως είναι θέμα ανθρωπιάς να αφιερώσουν
δέκα λεπτά στους ασθενείς που περιμένουν έξω για να
τους πουν δύο ανακουφιστικές κουβέντες, οι οποίες να
δείχνουν ότι έχουν επίγνωση πόσο απαράδεκτη είναι
η συνθήκη που τους αναγκάζουν να υποστούν και
μάλιστα αδιαμαρτύρητα. Αυτό οφείλει να κάνει ένας
νοσοκόμος ή ένας γιατρός του ΤΑΕΠ δεδομένου ότι
διατηρεί ακόμα την ενσυναίσθησή του και όχι να
«απαιτεί» ο ίδιος κατανόηση από τους ασθενείς, υπα-
γορεύοντας με τη συμπεριφορά του πως προέχει η δική
του ταλαιπωρία και το δικό του «δράμα». Το συγγενικό
μου πρόσωπο αισθανόταν δυσκολία στην αναπνοή και
δύσπνοια, περιστατικό που στην ιστοσελίδα του ΟΚΥΠΥ
αναγράφεται ανάμεσα σε εκείνα που δικαιολογούν την
προσέλευση στα ΤΑΕΠ. Πέρασαν επτά ώρες για να τύχει
διάγνωσης, παρόλο που το πρόβλημά του ανήκε στη
λίστα των επειγόντων. Υπάρχει κανείς από τους αρμοδίους
να μας εξηγήσει το εν λόγω οξύμωρο; Ή μήπως πρέπει
να υπομένουμε και την απουσία εξήγησης και απολογίας
στωικά και αδιαμαρτύρητα;

Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

Επτά ώρες στις
πρώτες βοήθειες

elenixenou11@gmail.com

Κάτοικοι της γειτονιάς La Torre της Βαλένθια στην Ισπανία, που επλήγησαν από τις πλημμύρες,
μετακινούν την οικοσκευή τους από τα σπίτια τους. Περισσότεροι από 150 άνθρωποι έχασαν τη
ζωή τους στη Βαλένθια και τις γειτονικές επαρχίες μετά από πλημμύρες που προκλήθηκαν από
το καιρικό φαινόμενο DANA.

Την περασμένη Κυριακή και ενό-
σω ο Πρόεδρος πιεζόταν στο
εσωτερικό πρώτα από την από-
φασή του να αναφέρει τον νόμο
της Βουλής για τη διαφάνεια
γύρω από το ταμείο του Φορέα

που διαχειριζόταν η Πρώτη Κυρία, αλλά και
από την ξαφνική απόφαση να μετακινήσει
τον γενικό διευθυντή του υπουργείου Οι-
κονομικών Γιώργο Παντελή, ανακοινώθηκε
μία απρόσμενη πρόσκληση. Ο πρόεδρος
των ΗΠΑ Τζο Μπάιντεν καλούσε εκτάκτως
στην Ουάσιγκτον τον Νίκο Χριστοδουλίδη
για συνάντηση. Η κίνηση αυτή ήταν μία
πολύ θετική εξέλιξη για την Κυπριακή Δη-
μοκρατία και μία διπλωματική επιτυχία του
Νίκου Χριστοδουλίδη, καθώς ενισχύονται
πλέον οι διμερείς σχέσεις και οι δύο χώρες
εμβαθύνουν τα κοινά στρατηγικά συμφέ-
ροντά τους, σε μία ιδιαίτερα κρίσιμη συγ-
κυρία. Όμως, ακόμα και αυτή η κίνηση κα-
τάφερε να κατατάξει την κοινωνία σε δύο
στρατόπεδα. Σε εκείνους που αμφισβητούσαν
μέχρι την τελευταία στιγμή αν είναι τελικά
επίσημη συνάντηση, οδηγούμενοι σε δικά
τους συμπεράσματα και στους άλλους που
άρχισαν να φοβερίζουν και να χαρακτηρίζουν
λαϊκιστές όσους κατέκριναν τον Πρόεδρο
για τις κινήσεις του στο εσωτερικό. Θεω-
ρώντας προφανώς πως η συνάντηση με τον
Τζο Μπάιντεν διαγράφει για τον Πρόεδρο
όσα πολύ προβληματικά συμβαίνουν επί
διακυβέρνησής του.  

Η υπερβολή άλλωστε ήταν πάντοτε στοι-
χείο που χαρακτήριζε την κοινωνία και το
πολιτικό προσωπικό. Για χρόνια άλλωστε
θεωρούσαμε τη Ρωσία ως τον μεγάλο ευερ-
γέτη. Ασχέτως αν η θέση της διαχρονικά
στο Κυπριακό εξυπηρετούσε τη διατήρηση
του στάτους κβο. Τέτοια όμως ήταν η εξάρ-
τηση που έκτισε η χώρα από τη Ρωσία, που
προκάλεσε σοβαρό πλήγμα στην εικόνα της.
Όχι μόνο επειδή ο κ. Οσάτσι θεωρούσε πως
ήταν ένας υποτυπώδης κυβερνήτης που
μπορούσε να μαλώνει αρχηγούς κομμάτων,
να λογοκρίνει δημοσιογράφους και βιβλία,
αλλά και γιατί η χώρα για χρόνια συμπερι-
φερόταν δουλικά απέναντι στη Ρωσία. Κυ-
ρίως, όμως, γιατί η εξάρτηση που απέκτησε
από το ρωσικό χρήμα, είχε στείλει το μήνυμα
πως η Κύπρος αποτελεί τον Δούρειο Ίππο
της Ρωσίας εντός της Ε.Ε.

Σήμερα τα πράγματα προφανώς αλλάζουν
και σε αυτό συνέβαλε δραστικά η εισβολή
της Ρωσίας στην Ουκρανία, που οδήγησε
αναπόφευκτα στον αποκλεισμό της πρώτης
ως διεθνούς παράγοντα. Όμως, η αλήθεια

είναι πως ο Νίκος Χριστοδουλίδης, ασχέτως
αν ως υπουργός Εξωτερικών είχε ενισχύσει
εντός της Ε.Ε. την καχυποψία για τις προ-
θέσεις του, δεδομένου ότι απειλούσε με βέτο
για τις κυρώσεις κατά της Λευκορωσίας, με
την εκλογή του πήρε μία σαφή θέση για τον
δυτικό προσανατολισμό της χώρας. Έδωσε
το πράσινο φως στο FBI να συμβάλει στις
έρευνες για πιθανή παράκαμψη των κυρώ-
σεων. Πήρε σαφή θέση υπέρ του μεγαλύτερου
συμμάχου των ΗΠΑ, Ισραήλ, προχώρησε
με τη δημιουργία του ανθρωπιστικού δια-
δρόμου στη Γάζα –ασχέτως της λειτουργι-
κότητάς του– και έκτισε σε αυτό το πλαίσιο
μία πολύ στενή σχέση με την Αμερικανίδα
πρέσβειρα Τζούλι Φίσερ. Τόσο που λένε πως
έχει ιδιαίτερη επιρροή πλέον. Και σχέση
που όπως λέγεται συνέβαλε δραστικά στην
εν λόγω συνάντηση. Όπως συνέβαλε η ανάγ-
κη να μαζέψουν οι Δημοκρατικοί κάθε ψήφο.
Την ψήφο των Ελλήνων ομογενών, μετά και
την καταδίκη του κύριου συνομιλητή τους
Ρόμπερτ Μενέντεζ, ενώ δεν πρέπει να αγνο-
είται η ένθερμη υποδοχή της συνάντησης
από την μεγαλύτερη εβραϊκή οργάνωση η
οποία θα έχει επιρροή στην ψήφο της Τρίτης. 

Η πρόσκληση συνεπώς επιβεβαίωσε τον
προσανατολισμό της χώρας. Όμως, η συ-
νάντηση αυτή θα πρέπει να τύχει μιας ρεα-
λιστικής ανάγνωσης και ψυχραιμίας. Η ιστο-
ρία είναι εκεί και μας θυμίζει πως οι συμμαχίες
ανατρέπονται αναλόγως συμφερόντων. Το
είδαμε όταν αφελώς κτυπούσαμε τις καμ-
πάνες επί Κάρτερ με την ψευδαίσθηση πως
θα έλυνε το Κυπριακό. Το είδαμε όταν ο Δη-
μήτρης Χριστόφιας θεωρούσε πως η Ρωσία
θα δάνειζε την Κύπρο λόγω των κοινών ιδε-
ολογικών τους προσεγγίσεων, όταν ο Νίκος
Αναστασιάδης έστελνε τον Μιχαλη Σαρρή
στη Ρωσία για δάνειο. Το βιώσαμε όμως και
με τον Νίκο Αναστασιάδη, όταν επειδή πα-
ρέλασαν στη Λευκωσία προεκλογικά οι αρ-
χηγοί των κρατών-μελών της Ε.Ε., εκτίμησε
πως θα απέτρεπαν το κούρεμα καταθέσεων.
Ή όταν με την πολιτική των Τριμερών νιώ-
σαμε πως μπορούμε να ανταγωνιστούμε
την Τουρκία. Ο Πρόεδρος έχει κάθε λόγο να
νιώθει ικανοποιημένος. Μόνο που οι όποιες
μετέπειτα κινήσεις θα πρέπει να γίνουν γνω-
ρίζοντας καλά, τι εκτυλίσσεται στο παρα-
σκήνιο, τι σημαίνει η πλήρης στήριξη της
χώρας στο Ισραήλ, τις συμμαχίες που αλλά-
ζουν αναλόγως συμφερόντων και το μέγεθος
της χώρας. Ένα μέγεθος που δεν επιτρέπει
αυταπάτες. 

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Ναι, αλλά χωρίς αυταπάτες

economidoum@kathimerini.com.cy
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Σ ε ξεβολεύει να σκέφτεσαι
ότι η ψήφος ενός τύπου από
το Ουισκόνσιν μπορεί να

επηρεάσει τη ζωή σου. Αν μη τι
άλλο, θίγει τον δημοκρατικό σου
ναρκισσισμό. Αυτόν που σου φω-
νάζει στεντορεία τη φωνή ότι η
ψήφος σου είναι μια αποφασιστική
χειρονομία για το παρόν σου και
το μέλλον σου. Ας ξεβολευτούμε,
λοιπόν, από την ευρωπαϊκή νάρκη
της αγαπημένης μας δημοκρατίας.
Ηδη έχουμε ξεβολευτεί. Οι αμε-
ρικανικές εκλογές μάς ενδιαφέρουν
τόσο όσο θα μας ενδιέφεραν οι
εκλογές στην ίδια μας τη χώρα.
Με μία μικρή διαφορά: Δεν μπο-
ρούμε να τις επηρεάσουμε με την
ψήφο μας. Είμαστε αναγκασμένοι,
ή καταδικασμένοι, να υποστούμε
το αποτέλεσμά τους. Ποιο θα είναι;
Οι εμβριθείς αναλυτές σηκώνουν
τα χέρια τους ψηλά. Τα επιστη-
μονικά τους εργαλεία δεν επαρ-
κούν για να προβλέψουν το απο-
τέλεσμα. Χωρίς να διαθέτω την
τεχνογνωσία τους, υποψιάζομαι
ότι από το μουσικό κουτί θα βγει
το πορτοκαλί κεφάλι του Ντό-
ναλντ.

Η εκτίμησή μου, η οποία δεν
έχει καμιά επιστημονική αξία, στη-
ρίζεται κατ’ αρχάς στις εκτιμήσεις
και στις επιθυμίες της απανταχού
προοδευτικής κοινής γνώμης. Αυ-

τή, κυρίως η ευρωπαϊκή, δυστυχώς
ή ευτυχώς, εδώ και δεκαετίες πέ-
φτει έξω στις εκτιμήσεις της. Ο
δεύτερος λόγος που θεωρώ ότι ο
αντιπαθής Τραμπ θα ξαναγίνει
πρόεδρος της μεγαλύτερης δύνα-
μης του κόσμου μας είναι ότι τις
τελευταίες εβδομάδες οι αντίπαλοί
του τον έχουν ήδη εκλέξει. Οι πε-
ρισσότερες αναφορές στα αποτε-
λέσματα των αμερικανικών εκλο-
γών αφορούν την εκλογή του. Πώς
θα αλλάξει ο κόσμος εάν εκλεγεί
ο Τραμπ;

Είναι φασίστας; Θαυμαστής του
Χίτλερ; Μπορεί. Ομως ο Τραμπ
έκανε ήδη μια προεδρική θητεία
χωρίς να επιβάλει φασισμό στις
ΗΠΑ. Είναι θαυμαστής του Αντριου
Τζάκσον, του 7ου προέδρου των
ΗΠΑ – ο οποίος διακρίθηκε κυρίως
για την ιδιοσυγκρασία του και τον
πόλεμο κατά των ελίτ. Είχε το πορ-
τρέτο του στο Οβάλ Γραφείο το
οποίο έβγαλε ο Μπάιντεν. Ο Τραμπ
είναι ιδιοσυγκρασιακός. Κοινώς
απρόβλεπτος, και ως εκ τούτου
επικίνδυνος για τις παγκόσμιες
ισορροπίες. Ισορροπίες εύθραυ-
στες, στο όριο της ανισορροπίας.
Και όσοι ανησυχούμε για τον
Τραμπ, όπως εγώ, είναι επειδή επι-
θυμούμε η Αμερική να αναλάβει
τον ρόλο του επιτηρητή της παγ-
κόσμιας τάξης.

Εδώ που τα λέμε, δεν με ενδια-
φέρει ούτε το τείχος που υψώνει
για να εμποδίσει την παράνομη
είσοδο Μεξικανών μεταναστών.
Εχουμε και το δικό μας στον Εβρο.
Ούτε αν οι αμβλώσεις επιτρέπονται
ή απαγορεύονται στην τάδε ή την
τάδε πολιτεία. Είμαι υπέρ της νό-
μιμης άμβλωσης, και ευτυχώς στη
χώρα μου δεν υπάρχει πρόβλημα.
Αντιθέτως, εκείνο που με ενδια-
φέρει είναι ποια θα είναι η σχέση
της Ευρώπης με τις ΗΠΑ εάν εκλε-
γεί ο Τραμπ και με ποιον τρόπο
θα σταθεί η μεγάλη δύναμη απέ-
ναντι στα δύο μεγάλα πολεμικά
μέτωπα της Δύσης. Τι θα κάνει
στην Ουκρανία; Είναι προετοιμα-
σμένη η Ευρώπη να βοηθήσει την
Ουκρανία να αντιμετωπίσει τη
ρωσική εισβολή εάν οι ΗΠΑ απο-
συρθούν; Και ποια Ευρώπη; Η Ευ-
ρώπη του Ορμπαν; Ή μήπως η
Ευρώπη θα θυμηθεί τον ιστορικό
της εαυτό και τα κράτη της θα
ακολουθήσουν το καθένα τη δική
του πολιτική απέναντι στην υπερ-
δύναμη; Από την άλλη, θεωρούμε
δεδομένη τη φιλία του Τραμπ με
τον Πούτιν. Ομως τίποτε δεν είναι
δεδομένο με τον Τραμπ. Ούτε καν
η σύνδεσή του με τον Νετανιάχου.
Επέβλεψε και οργάνωσε τη συν-
θήκη του Αβραάμ που θα οδηγούσε
στην ίδρυση παλαιστινιακού κρά-

τους. Μετά ένα χρόνο πολέμου,
το Ισραήλ απέδειξε πως δεν μπορεί
να χειραγωγηθεί. Ακολουθεί τη
δική του πολιτική.

Φοβάμαι πολύ ότι το μεγάλο
όπλο του Τραμπ είναι το απρόβλε-
πτο της ιδιοσυγκρασίας του. Εχει
απέναντί του μιαν αντίπαλο η
οποία εκπροσωπεί ό,τι πιο συντη-
ρητικό διαθέτει η αμερικανική δη-
μοκρατία: Τις ελίτ που απομακρύ-
νονται όλο και περισσότερο από
το αίσθημα της βαθιάς Αμερικής.
Τι υπόσχεται στους ψηφοφόρους
της διαφορετικό απ’ αυτό που ζουν
τώρα; Ξέρουμε ποια είναι τα σχέδιά
της για την εξωτερική πολιτική
της υπερδύναμης; Ξεκίνησε φέρ-
νοντας έναν αέρα αισιοδοξίας, όχι
μόνο στην Αμερική, ωστόσο, κα-
τέληξε με επιθέσεις κατά του αν-
τιπάλου της. Και ήρθε κι ο Μπάιν-
τεν, ο οποίος για να αποδείξει ότι
είναι ζωντανός αποκάλεσε τους
ψηφοφόρους του Τραμπ «σκουπί-
δια».

Δεν ισχυρίζομαι ότι μπορώ να
προβλέψω το αποτέλεσμα των
εκλογών. Θα συνέστηνα, όμως,
ψυχραιμία και άσκηση υπομονής.
Πρόγευμα με δημητριακά και φρού-
τα, σουηδική γυμναστική. Αν και
πιστεύω στους στίχους του Γκά-
τσου: «Καληνύχτα, Κεμάλ, αυτός
ο κόσμος δεν θα αλλάξει ποτέ».

Και αν νικήσει ο Τραμπ;
Του ΤΑΚΗ ΘΕΟΔΩΡΟΠΟΥΛΟΥ

Ο Τζεφ Μπέζος, ιδιοκτήτης
της Washington Post, στην
προσπάθειά του να δικαιο-

λογήσει την απόφασή του να μην
υποστηρίξει η εφημερίδα κανέναν
υποψήφιο στις αμερικανικές εκλο-
γές, έγραψε ότι δεν αρκεί οι εφη-
μερίδες να είναι ακριβείς (accurate).
Πρέπει επίσης και να θεωρούνται
ακριβείς. Δηλαδή, να πιστεύουν οι
άνθρωποι ότι είναι ακριβείς. Ομως
οι άνθρωποι, μάς λέει, δεν πι-
στεύουν ότι οι εφημερίδες είναι
ακριβείς. Πιστεύουν ότι τα Μέσα
είναι προκατειλημμένα. Η εμπι-
στοσύνη στα ΜΜΕ είναι πολύ χα-
μηλή. Πήρε λοιπόν αυτό το μέτρο
που, όπως λέει, δεν θα τους ανε-
βάσει πολύ ψηλά στην κλίμακα της
εμπιστοσύνης, αλλά είναι ένα μέτρο
στη σωστή κατεύθυνση. Δεν πρέ-
πει, λέει, να κατηγορούμε τους άλ-
λους και να το παίζουμε θύματα
αλλά πρέπει, συνεχίζει, να δουλέ-
ψουμε πιο σκληρά για να ελέγξουμε
ό,τι μπορούμε να ελέγξουμε ώστε
να αυξηθεί «our credibility».

Το «our credibility» θα μπορού-
σαμε να το μεταφράσουμε «να αυ-
ξηθεί η αξιοπιστία μας», αλλά εδώ
ο Μπέζος θέλει να πει «να αυξηθεί
το πόσο πιστεύει ο κόσμος ότι εί-
μαστε ακριβείς». Είναι άλλο να αυ-
ξάνεται η εμπιστοσύνη του κόσμου
προς την εφημερίδα επειδή η εφη-
μερίδα κάνει ακριβέστερα, πιο δι-
εισδυτικά και ενδιαφέροντα ρε-

πορτάζ, επειδή φροντίζει να βρί-
σκεται εγκαίρως στην καρδιά των
γεγονότων, επειδή δεν εκβιάζεται,
είναι πλουραλιστική, καλύπτει πολ-
λά θέματα κ.λπ., και είναι άλλο να
λες ότι δεν παίρνω θέση γιατί έτσι

θα δίνω την εντύπωση ότι είμαι
ακριβής και αξιόπιστη, οπότε θα
αυξήσω την εμπιστοσύνη του κό-
σμου.

Ο Μπέζος σε κανένα σημείο του
κειμένου του δεν αμφισβητεί το
πόσο ακριβής είναι η εφημερίδα
του. Αυτό που παρατηρεί είναι ότι
είναι χαμηλή η εμπιστοσύνη του
κόσμου. Σημειώνει μεν να δουλέ-
ψουμε σκληρότερα για να αυξή-
σουμε την εμπιστοσύνη του κό-
σμου, αλλά το μέτρο που προτείνει
δεν είναι να κάνουμε, π.χ., καλύτερα
ρεπορτάζ (δεν αμφισβητεί ότι κά-
νουν καλά ρεπορτάζ ήδη), αλλά να

μην παίρνουμε θέση. Είναι δηλαδή
σαν να λέει ότι θα ξεγελάσουμε
τον κόσμο. Ο κόσμος δεν καταλα-
βαίνει ότι είμαστε ήδη ακριβείς,
οπότε θα του πουλήσουμε ότι δεν
παίρνουμε θέση στις εκλογές και
έτσι θα πιστέψει ότι είμαστε ακρι-
βείς και θα αυξηθεί η εμπιστοσύνη
του προς τα Μέσα έστω και λίγο.

Το να μην παίρνεις θέση γενικά
δεν σε κάνει ακριβή. Το να είσαι
ακριβής σημαίνει να λες τα πράγ-
ματα όπως είναι, να προσπαθείς
να τα αποτυπώνεις και να τα με-
ταδίδεις κατά το δυνατόν πληρέ-
στερα και ακριβέστερα ή, όπως
λέμε συχνά, αντικειμενικότερα.
Οπως υπονοεί η ίδια η λέξη, «αν-
τικειμενικός» είναι αυτός που επι-
τυγχάνει να παρουσιάσει το αντι-
κείμενο που μελετά με τον πιο ακρι-
βή τρόπο. Αν δύο διαφωνούν για
το τι ισχύει για ένα αντικείμενο, η
σωστή θέση δεν είναι να πεις ότι
δεν υποστηρίζω κανέναν ή δεν
παίρνω θέση, αλλά να πεις ποιος
έχει δίκιο.

Οι εφημερίδες δεν είναι απρό-
σωπες μηχανές που αποτυπώνουν
γεγονότα μηχανικά με τη μορφή
ειδήσεων. Επιλέγουν τα γεγονότα
που θα παρουσιάσουν και θα προ-
βάλουν, εκφέρουν κρίσεις, έχουν
στήλες γνώμης και η ίδια η εφη-
μερίδα δημοσιεύει σταθερά εντι-
τόριαλ. Tο μότο των New York Ti-
mes είναι «All the news that’s fit

to print», δηλαδή «όλες οι ειδήσεις
που αξίζει/ταιριάζει να τυπωθούν».
Ποιος κρίνει τι αξίζει ή τι ταιριάζει;
Ποιος κρίνει τι είναι νέο/είδηση;
Η διεύθυνση και οι δημοσιογράφοι
της εφημερίδας. Το ότι επιλέγουν
δεν σημαίνει ότι δεν είναι αντικει-
μενικοί ή ακριβείς. Σημαίνει ότι
παίρνουν την ευθύνη αυτών που
τυπώνουν.

Ο Τζεφ Μπέζος γράφει ότι η
απόφαση ήταν «principled», δη-
λαδή βασίστηκε σε αρχές. Αλλά
ποια αρχή μπορεί να υπερβαίνει
την αλήθεια σε μια εφημερίδα;
Αυτή είναι η ύψιστη αρχή για τη
δημοσιογραφία: να υπηρετεί την
αλήθεια. Η αμεροληψία είναι και
αυτή μια αρχή, αλλά για να εξυπη-
ρετείται καλύτερα η αλήθεια. Δεν
σημαίνει να μην παίρνεις θέση.
Σημαίνει να μην είσαι προκατει-
λημμένος και αδικείς κάποιον με
τη στάση σου μη λέγοντας την
αλήθεια. Η απόφαση της Wash-
ington Post να μην πάρει θέση στις
κρίσιμες αμερικανικές εκλογές
ήταν λάθος. Αλλά η δικαιολόγηση
της απόφασης από τον Μπέζος
είναι ακόμη χειρότερη. Αντί να κα-
ταπολεμά δίνει τροφή στη λαϊκί-
στικη αμφισβήτηση της αξιοπιστίας
των εφημερίδων. Ενδίδει και υιο-
θετεί τη ρητορική της.

Η κ. Βάσω Κιντή είναι καθηγήτρια Φιλο-
σοφίας στο ΕΚΠΑ.

Δημοσιογραφία και αξιοπιστία
Της ΒΑΣΩΣ ΚΙΝΤΗ

Η Αμερική έχει αλλάξει
για τα καλά, για πάντα

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Εχοντας ζήσει είκοσι
χρόνια στην Αμερι-
κή, δυσκολεύομαι
να συνηθίσω αυτό
που βλέπουμε όλοι
μας σήμερα. Εχει αλ-

λάξει πολύ αυτή η χώρα. Είναι σαν
να έχει λιώσει η συγκολλητική ου-
σία που κρατούσε τόσες διαφορε-
τικές φυλές, περιοχές και κουλ-
τούρες πιστές στο ίδιο αφήγημα.
Δεν υπάρχει πια ούτε κοινό αφή-
γημα ούτε ένα «αμερικανικό όνει-
ρο» που να ταιριάζει σε όλους. Η
μισή Αμερική μισεί την άλλη μισή,
με πάθος, με τρέλα.

Η πρώτη εκλογική αναμέτρηση
που κάλυψα ήταν αυτή του Μάικλ
Δουκάκη εναντίον του Τζορτζ
Μπους. Ενας καλός Ελληνοαμερι-
κανός φίλος και στενός συνεργάτης
του Δουκάκη μού είχε δώσει την
ευκαιρία να τη ζήσω από μέσα.
Ηταν η πρώτη αναμέτρηση όπου
οι Ρεμπουμπλικανοί χρησιμοποί-
ησαν άγριες, αρνητικές διαφημί-
σεις. Ολοι πίστευαν ότι η πολιτική
έφτασε στον πάτο. Με τα σημερινά
δεδομένα, όμως, θυμίζουν βίντεο
διδασκαλίας καλών τρόπων στην
πολιτική. Ο Δουκάκης πίστευε ότι
«ο μέσος Αμερικανός αποκλείεται
να πιστέψει όλη αυτή τη λάσπη
που μου πετάνε». Γιος μεταναστών,
σεβόταν προφανώς τους κανόνες
του παιχνιδιού περισσότερο από
τον Μπους, ο οποίος ήταν προϊόν
ενός αριστοκρατικού κατεστημέ-

νου που άλλαζε τους κανόνες κατά
βούληση αφού τους είχε φτιάξει.

Ο Ντόναλντ Τραμπ ήταν τότε
ένα νεοϋορκέζικο φαινόμενο ανε-
ξέλεγκτου νεοπλουτισμού και συ-
νεχών σκανδάλων, που γέμιζε κάθε
μέρα τα πρωτοσέλιδα των ταμ-
πλόιντ της πόλης. Πώς αυτός ο άν-
θρωπος, έπειτα από τόσες επιχει-
ρηματικές αποτυχίες και τόσα
σκάνδαλα, βρέθηκε εκεί που είναι
σήμερα, είναι ένα μυστήριο. Διέ-
λυσε το παλαιό κατεστημένο και
αιχμαλώτισε το κόμμα του.

Η απάντηση είναι, βέβαια, στη
δύναμη του χρήματος και στην
απόλυτη ηγεμονία μιας νέας πλου-
τοκρατίας, που δεν έχει καμία αί-
σθηση κοινωνικής ευθύνης ή τή-
ρησης των κανόνων. Στην περί-
πτωση των μεγάλων εταιρειών τε-
χνολογίας, εισήγαγαν τους περί-
φημους αλγορίθμους και τα μέσα
κοινωνικής δικτύωσης χωρίς να
νοιάζονται διόλου για τον αντί-
κτυπό τους. Πήραν την παραγωγή
από την Αμερική και τη μετέφεραν
στην Κίνα χωρίς ποτέ να υπολο-
γίζουν ότι κάποια στιγμή η Κίνα
θα φτάσει στο ίδιο επίπεδο. Διέ-
λυσαν την Boeing, που ήταν η κο-
ρωνίδα των αμερικανικών εξαγω-
γών, με τη μανία για την περικοπή
εξόδων, τις υπεργολαβίες και τα
μεγάλα μερίσματα. Απέκτησαν
ασύλληπτη πολιτική και οικονομική
ισχύ, που ξεπερνάει τη λογική.
Είναι πολλά τα σημάδια που δεί-
χνουν ότι η πολιτική κρίση υπο-
κρύπτει μια συστημική αποτυχία.
Οποιος ζει στην Αμερική διαπι-
στώνει ότι ο πήχυς έχει πέσει χα-
μηλά σε πολλούς τομείς. Ο Τραμπ
είναι από τη μία προϊόν αυτής της
αποτυχίας της αμερικανικής ελίτ
και από την άλλη σύμπτωμα από-
λυτης ύβρεως. Ασχετα από το αν
θα κερδίσει ή όχι την Τρίτη, ο Τραμ-
πισμός είναι πια καλά ριζωμένος
στην αμερικανική κοινωνία και ο
διχασμός δεν θα γεφυρωθεί εύκολα.
Ασχετα από το αν θα κερδίσει ή
όχι, η Αμερική έχει αλλάξει για τα
καλά, για πάντα.

«Θυμήσου, θυμήσου
την 5η Νοεμβρίου
και την προδοτική
Συνωμοσία της Πυ-
ρίτιδος», ανέφερε
στιχούργημα μετά

την αποτυχημένη απόπειρα δολο-
φονίας του Προτεστάντη βασιλέα
της Αγγλίας Ιακώβου Α΄, το 1605,
από μία ομάδα Καθολικών, που
είχε σχεδιάσει να ανατινάξει με
πυρίτιδα το κοινοβούλιο, κατά την
εναρκτήρια σύνοδό του παρουσία
του μονάρχη. Ολως τυχαίως η προ-
σεχής Τρίτη –μέρα διεξαγωγής μο-
νίμως των εκλογών στις ΗΠΑ– συμ-
πίπτει να είναι η 5η Νοεμβρίου. Εί-
χαν προηγηθεί δύο αποτυχούσες
απόπειρες δολοφονίας του Ντό-
ναλντ Τραμπ, στη διάρκεια της
προεκλογικής του εκστρατείας. Αλ-
λά αρκούν τα περί ημερολογιακών
και άλλων συμπτώσεων. Η ιδιαι-
τερότητα των επικειμένων αμερι-
κανικών εκλογών δεν εντοπίζεται
απλώς στη χυδαία ρητορική αντι-
παράθεση των δύο διεκδικητών
της προεδρίας και των προβεβλη-
μένων υποστηρικτών τους. Ενίοτε
διατυπώνονται αιτιάσεις περί κιν-
δύνων ακόμη και καθεστωτικής
ανατροπής. Μία αναφορά του Ρε-
πουμπλικανού υποψηφίου Ντό-
ναλντ Τραμπ ότι θα κάνει χρήση
και στρατιωτικών δυνάμεων για
την καταστολή βίαιων εκδηλώσεων
ερμηνεύθηκε ως αποκαλυπτική δι-
κτατορικών προθέσεων. Ωστόσο,
ήταν την 1η Μαΐου 1992 που ο τότε
πρόεδρος Μπους απέστειλε στην
Καλιφόρνια δύναμη 3.000 ανδρών
της 7ης Μεραρχίας Πεζικού και
1.500 πεζοναυτών για την κατα-
στολή τριημέρου εξεγέρσεως στο
Λος Αντζελες, που είχε ως συνέπεια
τον θάνατο σαράντα πολιτών και
ζημίες 500 εκατ. δολαρίων.

Πέρα από κάθε αμφιβολία, όμως,
ο κ. Τραμπ, εάν εν τέλει εκλεγεί,
θα επιχειρήσει να συντρίψει το

«Δημοκρατικό κατεστημένο», όπως
αυτό διαμορφώθηκε με την ανά-
δειξη του Μπιλ Κλίντον στη προ-
εδρία των ΗΠΑ, του Μπαράκ Ομ-
πάμα στη συνέχεια, για να εκπέσει
σε επίπεδο ασυναρτησίας επί της
προεδρίας του Τζο Μπάιντεν. Κάτι
ανάλογο είχε πράξει επιτυχέστατα
στο παρελθόν ως πρόεδρος των
ΗΠΑ ο Ρόναλντ Ρέιγκαν, όταν εκρί-
ζωσε εκ θεμελίων το παλαιότερο
Δημοκρατικό κατεστημένο, που
είχε φθάσει σε σημείο αποσυνθέ-
σεως επί προεδρίας Κάρτερ.

Το τι θα διαλαμβάνει η ανατροπή
που θα επιχειρήσει ο κ. Τραμπ στο
εσωτερικό των ΗΠΑ ενδιαφέρει
τους πολίτες της μεγάλης αυτής
χώρας. Στο επίπεδο της διεθνούς
πολιτικής, ωστόσο, μία επανεκλογή
του στο προεδρικό αξίωμα ενδε-
χομένως να αποτελέσει μία ριζο-
σπαστική ανατροπή.

Οταν στις 24 Μαρτίου 1999 ο
Μπιλ Κλίντον δίχως προηγούμενη
απόφαση του Συμβουλίου Ασφα-
λείας του ΟΗΕ και ως επικεφαλής
του ΝΑΤΟ διέταζε τον βομβαρδισμό
της Σερβίας, ταπείνωνε τη μετα-
κομμουνιστική Ρωσία –σύμμαχο
το Βελιγραδίου– και υπονόμευε
κάθε ελπίδα συνυπάρξεως Ανατο-
λής και Δύσεως. Ο κ. Τραμπ, όταν
υποστηρίζει ότι θα τερματίσει τον
πόλεμο στην Ουκρανία, συνεννο-
ούμενος με τον πρόεδρο Πούτιν
επιχειρεί απλώς να επαναφέρει σε
ισχύ την παλιότερη τάξη πραγμά-
των. Δεν είναι βέβαιο ότι θα το πε-
τύχει. Η αποκάλυψη της Συνωμο-
σίας της Πυρίτιδος το 1605 δεν έλυ-
σε το θέμα της διαμάχης Καθολικών
και Διαμαρτυρομένων στη Βρετα-
νία. Αυτό συνέβη μόνον το 1745,
επί Γεωργίου Β΄ του Οίκου του Αν-
νοβέρου. Και οι εκλογές στις ΗΠΑ
την 5η Νοεμβρίου δεν πρόκειται
να γεφυρώσουν το χάσμα αντιλή-
ψεων Δημοκρατικών και Ρεπουμ-
πλικανών. Τελούμε εν αναμονή...

Εν αναμονή
Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

ΣΚIΤΣΟ ΤΟΥ HΛIΑ MΑΚΡΗ. imakris@kathimerini. gr
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<<<<<<

Η πολιτική κρίση υπο-
κρύπτει μια συστημική
αποτυχία, που οφείλε-
ται στην απόλυτη ηγε-
μονία μιας νέας πλου-
τοκρατίας που δεν έχει
καμία αίσθηση κοινω-
νικής ευθύνης ή τήρη-
σης των κανόνων.

<<<<<<

Η απόφαση της Wash-
ington Post να μην πά-
ρει θέση στις κρίσιμες
αμερικανικές εκλογές
ήταν λάθος. Αλλά η δι-
καιολόγηση της από-
φασης από τον Μπέζος
είναι ακόμη χειρότερη.
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Η συνάντηση Μπάιντεν
- Χριστοδουλίδη ήταν
χρήσιμη. Δεν μπορεί
κανένας να παραβλέψει
τους διεθνείς συσχετι-
σμούς, τον ρόλο των

ΗΠΑ σε αυτούς και πώς τους επηρε-
άζουν με τον ένα ή τον άλλο τρόπο.
Αναμφίβολα, συνιστά μια προσωπική
επιτυχία του Ν. Χριστοδουλίδη και
μένει να απαντηθεί το ερώτημα αν
αυτή η συνάντηση συνιστά και μια
επιτυχία για την Κύπρο.

Στις κανονικές, υψηλού επιπέδου
συνομιλίες οι υπεύθυνοι στα δύο ΥΠΕΞ,
αρκετό χρονικό διάστημα πριν πραγ-
ματοποιηθεί μια συνάντηση, ανταλ-
λάσσουν κείμενα, διαμορφώνουν την
ατζέντα. Πώς; Αυτός που κάνει την
επίσκεψη γράφει τι θέματα θα εγείρει,
τι ζητεί και τι είναι διατεθειμένος να
δώσει, ώστε ο απέναντί του να γνωρίζει
και να πάρει θέση επί των θεμάτων.
Ο Ν. Χριστοδουλίδης λ.χ. εγείρει το
Κυπριακό και ζητεί από τον Αμερικανό
πρόεδρο να ασκήσει την επιρροή του
στην Άγκυρα για εγκατάλειψη της ρη-
τορικής περί «δύο κρατών». Αυτή η
υπόθεση εργασίας συμβαδίζει με την
τρέχουσα και παλαιότερη ε/κ πρακτική,
αυτή που αποτυγχάνει κάθε τόσο και
δεν θέλουμε να μάθουμε το «γιατί».
Οι ΗΠΑ, δεν είναι σε θέση να «ασκή-
σουν επιρροή» στην Τουρκία, έτσι
όπως το φαντάζεται η ε/κ πολιτική
τάξη. Η Άγκυρα –παρά τη συγκατοί-
κηση με τις ΗΠΑ στο ΝΑΤΟ– διέθετε
και διαθέτει αυτονομία έναντι των
ΗΠΑ, αυτονομία ακόμα και στα χρόνια
του ψυχρού πολέμου.

Το ζήτημα της «στροφής» της Άγ-
κυρας στα κείμενα των Η.Ε. έχει μόνο

έναν αποδέκτη, τον Τ. Ερντογάν, όχι
τον Τ. Μπάιντεν. Μόνο ο Ερντογάν
μπορεί να κάνει στροφή στο Κυπριακό,
όπως την έκανε και στο παρελθόν
(2004, 2017), και όχι μόνο στο Κυπριακό
αλλά και στις σχέσεις της χώρας του
με Ρωσία, Συρία, Αίγυπτο, Ελλάδα κ.ά.
Κατά συνέπεια, αν μας ενδιαφέρει η
ουσία, γνωρίζουμε ποιος λαμβάνει τις
αποφάσεις και με ποιες προϋποθέσεις
μπορεί να αλλάξουν, πρώτα σαφής
αποδοχή του κεφαλαίου για τη δια-
κυβέρνηση, όπως έκλεισε στο Κραν
Μοντάνα.

Η τρέχουσα ρητορική κάνει λόγο
για την Κύπρο-πυλώνα σταθερότητας,
για «χρυσή» ευκαιρία ώστε η Κύπρος
να «αντικαταστήσει» την απείθαρχη
Τουρκία σε άξονα με ΗΠΑ και Ισραήλ.
Αυτά είναι φαντασιώσεις, οι οποίες
καλλιεργούνται με μόνο στόχο την
εξοικείωση με την υπάρχουσα κατά-
σταση πραγμάτων στη νήσο.

Η Κύπρος έδωσε ό,τι ήθελαν οι
ΗΠΑ, στήριξη στον Νετανιάχου, κλι-
μάκιο FBI στη νήσο, διευκολύνσεις.
Πήρε το συμβολικό «άρση του εμ-
πάργκο», πήρε τον στρατηγικό διά-
λογο, πήρε τη συνάντηση Νίκου Χρι-
στοδουλίδη με Τζο Μπάιντεν στον
Λευκό Οίκο. Ασφαλώς έχει αξία η συ-
νάντηση, αλλά ας δούμε τα πραγματικά
δεδομένα.

Το μέλλον της Κύπρου, και όχι το
μέλλον του ενός ή του άλλου πολιτικού
της, συνδέεται με άλλες πρωτοβουλίες
όπως λ.χ. μια καλά προετοιμασμένη
επίσκεψη του Νίκου Χριστοδουλίδη
στις Βρυξέλλες – όχι σαν αυτές με τις
συνόδους κορυφής. Η Κύπρος είναι
κράτος-μέλος της Ε.Ε., όχι βραχίονας
στις αμερικανικές επιδιώξεις στην πε-

ριοχή. Στην Ε.Ε. η Κύπρος έχει πραγ-
ματικά εργαλεία για να κερδίσει στα
μείζονα, Κυπριακό, Ευρωτουρκικά,
Ενέργεια.

Η άσκηση αυτή προωθεί τα στρα-
τηγικά συμφέροντα της Κύπρου και
της περιοχής, αλλά κανένας δεν θα
έρθει να το κάνει για εμάς, η ευθύνη,
το σχέδιο, η κινητοποίηση είναι δική
μας. Χρήσιμη η μια επίσκεψη (Ουά-
σιγκτον), αναγκαία η άλλη (Βρυξέλλες),
γιατί η δεύτερη υπηρετεί το μακρο-
πρόθεσμο συμφέρον της νήσου. 

Όσα επέλεξε ο Ν. Χριστοδουλίδης
να πει μπροστά στον Τζο Μπάιντεν
δεν συμβαδίζουν με την απαίτηση
της συγκυρίας. Η γενικόλογη διακή-
ρυξή του «για να πετύχουμε μια λύση
βασισμένη στις αρχές που και οι δύο
πρεσβεύουμε: της δημοκρατίας και
του σεβασμού των ανθρωπίνων δι-
καιωμάτων», συνιστά προεκλογική
συνθηματολογία, όχι δήλωση μπροστά
στο παγκόσμιο ακροατήριο. Καμιά
αναφορά από τον κ. Χριστοδουλίδη
σε οτιδήποτε αφορά το πλαίσιο λύσης
του γ.γ. Καμιά αναφορά στην τ/κ κοι-
νότητα, την κοινότητα-εταίρο για τη
λύση. Καμιά αναφορά στη διεύρυνση
της ευρωτουρκικής σχέσης, την απα-
ραίτητη προϋπόθεση για την επίλυση.
Οι γενικολογίες Χριστοδουλίδη μπρο-
στά στον Μπάιντεν συνιστούν βήμα
πίσω σε σχέση με την προσπάθεια
του γ.γ. των Η.Ε. για σύγκληση Πεν-
ταμερούς, αν δεν συνιστούν και άλλη
περιπλοκή της. Ο κ. Χριστοδουλίδης
δεν μίλησε ως ηγέτης της Κύπρου, μί-
λησε με στόχο την εικόνα του, και κυ-
ρίως για να ικανοποιήσει το δικό του
εσωτερικό, εκλογικό ακροατήριο. 

Ο πρόεδρος των ΗΠΑ κρατούσε

κόλλα για να πει αυτά που είπε και τα
οποία ετοίμασαν οι βοηθοί του. Ο πρό-
εδρος της Κύπρου μίλησε εκ του προ-
χείρου ως να μιλούσε σε τηλεοπτικό
πρόγραμμα στη νήσο. Αλλά σε συ-
ναντήσεις, αυτού του επιπέδου, όλοι
διαβάζουν τις λεπτομέρειες, κάθε τι
αναλύεται και κάθε τι μετρά. 

Από τις δηλώσεις: Χριστοδουλίδης
σε Μπάιντεν: «Βασίζομαι στην υπο-
στήριξη των ΗΠΑ για την εξεύρεση
λύσης στο Κυπριακό σύμφωνα με τα
ψηφίσματα του Σ.Α. του ΟΗΕ. Για να
πετύχουμε μια λύση βασισμένη στις
αρχές που και οι δύο πρεσβεύουμε:
της δημοκρατίας και του σεβασμού
των ανθρωπίνων δικαιωμάτων».

Μπάιντεν σε Χριστοδουλίδη: «Πα-
ραμένω αισιόδοξος για μια επανενω-
μένη Κύπρο, στη βάση μιας διζωνικής,
δικοινοτικής ομοσπονδίας». Στην ανα-
κοίνωση από τον Λευκό Οίκο προστέ-
θηκε η φράση: «ΔΔΟ με πολιτική ισό-
τητα για όλους τους Κυπρίους».

Η προσθήκη θα μπορούσε να ερ-
μηνευτεί τριπλά: επανάληψη της θέσης
των ΗΠΑ με στήριξη στην ΔΔΟ, απόρ-
ριψη της θέσης Τατάρ για «δύο κράτη»,
ενώ η φράση «με πολιτική ισότητα
για όλους τους Κυπρίους» συνιστά και
έμμεση αναφορά στον Νίκο Χριστο-
δουλίδη.

Ως γνωστόν, ο κ. Χριστοδουλίδης
θεωρεί ότι όλα τα κατά καιρούς σχέδια
λύσης του Κυπριακού ήταν απαράδε-
κτα, ήταν με συνέπεια αντίθετος σε
κάθε πρόταση των ΗΕ που περιελάμ-
βανε πρόνοιες βασισμένες στην ορο-
λογία «ΔΔΟ με πολιτική ισότητα για
όλους τους Κυπρίους». 

Η τριπλή ερμηνεία
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ
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Παλαιστίνιοι στον προσφυγικό καταυλισμό Nur Shams, μετά από επιδρομή του ισραηλινού στρατού, κοντά στην πόλη Tulkarem, στη Δυτική
Όχθη. Σύμφωνα με το Παλαιστινιακό υπουργείο Υγείας στη Δυτική Όχθη, τουλάχιστον τέσσερις Παλαιστίνιοι σκοτώθηκαν στην επιδρομή. 

www.larkoslarkou.org.cy

Η επίσκεψη του προέδρου Χριστοδουλίδη
στις ΗΠΑ, κατόπιν επίσημης πρόσκλησης
του Αμερικανού προέδρου, Τζο Μπάιντεν,
είναι ένα πολύ ενδιαφέρον γεγονός πέραν
των διπλωματικών προεκτάσεων, του
Κυπριακού και των διμερών σχέσεων

Λευκωσίας-Ουάσιγκτον. Αποτελεί την τέλεια αφορμή
για να συζητήσουμε, ξανά, σε σχέση με το πώς αντι-
δρούμε σε επίπεδο δημόσιας σφαίρας στο εσωτερικό
– πολιτικά ή ως δημοσιολογούντες στα Μέσα Κοινωνικής
Δικτύωσης και, κυριότερα, για το πώς ασκούμε κριτική.
Η είδηση της επίσκεψης του κ. Χριστοδουλίδη αποτέλεσε
την τέλεια περιπτωσιολογία για να εξετάσουμε αυτή
τη δυναμική. 

Αρχικά υπήρξε, τόσο στην κάλυψη του γεγονότος
δημοσιογραφικά και σε επίπεδο ανάλυσης αλλά και
ως αντικείμενο κριτικής, ένα ευρύ φάσμα υπερβολών.
Υπερβολές που μεταξύ άλλων ανέφεραν το αμίμητο
«κάλεσαν τον Πρόεδρο αλλά όχι τον Ερντογάν», το
φαιδρό «η ανακοίνωση του Λευκού Οίκου για το Κυ-
πριακό δεν ήταν τυχαία την ημέρα της επετείου ίδρυσης
της Τουρκίας» και το, σχετικά ανακριβές, ότι η εν λόγω
επίσκεψη είναι ενδεικτική του ότι ο «Πρόεδρος τα πάει
καλά έξω αλλά άσχημα μέσα». Προφανώς η εξωτερική
πολιτική της Κ.Δ. μετά το 2022 και τη ρωσική εισβολή
στην Ουκρανία άλλαξε. Κι άλλαξε συνειδητά μέσα από

τη βάσανο αναγκαιοτή-
των, καθώς η αξιοπιστία
της χώρας βρισκόταν λό-
γω των «χρυσών διαβα-
τηρίων» στον πάτο. Επί-
σης, αυτό που δεν αλλά-
ζει, διαχρονικά, στα σο-
βαρά κράτη είναι ότι η
εξωτερική πολιτική δεν
διαφοροποιείται αναλό-
γως των προσώπων. Κάτι
που στην Κύπρο –που
θεσμικά η δημόσια πο-
λιτική για τις εξωτερικές
υποθέσεις/αρμοδιότητες

του κράτους δεν είναι κατοχυρωμένη– συχνά το ξεχνάμε. 
Μετά ήρθε η κριτική τύπου «μα τον καλεί πέντε

μέρες πριν φύγει λόγω εκλογών» καθώς και το «ναι,
αλλά να δούμε τα αποτελέσματα». Και το «ναι, αλλά ο
Βασιλείου πήγε τρεις φορές στον Μπους» – λες και η
εξωτερική πολιτική, ξανά, των ΗΠΑ (ιδίως των ΗΠΑ
της υπόθεσης Steel Seizure και του Use of Force Re-
solution) αλλάζει σε σχέση με τα πρόσωπα ή με το πώς
προσλαμβάνει την Κύπρο ως προς τις επιδιώξεις της
στην ανατολική Μεσόγειο. Προφανώς και αυτή είναι
το ίδιο κακόπιστη κριτική με τις αποθεωτικές υπερβολές
που διαβάσαμε ένα 24ωρο πριν από τη συνάντηση. 

Ενδιάμεσα υπάρχει και μια σιωπηρή πλειοψηφία
που προφανώς αντιλαμβάνεται την τεράστια σημασία
της επίσκεψης, προσδοκά συνέπεια και αξιοπιστία ως
προς τα αποτελέσματα της αναβάθμισης των σχέσεων
ΗΠΑ-Κύπρου και θέλει να δει και το απτό, επί του
πεδίου, αποτύπωμά τους. Η οποία αν εκφραστεί, οι
δύο ως άνω  πλευρές, που περιγράφουμε, θα σπεύσουν
να την «περιλάβουν» προκειμένου να εκφράσουν την
ιδεοληψία τους η οποία επί της ουσίας αποτελεί και
συνειδητή στάση τους (αρνητική ή θετική εκ προοιμίου)
για την τρέχουσα διακυβέρνηση υπό τον Χριστοδουλίδη. 

Καλό θα ήταν στην Κύπρο να μην υπερβάλλουμε.
Ζούμε σε μια κρίσιμη περίοδο διεθνώς, με το Κυπριακό
στην πιο υπαρξιακή του καμπή και με πολλά κοινωνικά,
πολιτικά και οικονομικά προβλήματα, τα οποία εν μέρει
κληρονομήσαμε από το σωρευτικό αποτέλεσμα δε-
καετιών τέτοιας συμπεριφοράς και προσέγγισης. Η
υπερβολή δεν βοηθάει ούτε στη σύνθεση, ούτε στην
αποτελεσματική κριτική, ούτε στην εμπέδωση των
ευσήμων όταν κάτι γίνεται σωστά. Ας μην το ξεχνάμε
και κυρίως να μην το ξεχνάνε –σε πολιτικό επίπεδο–
κόμματα και πολιτευτές, καθώς και οι ενεργοί, πολιτικά,
πολίτες. 

Να μην
υπερβάλλουμε

Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

ioannoug@kathimerini.com.cy
Twitter: @JohnPikpas

Αν δεν θέλουμε να εί-
μαστε εμμονικοί και
εκτός θέματος, με όσα
και αν διαφωνεί κα-
νείς για το αν υπάρχει
στρατηγική στην

προσέγγιση του προέδρου Χριστο-
δουλίδη στο Κυπριακό, και για τους
χειρισμούς στο εσωτερικό, δεν μπο-
ρεί κανείς να μην αναγνωρίσει πως
η πρόσκληση του προέδρου Μπάιν-
τεν στον πρόεδρο της Κυπριακής
Δημοκρατίας είναι ένα σημείο καμ-
πής για την Κύπρο και μια σημαν-
τική ευκαιρία.

Πέρα από το περιχάρισμα του
ΠτΔ στο Οβάλ Γραφείο μπροστά
στις κάμερες (ξέρουμε, δεκτός ο εν-
θουσιασμός αλλά play it cool, Πρό-
εδρε), η Κύπρος προσπαθεί να χτίσει
την εικόνα ενός κράτους με ρόλο
στην περιοχή, και σταδιακά κάνει
βήματα προς αυτή την κατεύθυνση,
μέσω των επαφών που έχει κάνει
ο ίδιος ο Πρόεδρος και της δουλειάς

του υπουργού Εξωτερικών και των
αξιωματούχων που έσπρωξαν προς
υλοποίηση την ιδέα του ανθρωπι-
στικού θαλάσσιου διαδρόμου για
τη Γάζα.

Όπως και την περίοδο 2014 -
2017, το ενδιαφέρον των ΗΠΑ αφο-
ρά στη δυνατότητα να έχει έναν
συνεργάτη στην περιοχή που να
μην είναι η Τουρκία και να μην προ-
σβλέπει σε δικό της ρόλο πέρα από
αυτόν της δυτικής χώρας, και την
αντίληψη πως μια συσταρισμένη
λύση του Κυπριακού μπορεί να ενι-
σχύσει τη σταθεροποίηση των ισορ-
ροπιών στην περιοχή, τουλάχιστον
μεταξύ Ελλάδας και Τουρκίας.

Το δεδομένο εδώ δεν είναι ότι
οι ΗΠΑ κόπτονται για τη λύση του
Κυπριακού ως αυτοσκοπού, θέλουν
όμως να ποτίσουν εκείνον τον βα-
σιλικό που θα ποτίσει και τη γλά-
στρα. Και για να αξιοποιήσουμε
αυτό το ενδιαφέρον πρέπει να κι-
νηθούμε τώρα, όχι να θεωρούμε

πως είμαστε δημοσιοϋπαλληλικά
καλυμμένοι γιατί εμείς προτείναμε
πράγματα και ο Ερσίν Τατάρ είπε
όχι. Μία εβδομάδα πριν από τις
εκλογές στις ΗΠΑ, βέβαια, διερω-
τάται κανείς πώς θα είναι η επόμενη
ημέρα αν η αντιπρόεδρος Χάρις
δεν διαδεχθεί τον πρόεδρο Μπάιν-
τεν. Ίσως ο κ. Μπάιντεν θέλησε να
κλειδώσει με συμβολικό τρόπο αυτό
το κομμάτι του παζλ της προσέγ-
γισής του στην περιοχή προτού ο
Ντόναλντ Τραμπ επιστρέψει για να

μπολιάσει την εξωτερική πολιτική
των ΗΠΑ με την προσέγγισή του. 

Οι στρατηγικές κατευθύνσεις
μιας μεγάλης χώρας με μεγάλα συμ-
φέροντα και μηχανισμούς δεν θα
αλλάξουν από τη μια μέρα στην άλ-
λη, τουλάχιστον όχι δραματικά και
τουλάχιστον όχι σε όλα.

Όμως, δεδομένης της αδέξιας
υποτέλειας του κ. Τραμπ στο κα-
θεστώς Πούτιν, και τη γενικότερη
ανικανότητα να προχωρήσει σε
στρατηγικές κινήσεις πέρα από
τους εντυπωσιασμούς, καθώς σή-
μερα διερωτάται κανείς αν ήταν
σωστή η προώθηση της ομαλοποί-
ησης των σχέσεων Ισραήλ - Σαου-
δικής Αραβίας χωρίς να δείξει εποι-
κοδομητική προσέγγιση το Ισραήλ
σε σχέση με το μέλλον των Παλαι-
στινίων.

Με άλλα λόγια, και να θέλει να
ασχοληθεί ο κ. Τραμπ με το Κυ-
πριακό, θα το θέλαμε εμείς; Αυτό
που ισχύει είναι ότι το διεθνές πλέγ-

μα προσεγγίσεων απέναντι στην
Τουρκία δημιουργεί κάποιες συν-
θήκες για να έρθει ξανά η Άγκυρα
στο τραπέζι και να μετακινηθεί
στρατηγικά από την παράλληλη
προσπάθεια ενίσχυσης των Τ/κ στις
συζητήσεις για μια διευθέτηση που
να προσομοιάζει στο πλαίσιο της
ΔΔΟ. Αυτό που ζητούν και προκρί-
νουν από το πλαίσιο οι ΗΠΑ, και η
Ε.Ε., δεν είναι η επανένωση των
λαών ή να παγιωθούν τα τετελε-
σμένα της κατοχής (προσέγγιση
αναλόγως ε/κ ακροατηρίου). Είναι
ένα κράτος που να συνεχίσει να
αξιοποιεί τον ρόλο που προσπαθεί
να χτίσει στην περιοχή και εντός
της Ε.Ε., μέσω μηχανισμών που να
του επιτρέπουν να λαμβάνει απο-
τελεσματικές αποφάσεις.

Εδώ έρχεται να κουμπώσει το
επόμενο στάδιο στην ευρύτερη
στρατηγική, την οποία θα πρέπει
να ακολουθεί η ε/κ πλευρά, προ-
σπαθώντας να σύρει μαζί της τη

σημερινή τ/κ ηγεσία ή ενισχύοντας
όσους στην τ/κ κοινότητα θέλουν
να είναι μέρος των αποφάσεων σε
μια νέα εξέλιξη της Κυπριακής Δη-
μοκρατίας και όχι η πίσω αυλή του
καθεστώτος Ερντογάν.

Ο Πρόεδρος και η πολιτική ηγε-
σία θα πρέπει να αρχίσουν να μιλούν
για το κυπριακό συμφέρον και την
κυπριακή εξωτερική πολιτική, πέρα
από τις κοινότητες, με τον τρόπο
που το είχε κάνει ο Μουσταφά Ακιν-
τζί, προκαλώντας ενόχληση στην
ιδεολογικά τεμπέλικη ε/κ τάξη που
άρχει.

* Ο τίτλος επιλέγεται με επιφύλαξη σε
περίπτωση που οι αναφορές στις Τρύ-
πες έχουν ήδη καταστεί δημοσιογραφι-
κό κλισέ, μαζί με «το τραμ το τελευ-
ταίο», την «ατμόσφαιρα ηλεκτρισμέ-
νη», και το «είναι γάτα, είναι γάτα, ο
κοντός με τη γραβάτα».

Η δικιά μας κοντινή Αμερική*
Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

ykakouris@gmail.com

<<<<<<<

Η υπερβολή δεν
βοηθάει ούτε στη
σύνθεση, ούτε
στην αποτελεσμα-
τική κριτική, ούτε
στην εμπέδωση
των ευσήμων όταν
κάτι γίνεται σωστά. 

<<<<<<<

Αυτό που ισχύει είναι
ότι το διεθνές πλέγμα
προσεγγίσεων απέναντι
στην Τουρκία δημιουρ-
γεί κάποιες συνθήκες
για να έρθει ξανά
η Άγκυρα στο τραπέζι.
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Η επικρατούσα λογική
των φιλελεύθερων
πολιτικών συστημά-
των είναι του συμβο-
λαίου. Το συμβόλαιο
το υπογράφουν οι πο-

λίτες με τον ηγεμόνα, τον μονάρχη
ή τον κυρίαρχο, ανταλλάσσοντας
το φυσικό τους δικαίωμα για αυ-
τοάμυνα με την ασφάλεια που τους
παρέχει το κράτος εμποδίζοντας
τον οποιονδήποτε να τους στερήσει
τα αγαθά και τη ζωή τους. Μοναδική
εξαίρεση σε αυτό τον τύπο του
συμβολαίου, το πολιτικό συμβόλαιο
δηλαδή που προτείνουν στοχαστές
όπως οι Χομπς, Γκρότιους, Πού-
φεντορφ, είναι το κοινωνικό συμ-
βόλαιο του Ρουσσώ. Στον Ρουσσώ,
οι πολίτες δεν υπογράφουν συμ-
βόλαιο με κάποιον ηγεμόνα ή την
κυρίαρχη κρατική εξουσία, τον Λε-
βιάθαν, αλλά με τον εαυτό τους.

Πρόκειται για ένα οριζόντιο συμ-
βόλαιο, το οποίο ο κάθε πολίτης
υπογράφει με τον εαυτό του αν-
ταλλάσσοντας τον τυχαίο κίνδυνο
να τον σκοτώσει κάποιος στη γωνία
του δρόμου με το υπολογίσιμο ρίσκο
της θανατικής ποινής σε περίπτωση
που ο πολίτης σκοτώσει κάποιον
άλλο. Η ισχύς του κοινωνικού συμ-

βολαίου του Ρουσσώ έγκειται στη
γενίκευσή του. Έγκειται δηλαδή
στο ότι όλοι οι πολίτες υπογράφουν
το ίδιο συμβόλαιο με τον εαυτό
τους. Η λογική του συμβολαίου επι-
βάλλει αντίμετρα και αντισταθμίσεις
ώστε η κυριαρχική δύναμη του
ηγεμόνα ή του κράτους να μην κα-
ταστεί τυραννική και να μην κα-
ταδυναστεύσει τους αδύναμους
πλέον πολίτες. Στα αντίμετρα αυτά
περιλαμβάνονται κυρίως τρεις θε-
σμοί, η διάκριση των εξουσιών, ο
πολυκομματισμός και η ελεύθερη
οικονομία. Ιδιαίτερα η τελευταία,
απαγορεύοντας στο κράτος να ανα-
κατευθεί με την ιδιωτική ζωή των
πολιτών, εξασφαλίζει για τους πο-
λίτες μια σφαίρα ελευθερίας, η
οποία προστατεύεται από την αρχή
των δικαιωμάτων και της προστα-
σίας του πολίτη.

Στους τρεις αυτούς θεσμούς προ-
στίθεται ακόμη ένας τέταρτος, ο
οποίος έχει νόημα μόνο στο πλαίσιο
του κοινωνικού συμβολαίου του
Ρουσσώ. Η λογική του κοινωνικού
συμβολαίου είναι τέτοια που επι-
τρέπει τη μονομερή παύση του σε
περίπτωση που το συγκροτημένο
κράτος δεν εκπληρώνει την απο-
στολή του. Έτσι οι πολίτες, μέρος

ή στο σύνολό τους, μπορούν να
επιστρέψουν σε μια συλλογική ή
ατομική μορφή κοινωνικής δια-
βίωσης πέρα ή και αντίθετα από
την κρατική εξουσία. Η λογική αυτή
της μονομερούς παύσης της εξου-
σίας του συμβολαίου από το μέρος
απλών πολιτών είχε μια ιδιαίτερη
απήχηση στην αμερικανική ήπειρο.
Ήδη, από τον δέκατο ένατο αιώνα,

στοχαστές όπως ο Χένρι Ντέιβιντ
Θόρω, στο έργο του «Η πολιτική
ανυπακοή» (1849), εμπνεύστηκαν
από τον Ρουσσώ για να διατυπώ-
σουν τα δικά τους δόγματα περί
μονομερούς παύσης του συλλογικού
θεσμού του κράτους: «Αποδέχομαι
από καρδιάς το σύνθημα: “Καλύ-
τερη κυβέρνηση είναι εκείνη που
κυβερνά λιγότερο” και θα ήθελα

να το δω να εφαρμόζεται ταχύτερα
και συστηματικότερα. Αν εφαρμο-
στεί, καταλήγει τελικά σε αυτό, το
οποίο επίσης πιστεύω: “Καλύτερη
κυβέρνηση είναι εκείνη που δεν
κυβερνά καθόλου”. Όταν οι άν-
θρωποι είναι προετοιμασμένοι γι’
αυτό, αυτό θα είναι το είδος της
κυβέρνησης που θα έχουν. Η κυ-
βέρνηση είναι στην καλύτερη πε-
ρίπτωση απλά πρακτική και βολική
(expedient), αλλά οι περισσότερες
κυβερνήσεις συνήθως –και όλες οι
κυβερνήσεις κατά διαστήματα–
δεν είναι ούτε πρακτικές ούτε εν-
δεδειγμένες (inexpedient)». 

Στις ΗΠΑ η ρουσσωϊκή αυτή θέ-
ση του Θόρω είναι ένα είδος πρωι-
νής προσευχής για ένα πολύ μεγάλο
ποσοστό των Αμερικανών και των
Αμερικανίδων. Σε αυτή τη λογική
στηρίζεται και η μεγάλη υποστήριξη
την οποία έχει η οπλοκατοχή στη
χώρα αυτή. Στην ίδια λογική άλ-
λωστε στηρίζεται και η ερμηνεία
που έχει δοθεί από το Ανώτατο Δι-
καστήριο στο περίφημο «δικαίωμα
να φέρει [ο πολίτης] όπλα».

Ο πολίτης πρέπει ανά πάσα στιγ-
μή να είναι έτοιμος να ζήσει σε μια
κατάσταση ακυβερνησίας και ανυ-
παρξίας κράτους. Μάλιστα, στη ρι-

ζοσπαστική αυτή εκδοχή του δι-
καιώματος για μονομερή παύση
του συμβολαίου από τους πολίτες,
οι τελευταίοι πρέπει να φέρουν
όπλα για να είναι σε θέση να ανα-
τρέψουν ένα άδικο κράτος, το οποίο
από προστάτη έχει μετατραπεί σε
τύραννο. Η παράδοση αυτή στις
ΗΠΑ είναι πιο επίκαιρη από ποτέ
όποιο και αν είναι το αποτέλεσμα
των αμερικανικών εκλογών την
ερχόμενη εβδομάδα. Πώς θα αντι-
δράσουν άραγε ακραιφνείς φιλε-
λεύθεροι και μειονότητες σε περί-
πτωση που το Ανώτατο Δικαστήριο,
διορισμένο στην πλειονότητά του
από τον Tραμπ, θα δώσει τη νίκη
στον τελευταίο μετά από μια εμ-
πρηστική εκλογική αναμέτρηση
και ένα αβέβαιο εκλογικό αποτέ-
λεσμα; Tο ίδιο είχε πράξει με τον
Τζορτζ Μπους Τζούνιορ το 2000,
όταν είχε βάλει τέλος στις επανα-
λαμβανόμενες καταμετρήσεις των
ψήφων, δίνοντας την εκλογική νίκη
στον Μπους. Και πώς θα αντιδρά-
σουν οι οπαδοί του Τραμπ, όταν ο
τελευταίος αμφισβητήσει και πάλι
νίκη του Δημοκρατικού κόμματος;
Ποτέ η Αμερικανική Δημοκρατία
δεν ήταν πιο ευάλωτη απ’ ό,τι σή-
μερα. Οι συσσωρευμένες κοινωνικές

ανισότητες, που οφείλονται κυρίως
στην έλλειψη εμπιστοσύνης των
πολιτών στο κράτος, εμπιστοσύνη
που θα του επέτρεπε να παρέχει,
για παράδειγμα, δωρεάν υγεία και
ανώτατη εκπαίδευση σε όλους και
όλες, προστίθενται στα φυλετικά
και άλλα μειονοτικά προβλήματα,
τα οποία μαστίζουν τη χώρα. 

Το βέβαιο είναι ότι όποιος κι αν
είναι ή προκηρυχθεί νικητής των
επερχόμενων εκλογών θα έχει απέ-
ναντί του μια βαθιά διαιρεμένη κοι-
νωνία, μια κοινωνία με όπλα, έτοιμη
να υπερασπιστεί το φυσικό της δι-
καίωμα ανατροπής οποιουδήποτε
κρατικού καθεστώτος. Ιδιαίτερα,
το ομοσπονδιακό καθεστώς δεν
θα μπορέσει να συνεχίσει να ασκεί
την εξουσία, την οποία ασκεί σή-
μερα πάνω στα κρατίδια. Είναι πολύ
πιθανό η Αμερικανική Ομοσπονδία,
μετά το αποτέλεσμα των επερχό-
μενων εκλογών, να μετατραπεί σε
μια άτυπη συνομοσπονδία, με τις
όποιες επιπτώσεις στην εξωτερική
πολιτική και το αμυντικό δόγμα
των ΗΠΑ και του ΝΑΤΟ. 

Ο κ. Παναγιώτης Χριστιάς είναι αν. καθη-
γητής πολιτικής και κοινωνικής φιλοσο-
φίας του Πανεπιστημίου Κύπρου. 

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΧΡΙΣΤΙΑ

Τι θα γίνει στις 5 Νοεμβρίου στις ΗΠΑ;
Του ΘΟΔΩΡΗ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΥ

Τι είναι άραγε σωστό
και τι λάθος σε αυτή
τη ζωή. Δεν επιλέ-
γουμε ούτε πού θα
γεννηθούμε, ούτε και
πότε θα πεθάνουμε.

Στο ενδιάμεσο «μια αστραπή μα
προλαβαίνουμε», κατά τον μέγιστο
Καζαντζάκη. Στην πολιτική, την
ιστορία την γράφουν οι νικητές
και οι πολιτικές επιλογές τέμνονται
πάντα από το λεγόμενο «taming»,
τη χρονική συγκυρία, η οποία είτε
καταξιώνει είτε απαξιώνει πολιτι-
κούς, οι οποίοι πάντα έχουν καλές
προθέσεις και πάντα αγωνίζονται
για το εθνικό συμφέρον, τον «τάφο
του Αγίου Νεοφύτου».

Ο Νίκος Χριστοδουλίδης στην
κορυφαία στιγμή της καριέρας του,
ενώπιον του προέδρου των Ηνω-
μένων Πολιτείων, χρησιμοποίησε
τον νεολογισμό, «είμαστε στη σω-
στή πλευρά της ιστορίας», θέλοντας
ίσως να δείξει την προσήλωσή του
στον δυτικό κόσμο. Η φράση σί-
γουρα δεν μπορεί να σταθεί στη
λογική, αφού το μέλλον είναι άγνω-
στο και η ιστορία κρίνεται μετά
την παρέλευση δεκαετιών ή και αι-
ώνων.

Ο νεολογισμός, ο οποίος μπορεί
να σταθεί μόνο σε επίπεδο επικοι-
νωνιακό, έρχεται να ανατρέψει τον
πατέρα της Ιστορίας τον Ηρόδοτο
και τον πατέρα του πολιτικού ρε-
αλισμού τον Θουκυδίδη. Κατά τα
άλλα, αν είμαστε στη σωστή πλευρά
της ιστορίας ή όχι είναι μια άλλη
δύσκολη υπόθεση, την οποία θα
μάθουμε, αν ζούμε, σε λίγα χρόνια
και αναλόγως των αποτελεσμάτων
των αποφάσεων, οι οποίες λήφθη-
καν πίσω από τις κλειστές πόρτες
του οβάλ γραφείου. 

Ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας,
με έργα και όχι με λόγια, επέλεξε
στρατόπεδο, μπήκε στο άρμα της
Δύσης, έστω και αν τυπικά δεν εν-
τάχθηκε η Κύπρος στο ΝΑΤΟ. Ο
δρόμος τον οποίο ακολουθεί ο Νίκος
Χριστοδουλίδης ενέχει μεγάλο ρί-
σκο, δεδομένου ότι βρισκόμαστε
στη μέση ενός εν δυνάμει παγκό-
σμιου πολέμου. Έχουμε τη ρωσική
εισβολή στην Ουκρανία και τη συμ-
μαχία 46 και πλέον δυτικών χωρών
υπέρ των Ουκρανών. Στη Μέση
Ανατολή έχουμε την ισοπέδωση
της Γάζας από το Ισραήλ, τους βομ-
βαρδισμούς στον Λίβανο, τις αν-
ταλλαγές πυραύλων με το Ιράν. Το
κυριότερο, όμως, είναι ο φόβος για
επέκταση του πολέμου, δεδομένου
ότι πίσω από το Ισραήλ είναι οι
Ηνωμένες Πολιτείες και πίσω από
Ιράν η Ρωσία. 

Σε εξέλιξη βρίσκεται και ένας
άλλος πόλεμος, ίσως και πιο φοβε-
ρός, ο πόλεμος της οικονομίας. Η
Μόσχα στο Καζάν, μάζεψε τα μέλη
και τα υποψήφια μέλη των BRICS,

δηλαδή Βραζιλία, Ρωσία, Ινδία,
Κίνα, Νότια Αφρική και άλλες πολλές
χώρες, ανάμεσά τους και η Τουρκία.
Αυτή η ομάδα εκπροσωπεί το 45%
του πληθυσμού του κόσμου και το
35,6% του παγκόσμιου ΑΕΠ. Επί
της ουσίας, τίθενται κίνδυνοι για
το δολάριο και τη δυτική οικονομία,
παρόλες τις διαβεβαιώσεις της Κρι-
στίν Λαγκάρντ, προέδρου της Ευ-
ρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας, άλ-
λων αξιωματούχων και οικονομικών
παραγόντων, ότι δεν δημιουργούν-
ται κίνδυνοι για τις δυτικές οικο-
νομίες.

Πάντως, εκπληκτικό είναι το γε-
γονός ότι ο Νίκος Χριστοδουλίδης
τόλμησε κάτι το οποίο δεν τόλμη-
σαν όλοι οι προκάτοχοί του, από
τον Μακάριο, μέχρι και τον Νίκο
Αναστασιάδη, οι οποίοι το έπαιζαν
«διπλοπόρτι» μεταξύ Ανατολής και
Δύσης, μεταξύ Ουάσιγκτον και Βρυ-
ξελλών από τη μία και Μόσχας και
Πεκίνου από την άλλη. Τα αποτε-
λέσματα από το 1960 μέχρι και σή-
μερα ήταν θετικά σε οικονομικό
επίπεδο, όχι όμως στο επίπεδο της
επίλυσης του Κυπριακού. Μετά το
1974 είχαμε τα λεγόμενα οικονομικά
θαύματα, με τα χρήματα «κατα-
τρεγμένων» κατά τα άλλα, Λιβανέ-
ζων, Ιρακινών, Γιουγκοσλάβων, Ρώ-
σων και άλλων πολλών «πονηρών». 

Με το «διπλοπόρτι» γλιτώσαμε
και ένα σωρό τρομοκρατικές ενέρ-
γειες, από άσπονδους κυρίως Άρα-
βες, φίλους και γείτονές μας, τις
οποίες βιώσαμε τα πρώτα χρόνια,
μετά την εισβολή. Στο Κυπριακό
κερδίζαμε ψηφίσματα, δηλώσεις
υποστήριξης, άκαρπες συνομιλίες,
μέχρι που φθάσαμε στο σημείο,
για επτά ολόκληρα χρόνια, κανείς
να μη γυρίζει να δει την Κύπρο και
το πρόβλημά της, έστω και αν κάθε
νύκτα τα δελτία ειδήσεων των τη-
λεοράσεων και ολημερίς τα ραδιό-
φωνα, μετέδιδαν εξελίξεις στο Κυ-
πριακό.

Οι Κύπριοι για αιώνες, μέσα στη
φτώχεια, την ανέχεια και τα βάσανα
από ένα σωρό κατακτητές, έλεγαν
ότι «έχει ο Θεός» και με αυτή την
ευχή πέτυχαν, όπως έγραψε και ο
Κωστής Παλαμάς, «πολλούς αφέντες
άλλαξες, αλλά δεν άλλαξες καρ-
διά…». Και στην πολιτική το «έχει
ο Θεός» είναι ίσως η μια σοφή επι-
λογή. Οι κατά καιρούς επιλογές,
σοφών ηγετών και πονηρών εθνο-
σωτήρων, δεν έφεραν το «ποθού-
μενο», αλλά αντιθέτως έφεραν νέα
βάσανα και νέα αδιέξοδα. Το μόνο
που μένει να δούμε τώρα, είναι αν
η τολμηρή επιλογή του Νίκου Χρι-
στοδουλίδη, να επιλέξει για πρώτη
φορά στην ιστορία «στρατόπεδο»,
θα φέρει το «ποθούμενο». Κατά τα
άλλα, έχει ο Θεός…

Η σωστή πλευρά
της ιστορίας

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ

kaparispan@yahoo.gr

Πολιτική ανυπακοή 

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΗΛΙΑ ΜΑΚΡΗ. imakris@kathimerini. gr

Τ α σημάδια είναι ανησυχητικά.
Την ώρα που γράφονται αυ-
τές οι γραμμές, το μοντέλο

πρόβλεψης του περιοδικού Eco-
nomist, που επεξεργάζεται πολλές
διαθέσιμες δημοσκοπήσεις, βγάζει
τις πιθανότητες του Ντόναλντ
Τραμπ να επανεκλεγεί πρόεδρος
των ΗΠΑ την ερχόμενη Τρίτη
ακριβώς ίδιες με τις πιθανότητες
να εκλεγεί η αντιπρόεδρος Κάμαλα
Χάρις. Τα γραφεία στοιχημάτων
έχουν ως φαβορί τον Τραμπ. Από
τους έμπειρους δημοσιογράφους
των New York Times που τόλμη-
σαν μια πρόβλεψη στη σκηνή του
Athens Democracy Forum λίγες
εβδομάδες πριν, και οι τρεις προ-
έβλεψαν ότι θα εκλεγεί ο Τραμπ.
Εχουν δίκιο;

Ο Τραμπ, ο πιο αντιδημοφιλής
υποψήφιος για την προεδρία τα
τελευταία 35 χρόνια, ποτέ δεν
κέρδισε τη λαϊκή ψήφο. Οι απέ-
ναντι μπορεί να μην είναι εξίσου
φανταχτεροί και φωνακλάδες, και
οπωσδήποτε δεν είναι εξίσου φα-
νατισμένοι, αλλά είναι περισσό-
τεροι. Είναι δυνατόν να έχουν δί-
κιο τα γραφεία στοιχημάτων, τα
λαμπρά μυαλά των NYT και οι δη-
μοσκοπήσεις; Δεν θα βγει πάλι
μπροστά αυτή η σιωπηρή μει-
οψηφία της λογικής και της σω-
φροσύνης, να εμποδίσει την πε-
ραιτέρω καταβαράθρωση των
ΗΠΑ στον φασισμό;

Οι κάλπες πολύ συχνά βγάζουν
εκπληκτικά αποτελέσματα επειδή,
στην πράξη, δεν ξέρουμε καλά τι
συμβαίνει στα αλήθεια στις κοι-

νωνίες μας. Εχουμε τυφλά σημεία,
συχνά μεγάλα, κι από αυτά συ-
νήθως ξεπροβάλλουν οι εκπλήξεις.
Ηξερε κανείς ότι υπάρχει κοινω-
νικό κίνημα θρησκόληπτων ρω-
σόφιλων στη Βόρεια Ελλάδα, αρ-
κετά έντονο, που έβαλε ένα κόμμα
στη Βουλή; Είχε καταλάβει κανείς
ότι έχουμε τόσους νεοναζί στη
δική μας χώρα πριν από το 2012;
Είχε προβλέψει κανείς το κύμα
λευκών μεσήλικων Δημοκρατικών
ανδρών που θα αρνούνταν να ψη-
φίσουν μια γυναίκα στις ΗΠΑ του
2016;

Το 2022 έγιναν οι ενδιάμεσες
βουλευτικές εκλογές στις ΗΠΑ,
για την εκλογή βουλευτών και γε-
ρουσιαστών. Και τότε τα στοιχεία
και τα δεδομένα από τις δημο-
σκοπήσεις και τα γραφεία στοι-
χημάτων ήταν σαφή, και πολύ
παρόμοια με τα σημερινά. Ολα
τα μοντέλα και οι έρευνες προ-
έβλεπαν ένα σαρωτικό «κόκκινο
κύμα» δυσαρέσκειας κατά του
Μπάιντεν, την επικράτηση των
Ρεπουμπλικανών και στη Βουλή
των Αντιπροσώπων και στη Γε-
ρουσία και την κυριαρχία των
ακραίων, γραφικών εκλεκτών υπο-
ψηφίων του Τραμπ με μεγάλες
διαφορές. Στην πράξη, όμως, δεν
επαληθεύτηκε τίποτε από αυτά.
Οι Ρεπουμπλικανοί έχασαν τη Γε-
ρουσία και μετά βίας συγκράτησαν
μια μικρή πλειοψηφία στη Βουλή.
Το αποτέλεσμα ήταν κόλαφος για
τους Ρεπουμπλικανούς και μια
τεράστια ήττα για τον ίδιο τον
Τραμπ, ο οποίος, αν θυμάστε,

γνώρισε τότε την πρώτη εσωκομ-
ματική αμφισβήτηση. Αυτά μοι-
άζουν αρχαία ιστορία τώρα. Αλλά
και τότε, οι εκτιμήσεις για την
εκλογική συμπεριφορά έπεσαν
έξω – και με ανάποδο τρόπο από
ό,τι μέχρι τότε έπεφταν έξω.

Ηταν σαν «το σύστημα» να
έχει ενσωματώσει τα τυφλά ση-
μεία που οδήγησαν στην έκπληξη
του 2016, αλλά σε υπερθετικό
βαθμό – και τώρα να έχει ανα-
πτύξει τυφλά σημεία από την ανά-
ποδη. Υπάρχουν ενδείξεις ότι
αυτό μπορεί να συμβαίνει και φέ-
τος. Μολονότι έχουν γίνει ανα-
λύσεις και αξιολογήσεις των δη-
μοσκοπήσεων που ανακοινώνον-
ται, παρ’ όλο που έχει τεκμηριωθεί
το πώς υπάρχει εξαιρετικά μεγάλο
εύρος στις σταθμίσεις που μπο-
ρούν να κάνουν οι ερευνητές για
να παρουσιάσουν αποτελέσματα
της αρεσκείας τους, τα ΜΜΕ και
οι πρόθυμοι στα social media εξα-
κολουθούν να αναπαράγουν τα
νούμερα άκριτα, για να «φτιάξουν
κλίμα». Μπορεί να πέσουν μέσα;
Φυσικά. Μπορεί αυτά τα νούμερα
να αποτυπώνουν τάσεις υπαρκτές.
Μπορεί και αυτή τη φορά να είναι
μεγάλος ο αριθμός των ανθρώπων
που θα αρνηθούν να ψηφίσουν
μια γυναίκα –και μάλιστα μια μαύ-
ρη γυναίκα– για πρόεδρο.

Μπορεί η χυδαία καμπάνια ψε-
μάτων και παραπληροφόρησης
που πληρώνει από την τσέπη του
ο Ελον Μασκ να φέρει στρατιές
από crypto-bros και incels που
δεν έχουν ξαναψηφίσει ποτέ στις

κάλπες. Αλλά μπορεί και να κά-
νουν λάθος, όπως το 2022. Μπορεί
να είναι άλλες οι τάσεις που χά-
νουν. Μπορεί μετά την απόφαση
του Ανωτάτου Δικαστηρίου για
τις αμβλώσεις, ένα κύμα γυναικών
να φέρει μια αόρατη, θεαματική
ανατροπή την ερχόμενη Τρίτη;
Ποιος ξέρει; Εγώ, ας πούμε, από
μακριά, με αυτά που ακούω και
διαβάζω και μου λένε, πιστεύω
ότι το τελευταίο είναι και το πιο
πιθανό, ότι το αποτέλεσμα δεν
θα είναι καθόλου αμφίρροπο και
ότι η κ. Χάρις θα εκλεγεί πρόεδρος
συγκεντρώνοντας πάνω από 310
εκλέκτορες (χρειάζεται 270). Αλλά
τι ξέρω εγώ; Οι άλλοι, των NYT,
με πολύ καλύτερη πληροφόρηση,
εμπειρία και γνώση, πιστεύουν
το αντίθετο. Υπάρχουν κι άλλα
ερωτήματα για την ερχόμενη Τρί-
τη, κρίσιμα για το μέλλον εκείνης
της χώρας αλλά και του «δυτικού
κόσμου» εν γένει. Θα πάρουν την
πλειοψηφία στη Γερουσία οι Ρε-
πουμπλικανοί; Οι δημοσκοπήσεις
λένε πως ναι. Θα πάρουν την πλει-
οψηφία στη Βουλή των Αντιπρο-
σώπων οι Δημοκρατικοί; Οι δη-
μοσκοπήσεις λένε πως ναι, δύ-
σκολα. Αλλά τελικά, αν η πρόβλε-
ψή μου δεν επαληθευτεί, αν οι
δημοσκοπήσεις πέσουν μέσα και
το αποτέλεσμα σε κρίσιμες πολι-
τείες είναι εξαιρετικά αμφίρροπο,
ένα άλλο, πολύ πιο σημαντικό
ερώτημα θα τεθεί, κρίσιμο και
ασφυκτικό για ολόκληρο τον πλα-
νήτη: Τι θα γίνει στις 6 Νοεμβρίου
στις ΗΠΑ; 

<<<<<<

Ο πολίτης πρέπει
ανά πάσα στιγμή να
είναι έτοιμος να ζήσει
σε μια κατάσταση
ακυβερνησίας και
ανυπαρξίας κράτους. 
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Του ΠΑΥΛΟΥ ΝΕΟΦΥΤΟΥ

Το προσεχές διάστημα οι βουλευτές
θα κληθούν να αποφασίσουν εάν
θα πρέπει να εισαχθεί στην κυπρια-
κή νομοθεσία το μέτρο του χημικού
ευνουχισμού σε καταδικασθέντες
για σεξουαλική κακοποίηση ανη-
λίκου, μετά από σχετική πρόταση
νόμου που προτίθεται να καταθέσει
ο βουλευτής της ΔΗΠΑ Μιχάλης
Γιακουμή. Πρόκειται για τον έναν
από τους δύο άξονες προς τους
οποίους κινείται η πρόταση. Ο δεύ-
τερος, ως εναλλακτική για αποφυγή
της χημικής στείρωσης, είναι η επι-
βολή της ποινής της ισόβιας κά-
θειρξης για οποιοδήποτε άτομο κα-
ταδικαστεί για σεξουαλική κακο-
ποίηση ανηλίκου χωρίς δυνατότητα
αναστολής ή πρόωρης αποφυλά-
κισης. Και οι δύο παράμετροι, όπως
αναφέρει ο ίδιος στην «Κ», πηγά-
ζουν από τη διαπίστωση, η οποία
απορρέει από μελέτη που ετοίμασε
τον περασμένο Σεπτέμβριο η Υπη-
ρεσία Κοινοβουλευτικών Επιτροπών
της Βουλής (Τομέας Νομικών), σύμ-
φωνα με την οποία, σε σύγκριση
με τα υπόλοιπα κράτη-μέλη της
ΕΕ, οι ποινές που προβλέπονται
στην Κυπριακή Δημοκρατία εμπί-
πτουν στα ελάχιστα όρια που τί-
θενται σε άρθρο ευρωπαϊκής οδη-
γίας (2011/93/ΕΕ) σχετικά με την
καταπολέμηση της σεξουαλικής
κακοποίησης και της σεξουαλικής
εκμετάλλευσης παιδιών. 

Ως παράδειγμα επιβεβλημένης
από κυπριακό δικαστήριο «ποινής
- χάδι», η οποία αποτέλεσε αφορμή
για να δώσει τον περασμένο Ιούλιο
την οδηγία ετοιμασίας της πρότα-
σης νόμου, ο κ. Γιακουμή παρα-
πέμπει σε πρόσφατη υπόθεση στη
Λεμεσό, όπου άνδρας καταδικά-
στηκε σε 13 χρόνια φυλάκιση για
τον βιασμό της 11χρονης ανάδοχης
κόρης του. «Είστε ικανοποιημένοι
με τα 13 χρόνια φυλάκισης για τέ-
τοια εγκλήματα;», είναι η πρώτη
ερώτηση που θα υποβάλει ο βου-
λευτής στους εκπροσώπους των
αρμόδιων αρχών και φορέων, οι
οποίοι θα κληθούν στα έδρανα της
Βουλής, για να γνωματεύσουν επί
της πρότασής του. Την ίδια ώρα –
και αυτή είναι η πρόθεσή του– ανα-
μένεται να ανοίξει μία μεγάλη συ-
ζήτηση απέναντι σε ένα πλέγμα
ερωτημάτων, που, μεταξύ άλλων,
θα αφορούν το αν είναι ικανοποι-
ητικό το νομοθετικό πλαίσιο για
τέτοιου είδους καταδίκες, τις ποινές
σε άλλες χώρες, την αποτελεσμα-
τικότητα του μέτρου του χημικού
ευνουχισμού, τα ανθρώπινα δι-
καιώματα, την εποπτεία των κα-
ταδικασθέντων για αυτά τα αδική-
ματα όταν αποφυλακίζονται. Όπως
πληροφορείται η «Κ», το προσεχές
διάστημα η Εθνική Επιτροπή Βι-
οηθικής Κύπρου, μετά από συνε-
δρίαση της ολομέλειάς της, θα εκ-

δώσει γνώμη για το ζήτημα της ει-
σαγωγής του χημικού ευνουχισμού
στην Κύπρο, ώστε να αξιοποιηθεί
για τη δρομολογούμενη συζήτηση
στη Βουλή.  

Ο κ. Γιακουμή αναφέρει ότι οι
δύο παράμετροι στην πρότασή του
βασίζονται στην ανάγκη για αυ-
στηρότερα και πιο αποτρεπτικά μέ-
τρα, προκειμένου να προστατευ-
θούν τα παιδιά αλλά και να διασφα-
λιστεί ότι οι δράστες τέτοιων ειδεχ-
θών εγκλημάτων θα τιμωρούνται
με την αυστηρότητα που τους αρ-
μόζει. Παράλληλα, υποδεικνύει ότι
η ενίσχυση του νομικού πλαισίου
θα συμβάλει στη δημιουργία ενός
ασφαλέστερου περιβάλλοντος για
τα παιδιά και θα στείλει ένα ισχυρό
μήνυμα ότι η κοινωνία δεν θα ανε-
χτεί καμία μορφή σεξουαλικής κα-
κοποίησης ανηλίκων.

Ο χημικός ευνουχισμός, ο οποίος
εφαρμόζεται σήμερα σε 12 κράτη-

μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης ως
θεραπεία και προϋποθέτει την προ-
ηγούμενη συγκατάθεση του κατα-
δικασθέντα (εκτός από την Πολω-
νία), είναι η χορήγηση φαρμακευ-
τικών ουσιών που δρουν κατά των
ανδρογόνων, με χάπια ή με ενέσεις,
σε δράστες εγκλημάτων κατά της
γενετήσιας ελευθερίας, με αποτέ-
λεσμα την εξάλειψη της σεξουαλι-
κής τους επιθυμίας. Ο δράστης
χάνει κάθε τέτοια επιθυμία για όσο
χρονικό διάστημα διαρκεί η λήψη
των εν λόγω ουσιών. Όπως τόσο
ο ίδιος ο βουλευτής συμφωνεί όσο
και ακαδημαϊκοί, οι οποίοι μίλησαν
στην «Κ», είναι ένας εύηχος όρος
και το ζήτημα της εισαγωγής αυτού
του μέτρου στην Κύπρο δεν είναι
μία τόσο απλή υπόθεση, θα απαι-
τηθεί να περάσει μέσα από τη βά-
σανο προσμέτρησης συγκεκριμέ-
νων δεδομένων. 

Όπως αναφέρεται στη μελέτη
της Βουλής, η οποία παραπέμπει
σε άρθρο στην «Καθημερινή» Ελ-
λάδας (30.10.2022) του καθηγητή
της Νομικής Σχολής στο ΕΚΠΑ,
Σπύρου Βλαχόπουλου, διατυπώ-
νονται εκτιμήσεις ότι το συγκε-
κριμένο μέτρο είναι ανεπαρκές,
εφόσον τα αποτελέσματα είναι
προσωρινά και η βίαιη συμπερι-
φορά μπορεί να εκδηλωθεί με άλ-
λους τρόπους (κακοποίηση, βασα-
νιστήρια). Επιπρόσθετα, τίθενται
και ζητήματα παραβίασης ανθρω-
πίνων δικαιωμάτων, ειδικότερα
όσον αφορά την ελεύθερη συναί-

νεση, κυρίως αν ο παραβάτης αφε-
θεί κάποτε ελεύθερος, αλλά υπο-
χρεωθεί να λαμβάνει τα φάρμακα,
καθώς και ζητήματα πιθανής βλά-
βης στην υγεία από τη χορήγηση
της φαρμακετικής αγωγής. «Η ει-
σαγωγή του μέτρου αυτού έχει
αποτελέσει αντικείμενο έρευνας
από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή για
την Πρόληψη των Βασανιστηρίων,
η οποία έχει θέσει αυστηρό πλαίσιο
για την εφαρμογή του, ώστε να
μην παραβιάζονται οι πρόνοιες
της Σύμβασης για την Πρόληψη
των Βασανιστηρίων και της Απάν-
θρωπης ή Ταπεινωτικής Μεταχεί-
ρισης ή Τιμωρίας του Συμβουλίου
της Ευρώπης. Η οποιαδήποτε εν-
δεχόμενη εισαγωγή του χημικού
ευνουχισμού στην Κύπρο θα πρέπει
να εξεταστεί μέσα σε αυτό το αυ-
στηρό πλαίσιο», προστίθεται στη
μελέτη της Βουλής.

«Στις χώρες που εφαρμόστηκε
η διαδικασία του χημικού ευνου-
χισμού δεν έχει αποδειχθεί ότι έχει
μειωθεί η ροπή για σεξουαλική κα-
κοποίηση ανηλίκων», δήλωσε στην
«Κ» ο καθηγητής Νομικών στο Πα-
νεπιστήμιο Λευκωσίας, Αχιλλέας
Αιμιλιανίδης, ο οποίος τάσσεται
εναντίον της εισαγωγής του μέτρου
στην Κύπρο. Τόνισε ότι πρόκειται
για μία φαρμακευτική αγωγή, που
ελέγχει τις παρορμήσεις και τη μεί-
ωση των σεξουαλικών ορμών, αλλά
στην πράξη, πάρα πολλά από αυτά
τα άτομα δεν επισκέπτονται ψυ-
χίατρο. «Το ζήτημα έχει να κάνει

με την αποτελεσματικότητα. Ακού-
γεται κάπως εντυπωσιακή ως φρά-
ση, αλλά η πραγματικότητα είναι
ότι δεν έχουμε στοιχεία μέχρι τώρα,
τα οποία να δείχνουν αποτελεσμα-
τική εφαρμογή στις χώρες που
εφαρμόστηκε», τόνισε ο κ. Αιμι-
λιανίδης.

«Είναι ένα πολύπλοκο ζήτημα.
Με την έννοια ότι μιλάμε για επι-
κινδυνότητα, πρέπει πρώτα να γίνει
μία ορθολογιστική και επιστημονική
συζήτηση για το ποιες περιπτώσεις
ατόμων θεωρούμε επικίνδυνες και
ακολούθως τι μέτρα λαμβάνουμε
γι’ αυτά τα άτομα», δήλωσε στην
«Κ» ο ομότιμος καθηγητής Εγκλη-
ματολογίας στα πανεπιστήμια Κύ-
πρου και Κέιμπριτζ, Ανδρέας Κα-
παρδής.

Σύμφωνα με τη μελέτη της Βου-
λής, τα 12 κράτη-μέλη της Ε.Ε., στα
οποία επιτρέπεται ο χημικός ευ-
νουχισμός είναι τα εξής: Αυστρία,

Γαλλία, Γερμανία, Πολωνία, Δανία,
Εσθονία, Ισπανία, Ολλανδία, Σλο-
βακία, Σουηδία, Τσεχία και Φιν-
λανδία. Η εφαρμογή του μέτρου
αυτού, δηλαδή η επιβολή του πριν
ή μετά την αποφυλάκιση ή ως προ-
ϋπόθεση για αναστολή της ποινής
φυλάκισης ή ως προϋπόθεση για
πρόωρη αποφυλάκιση, η διάρκεια
του εν λόγω μέτρου καθώς και ο
συνδυασμός της εφαρμογή του με
άλλες θεραπείες (ψυχοθεραπεία)
διαφέρει από κράτος σε κράτος.

Οι ποινές
Σε ερώτηση εάν είναι ικανοποι-

ητικό το νομοθετικό πλαίσιο για
τις ποινές που προβλέπονται για
τη σεξουαλική κακοποίηση ανη-
λίκων, ο κ. Αιμιλιανίδης ανάφερε
ότι έχουν τροποποιηθεί πάρα πολύ
πρόσφατα, συγκεκριμένα από το
2020. Τονίζοντας ότι το πρόβλημα
δεν είναι τόσο πολύ το πλαίσιο όσο
η εφαρμογή του, σχολίασε ότι πολ-
λές φορές οι ποινές δεν είναι απο-
τρεπτικές ή δεν είναι αυτές που θα
ανέμενε κάποιος να είναι, κάτι το
οποίο έχει να κάνει με τη διακριτική
ευχέρεια που έχουν τα δικαστήρια
να επιβάλλουν ποινές και ενδεχο-
μένως να διαφωνεί κάποιος.

Ερωτήσεις προς Χαρτσιώτη
Αξίζει να σημειωθεί ότι μέχρι

τις 9 Νοεμβρίου ο υπουργός Δι-
καιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως,
Μάριος Χαρτσιώτης, θα πρέπει να
απαντήσει σε μία σειρά ερωτήσεων
που απέστειλε πριν από έναν πε-
ρίπου μήνα στο Υπουργείο μέσω
της Βουλής ο κ. Γιακουμή. Σύμφωνα
με τον βουλευτή, μετά τη μελέτη
που εκπόνησε η Βουλή, οι απαν-
τήσεις του κ. Χαρτσιώτη θα συμ-
βάλουν στο να κλειδώσει η τελική
μορφή της πρότασης νόμου που
θα καταθέσει, ώστε αυτή να μπορεί
να σταθεί με μέτρα που να είναι
εφαρμόσιμα. Τα ίδια ερωτήματα
αναμένεται να τεθούν ενώπιον αρ-
μοδίων στη συζήτηση που θα γίνει
στη Βουλή. 

Συγκεκριμένα, τα ερωτήματα
στα οποία καλείται ο υπουργός Δι-
καιοσύνης να απαντήσει, είναι τα
εξής: Πόσοι είναι οι καταδικασθέν-
τες παιδοβιαστές στην Κύπρο; Πό-
σα χρόνια είναι η διά βίου φυλάκιση
στην Κυπριακή Δημοκρατία για
αυτά τα αδικήματα; Πόσοι από
τους καταδικασθέντες, οι οποίοι
διέπραξαν παρενόχληση–κακο-
ποίηση ανηλίκων αποφυλακίστη-
καν, πόσοι από αυτούς βρίσκονται
υπό εποπτεία σήμερα και με ποιους
τρόπους γίνεται η εν λόγω επο-
πτεία; Τέλος, τέθηκε το ερώτημα
πόσο ικανοποιητικό θεωρείται το
νομοθετικό πλαίσιο και τα εργαλεία
που υπάρχουν σε σχέση με τα αδι-
κήματα σεξουαλικής παρενόχλη-
σης–κακοποίησης ανηλίκων σή-
μερα. 

<<<<<<<

Ο χημικός ευνουχισμός
εφαρμόζεται σε 
12 κράτη-μέλη της 
Ευρωπαϊκής Ενωσης
ως θεραπεία και προ-
ϋποθέτει την προηγού-
μενη συγκατάθεση του
καταδικασθέντα (εκτός
από την Πολωνία).

<<<<<<<

Oσον αφορά την επίβλε-
ψη των αποφυλακισθέν-
των παιδοβιαστών, προς
το παρόν εμπίπτει στις
αρμοδιότητες της Αστυ-
νομίας, ενώ εξετάζεται το
να υπάρξουν και κάποι-
οι επιτηρητές με τροπο-
ποίηση της νομοθεσίας.

Σε σύγκριση με τα υπόλοιπα κράτη-μέλη της Ε.Ε., οι ποινές στην Κύπρο εμπίπτουν στα ελάχιστα όρια που τίθενται σε άρθρο ευρωπαϊκής οδη-
γίας για την καταπολέμηση της σεξουαλικής κακοποίησης και εκμετάλλευσης παιδιών, όπως απορρέει από μελέτη της Βουλής.

Στο πλαίσιο της κοινοβουλευτικής
συζήτησης για το πόσο ικανοποι-
ητική είναι η εποπτεία σήμερα για
καταδικασθέντες, οι οποίοι διέ-
πραξαν παρενόχληση–κακοποίηση
ανηλίκων, αναμένεται να εξεταστεί
λειτουργία της Αρχής Εποπτείας
Καταδικασθέντων για Αδικήματα
Σεξουαλικής Φύσης κατά Ανηλί-
κων. Στην Αρχή παραπέμπονται
πρόσωπα που καταδικάστηκαν
για τέτοιας φύσεως αδικήματα,
είτε με απόφαση του Δικαστηρίου

σε οποιοδήποτε στάδιο της ποι-
νικής διαδικασίας ή κατά την επι-
βολή της ποινής, είτε με την έκ-
δοση διατάγματος εποπτείας από
το Δικαστήριο κατόπιν αίτησης
του γενικού εισαγγελέα. Η Αρχή,
αφού λάβει υπόψη τα γεγονότα
της υπόθεσης, τις εκθέσεις των
Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας και
των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευη-
μερίας, αποφασίζει τα κατάλληλα
μέτρα για την εποπτεία των παι-
δεραστών που παραπέμπονται

ενώπιόν της και που είναι είτε ψυ-
χολογική στήριξη είτε θεραπευτική
παρέμβαση. Παράλληλα, αξιολογεί
την ανταπόκριση των παιδερα-
στών και ανάλογα αποφασίζει τη
συνέχιση των μέτρων ή την ανα-
θεώρησή τους.

«Η Αρχή της Εποπτείας εκδίδει
διάταγμα με το οποίο παραπέμπει
τον καταδικασθέντα για σεξουα-
λικά αδικήματα σε εποπτεία. Για
παράδειγμα κάποιος, ο οποίος κα-
ταδικάσθηκε και βρίσκεται στη

φυλακή, τον επισκέπτονται, είτε
το Γραφείο Ευημερίας είτε οι Υπη-
ρεσίες Ψυχικής Υγείας, και τον
αξιολογούν και ανάλογα του πα-
ρέχουν κάποιες υπηρεσίες, όπως
θεραπευτικές και συμβουλευτικές,
για να βοηθηθεί. 

Επίσης, εκδίδονται διατάγματα
για να μην προσεγγίζονται από
αποφυλακισθέντες παιδιά σε από-
σταση κάποιων μέτρων ή να μην
εργοδοτούνται σε εργασίες στις
οποίες υπάρχουν παιδιά. Για πα-

ράδειγμα, ένας καταδικασθείς δεν
μπορεί να είναι οδηγός σχολικού
λεωφορείου και να μεταφέρει παι-
διά», ανέφερε στην «Κ» η ανώτερη
δικηγόρος της Δημοκρατίας, Έλλη
Παπαγαπίου. Όσον αφορά την επί-
βλεψη της εφαρμογής των διαταγ-
μάτων της Αρχής, είπε ότι προς το
παρόν εμπίπτει στις αρμοδιότητες
της Αστυνομίας, ενώ σήμερα εξε-
τάζεται το να υπάρξουν και κάποιοι
επιτηρητές με τροποποίηση της
νομοθεσίας.

Η Αρχή απαρτίζεται από τον γε-
νικό διευθυντή του υπουργείου
Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως
(πρόεδρος) και εκπροσώπους της
Αστυνομίας, της Νομικής Υπηρε-
σίας, των Υπηρεσιών Ψυχικής Υγεί-
ας, των Υπηρεσιών Κοινωνικής
Ευημερίας, του Υπουργείου Παι-
δείας και Πολιτισμού, του Τμήματος
Φυλακών, του Συμβουλίου Απο-
φυλάκισης Κρατουμένων Επ’ Αδεία
και του Οργανισμού Νεολαίας Κύ-
πρου.

Προς εξέταση και η λειτουργία της Αρχής Εποπτείας

Ενώπιον της Βουλής ο χημικός ευνουχισμός
Η συζήτηση για την πρόταση νόμου αναμένεται να αγγίξει κενά γύρω από την προστασία θυμάτων από παιδοβιαστές
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Από την αρχή του βίου του συνδέθηκε με τη Μεγάλη Ιδέα, υπήρξε αρχιστράτηγος
στους Βαλκανικούς Πολέμους και πρωταγωνιστής στον Εθνικό Διχασμό.

υοτ ςολόρ ο νατή ςοιοπ ιακ  ́Α ςονίτνατσνωΚ ςάιλισαβ ο νατή ςοπωρθνά ιΤ
σε μία από τις πλέον ταραγμένες περιόδους της ελληνικής ιστορίας;

H ΕΠΟΧΗ
ΤΩΝ ΒΑΣΙΛΕΩΝ

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ Α΄
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΚΥΡΙΑΚΟΥ ΙΑΚΩΒΙΔΗ

Κάμαλα Χάρις ή Ντόναλντ Τραμπ; 

Μάχη στήθος με στήθος για τον Λευκό Οίκο

Δ ύο μόλις μέρες πριν από τις
προεδρικές εκλογές στις
Ηνωμένες Πολιτείες, το σκη-

νικό εξακολουθεί να παραμένει
ρευστό. Οι δημοσκοπήσεις των τε-
λευταίων ημερών φέρουν τους δύο
υποψηφίους, Κάμαλα Χάρις και
Ντόναλντ Τραμπ, να εξασφαλίζουν
το ίδιο ποσοστό ψήφων, 48%. Αυτό
που έχει μεγάλη σημασία ως προς
το ποιος θα κερδίσει τις εκλογές,
δεν είναι το ποσοστό των ψήφων,
αλλά ο αριθμός των εκλεκτόρων
που θα έχει ο κάθε υποψήφιος.
Κάθε πολιτεία έχει τόσους εκλέ-
κτορες, όσοι και οι αντιπρόσωποί
της στη Βουλή και τη Γερουσία,
αναλόγως του πληθυσμού της. Η
μεγαλύτερη σε πληθυσμό πολιτεία
είναι η Καλιφόρνια, με συνολικά
54 εκλέκτορες και ακολουθούν το
Τέξας με 40, η Φλώριδα με 30 και
η Νέα Υόρκη με 28. Ο/η υποψήφιος
που εξασφαλίζει τις περισσότερες
ψήφους σε κάθε πολιτεία παίρνει
όλους τους εκλέκτορές της, με εξαί-
ρεση το Μέιν και τη Νεμπράσκα,
όπου ο υποψήφιος με τις περισσό-
τερες ψήφους στην πολιτεία κερ-
δίζει τους δύο εκλέκτορες επικρα-
τείας και ο νικητής της κάθε εκλο-
γικής περιφέρειας εξασφαλίζει έναν
εκλέκτορα σε κάθε μια από αυτές.

Συνήθως οι Δημοκρατικοί κερ-
δίζουν τις βορειοανατολικές πολι-
τείες και τις δυτικές, ενώ οι Ρε-
πουμπλικανοί αυτές των μεσοδυ-
τικών και του νότου.  

Με βάση τις τελευταίες δημο-
σκοπήσεις, αν αυτές επαληθευτούν,
η Κάμαλα Χάρις εξασφαλίζει 226
εκλέκτορες και ο Ντόναλντ Τραμπ

219. Υπολείπεται η κατανομή των
εκλεκτόρων σε εφτά πολιτείες,
όπου οι δύο υποψήφιοι δίνουν μάχη
στήθος με στήθος. Κάμαλα Χάρις
και Ντόναλντ Τραμπ, έχουν τις
ίδιες πιθανότητες να κερδίζουν ή
να χάσουν και τις εφτά πολιτείες,
που είναι το Μίσιγκαν με 15 εκλέ-
κτορες, το Ουισκόνσιν με 10, η Νε-
βάδα με έξι, η Πενσυλβάνια με 19,
η Βόρεια Καρολίνα με 16, η Αριζόνα
με 11 και η Τζώρτζια με 16.

Την περασμένη Κυριακή οι δη-
μοσκοπήσεις έφεραν την Κάμαλα

Χάρις να προηγείται με ισχνή δια-
φορά στο Μίσιγκαν, στο Ουισκόν-
σιν, στη Νεβάδα και στη Πενσυλ-
βάνια, κάτι που τις εξασφάλιζε 50
εκλέκτορες, που θα την καθιστούσε
την πρώτη γυναίκα πρόεδρο στην
ιστορία των ΗΠΑ. Στο μέσο της
εβδομάδας, τα δεδομένα, σύμφωνα
πάντα με τις δημοσκοπήσεις, άλ-
λαξαν κάπως και φέρουν τον Τραμπ
να προηγείται με μικρή διαφορά,
μικρότερη του ενός τοις εκατόν,
στην Πενσυλβάνια και στο Μίσιγ-
καν, με 2% στην Τζώρτζια και 3%

στην Αριζόνα, ενώ στις άλλες τρεις
πολιτείες, Ουισκόνσιν, Νεβάδα και
Βόρεια Καρολίνα οι δύο υποψήφιοι
είναι ίσοι. Αν επαληθευτούν αυτές
οι δημοσκοπήσεις, ο Ντόναλντ
Τραμπ θα είναι ο πρώτος πρώην
πρόεδρος στην ιστορία των ΗΠΑ
που επιστρέφει στον Λευκό Οίκο.

Τον τελευταίο μήνα υπήρχε το
ενδεχόμενο η Κάμαλα Χάρις να
εξασφάλιζε 270 εκλέκτορες και ο
Ντόναλντ Τραμπ 268. Αυτό θα συ-
νέβαινε αν η Χάρις κέρδιζε το Μί-
σιγκαν, το Ουσκόνσιν και την Πεν-

συλβάνια, εξασφαλίζοντάς της τους
44 εκλέκτορες που χρειαζόταν για
να εκλεγεί. Έχοντας αυτό υπόψη,
το επιτελείο του Τραμπ, το Εθνικό
Ρεπουμπλικανικό Κόμμα και το αν-
τίστοιχο στη Νεμπράσκα, άσκησαν
έντονη και ασφυκτική πίεση στον
τοπικό ρεπουμπλικανό γερουσια-
στή, Μάικ Μακντόνελ, να στηρίξει
αλλαγή του κανονισμού, ώστε ο
νικητής να εξασφαλίσει και τους
πέντε εκλέκτορες της πολιτείας.
Και τούτο γιατί, η Κάμαλα Χάρις,
ενώ χάνει την πολιτεία αυτή, εξα-
σφαλίζει έναν εκλέκτορα, επειδή
θα κερδίσει σε μια εκλογική περι-
φέρεια. Μέχρι στιγμής, ο Μάικ Μα-
κντόνελ αρνείται πεισματικά, λέ-
γοντας χαρακτηριστικά ότι δεν αλ-
λάζεις τους κανονισμούς σε έναν
αγώνα στα τελευταία πέντε λεπτά. 

Σε περίπτωση που υποκύψει στις
πιέσεις και οι δύο υποψήφιοι εξα-
σφαλίσουν από 269 εκλέκτορες, η
εκλογή του προέδρου μεταφέρεται
στην παρούσα Βουλή των Αντιπρο-
σώπων και του αντιπροέδρου στη
Γερουσία. Στη Βουλή, οι βουλευτές
της κάθε πολιτείας θα επιλέξουν
έναν από τους δύο υποψηφίους προ-
έδρους και κάθε πολιτεία έχει μία
μόνο ψήφο. Δεδομένου ότι στις 26
από τις 50 πολιτείες η πλειοψηφία
των βουλευτών είναι ρεπουμπλικα-
νοί, νικητής θα αναδειχθεί ο Ντό-
ναλντ Τραμπ. Οι δημοκρατικοί έχουν
την πλειοψηφία στη Γερουσία και
κατά πάσα πιθανότητα αντιπρόεδρος
θα εκλεγεί ο συνυποψήφιος της Χά-
ρις, ο κυβερνήτης της Μινεσότα,
Τιμ Γουόλς. Το πώς θα συνυπάρξουν
Τραμπ και Γουόλς σε ένα τέτοιο εν-

δεχόμενο είναι ένα άλλο θέμα.
Ωστόσο, η Χάρις είχε την ευκαι-

ρία να κερδίζει τον Τραμπ, αν δεν
έκανε ένα σοβαρό στρατηγικό λά-
θος στην επιλογή του αντιπρο-
έδρου. Η ίδια τοποθετείται στην
κεντροαριστερή πτέρυγα του Δη-
μοκρατικού Κόμματος, ενώ ο Τιμ
Γουόλς είναι ακόμα πιο φιλελεύθε-
ρος. Αυτό αφήνει ξεκρέμαστους
τους κεντρώους ψηφοφόρους του
κόμματος και τους ανεξάρτητους,
που δεν ξέρουν σε ποια κατεύθυνση
να κινηθούν. Το ίδιο ισχύει σε ανά-
λογο βαθμό και με το ψηφοδέλτιο
των ρεπουμπλικανών. Χάρις και
Τραμπ δεν μπορούν να απευθυν-
θούν στους ψηφοφόρους του κέν-
τρου και τους ανεξάρτητους, λόγω
των πολιτικών θέσεων που εκφρά-
ζουν, τόσοι οι ίδιοι, όσο και οι αν-
τιπρόεδροί τους. Αν όμως η Χάρις
επέλεγε ως αντιπρόεδρο τον κυ-
βερνήτη της Πενσυλβάνια Σιαπίρο,
που είναι κεντρώος, θα είχε σίγουρη
την πολιτεία αυτή και τους 19 εκλέ-
κτορές της, ενώ θα προσέλκυε και
κεντρώους ψηφοφόρους. 

Πάντως, το κλίμα στις Ηνωμένες
Πολιτείες είναι πολύ τοξικό και
πολλοί φοβούνται για το ενδεχόμενο
αναταραχής, ανεξαρτήτως του νι-
κητή των εκλογών. Ήδη, ο Ντό-
ναλντ Τραμπ έχει δηλώσει ότι ο
μόνος τρόπος να τον κερδίσει η
Κάμαλα Χάρις είναι αν υπάρξει καλ-
πονοθεία, μια ένδειξη ότι κατά
πάσα πιθανότητα δεν θα παραδεχ-
θεί ήττα. 

Ο κ. Κυριάκος Ιακωβίδης είναι πολιτικός
επιστήμονας, δημοσιογράφος.

Την περασμένη Κυριακή οι δημοσκοπήσεις έφεραν την Κάμαλα Χάρις να προηγείται με ισχνή διαφο-
ρά στο Μίσιγκαν, στο Ουισκόνσιν, στη Νεβάδα και στη Πενσυλβάνια, κάτι που τις εξασφάλιζε 50 εκλέ-
κτορες, που θα την καθιστούσε την πρώτη γυναίκα πρόεδρο στην ιστορία των ΗΠΑ.

Του ανταποκριτή μας στις Βρυξέλλες
ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

«Περιορισμένη παρουσία» της Ε.Ε.
επί του εδάφους στη Συρία, και οι-
κοδόμηση των συνθηκών για στή-
ριξη εθελοντικών επιστροφών προ-
σφύγων στη χώρα, μεταξύ άλλων
μέσω του διορισμού ενός ειδικού
απεσταλμένου για τα θέματα που
αφορούν τη χώρα, έχει προτείνει
η Ευρωπαϊκή Επιτροπή στα κρά-
τη-μέλη, τα οποία βλέπουν αυτές
τις σκέψεις κατ’ αρχάς θετικά, αν
και εκκρεμεί ο συγκεκριμένος ορι-
σμός της αποστολής του.

Στο non-paper για το οποίο οι
μόνιμοι αντιπρόσωποι αντάλλαξαν
απόψεις την Τετάρτη και το οποίο
έχει δει η «Κ», προτείνει ακόμα αυ-
ξημένη χρηματοδότηση για αν-
θρωπιστικές υποδομές, και εγείρει
το ενδεχόμενο ακόμα και τεχνικών
διαλόγων σε τοπικό επίπεδο με
πρόσωπα που δεν καλύπτονται από
κυρώσεις, με «κόκκινη γραμμή»
όπως τους εκπροσώπους του κα-
θεστώτος Άσαντ.

Πολλές χώρες, μεταξύ τους και
η Κύπρος, θεωρούν επείγον να βρε-

θούν τρόποι ενίσχυσης των επι-
στροφών, τη στιγμή που η κρίση
στον Λίβανο έχει προκαλέσει τον
εκ νέου εκτοπισμό πάνω από 300
χιλιάδων Σύρων από τον Λίβανο,
δηλαδή του 70% των 430.000 που
έχουν εκτοπιστεί από τη χώρα και
περιλαμβάνουν και Λιβανέζους,
σύμφωνα με στοιχεία της Ύπατης
Αρμοστείας των Ηνωμένων Εθνών
για τους Πρόσφυγες (UNHCR). Σύμ-
φωνα με κοινοτικές και διπλωμα-
τικές πηγές, θέση όλων παραμένει
πως επιστροφές στη Συρία μπορούν
να γίνουν μόνο στο πλαίσιο που
θέτει η UNHCR ώστε να είναι αξιο-
πρεπείς, ασφαλείς και εθελούσιες.

Εκκρεμούν οι όροι εντολής
Στην ανταλλαγή απόψεων των

27 μόνιμων αντιπροσώπων, που

αφορούσε ειδικά το θέμα των εθε-
λοντικών επιστροφών στη Συρία,
υπέρ των εισηγήσεων της Επιτρο-
πής τάχθηκαν οι πλείστες χώρες
που είχαν υπογράψει τον Ιούλιο
έγγραφο για τη συνολική αναθεώ-
ρηση της πολιτικής για τη χώρα,
πάνω από μια δεκαετία μετά την
έναρξη του συριακού εμφυλίου,
για το οποίο είχε γράψει η «Κ»
(28/7/2024).

Ειδικότερα, εκτός από την Κύ-
προ, θετικά τάχθηκαν και η Αυ-
στρία, η Ελλάδα, η Ιταλία, η Κροατία,
η Τσεχία και η Σλοβακία, καθώς
και χώρες που δεν είχαν υπογράψει
τις αρχικές σκέψεις αλλά συμμε-
τείχαν στη συνάντηση που συγ-
κάλεσε η Ιταλίδα πρωθυπουργός,
Τζόρτζια Μελόνι, πριν από το Ευ-
ρωπαϊκό Συμβούλιο της 17ης Οκτω-

βρίου (Δανία, Κάτω Χώρες και Μάλ-
τα), αλλά και η Βουλγαρία. Σύμφωνα
με τις ίδιες πληροφορίες πάντως,
λιγότερο θετικές ήταν η Γαλλία και
η Γερμανία, καθώς και η Πολωνία
που είχε συμμετάσχει στη συνάν-
τηση με την κα Μελόνι, ενώ και
άλλες χώρες φέρονται να εξέφρασαν
κάποιες διαφωνίες όπως η Ιρλανδία,
η Πορτογαλία και το Βέλγιο.

Πάντως, κοινοτικές πηγές ση-
μείωσαν στην «Κ» πως η ιδέα για
τον ειδικό απεσταλμένο θα προ-
χωρήσει, ωστόσο αυτό που εκκρεμεί
είναι να ξεκαθαρίσει ποια ακριβώς
θα είναι η αποστολή και οι όροι εν-
τολής που θα δοθούν από την Κο-
μισιόν και τον ύπατο εκπρόσωπο.
Σύμφωνα με πληροφορίες της Αλε-
ξάνδρας Βουδούρη στην «Κ» Αθη-
νών (01/11/2024), απεσταλμένος

της Ε.Ε. για τη Συρία ενδέχεται να
διοριστεί ο Κρίστιαν Μπέργκερ,
επικεφαλής της αντιπροσωπείας
της Ε.Ε. στην Αίγυπτο, ο οποίος
έχει στο παρελθόν υπηρετήσει
στην ίδια θέση στην Τουρκία.

Κόκκινες γραμμές
Το non-paper της Κομισιόν απο-

τελεί τη συνέχεια του non-paper
που είχαν καταθέσει τον Ιούλιο η
Κύπρος, η Αυστρία, η Κροατία, η
Τσεχία, η Ελλάδα, η Ιταλία, η Σλο-
βακία και η Σλοβενία, με το οποίο
ζητούσαν μεταξύ άλλων μια νέα
στρατηγική για την κατάσταση
στη Συρία, συμπεριλαμβανομένων
άτυπων επαφών με το συριακό κα-
θεστώς. Όπως αναφέρει στο non-
paper η Κομισιόν, λόγω του ότι η
αποστολή της Ε.Ε. στη Συρία έχει

μετακινηθεί από το 2017 στη Βη-
ρυτό, η ύπαρξη «περιορισμένης
παρουσίας επί του εδάφους θα βελ-
τίωνε την αντίληψη του ποια είναι
η κατάσταση επί τόπου και τις πι-
θανότητες συντονισμού επίσης με
την UNHCR». Σε αυτό το πλαίσιο,
προστίθεται, «η πρόεδρος της Ευ-
ρωπαϊκής Επιτροπής, σε συμφωνία
με τον ύπατο εκπρόσωπο, θα διο-
ρίσει ειδικό απεσταλμένο σε θέματα
που αφορούν τη Συρία».

Η Κομισιόν υπογραμμίζει ακόμα
πως λόγω των μεταβαλλόμενων
συνθηκών και αναλόγως των μέ-
τρων που προωθούνται, μπορεί να
χρειαστεί η «ενίσχυση των επαφών
επί του εδάφους». Θα μπορούσε
έτσι να υπάρξει τεχνικός διάλογος
σε τοπικό επίπεδο «με άτομα που
δεν καλύπτονται από κυρώσεις»,

εφόσον προηγηθεί προσεκτική
αξιολόγηση και έλεγχος, στα όρια
που έχει καθορίσει το Συμβούλιο
της Ε.Ε., και χωρίς να ξεπεραστεί
η σημερινή «κόκκινη γραμμή» που
είναι οι επαφές «με το καθεστώς
και τους εκπροσώπους του».

Η Κομισιόν προτείνει επίσης τη
διερεύνηση του πώς μπορεί να δο-
θεί «ενισχυμένη στήριξη» σε εκτο-
πισμένους και πρόσφυγες, «χτίζον-
τας στην προϋπάρχουσα εργασία
με την UNHCR, ιδιαίτερα όσον αφο-
ρά πληροφόρηση για το πώς να
επιστρέψουν με ασφάλεια».

Τρόποι στήριξης
Η Ε.Ε. θα πρέπει ακόμα να αυ-

ξήσει τη χρηματοδότηση στο πλαί-
σιο της προκαταρκτικής στήριξης
που δίνεται για τη μελλοντική ανά-
καμψη της χώρας, εστιάζοντας στην
πρόσβαση στην υγεία, την εκπαί-
δευση, την εργοδότηση, και μικρής
κλίμακας υποδομές για ενέργεια
και ύδρευση. Όπως σημειώνεται
αυτή η στήριξη πρέπει να συνο-
δεύεται «από εγγυήσεις ασφάλειας
και διαβεβαιώσεις για να δημιουρ-
γηθούν οι προϋποθέσεις για ασφα-
λείς επιστροφές». Ακόμα η Κομισιόν
αναφέρει πως θα μπορούσε να εξε-
τάσει ενισχυμένη στήριξη στην
αποκατάσταση υποδομών, με ιδι-
αίτερη έμφαση στη στήριξη «σε
τοπικές αρχές και μικρές επιχειρή-
σεις» για αύξηση των θέσεων ερ-
γασίας «ιδιαίτερα στις περιοχές
εκείνους όπου επιστρέφουν Σύροι».

Ωστόσο, για να γίνει κάτι τέτοιο,
προστίθεται, θα πρέπει να υπάρξει
συναίνεση μεταξύ των κρατών-με-
λών για την προσαρμογή των επι-
χειρησιακών παραμέτρων για την
εμπλοκή της Ε.Ε. στη Συρία, δηλαδή
τον αποκλεισμό παρεμβάσεων από
το καθεστώς, την πλήρη συμμόρ-
φωση με τις κυρώσεις της Ε.Ε. ειδικά
όσον αφορά τον περιορισμό στις
επενδύσεις από την Ε.Ε., και τη μη
στήριξη όποιας προσπάθειας δη-
μογραφικής ή πολιτικής αλλοίωσης.

Αν και οι περιορισμοί που
ισχύουν για τις επενδύσεις απο-
κλείουν τη στήριξη εργασιών ανοι-
κοδόμησης, σημειώνεται, «τα κοι-
νωνικοοικονομικά έργα που χρη-
ματοδοτούνται από την Ε.Ε. για τη
στήριξη των επιστροφών θα μπο-
ρούσαν να καλυφθούν από τις υφι-
στάμενες ανθρωπιστικές εξαιρέσεις
και απαλλαγές στο καθεστώς των
κυρώσεων», ή ακόμα και να καλυ-
φθούν από τις υπάρχουσες παρα-
μέτρους ανάλογα με την εργασία
που χρειάζεται.

<<<<<<<

Η Κομισιόν προτείνει 
τη διερεύνηση του πώς
μπορεί να δοθεί «ενισχυ-
μένη στήριξη» σε εκτο-
πισμένους και πρόσφυ-
γες, «χτίζοντας στην
προϋπάρχουσα εργασία
με την UNHCR.

Μάτια «επί του εδάφους»
θέλει η Ε.Ε.

Ποιος θα είναι ο ρόλος του ειδικού απεσταλμένου για τη Συρία,
σύμφωνα με το non-paper της Κομισιόν, που συζήτησαν οι 27 

Η ιδέα για τον ειδικό απεσταλμένο θα προχωρήσει, ωστόσο αυτό που εκκρεμεί είναι να ξεκαθαρίσει ποια ακριβώς θα είναι η αποστολή και οι
όροι εντολής που θα δοθούν από την Κομισιόν και τον Ύπατο Εκπρόσωπο.
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Ο πρέσβης ε.τ. και πρώην διοικητής 
της ΕΥΠ Παύλος Αποστολίδης δι-
αθέτει πολυετή εμπειρία συμμε-
τοχής στις διερευνητικές επαφές 
μεταξύ Ελλάδας και Τουρκίας σε 
προηγούμενες δεκαετίες και γνω-
ρίζει σε βάθος τα ζητήματα και τα 
προβλήματα που έχουν ματαιώσει 
έως σήμερα την επίλυση του ζητή-
ματος της υφαλοκρηπίδας. Ενόψει 
της επικείμενης συνάντησης των 
ΥΠΕΞ της Ελλάδας και της Τουρ-
κίας στην Αθήνα, κ. Γιώργου Γε-
ραπετρίτη και Χακάν Φιντάν, ο κ. 
Αποστολίδης εξηγεί στην «Κ» το 
σημερινό πλαίσιο μέσα στο οποίο 
εξελίσσονται οι συζητήσεις και 
το τι μπορούμε να αναμένουμε 
από αυτές.  

 
– Τι αναμένουμε από τη διαπραγ-
μάτευση που εκκινεί από την 
προσεχή συνάντηση Γεραπετρί-
τη - Φιντάν στην Αθήνα; 

– ∆εν έχω ειδική πληροφόρηση, 
αλλά εικάζω ότι οι δύο υπουργοί 
θα συνεννοηθούν ή θα συμφωνή-
σουν για την αφετηρία μιας νέας 
διαπραγμάτευσης που θα εξελιχθεί 
μέσα από μια σειρά συναντήσεων 
σε επίπεδο εμπειρογνωμόνων. Η 
σειρά συναντήσεων σε επίπεδο 
εμπειρογνωμόνων είναι απαραί-
τητη έτσι ώστε τα δύο κράτη να 
συμφωνήσουμε στα θέματα επά-
νω στα οποία θα προχωρήσουμε. 

 
– Εχει περιθώριο η Ελλάδα να 
συμφωνήσει σε διαπραγματεύ-
σεις για σειρά από θέματα ή θα 
πρέπει να κρατήσει τη στάση 
ότι όλα τα θέματα είναι αδια-
πραγμάτευτα και δεν μπορούν 
να συζητηθούν; 

– Το βασικό θέμα που συζη-
τείται για χρόνια είναι η υφαλο-
κρηπίδα. Το ζήτημα αυτό παρου-
σιάζει μεγάλη δυσκολία λόγω της 
γεωγραφίας του Αιγαίου, βάσει 
της οποίας τα ελληνικά νησιά 
φτάνουν έως πολύ κοντά στις 
τουρκικές ακτές. Η Τουρκία δεν 
αποδέχεται πλήρη επήρεια των 
ελληνικών νησιών στην υφαλο-
κρηπίδα του Αιγαίου. Προφανώς 
το θέμα θα παραπεμφθεί στους 
εμπειρογνώμονες. 

 
– Οσον αφορά τη διαφορά αυτή, 
δεν έχει ήδη γίνει εξαντλητική 
δουλειά, δεν υπάρχουν εκθέσεις 
έτοιμες από προηγούμενες συνο-
μιλίες τα τελευταία 25 χρόνια; Θα 
ξεκινήσουν όλα από την αρχή; 

– Η τουρκική πλευρά ήταν πιο 
ενδοτική πριν από 20-25 χρόνια, 
όταν εξελίσσονταν παράλληλα συ-
ναντήσεις και συζητήσεις για την 
πιθανή ένταξή της στην Ε.Ε. Σταδι-
ακά σκλήρυνε τη στάση της, κάτι 
που καθιστά όλο και πιο δύσκολη 
τη συμφωνία. 

 
– Μπορεί η Ελλάδα να αποδεχθεί 
ότι το Διεθνές Δικαστήριο της 

Χάγης ή το Διεθνές Δικαστήριο 
για το Δίκαιο της Θάλασσας του 
Αμβούργου θα ορίσει το απο-
τέλεσμα για σειρά από θέματα 
κυριαρχίας ή κυριαρχικών δι-
καιωμάτων; 

– Στο σχετικό συνυποσχετικό 
τα θέματα προς συζήτηση και προς 
απόφαση από το δικαστήριο που 
θα επιλεγεί μπορούν να περιορι-
στούν, να οριστούν συγκεκριμένα 
και να συμφωνηθούν επακριβώς 
από τις δύο χώρες. Γι’ αυτό στις 
προηγούμενες συζητήσεις που έγι-
ναν όλα αυτά τα χρόνια, η σειρά 
γεγονότων ήταν: πρώτα συζητή-
σεις, μετά συνυποσχετικό.

– Η Χάγη θα αποφασίσει και τα 
χωρικά ύδατα; 

– Οχι. Οταν απευθύνεται ένα 
κράτος στη Χάγη έχει ήδη απο-
φασίσει το τελικό εύρος των χω-
ρικών υδάτων του. Στη δική μας 
περίπτωση είτε θα είναι στα 6 μί-
λια παντού, όπως είναι σήμερα, εί-
τε θα έχουν γίνει επεκτάσεις έως 
τα 12 μίλια. 

 
– Μπορούν τα ελληνικά χωρικά 
ύδατα να επεκταθούν παντού 
στα 12 μίλια; 

– Νομικά είναι εφικτό, αλλά αν 
γίνει, τότε δεν θα υπάρχει περιε-
χόμενο συζήτησης για την υφα-

λοκρηπίδα διότι δεν θα υπάρχει 
πλέον υφαλοκρηπίδα για να συ-
ζητηθεί. Αν πάμε παντού στα 12 
μίλια τότε κλείνει όλο το Αιγαίο, 
γίνεται σχεδόν ολόκληρο ελληνι-
κά χωρικά ύδατα και υφαλοκρηπί-
δα και μένει για την Τουρκία μόνο 
ένα περίπου 5%. Αρα, σε αυτή την 
περίπτωση, δεν έχει νόημα κάποιο 
συνυποσχετικό γι’ αυτό το 5%.

 
– Γίνονταν στο παρελθόν δια-
πραγματεύσεις για τα χωρικά 
ύδατα με την Τουρκία; 

– Oχι. Η Τουρκία έχει και αυτή 
σήμερα χωρικά ύδατα εύρους 6 
μιλίων στο Αιγαίο. ∆εν έχει επε-

κτείνει πουθενά στο Αιγαίο. ∆εν 
γίνονταν όμως διαπραγματεύσεις. 
Γινόταν μια άτυπη ανταλλαγή από-
ψεων για τα σημεία που η όποια 
επέκταση πέραν των 6 μιλίων εκα-
τέρωθεν θα μπορούσε να συναντή-
σει θετική υποδοχή ή ενδεχόμενες 
αντιρρήσεις από τη μία ή την άλλη 
χώρα. Η κάθε χώρα θα μπορούσε 
να λάβει ή να μη λάβει υπόψη της 
τις απόψεις αυτού του άτυπου δι-
αλόγου. Οσον αφορά την Ελλάδα, 
θα μπορούσαμε στη συνέχεια να 
προχωρήσουμε μονομερώς στην 
τμηματική επέκταση, αλλού στα 
8, αλλού στα 10 και αλλού στα 12 
μίλια, εφόσον θα υπήρχε ανταπό-
κριση και από την άλλη πλευρά. 

 
– Εάν κάποιες ελληνοτουρκικές 
διαφορές όσον αφορά την υφα-
λοκρηπίδα ενταχθούν σε ένα συ-
νυποσχετικό και παραπεμφθούν 
στο Διεθνές Δικαστήριο της Χά-
γης, τότε, από την ώρα της παρα-
πομπής τους, το εύρος των χωρι-
κών υδάτων «παγώνει». Είτε τα 
χωρικά ύδατα θα μείνουν στα 6 
μίλια παντού, όπως είναι σήμε-
ρα, είτε θα έχουν επεκταθεί τμη-
ματικά στο εύρος που θα έχουμε 
αποφασίσει. Είναι σωστό αυτό; 

– Ναι, είναι σωστό. Αν δεν επε-
κτείνουμε τα χωρικά ύδατα και 
πάμε στη Χάγη, τότε η υφαλοκρη-
πίδα θα αποφασιστεί με βάση τα 
σημερινά όρια που είναι τα 6 μί-
λια. Πρέπει να επεκτείνουμε. Αν 
όμως επεκτείνουμε παντού τα χω-
ρικά μας ύδατα στα 12 μίλια, τό-
τε, όπως σας είπα, σχεδόν όλη η 
περιοχή του Ανατολικού Αιγαίου 
θα αποτελείται από ελληνικά χω-
ρικά ύδατα και ελληνική υφαλο-
κρηπίδα γύρω από νησιά και δεν 
θα υπάρχει αντικείμενο για να πά-
με στη Χάγη.

 
– Πάντως η Τουρκία βάζει στο 
τραπέζι όλα τα θέματα που κα-
τά την άποψή της υπάρχουν, 
από την Θράκη έως την Κύπρο.

– Εμείς δεν μπορούμε να συζη-
τήσουμε θέματα κυριαρχίας, ούτε 
μπορούμε να μιλήσουμε εκ μέρους 
των Ελληνοκυπρίων. Ηδη από το 
πραξικόπημα κατά του Μακαρίου 
στην Κύπρο και μετά, η Κύπρος 
αποφασίζει, η Ελλάδα συμπαρί-
σταται. 

 
– Τελικά, σε τι ελπίζετε περισ-
σότερο στο πλαίσιο του σημε-
ρινού διαλόγου; 

– Το περισσότερο που ελπίζω 
είναι να διατηρηθεί το καλό κλίμα. 
Τα θέματα έχουν μεγάλη δυσκο-
λία επίλυσης. Το κύριο θέμα που 
συζητούσαμε είναι αυτό της υφα-
λοκρηπίδας. Αν δεν μπορούσαμε 
όλα αυτά τα χρόνια να το επιλύ-
σουμε, τώρα που η Τουρκία έχει 
προσθέσει και άλλα θέματα, θα εί-
ναι ακόμα δυσκολότερο. Ακριβώς 
γιατί εμείς δεν αποδεχόμαστε ότι 
θέματα κυριαρχίας μπορούν να εί-
ναι αντικείμενο διαπραγμάτευσης.

Ορόσημο για την περαιτέρω πο-
ρεία των ελληνοτουρκικών σχέσε-
ων αποτελεί εκ των πραγμάτων η 
προγραμματισμένη για την Παρα-
σκευή συνάντηση των Γιώργου Γε-
ραπετρίτη και Χακάν Φιντάν στην 
Αθήνα. Οι δύο υπουργοί Εξωτερι-
κών θα μπουν στα «βαθιά» των 
διμερών σχέσεων, καθώς αναμέ-
νεται να συζητηθούν το πλαίσιο 
και οι αρχές του διαλόγου που θα 
μπορούσε να οδηγήσει, κατά την 
ελληνική πλευρά, σε δεύτερο χρό-
νο, στην παραπομπή της οριοθέ-
τησης της υφαλοκρηπίδας και της 
ΑΟΖ στο δικαστήριο της Χάγης ή 
του Αμβούργου. Το σκηνικό, πά-
ντως, εντός του οποίου πραγματο-
ποιείται η συνάντηση δεν είναι το 
καλύτερο δυνατό:

Η Αγκυρα επιμένει στη ρητο-
ρική περί ενός συνόλου προβλη-
μάτων, από τον εναέριο χώρο και 
τα χωρικά ύδατα μέχρι την απο-
στρατιωτικοποίηση των νησιών, 
που πρέπει να αντιμετωπιστούν 
ως «πακέτο» από κάποιο διεθνές 
δικαιοδοτικό όργανο. Επιπροσθέ-
τως, με την προ μηνών αποστολή 
πολεμικού πλοίου νοτίως της Κά-
σου, αλλά και με μια σειρά από 

NAVTEX, επιχειρεί να δώσει υπό-
σταση στις διεκδικήσεις της.

Παράλληλα, και στο εσωτερι-
κό, το κλίμα για τον ελληνοτουρ-
κικό διάλογο έχει επιβαρυνθεί μετά 
την πρόσφατη ηχηρή παρέμβαση 
του πρώην πρωθυπουργού Αντ. 
Σαμαρά, αλλά και τις επιφυλάξεις 
που φέρεται να διατηρεί ο Κ. Κα-
ραμανλής.

Σύμφωνα με πληροφορίες, η 
Αθήνα αναμένει με αφετηρία τη 
συνάντηση της Παρασκευής τη 
σταδιακή αποσαφήνιση των τουρ-
κικών διαθέσεων: να διαπιστωθεί, 
δηλαδή, κατά πόσο τα περί «συ-
νολικής λύσης» των διμερών προ-
βλημάτων συνιστούν μια αρχική 
μαξιμαλιστική διαπραγματευτική 
θέση της Αγκυρας, από την οποία 
είναι διατεθειμένη στη συνέχεια 
να υποχωρήσει προκειμένου να 
επιτευχθεί συμβιβασμός στην πο-
ρεία προς το διεθνές δικαστήριο. 
Αν δεν διαφανεί δυνατότητα προ-
σέγγισης, η Αθήνα θα επιδιώξει 
να υπάρξει Plan B: δηλαδή, πα-
ρότι η προοπτική της Χάγης θα 
έχει ναυαγήσει, θα καταβληθεί 
προσπάθεια να μην ατονήσουν, 
αλλά αντιθέτως να ενισχυθούν οι 
τρεις άλλοι πυλώνες των διμερών 
επαφών που έχουν διασφαλίσει τα 
ήρεμα νερά στο Αιγαίο, δηλαδή ο 

πολιτικός διάλογος, τα μέτρα οι-
κοδόμησης εμπιστοσύνης, καθώς 
επίσης και η θετική ατζέντα.

Την ίδια ώρα, στην άλλη πλευρά 
του Αιγαίου, η συνάντηση της Πα-
ρασκευής επισήμως εξακολουθεί 
να αντιμετωπίζεται ως ουσιαστικό 
βήμα στην προσπάθεια της εξομά-
λυνσης των σχέσεων με την Ελ-
λάδα. Ο Ερντογάν, έλεγαν αναλυ-
τές στην «Κ», έχει δείξει και στην 
πράξη πως θέλει να αφήσει στο 
παρελθόν τις εντάσεις και, παρά 
τις σοβαρές διαφορές που υπάρ-
χουν μεταξύ των δύο χωρών, η 
τουρκική ηγεσία δείχνει πως είναι 
αποφασισμένη να μπει σε ουσια-
στικό διάλογο. 

Ο πρόεδρος του τμήματος ∆ιε-
θνών Σχέσεων του Πανεπιστημί-
ου Γαλατάσαραϊ, καθηγητής Ενίς 
Τούλτσα, ο οποίος στο παρελθόν 
συμμετείχε σε πολλές διαβουλεύ-
σεις μεταξύ των δύο χωρών και 
ήταν και σύμβουλος του πρώην 
πρωθυπουργού της Τουρκίας Με-
σούτ Γιλμάζ, προβλέπει εξελίξεις 
που μπορούν να οδηγήσουν στο 
διεθνές δικαστήριο, γεγονός που 
με τη σειρά του θα συνεπαγόταν 
αυτόματο μορατόριουμ.

Ο κ. Τούλτσα, ο οποίος πρόσφα-
τα είχε ταξιδέψει και με ομάδα κα-
θηγητών και αναλυτών για συζη-
τήσεις με την ελληνική πολιτική 
ηγεσία, εξηγεί ότι για να κριθεί το 
θέμα της υφαλοκρηπίδας πρέπει 
προηγουμένως να έχει καθοριστεί 
το εύρος των χωρικών υδάτων. 
«Ισως έρθει στην ατζέντα το ζή-
τημα του διεθνούς δικαστηρίου. Η 
Τουρκία δεν το αποφεύγει, όπως 
και η Ελλάδα. Η προσφυγή στη 
διεθνή ∆ικαιοσύνη θα δημιουρ-
γήσει ένα μορατόριουμ. Ξέρετε, οι 
αποφάσεις των δικαστηρίων δεν 
βγαίνουν πριν από τουλάχιστον 5 
ή 6 χρόνια. Αυτό θα μπορούσε να 
ανοίξει μια πορεία ηρεμίας», ανα-
φέρει χαρακτηριστικά. 

Ο έμπειρος καθηγητής τονίζει 
πως «παραμένουν βέβαια και τα ζη-

τήματα του εναέριου χώρου, όπως 
σημαντικό είναι και το ζήτημα των 
“γκρίζων ζωνών” των νησιών με 
αμφισβητούμενη κυριαρχία. Εκεί 
δεν ξέρω τι μπορεί να γίνει».

Ως προς τα σενάρια περί κλι-
μακωτού εύρους χωρικών υδά-
των που έχουν κυκλοφορήσει, ο 
κ. Τούλτσα αναφέρει πως η πιθανό-
τητα αυτή είχε συζητηθεί και στο 
παρελθόν μεταξύ των αντιπροσω-
πειών των δύο χωρών. «Εκεί είχε 
ακουστεί ότι σε κάποιες περιοχές 
θα μπορούσαν να επεκταθούν στα 
8 μίλια, ενώ σε άλλες να πάνε στα 
4 μίλια. Αν η Ελλάδα συζητήσει 
εκτός των 12 μιλίων, η τουρκική 
πλευρά θα μπορούσε να συγκλίνει 
και σε αυτό. ∆ιότι το Αιγαίο είναι 
διαφορετικό στις δυτικές περιοχές 
και διαφορετικό στα ανατολικά».

Ο έμπειρος πολιτικός αναλυτής 
Μουράτ Γετκίν εντάσσει το ρα-
ντεβού της Παρασκευής στο κλί-
μα που επικρατεί αυτή τη στιγμή 
στην εσωτερική πολιτική ζωή της 
Τουρκίας: «Εχουμε τόσο πολλές 
εξελίξεις, με συλλήψεις δημάρχων, 
με το Κουρδικό και την οικονομία. 
Μέσα σε αυτή την επικαιρότητα 
που φτάνει στα όρια της σχιζοφρέ-
νειας, τα ζητήματα των ελληνο-
τουρκικών την περίοδο αυτή είναι 
μια λεπτομέρεια», λέει στην «Κ».

Συνέντευξη στον ΠΑΥΛΟ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟ

Των Κ. Π. ΠΑΠΑΔΙΟΧΟΥ, 
ΜΑΝΩΛΗ ΚΩΣΤΙΔΗ

Αν πάμε παντού στα 
12 μίλια, τότε κλείνει 
όλο το Αιγαίο, γίνεται 
σχεδόν ολόκληρο ελ-
ληνικά χωρικά ύδατα 

και υφαλοκρηπίδα και 
μένει για την Τουρκία 
μόνο ένα περίπου 5%. 
Αρα, σε αυτή την περί-
πτωση δεν έχει νόημα 
κάποιο συνυποσχετι-

κό γι’ αυτό το 5%.

Δεν γίνονταν διαπραγ-
ματεύσεις για τα χω-
ρικά ύδατα. Γινόταν 

μια άτυπη ανταλλαγή 
απόψεων για τα ση-

μεία που η όποια επέ-
κταση πέραν των 6 

μιλίων εκατέρωθεν θα 
μπορούσε να συναντή-
σει θετική υποδοχή ή 
ενδεχόμενες αντιρρή-
σεις από τη μία ή την 

άλλη χώρα.

«Η προσφυγή στη διε-
θνή Δικαιοσύνη θα

δημιουργήσει ένα μορα-
τόριουμ. Οι αποφάσεις 

των δικαστηρίων
δεν βγαίνουν πριν από 
τουλάχιστον 5 ή 6 χρό-
νια. Αυτό θα μπορούσε 

να ανοίξει μια
πορεία ηρεμίας».
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Ας διατηρηθεί
τουλάχιστον

το καλό κλίμα

Παύλος Αποστολίδης, πρέσβης ε.τ., πρώην διοικητής της ΕΥΠ

Το Σχέδιο Β αν δεν προχωρήσει ο διάλογος

Η Τουρκία ήταν πιο συνεννοήσιμη πριν από 20-25 χρόνια, 
όταν συζητιόταν η ένταξή της στην Ε.Ε. Σταδιακά σκλήρυνε τη 
στάση της, κάτι που καθιστά όλο και πιο δύσκολη τη συμφωνία

Οι (χαμηλές) προσδοκίες της Αθήνας από το ραντεβού Γεραπετρίτη - Φιντάν και οι εκτιμήσεις της τουρκικής πλευράς

Ο Παύλος Αποστολίδης 
διαθέτει πολυετή εμπειρία 
συμμετοχής στις διερευ-
νητικές επαφές μεταξύ 
Ελλάδας και Τουρκίας σε 
προηγούμενες δεκαετί-
ες και γνωρίζει σε βάθος 
τα προβλήματα που έχουν 
ματαιώσει έως σήμερα την 
επίλυση του ζητήματος της 
υφαλοκρηπίδας.

O Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν σε εκδήλωση για τα 101 χρόνια από την ανακήρυξη της Τουρκικής ∆ημο-
κρατίας, στο Ανίτκαμπιρ, το Μαυσωλείο του Κεμάλ Ατατούρκ στην Αγκυρα, στις 29 Οκτωβρίου. Οι διαφο-
ρές Ελλάδας - Τουρκίας συνεχίζουν να έχουν μεγάλη δυσκολία επίλυσης. Σύμφωνα με τον Παύλο Απο-
στολίδη, αν δεν μπορούσαμε όλα αυτά τα χρόνια να επιλύσουμε το ζήτημα της υφαλοκρηπίδας, τώρα 
που η Τουρκία έχει προσθέσει και άλλα θέματα, θα είναι ακόμα δυσκολότερο.
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[Αα]
Αποστρατιωτικοποίηση  
Η Συνθήκη της Λωζάννης (1923) ορί-
ζει περιορισμούς στην άμυνα της 
Λέσβου, της Χίου, της Σάμου και 
της Ικαρίας και η Συνθήκη των Πα-
ρισίων (1947) επιβάλλει την πλήρη 
αποστρατιωτικοποίηση της ∆ω-
δεκανήσου. Μετά την τουρκική 
εισβολή στην Κύπρο το 1974 και 
την ίδρυση της τουρκικής «Στρα-
τιάς του Αιγαίου», η Ελλάδα προ-
χώρησε πυρετωδώς στην αμυντική 
προπαρασκευή όλων των ανατο-
λικών νησιών του Αιγαίου, επικα-
λούμενη το άρθρο 51 του καταστα-
τικού χάρτη του ΟΗΕ που δίνει το 
δικαίωμα νόμιμης άμυνας. Πρό-
κειται για κανόνα αναγκαστικού 
δικαίου που έχει υπέρτερη ισχύ 
προς τυχόν συμβατικές υποχρε-
ώσεις. Η Τουρκία αντιθέτως θεω-
ρεί ότι η αποστρατιωτικοποίηση 
είναι το ισχυρό νομικό της όπλο 
στις ελληνοτουρκικές σχέσεις. Η 
Ελλάδα έχει εξαιρέσει από το 1994 
από την αρμοδιότητα του ∆ιεθνούς 
∆ικαστηρίου τη στρατιωτικοποί-
ηση των ανατολικών νησιών του 
Αιγαίου. Είναι θέμα που άπτεται 
των ζωτικών συμφερόντων της 
χώρας και δεν μπορεί να τεθεί σε 
δικανική κρίση.      

 

Αντικείμενο διαφοράς    
Είναι το σημείο όπου προκύπτει τε-
ράστια απόκλιση μεταξύ των δύο 
χωρών. Η Ελλάδα λέει ότι μοναδικό 
θέμα προς συζήτηση είναι η ορι-
οθέτηση υφαλοκρηπίδας/ΑΟΖ σε 
Αιγαίο και ανατολική Μεσόγειο. Η 
Τουρκία σε αυτό προσθέτει (α) την 
επέκταση των ελληνικών χωρικών 
υδάτων πέραν του σημερινού ορί-
ου των 6 μιλίων μαζί με την απει-
λή χρήσεως βίας (casus belli) σε 
περίπτωση ασκήσεως αυτού του 
δικαιώματος· (β) το διαφορετικό εύ-
ρος του εναερίου χώρου (10 μίλια) 
και χωρικών υδάτων (6 μίλια)· (γ) 
την αποστρατιωτικοποίηση των 
ανατολικών νησιών του Αιγαίου· 
(δ) τα όρια του FIR Αθηνών· (ε) τα 
όρια της ζώνης έρευνας - διασώ-
σεως· (στ) την αμφισβήτηση της 
ελληνικής κυριαρχίας σε μη ρητώς 
κατονομαζόμενα σε διεθνείς συν-
θήκες μικρά νησιά στο Αιγαίο· (ζ) 
την αμφισβήτηση της ελληνικής 
κυριαρχίας σε μεγάλα νησιά του 
Αιγαίου λόγω της παρουσίας ελλη-
νικού στρατού και στρατιωτικών 
εγκαταστάσεων σε αυτά κατά πα-
ράβαση της Συνθήκης της Λωζάν-
νης· (η) τη διεκδίκηση υφαλοκρη-
πίδας/ΑΟΖ ανάμεσα σε Ελλάδα και 
Λιβύη. Το πρόβλημα είναι ότι και 
να δεχθεί τώρα η Τουρκία συζήτη-
ση μόνο για την οριοθέτηση υφα-
λοκρηπίδας/ΑΟΖ, δεν την εμπο-
δίζει τίποτα σε επόμενη φάση να 
προβάλει όλα τα άλλα ζητήματα.        

 

ΑΟΖ   
Αποκλειστική Οικονομική Ζώνη. Περι-
λαμβάνει τη θαλάσσια περιοχή που 
αρχίζει αμέσως μετά το τέλος των 
χωρικών υδάτων και αφορά στην 
υφαλοκρηπίδα (δηλαδή στον βυθό 
και στο υπέδαφος της θάλασσας) 
καθώς και στη στήλη του ύδατος 
πάνω από την υφαλοκρηπίδα. Στα 
περιορισμένα κυριαρχικά δικαιώ-
ματα που έχει ένα κράτος επί της 
ΑΟΖ περιλαμβάνονται η έρευνα 
και η εκμετάλλευση, η παραγωγή 
ενέργειας (π.χ. από τον άνεμο) και 
η προστασία και διατήρηση του 
θαλασσίου περιβάλλοντος. Στο Αι-
γαίο έχει πλέον μικρή σημασία η 
υφαλοκρηπίδα διότι η πιθανότητα 
υπάρξεως εκμεταλλεύσιμων κοιτα-
σμάτων υδρογονανθράκων είναι 
ελάχιστη, ενώ ο κίνδυνος για το 
θαλάσσιο περιβάλλον (που φέρνει 
και τον τουρισμό) είναι μεγάλος. 
Αντιθέτως, η σημασία της ΑΟΖ εί-
ναι πλέον πολύ μεγαλύτερη λόγω 
της παραγωγής ηλεκτρικής ενέρ-
γειας από θαλάσσια αιολικά πάρκα.      

 [Γγ]
Γκρίζες ζώνες   

Μετά το 1975 η Ελλάδα έλεγε σε κά-
θε τόνο ότι πρέπει να προσφύγου-
με στο ∆ιεθνές ∆ικαστήριο για την 
οριοθέτηση της υφαλοκρηπίδας 
του Αιγαίου. Η ελληνική πρόταση 
ακουγόταν με ιδιαίτερα θετικό τρό-
πο από τη διεθνή κοινότητα. Για 
να την αντιμετωπίσει η Τουρκία 

προχώρησε σε μια στρατηγική κί-
νηση. Με την κρίση των Ιμίων το 
1996 αμφισβήτησε την ελληνική 
κυριαρχία σε μικρά νησιά του ανα-
τολικού Αιγαίου. Oλες οι οριοθετή-
σεις θαλασσίων ζωνών βασίζονται 
στην ακτογραμμή των ηπειρωτι-
κών και νησιωτικών εδαφών. Εάν 
η οριοθέτηση της υφαλοκρηπίδας/
ΑΟΖ αχθεί στο ∆ιεθνές ∆ικαστή-
ριο, τότε η Τουρκία θα επιχειρή-
σει να ζητήσει πρώτα να διευκρι-
νιστεί σε ποιον ανήκει κάθε νησί, 
διότι αλλιώς είναι αδύνατον να 
χαραχθούν οι θαλάσσιες ζώνες. Η 
οριοθέτηση υφαλοκρηπίδας/ΑΟΖ 
θα ακολουθήσει ως δεύτερο θέμα. 
Παλαιότερα πιστεύαμε ότι η αμφι-
σβήτηση των νησιών –μέσω εξό-
φθαλμα ακραίων ερμηνειών του 
διεθνούς δικαίου– ήταν διαπραγ-
ματευτική κίνηση των Τούρκων 
που θα την απέσυραν όταν περ-
νούσαμε στην ουσία της συζητή-
σεως. Μέχρι σήμερα δεν έχει απο-
δειχθεί κάτι τέτοιο.  
  

[Δδ]
Διαπραγματεύσεις   

Κατά την κρίση με το τουρκικό 
ωκεανογραφικό σκάφος «Σισμίκ» 
το καλοκαίρι του 1976 η Ελλάδα 
προσέφυγε εκ παραλλήλου στο 
∆ιεθνές ∆ικαστήριο και στο Συμ-
βούλιο Ασφαλείας του ΟΗΕ. Το 
∆ικαστήριο απέρριψε την ελληνι-
κή προσφυγή διότι έκρινε ότι δεν 
υπήρχε συναίνεση των δύο κρα-
τών. Το Συμβούλιο Ασφαλείας εξέ-
δωσε την αμφίσημη απόφαση 395 
του 1976. Με αυτήν κάλεσε τα δύο 
μέρη «...να επαναλάβουν απ’ ευθεί-
ας διαπραγματεύσεις για τη διευθέ-
τηση των διαφορών τους...» και «...
να εξακολουθήσουν να προσβλέ-
πουν στη βοήθεια που μπορούν να 
προσφέρουν τα πρόσφορα δικαστι-
κά μέσα και ιδιαίτερα το διεθνές 
δικαστήριο...». Eκτοτε η Τουρκία 
λέει ότι τα προβλήματα Ελλάδας 
- Τουρκίας πρέπει να λυθούν στο 
σύνολό τους μέσα από διαπραγμα-

τεύσεις. Επειδή επικαλείται τις με-
θόδους ειρηνικής επιλύσεως των 
διαφορών που προβλέπονται από 
τον Καταστατικό Χάρτη του ΟΗΕ, 
δεν αποκλείει, εάν χρειαστεί, για 
κάποιες από τις πολλές διαφορές 
να προσφύγουν τα δύο κράτη σε 
δικαστικό διακανονισμό.   

 

Διεθνές δίκαιο  
Η Τουρκία δεν έχει υπογράψει τη 
Σύμβαση για το ∆ίκαιο της Θάλασ-
σας του 1982. ∆εσμεύεται μόνον 
από τους κανόνες του διεθνούς 
εθιμικού δικαίου. Πριν από χρόνια 
αυτό ήταν πρόβλημα. Σήμερα έχει 
περιοριστεί σημαντικά. Οι βασικές 
ρυθμίσεις της Συμβάσεως του 1982 
ακολουθούνται στη διεθνή πρα-
κτική από όλα τα κράτη και έχουν 
καταστεί εθιμικό δίκαιο. Συνεπώς 
δεσμεύουν και την Τουρκία.  

 

Διεθνές Δικαστήριο  
Θέση της Ελλάδας από τον Ιανου-
άριο του 1975 είναι να παραπέμ-
ψουμε την οριοθέτηση της υφαλο-
κρηπίδας του Αιγαίου στο ∆ιεθνές 
∆ικαστήριο της Χάγης. Αργότε-
ρα, η εξέλιξη του διεθνούς δικαί-
ου προσέθεσε στην οριοθέτηση 
και την ΑΟΖ. Σε ποιο δικαστήριο, 
όμως, να προσφύγουμε; Στον ελ-
ληνικό δημόσιο διάλογο έχουν 
προταθεί διάφορα: το ∆ιεθνές ∆ι-
καστήριο της Χάγης, το ∆ιεθνές 
∆ικαστήριο για το ∆ίκαιο της Θά-
λασσας που εδρεύει στο Αμβούργο, 
το Μόνιμο ∆ιαιτητικό ∆ικαστήριο 
της Χάγης, κάποιο προς τούτο (ad 
hoc) διαιτητικό δικαστήριο, ακόμη 
και το ∆ικαστήριο της Ευρωπαϊκής 
Ενώσεως... Εδώ θα πρέπει να τονι-
στεί ότι όλα τα δικαστήρια ακολου-
θούν τους κανόνες του διεθνούς 
δικαίου. Το δικαστήριο όμως που 
έχει την πλουσιότερη νομολογία 
και τη μεγαλύτερη (με διαφορά) 
εμπειρία σε θαλάσσιες οριοθετή-
σεις είναι το ∆ιεθνές ∆ικαστήριο 
της Χάγης. Μεταπολεμικά έχει 
ασχοληθεί σε 17 υποθέσεις με 
οριοθετήσεις θαλασσίων ζωνών. 

Συγκριτικά το ∆ιεθνές ∆ικαστήριο 
για το ∆ίκαιο της Θάλασσας (Αμ-
βούργο) και το Μόνιμο ∆ιαιτητικό 
∆ικαστήριο της Χάγης έχουν αντι-
μετωπίσει από τρεις τέτοιες υπο-
θέσεις, ενώ οι υπόλοιπες έχουν 
εκδικασθεί από ad hoc διαιτητικά 
δικαστήρια που αμέσως μετά την 
εκδίκαση διαλύθηκαν. Υπ’ αυτό 
το πρίσμα το ∆ιεθνές ∆ικαστήριο 
προσφέρει μεγαλύτερη ασφάλεια 
δικαίου εν συγκρίσει προς άλλα δι-
καστήρια. Για αυτόν τον λόγο και 
η Ελλάδα με δήλωσή της από τον 
Ιανουάριο του 2015 έχει ορίσει ότι 
μοναδικό αρμόδιο δικαστήριο για 
την επίλυση διαφορών θαλασσίων 
οριοθετήσεων είναι το ∆ικαστήριο 
της Χάγης.   

 [Σσ]
Συνολική συμφωνία  

Από τον Φεβρουάριο του 1976 η 
Τουρκία επιδιώκει συνολικό δι-
ακανονισμό των ελληνοτουρκι-
κών θεμάτων μέσω «συνολικής 
συμφωνίας» (package deal). Με 
τη «συνολική συμφωνία» η Τουρ-
κία επιδιώκει να ληφθούν μεν υπ’ 
όψιν οι νομικές παράμετροι, αλ-
λά η λύση να είναι κατ’ ουσίαν 
πολιτική. Η συνολική συμφωνία 
κατά την Τουρκία θα πρέπει να 
λαμβάνει υπ’ όψιν αφενός τα ζω-
τικά της συμφέροντα στην περι-
οχή και αφετέρου το γεγονός ότι 
οι γεωγραφικές συνθήκες του Αι-
γαίου είναι μοναδικές σε όλο τον 
κόσμο. Επομένως, στο Αιγαίο δεν 
μπορούν να ισχύσουν κανόνες ή 
λύσεις που εφαρμόσθηκαν σε άλ-
λες περιοχές.    

 

Συνυποσχετικό  
Για να υπαχθεί μια διαφορά στο ∆ιε-
θνές ∆ικαστήριο χρειάζεται η συ-
ναίνεση και των δύο πλευρών. Στο 
καταστατικό του ∆ιεθνούς ∆ικα-
στηρίου αναφέρονται τρεις περι-
πτώσεις από όπου προκύπτει αυτή 
η συναίνεση: (α) εκ των προτέρων 

αποδοχή της δικαιοδοσίας μέσω 
κάποιας διμερούς ή πολυμερούς 
συμφωνίας για την επίλυση των 
διαφορών που προκύπτουν από 
αυτή τη συμφωνία, (β) ρητή αποδο-
χή της υποχρεωτικής δικαιοδοσίας 
χωρίς ειδική συμφωνία, (γ) ειδική 
συμφωνία που ονομάζεται συνυ-
ποσχετικό (compromis). Ως προς 
τη δυνατότητα (α) δεν υφίσταται 
σχετική διμερής ή πολυμερής συμ-
φωνία. Ως προς τη δυνατότητα (β) 
η Τουρκία δεν έχει αποδεχθεί την 
υποχρεωτική δικαιοδοσία του ∆ι-
εθνούς ∆ικαστηρίου. Επομένως, 
μοναδική λύση για την προσφυγή 
είναι η υπογραφή συνυποσχετικού 
μεταξύ των δύο κρατών. Στο συ-
νυποσχετικό θα αναφέρονται το 
ακριβές αντικείμενο της διαφοράς 
και το εφαρμοστέο δίκαιο.    

 [Υυ]
Υφαλοκρηπίδα   

Είναι ο βυθός και το υπέδαφος 
της θάλασσας πέραν των χωρι-
κών υδάτων. Στην υφαλοκρηπίδα 
ένα κράτος δεν ασκεί κυριαρχία, 
αλλά περιορισμένα αποκλειστικά 
κυριαρχικά δικαιώματα που σχε-
τίζονται με την έρευνα και εκμε-
τάλλευσή της. Η σημασία της εκ-
μεταλλεύσεως της υφαλοκρηπίδας 
είναι πλέον μικρή για το Αιγαίο. 
Παραμένει, όμως, πολύ μεγάλη 
για την ανατολική Μεσόγειο λόγω 
της ισχυρής πιθανότητας υπάρ-
ξεως σημαντικών κοιτασμάτων 
υδρογονανθράκων αλλά και της 
μελλοντικής δυνατότητας εκμε-
ταλλεύσεως των μεταλλευμάτων 
της περιοχής.    

 [Χχ]
Χωρικά ύδατα   

Σήμερα η Ελλάδα έχει σε όλες τις 
θάλασσες (πλην του Ιονίου) χω-
ρικά ύδατα 6 ν. μιλίων και εναέ-
ριο χώρο 10 ν. μιλίων. Το διεθνές 
δίκαιο δίνει τη δυνατότητα στην 
Ελλάδα να καθορίσει το εύρος των 
χωρικών της υδάτων στα 12 ν. μί-
λια. Αυτό δεν προκύπτει μόνον 
από το άρθρο 3 της Συμβάσεως 
για το ∆ίκαιο της Θάλασσας (που 
δεν έχει υπογράψει η Τουρκία). 
Πηγάζει και από το διεθνές έθιμο 
λόγω της ομοιόμορφης πρακτικής 
και των 148 κρατών που έχουν 
θαλάσσιο μέτωπο. Η αύξηση των 
ελληνικών χωρικών υδάτων είναι 
το ισχυρότατο πλεονέκτημα της 
Ελλάδας στο Αιγαίο και κάτι που 
τρέμει η Τουρκία. Οι λόγοι της 
τουρκικής ταραχής είναι εν μέρει 
πραγματικοί. Με αύξηση των ελ-
ληνικών χωρικών υδάτων στα 12 
ν. μίλια περιέρχεται το 72% της 
θάλασσας του Αιγαίου υπό πλήρη 
ελληνική κυριαρχία (από το 43% 
που είναι σήμερα). Η επίδικη πε-
ριοχή της υφαλοκρηπίδας του Αι-
γαίου προς οριοθέτηση μετά την 
επέκταση περιορίζεται σε σημείο 
που καθίσταται άνευ σημασίας. 
Παράλληλα παύει να υφίσταται 
και το σοβαρό ζήτημα της διαφο-
ράς χωρικών υδάτων και εναερίου 
χώρου. Επίσης η Τουρκία απονο-
μιμοποιείται εντελώς στην προ-
σπάθειά της να αλλάξει τα όρια 
του FIR και της ζώνης έρευνας 
- διασώσεως στο Αιγαίο. Η Τουρ-
κία τα γνωρίζει όλα αυτά και επι-
διώκει σταθερά να εξουδετερώσει 
το δικαίωμα αυξήσεως των χω-
ρικών υδάτων από την αρχή της 
διαδικασίας. Μετά από δικαστική 
απόφαση η Ελλάδα θα μπορούσε 
να αυξήσει τα χωρικά ύδατα μό-
νον στις περιοχές μεταξύ 6 και 12 
ν. μιλίων που το ∆ικαστήριο δεν 
θα έχει δώσει ως υφαλοκρηπίδα 
και ΑΟΖ στην Τουρκία. Επειδή η 
Τουρκία θέτει και ζήτημα ελεύ-
θερης και ακώλυτης ναυσιπλοΐ-
ας στο Αιγαίο, θα είχε νόημα να 
εξεταστεί η παροχή κάποιων δι-
αύλων ανοιχτής θάλασσας στο 
Αιγαίο προς την τουρκική και τη 
διεθνή ναυσιπλοΐα μετά την αύ-
ξηση των χωρικών υδάτων. Σε 
μια τέτοια περίπτωση, όμως, η 
Τουρκία θα πρέπει να δώσει σο-
βαρό αντάλλαγμα, όπως π.χ. τη 
ρητή αποδοχή του δικαιώματος 
της Ελλάδας να επαναστρατιω-
τικοποιήσει τα ανατολικά νησιά 
του Αιγαίου.

Ο κ. Αγγελος Συρίγός είναι Αν. Καθηγη-
τής Διεθνούς Δικαίου και Εξωτερικής 
Πολιτικής – Πάντειο Πανεπιστήμιο, 
Βουλευτής ΝΔ στην Α΄ Αθηνών.

Του ΑΓΓΕΛΟΥ ΣΥΡΙΓΟΥ   

Μικρό λεξικό 
του διαλόγου

με την Τουρκία   
Πώς ορίζονται οι βασικές παράμετροι της ελληνοτουρκικής 

διαπραγμάτευσης και πώς τις εννοεί κάθε πλευρά. 
Ενας οδηγός για όσα θα βρεθούν στο τραπέζι 

της συνάντησης Γεραπετρίτη - Φιντάν   
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Στιγμιότυπο από την πολυεθνική διακλαδική Τακτική Ασκηση Μετά Στρατευμάτων «Μέδουσα 13» 
μεταξύ Ελλάδας και Αιγύπτου, με τη συμμετοχή της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, του Βασιλείου της Σαου-
δικής Αραβίας και της Γαλλίας, η οποία διεξήχθη στην ευρύτερη περιοχή της Κρήτης. 

Στα περιορι-
σμένα κυριαρ-
χικά δικαιώμα-
τα που έχει ένα 
κράτος επί της 
ΑΟΖ περιλαμβά-
νονται η έρευνα 
και η εκμετάλ-
λευση, η παρα-
γωγή ενέργει-
ας (π.χ. από τον 
άνεμο) και η 
προστασία και 
διατήρηση του 
θαλασσίου πε-
ριβάλλοντος. 
Στο Αιγαίο έχει 
πλέον μικρή ση-
μασία η υφαλο-
κρηπίδα διότι 
η πιθανότητα 
υπάρξεως εκ-
μεταλλεύσιμων 
κοιτασμάτων 
υδρογονανθρά-
κων είναι ελά-
χιστη, ενώ ο 
κίνδυνος για το 
θαλάσσιο πε-
ριβάλλον (που 
φέρνει και τον 
τουρισμό) είναι 
μεγάλος. Αντιθέ-
τως, η σημασία 
της ΑΟΖ είναι 
πλέον πολύ με-
γαλύτερη λόγω 
της παραγω-
γής ηλεκτρικής 
ενέργειας από 
θαλάσσια αιολι-
κά πάρκα.     

Ολα τα δικαστή-
ρια ακολουθούν 
τους κανόνες 
του ∆ιεθνούς 
∆ικαίου. Το δι-
καστήριο όμως 
που έχει την 

πλουσιότερη νο-
μολογία και τη 
μεγαλύτερη (με 
διαφορά) εμπει-
ρία σε θαλάσσι-
ες οριοθετήσεις 
είναι το ∆ιεθνές 
∆ικαστήριο της 
Χάγης. Μετα-
πολεμικά έχει 
ασχοληθεί σε 17 
υποθέσεις με 
οριοθετήσεις 
θαλασσίων ζω-
νών. Συγκριτικά 
το ∆ιεθνές ∆ικα-
στήριο για το ∆ί-
καιο της Θάλασ-
σας (Αμβούργο) 
και το Μόνιμο 
∆ιαιτητικό ∆ικα-
στήριο της Χάγης 
έχουν αντιμετω-
πίσει από τρεις 
τέτοιες υποθέ-
σεις, ενώ οι υπό-
λοιπες έχουν 
εκδικασθεί από 

ad hoc διαιτητικά 
δικαστήρια που 
αμέσως μετά την 
εκδίκαση διαλύ-

θηκαν.    
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Eνας περιπατητής ανέκφραστος 
και μόνος με τις σκέψεις του φο-
ράει ένα επικερωμένο, αδιάβρο-
χο μπουφάν, πουλόβερ και τρα-
γιάσκα. Κρατάει μια μαγκούρα, 
ανηφορίζει σε οροπέδιο της Ατ-
τικής και πέφτει πάνω σε έναν 
βοσκό. ∆ιασταυρώνονται για 
λίγο τα βλέμματά τους, αλλά 
ο βοσκός προχωράει αδιάφο-
ρα προς τη στάνη του. «∆εν με 
γνωρίζεις;», ακούει μια γνώρι-
μη φωνή και γυρίζει απότομα. 
«Πρόεδρε, εσύ είσαι; Τι κάνεις 
εδώ;». Αυτός είναι μόνο ένας 
από τους αστικούς μύθους που 
κυκλοφορούν για τον Κώστα 
Καραμανλή.   

Ο πρώην πρωθυπουργός αρέ-
σκεται στους μεγάλους περιπά-
τους στη φύση, όπως του αρέ-
σει και το ψάρεμα με βάρκα στα 
ανοιχτά της Ραφήνας, χωρίς αυ-
τό να σημαίνει ότι έχει καμφθεί 
η αδυναμία του στην ταβέρνα 
με καλή παρέα, με γέλια και με 
χωρατά. Είναι κι αυτός ένας άν-
θρωπος με αντιφάσεις. Συνδυ-
άζει τη μεγάλη κοινωνικότητα 
με την έφεση στη μοναχικό-
τητα, πολλές φορές μέσα στην 
ίδια ημέρα. Πάνω απ’ όλα, λέ-
νε οι φίλοι του, είναι καλός πα-
τέρας και συμμετέχει ενεργά 
στο μεγάλωμα των παιδιών του 
από τα μικρά τους χρόνια, χω-
ρίς ουδέποτε να το διαφημίζει 
(ίσως δεν θέλει να χαλάσει την 
εικόνα του παλαιάς κοπής pater 
familias που μπορεί πολλοί να 
έχουν γι’ αυτόν).     

 

«Γαλλικός» 
στωικισμός  

Πολλοί λένε ότι όποιος γνωρίζει 
τον Καραμανλή τον συμπαθεί 
αμέσως, ειδικά αν τον πετύχει 
στις καλές του και αρχίσει να 
μιλάει για την πολιτική, για τους 
παλιόφιλους στο κόμμα και για 
άλλα θέματα, πασπαλίζοντας 
την κουβέντα με λαϊκές εκφρά-
σεις, με αυτοσαρκασμό και με 
κανένα «γαλλικό», συχνά κρα-
τώντας ένα μπεγλέρι και πάντα 
με αυτή τη βαριά εκφορά του 
λόγου, αλλά και με ένα ύφος 
«δεν βαριέσαι» – δηλαδή ότι 
στο τέλος «δεν τρέχει και τί-
ποτα». Eνα ύφος ανάμεσα στη 
στωικότητα, στην υπερηφάνεια 
και στον πεσιμισμό.    

Κάποιοι άλλοι επιμένουν ότι 
η πρωθυπουργική του διαδρο-
μή, μια πυκνή πενταετία πριν 
από το ξέσπασμα της οικονομι-
κής κρίσης, δεν συγκαταλέγεται 
στις λαμπρές περιόδους διακυ-
βέρνησης και ότι έχει ευθύνες 
για τις οποίες δεν μίλησε ποτέ. 
Eχασε τις εκλογές του 2009 και 
για τα επόμενα 14 χρόνια που 
ήταν βουλευτής (2009-2023) δεν 
πήρε ποτέ τον λόγο στη Βουλή. 
Και τώρα που δεν είναι βουλευ-
τής μοιάζει σαν να βρήκε τη 
φωνή του. 

Ποια είναι η σκοπιμότητα; 
Ολοι οι συνομιλητές του βεβαι-
ώνουν ότι δεν στοχεύει στην 
Προεδρία της ∆ημοκρατίας (αν 
και αυτό δεν πείθει πλέον τους 
πάντες). Η επικρατούσα άπο-
ψη είναι ότι θέλει την ησυχία 
του. Σαν άλλος Αρχιμήδης στην 
παραλία, αξιώνει από τους Ρω-
μαίους: «Μη μου τους κύκλους 
τάραττε». Τότε γιατί ταράζει 
εκείνος τους κύκλους του Μη-
τσοτάκη; Γιατί παρέα με τον 
Αντώνη Σαμαρά πετροβολούν 
τα τζάμια του Μαξίμου;          

Ο Καραμανλής είναι ένα πο-
λιτικό αίνιγμα που εν πολλοίς 
παραμένει άλυτο. Η βουδιστι-
κή σιωπή του (που σπάει μό-
νο από τις επιλεκτικές παρεμ-
βάσεις του) δεν βοηθάει στην 
επίλυση του αινίγματος. Πολλοί 
αναρωτιούνται γιατί αυτός, ο 
ρήτορας που όλα τα μαχαιρώ-
νει, δεν μπήκε ποτέ στην κουβέ-
ντα για να κατατροπώσει όσους 
του φορτώνουν ευθύνες για όσα 
ακολούθησαν τη διακυβέρνησή 
του. Μια απάντηση είναι ότι δεν 
μίλησε ποτέ λόγω «σεμνότητας 

και ταπεινότητας» (ας θυμηθού-
με το συνθηματικό δίπτυχο της 
εποχής του). Ισως η σιωπή να 
είναι ένα σήμα αποδοχής των 
ευθυνών που ίσως πιστεύει ότι 
του αναλογούν. Μια άλλη απά-
ντηση είναι ότι η διατήρηση 
της σιωπής προϋποθέτει δύ-
ναμη και αυτοκυριαρχία μεγα-
λύτερη από εκείνη που χρειά-
ζεται ο λόγος. 

Μια τρίτη απάντηση είναι 
ότι ο Καραμανλής πιστεύει σε 
μια «εναλλακτική αφήγηση» για 
την εποχή του, αλλά θεωρεί ότι 
είναι ακόμη άκαιρο να επωμι-
στεί ο ίδιος την υποστήριξή της. 
Την αφήνει σε δημοσιεύματα 
και εκδόσεις που εκπορεύο-
νται από τον στενό κύκλο των 
πιστών του και ανήκουν στο 
είδος του βαλκανικού νουάρ. 
Σε αυτές τις αφηγήσεις εμφα-
νίζεται ένας Καραμανλής - θύ-
μα μαύρων επιχειρήσεων των 
Αμερικανών (υποκλοπές 2006, 
∆εκέμβρης 2008, απόπειρα δο-
λοφονίας κ.ά.). 

Ο λόγος των αλλεπάλληλων 
σαμποτάζ αποδίδεται στην πο-
λιτική του για τη σύνδεση της 
Ελλάδας με τους ρωσικούς αγω-
γούς ενέργειας.    

Παράλληλα, ο Καραμανλής 
σιγοντάρει μια ερμηνεία σύμ-
φωνα με την οποία η κατρακύ-
λα προς τη χρεοκοπία οφείλεται 
σε τρεις λόγους: πρώτον, στην 
άρνηση του ΠΑΣΟΚ να παρά-
σχει συναίνεση στην κυβέρνη-
ση Καραμανλή των 151 βουλευ-
τών για τη λήψη περιοριστικών 
μέτρων τον Μάρτιο του 2009. 
∆εύτερον, στη μη λήψη μέτρων 
λιτότητας από την κυβέρνηση 
του ΠΑΣΟΚ τον Οκτώβριο του 
2009 και στην ανακοίνωση πα-
ροχών 1 δισ. ευρώ (που επικαλέ-
στηκε πρόσφατα στη Βουλή και 
ο Κυριάκος Μητσοτάκης στέλ-
νοντας έτσι ένα σαφές μήνυμα 
εκεχειρίας προς την πλευρά Κα-
ραμανλή, που δεν γνωρίζουμε 

αν θα γίνει αποδεκτό).        
Τρίτον, στη μετεκλογική αλ-

λαγή καταγραφής των δημο-
σιονομικών μεγεθών και στη 
μεταφορά στο έλλειμμα του 
προϋπολογισμού των ελλειμ-
μάτων όλων των φορέων της 
Γενικής Κυβέρνησης (∆ΕΚΟ). 
Αυτή η μέθοδος έφερε το έλ-
λειμμα του 2009 από το 13,6% 
στο 15,4%. Σύμφωνα με τους 
απολογητές του, αυτό το 1,8% 
προκάλεσε το σκάσιμο της ελ-
ληνικής φούσκας. «Ο Καραμαν-
λής θέλει να σπάσει το κλισέ 
ότι αυτός χρεοκόπησε την Ελ-
λάδα», λέει στην «Κ» πηγή που 
γνωρίζει τις ανησυχίες του πρώ-
ην πρωθυπουργού.              

 

Εθνος 
αμεταρρύθμιστον    

Στις ιδιωτικές συζητήσεις του ο 
Καραμανλής ήδη από την εποχή 
που ήταν πρωθυπουργός –όπως 
βεβαιώνουν πρώην υπουργοί 
του– έδινε την εντύπωση ότι 
πίστευε πως η Ελλάδα είναι δύ-
σκολα κυβερνήσιμη και σχεδόν 
καθόλου μεταρρυθμίσιμη. 

Οτι ένας πρωθυπουργός και 
μια κυβέρνηση πολύ δύσκολα 
μπορούν να «στρίψουν το καρά-
βι» όταν υπάρχουν πελατειακό 
κράτος, διάχυτος λαϊκισμός, μια 
∆ικαιοσύνη που μπορεί να ακι-
νητοποιήσει για χρόνια αποφά-
σεις της διοίκησης, πανίσχυρα 
σωματεία και μέσα ενημέρωσης 
ενισχυμένης ελευθεριότητας 
(ας θυμηθούμε την αλησμόνητη 
φράση του για τους «νταβατζή-
δες» που κυβερνούν τη χώρα).    

Λέγεται ότι γι’ αυτόν ακριβώς 
τον λόγο ανέπτυξε έναν πολιτι-
κό μηδενισμό και από ένα ση-
μείο και μετά σχεδόν «τα πα-
ράτησε». Ο αντίλογος είναι ότι 
δεν συγκρούστηκε καθόλου με 
το πελατειακό κράτος, αντίθετα 
επέτρεψε τη συμβιωτική σχέση 

της Ν.∆. με αυτό, ενώ καθόλου 
δεν υστέρησε στο ράγκμπι του 
λαϊκισμού. Ενας άλλος αντίλο-
γος είναι ότι προηγούμενοι και 
επόμενοι πρωθυπουργοί μπορεί 
να αντιμετώπισαν ίδια ή μεγα-
λύτερα εμπόδια, αλλά κατόρθω-
σαν να επιδείξουν μεγαλύτερη 
δημιουργικότητα.   

Η αποχώρηση από τη Βου-
λή το 2023 λέγεται ότι οφείλε-
ται (και) στο γεγονός πως τον 
χάλασε πολύ η υπόθεση των 
υποκλοπών. 

Πάντως η απομάκρυνση από 
το Κοινοβούλιο μοιάζει σαν να 
τον απελευθέρωσε. Παρά τις 
αυξημένες υποχρεώσεις και 
τα συχνά ταξίδια που κάνει ως 
πρόεδρος του ∆.Σ. της Συνεται-
ριστικής Ενωσης Καπνοπαρα-
γωγών Ελλάδος (ΣΕΚΕ), ακούμε 
συχνά τη φωνή του. Προσεχώς 
θα μιλήσει σε δύο παρουσιά-
σεις βιβλίων φίλων του δημο-
σιογράφων (αύριο ∆ευτέρα στη 
Θεσσαλονίκη στην παρουσίαση 
του βιβλίου του δημοσιογράφου 
Βαγγέλη Πλάκα «Ο Κωνσταντί-
νος Καραμανλής και η Θεσσα-
λονίκη» και στις 24 Νοεμβρίου 
στην Πάτρα στην παρουσίαση 
του βιβλίου του Γιώργου Χαρ-
βαλιά «Γιαβόλ! Αίμα, λήθη και 
υποτέλεια»).   

Η πιο ενδιαφέρουσα ομι-
λία μάλλον θα γίνει στις 8 ∆ε-
κεμβρίου στην εκδήλωση για 
την 80ή επέτειο της Απελευ-
θέρωσης της Καρπάθου που 
οργανώνει ο Παγκαρπαθιακός 
Σύλλογος. Είναι πιθανό να υπο-
στηρίξει ότι η Ελλάδα θα πρέ-
πει να προχωρήσει σε μονομε-
ρή ανακήρυξη ΑΟΖ στο Αιγαίο 
(ως πρώτο βήμα για την οριο-
θέτηση), όπως έκανε στο Ιό-
νιο και νοτίως των Κυθήρων 
το 2011. Ο τέως Πρόεδρος της 
∆ημοκρατίας Προκόπης Παυ-
λόπουλος έχει προχωρήσει στις 
νομικές επεξεργασίες με βάση 
τη Σύμβαση του Montego Bay 

και βρίσκεται όπως πάντα σε 
ανοιχτή γραμμή με τον πρώην 
πρωθυπουργό. Κάτι τέτοιο θα 
προκαλέσει πολλές συζητήσεις 
και –αν συμβεί– θα αναγκάσει 
την κυβέρνηση να απαντήσει.    

Ποια είναι όμως η πραγμα-
τική αιτία της «Σιβηρίας» στις 
σχέσεις του με τον Κυριάκο Μη-
τσοτάκη; Πολλές είναι οι θεω-
ρίες που διακινούνται. Μία από 
αυτές επικεντρώνεται στο ότι 
απλώς δεν ταιριάζουν. Ο Κα-
ραμανλής φοράει το κοστούμι 
του «Ελληνάρα», ενώ ο Μητσο-
τάκης του Ευρωπαίου. Χταπο-
δάκι και ουζάκι ο πρώτος, τε-
ρίνα φουά γκρα και γκράπα ο 
δεύτερος. Πεζοπορία ο πρώτος, 
τένις ο δεύτερος. Και οι δύο φέ-
ρουν υπερηφάνως την ταυτοτι-
κή τους διαφορά σε όλα αυτά 
τα πεδία.  

Υπάρχει όμως και μία πολι-
τική διαφορά. Ο Καραμανλής 
ανήκει στο ρεύμα της παραδο-
σιακής ευρωπαϊκής ∆εξιάς που 
απαιτεί χειρόφρενο στις μετα-
ναστευτικές ροές και βέτο στην 
αποδοχή της «πολυπολιτισμικό-
τητας» και του «καταχρηστικού 
δικαιωματισμού» (όχι άλλα «Συ-
μπόσια» του Πλάτωνος με βέ-
ρες ανάμεσα σε Φαίδρους και 
Αγάθωνες). 

Πάνω απ’ όλα, η γνήσια ∆ε-
ξιά Ελλάδας και Ευρώπης αξι-
ώνει να βάλει νερό στο κρασί 
της η ∆ύση στον πόλεμο της 
Ουκρανίας. Ο Μητσοτάκης ανή-
κει στη φιλελεύθερη ευρωπαϊκή 
∆εξιά που λατρεύει την πολυ-
πολιτισμικότητα και τον δικαι-
ωματισμό, ενώ από την αρχή 
του πολέμου υποστηρίζει τις 
αποφάσεις του ΝΑΤΟ σε βαθ-
μό και με ύφος που συχνά θυ-
μώνει τους υποστηρικτές του 
ξανθού γένους.  

Κι εδώ κολλάνε και τα εθνι-
κά θέματα. Ο Καραμανλής εκ-
δηλώνει ζωηρή καχυποψία ότι 
στο όνομα των «ήρεμων νε-
ρών» μπορεί να δημιουργείται 
σταδιακά η εντύπωση μιας εν 
Αθήναις αποδοχής της διευρυ-
νόμενης τουρκικής ατζέντας 
διεκδικήσεων. Και προειδοποι-
εί ότι είναι αδιανόητο να απο-
δεχθεί η χώρα μας ότι μπορεί 
να αποφανθεί το ∆ιεθνές ∆ι-
καστήριο της Χάγης «περί του 
εύρους των χωρικών υδάτων ή 
ακόμη και της εδαφικής κυριαρ-
χίας νησιών και βραχονησίδων» 
(όπως είπε χαρακτηριστικά στο 

Πολεμικό Μουσείο την 1η Ιου-
λίου). Μόνο που ένα τέτοιο σε-
νάριο είναι εντελώς υποθετικό 
και στην κυβέρνηση θεωρούν 
ότι αυτοί οι φόβοι στοιχειοθε-
τούν δίκη προθέσεων – και μά-
λιστα προθέσεων που ποτέ δεν 
υπήρξαν. Ολες αυτές οι διαφο-
ρές αποκρυσταλλώνονται ως 
αντίπαλες τάσεις μέσα στη Νέα 
∆ημοκρατία.     

 

Υστερόγραφα 
της Ιστορίας   

Εν κατακλείδι πρόκειται για μια 
σύγκρουση ανάμεσα στην πα-
ραγκωνισμένη και μάλλον φθί-
νουσα σήμερα καραμανλική συ-
νιστώσα, και στη δραστήρια, 
νεωτερική και δεσπόζουσα μη-
τσοτακική πλευρά, που σε συ-
νεργασία με τη μη καραμαν-
λική ∆εξιά (Βορίδης, Αδωνις, 
Πλεύρης κ.ά.) χτίζει επιρροή 
και εδραιώνεται στον έλεγχο 
του κόμματος. Ουσιαστικά δη-
λαδή παρακολουθούμε ένα φρέ-
σκο ριμέικ της αιώνιας μάχης 
για την ψυχή της Ν.∆., αλλά και 
μια αναμέτρηση ανάμεσα σε 
δύο πενταετίες. Είναι αναμε-
νόμενο ο Καραμανλής να μη 
θέλει η δική του πενταετία να 
καταγραφεί οριστικά ως μια πε-
ρίοδος αμφιλεγόμενη που δια-
μόρφωσε τις συνθήκες για μια 
εθνική περιπέτεια και την ίδια 
ώρα η πενταετία του Μητσοτά-
κη (που θα γίνει οκταετία) να 
περάσει στην Ιστορία ως μια 
εποχή προόδου και αποκατά-
στασης της ελληνικής κανονι-
κότητας.

Του ΠΑΥΛΟΥ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΥ  

Ολοι οι συνομιλητές του βεβαιώνουν 
ότι δεν στοχεύει στην Προεδρία της 

Δημοκρατίας. Η επικρατούσα άποψη 
είναι ότι θέλει την ησυχία του.  

«Ο Καραμανλής θέλει να σπάσει το 
κλισέ ότι αυτός χρεοκόπησε την Ελλά-
δα», λέει πηγή που γνωρίζει τις ανη-
συχίες του πρώην πρωθυπουργού.   

Από τις σιωπές
στις τορπίλες  

Ο πρώην πρωθυπουργός γίνεται πιο ομιλητικός τώρα 
που «συνταξιοδοτήθηκε» από τη Βουλή. Γιατί; 

Ο «πάγος» με τον Μητσοτάκη, η ΑΟΖ της Καρπάθου 
και οι δύο ψυχές της Δεξιάς   

Κώστας Καραμανλής  
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Η Ευρώπη «πρέπει να αναθεωρήσει 
ρηξικέλευθα τις θέσεις της στο 
θέμα της ασφάλειας» όποιος και 
να κερδίσει τις προεδρικές εκλο-
γές της Τρίτης στις ΗΠΑ, τονίζει ο 
πρώην της Ιταλίας πρωθυπουργός 
Μάριο Μόντι.

Μιλώντας αποκλειστικά στην 
«Κ», ο κ. Μόντι λέει ότι όποιος 
υποψήφιος και να επικρατήσει, 
«θα ζητήσει από την Ευρώπη να 
αναλάβει μεγαλύτερο ρόλο στον 
καταμερισμό των βαρών. Ακόμα 
κι αν δεν το ζητούσαν, θα έπρεπε 
από μόνοι μας να αποφασίσουμε 
να μειώσουμε δραστικά την εξάρ-
τησή μας από την αμερικανική 
ομπρέλα ασφαλείας. Οι Ηνωμένες 
Πολιτείες παραμένουν μια σπου-
δαία χώρα· αλλά είναι πλέον μια 
πολύ ασταθής χώρα».

Αν κερδίσει ο Τραμπ, συνεχίζει 
ο Μόντι, «η συνοχή μεταξύ των 
ευρωπαϊκών χωρών θα γίνει ακό-
μα πιο σημαντική. Οταν εξελέγη 
(το 2016), ο Τραμπ ήταν εχθρικός 
προς την ενωμένη Ευρώπη, έστει-
λε τον Στιβ Μπάνον να προκαλέσει 
αναταραχή, προσπάθησε να μας 
διχάσει – αλλά δεν τα κατάφερε». 
Το αποδίδει αυτό στη συσπείρω-
ση που προκάλεσε το Brexit αλ-
λά και στον συνεκτικό ρόλο της 
Αγκελα Μέρκελ.

«Αυτή τη φορά (αν επανεκλεγεί 
ο Τραμπ), ελπίζω η Ούρσουλα φον 
ντερ Λάιεν να παίξει αυτόν τον ρό-
λο, να εξηγήσει στις κυβερνήσεις 
και στην ευρωπαϊκή κοινή γνώ-
μη πόσο καταστροφικό θα ήταν 
να μην παραμείνουμε ενωμένοι». 
Αναφερόμενος στο πρόσφατο ταξί-
δι του Βίκτορ Ορμπαν –του οποίου 
η χώρα είναι προεδρεύουσα αυτό 
το εξάμηνο στο Ευρωπαϊκό Συμ-
βούλιο– στη Γεωργία, μετά τις αμ-
φιλεγόμενες βουλευτικές εκλογές 
του Σαββάτου, είναι ευθύς: «Κάτι 
τέτοιο δεν θα έπρεπε να επιτρέ-
πεται».   

Ο 81χρονος Μόντι, ισόβιος γε-
ρουσιαστής σήμερα, υπηρέτησε 
ως τεχνοκράτης πρωθυπουργός 
της Ιταλίας το 2011-13 (στο ζενίθ 
της ευρωκρίσης). Παλαιότερα, 
ήταν για μία δεκαετία επίτροπος 
(αρχικά Εσωτερικής Αγοράς, το 
1995-99, και μετά Ανταγωνισμού 
έως το 2004). Βαθιά αφοσιωμένος 
στην ευρωπαϊκή ιδέα, στο νέο του 
βιβλίο («Demagony: Where the 
Politics of Illusions Leads») εξε-
τάζει τους κινδύνους που προκύ-
πτουν από τη νέα τάση κατευνα-
σμού της ευρείας δυσαρέσκειας 
της κοινής γνώμης με την πολιτι-
κή με μέτρα δημοσιονομικού λα-
ϊκισμού. Αυτό ήταν και το θέμα 
της ομιλίας του την Πέμπτη στην 
έναρξη του συνεδρίου του Ιδρύ-
ματος Καραμανλή για τα 50 χρό-
νια από τη Μεταπολίτευση – και 
η αφορμή για τη συζήτησή μας.

Κατάσταση «δημαγωνίας»

«Η Ευρώπη αντιμετωπίζει τερά-
στιες προκλήσεις και η πολιτική 
παντού ρέπει προς μια κατάσταση 
“δημαγωνίας”, όπως την περιγρά-
φω στο πρόσφατο βιβλίο μου: την 
αγωνία της δημοκρατίας», λέει ο 
Μόντι. «Το χαρακτηριστικό αυτής 
της κατάστασης είναι μια αυξημέ-
νη αποξένωση μεταξύ του εκλογι-
κού σώματος και των πολιτικών. 
Καθώς το αντιλαμβάνονται αυτό, 
οι πολιτικοί επιχειρούν να απο-
καταστήσουν την επαφή τους με 
τους ψηφοφόρους όχι με το να κυ-
βερνούν καλύτερα, αλλά με το να 
εξαγοράζουν τη συναίνεση: μοι-
ράζοντας κάθε λογής επιδόματα 
και επιδοτήσεις και ελπίζοντας 
έτσι να κερδίσουν ξανά την εμπι-
στοσύνη των πολιτών».

Αυτού του είδους οι πολιτικές 
ήταν στον πυρήνα του δημοσιονο-
μικού εκτροχιασμού της Ελλάδας 
που οδήγησε στη Μεγάλη Κρίση 
της προηγούμενης δεκαετίας, πα-
ρατηρώ. «Ετσι νομίζω. Στο βιβλίο 
μου, μάλιστα, γράφω ότι αυτό το 
ελληνικό φαινόμενο χαρακτηρί-
ζει ολοένα και περισσότερες ευ-
ρωπαϊκές χώρες. Είναι ένα γενι-
κότερο φαινόμενο. Τα ζητήματα 
που αντιμετωπίζουμε σήμερα είναι 
πιο σύνθετα, απαιτούν πιο μακρο-
πρόθεσμες λύσεις, συντονισμένες 
ενδεχομένως ακόμα και σε παγκό-

σμιο επίπεδο». Οι πολιτικοί, από 
την άλλη, «εστιάζουν ολοένα και 
περισσότερο σε λύσεις βραχυπρό-
θεσμες», που θα τους αποφέρουν 
άμεσα εκλογικά οφέλη, αλλά και 
στενά τοπικές –«υιοθετούν μια πιο 
εθνικιστική προσέγγιση»–, ενώ τα 
προβλήματα μπορούν να λυθούν 
«μόνο με διεθνή συνεργασία».

Σε αυτές τις δομικές αδυναμίες 
της σύγχρονης πολιτικής, σημει-
ώνει, «προστίθενται οι συγκεκρι-
μένες δυσκολίες που συνδέονται 
με ένα υπερεθνικό σύστημα όπως 
είναι η Ε.Ε.». Ενα από τα βασικά 
προβλήματα της Ενωσης, εκτιμά, 
είναι ότι τα κράτη-μέλη εξακολου-
θούν να έχουν πολύ διευρυμένες 
δυνατότητες να μπλοκάρουν κοι-
νές πολιτικές. «Και η Κομισιόν, 
ενίοτε, για να μην αποξενώσει τις 
εθνικές κυβερνήσεις, επιδεικνύει 
υπερβολική συστολή στην επιβο-
λή των Συνθηκών της Ε.Ε., κάτι 
που είναι η δουλειά της. Για παρά-
δειγμα, η επαγρύπνηση απέναντι 
σε παραβιάσεις των κανόνων της 
ενιαίας αγοράς έχει γίνει λιγότερο 
ενεργητική κατά την τελευταία 
πενταετία».

Ως ευρωπαϊστής παλαιάς κοπής, 
ο πρώην επίτροπος Ανταγωνισμού 
εντοπίζει το θεσμικό πρόβλημα 
στη σταδιακή ενίσχυση του Ευ-
ρωπαϊκού Συμβουλίου εις βάρος 
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. Βά-
σει του οράματος του Ζαν Μονέ, 
εξηγεί, η Επιτροπή «προοριζόταν 
ως η μηχανή της ενοποίησης και η 
θεματοφύλακας του γενικού συμ-
φέροντος της Ευρώπης».

Το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο, από 
την άλλη, «αρχικά σχεδιαζόταν να 
αποτελεί ένα φόρουμ για τον γενι-
κό προσανατολισμό της Ευρώπης. 
Αντ’ αυτού, έχει μεταβληθεί στο 
Σώμα που λαμβάνει τις πραγμα-
τικές αποφάσεις, σχεδόν για κάθε 
λεπτομέρεια της πολιτικής». Αλλά 
και εντός του Συμβουλίου, δεν εί-
ναι αναγκαστικά ο πρόεδρός του 

που έχει τον πρώτο λόγο. Ο Μό-
ντι θυμάται ένα χαρακτηριστικό 
περιστατικό από την περίοδο που 
ήταν πρωθυπουργός.

Oπως αφηγείται, το 2012 είχε 
προτείνει στον τότε πρόεδρο του 
Ευρωπαϊκού Συμβουλίου, τον Χέρ-
μαν βαν Ρομπέι, να γίνει μια συ-
ζήτηση μεταξύ των ηγετών για 
τον αναδυόμενο λαϊκισμό στις ευ-
ρωπαϊκές χώρες και αν συνδέεται 
με την πολιτική της λιτότητας. «Ο 
πρόεδρος Βαν Ρομπέι ήταν πολύ 
θετικά διακείμενος στην ιδέα. ∆ύο 
μέρες αργότερα, όμως, με πήρε τη-
λέφωνο η Aγκελα Μέρκελ. Μου εί-
πε “η ιδέα σου είναι εξαιρετική, αλ-
λά θα προτιμούσα να την κάνουμε 
αργότερα, όταν η ελληνική κρίση 
θα έχει πλήρως ξεπεραστεί”. Και 
η συζήτηση αυτή δεν έγινε ποτέ».

Παρ’ όλα αυτά, ο Μόντι δηλώνει 
«αρκετά αισιόδοξος» για τη δεύτε-
ρη θητεία της Ούρσουλα φον ντερ 
Λάιεν. Τον ρωτάω γιατί.

«Γιατί βλέπω ένα παράθυρο ευ-
καιρίας. Σε μια εποχή αδυναμίας 
και ασυνεννοησίας μεταξύ των 
κυβερνήσεων της Γαλλίας και της 
Γερμανίας, σε ένα κενό εξουσίας», 
λέει, «η Φον ντερ Λάιεν αναδεικνύ-
εται ενδεχομένως στην πολιτική 
προσωπικότητα με τη μεγαλύτερη 
επιρροή αυτή τη στιγμή στην Ευ-
ρώπη». Oπως σημειώνει, κέρδισε 
τη δεύτερη θητεία της χάρη στις 
δικές της πολιτικές δεξιότητες και 
είναι η αδιαφιλονίκητα ηγετική φι-
γούρα εντός της νέας Επιτροπής.

Αυτό, ελπίζει, «θα ενισχύσει τη 
θέση της Κομισιόν απέναντι στο 
Ευρωπαϊκό Συμβούλιο». Και μαζί 
με τον Αντόνιο Κόστα (τον νέο 
πρόεδρο του Συμβουλίου) θα συμ-
βάλλουν ώστε οι συναντήσεις των 
ηγετών «να οδηγούν στην περαι-
τέρω ενίσχυση του μισοτελειωμέ-
νου ευρωπαϊκού οικοδομήματος», 
όχι στην αποσυναρμολόγησή του 
και «στη χρήση της Ευρώπης ως 
αποδιοπομπαίου τράγου» στην 

εγχώρια πολιτική σκηνή του κά-
θε κράτους-μέλους.

Παραδέχεται πάντως ότι δεν 
συμμερίζονται πολλοί αυτή την 
προσδοκία για αναβάθμιση της 
Κομισιόν.

Περί Ντράγκι

Ο Μόντι χαρακτηρίζει «άριστη» 
την έκθεση Ντράγκι για την αντα-
γωνιστικότητα της Ε.Ε. και «εξαι-
ρετική» την ιδέα της Φον ντερ Λά-
ιεν να του αναθέσει τη συγγραφή 
της. «Περιλαμβάνει πολλές προτά-
σεις και ιδέες που ελπίζω να γίνουν 
αποδεκτές και να εφαρμοστούν 
στην πράξη».

Eχει, ωστόσο, μια σημαντική 
διαφωνία («μια ελάσσονα κριτι-
κή», την αποκαλεί ο ίδιος). «Κατά 
την άποψή μου, η έκθεση Ντράγκι 
εκφράζει μια κουλτούρα και μια 
πολιτική ατμόσφαιρα που είναι 
πολύ κοντά στις μεγάλες επιχει-
ρήσεις – και ειδικά στις μεγάλες 
επιχειρήσεις της Γαλλίας και της 
Γερμανίας. Με το Ηνωμένο Βασί-
λειο πλέον εκτός, είναι πιο εύκο-
λο για τη Γερμανία και τη Γαλλία, 
ενίοτε με τη βοήθεια και της Ιτα-
λίας, να προωθήσουν μια πιο κορ-
πορατιστική, λιγότερο φιλελεύθε-
ρη προσέγγιση».

Οταν μιλάει για «πιο φιλελεύθε-
ρη προσέγγιση», ο Μόντι εννοεί 
έναν πιο ενεργό ρόλο των ρυθμι-
στικών αρχών απέναντι σε επιχει-
ρήσεις με δεσπόζουσα θέση (ώστε 
να διασφαλιστεί ο ελεύθερος αντα-
γωνισμός). «Στην εφαρμογή της 
έκθεσης Ντράγκι, πρέπει να θυ-
μόμαστε ότι τα τελευταία πέντε 
χρόνια ακόμα και οι Αρχές στις 
Ηνωμένες Πολιτείες έχουν γίνει 
πιο δραστήριες στην αστυνόμευ-
ση των μονοπωλιακών πρακτικών, 
θυμίζοντας περισσότερο την πολι-
τική της Ευρωπαϊκής Επιτροπής». 
Το ομοσπονδιακό υπουργείο ∆ικαι-
οσύνης, σημειώνει, έχει αναφερ-
θεί στο ενδεχόμενο διάσπασης 
της Google, κάτι που «ήταν αδια-
νόητο έως πριν από λίγα χρόνια».

«Το μέγεθος μετράει», σημειώ-
νει, «αλλά δεν είναι ο μόνος παρά-
γοντας [που καθορίζει την αντα-
γωνιστικότητα], και θα ήταν κρίμα 
να αποδυναμωθεί ένα από τα πολύ 
λίγα εργαλεία που η Ε.Ε. έχει την 
εξουσία να ασκεί σε ευρωπαϊκό 
επίπεδο, σε μια εποχή που ίσως 
είναι πιο σημαντικό από ποτέ να 
χρησιμοποιηθεί».

Μια από τις κρίσιμες προκλή-
σεις που καλείται να διαχειριστεί 
από κοινού η Ε.Ε. είναι η μετανά-
στευση, όπου τα τελευταία χρόνια 
είναι αισθητή μια σκληρή στροφή 
που εστιάζει στη φύλαξη των συ-
νόρων, στην αποτροπή και στις 
επιστροφές. Υπάρχει χώρος στην 
Ευρώπη για ένα διάλογο για το 
μεταναστευτικό που να εξετάζει 
και τις θετικές πτυχές του για μια 
ευρωπαϊκή οικονομία που αντιμε-
τωπίζει τεράστιες δημογραφικές 
προκλήσεις, ελλείψεις εργατικού 
δυναμικού και ελλείμματα στα συ-
νταξιοδοτικά συστήματα;

«Ναι, απολύτως. Πρόκειται για 
ένα εξαιρετικό παράδειγμα της 
τάσης των πολιτικών να διεκδι-
κούν ψήφους χωρίς να αντιμετω-
πίζουν στη ρίζα τους σημαντικά 
προβλήματα».

Η Μελόνι

Η κουβέντα μας στρέφεται στη 
δική του χώρα. Πώς βλέπει τις προ-
οπτικές της ιταλικής οικονομίας; 
Πώς αξιολογεί τα μεταρρυθμιστι-
κά πεπραγμένα της κυβέρνησης 
Μελόνι;

«Βλέπω πολύ θετικά τις επιδό-
σεις της κυβέρνησης Μελόνι στο 
πεδίο της δημοσιονομικής πει-
θαρχίας και τις σχέσεις της με την 
Ε.Ε. Η πρωθυπουργός αλλά και ο 
υπουργός Οικονομικών (Τζανκάρ-
λο) Τζορτζέτι ενίοτε αποκαλούνται 
“Μοντιάνι” στον δημόσιο διάλογο 
στην Ιταλία, παρότι η Μελόνι μού 
ασκούσε δριμεία κριτική για αντί-
στοιχες πολιτικές που εφάρμοζα 
ως πρωθυπουργός. Είναι μεγάλη 
ανακούφιση κάποια πρώην λαϊκι-
στικά κόμματα, όπως αυτό της Με-
λόνι, να γίνονται πολύ υπεύθυνα 
όταν αναλαμβάνουν την εξουσία».

Η κουλτούρα της κυβέρνησης, 
ωστόσο, όπως λέει, δεν είναι φιλι-
κή προς τον ανταγωνισμό – «προ-
σπαθούν να προστατεύσουν τη 
μία ή την άλλη ομάδα ψηφοφό-
ρων». Για να ενισχυθεί το ανα-
πτυξιακό δυναμικό της Ιταλίας, 
«πρέπει αυτοί οι περιορισμοί να 
αρθούν, να ανοίξουν οι αγορές, 
ακόμα κι αν αυτό οδηγήσει σε 
απώλεια ψήφων».

«Η Ευρώπη 
αντιμετωπίζει τε-
ράστιες προκλή-
σεις και η πολιτι-
κή παντού ρέπει 
προς μια κατά-
σταση “δημαγω-
νίας”, όπως την 
περιγράφω στο 
πρόσφατο βιβλίο 
μου: την αγωνία 
της δημοκρατί-
ας. Το χαρακτη-
ριστικό αυτής 
της κατάστασης 
είναι μια αυξη-
μένη αποξένω-
ση μεταξύ του 
εκλογικού σώμα-
τος και των πολι-
τικών. Καθώς το 
αντιλαμβάνονται 
αυτό, οι πολιτικοί 
επιχειρούν να 
αποκαταστήσουν 
την επαφή τους 
με τους ψηφο-
φόρους όχι με 
το να κυβερνούν 
καλύτερα, αλλά 
με το να εξαγο-
ράζουν τη συναί-
νεση: μοιράζο-
ντας κάθε λογής 
επιδόματα και 
επιδοτήσεις».

«Βλέπω πολύ 
θετικά τις επιδό-
σεις της κυβέρ-
νησης Μελόνι 
στο πεδίο της 
δημοσιονομι-
κής πειθαρχίας 
και τις σχέσεις 
της με την Ε.Ε. 
Η πρωθυπουρ-
γός αλλά και ο 
υπουργός Οικο-
νομικών [Τζαν-
κάρλο] Τζορτζέτι 
ενίοτε αποκα-

λούνται “Μοντιά-
νι” στον δημόσιο 
διάλογο στην 
Ιταλία, παρό-
τι η Μελόνι μού 
ασκούσε δριμεία 
κριτική για αντί-
στοιχες πολιτικές 
που εφάρμοζα 
ως πρωθυπουρ-
γός. Είναι μεγά-
λη ανακούφιση 
κάποια πρώην 
λαϊκιστικά κόμ-
ματα, όπως αυτό 
της Μελόνι, να 
γίνονται πολύ 
υπεύθυνα όταν 
αναλαμβάνουν 
την εξουσία».
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Ποιος θα ξυπνήσει
τη συνεσταλμένη

Ευρώπη;
Η ασταθής Αμερική, η ανάγκη της επιβολής των κανόνων 
εντός της Ε.Ε. και η βαριά αποστολή της Φον ντερ Λάιεν

Αν κερδίσει ο Τραμπ, λέει ο Μάριο Μόντι, «η συνοχή μεταξύ των ευρωπαϊκών χωρών θα γίνει ακόμα 
πιο σημαντική. Οταν εξελέγη (το 2016), ήταν εχθρικός προς την ενωμένη Ευρώπη, έστειλε τον Στιβ Μπά-
νον να προκαλέσει αναταραχή, προσπάθησε να μας διχάσει – αλλά δεν τα κατάφερε».

Μάριο Μόντι, πρώην πρωθυπουργός της Ιταλίας

Ο «φάρος» 
της Ελλάδας

Πριν γίνει πρωθυπουργός, 
με την ελληνική κρίση ήδη 
να μαίνεται, ο Μόντι είχε 
δηλώσει ότι η Ελλάδα ήταν 
η μεγαλύτερη επιτυχία της 
Ευρωζώνης. «Το έπαιζαν 
μετά συνέχεια εναντίον 
μου, όταν η Ελλάδα 

κινδύνευε να φύγει από το 
ευρώ», θυμάται. Αυτό που 
εννοούσε, εξηγεί, και που 
επαληθεύτηκε στη συνέχεια, 

ήταν ότι, ανεξαρτήτως 
πολιτικών κομμάτων και παρά 
τις μεγάλες δυσκολίες, ο 
ελληνικός λαός παρέμεινε 
σταθερός στην επιλογή 
της παραμονής στο ευρώ. 
«Αυτό ήταν ο φάρος που 
επέτρεψε να εφαρμοστούν 
οι αναγκαίες οικονομικές 
πολιτικές· αν η στάση των 
Ελλήνων απέναντι στο ευρώ 
ήταν πιο ψυχρή, η ιστορία 
θα είχε εξελιχθεί αλλιώς. Η 
επιμονή τους να υπομείνουν 
αυτά που απαιτούνταν για να 
παραμείνουν στο ευρώ ήταν 

υποδειγματική».

Η ΑΜΕΡΙΚΗ 
ΑΠΟΦΑΣΙΖΕΙ

ΟΙ ΑΓΩΝΙΕΣ 
ΤΩΝ ΒΡΥΞΕΛΛΩΝ

Συνέντευξη στον ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΛΑΙΟΛΟΓΟ
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Στις 29 Οκτωβρίου 1974 έφθασε 
στο οδόφραγμα της Λήδρας στη 
Λευκωσία το τελευταίο λεωφο-
ρείο με Ελληνοκυπρίους και Ελ-
λαδίτες αιχμαλώτους της τουρκι-
κής εισβολής. Για τις γυναίκες, 
τα παιδιά και τα αδέλφια που 
δεν συνάντησαν εκείνη την ημέ-
ρα τον άνθρωπό τους ξεκινού-
σε η δεύτερη, πιο τραυματική, 
φάση του δράματος. Eκτοτε, η 
λέξη «αγνοούμενος» συνοδεύει 
την ύπαρξή τους. «1.619». Αυτός 
είναι ο ακριβής αριθμός όσων, 
πλην των επιβεβαιωμένων νε-
κρών, δεν γύρισαν ποτέ στα σπί-
τια τους. 

Από τη μέρα εκείνη εκατο-
ντάδες οικογένειες στην Κύπρο 
και την Ελλάδα βρέθηκαν στην 
αφετηρία ενός αέναου αγώνα: 
με τελικό προορισμό την εύρε-
ση και ταυτοποίηση των συγ-
γενών τους. Είναι οικογένειες 
που έμαθαν να επιβιώνουν ανά-
μεσα στο τελεσίδικο του θανά-
του και την αμυδρή ελπίδα για 
ζωή. Παιδιά, που «μεγάλωσαν 
με μια φωτογραφία στο χέρι». 
Η πληγή παραμένει ανοικτή, 
καθώς δεκάδες πολεμιστές και 
άμαχοι του Ιουλίου - Αυγούστου 
1974 θεωρούνται ακόμη αγνο-
ούμενοι. 

Πενήντα χρόνια μετά, τρεις 
γυναίκες, κόρες αγνοουμένων, 
περιγράφουν στην «Κ» το προ-
σωπικό τους βίωμα. Μαζί με τη 
δική τους μνήμη χαράχθηκε και 
η μνήμη ενός έθνους. Από την 
αναμονή, την απουσία, την απώ-
λεια. Μέσα από τις αφηγήσεις 
τους ξεδιπλώνεται το πλέον επί-
πονο κληροδότημα της σύγχρο-
νης ελληνικής Ιστορίας.

Οι τελευταίες ώρες

Το βράδυ της 20ής Ιουλίου 
1974 η οικογένεια της Ειρήνης 
Μάντολες, μαζί με άλλους συγ-
χωριανούς από την Ελιά, λίγα 
χιλιόμετρα μακριά από την ακτή 
Πέντε Μίλι της Κυρήνειας όπου 
πραγματοποιήθηκε η τουρκική 
απόβαση, κρύφτηκαν στο υπό-
γειο ενός σπιτιού. Οι φωνές των 
εισβολέων ακούγονταν όλο και 
πιο κοντά τους. Η ίδια ήταν μό-
λις δύο χρόνων. Επειτα από πο-
λυετή προσπάθεια και με τη βο-
ήθεια της μητέρας της Χαρίτας, 
ανακαλεί σπαρακτικά: «Κρατάω 
στην καρδιά μου τις τελευταίες 
ώρες που πέρασα με τον πατέρα 
μου. Εξω, οι Τούρκοι σκόρπιζαν 
τον πόνο και την καταστροφή. 
Με κρατούσε στην αγκαλιά του 
και μου διάβαζε ένα βιβλίο που 
βρέθηκε τυχαία στα χέρια του, 
λες και ήξερε ότι δεν θα μπορού-
σε να το κάνει ποτέ ξανά». Της 
διάβαζε για να την ηρεμήσει. Να 
μην κλαίει και τους εντοπίσουν 
οι στρατιώτες. Μπροστά στα μά-
τια της μικρής Ειρήνης εκτελέ-
στηκαν 12 άνδρες του χωριού. 
Μεταξύ των οποίων και ο πατέ-
ρας της, ο οποίος έως το 2008 
περιλαμβανόταν στη λίστα των 
αγνοουμένων. 

«Μεγαλώσαμε με μια φωτο-
γραφία στο χέρι. Εμείς μεγαλώ-
ναμε, το πρόσωπο στη φωτογρα-
φία όχι», μας λέει και περιγράφει 
την απότομη ενηλικίωσή της: 
«Το τραγικό με έναν πατέρα 
αγνοούμενο δεν είναι η απώ-
λεια, αλλά η αναμονή. Περιμέ-
νεις. Μέσα σου υπάρχει ένας συ-
νεχής πόνος. Ελπίζεις. Για εμένα 
ο πατέρας μου, αλλά και ο κά-
θε αγνοούμενος και νεκρός του 
1974 είναι σημείο αναφοράς για 
αγώνα μέχρι την απελευθέρωση 
και την κάθαρση». 

«Πάνω απ’ το πτώμα μου»

Η ζωή του Τάσου Μάρκου 
ήταν συνυφασμένη με την Κύ-
προ. Μαχητής της ΕΟΚΑ, Ελλη-
νοκύπριος της Σχολής Ευελπί-
δων, αξιωματικός της Εθνικής 
Φρουράς. Τον Αύγουστο του 
1974, εν μέσω της εκεχειρίας, 
ο ταγματάρχης Μάρκου οχυρώ-
θηκε μαζί με λίγους στρατιώτες 
στη Μία Μηλιά, βορειοανατο-
λικά της Λευκωσίας. Καθώς η 
δεύτερη εισβολή ήταν θέμα χρό-
νου, κι ενώ η αντίσταση φάντα-
ζε πια σχεδόν μάταιη, ο Μάρκου 
θα μπορούσε να πάρει τους άν-
δρες του και να φύγει. Ουδείς θα 
μπορούσε να τον κατηγορήσει. 
«Οι Τούρκοι θα περάσουν μόνο 
πάνω απ’ το πτώμα μου», αντέ-
τεινε σε όσους τον παρότρυναν 
να υποχωρήσει. 

Εως σήμερα ο Τάσος Μάρκου 
είναι αγνοούμενος. «Αποτελεί 
ένα από τα κεντρικά “κομμάτια” 
που υπολείπονται», λέει στην 
«Κ» η κόρη του Αντρη Μάρκου 
- Χριστοδουλίδου, και αποτυ-
πώνει το στίγμα της εξαφάνι-
σής του: «Κυνηγώντας τις σκιές 
του παρελθόντος θα τολμήσω 
να εκφράσω το τι αισθανόμα-
στε, μεταφράζοντας ένα από-
σπασμα από το βιβλίο της Χαν 
Γκανγκ, “Ανθρώπινες πράξεις”: 
“Οταν πέθανες δεν κατάφερα να 
σε θάψω, από τότε η ίδια μου η 
ζωή έγινε ένας παρατεταμένος 
θρήνος”». 

Η κ. Μάρκου είχε το «προ-
νόμιο» να συναντήσει για λίγα 
λεπτά τον πατέρα της στο μεσο-
διάστημα μεταξύ των δύο εισβο-
λών. «Τον θυμάμαι ένστολο να 
μας αποχαιρετά και το συνονθύ-
λευμα των συναισθημάτων που 
ένιωθε να εξωτερικεύεται στην 
αύρα και το βλέμμα του και να 
μας κατακλύζει. Υπήρξε ένας σι-
ωπηλός και οδυνηρός αποχαιρε-
τισμός, καθώς ενδόμυχα γνωρί-
ζαμε ότι ο στρατιωτικός Τάσος 
Μάρκου που είχε γαλουχηθεί 
με τα ελληνικά ιδεώδη δεν θα 
εγκατέλειπε ποτέ τις δικές του 
Θερμοπύλες». Oταν άκουσε για 
πρώτη φορά τη λέξη, απόρησε: 
«Μαμά, τι είναι “αγνοούμενος”; 
Ζωντανός ή νεκρός;». 

Ρωτάμε την κ. Μάρκου αν 
αισθάνθηκε θυμό για την επι-
λογή του πατέρα της να μείνει 
στην πρώτη γραμμή. «Η αρχική 
απόγνωση και η οδύνη δίνουν 
χώρο στην άρνηση, στο εσωτε-
ρικό μούδιασμα αλλά και στον 
θυμό, ο οποίος καταλαγιάζει με 
την πάροδο του χρόνου», μας 
απαντάει και συνεχίζει αφοπλι-
στικά: «Ως παιδί αναρωτήθη-
κα πολλές φορές αν ο πατέρας 
μας μάς αγαπούσε αρκετά όταν 
επέλεξε να μην οπισθοχωρήσει. 

Αναλύοντάς τον σε βάθος, ως 
στρατιωτικό και ως άνθρωπο, 
κατάφερα να τον κατανοήσω: 
Μία ήταν η επιλογή: “́ Η ταν ή 
επί τας”. Επέλεξε τον δρόμο της 
αξιοπρέπειας και της ασυμβίβα-
στης πίστης στον όρκο του Ελ-
ληνα αξιωματικού».

Το στίγμα της απουσίας

Η 23η Ιουλίου 1974 ήταν η 
τελευταία ημέρα που η Μαρία 
Καλμπουρτζή είδε τον πατέρα 
της. Ηταν ο εξ Ελλάδος αντισυ-
νταγματάρχης Στυλιανός Καλ-
μπουρτζής, διοικητής της 181ης 
Μοίρας Πεδινού Πυροβολικού 
της Εθνικής Φρουράς με έδρα το 
Τρίκωμο, ο οποίος μαζί με τους 
άνδρες του πολεμούσαν επί τρία 
εικοσιτετράωρα τους Τούρκους 
εισβολείς. Λίγες ώρες μετά, εν 
μέσω της εκεχειρίας, τμήματα 
της μονάδας περικυκλώθηκαν. 
Μαζί με τον Καλμπουρτζή σκο-
τώθηκαν 37 άνδρες της Μοίρας. 
Για περισσότερα από 40 χρόνια 
η κ. Καλμπουρτζή αγνοούσε την 
τύχη του πατέρα της. Σήμερα 
είναι πρόεδρος της Πανελλήνι-
ας Επιτροπής Γονέων και Συγ-
γενών Αδήλωτων Αιχμαλώτων 
και Αγνοουμένων Κυπριακής 
Τραγωδίας και αγωνίζεται για 
την εύρεση των εναπομεινά-
ντων θυμάτων. 

«Η ζωή κυλάει με διαφορετι-
κούς ρυθμούς. Η καθημερινότη-
τα, αλλά ιδιαίτερα οι επέτειοι και 
οι γιορτές, στιγματίζονται από 
την απουσία. Η αναμονή είναι 
αναπόφευκτη, όπως η αγωνία, 
ο πόνος, τα ερωτηματικά και οι 
εντάσεις. Η στέρηση του δικαι-
ώματος της απώλειας, το να βι-
ώσει το πένθος, να κλάψει για 
τον δικό του άνθρωπο δείχνουν 
τόσο μακρινά», μας λέει. 

Ο θυμός επισκίαζε και τα δικά 
της συναισθήματα. «Κυριαρχού-
σε η μορφή του πατέρα που χά-

θηκε, η απουσία όταν τον είχα 
ανάγκη, η επιλογή του καθήκο-
ντος. Σκεφτόμουν τον δικό του 
θυμό για το πραξικόπημα, αλλά 
και τη βεβαιότητά του για την 
εισβολή. Ο θυμός σταδιακά με-
ταλλάχθηκε σε απογοήτευση για 
το κράτος που άφησε να συμβεί 
αυτή η προδοσία». Σήμερα ο θυ-
μός της μεταφράζεται σε επιμο-
νή για την αποκατάσταση της 
αλήθειας. Οσο, δε, για την κλη-
ρονομιά του πατέρα της; «Εί-
χε μια συγκινητική ανθρωπιά, 
έντονο και ανιδιοτελή πατριω-
τισμό, χωρίς πολιτικά πρόση-
μα, αξιοπρέπεια, ευγένεια, ηθι-
κή. Νιώθω περήφανη για την 
προσφορά και κυρίως για την 
αφοσίωσή του σε ό,τι πίστευε. 
Μου έμαθε να κρατώ ψηλά την 
πίστη, την αξιοπρέπεια σε δί-
καιους αγώνες».

Ζώντας με το παρελθόν

Οπως χιλιάδες άλλοι, θύματα 
της εισβολής, έτσι και η κ. Μά-
ντολες, εκπαιδευτικός σήμερα, 
έχει στιγματιστεί από το παρελ-
θόν, αλλά και την εμπειρία της 
προσφυγιάς. «Μεγαλώνεις μα-
κριά από τις ρίζες σου», λέει και 
προσθέτει: «Για να μπορέσεις να 
κάνεις όνειρα πρέπει να νιώσεις 
ασφάλεια. Στην Κύπρο επικρατεί 
μια ψευδής αίσθηση ασφάλει-
ας. Στα Kατεχόμενα, υπάρχουν 
40.000 στρατιώτες που απλώς 
περιμένουν μια εντολή από την 
Τουρκία. Μόνο το δέσιμο με τον 
τόπο και την οικογένεια με κρα-
τάει εδώ». Αυτό πάντως που δεν 
πρόκειται ποτέ της να ξεχάσει 
είναι η καταχώριση στην παιδι-
κή της ταυτότητα: «Επάγγελμα 
πατρός: Αγνοούμενος». 

Για την κ. Μάρκου, η αποστα-
σιοποίηση από το δράμα της 
Κύπρου κατά τη διάρκεια των 
σπουδών και της σταδιοδρομί-
ας της στον χώρο της τέχνης 
λειτούργησε εν μέρει θεραπευ-
τικά: «Συνειδητοποίησα τη μα-
ταιότητα της αναμονής. Για την 
ολιγόχρονη ζωή μου με τον Τά-
σο Μάρκου αισθάνομαι μόνο ευ-
γνωμοσύνη. Αλλά και περηφά-
νια για την παρακαταθήκη του». 
Θεραπευτική, αλλά και χρέος 
προς τις επόμενες γενιές είναι 
και η ενδελεχής έρευνά της για 
την εισβολή. Ενα νέο στοιχείο; 
«Η απόβαση στο Πέντε Μίλι θα 
μπορούσε να αναχαιτιστεί, αν 
μεταξύ άλλων ο υπολοχαγός Μη-
χανικού (Π.Π.) ολοκλήρωνε τη 
ναρκοθέτηση της ακτής όπου 
πραγματοποιήθηκε η απόβαση. 
Ανεστάλη στις 23.45 το βράδυ 
της 19ης Ιουλίου κατόπιν εντο-
λής του ΓΕΕΦ». 

Η Μαρία Καλμπουρτζή ξε-
καθαρίζει ότι δεν πρόκειται να 
εγκαταλείψει το καθήκον της. 
Αυτό που την κινητοποιεί; «Το 
δικαίωμα συνολικά 780 οικογε-
νειών στην αλήθεια. Η προσπά-
θεια είναι να μην ξεχαστούν αυ-
τοί οι άνθρωποι. Να μηδενιστεί 
η λίστα της ντροπής». Η πραγ-
ματικότητα, όμως, είναι ότι μετά 
το 2017 η Τουρκία και οι Αρχές 
του ψευδοκράτους βάζουν όλο 
και περισσότερα εμπόδια στο 
έργο της ∆ιερευνητικής Επιτρο-
πής Αγνοουμένων. «Η έλλειψη 
προόδου οφείλεται στην άρνηση 
της τουρκικής πλευράς να δώσει 
πληροφορίες από τα αρχεία του 
στρατού εισβολής. Το 70% των 
κατεχομένων εδαφών είναι πλέ-
ον χαρακτηρισμένες στρατιωτι-
κές  ζώνες, ενώ πραγματοποιού-
νται στοχευμένες μετατοπίσεις 
λειψάνων από τους αρχικούς 
χώρους ταφής. Ο χρόνος είναι 
εχθρός, διότι τα άτομα που γνω-
ρίζουν, φεύγουν από τη ζωή. Η 
Τουρκία εκμεταλλεύεται απάν-
θρωπα τον χρόνο», επισημαί-
νει η κ. Καλμπουρτζή. Μαζί με 
τον χρόνο θάβει τις ευθύνες της. 

Αν η Ειρήνη Μάντολες νιώθει 
θυμό για κάτι αυτός είναι ο τρό-
πος με τον οποίο διαχειρίζεται 
η διεθνής κοινότητα την Τουρ-
κία. «Στην Κύπρο συνηθίζουμε 
να λέμε “το λαμπρό τζει που πέ-
φτει κρούζει”: η φωτιά εκεί που 
πέφτει καίει. Οι άνθρωποι αυ-
τοί έχασαν τη ζωή τους για να 
προστατέψουν τις οικογένειες, 
τον τόπο τους, να διατηρήσουν 
τον ελληνισμό σε τούτο το άκρο 
της Μεσογείου. ∆εν μπορώ να 
σκεφτώ μια λύση στην οποία 
τα τετελεσμένα της εισβολής 
να νομιμοποιούνται. Θα ήταν 
ασέβεια και ύβρις προς τους νε-
κρούς μας».

Του ΠΙΕΡΡΟΥ Ι. ΤΖΑΝΕΤΑΚΟΥ 

«Εξω, οι Τούρκοι 
σκόρπιζαν τον πόνο 
και την καταστροφή. 

Με κρατούσε 
στην αγκαλιά του και 

μου διάβαζε ένα βιβλίο, 
λες και ήξερε ότι δεν θα 
μπορούσε να το κάνει 

ποτέ ξανά», λέει 
για τον πατέρα της 

η Ειρήνη Μάντολες.

«Μεγαλώσαμε 
με μια φωτογραφία 

στο χέρι»
Δεν βίωσαν την οδύνη της οριστικής απώλειας, αλλά έζησαν 
το μαρτύριο μιας ατελείωτης αναμονής. Κόρες αγνοουμένων 

της τουρκικής εισβολής μιλούν στην «Κ»
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Η Μαρία Καλμπουρτζή δίπλα στο πορτρέτο του πατέρα της, αντισυνταγματάρχη Στυλιανού Καλμπουρ-
τζή. «Νιώθω περήφανη για την προσφορά και κυρίως για την αφοσίωσή του σε ό,τι πίστευε. Μου έμαθε 
να κρατώ ψηλά την πίστη, την αξιοπρέπεια σε δίκαιους αγώνες». Κάτω, ποίημα στην πίσω όψη του κά-
δρου, αφιερωμένο σε όσους έπεσαν στον Πενταδάκτυλο, το «Βουνό της σιωπής».

Η Χαρίτα Μάντολες (αριστερά), 
γυναίκα-σύμβολο της Κύπρου, 
με τη μητέρα του συζύγου της, 
ο οποίος εκτελέστηκε από τους 
Τούρκους στο χωριό Ελιά και μέ-
χρι το 2008 περιλαμβανόταν στη 
λίστα των αγνοουμένων. 

H Αντρη Μάρκου - Χριστο-
δουλίδου στην αγκαλιά του πα-
τέρα της Τάσου Μάρκου. «Ανα-
ρωτήθηκα πολλές φορές αν ο 
πατέρας μας μάς αγαπούσε αρ-
κετά όταν επέλεξε να μην οπι-
σθοχωρήσει. Αναλύοντάς τον σε 
βάθος κατάφερα να τον κατανοή-
σω. Μία ήταν η επιλογή: “́ Η ταν ή 
επί τας”».

Η Ειρήνη Μάντολες σε πα-
λαιότερη συγκέντρωση για τους 
αγνοουμένους του «Αττίλα». «Για 
εμένα ο πατέρας μου αλλά και 
ο κάθε αγνοούμενος και νεκρός 
του 1974 είναι σημείο αναφοράς 
για αγώνα μέχρι την απελευθέ-
ρωση και την κάθαρση», λέει 
στην «Κ».
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Περιμένουν. Σκορπισμένοι ο καθέ-
νας στον δικό του κόσμο, που δη-
μιούργησε εντός του σπιτιού, ανα-
μένουν να έρθει το φαγητό. 

Το μικρό παιδάκι κλαίει και οδύ-
ρεται, προφανώς γιατί δεν έχει άλλο
τρόπο, να εκφράσει την επιθυμία
του να φάει. Κουρασμένο ως είναι,
οκτώ με εννέα ώρες στον παιδικό
σταθμό, δεν κατάφερε ακόμη να
βάλει σε τάξη τα συναισθήματά
του, πόσο μάλλον να τα εκφράσει.
Νιώθει την πείνα, ως απειλή. 

Η μεγαλύτερη αδελφή, έχοντας
τ’ ακουστικά στ’ αφτί και το πρό-

σωπο μπροστά στην οθόνη του
κινητού, είναι πλήρως αποκομμένη
από το περιβάλλον. Δεν ακούει το
αδελφάκι της που κλαίει, ούτε και
γνωρίζει τι κάνουν οι υπόλοιποι
στο σπίτι. Είναι επικεντρωμένη
στο βίντεο που ετοιμάζουν με τις
φίλες της για ν’ ανεβάσουν στο Τικ
Τοκ. Πεινάει, μα δεν νοιάζεται.

Αντιθέτως, ο μεγαλύτερος των
αδελφών, κλεισμένος στο υπνο-
δωμάτιό του, κτυπιέται και σπα-
ράζει που αργεί το φαγητό. Τα βάζει
με τη μάνα του, βρίζει τον παπά
του, απειλεί την αδελφή του... την

ίδια ώρα που ανταλλάζει φωτογρα-
φίες στον υπολογιστή, απ’ αυτές
που τράβηξε ο κολλητός, και απει-
κονίζουν τις ζημιές που προκάλε-
σαν, αμέσως μετά το ματς, σπά-
ζοντας ό,τι υπήρχε στο διάβα τους.
Πεινάει, μα δεν μπορεί να το δια-
χειριστεί. 

Στο μπαλκόνι έξω, ο πατέρας
καπνίζει μανιωδώς, έχοντας δίπλα
του ένα ποτήρι ουίσκι. Ένας κόμπος
δημιουργείται στο στομάχι του,
ένα τρεμούλιασμα τον κυριεύει,
διαβάζοντας την επιδότηση που
έλαβε σήμερα και αφορά τις καθυ-

στερημένες δόσεις του στεγαστικού
δανείου. Χάνει τη γη κάτω από τα
πόδια του. Νιώθει αδύναμος... Πει-
νάει, μα δεν έχει φάει για ώρες.

Μέσα στο σαλόνι, μια φιγούρα
πελαγωμένη, προσπαθεί ν’ αντι-
μετωπίσει το κενό. Δειλιάζει να
τεθεί ενώπιον των συναισθημάτων
της. Γι’ αυτό τρέχει, ασυναίσθητα,
κάνοντας δουλειές. Εξουθενωμένη,
μ’ ασταμάτητα κινείται. Η μάνα,
φοβάται να σταματήσει. Δεν πει-
νάει. 

«Γιατί αργεί ο ντελιβεράς;» σκέ-
φτεται και ξανά βουτάει στο κενό.  

Του ΠΑΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ 

Ενας από τους λίγους ανθρώπους
που έχουν την τεχνογνωσία και κα-
τέχουν επαρκώς τα θέματα βίας
στον χώρο του ποδοσφαίρου και
πώς αυτά μπορούν να λυθούν, είναι
ο δρ Γιώργος Γιαπανάς, κάτοχος δι-
δακτορικού διπλώματος στη Διοί-
κηση Αθλητισμού, μεταπτυχιακού
τίτλου στη Διοίκηση και πτυχίου
Λογιστικής. Κατέχει επίσης πιστο-
ποιητικά στη Διοίκηση Ποδοσφαί-
ρου και στη Διαχείριση Ασφαλείας.
Είναι εγκεκριμένος υπεύθυνος
ασφάλειας και πιστοποιημένος εκ-
παιδευτής επιτηρητών από την UE-
FA. Με αφορμή τα τελευταία περι-
στατικά στον χώρο του ποδοσφαί-
ρου, η «Κ» ζήτησε από τον δρα Για-
πανά να δώσει «τα φώτα» του ως
προς τις λύσεις για να μειώσουμε
ή να απεγκλωβιστούμε από την
αθλητική βία στην Κύπρο.  

«Τα τελευταία 15 χρόνια έγιναν
σημαντικές προσπάθειες με τη βοή-
θεια του Συμβουλίου της Ευρώπης
και της UEFA για τη μείωση της
βίας», σημείωσε και πρόσθεσε: «Υλο-
ποιήθηκαν εισηγήσεις, εφαρμό-
στηκαν καλές πρακτικές, υιοθετών-
τας μια ισορροπημένη προσέγγιση
ασφάλειας, προστασίας και εξυπη-
ρέτησης σε αθλητικές εκδηλώσεις.
Το Εθνικό Οριζόντιο Σχέδιο Δράσης
του υπουργείου Δικαιοσύνης για
την πρόληψη της βίας στους αθλη-
τικούς χώρους αποτελεί το τελευταίο
σημαντικό βήμα. Οι εισηγήσεις μου
λαμβάνουν υπόψη του πυλώνες
δράσης του Υπουργείου, καθώς και
τις κατά καιρούς εισηγήσεις του
Συμβουλίου της Ευρώπης για την
ενοποιημένη προσέγγιση σε αθλη-
τικές εκδηλώσεις.

1 Εθνικός Συντονιστικός Φορέας:
Προτείνεται η δημιουργία Εθνι-

κού Συντονιστικού Φορέα για την
ανάπτυξη κοινής στρατηγικής με
όλους τους εμπλεκόμενους φορείς
για την προστασία και ασφάλεια
σε αθλητικές εκδηλώσεις (αποτελεί
και εισήγηση της συμβουλευτικής
ομάδας του Συμβουλίου της Ευρώ-
πης από το 2013). Θα περιλαμβάνει
διατάξεις για τις αρμοδιότητες κάθε
φορέα σύμφωνα με τη νομοθεσία
και θα συντονίζει σε τοπικό επίπεδο
τη διαχείριση ασφάλειας αθλητικών
εκδηλώσεων. 

2 Αυστηρή εφαρμογή της Νομο-
θεσίας: Ο υφιστάμενος νόμος

είναι περιεκτικός, καθορίζει με σα-
φήνεια και διαχωρίζει τα καθήκοντα
και τις αρμοδιότητες όλων όσοι εμ-
πλέκονται στη διαχείριση ασφά-
λειας. Είναι ένας σύγχρονος νόμος,
και συνάδει πλήρως με τις Συμβάσεις
του Συμβουλίου της Ευρώπης. Όλοι
οι εμπλεκόμενοι φορείς θα πρέπει
να τον εφαρμόσουν στην ολότητά
του και όχι αποσπασματικά. Εκεί
και όπου χρειάζονται σημαντικές
ενέργειες από συγκεκριμένους φο-
ρείς για εναρμονισμό, να γίνει αυ-
στηρή αξιολόγηση και να δοθεί με-
ταβατική περίοδος. Χρειάζεται όμως
πολιτική απόφαση.

3 Eλεγχος και αυστηρά κριτήρια
από την ΑΑΣ: Η Αρχή Αδειοδό-

τησης Σταδίων (ΑΑΣ) πρέπει να θε-
σπίσει αυστηρά κριτήρια και πρό-
τυπα για την ασφαλή λειτουργία
των αθλητικών εγκαταστάσεων.
Αυτά πρέπει να περιλαμβάνουν την

ποιότητα της υποδομής, συμμόρ-
φωση με τους κανονισμούς ασφά-
λειας και προστασία του κοινού και
των αθλητών. Θα πρέπει η ΑΑΣ να
καθορίσει την ωφέλιμη χωρητικό-
τητα όλων των αθλητικών χώρων,
και με βάση αυτήν, να ετοιμαστούν
σχέδια εκκένωσης και διαδικασίες
διαχείρισης πλήθους. 

4 Αναβαθμίσεις στις αθλητικές εγ-
καταστάσεις: Προτείνεται η Αρ-

χή Αδειοδότησης Σταδίων σε συ-
νεργασία με τον ΚΟΑ και τους ιδιο-
κτήτες αθλητικών χώρων, να κα-
ταγράψουν τις ανάγκες της κάθε
εγκατάστασης, και να εκπονηθεί
στρατηγικός προγραμματισμός για
υλοποίηση της επένδυσης. Οι ανα-
βαθμίσεις πρέπει να περιλαμβάνουν
τόσο δομικές εργασίες όσο και τε-
χνολογικές αναβαθμίσεις, ώστε να
μπορούν να βελτιώσουν την εμπει-
ρία των φιλάθλων και να εξασφα-
λίσουν ότι οι αθλητικές εκδηλώσεις
λαμβάνουν χώρα με ασφάλεια και
αποτελεσματικότητα. Σύμφωνα με
τις οδηγίες του ΠτΔ, από το 2019
θα έπρεπε να είχε ήδη γίνει η κα-
ταγραφή των έργων που απαιτούν-
ται, να έχουν προγραμματιστεί μέσα
στην τριετία και να έχουν επίσης
εξασφαλιστεί τα κονδύλια μέσω
των προϋπολογισμών του ΚΟΑ για
τις τρεις επόμενες χρονιές. Αυτό
δεν έχει αρχίσει. 

5 Εκπαίδευση επιτηρητών / Ανα-
βάθμιση του θεσμού: Η εκπαί-

δευση των επιτηρητών και η ανα-
βάθμιση του θεσμού από την Επι-
τροπή Επιτηρητών είναι κρίσιμες
για την αποτελεσματική λειτουργία
του συστήματος διαχείρισης ασφά-
λειας. Η εκπαίδευση θα πρέπει να

περιλαμβάνει κατανόηση του νο-
μικού πλαισίου, διαχείριση ρίσκου
και αντίδραση σε κρίσιμες κατα-
στάσεις, και πρακτικές ασκήσεις
οι οποίες ενισχύουν την ικανότητά
των επιτηρητών να λαμβάνουν
αποφάσεις υπό πίεση. Η αναβάθ-
μιση του θεσμού απαιτεί συνεχή
αξιολόγηση και προσαρμογή, δια-
σφαλίζοντας υψηλά πρότυπα επαγ-
γελματισμού και διαφάνειας. Επι-
πλέον, η Επιτροπή Επιτηρητών
πρέπει να διασφαλίσει θεσμικά, τη
νομική ή φυσική οντότητα των επι-
τηρητών και να επιλύσει χρόνια
προβλήματα, όπως η μισθοδοσία
και η ασφάλιση. 

6 Εκπαίδευση υπεύθυνων ασφά-
λειας: Η εκπαίδευση των υπεύ-

θυνων ασφάλειας σταδίων αποτελεί
κρίσιμο στοιχείο για τη διασφάλιση
της ασφάλειας σε αθλητικές εκδη-
λώσεις. Έχουν την ευθύνη να δια-
χειρίζονται τις πιθανές απειλές και
καταστάσεις κινδύνου που μπορεί

να προκύψουν κατά τη διάρκεια
ενός αγώνα. Από τον σχεδιασμό
μέχρι την υλοποίηση και την αξιο-
λόγηση των μέτρων ασφάλειας, η
κατάρτιση των υπεύθυνων ασφά-
λειας διαδραματίζει σημαντικό
ρόλο στην επιτυχή διεξαγωγή των
αθλητικών εκδηλώσεων. Προτεί-
νεται όπως έχουν ακαδημαϊκή κα-
τάρτιση σε θέματα διαχείρισης
ασφάλειας. Υπάρχουν ειδικές πι-
στοποιήσεις σε διάφορα επίπεδα,
τις οποίες μπορούμε να υιοθετή-
σουμε και να προσαρμόσουμε στα
δικά μας δεδομένα. 

7 Εκπαιδευτικά προγράμματα σε
σχολεία: Τα εκπαιδευτικά προ-

γράμματα στα σχολεία χρησιμεύουν
ως βασική πλατφόρμα για την αν-
τιμετώπιση της αθλητικής βίας και
την προώθηση μιας κουλτούρας
αθλητικού πνεύματος του ευ αγω-
νίζεσθαι και του σεβασμού προς
τους αντιπάλους. Εξοπλίζοντας τους
μαθητές με τις απαραίτητες γνώσεις,

δεξιότητες και συμπεριφορές, εν-
θαρρύνουμε ένα θετικό περιβάλλον
όπου κυριαρχεί ο αμοιβαίος σεβα-
σμός, η ακεραιότητα και η ενσυ-
ναίσθηση. Εναλλάσσοντας αυτές
τις αξίες από νεαρή ηλικία, οι μα-
θητές αναπτύσσουν μια βαθύτερη
κατανόηση των ηθικών διαστάσεων
του αθλητισμού και μαθαίνουν να
δίνουν προτεραιότητα στην ακε-
ραιότητα έναντι της νίκης με οποι-
οδήποτε κόστος. Προτείνεται  όπως
το Υπουργείο Παιδείας, Αθλητισμού
και Νεολαίας, επιλέξει ακαδημαϊκούς
και τεχνοκράτες με γνώση στη Δι-
οίκηση Αθλητισμού, ούτως ώστε
να αναπτύξουν το εκπαιδευτικό
υλικό και ακολούθως να το προ-
σφέρουν στους μαθητές όλων των
βαθμίδων εκπαίδευσης. 

8 Λειτουργία συνδέσμων φιλά-
θλων: Οι σύνδεσμοι φιλάθλων

θα πρέπει να αποκτήσουν νομική
οντότητα ούτως ώστε να είναι εφι-
κτός ο έλεγχος και η λογοδοσία. Η
νομική ρύθμιση πρέπει να γίνει με
τρόπο ώστε τα σωματεία να είναι
συνυπεύθυνα για τους συνδέσμους
φιλάθλων τους. Ο κάθε σύνδεσμος
φιλάθλων θα μπορούσε να ορίσει
ένα άτομο το οποίο να συνεργάζεται
θεσμικά με τον υπεύθυνο ασφά-
λειας του σωματείου, και συνδυα-
στικά με τον υπεύθυνο ασφάλειας
του αγώνα, για ανταλλαγή πληρο-
φοριών. Για την αποτελεσματική
επικοινωνία μεταξύ σωματείων,
αστυνομίας και φιλάθλων, είναι
σημαντική η εφαρμογή της Σύστα-
σης του Συμβουλίου της Ευρώπης
για διάλογο και αλληλεπίδραση. Η
προώθηση του διαλόγου μπορεί
να μειώσει τις εντάσεις και να ενι-
σχύσει τον σεβασμό και το αθλητικό

πνεύμα. Ο θεσμός του Supporter
Liaison Officer (SLO) προτείνεται
ως βέλτιστη πρακτική από την UE-
FA και λειτουργεί ως γέφυρα μεταξύ
σωματείων και φιλάθλων, εξασφα-
λίζοντας αμφίδρομη ροή πληρο-
φοριών. Οι SLO πρέπει να κατανο-
ούν την οπαδική κουλτούρα και
να διατηρούν εμπιστοσύνη με όλους
τους εμπλεκόμενους φορείς.

9 Αναβάθμιση θεσμού κάρτας φι-
λάθλου:Η κάρτα φιλάθλου, στο-

χεύει στην κατάργηση της ανωνυ-
μίας στα γήπεδα, ωστόσο, η επιτυ-
χής εφαρμογή της απαιτεί καλή ορ-
γάνωση και συνεργασία μεταξύ
αθλητικών αρχών, σωματείων και
φιλάθλων. Σήμερα, η διαδικασία
έκδοσης και ελέγχου παρουσιάζει
αρκετά προβλήματα, ειδικά κατά
την αγορά εισιτηρίου και την είσοδο
στους αθλητικούς χώρους. Προτεί-
νεται η αναβάθμιση της διαδικασίας
έκδοσης της κάρτας, με τη χρήση
τεχνολογίας και βιομετρικής φω-
τογραφίας, για αξιόπιστη ταυτο-
ποίηση και έλεγχο στις εισόδους.
Προτείνεται επίσης η υποχρεωτική
έκδοση κάρτας για όλους, ανεξαρ-
τήτως ηλικίας, αντί για την ηλικία
των 14 ετών και άνω που ισχύει σή-
μερα. Αυτές οι αλλαγές θα μειώσουν
τα προβλήματα κατά την αγορά ει-
σιτηρίων και τον έλεγχο. 

10 Θεσμικός ρόλος ΚΟΑ και Ομο-
σπονδιών: Ο ΚΟΑ και οι Ομο-

σπονδίες έχουν σημαντικό ρόλο
στην παροχή ασφάλειας, κυρίως
μέσα από τη θέσπιση κανονισμών
που καλύπτουν τομείς όπως οι συν-
θήκες λειτουργίας των αθλητικών
εγκαταστάσεων, οι προϋποθέσεις
ασφάλειας και οι διαδικασίες δια-
χείρισης αγώνων. Επιπλέον, οφεί-
λουν να συνεργάζονται με τις αρχές
και την αστυνομία για να αναπτύ-
ξουν σχέδια ασφάλειας και να δια-
χειριστούν έκτακτες καταστάσεις.
Προτείνεται όπως οι Ομοσπονδίες
εφαρμόσουν διαδικασίες διαχείρι-
σης αγώνων με βάση τα ευρωπαϊκά
πρότυπα και τις καλές πρακτικές,
προσθέτοντας στις προκηρύξεις
τους, πρόνοιες που θα αναβαθμί-
σουν το προϊόν και θα εξασφαλίσουν
τις κατάλληλες συνθήκες  στους
αθλητικούς χώρους. Επίσης, η συμ-
περίληψη αποτρεπτικών ποινών
σε περίπτωση βίαιων επεισοδίων
θα υποχρεώσει τα σωματεία να λά-
βουν πιο αυστηρά μέτρα στη δια-
χείριση της ασφάλειας. 

11 Γρήγορη εκδίκαση περιστατι-
κών βίας: Η γρήγορη εκδίκαση

των περιστατικών βίας είναι ζωτικής
σημασίας για τη διασφάλιση της
δικαιοσύνης και της αποτροπής
της επανάληψης των επεισοδίων.
Με την υφιστάμενη κατάσταση,
αρκετά περιστατικά αργούν να πά-
ρουν τον δρόμο της δικαιοσύνης,
ενώ κάποια λόγω της μακροχρόνιας
διαδικασίας δεν έχουν το ανάλογο
αποτέλεσμα και αντίκτυπο. Με τη
βοήθεια της Νομικής Υπηρεσίας,
προτείνεται μια ολιστική προσέγ-
γιση για την ταχεία εκδίκαση υπο-
θέσεων αθλητικής βίας. Ίσως να
εξεταστεί η δημιουργία ειδικών δι-
καστηρίων ή ομάδων που ειδικεύον-
ται σε αυτές τις υποθέσεις, ούτως
ώστε να δίδεται προτεραιότητα με
συγκεκριμένες διαδικασίες και πό-
ρους για ταχύτερη επίλυση των
υποθέσεων».

ΑΠΟΨH
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Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

«Γιατί αργεί ο ντελιβεράς;» 

Συνυπεύθυνες οι ομάδες για τους Συ.Φι. 
Ο δρ Γιώργος Γιαπανάς συστήνει 10+1 εισηγήσεις για την αντιμετώπιση της αθλητικής βίας στην Κύπρο 

<<<<<<<

Εξοπλίζοντας 
τους μαθητές με 
τις απαραίτητες

γνώσεις, δεξιότητες 
και συμπεριφορές,
ενθαρρύνουμε ένα
θετικό περιβάλλον 

όπου κυριαρχεί 
ο αμοιβαίος σεβασμός, 

η ακεραιότητα και 
η ενσυναίσθηση.

Ο δρ Γιώργος Γιαπανάς
είναι εγκεκριμένος υπεύ-
θυνος ασφάλειας και πιστο-
ποιημένος εκπαιδευτής
επιτηρητών από την UEFA.

Oλοι οι εμπλεκόμενοι φορείς θα πρέπει να εφαρμόσουν τον υφιστάμενο νόμο στην ολότητά του και όχι αποσπασματικά.

<<<<<<<

Σκορπισμένοι 
ο καθένας στον δικό 

του κόσμο, που 
δημιούργησε εντός 

του σπιτιού, 
αναμένουν να έρθει 

το φαγητό. 
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ΣΤΗΡΙΞΗ ΤΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ 

Δημοσιονομικό πακέτο 
1,4 τρισ. δολ. στην Κίνα
H Kίνα εξετάζει το ενδεχόμενο έγκρι-
σης πρόσθετου δανεισμού άνω του 1,4
τρισ. δολ. μέσα στα επόμενα χρόνια για
να στηρίξει την παραπαίουσα οικονομία
της. Το υπό εξέταση δημοσιονομικό πα-
κέτο αναμένεται να ενισχυθεί περισσό-
τερο εάν ο Ντόναλντ Τραμπ κερδίσει τις
εκλογές στις ΗΠΑ. Σελ. 11

ΓΙΑΤΙ ΠΡΟΤΙΜΟΥΝ ΤΗΝ ΕΛΛΑΔΑ

Αυθεντικές εμπειρίες
αναζητούν οι τουρίστες
Οι τουρίστες που επισκέπτονται την Ελ-
λάδα και τους ανταγωνιστικούς της προ-
ορισμούς είναι όλο και πιο απαιτητικοί
και αναμένουν ταξιδιωτικές εμπειρίες
υψηλής ποιότητας, αναζητώντας την αυ-
θεντικότητα. Η Ελλάδα κατατάσσεται
τρίτη στην ικανοποίηση επισκεπτών, ξε-
περνώντας την Ισπανία. Σελ. 7

ΑΥΞΗΣΗ ΤΙΜΩΝ ΑΚΙΝΗΤΩΝ

Η Generation Rent
μεγαλώνει στην Ελλάδα
H αλματώδης άνοδος των τιμών των
ακινήτων τα τελευταία χρόνια αποκλείει
όλο και περισσότερους Ελληνες από την
αγορά σπιτιού, καθιστώντας την ενοικία-
ση ακριβό μονόδρομο. Αναλυτές εκτι-
μούν ότι η Generation Rent, η γενιά δη-
λαδή των ενοικιαστών, θα κυριαρχήσει
τα επόμενα χρόνια. Σελ. 12

Κύπρος 2,97% +0,12%

Γερμανία 2,39% +0,13%

Γαλλία 3,14% +0,10%

Ιταλία 3,65% +0,18%

Ισπανία 3,09% +0,13%

Ιρλανδία 2,71% +0,8%

Ελλάδα 3,29% +0,17%

Ην. Βασίλειο 4,44% +0,20%

Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Προοπτικές
Αξιολόγησης πρόθεσμο (outlook)

Χρέος

DBRS ΒBB (High) Σταθερή
Fitch BΒΒ+ Θετική
Moody’s Baa2 Σταθερή
S&P BBΒ+ Θετική
Scope Ratings BBΒ+ Σταθερή

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

Θέση μάχης για την επόμενη φάση του εμπορικού πολέμου παίρνει η Ε.Ε., που επέβαλε πρόσθετους δασμούς στις εισαγωγές ηλεκτροκίνητων
οχημάτων από την Κίνα, ενώ παράλληλα ετοιμάζεται πυρετωδώς για νέες εντάσεις με τις ΗΠΑ. Προεξοφλεί πως όποιος κι αν αναδειχθεί νικητής
των αμερικανικών προεδρικών εκλογών η Ουάσιγκτον θα εφαρμόσει και πάλι την πολιτική «πρώτα η Αμερική», προκαλώντας εντάσεις στις
σχέσεις της υπερδύναμης με τους εμπορικούς της εταίρους. Σελ. 9

Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Του ΦΕΛΙΞ ΣΜΙΝΤ*

Η οικονομία των ΗΠΑ συνεχίζει
να αψηφά τη βαρύτητα. Το τρίτο
τρίμηνο του 2024 το πραγματικό
ΑΕΠ της χώρας αυξήθηκε ετη-
σίως κατά 2,8%, πλησίον του
στέρεου ρυθμού 3,0% του δευ-
τέρου τριμήνου. 

Το Bloomberg είχε προβλέψει
υψηλότερη ελαφρώς ανάπτυξη
στο 2,9%, ενώ εμείς στο 2,4%. Η
επιβράδυνση της οικονομίας,
που κρίνεται ως μέτρια, σε συν-
δυασμό με τη χαλάρωση των πλη-
θωριστικών πιέσεων δίνει το πε-
ριθώριο στη Fed να προχωρήσει
προσεκτικά στις επόμενες κινή-
σεις της που αφορούν την περι-
κοπή επιτοκίων. 

Αν και αναμένουμε ακόμη δύο
μειώσεις στο κόστος δανεισμού

κατά 25 μονάδες βάσης εκάστη
μέχρι το τέλος του 2024, καθώς
και δύο ακόμη το 2025, ώστε να
διαμορφωθεί το επιτόκιο στο
3,75%-4% μέχρι τα μέσα του 2025,
οι πιθανότητες να προχωρήσει
πιο αργά η Fed αυξάνονται. 

Oι δε καταναλωτικές δαπάνες
αυξήθηκαν κατά 3,7% σε ετήσια
βάση το τρίτο τρίμηνο, συμβάλ-
λοντας κατά 2,5 π.μ. στη συνολική
ανάπτυξη. 

Οι επενδύσεις εκτός κατοικιών
διευρύνονται με ετήσιο ρυθμό
3,3% σε τριμηνιαία βάση, κυρίως
λόγω της αύξησης κατά 11,1%
των επενδύσεων σε εξοπλισμό,
μια τυπικά ευμετάβλητη συνι-
στώσα. Αντιθέτως, οι επενδύσεις
σε κατοικίες μειώθηκαν 5,1% σε

ετήσια βάση το τρίτο τρίμηνο
έπειτα από πτώση 2,8% το δεύ-
τερο.

Η κρατική κατανάλωση πρό-
σθεσε 0,9 π.μ. στην ετήσια ανά-
πτυξη, βοηθούμενη από την ετή-
σια αύξηση κατά 5,2% στις αστα-
θείς αμυντικές δαπάνες. Η συζή-
τηση σχετικά με μια ήπια ή ανώ-

μαλη προσγείωση έχει εξελιχθεί
σε μια συζήτηση σχετικά με μια
ήπια ή ηπιότατη προσγείωση. Σε
αυτό συμβάλλει η επεκτατική δη-
μοσιονομική πολιτική σε συν-
δυασμό με τη συνεχιζόμενη δυ-
ναμική ιδιωτική κατανάλωση.
Ωστόσο, ενώ πολλοί σημαίνοντες
δείκτες εξακολουθούν να φαίνον-
ται ευνοϊκοί, ορισμένοι άλλοι δεί-
χνουν μια επιβράδυνση. Η προ-
ηγουμένως υπερθερμανθείσα
αγορά εργασίας τον τελευταίο
καιρό δείχνει να αποθερμαίνεται. 

Επιπλέον, ο δείκτης διευθυν-
τών προμηθειών της μεταποίησης
διατηρήθηκε σε επίπεδα κάτω
από τις 50 μονάδες τέταρτο μήνα
διαδοχικά τον Οκτώβριο, υποδη-
λώνοντας συρρίκνωση της δρα-

στηριότητας. H πτώση του πλη-
θωρισμού επιτρέπει στη Fed να
αναλάβει τον ρόλο του κυματο-
θραύστη. Αρα, εάν κάποια στιγμή
η οικονομία επιδεινωθεί αιφνίδια,
η τράπεζα θα μπορούσε να απαν-
τήσει με πιο επιθετικές μειώσεις
επιτοκίων. Οι οικονομικές εξελίξεις
στις ΗΠΑ το επόμενο έτος θα
εξαρτηθούν ως επί το πλείστον
από την έκβαση των προεδρικών
εκλογών, ενώ σημαντικές αλλαγές
στη δημοσιονομική πολιτική θα
είναι δυνατές μόνο εάν ένα από
τα δύο κόμματα εξασφαλίσει και
τον Λευκό Οίκο και τα δύο Σώματα
του Κογκρέσου.

* Ο κ. Φέλιξ Σμιντ είναι οικονομολόγος
της Berenberg Bank.

H ομαλή προσγείωση της αμερικανικής οικονομίας

Ο φόρος σε 
πολυεθνικές 
απειλεί
την Κύπρο
Εκκρεμεί από το 2023

Ενώπιον του ενδεχομένου επι-
βολής κυρώσεων από το Ευρω-
παϊκό Δικαστήριο βρίσκεται η
Κύπρος, λόγω της μη επιβολής
ελάχιστου πραγματικού φορο-
λογικού συντελεστή ύψους 15%,
επί των λογιστικών κερδών πο-
λυεθνικών επιχειρήσεων ή εγ-
χώριων ομίλων μεγάλης κλίμακας.
Στα συρτάρια της Βουλής η κοι-
νοτική οδηγία που έπρεπε να υιο-
θετήσουμε από το 2023. Σελ. 4

Μικρή αύξηση
των επιτοκίων 
για καταθέσεις
Ανέβηκαν στο 1,98%
Μετά την απόφαση της ΕΚΤ για
μείωση των επιτοκίων, τα επι-
τόκια καταθέσεων στην Κύπρο
«ξεκόλλησαν» από τα χαμηλά
επίπεδα. Το επιτόκιο για κατα-
θέσεις προθεσμίας έως ενός έτους
από νοικοκυριά σημείωσε αύξηση
στο 1,98% τον Σεπτέμβριο, σε
σύγκριση με 1,79% τον Αύγουστο
του 2024. Ταυτόχρονα, μειώθη-
καν τα δανειστικά. Σελ. 4

ΤΟ 2025

Ανάπτυξη
3% θα έχει
η παγκόσμια
οικονομία

Σελ. 10
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Η Ε.Ε. σε θέση μάχης για νέο πόλεμο με τις ΗΠΑ

Οι εξαγορές ιδιωτικών νοσηλευ-
τηρίων στην Κύπρο από επεν-
δυτικά ταμεία, φέρνουν ξανά
στην επιφάνεια το νομοσχέδιο
για έλεγχο ξένων επενδύσεων
(ΑΞΕ). Με το εν λόγω νομοσχέδιο
το κράτος θα μπορεί να παρεμ-
βαίνει όπου θεωρεί ότι μεγάλοι

οργανισμοί επί κυπριακού εδά-
φους πρέπει να προστατευθούν
και να μην «αποκυπροποιηθούν»
από ξένους επενδυτές. Ξένος
επενδυτής θεωρείται φυσικό
πρόσωπο ή επιχείρηση, ιδιωτική
ή δημόσια, από τρίτη χώρα, που
είναι εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Παρόμοιο νομοσχέδιο είχε συ-
ζητηθεί και το 2022, όταν η Lo-
neStar υπέβαλε τρεις προτάσεις
για εξαγορά της Τράπεζας Κύ-
πρου, οι οποίες απορρίφθηκαν.
Το νομοσχέδιο που συζητείται,
περιλαμβάνει τη σύσταση Επι-
τροπής από πολλά Υπουργεία

της Κύπρου, και δεν θα υπάρχει
«συγκέντρωση δύναμης» μόνο
στον υπουργό Οικονομικών. Το
νομοσχέδιο αναγνωρίζει ότι ορι-
σμένες ξένες επενδύσεις μπορεί
να έχουν επιπτώσεις σε υποδομές
ζωτικής σημασίας, καθώς και σε
τεχνολογίες ή ευαίσθητες πλη-

ροφορίες, και επιδιώκει την προ-
στασία των συμφερόντων της
ΕΕ σε αυτούς τους τομείς. Τα τε-
λευταία χρόνια γνωστά επενδυ-
τικά ταμεία, όπως το CVC Capital
και το ECM Partners έχουν κάνει
μεγάλες επενδύσεις σε νοσοκο-
μεία. Σελ. 3

Από «κόσκινο» οι μεγάλες εξαγορές
Επανέρχεται το νομοσχέδιο για έλεγχο των ξένων επενδύσεων για προστασία ευαίσθητων οργανισμών

<<<<<<

Αναμένουμε ακόμα
δύο μειώσεις στο κό-
στος δανεισμού κατά
25 μονάδες βάσης
εκάστη μέχρι το τέλος
του 2024.
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Των ΤΟΜΠΙΑΣ ΑΝΤΡΙΑΝ, ΣΕΧΕΡΓΙΑΡ ΜΑΛΙΚ και ΤΖΈΙΣΟΝ ΓΟΥ*

Οι βραχυπρόθεσμοι κίνδυνοι χρη-
ματοπιστωτικής σταθερότητας
παραμένουν συγκρατημένοι.
Ποιος είναι ο λόγος; Οι πιθανό-
τητες ήπιας προσγείωσης για
την παγκόσμια οικονομία έχουν
αυξηθεί σημαντικά. Κι ενώ ο
πληθωρισμός βαίνει μειούμενος,
οι μεγάλες κεντρικές τράπεζες
έχουν αρχίσει να περικόπτουν
τα επιτόκια. Αυτό ενισχύει τις
ήδη ανοδικές τιμές των περιου-
σιακών στοιχείων και περιορίζει
την αστάθεια των διεθνών κε-
φαλαιαγορών. Ταυτόχρονα, η
τελευταία μας Εκθεση Παγκό-
σμιας Χρηματοπιστωτικής Στα-
θερότητας καλεί τους αρμόδιους
αξιωματούχους για τη χάραξη

πολιτικής να παραμείνουν σε
επαγρύπνηση σχετικά με τις με-
σοπρόθεσμες προοπτικές. Θέ-
λουμε να επισημάνουμε δύο το-
μείς ανησυχίας. 

Πρώτον, οι διευκολυντικές
οικονομικές συνθήκες εξακο-
λούθησαν να αυξάνουν τα τρωτά
σημεία, όπως οι υψηλές αποτι-
μήσεις περιουσιακών στοιχείων
σε όλο τον κόσμο, τα υψηλά επί-
πεδα χρέους του δημόσιου και
του ιδιωτικού τομέα και η ευρύ-
τερη χρήση μόχλευσης από τα
τραπεζικά ιδρύματα, μεταξύ άλ-
λων. Τα ανωτέρω δυνητικά θα
προκαλούσαν σοβαρότερους
κραδασμούς στα χρηματοπιστω-

τικά συστήματα. Εχουμε δει τα
τρωτά σημεία να αυξάνονται στο
παρελθόν, κυρίως προτού ξε-
σπάσει η παγκόσμια χρηματο-
πιστωτική κρίση του 2008. 

Δεύτερον, είναι ανησυχητική
η αποσύνδεση μεταξύ της αυ-
ξημένης αβεβαιότητας ως απόρ-
ροιας διογκούμενου γεωπολιτι-
κού κινδύνου και της αστάθειας
των κεφαλαιαγορών. Ενας τυ-
ποποιημένος δείκτης ευμετα-
βλησίας έχει υποχωρήσει πολύ
κάτω από τα επίπεδα γεωπολι-
τικού κινδύνου. Αυτό δείχνει ότι
οι τιμές των περιουσιακών στοι-
χείων μπορεί να μην αποτυπώ-
νουν τον πιθανό αντίκτυπο των
πολέμων και των εμπορικών δια-
φορών. Μια τέτοια αποσύνδεση
κάνει τα σοκ πιθανότερα, επειδή
η σφοδρή γεωπολιτική ένταση
θα μπορούσε να προκαλέσει αιφ-
νίδιες μαζικές πωλήσεις στις αγο-
ρές. Σε αυτήν την περίπτωση,
ορισμένα χρηματοπιστωτικά
ιδρύματα ενδέχεται να πωλήσουν
περιουσιακά στοιχεία ή να κά-
νουν απομόχλευση ισολογισμών
για να εκπληρώσουν τον στόχο
των περιθωρίων κέρδους.

Οι βραχυπρόθεσμοι κίνδυνοι
για την ανάπτυξη φαίνεται να
περιορίζονται σε μέτρια επίπεδα.
Και όμως, οι υπεύθυνοι χάραξης
της νομισματικής και δημοσιο-
νομικής πολιτικής πρέπει να
είναι προσεκτικοί, δεδομένης
της μεγάλης αποσύνδεσης με-
ταξύ της αβεβαιότητας, του γε-
ωπολιτικού κινδύνου και της
αστάθειας των διεθνών κεφα-
λαιαγορών.

* Οι κ. Τομπίας Αντριάν, Σεχεργιάρ Μα-
λίκ και Τζέισον Γου είναι στελέχη του
ΔΝΤ. Το άρθρο δημοσιεύεται στο ιστο-
λόγιο του Ταμείου.

Εκπληξη τέλος  
Τα στοιχεία Οκτωβρίου για τον πληθωρισμό
τερματίζουν, σύμφωνα με τις εκτιμήσεις ανα-
λυτών, την πιθανότητα να υπάρξει έκπληξη τον
Δεκέμβρη για μείωση κατά 50 μονάδων βάσης
των επιτοκίων στο ευρώ. Η άνοδος του πληθω-
ρισμού στο 2% από 1,7% τον Σεπτέμβρη προ-
καλεί ανησυχίες και επιβεβαιώνει την επιμονή
της Κριστίν Λαγκάρντ να σημειώνει ότι τίποτε
δεν κρίθηκε στη μάχη κατά του πληθωρισμού.
Τα στοιχεία Οκτωβρίου προκαλούν ανησυχία σε
σχέση με τις τιμές των τροφίμων, όπου παρατη-
ρείται αύξηση κατά 0,5% στο 2,9%. Για τις υπό-
λοιπες συνιστώσες του πληθωρισμού, σημει-
ώνουμε τη στασιμότητα τόσο στον δομικό όσο
και στον πληθωρισμό των υπηρεσιών που δια-
τηρούνται στο 2,7% και 3,9%, αντίστοιχα. 

••••
Λείπει η ένταση 
Με προμετωπίδα τον Κυπριακό Οργανισμό Ανά-
πτυξης Γης η κυβέρνηση επιδιώκει να αντιμετω-
πίσει τη στεγαστική κρίση που πλήττει τις ευά-
λωτες ομάδες του πληθυσμού και κυρίως τους
νέους ανθρώπους. Η πρωτοβουλία εμπλέκει και
τους ιδιώτες ανάπτυξης γης στους οποίους δί-
νονται κίνητρα για να προχωρήσουν σε αναπτύ-
ξεις οικιστικών μονάδων τις οποίες θα πωλούν
σε προσιτές τιμές. Το μέχρι σήμερα ενδιαφέρον
ανέρχεται σε 17200 τ.μ. ή 180 οικιστικές μονά-
δες. Για την αύξηση του οικιστικού αποθέματος,
η κυβέρνηση προωθεί και το σχέδιο build to rent
με μέγιστη χορηγία τις 35.000 ευρώ για ιδιοκτή-
τες ακίνητα των οποίων σήμερα βρίσκονται σε
αχρηστία. Επιπλέον ποσό μέχρι 50.000 ευρώ θα
παραχωρηθεί σε 400 δικαιούχους για την ανέ-
γερση ή αγορά κατοικίας. Και ενώ όλες οι πρω-
τοβουλίες βρίσκονται στη σωστή κατεύθυνση,
απομένει να εξευρεθεί τρόπος για να αυξηθεί η
ένταση των μέτρων και να προκύψει ουσιαστική
αποσυμπίεση των τιμών. 

••••
Είναι προϊόν ακρίβειας 
Συνεχίζει να καλπάζει το πλεόνασμα της γενι-
κής κυβέρνησης στηριγμένο σε αυξημένα έσο-
δα λόγω φορολογιών που εισπράττονται πάνω
σε αυξημένη βάση αναφοράς, όπως είναι για
παράδειγμα οι τιμές εισαγωγής των καύσιμων.
Στο ενιάμηνο το πλεόνασμα ανήλθε στο 1,4 δισ.
ευρώ αυξημένο κατά 106% σε σχέση με την
αντίστοιχη περυσινή περίοδο. Αντίστοιχα, το
πρωτογενές πλεόνασμα βρίσκεται στο 1,7 δισ.
ευρώ ή 5,2% του ΑΕΠ αυξημένο κατά 76% σε
σχέση με το 2023. Επειδή αυτά τα λεφτά που
συσσωρεύει η κυβέρνηση είναι αποτέλεσμα
της ακρίβειας, θα πρέπει να αξιοποιηθούν
προς την κατεύθυνση βελτίωσης της ποιότητας
ζωής των πολιτών. Συγκεκριμένα, θα πρέπει να
επενδυθούν σε υποδομές, οι οποίες θα λύσουν
καθημερινά προβλήματα όπως είναι το κυκλο-
φοριακό και το κόστος ενέργειας. 

••••

Άφησε αιχμές 
Αιχμές για όσα προηγήθηκαν σε σχέση με τη
συμμετοχή της Κύπρου στο υποθαλάσσιο κα-
λώδιο εξέφρασε ο υπουργός Ενέργειας. Ερω-

τηθείς για τη διαδικασία που βρίσκεται ενώπιον
της ΕΤΕΠ, ανέφερε ότι είναι λογικό όταν μια
τράπεζα βλέπει να μην υπάρχει σύμπλευση
των συνεταίρων σε μια ανάπτυξη να είναι επι-
φυλακτική στη χρηματοδότηση. Σε κάθε περί-
πτωση, ανέφερε πως αναμένει θετική έκβαση
των μελετών που ζητήθηκαν από την κυβέρνη-
ση και ότι εντός Νοεμβρίου θα ανάψει το πρά-
σινο φως για τη συμμέτοχή της Δημοκρατίας
στο μετοχικό κεφάλαιο του ΑΔΜΗΕ. Σε σχέση
με τις γεωπολιτικές εξελίξεις το υπουργείο
Ενέργειες εκτιμά ότι η κατάσταση που διαμορ-
φώνεται μάλλον ενισχυτικά λειτουργεί για την
υλοποίηση του έργου. 

••••
Δυσοίωνες προοπτικές 
Η απόσυρση της ρυπογόνου μονάδας παραγω-
γής ηλεκτρισμού στη Δεκέλεια λόγω ευρωπαϊ-
κών κανονισμών θα επιτείνει το πρόβλημα
επάρκειας της παραγωγής. Ένα πρόβλημα που
αναμένεται να γίνει εντονότερο τα επόμενα
χρόνια λόγω της μη έγκαιρης έλευσης του φυ-
σικού αερίου μετά την κατάρρευση του έργου
στο Βασιλικό. Ως εκ τούτου, προκύπτει σημαντι-
κό ζήτημα σε σχέση με την ικανότητα της χώ-
ρας να ανταποκριθεί στους στόχους για τις εκ-
πομπές αερίων του θερμοκηπίου το 2030.
Όσον αφορά δε στις ανανεώσιμες πηγές ενέρ-
γειας, η δυσκολία για αύξηση της διείσδυσης
και άρα επίτευξης κάποιας προόδου στους
ενεργειακούς στόχους, σκοντάφτει στην ανε-
πάρκεια του δικτύου μεταφοράς και διανομής,
όπως και στην καθυστέρηση στις επενδύσεις
σε υποδομές αποθήκευσης 

H  Λ E Ξ H
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Αναπτυσσόμενη &
Ανεπτυγμένη Οικονομία

Αναπτυσσόμενη καλεί-
ται η οικονομία η οποία
βρίσκεται σε χαμηλά επί-
πεδα οικονομικής ανά-
πτυξης, ενώ ανεπτυγμέ-
νη οικονομία είναι αυτή
που παρουσιάζει υψηλό-

τερα επίπεδα οικονομικής ανάπτυξης,
πάντοτε σε σύγκριση με άλλες οικονο-
μίες. Ο συγκριτικά χαμηλός ή υψηλός
ρυθμός ανάπτυξης προκύπτει, μεταξύ άλ-
λων, από το επίπεδο μόρφωσης και εκ-
παίδευσης του πληθυσμού, τις υποδομές,
τα επίπεδα παραγωγής, κατανάλωσης και
επενδύσεων, τα επίπεδα απασχόλησης,
το κατά κεφαλήν εισόδημα, το ΑΕΠ, τους
θεσμούς, τη διαφθορά και γενικότερα το
βιοτικό επίπεδο.

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών

Cyprus Institute of Marketing, The Cyprus 
Business School

Ο πόλεμος δεν τρομάζει 
τις αγορές

Ανέτοιμη η Ευρώπη μπροστά στην κλιματική κρίση
Οι ειδοποιήσεις έφτασαν αρκετές
ώρες αφότου τα νερά άρχισαν να
ξεχειλίζουν. H πιο φονική πλημ-
μύρα που γνώρισε η Ισπανία την
τελευταία δεκαετία είναι μία ακόμη
θλιβερή υπενθύμιση του πόσο
απροετοίμαστη είναι η Ευρώπη
για τις επιπτώσεις που έχει η υπερ-
θέρμανση της ατμόσφαιρας. Τη
δυσάρεστη αυτή πραγματικότητα
αποτυπώνουν και τα λόγια της προ-
έδρου της Ευρωπαϊκής Επιτροπής
(Κομισιόν) Ούρσουλα φον ντερ
Λάιεν: «Εχουμε μπροστά μας τη
δραματική πραγματικότητα της
κλιματικής αλλαγής. Και πρέπει
να μάθουμε να ζούμε με αυτήν».

Ομως η ένταση και η ποσότητα
της βροχής που χτύπησε την Ισπα-
νία –οι ειδικοί λένε πως σε ορι-
σμένες περιοχές έπεσε εντός 8
ωρών ποσότητα βροχής ίση με
όση πέφτει σε ένα χρόνο– αποκά-
λυψε τις αδυναμίες του κρατικού
μηχανισμού γεννώντας αμέσως
μία διαμάχη μεταξύ των σοσιαλι-
στών κυβερνώντων και της δεξιάς
τοπικής κυβέρνησης. Την ώρα που
οι Αρχές της Βαλένθια ανέλαβαν
δράση, «η κατάσταση είχε ήδη
κλιμακωθεί σοβαρά», δήλωσε το
υπουργείο Περιβαλλοντικής Με-
τάβασης.

Σε μία ειρωνεία της τύχης ο δρα-
ματικός απολογισμός των κατα-
στροφών έρχεται λίγο πριν η Φον
ντερ Λάιεν παρουσιάσει μια έκθεση
σχετικά με τον τρόπο ενίσχυσης
της ικανότητας της Ε.Ε. να αντι-
μετωπίζει κάθε είδους κρίσεις, από
πολέμους έως ακραίες καιρικές

συνθήκες. «Οι πολίτες της Ευρώπης
έχουν ανάγκη από μία νέα εκπαί-
δευση. Η ετοιμότητα πρέπει να γί-
νει μέρος της καθημερινότητάς
μας», δήλωσε, ενώ υποσχέθηκε
πως η Ε.Ε. θα βοηθήσει τους πλη-
γέντες της Ισπανίας.

Τον Σεπτέμβριο η καταιγίδα
«Daniel» σάρωσε την ανατολική

Ευρώπη στοιχίζοντας τη ζωή σε
δεκάδες ανθρώπους και προκα-
λώντας ζημιές πολλών εκατομμυ-
ρίων ευρώ. Οι πλημμύρες έχουν
ιστορικά υπάρξει η πιο κοινή αλλά
και η πιο κοστοβόρος φυσική κα-
ταστροφή στην Ευρώπη. Οπως δεί-
χνουν όλο και περισσότερα στοι-
χεία, τα νέα κλιματικά δεδομένα

καθιστούν το φαινόμενο όλο και
πιο συχνό. Κι αυτή η εξέλιξη δεν
φαίνεται να είναι άμεσα αναστρέ-
ψιμη.

Οπως αναφέρει ο ιστότοπος Eu-
ronews, τα τελευταία 30 χρόνια
περισσότεροι από 5,5 εκατ. άν-
θρωποι έχουν επηρεαστεί άμεσα
ή έμμεσα από πλημμύρες εντός

των συνόρων της Ε.Ε., με τουλά-
χιστον 3.000 θανάτους και ζημιές
κόστους 170 δισ. ευρώ να έχουν
καταγραφεί στο διάστημα αυτό.

Οι σημερινές αναφορές στα μέ-
σα ενημέρωσης υποδεικνύουν πως
χρειάζεται πολύ μεγαλύτερη προ-
σπάθεια για να περιοριστεί ο κίν-
δυνος από τις πλημμύρες. Οι υπάρ-

χουσες προτεραιότητες επικεν-
τρώνονται συνήθως σε μεγάλες
υποδομές, ενώ οι τοπικές λύσεις
μικρής κλίμακας εξακολουθούν να
υστερούν.  

Η Ε.Ε. διαθέτει διαφορετικούς
μηχανισμούς για να βοηθήσει τα
κράτη-μέλη της. Οταν εμφανίζεται
μια έκτακτη ανάγκη, η πρώτη αν-
τιμετώπιση καταστροφών της Ε.Ε.
είναι ο μηχανισμός πολιτικής προ-
στασίας. Οργανώνει και συντονίζει
μια αντιμετώπιση έκτακτης ανάγ-
κης μεταξύ όλων των χωρών της
Ε.Ε. και 10 άλλων συμμετεχόντων
κρατών. Εχει απαντήσει περισσό-
τερες από 700 φορές από το 2001.
Ομως οι κάτοικοι των πολωνικών
πόλεων που χτυπήθηκαν από τις
πλημμύρες του Σεπτεμβρίου δεν
έχουν αυτή τη στιγμή μία σαφή
εικόνα του πώς ακριβώς τους βοη-
θάει η Ευρωπαϊκή Ενωση. 

Καθώς το βήμα προς την αλλαγή
των κλιματικών δεδομένων, αν
γίνει ποτέ, φαίνεται πως ακόμη
αργεί, τα ακραία καιρικά φαινόμενα
θα μπαίνουν όλο και δυναμικότερα
στη ζωή των Ευρωπαίων. Οι μη-
χανισμοί στήριξης μπορεί να αν-
τέχουν προσώρας, όμως το κόστος
σε ζωές και περιουσίες δεν μπορεί
να παραμείνει τόσο υψηλό.

Οι άνθρωποι δεν έχουν βρει
ακόμη τρόπους να αποτρέψουν τα
καιρικά φαινόμενα από το να χτυ-
πήσουν, όμως οι χώρες μπορούν
και επείγει να βελτιώσουν τους
τρόπους με τους οποίους αντιδρούν
πριν αυτά συμβούν και όταν αυτά
συμβαίνουν.

<<<<<<

«Εχουμε μία δραματική
πραγματικότητα και
πρέπει να μάθουμε 
να ζούμε με αυτήν. Οι
πολίτες έχουν ανάγκη
από νέα εκπαίδευση»,
δήλωσε η Ούρσουλα
φον ντερ Λάιεν.

<<<<<<

Οι πιθανότητες ήπιας
προσγείωσης για την
παγκόσμια οικονομία
έχουν αυξηθεί 
σημαντικά.

Χρειάζεται πολύ μεγαλύτερη προσπάθεια για να περιορισθεί ο κίνδυνος από τις πλημμύρες.

Μέτρα για αντιμετώπιση της
κλιματικής κρίσης στη Γηραιά
Ηπειρο ζητούν οι πολίτες.

Τέταρτη φθηνότερη και τέταρτη ακριβότερη στην Ευρωζώνη είναι η Κύπρος στα καταθετικά και δα-
νειστικά επιτόκια, αντίστοιχα. 
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Επιστρέφει το νομοσχέδιο ελέγχου
ξένων επενδύσεων(ΑΞΕ), το γνωστό
από «παλιά», νομοσχέδιο της «Lo-
nestar». Με το εν λόγω νομοσχέδιο
το κράτος θα μπορεί να παρεμβαίνει
όπου θεωρεί ότι μεγάλοι οργανισμοί
επί κυπριακού εδάφους πρέπει να
προστατευθούν και να μην «απο-
κυπροποιηθούν» από ξένους επεν-
δυτές. Ξένος επενδυτής θεωρείται
φυσικό πρόσωπο ή επιχείρηση, ιδιω-
τική ή δημόσια, από τρίτη χώρα,
που είναι εκτός Ευρωπαϊκής Ένω-
σης.Το καλοκαίρι του 2022 είχε βγει
εκτάκτως το νομοσχέδιο για τον
έλεγχο των ξένων επενδύσεων από
το κράτος, όταν το επενδυτικό ταμείο
«Lonestar Funds» είχε κάνει διαδο-
χικές προτάσεις εξαγοράς της Τρά-
πεζας Κύπρου στην ολότητά της.
Τότε, η Τράπεζα Κύπρου είχε λάβει
και ομόφωνα απορρίψει τρεις εθε-
λοντικές, υπό όρους, μη δεσμευτικές
προσφορές από την LoneStar λόγω
του ότι –όπως ανάφερε επισήμως–
οι προτάσεις αποτιμούσαν ουσια-
στικά πιο χαμηλά την αξία και τις
προοπτικές της Τράπεζας.

Αυτή τη φορά η επιστροφή του
νομοσχεδίου δεν «ξύπνησε» λόγω
τραπεζικών εξελίξεων, αλλά λόγω
εξαγορών ιδιωτικών νοσηλευτηρίων
στην Κύπρο από επενδυτικά ταμεία,

γεγονότα που έκαναν τη Βουλή να
το επαναφέρει στην επιφάνεια. Το
νομοσχέδιο, όμως, που πλέον συ-
ζητείται, διαφοροποιείται στον πυ-
ρήνα του σε σχέση με αυτό που συ-
ζητείτο τον Σεπτέμβρη του 2022.
Περιλαμβάνει τη σύσταση Επιτρο-

πής από πολλά Υπουργεία της Κύ-
πρου, και δεν θα υπάρχει «συγκέν-
τρωση δύναμης» μόνο στον υπουρ-
γό Οικονομικών, όπως αρχικά ήταν
οι πρόνοιες. Το νομοσχέδιο ανα-
γνωρίζει ότι ορισμένες ξένες επεν-
δύσεις μπορεί να έχουν επιπτώσεις
σε υποδομές ζωτικής σημασίας, κα-
θώς και σε τεχνολογίες ή ευαίσθητες

πληροφορίες, και επιδιώκει την
προστασία των συμφερόντων της
ΕΕ σε αυτούς τους τομείς. Αφήνον-
τας στην άκρη τα των τραπεζών
και εστιάζοντας στα των νοσοκο-
μείων, στην Κύπρο τα τελευταία
χρόνια έχουν κάνει μεγάλες επεν-
δύσεις μεγάλα επενδυτικά ταμεία,
όπως το CVC Capital και το ECM
Partners. Ακόμα δεν είναι ξεκάθαρο
πώς μπορεί να επηρεάσει και αν
δύναται να επηρεάσει–επέμβει το
κράτος για επενδύσεις από εταιρείες
όπως τις παραπάνω, καθώς έχουν
ευρωπαϊκές ή και κυπριακές ρίζες,
ωστόσο πιθανώς να βλέπουν την
«τάση» και να θέλουν να προλάβουν
οι βουλευτές «κρούσεις» από ταμεία
εκτός Ε.Ε. Υπενθυμίζεται πως, η
CVC έχει εξαγοράσει στην Κύπρο
το ΑπολλώνειοΝοσοκομείο, το Αρε-
ταίειο Nοσοκομείο, την Gialletto
Ltd που είναι εταιρεία η οποία δρα-
στηριοποιείται σε ακτινολογικές
και συναφείς υπηρεσίες, αλλά προ-
σφάτως και το American Medical
Center, γνωστό και ως «American
Heart» στη Λευκωσία, με σχέδια
δημιουργίας American Medical Cen-
ter στη Λεμεσό. Η ECM Partners
έχει εξαγοράσει την Πολυκλινική
Υγεία στη Λεμεσό.

Οι επενδύσεις στις τράπεζες
εστιάζονται –τουλάχιστον στο με-
σοδιάστημα από το καλοκαίρι του

2022– στην επένδυση της Eurobank
στην Ελληνική Τράπεζα, αγορά-
ζοντας το 56% των μετοχών. Ενώ
το συγκεκριμένο νομοσχέδιο υπήρ-
χε πιθανότητα να εφαρμοστεί για
την περίπτωση Lonestar–Τράπεζα
Κύπρου, δεν αναμένεται να χρησι-
μοποιηθούν οι πρόνοιές του στην
περίπτωση του Eurobank–Ελληνική
Τράπεζα. Υπάρχει από το κυπριακό
κράτος θετικό πρόσημο στη συ-
ναλλαγή αυτή και θεωρείται πως
είναι προς το συμφέρον της οικο-
νομίας.

Ευρωπαϊκή φύση του ν/σ
Η φύση του νομοσχεδίου που

«γράφουν και σβήνουν» από το 2022
στην Κύπρο έχει θεμέλια από ευ-
ρωπαϊκό κανονισμόκαι αρκετά κρά-
τη το έχουν ήδη υιοθετήσει. Το
2020, η ΕΕ καθιέρωσε πλαίσιο για
τον έλεγχο των άμεσων ξένων επεν-
δύσεων. Ο κανονισμός (ΕΕ) 2019/452
θεσπίζει πλαίσιο για τον έλεγχο των
άμεσων ξένων επενδύσεων από τα
κράτη-μέλη, καθώς και μηχανισμό
συνεργασίας μεταξύ των κρατών-
μελών και της Ευρωπαϊκής Επιτρο-
πής, προκειμένου να αξιολογούνται
και ενδεχομένως να περιορίζονται

οι άμεσες ξένες επενδύσεις που συ-
νιστούν απειλή για την ασφάλεια
ή τη δημόσια τάξη στην ΕΕ ή στα
κράτη-μέλη της.Σύμφωνα με έκθεση
του Ευρωπαϊκού Ελεγκτικού Συνε-
δρίου το 2021, οι άμεσες ξένες επεν-
δύσεις που εισέρρευσαν στην ΕΕ
ανήλθαν σε περίπου 117 δισεκα-
τομμύρια ευρώ (8% της παγκόσμιας
αξίας). Ο κανονισμός προβλέπει μη-
χανισμό συνεργασίας, ο οποίος συ-
νεκτιμά την ενωσιακή διάσταση
των περιπτώσεων άμεσων ξένων
επενδύσεων που χειρίζονται τα κρά-
τη-μέλη, προσδιορίζοντας τις δια-
συνοριακές επιπτώσεις τους, και
καθιστά δυνατή την αντιμετώπιση
των κινδύνων για την ασφάλεια και
τη δημόσια τάξη που απειλούν τα
ενωσιακά έργα και προγράμματα.
Σύμφωνα με τους Ελεγκτές από την
τότε έρευνα, 6 κράτη-μέλη δεν δια-
θέτουν μηχανισμό ελέγχου, όπως
η Κύπρος, ενώ όπως υπογραμμίζουν
δεν παύουν να υπάρχουν διαφορές
όσον αφορά το πεδίο εφαρμογής
και την κάλυψη, υπό την έννοια του
καθορισμού των τομέων κρίσιμης
σημασίας και την κατανόηση των
βασικών εννοιών.

Ο κανονισμός δεν λειτουργεί με-

μονωμένα, αλλά αποτελεί μέρος
μιας μεγαλύτερης εργαλειοθήκης
που ρυθμίζει τις εισροές ΑΞΕ στην
ενιαία αγορά της ΕΕ και τις εκροές
προς εξωτερικές αγορές. Λειτουργεί
συνδυαστικά και έχει κοινούς στό-
χους με άλλες πολιτικές της ΕΕ που
μπορεί να εφαρμόζονται στις ίδιες
συναλλαγές από διαφορετική σκοπιά
και νομική θέση. Οι τεχνολογίες δι-
πλής χρήσης της ΕΕ, παραδείγματος
χάριν, μπορούν να μεταφερθούν
όχι μόνο με την εξαγορά ενωσιακών
επιχειρήσεων από τρίτες χώρες,
αλλά επίσης με τις εξαγωγές προ-
ϊόντων σε τρίτες χώρες ή όταν επι-
χειρήσεις της ΕΕ εξαγοράζουν θυ-
γατρικές εγκατεστημένες εκτός ΕΕ. 

Στη σχετική έκθεση υπογραμ-
μίζεται από τους Ελεγκτές πως τα
κράτη-μέλη είναι ελεύθερα να απο-
φασίσουν αν επιθυμούν να θεσπί-
σουν μηχανισμούς ελέγχου των
ΑΞΕ. «Ωστόσο, άπαξ και ένα κρά-
τος-μέλος θεσπίσει τέτοιο μηχανι-
σμό, είναι υπεύθυνο για την αναφορά
των περιπτώσεων ΑΞΕ που τελούν
υπό έλεγχο στην Επιτροπή και στα
άλλα κράτη-μέλη μέσω των μηχα-
νισμών συνεργασίας που ορίζει ο
κανονισμός», καταλήγει.

Ξανά στο προσκήνιο
ο έλεγχος ξένων
επενδύσεων
Οι εξαγορές των νοσοκομείων φέρνουν στην επιφάνεια 
το ν/σ που είχε μπει στο συρτάρι από Lonestar εποχή

<<<<<<

Σύμφωνα με έκθεση
του Ευρωπαϊκού 
Ελεγκτικού Συνεδρίου
το 2021, οι άμεσες 
ξένες επενδύσεις που
εισέρρευσαν στην ΕΕ
ανήλθαν σε περίπου 
117 δισεκατομμύρια 
ευρώ (8% της 
παγκόσμιας αξίας).

Η φύση του νομοσχεδίου που «γράφουν και σβήνουν» από το 2022 στην Κύπρο έχει θεμέλια από ευρωπαϊκό κανονι-
σμό και αρκετά κράτη το έχουν ήδη υιοθετήσει.
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Μικρά βήματα μεν, αλλά γίνονται
κινήσεις προς τη σωστή κατεύ-
θυνση μετά τις μειώσεις των επι-
τοκίων της Ευρωπαϊκής Κεντρι-
κής Τράπεζας (ΕΚΤ) που αποφα-
σίστηκαν. Από εκεί που η Κύπρος
είχε τα πιο χαμηλά καταθετικά
επιτόκια στην Ευρωζώνη, η Κεν-
τρική Τράπεζα της Κύπρου πα-
ρουσιάζει πως το επιτόκιο προ-
θεσμίας για καταθέσεις τον Σε-

πτέμβριο «ξεκόλλησε» από τα πο-
λύ χαμηλά ποσοστά που ήταν.
Το επιτόκιο για καταθέσεις προ-
θεσμίας έως ενός έτους από νοι-
κοκυριά σημείωσε αύξηση στο
1,98% τον Σεπτέμβριο, σε σύγ-
κριση με 1,79% τον Αύγουστο
του 2024, ενώ το αντίστοιχο επι-
τόκιο για καταθέσεις από μη χρη-
ματοδοτικές εταιρείες παρουσία-
σε μείωση στο 2,14%, σε σύγκρι-
ση με 2,33% τον προηγούμενο
μήνα. 

Αντιστρόφως, τα επιτόκια των
δανείων για τον Σεπτέμβριο μει-
ώθηκαν, ακολουθώντας την τάση
της μείωσης των επιτοκίων από
την ΕΚΤ. Συγκεκριμένα, το επι-
τόκιο που αφορά καταναλωτικά
δάνεια σημείωσε μείωση στο
6,5%, σε σύγκριση με 6,59% τον

Αύγουστο του 2024, ενώ το επι-
τόκιο που αφορά δάνεια για αγορά
κατοικίας μειώθηκε στο 4,53%,
σε σύγκριση με 4,65% τον προ-
ηγούμενο μήνα. Το επιτόκιο που
αφορά δάνεια προς μη χρηματο-
δοτικές εταιρείες για ποσά μέχρι
1 εκατ. ευρώ παρουσίασε αύξηση
στο 5,58%, σε σύγκριση με 5,36%
τον Αύγουστο του 2024 και το
επιτόκιο που αφορά δάνεια προς
μη χρηματοδοτικές εταιρείες για
ποσά άνω του 1 εκατ. ευρώ κα-
τέγραψε μείωση στο 5,26%, σε
σύγκριση με 5,42% τον Αύγουστο
του 2024.

Αυξήθηκε ο δανεισμός
Σύμφωνα με την Κεντρική,

τον Σεπτέμβριο του 2024 τα συ-
νολικά νέα δάνεια παρουσίασαν
αύξηση και έφτασαν στα 667,9
εκατ. ευρώ, σε σύγκριση με 395,5
εκατ. ευρώ τον προηγούμενο μή-

να. Τα νέα καταναλωτικά δάνεια
αυξήθηκαν στα 30,2 εκατ. ευρώ,
εκ των οποίων 22,4 εκατ. ήταν
καθαρά νέα δάνεια, σε σύγκριση
με 20,6 εκατ. ευρώ τον Αύγουστο
του 2024 (εκ των οποίων 19 εκατ.
καθαρά νέα δάνεια). Τα νέα δάνεια
για αγορά κατοικίας παρουσίασαν
αύξηση στα 121,6 εκατ. ευρώ (εκ
των οποίων 96,5 εκατ. καθαρά
νέα δάνεια), σε σύγκριση με 95,6
εκατ. ευρώ τον Αύγουστο του
2024 (εκ των οποίων 72,3 εκατ.
καθαρά νέα δάνεια). Τα νέα δάνεια
προς μη χρηματοδοτικές εταιρείες
για ποσά μέχρι 1 εκατ. σημείωσαν
αύξηση στα 63,8 εκατ. (εκ των
οποίων 41,2 εκατ. καθαρά νέα
δάνεια), σε σύγκριση με 52,8 εκατ.
τον Αύγουστο του 2024 (εκ των
οποίων 34,1 εκατ. καθαρά νέα
δάνεια). Τέλος, τα νέα δάνεια
προς μη χρηματοδοτικές εταιρείες
για ποσά άνω του 1 εκατ. κατέ-

γραψαν αύξηση στα 400 εκατ.
ευρώ (εκ των οποίων 108,2 εκατ.
καθαρά νέα δάνεια), σε σύγκριση
με 179,3 εκατ. ευρώ τον προηγού-
μενο μήνα (εκ των οποίων 78,3
εκατ. καθαρά νέα δάνεια).

Οι αξιωματούχοι της Ευρωπαϊ-
κής Κεντρικής Τράπεζας (ΕΚΤ)
δεν αποκλείουν μία τελευταία
μείωση των επιτοκίων για το 2024,
συγκεκριμένα τον Δεκέμβριο,
αφού ο πληθωρισμός πάει κοντά
στον στόχο του 2%. Μέχρι το
πρώτο εξάμηνο του 2025 δεν απο-
κλείεται να φτάσει στο στόχο του
2%, άρα και τα επιτόκια των δα-
νείων να μειωθούν περαιτέρω.
Για την τέταρτη και τελευταία
μείωση επιτοκίων του 2024 (αν
πραγματοποιηθεί) δεν αποκλεί-
εται να φτάσει τις 50 μονάδες βά-
σης, έναντι των τριών μειώσεων
25 μονάδων τις προηγούμενες
φορές.

Ποσό ύψους 24,7 εκατομμυρίων
περίπου, θα καλύψει τις κτηριο-
λογικές ανάγκες για νέες υποδομές
που προκύπτουν από την επέκτα-
ση της υποχρεωτικής προδημοτι-
κής εκπαίδευσης, μέχρι και την
ολοκλήρωση της σταδιακής επέ-
κτασης τη σχολική χρονιά 2031-
2032. Σύμφωνα με απάντηση ημε-
ρομηνίας 29 Οκτωβρίου 2024 της
υπουργού Παιδείας, Αθλητισμού
και Νεολαίας κ. Αθηνάς Μιχαηλί-
δου στην ερώτηση ημερομηνίας
6 Σεπτεμβρίου 2024, του βουλευτή
κ. Γιώργου Κάρουλλα που κοινο-
ποιήθηκε στη Βουλή για τις ανάγ-
κες για νέες υποδομές που προ-
κύπτουν από την επέκταση της
υποχρεωτικής προδημοτικής εκ-
παίδευσης, ξεκαθαρίζει πως, το
συγκεκριμένο έργο περιλαμβάνεται
στο Σχέδιο Ανάκαμψης και Ανθε-
κτικότητας (ΣΑΑ), το οποίο αφορά
στην επέκταση της υποχρεωτικής
προδημοτικής εκπαίδευσης από
την ηλικία των τεσσάρων ετών.

Βάσει της απάντησης της
Υπουργού, η κοστολόγηση των
κτηριολογικών έργων, έχει προ-
καταρκτικά εκτιμηθεί κατά τη δια-
μόρφωση και υποβολή στην Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή το 2023, τρο-
ποποιημένης πρότασης εφαρμογής
της μεταρρύθμισης, περιλαμβα-
νομένης της περιόδου εφαρμογής
και της σχετικής κοστολόγησης
που επεκτείνεται πέραν του ΣΑΑ.
Ποσό ύψους 1,8 εκατομμυρίων,
περίπου, θα διατεθεί μέσω του μη-
χανισμού ΣΑΑ, για την αγορά προ-
κατασκευασμένων αιθουσών και
επεκτάσεων υφιστάμενων σχολι-
κών μονάδων, για τις δύο σχολικές
χρονιές 2024-2025 και 2025-2026.

Στη γραπτή της απάντηση η
Υπουργός διευκρινίζει συνάμα ότι,
η Διεύθυνση Δημοτικής Εκπαί-
δευσης, σε συνεργασία με τη Δι-
εύθυνση των Τεχνικών Υπηρεσιών

(ΔΤΥ) του Υπουργείου και τα Επαρ-
χιακά Γραφεία Παιδείας, προέβη
στην εκτίμηση και την καταγραφή
των αναγκών σε προκατασκευα-
σμένες αίθουσες, επεκτάσεις και
ανεγέρσεις νηπιαγωγείων. Η κα-
ταγραφή έγινε με βάση την πιθανή
αυξητική τάση στις εγγραφές που

πραγματοποιήθηκαν τις τελευταίες
σχολικές χρονιές σε συγκεκριμένες
σχολικές μονάδες, τις ανάγκες ανά
γεωγραφική περιοχή, καθώς και
τη δυνατότητα του Υπουργείου
να προβεί σε αναπτυξιακά έργα
(κτηριολογικών επεκτάσεων ή ανέ-
γερσης νέων σχολικών μονάδων),
σε σχέση με τα χρονοδιαγράμματα
που θα πρέπει να ακολουθηθούν.
Σημειώνεται ότι, με βάση τις επι-
πρόσθετες εγγραφές που πραγμα-
τοποιήθηκαν την παρούσα σχολική
χρονιά 2024-2025, προέκυψε η
ανάγκη αγοράς και εγκατάστασης
περίπου 15 προκατασκευασμένων
αιθουσών και μίας κτηριολογικής
επέκτασης νηπιαγωγείου.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΟΥΓΚΑΛΑΣ

Της ΔΩΡΙΤΑΣ ΓΙΑΝΝΑΚΟΥ

Σε εκκρεμότητα βρίσκεται το νο-
μοσχέδιο που ρυθμίζει την επιβολή
ενός ελάχιστου πραγματικού φο-
ρολογικού συντελεστή ύψους 15%,
επί των λογιστικών κερδών των
οντοτήτων που ανήκουν σε ομίλους
πολυεθνικών επιχειρήσεων ή εγ-
χώριων ομίλων μεγάλης κλίμακας,
με ετήσια ενοποιημένα έσοδα που
υπερβαίνουν τα €750 εκατ. Το νο-
μοσχέδιο, που αποτελεί μεταφορά

στο εθνικό δίκαιο Κοινοτικής Οδη-
γίας την οποία η Κυπριακή Δημο-
κρατία θα έπρεπε να είχε υιοθε-
τήσει πριν από το τέλος του 2023,
κατατέθηκε στην ολομέλεια της
Βουλής στις 17 Οκτωβρίου.

Μπορεί το νομοσχέδιο να μην
επηρεάζει μεγάλο αριθμό εταιρειών
–περίπου 50 με 60 εταιρείες στην
Κύπρο συνολικά– θέτει όμως την
Κύπρο ενώπιον του ενδεχομένου
επιβολής κυρώσεων από το Δικα-
στήριο της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Ωστόσο, αρμόδιες πηγές αναφέ-
ρουν ότι η χώρα ίσως αποφύγει
το πρόστιμο από το Δικαστήριο
της ΕΕ λόγω της αναδρομικότητας
που θα έχει το νομοσχέδιο (θα
ισχύσει από 31/12/2023) αλλά και
μιας συγκεκριμένης ρύθμισης στο
νομοσχέδιο.

Στο Δικαστήριο
Στις αρχές του Οκτώβρη η Ευ-

ρωπαϊκή Επιτροπή αποφάσισε να
παραπέμψει την Ισπανία, την Κύ-

προ, την Πολωνία και την Πορτο-
γαλία στο Δικαστήριο της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, επειδή δεν κοι-
νοποίησαν τα μέτρα μεταφοράς
στο εθνικό τους δίκαιο της οδηγίας
(ΕΕ) 2022/2523 του Συμβουλίου,
που αφορά στα κέρδη των μεγάλων
πολυεθνικών και εγχώριων ομίλων
ή εταιρειών, με συνδυασμένο ετή-
σιο κύκλο εργασιών ύψους του-
λάχιστον 750 εκατ. ευρώ και οι
οποίες πρέπει να υπόκεινται σε
ελάχιστο πραγματικό φορολογικό
συντελεστή της τάξης του 15%.
Η Επιτροπή απέστειλε αιτιολογη-
μένη γνώμη στις προαναφερθείσες
χώρες τον Μάιο του 2024.

Όλα τα κράτη-μέλη της ΕΕ όφει-
λαν να θέσουν σε ισχύ τους νόμους
που είναι αναγκαίοι για τη συμ-
μόρφωση με την οδηγία για τον
πυλώνα 2 έως τις 31 Δεκεμβρίου
2023 και να κοινοποιήσουν αμέσως
το κείμενο των εν λόγω μέτρων
στην Επιτροπή. Τα εν λόγω μέτρα
εφαρμόζονται για τα οικονομικά

έτη που αρχίζουν από τις 31 Δε-
κεμβρίου 2023.

Η Επιτροπή αναγνωρίζει ότι
καταβάλλονται σημαντικές προ-

σπάθειες από τις Αρχές για την
οριστικοποίηση της εθνικής νο-
μοθεσίας εφαρμογής του πυλώνα
2, αλλά, μέχρι σήμερα, αυτά τα

κράτη-μέλη δεν έχουν κοινοποι-
ήσει τα μέτρα μεταφοράς στο εθνι-
κό δίκαιο και, ως εκ τούτου, προ-
βαίνει σε επίσημο βήμα για την
παραπομπή της Ισπανίας, της Κύ-
πρου, της Πολωνίας και της Πορ-
τογαλίας στο Δικαστήριο της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης λόγω μη μετα-
φοράς των σχετικών διατάξεων
της ΕΕ στο εθνικό δίκαιο. 

Τι προνοεί 
Το νομοσχέδιο έχει ισχύ από

31/12/2023, όπως προβλέπει το
κοινοτικό κεκτημένο. Σύμφωνα
με την Οδηγία, οι επηρεαζόμενες
εταιρείες θα πρέπει να υποβάλουν
την πρώτη δήλωση φορολογίας
τον Ιούνιο του 2026, που αφορά
στο οικονομικό έτος 2024. Στις
πρόνοιες της Οδηγίας εμπίπτουν
και οι ναυτιλιακές εταιρείες που
εδρεύουν στην Κύπρο και ανήκουν
σε πολυεθνικούς ομίλους ή σε εγ-
χώριους ομίλους μεγάλης κλίμακας
με κύκλο εργασιών πέραν των
€750 εκατ. ετησίως και υπάγονται
στον φόρο αυτό, ανεξαρτήτως της
απαλλαγής τους από τον Φόρο Χω-
ρητικότητας. 

Συγκεκριμένα, το άρθρο 17 εξαι-
ρεί από το πεδίο εφαρμογής της
το διεθνές ναυτιλιακό εισόδημα
όπως αυτό ορίζεται μέσω μιας
εξαντλητικής σειράς προϋποθέ-
σεων, όπου παρατηρείται ότι δεν
υπάρχει ρητή εξαίρεση της πλοι-
οδιαχείρισης (ship management).
Ως εκ τούτου, η πλοιοδιαχείριση
θα υπόκειται στην επιβολή του
πραγματικού ελάχιστου φορολο-
γικού συντελεστή ύψους 15%. Επι-
πλέον, με το νομοσχέδιο εισάγεται
ο υποχρεωτικός κανόνας συμπε-
ρίληψης εισοδήματος llR όσον
αφορά τα οικονομικά έτη που αρ-
χίζουν από 31/12/2023. Παράλληλα,
εισάγεται ο υποχρεωτικός κανόνας
UTPR, όσον αφορά τα οικονομικά
έτη που αρχίζουν από την
31/12/2024. Τέλος, εισάγεται εθνι-
κός κυπριακός συμπληρωματικός
φόρος σε σχέση με τα οικονομικά

έτη που αρχίζουν από την
31/12/2024. Πρόκειται για συμ-
πληρωματικό φόρο που θα επι-
βάλλεται και θα εφαρμόζεται στο
εθνικό δίκαιο κατ’ αναλογία των
προνοιών της εν λόγω Οδηγίας.
Στην περίπτωση που εισάγεται ο
εγχώριος κυπριακός συμπληρω-
ματικός φόρος, η ιεραρχία των κα-
νόνων αλλάζει και σε τέτοια πε-
ρίπτωση η Κυπριακή Δημοκρατία
θα συλλέγει τον συμπληρωματικό
φόρο που προκύπτει για όλες τις
οντότητες του επηρεαζόμενου ομί-
λου που είναι εγκατεστημένες
στην κυπριακή επικράτεια.

Ο φόρος
Το εν λόγω νομοσχέδιο αφορά

στην παγκόσμια συμφωνία που
επιτεύχθηκε σε επίπεδο του Ορ-
γανισμού Οικονομικής Συνεργα-
σίας και Ανάπτυξης  (ΟΟΣΑ) στις
8 Οκτωβρίου 2021 από 136 χώρες,
ώστε να διασφαλιστεί ότι οι μεγάλες
εταιρείες θα πληρώνουν ελάχιστο
φορολογικό συντελεστή 15% και
θα καταστεί δυσκολότερο για αυτές
να αποφεύγουν τη φορολογία.

Η Κομισιόν θεωρεί πως η φο-
ρολογία στις πολυεθνικές του 15%
επιφέρει μεγαλύτερη δικαιοσύνη
και σταθερότητα στο φορολογικό
τοπίο στην Ε.Ε. και παγκοσμίως,
ενώ το καθιστά πιο σύγχρονο και
καλύτερα προσαρμοσμένο στον
σημερινό παγκοσμιοποιημένο,
ψηφιακό κόσμο.

Οι συζητήσεις επικεντρώθηκαν
σε δύο ευρύτερα θέματα: Τον πυ-
λώνα 1, τη μερική ανακατανομή
των φορολογικών δικαιωμάτων,
και τον πυλώνα 2, το ελάχιστο επί-
πεδο φορολόγησης των κερδών
των πολυεθνικών επιχειρήσεων.

Όπως είχε δεσμευτεί, η Ε.Ε.
εφαρμόζει τώρα τον πυλώνα 2 της
παγκόσμιας συμφωνίας, καθιστών-
τας την παγκόσμια ελάχιστη πραγ-
ματική εταιρική φορολογία πραγ-
ματικότητα για τις εταιρείες με-
γάλων ομίλων που είναι εγκατε-
στημένες στην Ε.Ε.

Ποσό 24,7 εκατ. για κτήρια
προδημοτικής μέχρι το 2032

<<<<<<

Το 1,8 εκατ. θα δοθεί
μέσω του Ταμείου Ανά-
καμψης, για αγορά 15
προκατασκευασμένων
αιθουσών το 2024 -
2026.

Ανέβηκαν «δειλά – δειλά» τα καταθετικά

<<<<<<

Οι αξιωματούχοι της
Ευρωπαϊκής Κεντρι-
κής Τράπεζας (ΕΚΤ)
δεν αποκλείουν μία
τελευταία μείωση των
επιτοκίων για το 2024,
συγκεκριμένα τον Δε-
κέμβριο.

Για την τέταρτη και τελευταία μείωση επιτοκίων του 2024 (αν πραγματοποιηθεί) δεν αποκλείεται να φτάσει τις
50 μονάδες βάσης.

Στασιμότητα για τον φόρο πολυεθνικών
Στα συρτάρια της Βουλής η κοινοτική οδηγία που έπρεπε να είχε υιοθετήσει η Κύπρος από το 2023

<<<<<<

Η μη εφαρμογή της
κοινοτικής οδηγίας
θέτει την Κύπρο
ενώπιον του
ενδεχομένου επιβολής
κυρώσεων από το
Δικαστήριο της Ε.Ε.

Την ίδια ώρα το νομοσχέδιο στε-
ρεί τη ροή εσόδων στα ταμεία
του κράτους καθώς οι αναφερό-
μενοι κανόνες αναμένεται να
επηρεάσουν θετικά τα φορολο-
γικά έσοδα όλων των δικαιοδο-
σιών, συμπεριλαμβανομένης και
της Κύπρου, καθότι πρόκειται για
ένα πλαίσιο που αυξάνει την
εταιρική φορολόγηση. Σημει-
ώνεται ότι η πρώτη εισροή εσό-
δων από την εθνική νομοθεσία
εφαρμογής του πυλώνα 2 ανα-
μένεται κατά το φορολογικό έτος
2026, έχοντας φορολογικό έτος

αναφοράς το 2024. Στην εισηγη-
τική έκθεση που συνοδεύει το
νομοσχέδιο αναφέρεται ότι η
Οδηγία αποτελεί μέρος της προ-
σέγγισης «δύο Πυλώνων» στα
πλαίσια του Οργανισμού Οικονο-
μικής Συνεργασίας και Ανάπτυ-
ξης (ΟΟΣΑ), που αποσκοπεί στις
φορολογικές προκλήσεις που
προκύπτουν από την ψηφιοποί-
ηση της παγκόσμιας οικονομίας.
Σύμφωνα με τον υπουργό Οικο-
νομικών Μάκη Κεραυνό η ρύθμι-
ση θα φέρει €200-250 εκατ. επι-
πλέον έσοδα στα κρατικά ταμεία.

Η μη εφαρμογή του νομοσχεδίου
στερεί έσοδα από το κράτος

Το νομοσχέδιο στοχεύει ομίλους πολυεθνικών επιχειρήσεων ή εγχώριων ομίλων μεγάλης κλίμακας
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Την επέκταση της δυνατότη-
τας για τους καταναλωτές να 
πληρώνουν στα POS όλων των 
επιχειρήσεων μέσω IRIS δρο-
μολογεί το υπουργείο Εθνικής 
Οικονομίας και Οικονομικών 
για το α΄ τρίμηνο του 2025, δι-
ευρύνοντας τις δυνατότητες 
των άμεσων πληρωμών ως του 
ασφαλέστερου, φθηνότερου και 
ταχύτερου τρόπου συναλλαγών. 
Το σύστημα άμεσων πληρωμών 
θα διασυνδεθεί με τις ταμειακές 
μηχανές έτσι ώστε κάθε φορά 
που κάποιος πληρώνει μέσω 
IRIS να εκδίδεται παράλληλα 
και η απόδειξη αγοράς, προ-
σθέτοντας ακόμη ένα εργαλείο 
για την πάταξη της φοροδια-
φυγής. Στο πλαίσιο της προ-
σπάθειας για διεύρυνση των 
άμεσων πληρωμών το υπουρ-
γείο Εθνικής Οικονομίας έχει 
ζητήσει από τις τράπεζες να 
διαχωριστεί το ποσό που κά-
ποιο φυσικό πρόσωπο μπορεί 
να στείλει χρήματα μέσω IRIS 
(person to person) από το ποσό 
που μπορεί να πληρώσει έναν 
ελεύθερο επαγγελματία (person 
to business), ανεβάζοντας έτσι 
το ημερήσιο όριο για τα δύο 
προϊόντα στα 1.000 ευρώ ημε-

ρησίως από 500 ευρώ σήμερα.  
Η δυνατότητα πληρωμής με 

IRIS αφορά μέχρι σήμερα τους 
ελεύθερους επαγγελματίες και 
τους αυτοαπασχολούμενους, 
και σύμφωνα με τα στοιχεία της 
∆ΙΑΣ 551.000 επαγγελματίες 
παρέχουν αυτή τη δυνατότη-
τα στους πελάτες τους. Για την 
επέκταση του συστήματος των 
άμεσων πληρωμών θα πρέπει το 
προϊόν να υποστηριχθεί από τα 
POS στο φυσικό σημείο, δηλαδή 
στα καταστήματα, παράγοντας 
ένα δυναμικό QR (πρόκειται για 
QR που είναι προγραμματισμέ-
να να αλλάζουν). Για την υλο-
ποίηση αυτής της πολιτικής θα 
πρέπει παράλληλα να αντιμετω-
πιστούν θέματα που έχουν να 
κάνουν με τη δυνατότητα επι-
στροφής χρημάτων σε περίπτω-
ση επιστροφής ενός προϊόντος, 
αλλά και θέματα που σχετίζο-
νται με την αντιμετώπιση της 
απάτης ή την αμφισβήτηση της 
συναλλαγής. 

Ηδη η εταιρεία ∆ΙΑΣ που λει-
τουργεί το IRIS έχει αναθέσει 
στην PwC την πραγματοποί-
ηση gap analysis για τα τρία 
προϊόντα του IRIS (person to 
person, person to business και 
e commerce) προκειμένου να 
βελτιωθεί η λειτουργικότητα 

των προϊόντων και να αντιμε-
τωπιστούν θέματα σχετικά με 
τις απάτες. Προς το παρόν, πά-
ντως, σύμφωνα με στοιχεία της 
ΤτΕ «οι άμεσες χρεώσεις απο-
τελούν το πλέον ασφαλές μέσο 
πληρωμών», με δεδομένο ότι 
όπως σημειώνεται στην τελευ-
ταία Εκθεση Χρηματοπιστωτι-
κής Σταθερότητας «το 2023 δεν 
αναφέρθηκαν περιστατικά απά-
της». Η εικόνα αυτή συνδέεται 
και με το χαμηλό όριο των συ-
ναλλαγών που πραγματοποιούν 
οι χρήστες του IRIS (500 ευρώ 
την ημέρα). 

Μέχρι σήμερα, σύμφωνα με 
τα στοιχεία της ∆ΙΑΣ, 3,2 εκα-
τομμύρια χρήστες - φυσικά πρό-
σωπα (αύξηση 61% έναντι του 
2023) έχουν ενεργοποιήσει το 
IRIS και έχουν πραγματοποιή-
σει 36,6 εκατ. συναλλαγές (αύ-

ξηση 153% έναντι του 2023). 
Ο αριθμός των ενεργών χρη-
στών του IRIS αντιπροσωπεύ-
ει το ένα δεύτερο του συνόλου 
των ενεργών χρηστών εφαρμο-
γών mobile banking και αποτε-
λεί μια έτοιμη «μαγιά» δυνη-
τικών χρηστών του IRIS στο 
φυσικό σημείο, εφόσον υπήρχε 
αυτή η δυνατότητα, τη στιγμή 
που ο αριθμός τους αυξάνεται 
καθημερινά. Το ποσό των συ-
ναλλαγών που πραγματοποιή-
θηκαν εντός του 2023 φθάνει 
το 1,9 δισ. ευρώ (αύξηση 191% 
έναντι του 2023) και αυξάνεται 
με γεωμετρική πρόοδο καθώς 
αποτελεί έναν ανέξοδο τρόπο 
μεταφοράς χρημάτων έως 500 
ευρώ την ημέρα. Το 49% των 
χρηστών του IRIS είναι ηλικί-
ας από 18 έως 34 ετών, ενώ ένα 
ποσοστό 23% είναι ηλικίας με-

ταξύ 35 έως 44 ετών, γεγονός 
που δείχνει ότι η δυνατότητα 
άμεσης μεταφοράς χρημάτων 
χωρίς προμήθεια έχει «κατακτή-
σει» τις πιο δυναμικές ηλικίες.   

Σε ό,τι αφορά τους ελεύθε-
ρους επαγγελματίες και τους 
αυτοαπασχολούμενους, τα 
στοιχεία δείχνουν ότι μέχρι 
σήμερα 551.000 επαγγελμα-
τίες έχουν ενεργοποιήσει το 
IRIS και μπορούν να δέχονται 
πληρωμές έναντι χαμηλότερης 
προμήθειας αν η ίδια συναλ-
λαγή πραγματοποιείτο μέσω 
της χρήσης POS. Να σημειωθεί 
ότι κάθε τράπεζα εφαρμόζει ξε-
χωριστή τιμολογιακή πολιτική 
για την αποδοχή πληρωμών με 
IRIS. Η Τράπεζα Πειραιώς χρε-
ώνει προμήθεια 0,20% για τους 
ελεύθερους επαγγελματίες που 
επιλέγουν να δέχονται πληρω-

μές μέσω του IRIS Payments 
έως 500 ευρώ την ημέρα (με 
ελάχιστο όριο 0,02 ευρώ και 
ανώτατο όριο 1 ευρώ), ενώ για 
πληρωμές έως 10 ευρώ η προ-
μήθεια είναι μόλις 0,01 ευρώ. 
Η Eurobank για πληρωμές έως 
500 ευρώ επιβάλλει προμήθεια 
0,50%, με ελάχιστο όριο 0,10 
ευρώ και ανώτατο 2,5 ευρώ. 
Η Εθνική Τράπεζα για πληρω-
μές από 1 έως 5 ευρώ επιβάλ-
λει προμήθεια 0,01 ευρώ και 
και για συναλλαγές άνω των 5 
ευρώ έχει προμήθεια 0,3%, ενώ 
η Alpha Bank εξακολουθεί να 
διαθέτει την υπηρεσία δωρεάν 
στους πελάτες της έως τα τέλη 
του χρόνου, όμως από την αρ-
χή του επομένου η προμήθεια 
διαμορφώνεται σε 0,20 ευρώ, 
με ελάχιστο όριο 0,02 ευρώ και 
ανώτατο 1 ευρώ.

Της ΕΥΓΕΝΙΑΣ ΤΖΩΡΤΖΗ    

Αύξηση ορίου 
συναλλαγών μέσω
IRIS σε 1.000 ευρώ
θέλει το ΥΠΟΙΚ
500 ευρώ για μεταφορές και 500 για

αγορές με POS ζητάει από τις τράπεζες    

Εγγεγραμμένοι χρήστες: 551.000 επαγγελματίες
Ανάπτυξη +369% (2024 έναντι 2023),
7 στους 10 εγγράφηκαν το 20244

• Ποσό 2222,55554444 δδισ. ευ ώρώ το 2024
Ανάπτυξη +80% (2024 έναντι 2021)

Μέσα (και) από την καταπολέ-
μηση των πλασματικών προ-
σφορών περνάει ο δρόμος για 
την αποκλιμάκωση του πλη-
θωρισμού και την τιθάσευση 
της ακρίβειας, καθώς, παρά τις 
όποιες διορθώσεις στο άναρχο 
πεδίο των προωθητικών ενερ-
γειών έγιναν μετά την εφαρμο-
γή των μέτρων Σκρέκα, αυτές 
εξακολουθούν σε σημαντικό 
βαθμό να αποτελούν όχι μόνο 
μέσo παραπλάνησης του κατα-
ναλωτή, αλλά και μηχανισμό 
«κρυφών» ανατιμήσεων. 

Αν και από τον περασμένο 
Μάιο έχει τεθεί σε ισχύ ο ανα-
θεωρημένος νόμος 2251/1994 
περί προστασίας καταναλωτή, 

στον οποίο ορίζονται σαφώς οι 
κανόνες που πρέπει να ισχύουν 
σε κάθε περίπτωση ανακοίνω-
σης μείωσης τιμής με βάση τα 
όσα ορίζει η σχετική κοινοτι-
κή νομοθεσία, αυτός πρακτι-
κά δεν ισχύει ακόμη στο πεδίο 
του οργανωμένου λιανεμπορί-
ου τροφίμων. 

Τούτο επιδιώκει να αλλάξει 
το υπουργείο Ανάπτυξης και 
προς αυτή την κατεύθυνση σε 
συνεργασία με τους εκπροσώ-
πους των εμπλεκομένων κλά-
δων –προμηθευτές και λιανε-
μπόρους– επεξεργάζεται τις 
ειδικές ρυθμίσεις που θα ισχύ-
σουν στο πλαίσιο πάντα του 
νόμου 2251/1994 για την προ-
στασία των καταναλωτών και 
την καταπολέμηση των αθέμι-

των εμπορικών πρακτικών και 
στο πνεύμα του πιο πρόσφατου 
«κώδικα δεοντολογίας για ανα-
κοινώσεις μείωσης τιμής». Στό-
χος είναι οι νέες ρυθμίσεις να 
εφαρμοστούν μέσα στο πρώτο 
δίμηνο του 2025. 

Οι αλλαγές, οι οποίες θα 
υπάρχουν και στη σήμανση και 
στον τρόπο παρουσίασης των 
προϊόντων μέσα στο κατάστη-
μα, αλλά και στις σχέσεις μετα-
ξύ προμηθευτών και λιανεμπό-
ρων θα επικεντρωθούν στο εάν 
εφαρμόζεται σωστά η νομοθε-
σία περί ανακοίνωσης μείωσης 
τιμής, στις προσφορές «1+1 
δώρο», ενώ αποσαφήνιση του 
πλαισίου αναμένεται να υπάρξει 
και σε ό,τι αφορά τα προγράμ-
ματα επιβράβευσης. Ειδικά σε 

ό,τι αφορά τις προσφορές «1+1 
δώρο», επί τάπητος φέρεται να 
έχουν τεθεί δύο σενάρια: πρώ-
τον, όταν βρίσκεται σε εξέλιξη 
προσφορά «1+1 δώρο» να μην 
«τρέχει» ταυτόχρονα για το ίδιο 
προϊόν και προσφορά τύπου 
50%. ∆εύτερον, εάν για το ίδιο 
προϊόν βρίσκονται σε εξέλιξη 
διαφορετικού τύπου προσφο-
ρές, αυτές να προβλέπουν το 
ίδιο εύρος έκπτωσης.

Στην περίπτωση των προ-
σφορών όπου παρέχεται όμοιο 
προϊόν ως δώρο τύπου «1+1» ή 
«5+1», έχουν παρατηρηθεί τα 
εξής φαινόμενα: Πρώτον, πα-
ραπλανητικοί ισχυρισμοί σχε-
τικά με το όφελος που έχει ένας 
καταναλωτής από την επιλογή 
αυτής της προσφοράς. Για πα-

ράδειγμα, όταν πωλείται ένα 
αφρόλουτρο σε προσφορά «1+1 
δωρεάν», ο ισχυρισμός είναι 
ορθός όταν πράγματι οι δύο 
συσκευασίες πωλούνται στην 
τιμή της μιας: δηλαδή εάν το 
κάθε μπουκάλι κάνει 6 ευρώ 
και πωλούνται και τα δύο μαζί 
6 αντί για 12, τότε δεν υπάρ-
χει πρόβλημα. Οταν διατίθε-
νται στην τιμή των 12 ευρώ ο 
ισχυρισμός είναι ψευδής, όπως 
και στην περίπτωση που πω-
λούνται 10 ευρώ, καθώς αν και 
υπάρχει όφελος για τον κατα-
ναλωτή (2 ευρώ στο παράδειγ-
μα), σε καμία περίπτωση δεν 
διατίθεται δωρεάν το δεύτερο 
μπουκάλι αφρόλουτρου. Ειδικά 
στην περίπτωση των προσφο-
ρών «1+1 δώρο» παρατηρείται 

το εξής φαινόμενο: η συσκευ-
ασία της προσφοράς να πωλεί-
ται ακριβότερα από τη διάθεση 
της μονής συσκευασίας. Ετσι, 
υγρό απορρυπαντικό ρούχων 
πωλείται προς 6,24 ευρώ η μο-
νή συσκευασία, αλλά 6,28 ευρώ 
η συσκευασία «1+1».

Μια άλλη πρακτική που 
εφαρμόζεται στο οργανωμέ-
νο λιανεμπόριο τροφίμων εί-
ναι ουσιαστικά οι πλασματικές 
εκπτώσεις μέσω αυξομειώσε-
ων των τιμών ή μέσω της διε-
νέργειας διαφορετικού τύπου 
προσφορών για το ίδιο προϊόν. 
Αλυσίδα σούπερ μάρκετ διέθετε 
αυτή την εβδομάδα ψωμί τοστ 
προς 1,38 ευρώ από 1,48 ευρώ 
πριν, διαφημίζοντας το όφελος 
των 0,10 ευρώ. Μόνο που την 

προηγούμενη εβδομάδα η ίδια 
αλυσίδα διέθετε το ίδιο προϊόν 
προς 1,42 ευρώ. Το παραπάνω 
στην πραγματικότητα συνιστά 
παράβαση του γενικού κανόνα 
που ισχύει για την ανακοίνωση 
μείωσης τιμής και που πρέπει, 
πλέον, να εφαρμοστεί και στα 
σούπερ μάρκετ. 

Σύμφωνα με τον κανόνα αυ-
τό, κατά την ανακοίνωση μεί-
ωσης τιμής είναι υποχρεωτικό 
να αναγράφεται ρητά η προγε-
νέστερη τιμή/τιμή αναφοράς, 
βάσει της οποίας εφαρμόζεται 
η έκπτωση. Η τιμή αναφοράς 
είναι η χαμηλότερη που εφάρ-
μοσε ο έμπορος κατά την πε-
ρίοδο των 30 ημερών πριν από 
την εφαρμογή της μείωσης της 
τιμής.

Αξίζει να σημειωθεί ότι αν 
και ένας από τους στόχους των 
μέτρων Σκρέκα ήταν μέσω της 
μείωσης των παροχών των προ-
μηθευτών προς τους λιανεμπό-
ρους να μεταφερθεί το όφελος 
στην τιμή τιμοκαταλόγου και 
στην ουσία να υπάρχουν μειώ-
σεις τιμών με πιο μόνιμο χαρα-
κτήρα, η συνεισφορά των προ-
σφορών στον τζίρο των σούπερ 
μάρκετ έχει αυξηθεί φέτος σε 
σύγκριση με το 2023. Σύμφω-
να με τα στοιχεία της εταιρεί-
ας ερευνών αγοράς Circana, το 
25,8% του τζίρου των σούπερ 
μάρκετ στο οκτάμηνο Ιανουα-
ρίου - Αυγούστου 2024 προέρ-
χεται από τις προσφορές έναντι 
24,9% το αντίστοιχο διάστημα 
του 2023. Μεγαλύτερη, μάλι-
στα, είναι η αύξηση του μερι-
δίου στις κατηγορίες τις οποίες 
αφορούσε το μέτρο για τη μεί-
ωση των παροχών: το 27,1% 
έναντι 25,5% πέρυσι του τζίρου 
στην κατηγορία των απορρυπα-
ντικών - καθαριστικών προέρ-
χεται από τις προσφορές, ενώ 
στα είδη ατομικής υγιεινής και 
ομορφιάς το αντίστοιχο ποσο-
στό φέτος είναι 29,7% έναντι 
28,3% πέρυσι. 

Της ΔΗΜΗΤΡΑΣ ΜΑΝΙΦΑΒΑ

Μέτρα - φρένο στις ακριβές «προσφορές» 
Ερχονται νέες ρυθμίσεις για σούπερ μάρκετ και προμηθευτές προκειμένου να μην παραπλανώνται οι καταναλωτές 

Στο επίκεντρο 
οι εικονικές προσφο-
ρές «1+1 δώρο» 
και τα προγράμματα 
επιβράβευσης 
πελατών. Το 25,8% του τζίρου των σούπερ μάρκετ στο οκτάμηνο Ιανουαρίου - Αυγούστου 2024 προέρχεται από τις προσφορές.
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Πλήρως δεσμευτικός για την εκά-
στοτε κυβέρνηση θα είναι ο μα-
θηματικός τύπος που θα ισχύσει 
για τον καθορισμό του κατώτα-
του μισθού από 1ης Ιανουαρίου 
2028 και μετά, ενώ με τη διάτα-
ξη που θα υπάρχει στο σχέδιο 
νόμου του υπουργείου Εργασί-
ας δεν θα προβλέπεται η δυνα-
τότητα μείωσής του. «Από το 
2028 και εφεξής η μείωση του 
κατώτατου μισθού θα απαγο-
ρεύεται διά νόμου», τόνισε χα-
ρακτηριστικά ο πρωθυπουργός 
Κυριάκος Μητσοτάκης κατά την 
παρουσίαση του σχεδίου νόμου 
στο υπουργικό συμβούλιο, ενώ 
η υπουργός Εργασίας Νίκη Κε-
ραμέως, εξειδικεύοντας τη δια-
δικασία επεσήμανε ότι η απαγό-
ρευση αυτή προβλέπεται στην 
κοινοτική οδηγία 2022/2041, γε-
γονός που δυσχεραίνει περαιτέ-
ρω την όποια προσπάθεια παρά-
καμψής της.  

Σύμφωνα με την υπουργό Ερ-
γασίας, έως το 2027 η κυβέρνηση 
θα έχει επιτύχει τον στόχο για  
κατώτατο μισθό 950 ευρώ και 
μέσο μισθό 1.500 ευρώ, ενώ από 
εκεί και μετά θα εφαρμοστεί ο 
νέος μαθηματικός τύπος, που θα 
στηρίζεται σε δύο παραμέτρους:
• Στον πληθωρισμό, όπως προ-
κύπτει για το 20% των χαμηλό-
τερων, εισοδηματικά, νοικοκυ-
ριών της ελληνικής οικονομίας.
• Στο μισό της παραγωγικότη-
τας της οικονομίας, μέγεθος που 
θα ενσωματώνει την εξέλιξη στο 
σύνολο των μισθών σε ιδιωτικό 
και δημόσιο τομέα, επεκτείνο-
ντας ουσιαστικά το μοντέλο που 
εφαρμόζεται στη Γαλλία, όπου 
αξιοποιείται μόνο το πεδίο των 
αποδοχών που λαμβάνουν οι ερ-
γατοτεχνίτες.

Σε περιόδους οικονομικών 
κρίσεων προβλέπεται η δυνα-
τότητα παρέκκλισης από τον 
αυτόματο μαθηματικό τύπο και 
ο καθορισμός του κατώτατου 
μισθού βάσει διαβούλευσης. 

Ωστόσο, δεν θα επιτρέπεται η 
μείωσή του.

«Βασική προτεραιότητα της 
κυβέρνησης», είπε η κ. Κεραμέ-
ως, «είναι η ενίσχυση του εισο-
δήματος των εργαζομένων και 
η αύξηση της αγοραστικής τους 
δύναμης, συνδέοντας το ύψος 
των μισθών με τον πληθωρισμό 
και την οικονομική ανάπτυξη 
της χώρας. Ο πρωθυπουργός 
Κυριάκος Μητσοτάκης έχει δε-
σμευθεί για αύξηση του κατώ-
τατου μισθού στα 950 ευρώ έως 
το 2027, ποσό που μεταφράζεται 
σε συνολική αύξηση 46,2% από 

το 2019, με παράλληλη μείωση 
των ασφαλιστικών εισφορών κα-
τά 6 ποσοστιαίες μονάδες έως 
το 2027».

Το νέο σύστημα καθορισμού 
του κατώτατου μισθού, σύμφωνα 
με την υπουργό, εισαγάγει τέσ-
σερις ουσιαστικές καινοτομίες οι 
οποίες ενισχύουν τη διαφάνεια, 
την αντικειμενικότητα και την 
προστασία των εργαζομένων:
• Ασφάλεια. Προβλέπεται ότι ο 
κατώτατος μισθός δεν μπορεί 
να μειωθεί.
• Σύνδεση με την οικονομία. Το 
ύψος του κατώτατου μισθού συν-
δέεται με πραγματικά οικονομικά 
μεγέθη, δηλαδή τον πληθωρισμό 
και την παραγωγικότητα.
• ∆ιαφάνεια και αξιοπιστία. Το 
ύψος του κατώτατου μισθού βα-
σίζεται σε αντικειμενικά δεδο-
μένα της ΕΛΣΤΑΤ, ενισχύοντας 
την εμπιστοσύνη στο σύστημα.
• Κάλυψη και των δημοσίων 
υπαλλήλων. Για πρώτη φορά 
προβλέπεται η προστασία του 
κατώτατου μισθού και στους ερ-
γαζομένους στο ∆ημόσιο.

Στο σχέδιο νόμου, που θα δο-
θεί σε δημόσια διαβούλευση τις 
επόμενες ημέρες, θα ενισχύεται 
ο ρόλος των κοινωνικών εταί-
ρων, καθώς δημιουργείται επι-
τροπή διαβούλευσης με τη συμ-
μετοχή τους, που θα διατυπώνει 
γνώμη με θεσμικό και ενιαίο τρό-
πο κατά τη μεταβατική διαδικα-
σία καθορισμού του κατώτατου 
μισθού, όπως επίσης και σε πε-
ρίπτωση που στοιχειοθετείται 
από την επιστημονική επιτρο-
πή παρέκκλιση από τον αυτόμα-
το μηχανισμό αναπροσαρμογής 
του κατώτατου μισθού, σε περί-
πτωση π.χ. μεγάλων οικονομι-
κών αναταράξεων. Σημειώνεται 
ότι και σε αυτή την περίπτωση 
το ύψος του κατώτατου μισθού 
δεν θα μπορεί να μειωθεί.

Ως προς την ενίσχυση των 
συλλογικών διαπραγματεύσεων, 
προβλέπεται η εκπόνηση σχεδί-
ου δράσης εντός ενός έτους από 
την ψήφιση του νόμου, με σαφές 
χρονοδιάγραμμα και συγκεκριμέ-
να μέτρα, κατόπιν διαβούλευσης 
με τους κοινωνικούς εταίρους.

Χαμηλές πτήσεις συνεχίζουν να 
χαρακτηρίζουν την παραγωγικό-
τητα στην Ελλάδα, η οποία μετά 
το 2027 θα αποτελεί κριτήριο για 
την αύξηση του κατώτατου μι-
σθού, μαζί με τον πληθωρισμό, 
όπως είπε χθες στο υπουργικό 
συμβούλιο ο πρωθυπουργός.

Η παραγωγικότητα της ερ-
γασίας, όπως υπολογίζεται με 
βάση το ΑΕΠ ανά εργαζόμενο, 
αυξήθηκε ελάχιστα (από 38.800 
σε 39.100 ευρώ) μεταξύ 2019 
και 2023. Κι αυτό γιατί ναι μεν 
αυξήθηκε το ΑΕΠ, αλλά μειώ-
θηκε και η ανεργία, οπότε η 
παραγωγικότητα δεν μεταβλή-
θηκε ουσιαστικά, όπως σημει-
ώνουν οι οικονομολόγοι.

Την ίδια ώρα, στοιχεία της 
Ε.Ε. δείχνουν ότι από το 2015, 
σε σχεδόν οκτώ χρόνια, η συνο-
λική παραγωγικότητα αυξήθηκε 
έως το 2023 κατά 5,7%, σχεδόν 
0,7% τον χρόνο. Το μερίδιο της 
εργασίας ήταν σχεδόν μηδενι-
κό έναντι του κεφαλαίου. Το 
ποσοστό ήταν ελαφρώς υψη-
λότερο από τον μέσο όρο της 
αύξησης της Ε.Ε. (3,4%), αλλά 
δεδομένου ότι σε απόλυτα με-
γέθη η παραγωγικότητα στην 
Ελλάδα βρίσκεται περίπου στο 
60% του μέσου όρου της Ε.Ε., 
ο ρυθμός αυτός δεν είναι αρκε-
τός για να ανακτήσει το χαμέ-
νο έδαφος.

Πηγαίνοντας ακόμη πιο πί-
σω στον χρόνο, ώστε να πε-
ριληφθεί και η περίοδος της 
κρίσης, το ΚΕΠΕ παρουσίασε 
στο προχθεσινό του δελτίο «Οι-
κονομικές Εξελίξεις» στοιχεία 
σύμφωνα με τα οποία η μέση 
ετήσια παραγωγικότητα του 

επιχειρηματικού τομέα την πε-
ρίοδο 2009-2023 στην Ελλάδα 
ήταν ελαφρώς αρνητική, κάτι 
που την κατατάσσει στην τρί-
τη χειρότερη θέση στην Ε.Ε. 
για τη συγκεκριμένη περίοδο, 
μετά το Λουξεμβούργο και την 
Αυστρία, που είχαν επίσης αρ-
νητικές επιδόσεις. Οπως αναφέ-
ρει ο συγγραφέας της μελέτης 
Βλάσης Μισσός, «το διαχρονι-
κό επίπεδο μεταβολής της πα-

ραγωγικότητας στην Ελλάδα 
είναι ουσιαστικά μηδενικό, κα-
λύπτοντας μια μακρά περίοδο 
κατά την οποία οι επιπτώσεις 
της κρίσης δεν έχουν ακόμη 
εξασθενήσει».

Εφόσον αυτοί οι χαμηλοί 
ρυθμοί βελτίωσης της παρα-
γωγικότητας συνεχιστούν, το 
όφελος για τους μισθούς εξαι-
τίας του συνυπολογισμού της 
παραγωγικότητας δεν θα είναι 
σπουδαίο.

Η παραγωγικότητα, βεβαίως, 
πρέπει να αυξηθεί ανεξαρτή-
τως της σημασίας της για τους 
μισθούς, τονίζουν οι οικονο-
μολόγοι, καθώς αποτελεί κα-
θοριστικό παράγοντα για την 
ανάπτυξη και την ευημερία των 
πολιτών. Προϋπόθεση γι’ αυτό, 
όμως, αποτελεί η αύξηση των 
επενδύσεων, σε συνδυασμό με 

τη συνέχιση των μεταρρυθμί-
σεων, τονίζουν.

Υπάρχει πάντως και μια κα-
τηγορία επιχειρήσεων, οι πολύ 
μικρές, που απασχολούν έως 
εννέα άτομα, στις οποίες η Ελ-
λάδα παρουσιάζει τη δεύτερη 
μεγαλύτερη μέση αύξηση πα-
ραγωγικότητας στην Ε.Ε. την 
περίοδο 2009-2023, σύμφωνα 
με τα στοιχεία που παρουσιάζο-
νται στην ανάλυση του ΚΕΠΕ. 
Στην πρώτη θέση βρίσκεται η 
Λιθουανία. Αντιθέτως, στις μι-
κρές και στις μεσαίες επιχειρή-
σεις η Ελλάδα καταλαμβάνει 
την τελευταία θέση, με αρνη-
τική μέση μεταβολή παραγωγι-
κότητας την ίδια περίοδο, και 
στις μεγάλες επιχειρήσεις βρί-
σκεται στην τέταρτη θέση από 
το τέλος, με ελάχιστα θετική 
μεταβολή παραγωγικότητας.

Σε περιόδους οικονομικών κρίσεων, προβλέπεται η δυνατότητα παρέκκλισης από τον αυτόματο μαθηματικό τύ-
πο και ο καθορισμός του κατώτατου μισθού βάσει διαβούλευσης. Ωστόσο, δεν θα επιτρέπεται η μείωσή του.
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Της ΡΟΥΛΑΣ ΣΑΛΟΥΡΟΥ

Μεταξύ 2019 και 2023 
η παραγωγικότητα
της εργασίας 
αυξήθηκε ελάχιστα, 
από 38.800
σε 39.100 ευρώ.

Εξαιρετικά επίμονος αποδεικνύε-
ται ο πληθωρισμός, καθώς παρά 
τις ελπίδες για αποκλιμάκωση 
τον Οκτώβριο, αυτός ενισχύ-
θηκε περαιτέρω και διαμορφώ-
θηκε σε 3,2%, σύμφωνα με τις 
εκτιμήσεις της Eurostat, έναντι 
3,1% τον Σεπτέμβριο. Καθορι-
στικό ρόλο στη διατήρηση του 
πληθωρισμού σε υψηλά επίπε-
δα, και σε κάθε περίπτωση σε 
υψηλότερα από το προσδοκώ-
μενο, διαδραματίζουν οι ανατι-
μήσεις στις υπηρεσίες. Οι τιμές 
στα τρόφιμα δεν είναι μειωμέ-
νες, αλλά αυξάνονται με πολύ 
χαμηλότερο ρυθμό, ενώ απο-
κλιμάκωση καταγράφηκε στις 
τιμές της ενέργειας. Τα στοι-
χεία δυστυχώς δείχνουν ότι ο 
δομικός πληθωρισμός, ο οποί-
ος δεν περιλαμβάνει τις μετα-
βολές των τιμών σε ενέργεια, 
τρόφιμα, αλκοολούχα ποτά και 
καπνό, είναι εξαιρετικά υψηλός 
στην Ελλάδα, 4,3% τον Οκτώ-
βριο, ο δεύτερος υψηλότερος 
στην Ευρωζώνη.    

Σύμφωνα, λοιπόν, με τις εκτι-
μήσεις της Eurostat, ο εναρ-
μονισμένος δείκτης τιμών κα-
ταναλωτή διαμορφώθηκε τον 
Οκτώβριο στην Ελλάδα σε 3,2%, 
αποτελώντας τον έκτο υψηλότε-
ρο στην Ευρωζώνη, μετά το Βέλ-
γιο (4,7%), την Εσθονία (4,5%), 
την Κροατία (3,5%), τη Σλοβακία 
(3,5%) και την Ολλανδία (3,3%). 
Στην Ευρωζώνη ο εναρμονισμέ-
νος δείκτης τιμών καταναλωτή 
διαμορφώθηκε τον Οκτώβριο σε 
2% από 1,7% τον Σεπτέμβριο.      

Οι μεγαλύτερες ανατιμή-
σεις έγιναν στις υπηρεσίες, 
5,5% στην Ελλάδα τον Οκτώ-
βριο σε ετήσια βάση, από 4,4% 
τον Σεπτέμβριο. Πρόκειται για 
τον τρίτο υψηλότερο πληθωρι-
σμό στις υπηρεσίες μεταξύ των 
χωρών-μελών της Ευρωζώνης, 
μετά την Κροατία (7,5%) και τη 

Σλοβακία (6,4%), ενώ στην Ευ-
ρωζώνη ο ρυθμός αύξησης των 
τιμών στις υπηρεσίες παρέμει-
νε στα ίδια επίπεδα με τον Σε-
πτέμβριο, δηλαδή στο 3,9%. Η 
αύξηση των τιμών στις υπηρε-
σίες συνδέεται με την αύξηση 
που καταγράφηκε ειδικά στους 
κλάδους των καταλυμάτων και 
της εστίασης, αλλά και σε σει-
ρά άλλων υπηρεσιών, όπως τα 
δίδακτρα και τα ασφάλιστρα.     

Σκηνικό ομαλοποίησης απο-
τυπώνεται στα τρόφιμα, με τον 
πληθωρισμό να μην είναι μεν 
αρνητικός, αλλά να είναι αρκε-
τά χαμηλότερος σε σύγκριση με 
το προηγούμενο διάστημα. Με 
δεδομένο, βεβαίως, τις πολύ με-
γάλες ανατιμήσεις ειδικά κατά 

τη διετία 2022-2023, οι μικρές 
μειώσεις δεν γίνονται εύκολα 
αντιληπτές από τους καταναλω-
τές, ούτε έχουν μεγάλη θετική 
επίπτωση στους οικογενειακούς 
προϋπολογισμούς. Συγκεκριμέ-
να, ο δείκτης τιμών στην ομάδα 
«Τρόφιμα, συμπεριλαμβανομέ-
νων αλκοολούχων ποτών και 
καπνού» διαμορφώθηκε στην 
Ελλάδα τον Οκτώβριο σε 1,5% 
από 2,9% τον Σεπτέμβριο. Στην 
Ευρωζώνη διαμορφώθηκε σε 
2,9% από 2,4% τον Σεπτέμβριο.    

Ο ενεργειακός πληθωρισμός 
ήταν αρνητικός (-1,6%) στην 
Ελλάδα, όπως συνολικά στην 
Ευρωζώνη (-4,6%).    

ΔΗΜΗΤΡΑ ΜΑΝΙΦΑΒΑ   

Τα νοικοκυριά δεν αισθάνονται ού-
τε την ισχυρή ανάπτυξη της Ελ-
λάδας ούτε το success story της 
ελληνικής οικονομίας, παρατηρεί 
η Wood σε νέα ανάλυσή της, το-
νίζοντας πως ο Ελληνας κατανα-
λωτής δεν είναι χαρούμενος, ού-
τε και αισιόδοξος. Αναλύοντας τα 
πρόσφατα δεδομένα για την κα-
ταναλωτική εμπιστοσύνη στην 
Ελλάδα, ο οίκος επισημαίνει ότι 
«οι καταναλωτές δεν βλέπουν βελ-
τιώσεις στον πληθωρισμό, έχουν 
χαμηλές προσδοκίες για τις προο-
πτικές της οικονομίας, των δικών 
τους οικονομικών, τις δαπάνες 
και την αποταμίευση».

Οπως σημειώνει η Wood, οι 
έρευνες του Οκτωβρίου για το 
οικονομικό κλίμα αποκάλυψαν 
μια αξιοσημείωτη πτώση σε 
όλους τους κλάδους, ωστόσο η 
διάθεση των εταιρειών για προ-
σλήψεις παραμένει πολύ υψηλή, 
με βάση την ιστορία. O δείκτης 
της βιομηχανίας μειώθηκε σε 
1,9 μονάδες, από 8,2 πριν, ο δεί-
κτης στον τομέα των υπηρεσι-
ών μειώθηκε στις 37,3, από 41,1 
τον Σεπτέμβριο. Ο δείκτης του 
λιανικού εμπορίου υποχώρησε 
στις 5,5 μονάδες, από 13,8, και 
ο δείκτης στον τομέα των κα-
τασκευών έφτασε τις -0,6 μο-
νάδες, από +5,2 τον προηγού-
μενο μήνα.

«Αυτό που μας εκπλήσσει πε-
ρισσότερο, πάντως, είναι ότι ού-
τε η ισχύς της αγοράς εργασίας 
ούτε η συνολική επέκταση της 
οικονομίας έχουν ολοένα και πιο 
θετικό αντίκτυπο στους κατανα-
λωτές», τονίζει ο οίκος. Ο δείκτης 
καταναλωτικής εμπιστοσύνης 
βελτιώθηκε στις -50,3 μονάδες 
τον Οκτώβριο, από -51,3 τον Σε-
πτέμβριο, και όπως παρατηρεί 

ο οίκος, αν και αυτά είναι καλά 
νέα, είχε καταγράψει βουτιά τον 
Σεπτέμβριο και έτσι, παρά την 
ανάκαμψη, παραμένει σημαντι-
κά χαμηλότερος από ό,τι ήταν 
νωρίτερα το έτος και κοντά στα 
επίπεδα του Νοεμβρίου του 2022.

Η ανάλυση των στοιχείων δεί-
χνει ότι ο επίμονα υψηλός αντι-
ληπτός πληθωρισμός είναι σο-
βαρό πρόβλημα για την Ελλάδα, 
πολύ περισσότερο από ό,τι σε 
άλλες χώρες της Ε.Ε., τονίζει χα-
ρακτηριστικά. Αν και ειδικά στις 
χώρες της Ευρωζώνης ο υψηλός 

αντιληπτός πληθωρισμός είναι 
επίσης σημαντικό πρόβλημα, 
εντούτοις παρουσιάζει ταχύτερη 
βελτίωση από ό,τι στην Ελλάδα.

Αξιοσημείωτο είναι επίσης 
ότι οι καταναλωτές γίνονται 
πιο απαισιόδοξοι για τις μελ-
λοντικές τους οικονομικές θέ-
σεις και τις προοπτικές της οι-
κονομίας, κάτι που προκαλεί 
έκπληξη, όπως επισημαίνει η 
Wood, δεδομένου ότι η οικο-
νομική δραστηριότητα είναι 
ισχυρότερη από ό,τι σε πολλές 
άλλες ευρωπαϊκές χώρες, και η 
αγορά εργασίας συνεχίζει να γί-
νεται πιο «σφιχτή». Σύμφωνα 
με τις προβλέψεις της, η ανά-
πτυξη στην Ελλάδα φέτος θα 
διαμορφωθεί στο 2,4%, ενώ το 
2025 θα κινηθεί στο 2,3%, ενώ ο 
πληθωρισμός, από 2,4% φέτος, 
θα υποχωρήσει στο 2% το 2025.

Ανοδο πληθωρισμού
στο 3,2% τον Οκτώβριο
αναμένει η Eurostat   

Τα ελληνικά νοικοκυριά
δεν νιώθουν την ανάπτυξη,
υποστηρίζει η Wood

Πληθωρισμός, παραγωγικότητα
θα ορίζουν τον κατώτατο μισθό

ΚΕΠΕ: Παραμένει χαμηλή η παραγωγικότητα 

Σε σχέδιο νόμου ο τύπος υπολογισμού από το 2028 και η απαγόρευση μείωσης

Οι ανατιμήσεις στον 
κλάδο των υπηρεσιών 
αποτελούν τη βασική 
αιτία για τη διατήρηση 
του πληθωρισμού
σε υψηλά επίπεδα.   

Οι καταναλωτές
δεν είναι ούτε 
χαρούμενοι ούτε 
αισιόδοξοι, αναφέρει
ο οίκος σε έκθεσή του.

ΠΗΓΗ: Eurostat, Structural Business Statistics και υπολογισμοί του συγγραφέα.

Μέση ετήσια μεταβολή παραγωγικότητας
του επιχειρηματικού τομέα των χωρών της Ε.Ε.

Μέσος όρος 2009 - 2023

-0,5%55
0,0%00
0,5%55
1,0%00
1,5%55
2,0%00
2,5%55
3,0%00
3,5%55
4,0%00
4,5%55
5,0%00
5,5%55

Λο
υξ
εμ
βο
ύρ
γo

Μ
Ε

Σ
Ο

Σ
 Ρ

Υ
Θ

Μ
Ο

Σ
 Μ

Ε
Τ

Α
Β

Ο
Λ

Η
Σ

Αυ
στ
ρία

Ελλ
άδα

Φι
νλ
αν
δία

Κύ
πρ
ος

Ισπ
αν
ία

Εσ
θο
νία

Βέ
λγ
ιο

Σο
υη
δία

Γα
λλ
ία

Πο
ρτ
ογ
αλ
ία
Ιτα
λία

Κρ
οα
τία

Σλ
οβ
ακ
ία

Γε
ρμ
αν
ία

Ου
γγ
αρ
ία

Ολ
λα
νδ
ία

Σλ
οβ
εν
ία

Πο
λω
νία

Τσ
εχ
ία
Δα
νία

Ρο
υμ
αν
ία

Λε
το
νία

Βο
υλ
γα
ρία

Λι
θο
υα
νία

Ιρλ
αν
δία

Της ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΣ ΚΟΥΡΤΑΛΗ

Της ΕΙΡΗΝΗΣ ΧΡΥΣΟΛΩΡΑ

Εως το 2027
η κυβέρνηση θα έχει 
επιτύχει τον στόχο για 
κατώτατο μισθό 950 
ευρώ και μέσο μισθό 
1.500 ευρώ, τόνισε
ο πρωθυπουργός.



Ε Λ Λ Α Δ ΑΚυριακή 3 Νοεμβρίου 2024 Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η  ● 7  

Πτωτική πορεία ακολούθησαν τον 
Σεπτέμβριο τα επιτόκια των τρα-
πεζών για νέα δάνεια, ακολουθώ-
ντας την τάση που υπαγορεύει η 
μείωση των επιτοκίων από την 
ΕΚΤ. Την ίδια στιγμή, κοντά στα 
4,8 δισ. ευρώ ανήλθαν τα νέα δά-
νεια προς επιχειρήσεις, με το μέ-
σο επιτόκιο των νέων χορηγήσε-
ων να υποχωρεί στο 6,29%, από 
6,43% τον Αύγουστο και 6,48% τον 
Ιούλιο. Πτωτικά κινήθηκαν και τα 
επιτόκια για νέα δάνεια ειδικά για 
τις μικρομεσαίες επιχειρήσεις, που 
υποχώρησαν τον Σεπτέμβριο στο 
5,57%, από 5,67% τον Αύγουστο 
και 5,91% τον Ιούλιο. Αυτό προ-
κύπτει από τα στοιχεία της ΤτΕ 
για την εξέλιξη των επιτοκίων και 
των χορηγήσεων τον Σεπτέμβριο, 
βάσει των οποίων οι εκταμιεύσεις 
δανείων –χωρίς σε αυτά να πε-
ριλαμβάνονται οι αποπληρωμές 
υφιστάμενων οφειλών– ανήλθαν 
σε υψηλά επίπεδα της τελευταίας 
διετίας. Η τάση αυτή ερμηνεύεται 
από την επιτάχυνση των εκταμιεύ-
σεων του δανειακού σκέλους του 
Ταμείου Ανάκαμψης και Ανθεκτι-
κότητας (ΤΑΑ), καθώς, σύμφωνα 
με τα στοιχεία που παρουσίασε ο 
αν. υπουργός Εθνικής Οικονομίας 
και Οικονομικών Νίκος Παπαθα-
νάσης, τα κεφάλαια που εκτιμάται 
ότι έχουν διοχετευθεί στην αγο-
ρά ανέρχονται στα 4,9 δισ. ευρώ. 
Σε αυτά περιλαμβάνονται δάνεια 
του ΤΑΑ, δανειακά κεφάλαια και η 
ίδια συμμετοχή των τραπεζών. Ο 
αριθμός των συμβάσεων ανέρχε-
ται σε 351 δάνεια και ο συνολικός 
προϋπολογισμός σε 12,4 δισ. ευρώ 
– εκ των οποίων 2,1 δισ. αφορούν 
δάνεια προς μικρομεσαίες επιχει-
ρήσεις και αφορούν 183 συμβασι-
οποιημένα δάνεια. Οσον αφορά τα 
νοικοκυριά, το μέσο επιτόκιο των 

στεγαστικών δανείων με κυμαι-
νόμενο επιτόκιο διαμορφώθηκε 
στο 4,28%, μειωμένο κατά 18 μο-
νάδες βάσης σε σχέση με τον Αύ-
γουστο. Αντιστοίχως, το μέσο επι-
τόκιο των καταναλωτικών δανείων 
χωρίς καθορισμένη διάρκεια (κα-
τηγορία που περιλαμβάνει τα δά-
νεια μέσω πιστωτικών καρτών, τα 
ανοικτά δάνεια και υπεραναλήψεις 
από τρεχούμενους λογαριασμούς) 
μειώθηκε κατά 6 μονάδες βάσης 
και διαμορφώθηκε στο 14,87%. 
Το μέσο επιτόκιο των καταναλω-
τικών δανείων με συγκεκριμένη 
διάρκεια και κυμαινόμενο επιτόκιο 
μειώθηκε κατά 40 μονάδες βάσης 
και διαμορφώθηκε στο 12,04%. 

Στο σκέλος των καταθέσε-
ων, σύμφωνα με τα στοιχεία 
της ΤτΕ, το μέσο επιτόκιο για 
προθεσμιακές καταθέσεις δι-
άρκειας έως δύο ετών από νοι-
κοκυριά παρέμεινε αμετάβλητο 
στο 1,85%, ενώ το αντίστοιχο 
επιτόκιο των καταθέσεων από 
επιχειρήσεις μειώθηκε οριακά 
σε σχέση με τον Αύγουστο και 
διαμορφώθηκε στο 2,86%, από 
2,89% τον προηγούμενο μήνα. 
Αποτέλεσμα της ταχύτερης πτώ-
σης του μέσου επιτοκίου χορη-
γήσεων σε σχέση με το επιτόκιο 
καταθέσεων είναι το spread (πε-
ριθώριο) μεταξύ των υφιστάμε-
νων καταθέσεων και δανείων να 
αποκλιμακώνεται τον Σεπτέμ-
βριο στις 5,07 μονάδες, από 5,30 
τον προηγούμενο μήνα.

Υποχώρησαν τα επιτόκια
για νέα δάνεια
τον Σεπτέμβριο

Οι εκταμιεύσεις ανήλ-
θαν σε υψηλά επίπεδα 
της τελευταίας διετίας.

Οι ταξιδιώτες που επισκέπτονται 
την Ελλάδα και τους ανταγωνι-
στικούς της προορισμούς, και ει-
δικότερα την Ιταλία, την Ισπανία 
την Κροατία και την Τουρκία, εί-
ναι όλο και πιο απαιτητικοί και 
αναμένουν ταξιδιωτικές εμπειρί-
ες υψηλής ποιότητας αναζητώ-
ντας την αυθεντικότητα. Σύμ-
φωνα με πανευρωπαϊκή έρευνα 
της εξειδικευμένης συμβουλευ-
τικής εταιρείας για τον τουρισμό 
Mabrian Technologies, η Ελλάδα 
κατατάσσεται τρίτη στην ικανο-
ποίηση των επισκεπτών από το 
τουριστικό προϊόν της, ξεπερ-
νώντας την Ισπανία, αλλά βρί-
σκεται πίσω από την Ιταλία και 
την Τουρκία. Ωστόσο, «παρά την 
υψηλότερη συνολική ικανοποί-
ηση της Ιταλίας, η Ελλάδα πα-
ραμένει ισχυρός υποψήφιος, ει-
δικά καθώς οι προσδοκίες των 
ταξιδιωτών και οι πραγματικές 
εμπειρίες τους ευθυγραμμίζονται 
στενά», σημειώνει η Mabrian. 
Παράλληλα, οι αντιλήψεις που 
υπάρχουν για την Ελλάδα όσον 
αφορά την ασφάλεια αλλά και το 
κλίμα παραμένουν ανταγωνιστι-
κές, καθώς υπάρχουν ανησυχίες 
για την παράμετρο της ασφάλει-
ας στην Τουρκία.

Τα στοιχεία της έρευνας, που 
παρουσιάστηκε πριν από λίγες 
ημέρες στο πλαίσιο της πρωτο-
βουλίας Reimagine Tourism in 
Greece της «Καθημερινής», δεί-
χνουν ότι οι λόγοι που κάνουν 
τους ταξιδιώτες να θέλουν να 
επισκεφθούν την Ελλάδα εξε-
λίσσονται, πέρα από το βασικό 
προϊόν «ήλιος και θάλασσα», σε 

πλήρη ταύτιση με τις παγκόσμι-
ες τάσεις που αναδείχθηκαν μετά 
την πανδημία και χαρακτηρίζο-
νται από την επιθυμία των του-
ριστών να ενσωματώσουν στις 
διακοπές τους πιο ενεργές εμπει-
ρίες. Είναι χαρακτηριστικό ότι το 
2023, το 21,1% των κινήτρων που 
έκαναν τους ταξιδιώτες να επι-
λέξουν την Ελλάδα σχετίζεται με 
την αναζήτηση νέων εμπειριών 
σε κάθε λογής δραστηριότητες, 
ποσοστό διπλάσιο σχεδόν από 
το 2019, μετατρέποντας αυτά 
τα κίνητρα στον βασικό μοχλό 
για διακοπές στην Ελλάδα. Στη 
δεύτερη θέση των λόγων που οι 
ταξιδιώτες επέλεξαν την Ελλάδα 
βρίσκεται ο πολιτιστικός τουρι-
σμός και μόλις στην τρίτη θέση 
ο τουρισμός για την αναζήτηση 
ήλιου και θάλασσας. «Οι ταξιδιώ-

τες βρίσκουν άλλους τρόπους 
για να απολαύσουν την Ελλά-
δα, συνδυάζοντας παραδοσια-
κούς λόγους όπως παραλία, πο-
λιτισμό, γαστρονομία και ευεξία 
με τη θέληση να βιώσουν ενεργά 
τον τοπικό τρόπο ζωής, και αυ-
τό αποτελεί μια μεγάλη ευκαι-
ρία για τη χώρα», αναφέρουν οι 
αναλυτές της εταιρείας ερευνών. 
Τα δεδομένα δείχνουν ένα ενδι-
αφέρον σενάριο για όλους τους 
ανταγωνιστικούς μεσογειακούς 
προορισμούς: ένα σενάριο στο 
οποίο οι προορισμοί, εκμεταλλευ-
όμενοι τις νέες τάσεις, μπορούν 
να διευρύνουν την εποχικότη-
τά τους αλλά και τη γεωγραφι-
κή επίδραση του τουρισμού. Πα-
ράλληλα, προορισμοί που, όπως 
η Ελλάδα, διαθέτουν ένα ευρύ-
τερο χαρτοφυλάκιο προϊόντων 

και δραστηριοτήτων μπορούν 
να εδραιωθούν πολύ ψηλά στις 
προτιμήσεις των δυνητικών ταξι-
διωτών. Τα δεδομένα αυτά αντι-
κατοπτρίζουν και τις τάσεις του 
2024 για την Ελλάδα, αναφέρει 
η Mabrian.

«Λαμβάνοντας υπόψη τον μο-
ναδικό συνδυασμό της Ελλάδας 
τοπίων, πολιτιστικής κληρονο-
μιάς, μοναδικών παραδόσεων 
και καλού καιρού ολόκληρο τον 
χρόνο, η ευκαιρία είναι εμφανής 
τόσο για την υπέρβαση της επο-
χικότητας και την ανάδειξη νέων 
εναλλακτικών προορισμών όσο 
και για την ενίσχυση της θέσης 
της χώρας στις προτιμήσεις των 
ταξιδιωτών και την αύξηση των 
επισκεπτών που επισκέπτονται 
ξανά και ξανά την Ελλάδα», ση-
μειώνει χαρακτηριστικά.

ΠΗΓΗ: Year to Date 2024. Mabrian Travel Intelligence
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Του ΗΛΙΑ Γ. ΜΠΕΛΛΟΥ 

Τρίτη στην Ευρώπη η Ελλάδα
στον δείκτη ικανοποίησης τουριστών
Αυθεντικότητα και τρόπος ζωής οδηγούν τη ζήτηση για ταξίδια 
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Ο 
πρωθυπουργός Κυριάκος 
Μητσοτάκης όταν ήταν 
υπουργός ∆ιοικητικής Με-

ταρρύθμισης και Ηλεκτρονικής 
∆ιακυβέρνησης (2013-2015) προ-
σπάθησε να εφαρμόσει ένα σύ-
στημα αξιολόγησης των δημοσί-
ων υπαλλήλων. Την κριτική και 
τους χαρακτηρισμούς που άκουσε 
τότε είναι δύσκολο να τους θυ-
μάστε. Για να πάρετε μια γεύση, 
σας μεταφέρω ένα απόσπασμα 
από ένα μακροσκελέστατο άρθρο 
που δημοσιεύθηκε στο alfavita.
gr (19/6/2019), και υπογράφε-
ται από τον Νεκτάριο Κορδή 
(αιρετό μέλος ΚΥΣ∆Ε - Κεντρικό 
Υπηρεσιακό Συμβούλιο ∆ευτε-
ροβάθμιας Εκπαίδευσης) με τίτ-
λο: «Κυριάκος Μητσοτάκης, ο 
μεταρρυθμιστής έργα και ημέ-
ρες...». Αξίζει την προσοχή σας 
η ημερομηνία δημοσίευσης. Στις 
26/5/2019 είχαμε τις ευρωεκλογές 
και τη συντριβή του Σύριζα, που 
προκάλεσε τις πρόωρες εκλογές 
της 7ης Ιουλίου 2019. Είναι φα-
νερό ότι το κείμενο γράφτηκε για 
να «κοντύνει» τον Μητσοτάκη. 
Μάταια όμως.

«[...] Ως «μύστης του νεο-
φιλελευθερισμού» ο Κυριάκος 
Μητσοτάκης επιχείρησε να εφαρ-
μόσει στον ελληνικό δημόσιο το-
μέα ένα σύστημα “αξιολόγησης” 
κατά τα πρότυπα της εταιρείας 
Microsoft, θεωρώντας –προφα-
νώς– ότι η χώρα είναι μια μεγάλη 
εταιρεία! Το “διάφανο και απο-
λύτως αξιοκρατικό σύστημα 
αξιολόγησης” του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη προέβλεπε υποχρεωτική 
αξιολόγηση του 15% των δημοσί-
ων υπαλλήλων  (σε αριθμό 30.000-
40.000 εργαζόμενοι) με  βαθμό “κά-
τω από τη βάση”, δηλαδή 1-6. Για 
αυτούς θα υπήρχε  η δυνατότητα 
απόλυσης σύμφωνα με τα άρθρα 
95 & 154 του ∆ημοσιοϋπαλληλι-
κού Κώδικα (ν. 3528/2007). Ο νόμος  
έφερε πολλές αντιδράσεις στην ελ-
ληνική κοινωνία και δεν εφαρμό-
στηκε ποτέ.[...]».

Οπως μπορείτε να διαπι-
στώσετε η κριτική προέρχεται 
από κάποιον που ασχολείται με 
την εκπαίδευση. Η επιλογή από 
την πληθώρα αρνητικών σχο-
λίων ήταν σκόπιμη για να φτά-
σω στην προσπάθεια της Νί-
κης Κεραμέως, ως υπουργού 
Παιδείας, όταν προσπάθησε να 
επιβάλει κάποιου είδους αξιολό-
γηση στους εκπαιδευτικούς. Τα 

ίδια και χειρότερα. Σας παραθέ-
τω απόσπασμα από την «Αυγή» 
της 19ης Φεβρουαρίου 2023, με 
τίτλο: «Νίκη Κεραμέως / Ωμός 
εκβιασμός για την αξιολόγη-
ση των εκπαιδευτικών», που 
υπογράφει η Χρύσα Βαϊνανίδη:

«Με κεντρικό σύνθημα “Οι 
εκπαιδευτικοί διδάσκουν και 
όταν αγωνίζονται”, δάσκαλοι 
και καθηγητές απάντησαν με τη 
μαζικότερη πορεία των τελευταί-
ων ετών στην εφαρμογή της ατο-
μικής αξιολόγησης του νόμου Κε-
ραμέως. Το μήνυμα ηχηρό, αλλά η 
πολιτική ηγεσία του υπουργείου 
Παιδείας κωφεύει. Παρά τα με-
γάλα ποσοστά συμμετοχής στην 
24ωρη απεργία της περασμένης 
Τετάρτης, η Νίκη Κεραμέως δεν 
είδε ούτε τους εκπαιδευτικούς ού-
τε τους γονείς, τους μαθητές και 
τους φοιτητές ούτε τους καλλιτέ-
χνες που υποστήριξαν τους εκπαι-
δευτικούς, αλλά μόνο... συνδικα-
λιστές! “Σαράντα χρόνια τώρα οι 
συνδικαλιστικές ηγεσίες, και τις 
ξεχωρίζω από τους εκπαιδευτι-
κούς, δεν θέλουν την αξιολόγηση. 
Αλλά η κοινωνία το απαιτεί”, δή-
λωσε η υπουργός εκτιμώντας πως 
υπάρχει μεγάλο χάσμα μεταξύ των 
εκπαιδευτικών και των συνδικα-
λιστικών ηγεσιών[...]».

Αλλά πάμε σε κάτι πολύ 
πρόσφατο. Στην εκπομπή Ε∆Ω 
(14/10/2024) του Σταμάτη Ζαχα-
ρού στο ONE Channel ήταν κα-
λεσμένος ο Αχιλλέας Ζορμπάς 
– Οργανωτικός γραμματέας της 
∆ιδασκαλικής Ομοσπονδίας Ελ-
λάδος (∆ΟΕ). Είναι δύσκολο να το 
πιστέψετε, αλλά ο καλός δημοσι-
ογράφος τον ρώτησε 16 (δεκαέ-
ξι) φορές: «γιατί δεν θέλετε την 
αξιολόγηση;»,  αλλά δεν απά-
ντησε ποτέ. Πέταγε την μπάλα 
στην εξέδρα και απάντηση στο 
ερώτημα δεν έδινε. Μπορείτε 
να αντιληφθείτε ότι δεν έχουν 
κανένα επιχείρημα και κρύβο-
νται πίσω από συνδικαλιστικά 
προνόμια.

Εύκολο συμπέρασμα: οι εκ-
παιδευτικοί μας δεν θέλουν να 
αξιολογούνται! Πόσο λογικό σας 
φαίνεται, αυτοί που καθημερινά 
αξιολογούν τους μαθητές τους 
και τους βαθμολογούν κατά την  
κρίση τους να μην επιδέχονται 
οι ίδιοι αξιολόγηση; Μόνο στη 
χώρα της «φαιδράς πορτοκαλέ-
ας» μπορεί να συμβαίνει κάτι 
τέτοιο και μάλιστα με την υπο-

στήριξη κομμάτων, που στον 
τίτλο έχουν καταχρηστικά τη 
λέξη «προοδευτικός».

Ειλικρινά, απορώ πώς ακό-
μα δεν έχει διαμορφωθεί ένα 
κίνημα μαθητών και φοιτητών 
όλων των βαθμίδων, οι οποίοι με 
την  ίδια λογική να αρνηθούν την 
οποιαδήποτε αξιολόγησή τους 
από τους καθηγητές τους σαν αυ-
θαίρετη. «A taste of their own 
medicine» – «Μια γεύση από το 
δικό τους φάρμακο». Φανταστεί-
τε τις σκηνές απείρου κάλλους. 

Ολοι οι μαθητές σε μια τάξη να 
επιστρέψουν τους βαθμούς τους 
στους καθηγητές τους σαν απα-
ράδεκτους. Αφού εσείς δεν θέλε-
τε να κριθείτε γιατί εσείς θα κρί-
νετε εμάς; Μάλιστα, μπορούν να 
επικαλεστούν και το Ευαγγέλιο: 
«Μὴ κρίνετε, ἵνα μὴ κριθῆτε· ἐν ὧ 
γὰρ κρίματι κρίνετε κριθήσεσθε, 
καὶ ἐν ὧ μέτρῳ μετρεῖτε μετρη-
θήσεται ὑμῖν.» (Ματθαίου 7.15).

Υπάρχει όμως και μια άλλη 
ασυμμετρία. Ολοι όσοι εργάζο-
νται στον ιδιωτικό τομέα κρίνο-
νται καθημερινά από τους προ-
ϊσταμένους τους και η πρόοδός 
τους εξαρτάται από τη  συνεχή 
αξιολόγησή τους. Γιατί, λοιπόν, 
οι δημόσιοι υπάλληλοι και ιδιαί-
τερα οι δάσκαλοι και καθηγητές 
να αρνούνται την οποιαδήποτε 
αξιολόγηση; ∆εν γνωρίζω πώς 
φτάσαμε σε αυτή τη στρεβλή κα-
τάσταση, αλλά ένα είναι βέβαιο, 

χωρίς αξιολόγηση δεν υπάρχει 
πρόοδος. Τα πάντα στη ζωή κρί-
νονται και αξιολογούνται, ώστε 
να βελτιώνονται. Εκτός από τους 
Ελληνες δημοσίους υπαλλήλους, 
οι οποίοι πέρα από τη μονιμό-
τητα που απολαμβάνουν έχουν 
αποκτήσει και άλλα προνόμια εις 
βάρος των υπολοίπων πληβείων.

Στο σημερινό κείμενο θα 
ήταν παράλειψη να μην ανα-
φερθώ στην πράγματι πρωτό-
τυπη άποψη του Αριστείδη 
Μπαλτά, υπουργού Παιδείας 
του Σύριζα, ο οποίος μιλώντας 
στη Βουλή το 2015 είπε μεταξύ 
άλλων και τα εξής: «[...] ∆ιότι αν 
γίνεις άριστος απλώς με μια διαδι-
κασία, φέρεις το βάρος της αριστεί-
ας και πρέπει να αποδεικνύεις δι-
αρκώς την αριστεία σου εσαεί, ενώ 
αν αποτύχεις στο διαγωνισμό αρι-
στείας, τότε φέρεις το στίγμα αυτής 
της αποτυχίας εσαεί. ∆εν υπάρχει 
η έννοια “αριστείας” και δη σε αυ-
τές τις ηλικίες. Είναι τραγικό [...]».

Το μόνο τραγικό για τη χώ-
ρα είναι ότι αυτοί οι άνθρωποι 
κυβέρνησαν για 4,5 χρόνια! 
Θεέ μου από ποιους γλιτώ-
σαμε!

Αφού, λοιπόν, μιλήσαμε για 
την αξιολόγηση αλλά και την 
έλλειψή της, θέλω να σας προ-
βληματίσω με ένα εντελώς δια-
φορετικό  θέμα. Εδώ και πάρα 
πολλά χρόνια στις εθνικές εκλο-
γές, όταν διενεργούνται με σταυ-
ρό (και όχι με λίστα) ισχύει μία 
διάταξη σύμφωνα με την οποία 
οι αρχηγοί των κομμάτων, αλλά 
και οι πρώην πρωθυπουργοί που 
πήραν ψήφο εμπιστοσύνης στη 
Βουλή, να μην έχουν ανάγκη από 
σταυρό στο ψηφοδέλτιο, αλλά 
να παίρνουν αυτομάτως όλες τις 
ψήφους του κόμματός τους σαν 
σταυρούς.

Καταλαβαίνω το σκεπτικό 
για τους εν ενεργεία αρχη-
γούς των κομμάτων. Πράγματι, 
θα ήταν εξευτελιστικό για έναν 
αρχηγό κόμματος να συγκεντρώ-
νει λιγότερους σταυρούς από κά-
ποιον άλλο υποψήφιο βουλευτή 
του κόμματός του. Κάτι τέτοιο 
θα υπονόμευε τη θέση του αρ-
χηγού. Το ερώτημα που θέτω εί-
ναι το εξής: Γιατί αυτή η διάκρι-
ση να ισχύει και για τους πρώην 
πρωθυπουργούς, οι οποίοι κρί-
θηκαν από το κόμμα τους ακα-
τάλληλοι για την αρχηγία; Είναι 
γεγονός ότι στο παρελθόν έγινε 

προσφυγή από τον Παναγιώτη 
Φασούλα στις εκλογές του 2007, 
όταν ήλθε πρώτος σε σταυρούς 
στην Α΄ Πειραιώς, αλλά έχασε 
την έδρα γιατί την καρπώθηκε 
ο Κώστας Σημίτης σαν πρώ-
ην πρωθυπουργός. Υπενθυμίζω 
ότι στις εκλογές αυτές αρχηγός 
του ΠΑΣΟΚ ήταν ο Γιώργος Πα-
πανδρέου. Το Ανώτατο Ειδικό 
∆ικαστήριο με πλειοψηφία 10-1 
έκρινε νόμιμη την κατακύρωση 
της έδρας στον Κώστα Σημίτη. 

Το ερώτημα που θέτω όμως 
είναι διαφορετικό. Είναι μεν 
νόμιμο σύμφωνα με τους δικα-
στές, είναι όμως λογικό; (σημ. 
όσοι γνωρίζετε τον Γιάννη Στουρ-
νάρα, ζητήστε του να σας πει ένα 
σχετικό εξαιρετικό ανέκδοτο)! 
Προσωπικά πιστεύω ότι θα βο-
ηθούσε πολύ περισσότερο την 
ομαλή πολιτική ζωή του τόπου, 
αλλά και την ομόνοια, αν η διά-
ταξη αυτή καταργηθεί. Εξηγού-
μαι. Σήμερα βλέπουμε διάφορες 
παρεμβάσεις και διαφοροποι-
ήσεις από πρώην πρωθυπουρ-
γούς, οι οποίοι εκλέχτηκαν με 
την ευνοϊκή αυτή διάταξη. Ετσι 
δεν γνωρίζουμε, αλλά κυριότε-
ρα δεν γνωρίζουν και οι ίδιοι, 
αν εξακολουθούν να έχουν την  
υποστήριξη των ψηφοφόρων. 
Βλέπουμε και εδώ την έλλειψη 
αξιολόγησης. Για παράδειγμα, αν 
ένας πρώην πρωθυπουργός δεν 
καταφέρει να εκλεγεί βουλευτής 
θα πάει στο σπίτι του και θα ησυ-
χάσει το κόμμα του από τυχόν 
παρεμβάσεις και διαφοροποι-
ήσεις. Αν πάλι εκλεγεί οριακά, 
θα είναι ιδιαίτερα προσεκτικός. 
Μόνο αν εκλεγεί με συντριπτική 
πλειοψηφία σταυρών θα έχει το 
κύρος και τη νομιμοποίηση για 
την οποιαδήποτε στάση του. ∆εν 
είναι σωστότερο αυτό, παρά να 
νομίζει κάποιος ότι επειδή διε-
τέλεσε πρωθυπουργός πρέπει 
να θεωρείται υπεράνω κριτικής 
και αξιολόγησης; Το θέτω ακό-
μα πιο σκληρά: Γιατί να έχει 
εκλογικά προνόμια κάποιος 
που οδήγησε το κόμμα του 
στην ήττα και ο ίδιος κρίθη-
κε ακατάλληλος για αρχηγός 
από το κόμμα του;  ∆εν είμαι  
αισιόδοξος. Πάλι ανεμόμυλους  
κυνηγάω, αλλά αυτός είναι ο 
χαρακτήρας μου!

 
Ο κ. Ανδρέας Γ. Δρυμιώτης 
είναι σύμβουλος επιχειρήσεων.

Του ΑΝΔΡΕΑ Γ. ΔΡΥΜΙΩΤΗ

Xωρίς αξιολόγηση δεν 
υπάρχει πρόοδος. Τα 
πάντα στη ζωή κρίνο-
νται και αξιολογούνται, 
ώστε να βελτιώνονται.

Η 
τεχνητή νοημοσύνη έχει επι-
δείξει σε λίγο σχετικά χρόνο 
τόσο ισχυρή δυναμική που 

δεν είναι υπερβολή να υποστη-
ρίξουμε ότι μεταμορφώνει την οι-
κονομική και κοινωνική δραστη-
ριότητα με τον ίδιο τρόπο που ο 
ατμός, ο ηλεκτρισμός και οι υπο-
λογιστές (κυρίως η αυτοματοποί-
ηση που επέφεραν) καθόρισαν τις 
τρεις βιομηχανικές επαναστάσεις 
που προηγήθηκαν αυτής που δι-
ανύουμε σήμερα: της λεγόμενης 
4ης βιομηχανικής επανάστασης. 

Σε αυτό το πλαίσιο η τραπε-
ζική ανήκει στους κλάδους που 
θα επηρεαστούν περισσότερο. 
Σύμφωνα με τη Mckinsey, μιας 
από τις κορυφαίες εταιρείες συμ-
βούλων παγκοσμίως, οι τράπεζες 
εκτιμάται ότι θα δουν τον μεγαλύ-
τερο αντίκτυπο ως ποσοστό των 
εσόδων τους (μεταξύ 2,8% και 
4,7%) από τη δημιουργική τεχνη-
τή νοημοσύνη, με την πρόσθετη 
αξία να υπολογίζεται μεταξύ 200 
και 340 δισ. δολαρίων ετησίως.

Ας πάρουμε όμως τα πράγμα-
τα από την αρχή. Η  τεχνητή νο-
ημοσύνη υπήρχε πολύ πριν από 
το ChatGPT, το οποίο εισέβαλε 
ξαφνικά στις ζωές μας τον Νο-
έμβριο του 2022, μετατρέποντας 
τον όρο GenAI –ελληνιστί δημι-
ουργική τεχνητή νοημοσύνη– 
σε καθημερινή έννοια. Γνωστή 
με τον όρο Predictive AI, η προ-
ϋπάρχουσα αυτή μορφή τεχνη-
τής νοημοσύνης έχει να κάνει 
με την πρόβλεψη αποτελεσμά-
των, μελλοντικών εξελίξεων και 

τάσεων. Και ως τέτοια ήταν ήδη 
αρκετά διαδεδομένη σε τράπεζες 
και άλλους χρηματοπιστωτικούς 
οργανισμούς για τη δημιουργία 
μοντέλων αξιολόγησης της πιστο-
ληπτικής ικανότητας, τη διαχεί-
ριση επενδυτικών χαρτοφυλακί-
ων, την ανάπτυξη υποδειγμάτων 
αλγοριθμικών συναλλαγών και 
την καταπολέμηση της απάτης. 

Από την άλλη πλευρά, η και-
νοτομία της GenAI συνίσταται 
στη δυνατότητα παραγωγής κει-
μένων, εικόνων και ήχου επί τη 
βάσει τεραστίων ποσοτήτων δε-
δομένων. Πρόκειται ουσιαστικά 
δηλαδή για την απόδοση ενός τύ-
που δημιουργικότητας, η οποία 
και θεωρείτο μέχρι σήμερα απο-
κλειστικό προνόμιο της ανθρώ-
πινης σκέψης. 

Υπάρχουν 4 κύριοι τομείς 
εντός του τραπεζικού κλάδου 
οι οποίοι επηρεάζονται από αυτή 
την καταλυτική εξέλιξη και στους 
οποίους αναλογεί το μερίδιο του 
λέοντος από την προσδοκώμε-
νη θετική επίπτωση της GenAI: 
– Ερευνα και ανάπτυξη: ανάπτυ-
ξη λογισμικού, μετάπτωση παλαι-
ών συστημάτων και βελτιστοποί-
ηση τιμολόγησης.
– Λειτουργίες και διαδικασίες: 
αυτοματοποίηση, επιτάχυνση 
και βελτιωμένη επίλυση περι-
στατικών.
– ∆ιαφήμιση και πωλήσεις: μα-
ζική εξατομίκευση, εκπαίδευση 
πωλήσεων, απόκτηση και τμη-
ματοποίηση πελατών.
– ∆ιαχείριση κινδύνου, καθώς 

και νομικές και άλλες υποστηρι-
κτικές λειτουργίες: τεκμηρίωση 
μοντέλων, παραγωγή αναφορών, 
κανονιστική παρακολούθηση, 
συλλογή δεδομένων, καταπολέ-
μηση απάτης και διαχείριση της 
γνώσης. 

Οσο αποκαλυπτική και να εί-
ναι η παραπάνω ομαδοποίηση, 
δεν παύει να εστιάζει στην πα-
ρουσίαση του αποτελέσματος. 
Πίσω όμως από αυτό κρύβονται 
δύο βαθύτερες αιτίες οι οποίες 
εξηγούν την πολύ μεγάλη επι-
δραστικότητα της τεχνητής νο-
ημοσύνης στην τραπεζική.

Η πρώτη αφορά τα δεδομένα 
και το γεγονός ότι οι τραπεζικές 
εργασίες ήταν ανέκαθεν ένας 
κλάδος εντάσεως δεδομένων. 
Η παραγωγή δεδομένων αποτε-
λεί αναπόσπαστο στοιχείο της 
αλυσίδας αξίας των χρηματοπι-
στωτικών υπηρεσιών, διατρέ-
χοντας οριζόντια κάθε αλληλε-
πίδραση, από τον δανεισμό έως 
τις πληρωμές. Πλέον η τεχνητή 
νοημοσύνη αλλάζει δραματικά 

το ανταγωνιστικό πλεονέκτημα 
των τραπεζών εκείνων που δια-
θέτουν τα κατάλληλα δεδομένα 
σε όγκους που μπορούν να αξι-
οποιηθούν από τα νέα τεχνολο-
γικά μοντέλα.   

Η δεύτερη αιτία έχει να κάνει 
με τη διαδικασία μετασχηματι-
σμού των τραπεζών. Κατά τη δι-
άρκεια των ριζικών αλλαγών που 
συντελέστηκαν την τελευταία 
δεκαπενταετία στον κλάδο, οι 
τραπεζικές υπηρεσίες βρίσκο-
νταν ήδη στο μέσον μιας δομικής 
μετάβασης από ένα υπόδειγμα 
εντάσεως εργασίας σε ένα πιο 
αυτοματοποιημένο και τεχνο-
λογικά καθοδηγούμενο μοντέλο. 
Η απότομη εισαγωγή της GenAI 
επέδρασε καταλυτικά σε δύο βα-
σικές κατευθύνσεις: 1) μεγέθυνε 
τόσο το αποτέλεσμα όσο και τον 
αντίκτυπο της μετάβασης, 2) αύ-
ξησε εκθετικά την ταχύτητα με 
την οποία συμβαίνει, μέσω του 
συνδυασμού τεχνητής νοημο-
σύνης και δεδομένων, ο οποίος 
ένωσε δύο εγγενώς αντίθετες 
έννοιες (τη μάζα και την  εξατο-
μίκευση) σε αυτό που έχει επι-
κρατήσει να αποκαλείται μαζική 
υπερεξατομίκευση. 

Από τα παραπάνω γίνεται σα-
φές ότι η τεχνητή νοημοσύνη 
επαναπροσδιορίζει το επιχειρη-
ματικό και λειτουργικό μοντέλο 
των τραπεζών. Οχι στο μέλλον, 
αλλά τώρα καθώς γράφονται αυ-
τές οι γραμμές, και εντός τεσσά-
ρων βασικών αξόνων: 1) Αυξημέ-
νη ικανότητα παραγωγής εσόδων 

(όπως είδαμε στην εισαγωγή). 
2) Βελτιωμένη αποδοτικότητα 
(λόγω λιγότερης χειρωνακτικής 
εργασίας και αυξημένης αυτο-
ματοποίησης, συμπεριλαμβανο-
μένης της λήψης αποφάσεων). 
3) Αναβαθμισμένη ικανότητα 
πρόβλεψης, κυρίως αναφορικά 
με τη συμπεριφορά των πελα-
τών και τη διαχείριση αποτελε-
σμάτων. 
4) ∆υνατότητα προσφοράς εξαι-
ρετικά εξατομικευμένων υπηρε-
σιών σε μαζική κλίμακα.

Ενα καλό παράδειγμα αφορά 
τον τρόπο με τον οποίο προγράμ-
ματα υποστηριζόμενα από την τε-
χνητή νοημοσύνη (AI chatbots) 
αλλάζουν εντελώς την αλληλε-
πίδραση με τους πελάτες.  Οχι 
μόνο στο επίπεδο των καναλιών 
επικοινωνίας αλλά και αναφορικά 
με τα υποστηρικτικά συστήματα 
που βρίσκονται πίσω από αυτά, 
μέσω της δημιουργίας υβριδικών 
καναλιών, της ενσωμάτωσης νέ-
ων χρήσεων, της παροχής προ-
στιθέμενης αξίας στις ανθρώπι-
νες αλληλεπιδράσεις, ακόμη και 
της επίδρασης στον τρόπο πραγ-
ματοποίησης πωλήσεων. 

Καθώς ο ενθουσιασμός για τις 
δυνατότητες της τεχνητής νο-
ημοσύνης και για τα δυνητικά 
οφέλη που απορρέουν από την 
έγκαιρη υιοθέτησή της αυξάνε-
ται, υπάρχουν μερικές ουσιώδεις 
διαφορές που θα διαχωρίσουν 
αυτούς που πραγματικά θα επιτύ-
χουν να καινοτομήσουν από αυ-
τούς που δεν θα τα καταφέρουν: 

1) Η ικανότητα ενσωμάτωσης της 
GenAI στην υπάρχουσα υποδο-
μή υπολογιστικών συστημάτων 
(πολλά τμήματα της οποίας μπο-
ρεί να είναι παλαιά ή απαρχαιω-
μένα). 2) Η επανεκπαίδευση και 
αναβάθμιση των δεξιοτήτων του 
εργατικού δυναμικού ώστε να 
μπορούν να χρησιμοποιήσουν 
αποτελεσματικά τη νέα τεχνο-
λογία. 3) Η επαναξιολόγηση και 
(ενδεχομένως) η αναπροσαρμο-
γή ολόκληρου του επιχειρηματι-
κού μοντέλου του οργανισμού 
σε μια νέα αντίληψη εργασίας 
με επίκεντρο την τεχνητή νο-
ημοσύνη. 4) Η αποτελεσματική 
διαχείριση των κινδύνων που 
προέρχονται από τη χρήση της 
τεχνητής νοημοσύνης σε σχέση 
με την προστασία των δεδομέ-
νων και τη συμμόρφωση με το 
κανονιστικό πλαίσιο.

Η τεχνητή νοημοσύνη μετα-
τρέπεται πολύ γρήγορα στον πα-
ράγοντα εκείνο που θα αποτελέ-
σει για τις τράπεζες είτε καίριο 
ανταγωνιστικό πλεονέκτημα είτε 
τη βασική αιτία αποτυχίας προ-
σαρμογής στο νέο ανταγωνιστι-
κό τοπίο. Το πιο κρίσιμο σημείο 
ανάμεσα στα δύο αυτά σενάρια 
δεν θα είναι η ικανότητά τους να 
προσφέρουν, αυτή καθαυτή, την 
τεχνολογία αλλά ο βαθμός επιτυ-
χίας τους στην ενσωμάτωσή της.

 
Ο κ. Παναγιώτης Κριάρης είναι 
στέλεχος και σύμβουλος επιχειρήσεων 
στον χώρο των χρηματοοικονομικών 
υπηρεσιών και του FinTech.

Η καταλυτική επίδραση της τεχνητής νοημοσύνης στην τραπεζική 

Πόσο λογικό σας φαίνεται αυτοί που καθημερινά αξιολογούν τους μαθητές 
τους και τους βαθμολογούν κατά την  κρίση τους να μην επιδέχονται οι ίδιοι 
αξιολόγηση;

Αλλεργία στην αξιολόγηση

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΡΙΑΡΗ

Η καινοτομία της GenAI 
συνίσταται στη δυνατό-
τητα παραγωγής κειμέ-
νων, εικόνων και ήχου 
επί τη βάσει τεραστίων 
ποσοτήτων δεδομένων.
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ΣΑΒΒΑΣ
ΚΟΣΙΑΡΗΣ

ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΣ & ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΣ

ΣΑΒΒΑΤΟ
10:00-12:00

ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΣ & ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΣ

ΣΑΒΒΑΤΟ
10:00-12:00

ΑΥΤΟ AKOYΣ!

Θέση μάχης για την επόμενη 
φάση του εμπορικού πολέμου 
παίρνει η Ε.Ε., που επέβαλε πρό-
σθετους δασμούς στις εισαγω-
γές ηλεκτροκίνητων οχημάτων 
από την Κίνα, ενώ παράλληλα 
ετοιμάζεται πυρετωδώς για νέες 
εντάσεις με τις ΗΠΑ. Προεξοφλεί 
πως όποιος κι αν αναδειχθεί  νι-
κητής των αμερικανικών προε-
δρικών εκλογών η Ουάσιγκτον 
θα εφαρμόσει και πάλι την πο-
λιτική «πρώτα η Αμερική», προ-
καλώντας εντάσεις στις σχέσεις 
της υπερδύναμης με τους εμπο-
ρικούς της εταίρους. 

Οι πρόσθετοι δασμοί στα ει-
σαγόμενα από την Κίνα οχήμα-
τα κυμαίνονται από 7,8% στα 
κινεζικής κατασκευής Tesla 
έως και 35,3% στα οχήματα της 
SAIC Motor και θα προστεθούν 
στον πάγιο δασμό ύψους 10% 
που ισχύει για όσα αυτοκίνητα 
εισάγονται στην Ε.Ε. Αντιδρώ-
ντας στην επιβολή πρόσθετων 
δασμών, το κινεζικό υπουργείο 
Εμπορίου τόνισε με ανακοίνω-
σή του ότι «δεν δέχεται» τους 
δασμούς της Ε.Ε. και προσέθεσε 
πως «η Κίνα έχει επανειλημμέ-
νως υπογραμμίσει πως οι έρευ-
νες της Ε.Ε. για τις επιδοτήσεις 
στα κινεζικά ηλεκτροκίνητα οχή-
ματα είναι από πολλές απόψεις 
παράλογες και αδικαιολόγητες 

και στοιχειοθετούν προστατευ-
τική πολιτική και αθέμιτο αντα-
γωνισμό». Πρόκειται για αναφο-
ρά στις έρευνες που εγκαινίασε 
πέρυσι η Ε.Ε. για τις επιδοτήσεις 
του κινεζικού κράτους στα ηλε-
κτροκίνητα οχήματα, τις οποίες 
και κατήγγειλε ότι υπονομεύουν 
την ευρωπαϊκή βιομηχανία.

Η Κίνα έχει, άλλωστε, προσφύ-
γει στον Παγκόσμιο Οργανισμό 
Εμπορίου και έχει υποβάλει σχε-
τική καταγγελία, ενώ σύμφωνα 
με τη σχετική ανακοίνωση του 
κινεζικού υπουργείου Εμπορίου 
είναι αποφασισμένη «να λάβει 
όλα τα αναγκαία μέτρα για να 
διασφαλίσει τα νόμιμα δικαιώ-
ματα και συμφέροντα των κινεζι-
κών επιχειρήσεων». Το  κινεζικό 
υπουργείο τόνισε, πάντως, πως η 

Ε.Ε. έχει καταστήσει σαφές πως 
θα συνεχίσει τη διαπραγμάτευση 
με την Κίνα και προσέθεσε πως 
βρίσκεται σε εξέλιξη ένας νέος 
γύρος διαβουλεύσεων ανάμεσα 
στις δύο πλευρές. Εξέφρασε μά-
λιστα την ελπίδα πως η Ε.Ε. «θα 
συνεργαστεί με την Κίνα κατά 
εποικοδομητικό τρόπο, ώστε να 
φτάσουν σε μια λύση αποδεκτή 
και για τις δύο πλευρές, να το επι-
τύχουν το συντομότερο δυνατόν 
και να αποφύγουν την κλιμάκω-
ση των εμπορικών διενέξεων».

Την ίδια στιγμή, όμως, διπλω-
ματικές πηγές της Ε.Ε. μίλησαν 
στο αμερικανικό δίκτυο CNBC σε 
καθεστώς ανωνυμίας και ανέφε-
ραν πως Ευρωπαίοι πολιτικοί και 
ιθύνοντες ετοιμάζονται πυρετω-
δώς για νέα μέτρα προστατευτι-
σμού από την Ουάσιγκτον, ανε-
ξαρτήτως του ποιος θα αναδειχθεί 
νικητής από τις εκλογές της επό-
μενης εβδομάδας. «Το σημαντικό-
τερο για τους Αμερικανούς είναι η 
οικονομία και η στάση της Ουάσι-

γκτον θα είναι περισσότερος οι-
κονομικός εθνικισμός», τόνισε δι-
πλωμάτης της Ε.Ε. που συμμετέχει 
σε εμπιστευτικές συνομιλίες Ευ-
ρωπαίων ηγετών. Οπως τονίζουν 
και άλλες διπλωματικές πηγές, αν 
εκλεγεί η Κάμαλα Χάρις θα συνε-
χίσει την πολιτική Μπάιντεν και 
το πακέτο των επιδοτήσεων και 
φοροαπαλλαγών ύψους 370 δισ. 
δολ. για τις πράσινες επενδύσεις 
εντός ΗΠΑ. Εν ολίγοις, δεν πρόκει-
ται να δώσει τέλος στην πολιτική 
αυτή που έχει πλήξει την Ευρώπη 
και την απειλεί με αποβιομηχάνι-
ση. Αν πάλι εκλεγεί ο Ντόναλντ 
Τραμπ, θα επιβάλλει καταιγισμό 
δασμών στις εισαγωγές ευρωπα-
ϊκών προϊόντων και θα υπονομεύ-
σει την ευρωπαϊκή οικονομία. Εχει 
εκφράσει την πρόθεση να επιβάλ-
λει πρόσθετους δασμούς 10% σε 
όλα τα ευρωπαϊκά προϊόντα και 
σύμφωνα με τις εκτιμήσεις της 
Goldman Sachs, κάτι τέτοιο θα 
αποδυναμώσει το ευρώ έως και 
κατά 10%.

Οι δύο πλευρές, Ε.Ε. και ΗΠΑ, 
έχουν τις περισσότερες διμερείς 
εμπορικές συναλλαγές στον κό-
σμο, οι οποίες το 2021 έφτασαν 
στο ρεκόρ του 1,2 τρισ. ευρώ. 
Εχει προηγηθεί από την περα-
σμένη εβδομάδα δήλωση του 
Γερμανού υπουργού Οικονομί-
ας, Κρίστιαν Λίντνερ, πως οι Βρυ-
ξέλλες θα προχωρήσουν σε μέτρα 
αντεκδίκησης σε περίπτωση που 
η Ουάσιγκτον κηρύξει εμπορικό 
πόλεμο κατά της Ε.Ε. Μιλώντας 
από το βήμα του ∆ΝΤ στην Ουά-
σιγκτον, ο κ. Λίντνερ τόνισε πως 
σε τέτοια περίπτωση «θα χρεια-
στούν προσπάθειες των διπλω-
ματών μας για να πείσουν τον 
ένοικο του Λευκού Οίκου, όποιος 
κι αν θα είναι αυτός, ότι δεν εξυ-
πηρετεί τα συμφέροντα των ΗΠΑ 
ένας εμπορικός πόλεμος στους 
κόλπους της Ε.Ε.». Αλλοι Ευρω-
παίοι διπλωμάτες δήλωσαν και 
πάλι στο δίκτυο CNBC πως «ο 
Τραμπ δεν μπορεί να μας αιφνι-
διάσει πλέον, τώρα τον ξέρουμε 

και ξέρουμε πώς να το χειριστού-
με, καθώς το έχουμε ξαναζήσει». 

Σε άλλη ρότα η Ισπανία
Στο μεταξύ, οι φυγόκεντρες 

δυνάμεις εντός της Ε.Ε. απειλούν 
και πάλι την ενότητά της έναντι 
της Κίνας, όπως καταδεικνύει η 
περίπτωση της Ισπανίας. Την 
ώρα που η Ε.Ε. προσπαθεί να 
ανακόψει την κινεζική επέλαση, 
η Ισπανία ανοίγει τις πόρτες.  Η 
τοπική κυβέρνηση της Καταλο-
νίας δημιούργησε ειδικό γραφείο 
για την αύξηση επενδύσεων και 
εμπορίου με την Κίνα, το λιμά-
νι της Βαρκελώνης έχει εγκρίνει 
την κατασκευή τερματικού σταθ-
μού για τις εισαγωγές κινεζικών 
ηλεκτροκίνητων οχημάτων και 
ο Ισπανός πρωθυπουργός Πέ-
δρο Σάντσες έχει συμφωνήσει με 
την κινεζική Envision Energy να 
επενδύσει η Ισπανία 1 δισ. δολ. 
για την από κοινού ανέγερση βι-
ομηχανικού πάρκου υδρογόνου.

CNBC, THE NEW YORK TIMES

Την ίδια στιγμή στις 
Βρυξέλλες ετοιμάζο-
νται πυρετωδώς για 
νέα μέτρα προστατευ-
τισμού από τις ΗΠΑ, 
ανεξαρτήτως του ποιος 
θα αναδειχθεί νικητής 
στις εκλογές.

Σε ισχύ οι νέοι
δασμοί της Ε.Ε.
στα κινεζικά
ηλεκτρικά οχήματα
Αντιδρά το Πεκίνο, σε εξέλιξη

νέος γύρος διαπραγματεύσεων

Οι πρόσθετοι δασμοί στα εισαγόμενα από την Κίνα οχήματα κυμαίνονται από 7,8% στα κινεζικής κατασκευής Tesla έως και 35,3% στα οχήματα της SAIC 
Motor και θα προστεθούν στον πάγιο δασμό ύψους 10% που ισχύει για όσα αυτοκίνητα εισάγονται στην Ε.Ε.
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Οι Ευρωπαίοι έχουν συγκεντρώσει 
έναν διαρκώς αυξανόμενο όγκο 
αποταμίευσης ικανό να στηρί-
ξει την οικονομία της Ευρωζώ-
νης σε περίπτωση περαιτέρω 
αποδυνάμωσής της έναντι της 
αμερικανικής, που ενισχύεται. 
Οι οικονομολόγοι διερωτώνται, 
όμως, αν η αποταμίευση αυτή 
θα λειτουργήσει όντως με αυτόν 
τον τρόπο ή θα αποβεί τελικά εις 
βάρος της ευρωπαϊκής οικονο-
μίας, στον βαθμό που αποτελεί 
αποτέλεσμα αυτοσυγκράτησης 
και σύνεσης εν μέσω αλλεπάλ-
ληλων κρίσεων.

Το β΄ τρίμηνο του 2024, τα 
νοικοκυριά της Ευρωζώνης απο-
ταμίευσαν το 15,7% του διαθέ-
σιμου εισοδήματός τους, περισ-
σότερο από το 12% που ήταν 
το προ πανδημίας ποσοστό. Το 
ίδιο χρονικό διάστημα, η κατα-
νάλωση των ευρωπαϊκών νοι-
κοκυριών αυξήθηκε μόλις κατά 
0,1% ενώ οι επενδύσεις εξακο-
λούθησαν να υποχωρούν στα-
θερά. Το σημαντικότερο είναι, 
όμως, πως η τάση αυτή των ευ-
ρωπαϊκών νοικοκυριών διαρκεί 
τα τελευταία δύο χρόνια μολο-
νότι το εισόδημά τους βελτιώνε-
ται. Οι πραγματικές αιτίες αυτής 
της αυξημένης αποταμίευσης 
είναι δύσκολο να εντοπιστούν 
καθώς ορισμένες ενδέχεται να 

είναι συγκυριακές και συνυφα-
σμένες με πρόσφατες εξελίξεις, 
ενώ άλλες ίσως βαθύτερες και 
μονιμότερες. Μεταξύ των οικο-
νομολόγων όσοι θεωρούν ότι τα 
αίτια είναι συγκυριακά και η κα-
τάσταση προσωρινή αποδίδουν 
την υψηλή αποταμίευση κυρίως 

στην ανάγκη των οικογενειών να 
θωρακίσουν τα οικονομικά τους 
έναντι του χειρότερου πληθωρι-
σμού που έχει γνωρίσει η παγκό-
σμια οικονομία εδώ και περίπου 
τέσσερις δεκαετίες. Οι κατανα-
λωτές έχουν, άλλωστε, ανησυχή-
σει για τις συνέπειες ενός πολέ-
μου στα ανατολικά σύνορα της 
Ευρώπης, για την αστάθεια των 
τιμών της ενέργειας, τον ενδεχό-
μενο αντίκτυπο από την έκβαση 
των αμερικανικών εκλογών, του 
πολέμου στην Μέση Ανατολή 
αλλά και της βαθύτερης κρίσης 
των βιομηχανιών, που ενδέχεται 

να οδηγήσει στην απώλεια πολ-
λών θέσεων εργασίας.

Ενδέχεται, πάντως, να πρόκει-
ται για μια διαρθρωτική μεταβο-
λή στη συμπεριφορά των Ευρω-
παίων, οι οποίοι έχουν γνωρίσει 
μέσα σε μικρό χρονικό διάστημα 
τρεις συνεχόμενες κρίσεις, την 
πανδημία, την εισβολή της Ρω-
σίας στην Ουκρανία με τη συ-
νεπακόλουθη ενεργειακή κρίση 
και τον πληθωρισμό, και πιθανώς 
να έχουν γίνει πολύ πιο συνετοί 
στη διαχείριση των χρημάτων 
τους. Ισως εν ολίγοις να πρόκει-
ται για μια πιο παγιωμένη τάση 
που θα διαρκέσει μακροπρόθε-
σμα. Στην περίπτωση αυτή, οι 
Ευρωπαίοι δεν θα ρίξουν στην 
οικονομία όσα έχουν αποταμι-
εύσει και επομένως δεν θα τη 
στηρίξουν. Υπάρχουν, άλλωστε, 
παράγοντες που γνωρίζουμε ότι 
δεν πρόκειται να αντιστραφούν 
σύντομα. Ανάμεσά τους η κλιμα-
τική αλλαγή, η μείωση του οικο-
νομικά ενεργού πληθυσμού, η 

αντιστροφή της παγκοσμιοποίη-
σης, αλλά και ο μετασχηματισμός 
της οικονομίας από τη βιομηχα-
νία στις υπηρεσίες, που υπονο-
μεύουν την εμπιστοσύνη κατά 
τρόπο όχι ευκόλως αντιστρέψι-
μο. Η Ενωση Γερμανικών Ταμι-
ευτηρίων διεξήγαγε προσφάτως 
έρευνα μεταξύ καταναλωτών με 
το ερώτημα τι θα κάνουν αν ξαφ-
νικά τους δοθούν 500 ευρώ. Τα 
αποτελέσματα ήταν ενδεικτικά 
της τάσης, καθώς οι περισσό-
τεροι δήλωσαν ότι απλώς θα τα 
αποταμιεύσουν.

«∆εν είναι παροδικό φαινόμε-
νο, γιατί αυτό δείχνουν οι απα-
ντήσεις στην έρευνα», τονίζει ο 
Ούρλιχ Ρόιτερ, πρόεδρος της εν 
λόγω ένωσης, που παράλληλα 
υπογραμμίζει ότι «και η νεότερη 
γενιά νιώθει ανασφάλεια καθώς 
διερωτάται τι θα γίνει με την κλι-
ματική αλλαγή και πώς μπορεί να 
προβλέψει για την ώρα της συ-
νταξιοδότησής της, ενώ ανησυ-
χεί και δυσφορεί για το γεγονός 

ότι οι παλαιότερες γενιές ζουν με 
κόστος των νεότερων. Υπάρχουν, 
ωστόσο, και κάποιες ενθαρρυ-
ντικές ενδείξεις. Εχουν αρχίσει 
οι μειώσεις των επιτοκίων και οι 
τράπεζες θα ακολουθήσουν μειώ-
νοντας τα επιτόκια καταθέσεων, 
οπότε ενδέχεται να ενθαρρύνουν 
κάποια μερίδα καταναλωτών να 
προχωρήσει σε δαπάνες. Εξάλ-
λου, οι δείκτες για το οικονομι-
κό αίσθημα των καταναλωτών 
κατατείνουν σε κάποια βελτίω-
ση σε ό,τι αφορά τις προσδοκίες 
ενώ τα νοικοκυριά καταγράφουν 
κάποια αύξηση των εσόδων τους 
και ο πληθωρισμός επιστρέφει 
στον στόχο του 2%. 

Οπως επισήμανε ο Μάρτιν Κα-
ζάκς, μέλος του ∆.Σ. της ΕΚΤ, «η 
εμπιστοσύνη των νοικοκυριών 
βελτιώνεται σταδιακά και ίσως 
αυτό σημαίνει ότιη τάση για αυ-
ξημένη αποταμίευση τελειώνει». 
Στην περίπτωση αυτή, προσέθε-
σε ο ίδιος, μπορεί να αυξηθεί και 
πάλι η κατανάλωση και να δώ-

σει ώθηση στην ανάκαμψη της 
Ευρωζώνης.

Την εκτίμησή του τείνει να 
επιβεβαιώσει η έκπληξη της μι-
κρής ανάπτυξης που σημείωσε η 
οικονομία της Ευρωζώνης το προ-
ηγούμενο τρίμηνο και οφειλόταν 
κυρίως στην ιδιωτική κατανάλω-
ση. Πέραν όλων αυτών, η εικόνα 
της αγοράς εργασίας παραμένει 
ικανοποιητική παρά την περιορι-
σμένη μείωση των κενών θέσεων. 
Οπως τονίζει ο Πιερ Βουνς, διοι-
κητής της Τράπεζας του Βελγίου, 
«οι εταιρείες δυσκολεύονται ακό-
μη να καλύψουν τις κενές θέσεις 
τους και όσοι αναζητούν εργασία 
εξακολουθούν να βρίσκουν σχε-
τικά εύκολα». Ο ίδιος προβλέπει 
ανάκαμψη της Ευρωζώνης μέσα 
στο επόμενο έτος και πιθανολο-
γεί ακόμη και μια θετική έκπληξη, 
καθώς εκτιμά πως οι Ευρωπαίοι 
αρχίζουν να νιώθουν καλύτερα 
βλέποντας το εισόδημά τους να 
αυξάνεται.

REUTERS

Οι οικονομολόγοι 
διερωτώνται αν θα 
λειτουργήσει υπέρ 
της ευρωπαϊκής οικο-
νομίας ή θα αποβεί 
τελικά εις βάρος της. 

Αυξήθηκαν
οι αποταμιεύσεις 
των νοικοκυριών
στην Ευρωζώνη
Εφτασαν το δεύτερο τρίμηνο στο 15,7%

του διαθέσιμου εισοδήματός τους

Το β΄ τρίμηνο του 2024, η κατανάλωση των ευρωπαϊκών νοικοκυριών αυξήθηκε μόλις κατά 0,1%, ενώ οι επενδύσεις εξακολούθησαν να υποχωρούν σταθερά.

Η Ελβετία βρίσκεται αντιμέτωπη 
με τη διολίσθηση σε αποπλη-
θωριστικό έδαφος το 2025, κα-
θώς το ισχυρό ελβετικό φράγκο 
δεν ευνοεί τις προσπάθειες των 
φορέων χάραξης πολιτικής να 
ελέγξουν την αύξηση των τιμών.

Η Εθνική Τράπεζα της Ελ-
βετίας (SNB) μείωσε τα επιτό-
κια για τρίτη φορά τον Σεπτέμ-
βριο, επικαλούμενη την ισχύ 
του ασφαλούς νομίσματος ως 
βασικό παράγοντα μείωσης του 
πληθωρισμού της χώρας, παράλ-
ληλα με τις χαμηλότερες τιμές 
του πετρελαίου και της ηλεκτρι-
κής ενέργειας. Η κεντρική τρά-
πεζα αναθεώρησε επίσης προς 
τα κάτω τις προβλέψεις της, το-
ποθετώντας το μέσο ετήσιο πο-
σοστό πληθωρισμού για το 2024 
στο 1,2%, από 1,3%, ενώ προ-
βλέπει ότι η αύξηση των τιμών 
θα κυμανθεί στο 0,6% το 2025, 
έναντι προηγούμενης πρόβλε-
ψης για 1,1%.

Ο απερχόμενος πρόεδρος της 

SNB Τόμας Τζόρνταν είχε δηλώ-
σει τότε ότι το ισχυρό φράγκο 
είχε «ουσιαστικό αντίκτυπο» 
στις αναθεωρήσεις, αλλά υπο-
βάθμισε τον κίνδυνο αποπλη-
θωρισμού, σημειώνοντας ότι οι 
προβλέψεις παραμένουν «εντός 
του εύρους της σταθερότητας 
των τιμών». Πρόσθεσε ότι οι 

υπεύθυνοι χάραξης πολιτικής 
παραμένουν έτοιμοι να προσαρ-
μόσουν περαιτέρω τη νομισμα-
τική πολιτική για να ελέγξουν 

τον πληθωρισμό. Ωστόσο, οι 
αναλυτές λένε ότι πλέον φαίνε-
ται όλο και πιο πιθανό η τράπε-
ζα να στηριχθεί σε παρεμβάσεις 

σε ξένο νόμισμα για να αποτρέ-
ψει τη διολίσθηση της χώρας 
σε αποπληθωριστικό περιβάλ-
λον. «Υπάρχει κάποιο περιθώ-

ριο για περαιτέρω μειώσεις των 
επιτοκίων, αλλά, δεδομένης της 
πιθανότητας η ανατίμηση του 
φράγκου να ωθήσει την Ελβε-
τία σε έδαφος αποπληθωρισμού, 
θα ήταν λογικό η SNB να στο-
χεύσει άμεσα στην αποτίμηση 
του νομίσματος μέσω παρεμ-
βάσεων σε συναλλαγματικές 
ισοτιμίες», δήλωσε νωρίτερα 
αυτή την εβδομάδα ο Αντριαν 
Πρίττζον, οικονομολόγος στην 
Capital Economics. 

Το ελβετικό φράγκο έχει ση-
μειώσει ράλι τους τελευταίους 
μήνες και επί του παρόντος κυ-
μαίνεται κοντά σε επίπεδα-ρε-
κόρ, καθώς οι επενδυτές έχουν 
βρει καταφύγιο στο ασφαλές πε-
ριουσιακό στοιχείο εν μέσω της 
μεταβλητότητας των αγορών 
και της εκκαθάρισης του carry 
trade του γιεν.

Εν τω μεταξύ, ο ελβετικός 
πληθωρισμός συνέχισε να μει-
ώνεται. Η Ελβετία αποτελούσε 
εξαίρεση μεταξύ των μεγάλων 

οικονομιών με διψήφιο πληθω-
ρισμό τα τελευταία έτη, με τις 
αυξήσεις των τιμών στη χώρα 
να κορυφώνονται σε υψηλό 29 
ετών, στο 3,5%, τον Αύγουστο 
του 2022. Τον Μάρτιο, με τον 
πληθωρισμό στο 1,2%, η SNB 
έγινε η πρώτη μεγάλη δυτική 
κεντρική τράπεζα που μείωσε 
τα επιτόκια.

«Η παρέμβαση στο συναλλαγ-
ματικό ισοζύγιο μπορεί να γίνει 
ένα πιο κατάλληλο εργαλείο πο-
λιτικής, καθώς το επιτόκιο πο-
λιτικής της SNB πλησιάζει το 
αποτελεσματικό κατώτατο όριο, 
κατά την άποψή μας», σύμφωνα 
με την BNP Paribas.

Παρ’ όλα αυτά, οι οικονο-
μολόγοι εκτιμούν ότι ο ρυθμός 
ανατίμησης του ελβετικού νο-
μίσματος εξακολουθεί να τείνει 
αρκετά κάτω από τα μεγέθη του 
2011 και του 2015.

Η SNB θα συνεδριάσει στις 12 
∆εκεμβρίου για να αποφασίσει 
για τη νομισματική πολιτική της.

H παγκόσμια οικονομία θα δια-
τηρήσει τον δυναμικό ρυθμό 
της το επόμενο έτος, καθώς οι 
κορυφαίες κεντρικές τράπεζες 
έχουν προχωρήσει σε μια σει-
ρά επιτοκιακών μειώσεων με 
φόντο την ισχυρή αμερικανι-
κή οικονομία, όπως προκύπτει 
από την τελευταία δημοσκόπη-
ση του Reuters, η οποία έγινε 
από τις 30 Σεπτεμβρίου έως τις 
30 Οκτωβρίου με τη συμμετοχή 
500 οικονομολόγων, καλύπτο-
ντας 50 οικονομίες. 

Ωστόσο, οι εκλογές της επό-
μενης εβδομάδας στις ΗΠΑ και 
ο νικητής του Λευκού Οίκου εν-
δεχομένως να ανακόψουν αυτή 
τη δυναμική, ξαναγράφοντας 
τους κανόνες του παγκόσμιου 
εμπορίου, με την πλειονότητα 
των οικονομολόγων να θεωρεί 
ότι οι πολιτικές Τραμπ θα είναι 

πιο πληθωριστικές από αυτές 
της Κάμαλα Χάρις.  

Η απρόσμενη ανθεκτικότητα 
της παγκόσμιας οικονομίας, που 
ώθησε και τους οικονομολόγους 
να αναθεωρήσουν τις προβλέ-
ψεις τους για το 2024 από τις 
αρχές του έτους, οφείλεται ως 
επί το πλείστον στις υψηλές επι-
δόσεις των ΗΠΑ.

Την ίδια στιγμή, ο πληθωρι-
σμός έχει υποχωρήσει σημαντι-
κά, με τις κορυφαίες κεντρικές 
τράπεζες να διαχειρίζονται τώ-
ρα πολύ πιο αποτελεσματικά τις 
ανοδικές πιέσεις στις τιμές και 
να βρίσκονται σε απόσταση ανα-
πνοής από τους στόχους τους.  

Η παγκόσμια οικονομία ανα-
μένεται να «τρέξει» φέτος με 
ρυθμό 3,1%, σε μια πολύ μεγά-
λη αναβάθμιση των προβλέψεων 
από το 2,6% στη δημοσκόπηση 

του Ιανουαρίου και το 2,9% του 
Απριλίου, παραμένοντας ωστόσο 
αμετάβλητη συγκριτικά με την 
αντίστοιχη έρευνα του προηγού-
μενου τριμήνου. Για τον επόμε-
νο χρόνο οι οικονομολόγοι προ-
βλέπουν ρυθμό ανάπτυξης 3%.  

Μολονότι υπήρχαν εκτεταμέ-
νοι φόβοι στην αρχή του έτους 
για την κατάσταση της αμερικα-
νικής οικονομίας και τον αντί-
κτυπο των επιτοκίων που έφθα-
σαν σε υψηλό τουλάχιστον δύο 
δεκαετιών (πριν αρχίσουν οι μει-
ώσεις), η ανθεκτικότητα της ανά-
πτυξης των ΗΠΑ ξάφνιασε οικο-
νομολόγους και αγορές.  

Το ΑΕΠ της μεγαλύτερης οικο-
νομίας του πλανήτη «έτρεξε» με 
ρυθμό 2,8% στο τρίτο τρίμηνο, 
εν μέσω υψηλών καταναλωτι-
κών δαπανών. Για φέτος ο ρυθ-
μός ανάπτυξης προβλέπεται στο 

2,6% και στο 1,9% το 2025.   
Αλλα θετικά σημεία της πα-

γκόσμιας οικονομίας είναι η Ιν-
δία, που είναι η ταχύτερα ανα-
πτυσσόμενη οικονομία του 
πλανήτη, η Ιαπωνία με ισχυρή 
ανάπτυξη, ενώ ακόμη και η Αρ-
γεντινή αναμένεται να ανακάμ-
ψει το επόμενο έτος.   

Ωστόσο, η δεύτερη μεγαλύ-
τερη οικονομία του πλανήτη, η 
Κίνα, αναγκάστηκε να καταφύ-
γει σε επιθετικά δημοσιονομικά 
μέτρα στήριξης, καθώς και σε 
νέα ύψους 1,4 τρισ. δολαρίων 
για να μπορέσει να πιάσει τον 
στόχο του 5%.  

Αναφορικά με τα επιτόκια, οι 
147 από τους 225 οικονομολό-
γους εκτιμούν ότι στα τέλη του 
2025 θα κυμαίνονται σε χαμη-
λότερα επίπεδα από αυτά που 
είχαν προβλεφθεί.

Η Ελβετία φλερτάρει με τον αποπληθωρισμό λόγω ισχυρού νομίσματος

Στο 3% η ανάπτυξη της παγκόσμιας οικονομίας το 2025   

Το ελβετικό φράγκο έχει σημειώσει ράλι τους τελευταίους μήνες και επί 
του παρόντος κυμαίνεται κοντά σε επίπεδα-ρεκόρ.

Για φέτος ο ρυθμός ανάπτυξης της αμερικανικής οικονομίας προβλέπεται 
στο 2,6% και στο 1,9% το 2025.      

Η κεντρική τράπεζα 
της χώρας προβλέπει 
ότι η αύξηση των τιμών 
θα κυμανθεί στο 0,6% 
το 2025, έναντι 
προηγούμενης 
πρόβλεψης για 1,1%.
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H Kίνα εξετάζει το ενδεχόμε-
νο έγκρισης πρόσθετου δα-
νεισμού άνω του 1,4 τρισ. 
δολαρίων μέσα στα επόμενα 
χρόνια για να στηρίξει την 
παραπαίουσα οικονομία της 
και να βοηθήσει τις τοπικές 
κυβερνήσεις να αντιμετωπί-
σουν τα προβλήματα χρέους 
τους. Το υπό εξέταση δημο-
σιονομικό πακέτο αναμένε-
ται να ενισχυθεί περισσότερο 
εάν ο Ντόναλντ Τραμπ κερ-
δίσει τις προεδρικές εκλογές 
της 5ης Νοεμβρίου στις ΗΠΑ, 
καθώς έχει υποσχεθεί εξαιρε-
τικά υψηλούς δασμούς στις 
κινεζικές εισαγωγές, αναφέρει 
το Reuters.

Το ανώτατο νομοθετικό σώ-
μα της Κίνας, η Μόνιμη Επι-
τροπή του Εθνικού Λαϊκού Κο-
γκρέσου (NPC), σκοπεύει να 
εγκρίνει το νέο δημοσιονομι-
κό πακέτο, συμπεριλαμβανο-
μένων 6 τρισ. γουάν (840 δισ. 
δολαρίων), το οποίο θα συγκε-
ντρωθεί εν μέρει μέσω ειδικών 
κρατικών ομολόγων, την τε-
λευταία ημέρα της συνεδρία-
σης που θα πραγματοποιηθεί 
από τις 4 έως τις 8 Νοεμβρί-
ου, ανέφεραν πηγές με γνώση 
του θέματος. Το χρέος αξίας 
6 τρισ. γουάν θα αντληθεί σε 
τρία χρόνια, συμπεριλαμβα-
νομένου του 2024, εξηγούσαν 
οι πηγές, προσθέτοντας ότι τα 
έσοδα θα χρησιμοποιηθούν 
κυρίως για να βοηθήσουν τις 
τοπικές κυβερνήσεις να αντι-
μετωπίσουν τους κινδύνους 
χρέους, εκτός λογιστικών βι-
βλίων.

Το σχεδιαζόμενο συνολικό 
ποσό, που θα συγκεντρωθεί 
με την έκδοση ειδικών κρα-
τικών όσο και τοπικών ομο-
λόγων, αντιστοιχεί σε πάνω 
από το 8% της παραγωγής της 
δεύτερης μεγαλύτερης οικο-
νομίας στον κόσμο, η οποία 
έχει πληγεί σκληρά από την 
παρατεταμένη κρίση στον το-
μέα των ακινήτων και το αυ-
ξανόμενο χρέος των τοπικών 
κυβερνήσεων. Το Reuters επι-
βεβαιώνει για πρώτη φορά ότι 
οι κινεζικές αρχές εξετάζουν 
το ενδεχόμενο να εγκρίνουν 
το πακέτο στήριξης του 1,4 
τρισ. δολαρίων, ποσό που οι 
οικονομικοί αναλυτές αναμέ-
νουν τις τελευταίες εβδομά-
δες ότι σκοπεύει να εξετάσει 
το Πεκίνο.

Τα σχέδια δαπανών υποδη-
λώνουν ότι το Πεκίνο ανεβά-
ζει ταχύτητες για να τονώσει 
την οικονομία, αν και δεν πρό-
κειται για ένα δημοσιονομικό 
«μπαζούκα» στα πρότυπα του 
2008, το οποίο ζητούσαν αρ-
κετοί επενδυτές. 

Η κεντρική τράπεζα ανα-
κοίνωσε στο τέλος Σεπτεμ-
βρίου τα πιο επιθετικά μέ-
τρα νομισματικής στήριξης 
από την εποχή της πανδημίας 

COVID-19. Η κυβέρνηση ακο-
λούθησε εβδομάδες αργότερα, 
επισημαίνοντας περισσότερα 
δημοσιονομικά κίνητρα, χωρίς 
να διευκρινίσει τις οικονομικές 
λεπτομέρειες του πακέτου, πυ-
ροδοτώντας έντονες εικασίες 
στις παγκόσμιες αγορές σχε-
τικά με το μέγεθος των νέων 
δαπανών. Στο πλαίσιο του τε-
λευταίου δημοσιονομικού πα-
κέτου, η Μόνιμη Επιτροπή του 
Εθνικού Λαϊκού Κογκρέσου 
αναμένεται επίσης να δώσει 
το πράσινο φως για το σύνο-

λο ή μέρος των ομολόγων ει-
δικού σκοπού αξίας έως και 
560 δισ. δολαρίων, με στόχο 
την επαναγορά ακινήτων και 
αχρησιμοποίητης γης από κα-
τασκευαστές μέσα στα επόμε-
να πέντε χρόνια. Τα ομόλογα 
ειδικού σκοπού είναι ένα ερ-
γαλείο για τη χρηματοδότηση 
χρέους εκτός προϋπολογισμού 
που χρησιμοποιείται από τις 
κινεζικές τοπικές κυβερνήσεις, 
με τα έσοδα που συγκεντρώνο-
νται συνήθως να προορίζονται 
για συγκεκριμένους στόχους 
πολιτικής, όπως οι δαπάνες 
έργων υποδομής.

To επικείμενο ραντεβού 
της κινεζικής ηγεσίας είχε 
προγραμματιστεί αρχικά για 
το τέλος Οκτωβρίου. Το νέο 
χρονοδιάγραμμα της συνάντη-
σης ωστόσο, που συμπίπτει με 
την εβδομάδα των προεδρικών 
εκλογών στις ΗΠΑ στις 5 Νο-
εμβρίου, προσφέρει στο Πε-
κίνο μεγαλύτερη ευελιξία για 
την προσαρμογή του δημο-

σιονομικού πακέτου με βάση 
το εκλογικό αποτέλεσμα, λένε 
αναλυτές. Το Πεκίνο μπορεί να 
ανακοινώσει ένα ισχυρότερο 
δημοσιονομικό πακέτο εάν ο 
Τραμπ κερδίσει μια δεύτερη 
προεδρία, καθώς η επιστροφή 
του στον Λευκό Οίκο αναμέ-
νεται να εντείνει τα οικονομι-
κά προβλήματα για την Κίνα, 
προεξοφλούν πηγές με γνώση 
του θέματος. 

Ο υποψήφιος των Ρεπου-
μπλικανών κερδίζει έδαφος 
στις τελευταίες δημοσκοπή-
σεις, εξαλείφοντας το πρώιμο 
προβάδισμα της ∆ημοκρατικής 
αντιπάλου του, της αντιπροέ-
δρου Κάμαλα Χάρις. Ο τέως 
πρόεδρος έχει δεσμευθεί να 
επιβάλει δασμούς 60% στις ει-
σαγωγές από την Κίνα, γεγο-
νός που ενδέχεται να πλήξει 
τις παγκόσμιες αλυσίδες εφο-
διασμού, προκαλώντας πιθα-
νώς αντίποινα και αυξάνοντας 
το κόστος.

REUTERS

Οι Αρχές της Κίνας σχεδιάζουν την έκδοση ομολόγων ειδικού σκοπού αξίας έως και 560 δισ. δολαρίων, με στό-
χο την επαναγορά ακινήτων και αχρησιμοποίητης γης από κατασκευαστές μέσα στα επόμενα πέντε χρόνια.
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Τα υπό εξέταση 
μέτρα αναμένεται 
να ενισχυθούν 
περισσότερο 
εάν ο Ντόναλντ 
Τραμπ κερδίσει τις 
προεδρικές εκλογές.

Νέο δημοσιονομικό πακέτο
1,4 τρισ. δολ. σχεδιάζει η Κίνα
Στόχος η τόνωση της οικονομίας και η στήριξη των τοπικών κυβερνήσεων

ΑΝΑΛΥΣΗ

Ο Ντόναλντ Τραμπ προηγείται ξε-
κάθαρα πλέον. Από την τελευ-
ταία μας προεπισκόπηση των 
αμερικανικών εκλογών, στις 16 
Οκτωβρίου, οι δημοσκοπήσεις 
σε βασικές πολιτείες και οι προ-
βλέψεις των αναλυτών έχουν κι-
νηθεί περαιτέρω υπέρ του. Στη 
σχετική ανάλυσή μας σήμερα, 
του δίνουμε πιο πολλές πιθανό-
τητες να κερδίσει την προεδρία 
κατά 60% από το 55% προη-
γουμένως. Φυσικά, η κούρσα 
παραμένει στήθος με στήθος, 
ενώ οι πιο πολλές δημοσκοπή-
σεις στις κρίσιμες και αμφίρρο-
πες πολιτείες εξακολουθούν να 
δείχνουν αποτελέσματα εντός 
του συνήθους περιθωρίου λά-
θους. Ωστόσο, η δυναμική φαί-
νεται να κλίνει προς την πλευρά  
του Ντόναλντ Τραμπ παρά της 
Κάμαλα Χάρις. Σε μια σημαντι-
κή αλλαγή σε σύγκριση με τις 

προοπτικές προ δύο εβδομά-
δων, οι στοιχηματικές αγορές 
και ορισμένες δημοσκοπήσεις 
υποδεικνύουν τώρα περισσότε-
ρες πιθανότητες οι Ρεπουμπλι-
κανοί όχι μόνο να εξασφαλίσουν 
τη Γερουσία, αλλά να μπορέ-
σουν να υπερασπιστούν και την 
πλειοψηφία τους στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων. Μια τέτοια σα-
ρωτική νίκη του κόμματος των 
Ρεπουμπλικανών διαφαίνεται 
ως το πιθανότερο σενάριο για 
την έκβαση των προεδρικών 
εκλογών στις ΗΠΑ την 5η Νοεμ-
βρίου. Σήμερα δίνουμε 40% πι-
θανότητες να συμβεί, από 20% 
πριν από δύο εβδομάδες. Εάν 
επαληθευθούν οι εκτιμήσεις, ως 
πρόεδρος ο Τραμπ θα μπορούσε 
να λάβει βασικές αποφάσεις για 
την εξωτερική και την εμπορι-
κή πολιτική, καθώς και για την 
εσωτερική απορρύθμιση, εκ-
δίδοντας σχετικά διατάγματα. 
Επιπλέον, αν οι Ρεπουμπλικα-

νοί έχουν την πλειοψηφία και 
στα δύο σώματα του Κογκρέσου, 
θα είχε το περιθώριο να περικό-
ψει φόρους και να επανορθώ-
σει τις δημόσιες δαπάνες. Κα-
τά την άποψή μας, οι πολιτικές 
του Τραμπ θα συνέβαλλαν σε 
μια ρωμαλέα οικονομική ανά-
πτυξη σε πρώτη φάση για τις 
Ηνωμένες Πολιτείες μέσω κα-
νονιστικής απορρύθμισης και 
φοροελαφρύνσεων, αλλά στη 
συνέχεια θα ακολουθούσε επι-
βράδυνση λόγω μειωμένης με-
τανάστευσης και υψηλότερων 
δασμών. Εάν, τελικώς, ελέγξουν 
οι Ρεμπουμπλικανοί το Κογκρέ-
σο, τα δημοσιονομικά ελλείμμα-
τα θα διογκωθούν περαιτέρω, 
ενώ η Ομοσπονδιακή Τράπεζα 
των ΗΠΑ (Fed) θα έχει λιγότερα 
περιθώρια να μειώσει τα επιτό-
κια από ό,τι σε άλλη περίπτωση. 
Μια πιθανολογούμενη ενισχυ-
μένη ανάπτυξη το 2025, λιγό-
τερες μειώσεις επιτοκίων της 
Fed, υψηλότερα δημοσιονομικά 
ελλείμματα, χαμηλότεροι εται-
ρικοί φόροι και αυξημένη γεω-
πολιτική αβεβαιότητα, όλοι αυ-
τοί οι παράγοντες συνδυαστικά 
έχουν ήδη συγκινήσει τις αγο-
ρές τις τελευταίες εβδομάδες. 
Βραχυπρόθεσμα, πάντως, ο πα-
ράγοντας Τραμπ ευνοεί το πιο 
δυνατό δολάριο, τα υψηλότερα 
κέρδη στις μετοχές και τις βελ-
τιωμένες αποδόσεις ομολόγων.

Η συνηθισμένη τάση των 
αγορών «αγόρασε τη φήμη, 
πούλησε το γεγονός» θα μπο-
ρούσε να σημαίνει ότι μεγάλο 
μέρος των συναλλαγών σε επεν-
δυτικά προϊόντα, που ωφελεί 
μια δεύτερη προεδρία Τραμπ, 
έχει ήδη αποτιμηθεί, προτού 
ανακοινωθεί το εκλογικό απο-
τέλεσμα. Ακόμη, ο πιθανός αρ-
νητικός αντίκτυπος στην ανά-
πτυξη της οικονομικής τάσης 
των ΗΠΑ από τους υψηλότε-
ρους δασμούς και την ελαττω-
μένη μετανάστευση, καθώς και 
οι μακροπρόθεσμες δημοσιονο-
μικές συνέπειες των διογκωμέ-
νων ελλειμμάτων με υψηλότε-
ρο κόστος χρηματοδότησης, θα 
μπορούσαν να επηρεάσουν τις 
αγορές των ΗΠΑ κάποια στιγ-
μή στο μέλλον, αλλά πιθανώς 
όχι αμέσως. Τέλος, οι συνέπειες 
των εκλογών στις ΗΠΑ παγκο-
σμίως θα εξαρτηθούν κυρίως 
από το ποιος θα κερδίσει την 
προεδρία. Υπάρχουν οι εξής εκ-
δοχές: α) Ο Τραμπ κερδίζει με ή 
χωρίς πλειοψηφία και στα δύο 
σώματα του Κογκρέσου, δίνο-
ντάς του πιθανότητες 40% και 
20% αντίστοιχα, και β) η Χάρις 
αναλαμβάνει πρόεδρος με ή χω-
ρίς πλειοψηφία και στα δύο σώ-
ματα, δίνοντάς της 5% και 35% 
πιθανότητες αντίστοιχα.

* Ο κ. Χόλγκερ Σμίεντινγκ είναι 
οικονομολόγος της επενδυτικής 
τράπεζας Berenberg Bank.

Οι πολιτικές του θα 
συνέβαλλαν σε μια 
ρωμαλέα ανάπτυξη 
σε πρώτη φάση για 
τις ΗΠΑ, αλλά στη 
συνέχεια θα ακολου-
θούσε επιβράδυνση.

Τι θα φέρει η νίκη
Τραμπ στις εκλογές

Του ΧΟΛΓΚΕΡ ΣΜΙΕΝΤΙΝΓΚ*
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Συνεχίζεται η τάση αύξησης του
ποσοστού του πληθυσμού που νοι-
κιάζει το ακίνητο στο οποίο μένει,
ενώ αντίστοιχα το ποσοστό ιδιο-
κατοίκησης βαίνει μειούμενο. Οσο
μάλιστα οι τιμές πώλησης συνε-
χίζουν το ράλι τους, η τάση αυτή
όχι μόνο θα εδραιώνεται, αλλά και
θα εντείνεται ακόμη περισσότερο
τα επόμενα χρόνια. Σύμφωνα με
τα στοιχεία που παρουσιάζονται
στο πρόσφατο παρατηρητήριο
αξιών διαμερισμάτων της Geoaxis,
εταιρείας πιστοποιημένων εκτι-
μητών, μόνο κατά την τριετία από
το 2019 έως το 2022, το ποσοστό
ιδιοκατοίκησης στην Ελλάδα υπο-
χώρησε από το 75,4% που ήταν
πριν από την πανδημία, στο 72,8%
το 2022. Το νούμερο αυτό του 2,6%
αντιστοιχεί σε 102.695 κατοικίες,
που σημαίνει ότι οι άνθρωποι αυτοί
που προχώρησαν σε πώληση του
σπιτιού τους, δεν αγόρασαν κάποιο
άλλο, αλλά επέλεξαν να μείνουν
στο ενοίκιο.

Αντίστοιχα, όσοι νοικιάζουν
αποτελούν πλέον το 27,2% του
συνολικού πληθυσμού της χώρας,
έναντι 24,6% που ήταν το σχετικό
ποσοστό το 2019. 

Μάλιστα, σύμφωνα με εκτιμή-
σεις φορέων της αγοράς ακινήτων,
στα δύο μεγάλα αστικά κέντρα
της Αθήνας και της Θεσσαλονίκης
το ποσοστό των ενοικιαστών είναι
σημαντικά υψηλότερο, ενδεχομέ-
νως ακόμη και πάνω από το 35%
των κατοίκων. Αυτό συμβαίνει
επειδή πολλοί ιδιοκτήτες κατοικιών
τυγχάνει να εργάζονται στις δύο
μεγάλες πόλεις της χώρας, μακριά
δηλαδή από τον τόπο της δικής
τους κατοικίας.

Σύμφωνα με τον κ. Γιάννη Ξυλά,

επικεφαλής της Geoaxis, αυτό που
καταγράφεται ως τάση και στην
Ελλάδα, αλλά ασφαλώς και σε πολ-

λές χώρες του εξωτερικού, είναι
η αδυναμία όλο και περισσότερων
νέων να εισέλθουν στην αγορά
κατοικίας και να στρέφονται υπο-
χρεωτικά στο ενοίκιο. «Πρόκειται
για τη λεγόμενη Generation Rent,
τη γενιά των ενοικιαστών δηλαδή.
Αυτή θα κυριαρχήσει τις επόμενες
δεκαετίες, όχι μόνο στην Ελλάδα,
αλλά και σε άλλες χώρες με υψηλά
ποσοστά ιδιοκατοίκησης, όπως η
Ισπανία», σημειώνει ο κ. Ξυλάς.
Με βάση τα στοιχεία της Eurostat
που παρουσιάζει η Geoaxis, κατά
τη δεκαετία από τον Ιανουάριο

του 2013 έως τον Ιανουάριο του
2023, η μέση ετήσια αύξηση του
βασικού μισθού δεν ξεπέρασε το
2%. Την ίδια περίοδο, η μέση αύ-
ξηση των τιμών των κατοικιών
στις περιοχές που παρακολουθεί
το παρατηρητήριο της εταιρείας
(Μαρούσι, Αμπελόκηποι, Περιστέ-
ρι, Παλαιό Φάληρο) ανήλθε σε
49%.

Αξίζει να αναφερθεί ότι μόνο
κατά την τελευταία διετία, δηλαδή
από το τρίτο τρίμηνο του 2022 μέ-
χρι και το φετινό τρίτο τρίμηνο,
οι τιμές πώλησης κατοικιών στις

παραπάνω περιοχές αυξήθηκαν
κατά 24,7% σε ό,τι αφορά νέες κα-
τασκευές (έως πέντε ετών) και
κατά 22,68% για παλιότερα ακίνητα
(άνω των 35 ετών). 

Αντίστοιχα, μόνο κατά τη διάρ-
κεια του τελευταίου 12μήνου, η
αύξηση διαμορφώθηκε σε 8,5%
για τα νέα και σε 7,81% για τα πα-
λιότερα ακίνητα. Σε βάθος δεκαε-
τίας (από το 2015 έως φέτος), η
μέση αύξηση της αξίας κάθε τύπου
διαμερίσματος μετρήθηκε κοντά
στο 80%, οδεύοντας προς τον δι-
πλασιασμό της τιμής. Συγκεκρι-

μένα, οι τιμές πώλησης των νέων
ακινήτων αυξήθηκαν κατά 85%
κι εκείνες των παλιότερων κατά
78%.

Ειδικότερα, η μέση τιμή πώλη-
σης παλιότερων ακινήτων στον
Χολαργό αυξήθηκαν κατά 8,8%
σε 2.430 ευρώ/τ.μ., στο Μαρούσι
κατά 8,11% σε 2.000 ευρώ/τ.μ.,
ενώ ανάλογη ήταν και η αύξηση
στο Παλαιό Φάληρο, όπου η μέση
τιμή διαμορφώνεται πλέον σε 1.895
ευρώ/τ.μ. Στους Αμπελοκήπους,
η μέση τιμή αγγίζει τα 1.560
ευρώ/τ.μ., αυξημένη κατά 7,21%
από πέρυσι, ενώ στο Περιστέρι,
οι τιμές αυξήθηκαν κατά 6,8% σε
1.590 ευρώ/τ.μ.

Σύμφωνα με την ανάλυση της
Geoaxis, οι τιμές θα συνεχίσουν
την ανοδική πορεία τους, τουλά-
χιστον για το επόμενο 12μηνο,
αφού δεν προβλέπεται να μειωθεί
η ζήτηση από το εξωτερικό, λόγω
του ότι η Ελλάδα εξακολουθεί να
είναι φθηνή αγορά για πολλούς
επενδυτές, ενώ αποτελεί και πυ-
ρήνα ασφάλειας στην ευρύτερη
περιοχή, στοιχείο επίσης σημαν-
τικό. 

Παράλληλα, συνεχίζεται και η
ζήτηση από Ελληνες αγοραστές
(θεσμικούς και μη), που ενδιαφέ-
ρονται για την απόκτηση ακινήτου,
ιδίως σε καλές περιοχές των βο-
ρείων και δευτερευόντως και των
νοτίων προαστίων. Σημαντικό
στοιχείο για την αύξηση των τιμών,
ιδίως στις νέες κατασκευές, είναι
και η υποχρέωση υιοθέτησης νέων
και ακριβών τεχνολογιών εξοικο-
νόμησης ενέργειας, ή ακόμη και
πιο οικολογικών υλικών, που επί-
σης αυξάνουν το κατασκευαστικό
κόστος και συνεπώς και τις τιμές
πώλησης, συμπαρασύροντας και
όλη την αγορά προς τα άνω.

Α Ρ Θ Ρ Ο / Του ΑΝΔΡΕΑ Α. ΑΝΔΡΕΟΥ
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Το ποσοστό ενοικια-
στών στα δύο μεγάλα
αστικά κέντρα, Αθήνα
και Θεσσαλονίκη, 
ενδέχεται να ξεπερνά
το 35%.

Η Generation Rent μεγαλώνει διαρκώς
Μέσα σε τρία χρόνια, από το 2019 έως το 2022, το ποσοστό ιδιοκατοίκησης στην Ελλάδα υποχώρησε στο 72,8% από 75,4% 

Έμειναν μόνο δύο μήνες για να
κλείσει η χρονιά και ο Οκτώβριος
απέδειξε, όπως αναμέναμε, πως
η αγορά αν και έχει κάποιες αντι-
στάσεις μεν, δεν είναι όμως ικανές
να γεμίσουν την αγορά με αισιο-
δοξία, δε. Τα οικονομικά δεδομένα
του μέσου νοικοκυριού δεν έχουν
σπρώξει τη βελόνα της επενδυτι-
κής όρεξης προς τα δεξιά, ενώ η
γεωπολιτική αποσταθεροποίηση
αυξάνεται. Ως αποτέλεσμα σχέδια
για αγορές μπαίνουν στον πάγο ή
αναβάλλονται, ενώ όσο πάμε στα
πιο χαμηλά στρώματα ηλικιών, η
αγορά στέγης εξελίσσεται από
όνειρο σε εφιάλτη. Παράλληλα, η
προσφορά παραμένει ανελαστική
λόγω του νέου καθεστώτος αδει-
οδότησης, γεγονός που συντηρεί
μεταξύ άλλων ψηλές τιμές αγοράς
υπερακοντίζοντας έτσι το πρό-
βλημα.

Πώς αποτυπώθηκαν τα πιο πά-
νω στα δεδομένα της κτηματαγο-
ράς κατά τον περασμένο μήνα  Η
ανάλυση πιο κάτω.

Τον Οκτώβριο του 2024 σημει-
ώθηκαν συνολικά 1.551 πωλήσεις
(μεταβιβάσεις) ακινήτων, γεγονός
που τον κατατάσσει στην πέμπτη
θέση του πρώτου δεκαμήνου του
τρέχοντος έτους. Αυτό αποτελεί
χειροτέρευση σε σχέση με την αν-
τίστοιχη περσινή περίοδο, καθώς
πέρσι ο Οκτώβριος είχε τη δεύτερη
καλύτερη επίδοση μέσα στο δε-
κάμηνο. Σε απόλυτους αριθμούς
ο Οκτώβριος του 2023 ήταν καλύ-
τερος από τον φετινό με 1.738 πω-
λήσεις (μεταβιβάσεις) ακινήτων.

Σε επίπεδο πωλητηρίων εγγρά-
φων (μελλοντικές μεταβιβάσεις
ακινήτων που έγιναν), η παγκύπρια
εικόνα για τον Οκτώβριο είναι σχε-
δόν αμετάβλητη σε σχέση με πέρ-
σι. Φέτος κατατέθηκαν συνολικά
1.318 πωλητήρια έγγραφα, ενώ
πέρσι τον ίδιο μήνα 1.306, δηλαδή
περίπου 1% αυξημένα.

Η συνολική αξία συναλλαγών
τον Οκτώβριο φέτος κυμάνθηκε
πέριξ των €341,7 εκ. Συγκρινόμενη
με τον Οκτώβριο του 2023 όπου
η συνολική αξία ήταν πέριξ των
€363,2 εκ., βλέπουμε μια σημαν-
τική μείωση φέτος της τάξης του
6%.

Πώς κατανέμεται αυτή η συνο-
λική απόδοση του μήνα μεταξύ
των επαρχιών; Συμπεριφέρθηκαν
όλες οι επαρχίες κατά αντίστοιχο
τρόπο

Η Λευκωσία κατέγραψε 453 πω-
λήσεις φέτος και 503 πωλήσεις
πέρσι (μείωση 9,9%). Ο συνολικός
όγκος συναλλαγών συρρικνώθηκε

κατά 3,6% εφόσον φέτος επενδύ-
θηκαν πέριξ των €76,9 εκ., ενώ
πέρσι πέριξ των €79,8 εκ. Είχε με-
ρίδιο στη συνολική αγορά του
Οκτωβρίου 29,2% επί του αριθμού
πωλήσεων και μερίδιο 22,5% επί
της αξίας συναλλαγών. 

Επιπλέον, η Λευκωσία κατέ-
γραψε και 297 πωλητήρια έγγραφα
που είναι κατά 2% αυξημένα σε
σχέση με τον Οκτώβριο του 2023.
Η Λευκωσία κατά τον Οκτώβριο
κινήθηκε από παράλληλα έως ελα-
φρώς ανοδικά σε σχέση με τον Σε-
πτέμβριο. 

Η Λεμεσός κατέγραψε 411 πω-

λήσεις φέτος και 444 πωλήσεις
πέρσι (μείωση 7,4%). Ο συνολικός
όγκος συναλλαγών ήταν πέριξ των
€133,8 εκ. φέτος και πέριξ των
€112,8 εκ. πέρσι, σημειώνοντας
αύξηση 18,6%. Είχε μερίδιο στη
συνολική αγορά του Οκτωβρίου
26,5% επί του αριθμού πωλήσεων
και μερίδιο 39,2% επί της αξίας
συναλλαγών.  Επιπλέον, η Λεμεσός
κατέγραψε και 402 νέα πωλητήρια
έγγραφα που είναι κατά 5% αυξη-
μένα σε σχέση με τον Οκτώβριο
του 2023. Όπως και τον Σεπτέμ-
βριο, η Λεμεσός αποτέλεσε την
κυριότερη στήριξη της αγοράς κα-

τά τον περασμένο μήνα και φαί-
νεται δειλά–δειλά να παρουσιάζει
κάποια στοιχεία αντίστασης μετά
από μια εκτεταμένη προβληματική
περίοδο.

Η Λάρνακα κατέγραψε 314 πω-
λήσεις φέτος σε αντίθεση με 326
πωλήσεις πέρσι (μείωση 3,7%). Ο
συνολικός όγκος συναλλαγών ήταν
πέριξ των €45,6 εκ. φέτος και πέριξ
των €57,5 εκ. πέρσι, σημειώνοντας
πτώση της τάξης του 20,7%. Είχε
μερίδιο στη συνολική αγορά του
Οκτωβρίου 20,2% επί του αριθμού
πωλήσεων και μερίδιο 13,3% επί
της αξίας συναλλαγών. Επιπλέον,

η Λάρνακα κατέγραψε και 284 νέα
πωλητήρια έγγραφα που είναι κατά
8% αυξημένα σε σχέση με τον
Οκτώβριο του 2023. Η Λάρνακα,
αν και επωφελείται από τους ξένους
επενδυτές προερχόμενους από Ισ-
ραήλ και Λίβανο, εντούτοις η πολύ
έκρυθμη κατάσταση που επικρατεί
εκεί φαίνεται να επηρεάζει τη γε-
νική της απόδοση.

Η Πάφος κατέγραψε 272 πω-
λήσεις φέτος και 326 πωλήσεις
πέρσι, σημειώνοντας μείωση
16,6%. Ο συνολικός όγκος συναλ-
λαγών ήταν πέριξ των €70,3 εκ.
φέτος και πέριξ των €93,1 εκ. πέρ-

σι, σημειώνοντας μείωση 24,5%.
Είχε μερίδιο στη συνολική αγορά
του Οκτωβρίου 17,5% επί του αριθ-
μού πωλήσεων και μερίδιο 20,6%
επί της αξίας συναλλαγών. Η Πά-
φος κατέγραψε και 272 νέα πω-
λητήρια έγγραφα που είναι σχεδόν
αμετάβλητα σε σχέση με τον Οκτώ-
βριο του 2023 (-1%). Για την Πάφο,
οι πρώτοι δέκα μήνες κύλησαν αρ-
νητικά σε νέα πωλητήρια έγγραφα,
αφού ο συνολικός αριθμός τους
συρρικνώθηκε κατά 11% σε σχέση
με την αντίστοιχη περίοδο του
2023.

Η Αμμόχωστος κατέγραψε 101
πωλήσεις φέτος και 139 πωλήσεις
πέρσι, σημειώνοντας μείωση
27,3%.  Ο συνολικός όγκος συναλ-
λαγών ήταν πέριξ των €15 εκ. φέ-
τος και πέριξ των €20,2 εκ. πέρσι,
σημειώνοντας μείωση 25,7%. Είχε
μερίδιο στη συνολική αγορά του
Οκτωβρίου 6,5% επί του αριθμού
πωλήσεων και μερίδιο 4,4% επί
της αξίας συναλλαγών. Η Αμμό-
χωστος κατέγραψε και 63 νέα πω-
λητήρια έγγραφα, που είναι κατά
32% μειωμένα σε σχέση με τον
Οκτώβριο του 2023, γεγονός που
ρίχνει την επαρχία σε πτώση 4%
μέσα στο δεκάμηνο, σε σχέση με
την αντίστοιχη περίοδο πέρσι και
καταγράφεται ως ο χειρότερος της
μήνας του έτους μέχρι τώρα.

Αποτελεί αδιαμφισβήτητο γε-
γονός ότι επικρατεί κρίση η οποία
κτίζει μομέντουμ. Και η κρίση είναι
αποτέλεσμα της ακρίβειας λόγω
κόστους ενέργειας, δανειστικών
επιτοκίων και έλλειψης προσφοράς
που να αποσυμπιέζει τις τιμές.
Επιπλέον, οι εξωγενείς παράγοντες
επηρεάζουν αρνητικά την αγορά
επιφέροντας μειωμένους όγκους
συναλλαγών.

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, είναι
CEO της APS Andreou Property
Strategy - Chartered Surveyors.
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Τον Οκτώβριο του
2024 σημειώθηκαν
συνολικά 1.551  πωλή-
σεις (μεταβιβάσεις)
ακινήτων,  γεγονός
που τον  κατατάσσει
στην πέμπτη θέση του
πρώτου  δεκαμήνου
του τρέχοντος έτους.  

Οι κτηματικές επιδόσεις του Οκτωβρίου

Η συνολική αξία συναλλαγών τον Οκτώβριο φέτος κυμάνθηκε πέριξ των €341,7 εκ. Συγκρινόμενη με τον Οκτώβριο
του 2023 όπου η συνολική αξία ήταν πέριξ των €363,2 εκ., βλέπουμε σημαντική μείωση φέτος της τάξης του 6%.

Με βάση τα στοιχεία της Eurostat που παρουσιάζει η Geoaxis, κατά τη δεκαετία από τον Ιανουάριο του 2013 έως τον Ιανουάριο του 2023, η μέση ετήσια αύ-
ξηση του βασικού μισθού δεν ξεπέρασε το 2%. Την ίδια περίοδο, η μέση αύξηση των τιμών των κατοικιών στις περιοχές που παρακολουθεί το παρατηρητή-
ριο της εταιρείας (Μαρούσι, Αμπελόκηποι, Περιστέρι, Παλαιό Φάληρο) ανήλθε σε 49%.



«Είχε έρθει η ώρα για μια διαφο-
ρετική εποχή στη μόδα», λέει η 
Αννα Γουίντουρ καθισμένη πίσω 
από ένα τραπέζι και φορώντας 
τα χαρακτηριστικά μαύρα γυαλιά 
της που δεν αποχωρίζεται ποτέ. 
Κοιτώντας απευθείας στην κάμε-
ρα, η διευθύντρια της αμερικανι-
κής Vogue με τα καρέ μαλλιά και 
το επιβλητικό ύφος μιλάει για τη 
δεκαετία του 1990 ή αλλιώς για 
τα χρόνια που διαμόρφωσαν όχι 
μόνο τις τάσεις στην πασαρέλα, 
αλλά και ολόκληρες κοινωνικές 
πεποιθήσεις.

Αυτό είναι το κεντρικό θέμα 
τού «In Vogue: The 90s», της σει-
ράς ντοκιμαντέρ σε παραγωγή της 
streaming πλατφόρμας Hulu και 
του Disney+ που κυκλοφόρησε 
στις αρχές Σεπτεμβρίου και εντυ-
πωσιάζει για το περιεχόμενο και 
τη δομή της.

Τα τελευταία χρόνια, τα ’90s 
έχουν πάρει μια κάπως μυθική 
υπόσταση. Οσοι τα έζησαν τα 
αναπολούν, ενώ οι νεότερες γε-
νιές ήθελαν απεγνωσμένα να εί-
χαν βιώσει εκείνη τη δεκαετία. Η 
νοσταλγία είναι διάχυτη στα έξι 
επεισόδια της σειράς, ιδιαίτερα 
για τα σουπερμόντελ Ναόμι Κά-
μπελ, Κρίστι Τέρλινγκτον, Λίντα 
Εβαντζελίστα, Σίντι Κρόφορντ, τα 
οποία η Vogue ανέδειξε και απο-
γείωσε τη «χρυσή» εκείνη εποχή. 
Με τη βοήθεια αρχειακού υλικού 
από επιδείξεις μόδας, φωτογρα-
φίσεις και συναντήσεις στα γρα-
φεία του περιοδικού, το πρότζεκτ 
«ζωντανεύει» τη δεκαετία αποκα-

λύπτοντας ιστορίες πίσω από τις 
πιο καθοριστικές στιγμές της ποπ 
κουλτούρας.

Περισσότερo από ρούχα
Καλύπτοντας τα πάντα, από το 

γκραντζ που σχετιζόταν με την 
indie-rock μουσική μέχρι το γκλά-
μουρ, και από το street style μέχρι 
το κόκκινο χαλί, το ντοκιμαντέρ 
τονίζει ότι η μόδα ήταν κάτι πε-
ρισσότερο από τα ρούχα. Αποτε-
λούσε ένα όχημα αυτοέκφρασης 
και το πρόσωπο ενός κινήματος.

«Μιλάμε για μια τελείως δια-
φορετική εποχή. Μια εποχή που 
καλλιτέχνες, από γλύπτες και ζω-

γράφοι μέχρι σχεδιαστές και μο-
ντέλα, ήθελαν να δημιουργήσουν 
μόδα, τάσεις, ιστορία. Πράγματα 
όμορφα, ωραίες εικόνες», λέει 
στην «Κ» η Βίκυ Καγιά, η οποία 
ξεκίνησε την καριέρα της στο 
μόντελινγκ σε ηλικία 14 ετών. 
Η ίδια θυμάται ότι στα πρώτα 
της βήματα στην Ελλάδα διάβα-
ζε πολλά περιοδικά για να μάθει 
τη μόδα, καθώς στην Αθήνα «δεν 
υπήρχε σχετική βιβλιοθήκη όπως 

στο Παρίσι ή στο Λονδίνο».
Σύντομα άρχισε να αφουγκρά-

ζεται και να καταλαβαίνει τον παλ-
μό. «Αισθανόμουν πολύ τυχερή 
που ανήκα σε έναν χώρο με αν-
θρώπους παθιασμένους, καλλιτέ-
χνες ξεχωριστούς, πολύ διαφορε-
τικοί ο ένας από τον άλλον, που 
ήθελαν να παράγουν τέχνη και 
μόδα πρώτα και πάνω από όλα, χω-
ρίς απαραίτητα να πληρώνονται 
αδρά, και μετά ήρθαν τα χρήματα 
και η δόξα. Ξεκινήσαμε να δου-
λεύουμε σαν εργάτες της μόδας 
και όχι για να γίνουμε γνωστοί ή 
πλούσιοι».

Για την κ. Καγιά, η αισθητική 
των ’90s ήταν αξεπέραστη, «για-
τί αυτό το αφαιρετικό μίνιμαλ, 
απλό αλλά σέξι ταυτόχρονα και 
κουλ, είναι διαχρονικό». Επίσης, 
με το γκραντζ «πήγαμε σε κάτι δι-
αφορετικό που όμως ξεγύμνωσε 
την αληθινή και φυσική ομορφιά 
της γυναίκας. ∆ηλαδή, μέσα από 
“κουρέλια” και ένα αψυχολόγητο 
styling, έβλεπες την πραγματική 
ομορφιά ενός μοντέλου που ήταν 
σαν μίσχος».

Στην αισθητική και στο στυλ 
που διακρίνει τη δεκαετία συνέ-
βαλαν πολύ η Γουίντουρ και οι συ-
νεργάτες της, καθώς παρακολου-
θούσαν στενά τις νέες προτάσεις 
και τους ανερχόμενους δημιουρ-
γούς εντός και εκτός Αμερικής, 
όπως για παράδειγμα ο Τζον Γκα-
λιάνο και ο Αλεξάντερ Μακουίν.

Η «ιέρεια» της Vogue, η οποία 
είναι και η πρωταγωνίστρια του 
«In Vogue: The 90s», διαμόρφω-
σε τον τρόπο με τον οποίο η μόδα 
γινόταν αντιληπτή, πουλούσε και 

καταναλωνόταν, ενώ γεφύρωσε 
τους κόσμους της υψηλής μόδας 
και της δημοφιλούς κουλτούρας. 
Οι αποφάσεις και η αισθητική της 
ευαισθησία όχι μόνο ανύψωσαν τη 
βιομηχανία της μόδας, αλλά βοή-
θησαν και στον εκδημοκρατισμό 
της, καθιστώντας τη πιο προσι-
τή και σχετική σε ένα ευρύτερο 
κοινό. Υπήρξε τολμηρή, αναβάθ-
μισε το περιοδικό και τα fashion 
editorials, συνέβαλε στην εκκίνη-
ση και μετέπειτα πορεία των σου-
περμόντελ, φιλοξένησε αστέρες 
του Χόλιγουντ στα εξώφυλλα και 
επηρέασε τους σχεδιαστές.

Για όλη τη συναρπαστική δι-
αδρομή της Γουίντουρ ως επικε-
φαλής του περιοδικού μιλούν στη 
σειρά οι άνθρωποι του περιοδικού, 
Εντουαρντ Ενινφουλ, Τον Γκού-
ντμαν, Χέιμις Μπόουλς, αλλά και 
μερικές από τις διασημότητες που 
κοσμούσαν τα εξώφυλλα, όπως 
οι Γκουίνεθ Πάλτροου, Βικτόρια 
Μπέκαμ, Μέρι Τζ. Μπλατζ, Κιμ 
Καρντάσιαν.

Ναόμι, Κρίστι, Λίντα
Μεγάλο κεφάλαιο ήταν, φυσι-

κά, τα σούπερ μόντελ που συνδέ-
ονται άμεσα με τα ’90s. Από τις 
πρώτες φωτογραφίσεις ως ομά-
δα, η Ναόμι, η Κρίστι, η Λίντα, η 
Κέιτ και η Σίντι απασχολούσαν 
όλο τον κόσμο για την ομορφιά 
και τη φρεσκάδα που απέπνεαν 
τα πρόσωπά τους στις εικόνες και 
στις δημόσιες εμφανίσεις. «Ηταν 
πράγματι αγαπημένες. Σε fashion 
week της Ιταλίας που πήγα με το 
πρακτορείο μου, τις θυμάμαι όλες 
εκεί», επιβεβαιώνει η Βίκυ Καγιά. 

«Η μία έπλεκε, η άλλη διάβαζε, η 
άλλη μιλούσε. Κι εγώ ήμουν σε 
μια γωνιά και έκανα τα μαθήματά 
μου για το σχολείο. Ολοι κάναμε 
τη δουλειά μας. ∆εν πάθαινες το 
starstruck που παθαίνεις σήμερα», 
εξηγεί η κ. Καγιά.

Η επιρροή τους ήταν σημα-
ντική στην τηλεοπτική διαφήμι-
ση, στον κινηματογράφο και στη 
μουσική. Λίγο πριν από το από-
γειο της καριέρας τους, ο Τζορτζ 
Μάικλ προσκάλεσε τα μοντέλα 
να συμμετάσχουν στο διάσημο 
βιντεοκλίπ του τραγουδιού του 
«Freedom» το 1990. Παρόλο που 
δεν υπήρχαν χρήματα για κάτι πιο 

φαντασμαγορικό, η εμφάνιση των 
γυναικών καθήλωσε τους θεατές. 
Ηταν πρωτότυπο για τα δεδομένα 
της κουλτούρας της μόδας. Και για 
πρώτη, ίσως, φορά τα σουπερμό-
ντελ έγιναν πραγματικά σούπερ – 
γνωστά σε κάθε σπίτι παγκοσμίως.

Στον αντίποδα –κάτι που δεν 
είναι ασύνηθες–, υπήρξαν και δύ-
σκολες καταστάσεις σε έναν κό-
σμο που άλλαζε συνεχώς και ήταν 
απαιτητικός κυρίως για τις γυναί-

κες που εργάζονταν στον χώρο. 
«Για παράδειγμα, η μεγάλη απόρ-
ριψη και ο τρόπος που χειρίζονταν 
τα μοντέλα τότε είναι πολύ διαφο-
ρετικός από το τώρα. Ο έλεγχος δι-
αρκής, όλοι είχαν μια μεζούρα για 
να μετρούν μέση, στήθος, λεκάνη, 
πόδια», λέει η κ. Καγιά. «Ασφαλώς 
και δεν υπήρχε Photoshop, κάνα-
με φιλμ με Polaroid. Γι’ αυτό και 
θα έπρεπε να είσαι τέλεια, από 
όλες τις απόψεις».

Ο διάλογος
Σε αυτή τη δεκαετία, ωστόσο, 

γίνεται μια επιχειρηματική έκρηξη. 
Τα ’90s εγκαινιάζουν επίσης την 
αρχή της συνεργασίας μεταξύ των 
οίκων μόδας και του Χόλιγουντ, με-
τατρέποντας τόσο τις ταινίες όσο 
και τις τελετές βραβείων στις επι-
δείξεις μόδας τού σήμερα.

Πλέον μιλάμε για μια παγκό-
σμια βιομηχανία της μόδας. «Ξε-
κίνησαν να αγοράζονται πάρα 
πολλοί οίκοι από συγκεκριμένους 
ομίλους. Κατά κάποιο τρόπο συ-
γκεντρώνονται οίκοι μαζί και δη-
μιουργούν μια πολύ διαφορετική 
δυναμική, με κύριο παράδειγμα 
τον όμιλο LVΜΗ», λέει η Ελις Κις, 
διευθύντρια της ελληνικής Vogue, 
τονίζοντας ότι «τη δεκαετία αυτή 
χώρεσαν πολλά και διαφορετικά 
στυλ. Και υπήρξε ένας μεγάλος 
διάλογος που συνεχίζεται ακόμα 
μεταξύ της μόδας και της μουσι-
κής, της μόδας και του Χόλιγουντ, 
της μόδας και των σελέμπριτι».

 

 Η σειρά ντοκιμαντέρ «In Vogue: 
The 90s» προβάλλεται από την 

πλατφόρμα Disney+.

ΚΥΡΙΑΚΗ 3 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2024

Η «χρυσή» εποχή της μόδας
Το ντοκιμαντέρ «In Vogue: The 90s» ρίχνει φως στη δεκαετία του ’90 μέσα από τη διαδρομή του εμβληματικού περιοδικού

Της ΑΛΕΞΑΝΔΡΑΣ ΣΚΑΡΑΚΗ

«Ηταν μια περίοδος 
που καλλιτέχνες, από 
γλύπτες και ζωγράφοι 
μέχρι σχεδιαστές και 
μοντέλα, ήθελαν να 
δημιουργήσουν μόδα, 
τάσεις, ιστορία», λέει 
η Βίκυ Καγιά.

«Χώρεσαν πολλά και 
διαφορετικά στυλ. 
Και υπήρξε ένας 
μεγάλος διάλογος που 
συνεχίζεται ακόμα με τη 
μουσική, το Χόλιγουντ 
και τους σελέμπριτι», 
λέει η Ελις Κις.

Η Αννα Γουίντουρ συνέδεσε το 
όνομα, αλλά και τη χαρακτηριστική 
φυσιογνωμία της με το καρέ, αυστη-
ρό χτένισμα και τα μαύρα γυαλιά, με 
την αμερικανική έκδοση της Vogue, 
την οποία διευθύνει από το 1988. Εί-
ναι η πρωταγωνίστρια του ντοκιμα-
ντέρ, καθώς εκείνη την περίοδο κα-
τάφερε να γεφυρώσει τους κόσμους 
της υψηλής μόδας και της δημοφι-
λούς κουλτούρας.

Η καριέρα της ράπερ Missy Elliot «εκτοξεύθηκε» τη δεκαετία του ’90.

Ο Εντουαρντ Ενινφουλ υπήρξε διευθυντής της βρετανικής Vogue.

Ο Αμερικανός σχεδιαστής μόδας Μαρκ Τζέικομπς.Η Τον Γκούντμαν στο ντοκιμαντέρ.

Το μοντέλο Ναόμι Κάμπελ.

Ο δημοσιογράφος Χάμις Μπόουλς. Το μοντέλο Κλόντια Σίφερ.
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 Eπιμέλεια: ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ 
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Ε Π Ι Λ Ο Γ Ε Σ

3.11 - 9.11.24

Ξεκίνησαν οι παραστάσεις της παραγωγής της Νέ-
ας Σκηνής του ΘΟΚ «Nachtland» του Μάριους φον 
Μάγενμπουργκ, σε σκηνοθεσία Αθηνάς Ξενίδου. 
Το Nachtland, γραμμένο το 2022 από τον διεθνώς 
αναγνωρισμένο Γερμανό συγγραφέα Μάριους φον 
Μάγενμπουργκ, είναι μια πνευματώδης κωμωδία, 
προκλητική και ειρωνική ένα τολμηρό σχόλιο για τις 
γκρίζες ζώνες του παρελθόντος, τις καταβολές και τα 
κληροδοτήματά μας, για την παραποίηση της Ιστορίας, 
τον κόσμο της τέχνης και το χρήμα. Η ιστορία ξετυλίγε-
ται γύρω απ’ αυτόν τον πίνακα και τον πιθανό δημιουρ-
γό του. Τίνος την υπογραφή φέρει; Του Α. Χίλλερ ή 

μήπως του A. Χίτλερ; Ο συγκεκριμένος πίνακας ανοί-
γει μέτωπα και δημιουργεί ρήγματα στο εσωτερικό 
της ίδιας της οικογένειας, η οποία έρχεται αντιμέτωπη 
τόσο με τη δική της σκοτεινή της πλευρά, όσο και με 
το σκοτάδι που έχουν απλώσει ο ναζισμός και το Ολο-
καύτωμα στην πρόσφατη γερμανική Ιστορία. Παίζουν 
οι Χρήστος Γκρόζος, Έλενα Καλλινίκου, Κρίστη Παπα-
δοπούλου, Αλέξανδρος Παρίσης, Χριστίνα Παυλίδου. 
Συστήνεται για θεατές άνω των 14 ετών. Παραστάσεις 
κάθε Παρασκευή και Σάββατο, ώρα 8:00 μ.μ. και Κυ-
ριακή στις 6:00 μ.μ. Πληροφορίες Ταμείο Θεάτρου 

ΘΟΚ, τηλ. 77772717, www.thoc.org.cy

ΘΕΑΤΡΟ

«Nachtland» του  Μάριους φον Μάγενμπουργκ

ΜΟΥΣΙΚΗ

 Expanded Piano ΙΙ

Η Λευκωσία 2030 παρουσιάζει τον Έλλη-
να συνθέτη Σταύρο Γασπαράτο και το νέο 
του έργο «Expanded Piano ΙΙ». Πρόκει-
ται για ένα καλλιτεχνικό έργο που νοερά 
βυθίζει το κοινό, εντός του πιάνου. Στον 
πυρήνα της συναυλίας ένα υβριδικό μου-
σικό όργανο που συνδυάζει ένα ακουστι-
κό πιάνο με μια μηχανική και ηλεκτρονική 
κατάσταση που με τη σειρά της συνδιαλέ-
γεται με μια βίντεο εγκατάσταση. Η παρά-
σταση εντάσσεται στο ∆ιεθνές Φεστιβάλ 
Λευκωσίας 2024 και θα πραγματοποιηθεί 
την Τρίτη 5 Νοεμβρίου (20:30), στο ∆ημο-
τικό Θέατρο Λευκωσίας. ∆έκα χρόνια μετά 
την πρεμιέρα του «Expanded Piano» στο 
EMPAC της Νέας Υόρκης και συναυλίες 
στην Αθήνα (Μέγαρο Μουσικής Αθηνών) 

και τη Λεμεσό (Θέατρο Ριάλτο), ο Σταύρος 
Γασπαράτος συνεχίζει την έρευνά του πά-
νω στον διαρκώς εξελισσόμενο χαρακτή-
ρα του οργάνου. Στο πλαίσιο αυτής της πει-
ραματικής διαδικασίας ήχου και εργαλείων 
σύνθεσης, βασίζεται σε νέα αισθητηριακά 
μέσα που εξελίσσουν παλαιότερες τεχνο-
τροπίες πρωτοποριακών δημιουργών, από 
τον Τζων Κέιτζ έως τον Aphex Twin. Τρίτη 5 
Νοεμβρίου, ώρα 8:30 μ.μ. Δημοτικό Θέα-

τρο Λευκωσίας.

ΕΚΘΕΣΗ

«Αρμονία»

της Σκεύης Σαββίδου

Η γκαλερί Marginalia στον Στρόβολο πα-
ρουσιάζει την έκθεση ζωγραφικής της 
Σκεύης Σαββίδου με τίτλο «Αρμονία». Η 
κίνηση, η έκφραση, η χρωματική παλέ-
τα, η ένωση διαφορετικών υλικών και 
τεχνοτροπιών αποτελούν τα κύρια εργα-
λεία στη δημιουργική της έκφραση. Τα 
έργα της χωρίζονται σε δύο ενότητες. 
Η πρώτη ενότητα καλύπτει πίνακες λα-
δομπογιάς, συνδυάζοντας αρμονικά την 
ανθρώπινη φιγούρα, την κίνηση και την 
έκφραση. Στη δεύτερη ενότητα χρησι-
μοποιώ χρωματικά σχήματα και γράμμα-
τα από την Κυπρομινωική γραφή. Με τη 
συνένωσή τους φτιάχνει σχεδιασμούς με 

τρόπο που να καλύπτουν την εικαστική 
της πρόθεση, δημιουργώντας παράλλη-
λα μια Αρμονία. Μια Αρμονία που η ζω-
γράφος εκτιμά ότι όλοι μας επιζητούμε. 
 Γκαλερί Marginalia, αρχ. Κυπριανού 15 ∆, 
Ε, Στρόβολος. ∆ιάρκεια έκθεσης έως 23 
Νοεμβρίου.
Πληροφορίες τηλέφωνο 99657080, 

marginalia.gallery@gmail.com

ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ
Της ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Πιο «ινσταγκρα-
μικός» από

τον Ρέμπραντ
ο Βαν Γκογκ;

Αν θέλει κάποιος να επισκεφθεί το Μουσείο 
Βαν Γκογκ στο Αμστερνταμ, θα πρέπει να το 
έχει προβλέψει αλλιώς θα καταρρεύσει από 
την απογοήτευσή του μπροστά στη χαμο-
γελαστή ταμία, που θα τον ενημερώσει ότι 
«δυστυχώς δεν υπάρχουν διαθέσιμα εισιτή-
ρια». Ειδικά αν είναι τουρίστας και έχει πο-
λύ περιορισμένο χρόνο. Συνέβη μπροστά 
μου, πριν από λίγες ημέρες. Καρδιοχτύπησα. 
Σκέφτηκα ότι το ίδιο πρόβλημα θα είχαμε κι 
εμείς που θέλαμε να πάμε στο Ρέκσμουζέ-
ουμ (Rijksmuseum, Βασιλικό Μουσείο), αλ-
λά σταθήκαμε πιο τυχεροί... Ετσι, μεσημέρι 
∆ευτέρας, βρεθήκαμε στο μεγαλύτερο –και 
σημαντικότερο– μουσείο της Ολλανδίας και 
ανάμεσα στα σπουδαιότερα του κόσμου. Θα 
διέσχιζα την είσοδό του για δεύτερη φορά 
μετά την εντυπωσιακή ανακαίνιση και επα-
ναλειτουργία του (το 2013).

Μια 10ετία μετά, όλα ήταν ίδια (εκτός από 
τη «Νυχτερινή περίπολο» που, επειδή συντη-
ρείται, βρίσκεται μέσα σε έναν μεγάλο γυά-
λινο κλωβό), αλλά και εντελώς διαφορετικά. 
Τι είχε αλλάξει; Η πυκνότητα του κόσμου. 
Χιλιάδες. Κινούνται προς κάθε κατεύθυνση, 
ο συνωστισμός και το αίσθημα της κόπωσης 
είναι αναπόφευκτα. Το ίδιο το μουσείο είναι 
εντυπωσιακό και τα έργα που φιλοξενεί ανε-
πανάληπτα. Οχι μόνο χάρη στα πιο δημοφιλή 
του Ολλανδικού, 17ου, Χρυσού Αιώνα, του 
Ρέμπραντ και του Βερμέερ αλλά και, συνο-
λικά, σε μια χορταστική περιήγηση σε μια 
τέχνη αξεπέραστη. 

Ομως, όσο κι αν το «Συμπόσιο της πολιτο-
φυλακής του Αμστερνταμ κατά τον εορτασμό 
της ειρήνης του Μύνστερ», του Μπαρτολο-
μέους φαν ντερ Χελστ (1648), απλώνεται σε 
5,5 μέτρα, περίπου, και χρειάζεται ώρα για 
να το εξερευνήσει κανείς παρατηρώντας τη 
σύνθεση, δεν προσφέρεται για σέλφι. Αν και 
γνωστός πίνακας δεν είναι το ίδιο αναγνωρί-
σιμος με την εμβληματική «Νυχτερινή περί-
πολο» του Ρέμπραντ ούτε με τη «Γαλατού» 
του Βερμέερ. Στην αίθουσα της Gallery of 
Honour, όπου έχουν συγκεντρωθεί, κατά 
κάποιον τρόπο, τα best of των Ολλανδών 
μάστερ, τα κινητά είναι όσα ακριβώς και οι 
επισκέπτες, όλων των ηλικιών και εθνικοτή-
των. Κανείς, σχεδόν, δεν «βλέπει» το έργο 
απευθείας αλλά διαμεσολαβημένο. Μάλιστα 
σε ορισμένα σημεία οι ξεναγοί κρατούσαν 
ipad για να εξηγούν στοιχεία του πίνακα 
που είναι αδύνατον να προσεγγίσει κανείς 
αφιερώνοντας τον χρόνο που απαιτείται. 
Προτεραιότητα οι φωτογραφίες, σέλφι (κυ-
ρίως)• άρα ο επισκέπτης «προηγείται» του 
έργου. Η βιομηχανία των αναρτήσεων και όχι 
των αναμνήσεων, επαναπροσδιορίζει και τη 
σχέση μας με την τέχνη. Το σοσιαλμιντιακό 
- ινσταγκραμικό σύμπαν έχει τις δικές του 
χωροταξικές συντεταγμένες. 

Το Ρέκσμουζέουμ δεν αποτελεί εξαίρεση. 
Είναι μέρος της αλυσίδας ευρωπαϊκών μου-
σείων (όπως το Λούβρο ή το Πράντο) όπου 
η επισκεψιμότητα είναι ανάλογη του φαινο-
μένου του υπερτουρισμού. Ο,τι ανυπόφορο 
αντιμετωπίζει κανείς στους κεντρικούς δρό-
μους του Αμστερνταμ, μεταφέρεται και στο 
Ρέκσμουζέουμ, ως ένας ακόμη δημοφιλής 
προορισμός. Με πληροφόρησαν, μάλιστα, 
πως ο υπερπληθυσμός στο Βαν Γκογκ οφεί-
λεται (και) στο γεγονός ότι θεωρείται πιο «ιν-
σταγκραμικό». Εγινε η τέχνη τόσο ελκυστική 
ή προσφέρεται για καλύτερες σέλφι; «Κυνη-
γάμε» τη ματιά του Βερμέερ στο Ντελφτ ή 
τις φωτοσκιάσεις στην αυτοπροσωπογραφία 
του Ρέμπραντ ή μήπως τα περισσότερα likes, 
την «έξωθεν» μαρτυρία; Το ερώτημα, για δι-
αφορετικούς λόγους, επαναλαμβάνεται τόσο 
συχνά ώστε καταντάει κοινότοπο. Οπως και 
η απορία. Τα κινητά ως τρόπος θέασης της 
πραγματικότητας, είναι μια ιστορία που με-
τράει χρόνια πια. Είναι τόσο συνδεδεμένα 
δε με το βίωμα, ώστε αν απαγόρευε κανείς 
τη χρήση κινητού σε μουσεία, ενδεχομένως 
και να κατρακυλούσε απότομα ο αριθμός 
των επισκεπτών. Τι απολαμβάνει ή, ακόμη 
περισσότερο, τι «βλέπει» όλο αυτό το πλήθος 
που διασταυρώνεται, διεκδικώντας τα ελά-
χιστα τετραγωνικά τα οποία του αναλογούν 
μπροστά από ένα έργο τέχνης, διαγκωνιζό-
μενο για μια καλύτερη «θέα»; Πρόκειται για 
εμπλουτισμό του προσωπικού, εσωτερικού, 
ή του ινσταγκραμικού «λογαριασμού»; Και, 
άραγε, αυτά τα δύο ξεχωρίζουν ακόμα;

ΠΑΡΑΣΤΑΣΗ

«Ομήρου Οδύσσεια» του Μιχάλη Γκανά
ΠΕΡΦΟΡΜΑΝΣ

«A creative
process called Life»
Στη νέα της παράσταση, η Λία Χα-
ράκη αναλαμβάνει τον ρόλο μιας 
ομιλήτριας εμψύχωσης, εξερευ-
νώντας πώς η ίδια η ζωή είναι μια 
DIY δημιουργική διαδικασία. Επι-
διώκοντας αντιστοιχίες ανάμεσα 
στο προσωπικό της ταξίδι και την 
πολυετή καλλιτεχνική εμπειρία 
της, προσφέρει ένα συναρπα-
στικό συνδυασμό διάλεξης περ-
φόρμανς και διαδραστικού παι-
γνιδιού. Το έργο κινείται ρευστά 
μέσα από αχαρτογράφητα εδάφη 
και απροσδόκητες στιγμές, όπως 
τις ανατροπές και τις εκπλήξεις 
που συναντάμε τόσο στη ζωή όσο 
και στην τέχνη. Ιδέα / δημιουρ-
γία /ερμηνεία: Λία Χαράκη. Η πα-
ράσταση πραγματοποιείται στο 
πλαίσιο του προγράμματος «Τερ-
ψιχόρη» του υφυπουργείου Πολι-
τισμού. Παράσταση στη Λεμεσό, 
3 Νοεμβρίου, ώρα 8:30 μ.μ., Πο-
λυχώρος Συνεργείο Λεμεσός και 
στη Λευκωσία στις 4 Νοεμβρίου, 
ώρα 8:30 μ.μ., Ίδρυμα Αρτος Λευ-
κωσία. Είσοδος ελεύθερη. Απα-

ραίτητη η κράτηση θέσεων, στο 

τηλέφωνο 97888779.

Ο Παναγιώτης Λάρκου σκηνοθετεί και 
διασκευάζει για τον ΘΟΚ και τη Σκηνή 018 
την Ομήρου «Οδύσσεια» του Μιχάλη Γκα-
νά, ενός από τους σημαντικότερους σήμε-
ρα Έλληνες ποιητές, προσεγγίζοντας με 
ζωντάνια και χιούμορ τη νεανική και σύγ-
χρονη επαναφήγηση της κλασικής ομηρι-
κής ιστορίας του γυρισμού του Οδυσσέα 
στην πατρίδα του. Φέρνει τον γνωστό μύ-
θο κοντά στους μικρούς θεατές, διατηρώ-
ντας παράλληλα την αίσθηση της επικής 
αφήγησης και της ανθρώπινης διάστασης 
των ηρώων του. Μέσα από μια φρέσκια 
και ευαίσθητη ματιά, ο σκηνοθέτης, οι πο-
λύτιμοι συνεργάτες του και ένας υπέρο-
χος εννιαμελής θίασος που αλλάζει ρό-

λους από τη μια στιγμή στην άλλη σε ένα 
πολύχρωμο και πολύβουο σύμπαν, ανα-
λαμβάνουν να διηγηθούν στους μικρούς 
και μεγάλους θεατές το γνωστό παραμύ-
θι του νόστου, μια βαθιά αναζήτηση για 
την ταυτότητα και την ανεκτίμητη πάλη με 
το άγνωστο και τον χρόνο. Παίζουν οι Μι-
χάλης Καζάκας, Hλιάνα Κάκκουρα, Ελένη 
Καλαφάτη, Μαρία Μασώνου, Ονησίφορος 
Ονησιφόρου, Χριστίνα Παπαδοπούλου, 
Αντρέας Πατσιάς, Ανατολή Τσακαλίδου, 
Άγγελος Χατζημιχαήλ. Παραστάσεις Λευ-
κωσία: Θέατρο ΘΟΚ, Αίθουσα Εύης Γα-
βριηλίδης, Κυριακές στις 10:30 το πρωί. 
Πληροφορίες Ταμείο Θεάτρου ΘΟΚ, τηλ. 

77772717, www.thoc.org.cy

ΚΙΝΗΜΑΤΟΓΡΑΦΟΣ

Υπόθεση Γκολντμάν
Ξεκινάνε οι προβολές του Ομίλου Φίλων 
Κινηματογράφου, αρχής γενομένης τη 
∆ευτέρα 4 Νοεμβρίου με την ταινία «Υπό-
θεση Γκολντμάν» του Cedric Kahn. Η πολύ-
κροτη δίκη του Pierre Goldman στη Γαλλία 
της δε αποτελεί πηγή έμπνευσης για ένα 
σχολαστικό δικαστικό δράμα που στοχεύει 
σε κάτι (πολύ) ευρύτερο από μια δραματο-
ποιημένη αναπαράσταση της δίκης. Επό-
μενη προβολή την Παρασκευή 8 Νοεμβρί-
ου, στις 8:30 μ.μ. με ελεύθερης είσοδο, 
προσφορά της Πρεσβείας της Αυστρίας με 
την ταινία «Μια ολόκληρη ζωή» του Hans 
Steinbichler και τη ∆ευτέρα 11 Νοεμβρίου, 
με την ταινία «Πάντα υπάρχει το Αύριο» 
της Paola Cortellesi. Προβολή ∆ευτέρας 5 
Νοεμβρίου, ώρα 8:30 μ.μ. Πάνθεον, ∆ιαγό-
ρου 29, Λευκωσία. Γενική είσοδος 5 ευρώ. 
Πληροφορίες www.ofk.org.cy, τηλέφωνο 

96420491.

ΜΟΝΟΚΛ  | Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΛΑΚΑΣΑ

Μυστικά και αλήθειες με τρόπο άκρως παραστατικό
Από τους δαιδάλους του συστήματος Εθνι-
κού Πλαισίου Προσόντων κατάφερε εντέ-
λει η κυβέρνηση να βρει την έξοδο για 
το θέμα της καλλιτεχνικής εκπαίδευσης. 
Πάνε σχεδόν δύο χρόνια από την έναρξη 
των κινητοποιήσεων των καλλιτεχνών 
για την αναβάθμιση της καλλιτεχνικής 
παιδείας. Το σχετικό χρόνιο αίτημα πυ-
ροδοτήθηκε στα τέλη του 2022, μετά τις 
αντιδράσεις των καλλιτεχνών στο προε-
δρικό διάταγμα 85/2022 με το οποίο επι-
καιροποιήθηκε το μισθολόγιο - κλαδολό-
γιο του ∆ημοσίου. Στις αρχές του 2023 
συστάθηκαν τρεις ομάδες εργασίας των 
υπουργείων Παιδείας και Πολιτισμού, οι 
οποίες στα μέσα της ίδιας χρονιάς κατέ-
θεσαν πολυσέλιδο πόρισμα. Ελέχθη ότι 
έπρεπε να γίνουν μελέτες σκοπιμότη-
τας και βιωσιμότητας για την Ανωτάτη 
Σχολή Παραστατικών Τεχνών (ΑΣΠΤ). 
Ο χρόνος παρουσίασής τους; Από τον 
Φεβρουάριο του 2024 στο καλοκαίρι και 
μετά στον Οκτώβριο. Μήπως ήταν στά-
χτη στα μάτια σε όσους ακόμη ενδια-
φέρονταν για να γίνει κάτι ουσιαστικό 
στον χώρο των παραστατικών τεχνών; 
Να θυμίσουμε ότι ο πρωθυπουργός Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης έχει δηλώσει ότι η 
ίδρυση και λειτουργία της ΑΣΠΤ σχεδιά-
ζεται με ορίζοντα το 2025. Η δεδηλωμένη 
πολιτική δέσμευση έγινε πράξη με την 

προ ημερών παρουσίαση στο υπουργικό 
συμβούλιο (στο φύλλο της «Κ» 31.10) του 
νομοσχεδίου για την ίδρυση Ανώτατης 
Σχολής Παραστατικών Τεχνών, ως ΑΕΙ. 
Η ΑΣΠΤ θα έχει πέντε τμήματα που θα 
προέρχονται από την ενσωμάτωση  των 
υφιστάμενων σχολών του Εθνικού Θεά-
τρου, της Εθνικής Λυρικής Σκηνής, της 
Κρατικής Σχολής Ορχηστικής Τέχνης, 
του Κρατικού Θεάτρου Βορείου Ελλάδος 
και του Κρατικού Ωδείου Θεσσαλονίκης.

Βασικό όμως είναι και η μετατροπή 

των υφιστάμενων δημόσιων και ιδιωτι-
κών καλλιτεχνικών σχολών σε Ανώτε-
ρες Σχολές Καλλιτεχνικής Εκπαίδευσης 
και η διαβάθμιση των πτυχίων τους στο 
επίπεδο 5 του Εθνικού Πλαισίου Προ-
σόντων. Ας μείνουμε σε αυτό.  Με το 
κλαδολόγιο για την πρόσληψη σε θέση 
δημοσίου υπαλλήλου (όχι σε κάποια θε-
ατρική σκηνή) λογίζονταν ως απόφοιτοι 
λυκείου. Τώρα θα εντάσσονται στους πί-
νακες των διορισμών στο ∆ημόσιο ως 
απόφοιτοι μεταλυκειακής εκπαίδευσης, 

με δυνατότητα να αναβαθμισθούν σε 
πανεπιστημιακής. Εδώ ήταν ο πυρήνας 
των αιτημάτων κατά τις κινητοποιήσεις 
των καλλιτεχνών το 2022-2023. Επίσης, οι 
απόφοιτοι των Ανωτέρων Σχολών Καλλι-
τεχνικής Εκπαίδευσης και των Μουσικών 
Εκπαιδευτικών Ιδρυμάτων θα μπορούν 
να φοιτήσουν με κατατακτήριες εξετά-
σεις ή αυτοδίκαιη κατάταξη στα συναφή 
τμήματα των ΑΕΙ.

Υποστηρίζεται ότι οι κινητοποιήσεις 
των ηθοποιών δεν υπαγορεύτηκαν μόνο 
από την κατάταξή τους στο κλαδολόγιο 
του υπουργείου Εσωτερικών, αλλά κυρί-
ως για την απαξίωση που εισέπρατταν, 
παρότι απόφοιτοι σπουδαίων καλλιτε-
χνικών σχολών. Ας είναι. 

Με το κυβερνητικό σχέδιο θα αποκτή-
σουν μία καλύτερη θέση στο κλαδολόγιο 
και θα μπορούν να φοιτήσουν σε ΑΕΙ, 
ενώ οι νέοι θα έχουν τη δυνατότητα μί-
ας σχολής για τις παραστατικές τέχνες 
στα πρότυπα λειτουργίας της σπουδαίας 
ανώτατης Σχολής Καλών Τεχνών.

Εάν οι καλλιτέχνες δεν είχαν πρόθεση, 
με τις προ διετίας κινητοποιήσεις τους, να 
κοντράρουν μία κυβέρνηση στην αντίπε-
ρα όχθη των ιδεολογικοπολιτικών τους 
στοχεύσεων, τώρα έχουν μεγάλη ευκαι-
ρία να προσφέρουν εποικοδομητικά στη 
δημόσια διαβούλευση.

Καλλιτέχνες διαδήλωναν πριν από δύο χρόνια έξω από το «Ρεξ», ζητώντας 
την αναβάθμιση της καλλιτεχνικής εκπαίδευσης.

Η βιομηχανία των αναρτήσεων 
και όχι των αναμνήσεων,
επαναπροσδιορίζει και
τη σχέση μας με την τέχνη. 
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ΓΙΟΥΒΑΛ ΝΟΑ ΧΑΡΑΡΙ
Nexus, μια σύντομη ιστορία
των δικτύων πληροφοριών από
την Eποχή του Λίθου μέχρι την εποχή 
της Τεχνητής Νοημοσύνης
μτφρ.: Μιχάλης Λαλιώτης
εκδ. Αλεξάνδρεια, σελ. 457

Του ΜΑΝΩΛΗ ΑΝΔΡΙΩΤΑΚΗ

Είναι ίσως ένας απ’ τους πλέον 
προβεβλημένους διανοουμένους 
του καιρού μας. Στο νέο του βι-
βλίο με τίτλο «Nexus» ο Γιουβάλ 
Νόα Χαράρι κάνει μια ωραιότα-
τη επισκόπηση της ιστορίας των 
ανθρώπινων δικτύων πληροφορι-
ών και διατείνεται ότι το πρόβλη-
μα της ανθρωπότητας είναι ένα 
πρόβλημα δικτύων, κατ’ ουσίαν 
ένα πρόβλημα πληροφοριών. Μ’ 
αυτή την έννοια η ανθρωπότητα 
κινείται σ’ ένα πολιτικό εκκρεμές 
μεταξύ δύο αντίθετων δικτύων 
πληροφοριών, της δημοκρατίας 
και της δικτατορίας. Ενώ το πρώ-
το δίκτυο διαθέτει αυτοδιορθω-
τικούς μηχανισμούς, το δεύτερο 
πορεύεται σαν να είναι αλάθητο. 
Σαν αποτέλεσμα, οι δημοκρατίες 
κατορθώνουν να επιβιώνουν παρά 
τα προβλήματα, ενώ οι δικτατορί-
ες καταρρέουν με κρότο. Οταν οι 
πληροφορίες δεν κυκλοφορούν 
ελεύθερα, αρκεί να πληγεί το κέ-
ντρο της διαχείρισής τους για να 
επέλθει η κατάρρευσή τους.

Η ιστορική έρευνα του Χαράρι 
είναι πειστική. Το μειλίχιο ύφος, 
το χιούμορ και οι ευφυείς ανα-
γνώσεις ολόκληρων ιστορικών 

περιόδων που κάνει βοηθούν τον 
αναγνώστη να γυρίσει τη σελίδα. 
«Η δημοκρατία σε κλίμακα εκα-
τομμυρίων έγινε εφικτή μόνο στη 
σύγχρονη εποχή, όταν τα μέσα 
μαζικής ενημέρωσης άλλαξαν τη 
φύση των δικτύων πληροφοριών 

μεγάλης κλίμακας», σημειώνει. Ο 
Ισραηλινός συγγραφέας αποφαίνε-
ται ότι οι σύγχρονες τεχνολογίες 
επικοινωνίας έκαναν μεν εφικτή 
τη σύγχρονη φιλελεύθερη δημο-
κρατία, αλλά έκαναν εφικτό και 
τον σύγχρονο ολοκληρωτισμό, για 
τον οποίο έχει πολλά να πει. Χωρίς 
το ραδιόφωνο, για παράδειγμα, ο 
ναζισμός δεν θα ήταν δυνατός.

Πολλοί εξακολουθούν να πι-
στεύουν ότι υπάρχει μια νομοτέ-
λεια στις νέες τεχνολογίες, αλλά 
διαψεύδονται διαρκώς. Οπότε ο 
Χαράρι μάλλον έχει δίκιο εδώ. «Η 
τεχνολογία δημιουργεί απλώς νέες 
ευκαιρίες· σε εμάς εναπόκειται να 
αποφασίσουμε ποιες θα αξιοποι-
ήσουμε», γράφει. Ο συγγραφέας 
υπερασπίζεται ανοιχτά τη φιλε-
λεύθερη δημοκρατία ως το μόνο 
σύστημα που μπορεί να εξασφαλί-
σει ευημερία στον πλανήτη και γι’ 
αυτό η πίστη του στους αυτοδιορ-
θωτικούς μηχανισμούς είναι αδι-
απραγμάτευτη. Ποιες όμως είναι 
κατ’ αυτόν οι μεγαλύτερες απειλές 
για τη φιλελεύθερη δημοκρατία; 
Ο λαϊκισμός, η κλιματική αλλαγή 
και... οι μηχανές.

Η παγίδα
Ο ιστορικός διαβάζει έξοχα το 

παρελθόν, αλλά όταν επιχειρεί να 
μιλήσει για το μέλλον της συμβί-
ωσής μας με τις μηχανές πέφτει 
σε μια παγίδα. Παρασύρεται απ’ 
τη μυθολογία γύρω απ’ την τε-
χνητή νοημοσύνη, καθώς κι από 
κάποια παραδείγματα ανεπιθύ-
μητων παρενεργειών της και μας 

πληροφορεί ότι οι μηχανές έχουν 
γίνει αυτόνομες, κι ότι είναι ήδη 
σε θέση να παίρνουν μόνες τους 
αποφάσεις. Αυτό όμως δεν προ-
κύπτει από καμία επιστημονική 
ή εμπειρική έρευνα.

Κανένα απ’ τα παραδείγμα-
τα που επικαλείται ο σπουδαίος, 
κατά τ’ άλλα, Χαράρι δεν απο-
δεικνύει την ύπαρξη μιας αυτό-
νομης οντότητας, τουλάχιστον 
προς το παρόν. Τόσο οι αλγόριθ-
μοι του Facebook όσο και το GPT, 
είναι κώδικες που γράφτηκαν από 
μηχανικούς λογισμικού. Οι απο-
φάσεις αυτών των συστημάτων 
είναι αποτέλεσμα ανθρώπινου 
προγραμματισμού κι αν μοιάζει 
ότι παίρνουν μόνα τους αποφά-
σεις αυτό οφείλεται στην αβλεψία, 
στην αδαημοσύνη ή τις επιθυμίες 
των προγραμματιστών. Σύμφωνοι, 
μπορούν τα στατιστικά μοντέλα 
να μας εκπλήσσουν με τις δυνα-
τότητές τους, αλλά δεν είναι παρά 
μαθηματικά. Παίρνουν αποφάσεις, 
προβλέπουν αποτελέσματα, δημι-
ουργούν έργα, αλλά όλα αυτά δεν 

τα κάνουν μόνα τους. Οπως παρα-
δέχεται κι ο ίδιος ο Χαράρι, εμείς 
έχουμε τον έλεγχό τους.

Η βασική του υπόθεση, ότι οι 
μηχανές έχουν ήδη αυτονομη-
θεί, δεν ευσταθεί σε κανένα άλλο 
πλαίσιο εκτός της μυθοπλασίας. 
Ο συγγραφέας υποστηρίζει ότι 
δεν είναι απαραίτητο η μηχανή 
να αποκτήσει συνείδηση για να 
μας καθυποτάξει και να μας κα-
ταστρέψει. Αρκεί να έχει νοημο-
σύνη και να πετυχαίνει στόχους, 
όπως κάνει σήμερα. Αν δεν πά-
ρουμε μέτρα αμέσως τώρα ρισκά-
ρουμε την ίδια την ύπαρξη του 
πολιτισμού μας, ισχυρίζεται. Την 
ίδια ώρα, η επιστημονική κοινό-
τητα της ΑΙ είναι διχασμένη, γιατί 
κανείς δεν γνωρίζει στην πραγ-
ματικότητα αν και πότε μπορεί 
η ΑΙ να αποκτήσει συνείδηση κι 
αυτοσυνείδηση. Ο Χαράρι παίρνει 
ξεκάθαρα θέση υπέρ όσων προ-
βλέπουν ότι μπορεί η ΑΙ μια μέρα 
να ξεφύγει απ’ τον έλεγχό μας.

«Στις επόμενες δεκαετίες μπο-
ρεί να αρχίσουμε να ζούμε μέσα 

στα όνειρα μιας αλλότριας νοη-
μοσύνης», γράφει χαρακτηριστι-
κά. Αν το βιβλίο του περιέγραφε 
απλά ένα νοητικό πείραμα, δύ-
σκολα θα έβρισκε μεγάλη απή-
χηση. Σε μια εποχή, ωστόσο, που 
οι Κασσάνδρες αφθονούν, το να 
σπείρεις τον πανικό για μια απει-
λή που μπορεί να μην πραγμα-
τοποιηθεί ποτέ, δεν είναι κάτι 
αξιοκατάκριτο, γιατί μόνο έτσι 
εξασφαλίζεις ότι θα σε ακούσουν. 
Αυτό που λείπει σήμερα είναι η 
ψυχραιμία, η καθαρή και αμερό-
ληπτη ματιά. Είναι αξιοσημείω-
το ότι μέσα στις 400 και πλέον 
σελίδες του βιβλίου του για τους 
κινδύνους της ΑΙ ο Χαράρι δεν 
έχει ούτε έναν καλό λόγο να πει 
για τον πρωτοποριακό νόμο της 
Ευρωπαϊκής Ενωσης για την ΑΙ. 
Αν η επιχειρηματολογία του ήταν 
πιο κοντά στην πραγματικότητα, 
η συζήτηση θα στρεφόταν στους 
υπαρκτούς βραχυπρόθεσμους και 
μεσοπρόθεσμους κινδύνους και 
θα κάναμε μια πολύ διαφορετική 
συζήτηση τώρα.

Ο Γιουβάλ Νόα Χαράρι 
μας πληροφορεί ότι 
έχουν γίνει αυτόνομες 
κι ότι είναι σε θέση 
να παίρνουν μόνες τους 
αποφάσεις, το οποίο 
δεν προκύπτει 
από καμιά έρευνα.

O συγγραφέας υποστηρίζει ότι δεν είναι απαραίτητο η μηχανή να αποκτήσει συνείδηση για να μας καθυποτάξει και 
να μας καταστρέψει. Αρκεί να έχει νοημοσύνη και να πετυχαίνει στόχους, όπως κάνει σήμερα.

Οι μηχανές ως απειλή
για τη δημοκρατία
Μια προειδοποίηση για τους κινδύνους της ΑΙ

Στο νέο του βιβλίο, ο Χαράρι υπε-
ρασπίζεται ανοιχτά τη φιλελεύθερη 
δημοκρατία.
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

«Ξέρεις το πά νω καντζιέ λλιν, που 
μπαί ννω στην αυλή ν με το αυτο-
κί νητον, ή  να σας αννοί ξω το κα-
ντζιέ λλιν του Μουσεί ου;». Αυτό 
το μήνυμα έλαβα ως απάντηση 
από τον χαράκτη Χαμπή, όταν 
την περασμένη ∆ευτέρα βρέθη-
κα με φίλους στην ορεινή Λεμε-
σό, λόγω της αργίας της 28ης 
Οκτωβρίου, όταν τον ρώτησα 
αν βρίσκεται στο Μουσείο και 
αν είναι διαθέσιμος για μία εκτός 
προγράμματος επίσκεψη. Η απά-
ντηση ήλθε αμέσως, και αφού 
ήπιαμε τον καφέ μας στην όμορ-
φη Ανώγυρα, κατευθυνθήκαμε 
στα Πλατανίσκια, όπου βρίσκε-
ται το Μουσείο Χαρακτικής του 
Χαμπή, όπου βρήκαμε τελικά την 
καγκελόπορτα ανοικτή και τον 
Χαμπή να ξεπροβάλει από την 
είσοδο του μουσείου για να μας 
καλωσορίσει. Με τη χαρακτη-
ριστική φιλόξενη διάθεσή του, 
κατευθυνθήκαμε προς την αυλή 
του Μουσείου, όπου θα απολαμ-
βάναμε έναν ακόμη μερακλίδι-
κο κυπριακό. Πίνοντας τον καφέ 
μας, αρχίσαμε να συζητάμε για 
το Μουσείο, για τη χαρακτική 
και για άλλες ιστορίες που σχετί-
ζονταν με τα έργα και τις ημέρες 
του Χαμπή, αλλά και για τις εκ-
θέσεις που αυτή την περίοδο πα-
ρουσιάζονται στα Πλατανίσκια, 
καθώς και για την επικείμενη έκ-
θεσή του στην Αθήνα, με τίτλο 
«Η χαρακτική υφή της μνημονι-
κής εμπειρίας» την οποία διορ-
γανώνει το Κέντρο Χαρακτικής 
Αθηνών - Pandolfini και Σιατερ-
λή Α.Μ.Κ.Ε., η οποία ανοίγει την 
Παρασκευή 8 Νοεμβρίου και θα 
διαρκέσει έως τις 7 ∆εκεμβρίου. 
Η έκθεση αποτελεί φόρο τιμής 
στο έργο του Χαμπή, αλλά και στη 
μακρά φιλία και τη δημιουργική 
παράλληλη συμπόρευση με το 
Κέντρο Χαρακτικής Αθηνών και 
τους ιδρυτές του Pino Pandolfini 
και ∆ήμητρα Σιατερλή από το 
1990 μέχρι σήμερα. 

Οι εκθέσεις
Στο Μουσείο Χαρακτικής του 

Χαμπή αυτό το διάστημα παρου-
σιάζονται ταυτόχρονα τρεις εκ-
θέσεις, η «Κύπρος 1974», όπου 
παρουσιάζονται χαρακτικά έρ-
γα Κυπρίων καλλιτεχνών, καθώς 
και το εμβληματικό «Κύπρος 74» 
του Α. Τάσσου, η έκθεση «Έλ-
ληνες και Κύπριοι χαράκτες στη 
Γαλλία, 1920 – 2000» και η έκθε-
ση «Χαμπής εικονογράφος». Ξε-
ναγηθήκαμε και στις τρεις, αλ-
λά και στις μόνιμες εκθέσεις του 
Μουσείου, σπονδυλωτά… Μετα-
ξύ καφέ, πρώτου γύρου ζιβανίας 
και δεύτερου γύρου ζιβανίας, με 
την απαραίτητη πάντα αυτοσυ-
γκράτηση. 

Η έκθεση «Κύπρος 1974» χω-
ρίζεται σε τέσσερις ενότητες: Ι. 
Παραδοσιακή αλλά και διαταραγ-
μένη Κύπρος, ΙΙ. Πραξικόπημα, 
ΙΙΙ. Εισβολή – Εκτελέσεις, IV. Η 
μοιρασμένη και ρημαγμένη Κύ-
προς – Πρόσφυγες και αγνοούμε-
νοι – Ελπίδες. Στην έκθεση εκτί-
θενται ξυλογραφίες, λινογραφίες, 
μεταξοτυπίες, κολλάζ, όφσετ, δε-
κατεσσάρων καλλιτεχνών, των 
Α. Τάσσου, Τηλέμαχου Κάνθου, 

Στας Παράσχου, Χαμπή, Κώστα 
Αβερκίου, Στέλιου Στυλιανού, 
Άντη Χατζηαδάμου, Παναγιώ-
τη Λάρκου, Φρίξου Παπαντωνί-
ου, Χαράλαμπου Κρασιά, Κώστα 
Οικονόμου, Λευτέρη Οικονόμου, 
Λευτέρη Ολύμπιου και Πάρη Με-
ταξά. Την επιμέλεια της έκθεσης 
έχει η Hélène Reeb και θα πα-
ραμείνει ανοικτή μέχρι τον Φε-
βρουάριο του 2025. Ο Χαμπής 
μάς ξενάγησε στην έκθεση, μι-
λώντας μας και εξηγώντας μας τι 
σημαίνει γι’ αυτόν το 1974. Απα-
ντούσε σε κάθε ερώτησή μας, μάς 
σύστησε και τους καλλιτέχνες 
που λαμβάνουν μέρος στην έκ-
θεση –προσωπικά ξεχώρισα τα 
έργα των Στέλιου Στυλιανού και 
Παναγιώτη Λάρκου. «Απολαύσα-
με» ένα εικαστικό πανόραμα της 

πρόσφατης ιστορίας του τόπου, 
διανθισμένο με τις αλήθειες του 
χαράκτη Χαμπή και άλλων χαρα-
κτών/καλλιτεχνών. 

Κάναμε το απαραίτητο διά-
λειμμα για να προχωρήσουμε στη 
δεύτερη ξενάγηση, στην έκθε-
ση «Έλληνες και Κύπριοι χαρά-

κτες στη Γαλλία, 1920 – 2000». 
Από την πλούσια συλλογή του 
Μουσείου εκτίθενται έργα των 
Γιάννη Κεφαλληνού, ∆ημήτρη 
Γαλάνη, Πολύκλειτου Ρέγκου, Λά-
μπρου Ορφανού, Mario Prassinos, 
Αλέκου Φασιανού, Σαράντη Κα-
ραβούζη, Γιούλικας Λακερίδου, 

Αριστείδη Πατσόγλου, Στέλλας 
Λάντσια, Χρίστου Κάλφα, Χρί-
στου Χρίστου, Πάρι Πρέκα, Γιώρ-
γου Βαρλάμου, Παναγιώτη Τέ-
τση, Θόδωρου, Χρίστου Καρά. 
Ο Χαμπής μάς μίλησε με για τις 
ξυλογραφίες σε όρθιο και πλάγιο 
ξύλο, για τα εργαλεία που χρησι-

μοποιούνται σε κάθε τεχνική, για 
τους καλλιτέχνες και τη σχέση 
τους με το μουσείο, για το πώς 
συνομιλούν οι καλλιτέχνες αυτοί 
με το περιβάλλον τους… Αφή-
νοντάς μας ταυτόχρονα να ανα-
καλύψουμε κι εμείς τους δικούς 
τους κόσμους. 

Τρίτη ξενάγηση, και χωρίς να 
έχουμε κουραστεί, μιας και κάνα-
με και τα απαραίτητα διαλείμμα-
τα ήταν στην έκθεση «Χαμπής 
εικονογράφος», στην οποία πα-
ρουσιάζονται χαρακτικές εικο-
νογραφήσεις του Χαμπή από το 
1973 ώς το 2019. Εκεί μιλήσαμε 
με τον Χαμπή για τις ανεράδες, 
τον Σπανό, για την ποίηση. Ακού-
σαμε ιστορίες για τον Χαράλαμπο 
∆ημοσθένους, τον Μιχάλη Πασι-
αρδή και άλλους. Κάθε κουβέντα 
του Χαμπή, γεννούσε μια εικόνα, 
μία ερώτηση, έναν θαυμασμό, 
γιατί επιμένει σε αυτό που συχνά 
λέει, πως η χαρακτική είναι ένα 
παιξίμι γι’ αυτόν. Ένα παιξίμι που 
δεν κρύβει μόνο την αλήθεια του, 
αλλά τη φωνάζει, ή καλύτερα την 
αποπνέει. Στα έργα του Χαμπή 
τίποτε δεν υπάρχει τυχαία, όλα 
έχουν τη θέση τους, χρειάζεται 
φυσικά ο απαραίτητος χρόνος 
στον δημιουργό, για να αποφα-
σίσει τι και πότε θα γίνει έργο, 
αισθάνεται πάντοτε την ευθύνη 
απέναντι στο ίδιο το δημιούργη-
μά του και στο κοινό, αλλά πρω-
τίστως απέναντι στον εαυτό του, 
να είναι αληθινός.

Αυλή θαυμάτων
Ξεναγώντας μας ο Χαμπής σε 

όλους τους χώρους του Μουσεί-
ου, κάναμε ένα ταξίδι στον κό-
σμο της χαρακτικής, αλλά και 
της λογοτεχνίας, κυπριακής και 
ξένης. Οι στίχοι του Μιχάλη Πα-
σιαρδή, του Βασίλη Μιχαηλίδη, 
του Κωνσταντίνου Καβάφη, του 
Nazim Hikmet, γίνονται ένα με 
την αλήθεια του Χαμπή, ή καλύ-
τερα οι αλήθειες των δημιουργών 
συμπλέκονται και παίζουν ανα-
μεταξύ τους, αφήνοντας η μία 
χώρο στην άλλη για να πει τον 
δικό της λόγο, και να αναζητήσει 
τον δικό της τόπο στο έργο του 
Χαμπή, που μέσω της Σχολής Χα-
ρακτικής Χαμπή –φέτος κλείνει 
30 χρόνια– μεταλαμπαδεύεται σε 
πολλές και πολλούς που θέλουν 
να παίξουν και να επικοινωνή-
σουν τη δική τους αλήθεια. Τα 
μαθήματα στη Σχολή Χαρακτι-
κής Χαμπή διατίθενται δωρεάν 
εις μνή μη του Έλληνα χαράκτη 
Α. Τάσσου, δασκάλου του Χαμπή. 
Το δωρεάν ελάβατε, δωρεάν δό-
τε, για τον Χαμπή, δεν είναι κενό 
περιεχομένου, είναι στάση ζωής, 
ανεξαρτήτως αν πρόκειται για 
Τέχνη ή αν είναι μοίρασμα κα-
θημερινών, μα ακριβών στιγμών. 
Στιγμές που προσφέρονται απλό-
χερα στην αυλή του Χαμπή στα 
Πλατανίσκια, σε μία αυλή που τα 
θαύματα ζουν ακόμα.

  
Πληροφορίες:
Μουσείο Χαρακτικής Χαμπή,
Πλατανίσκια Λεμεσού
Επικοινωνία τηλέφωνο 25222772
info@hambisprintmakingcenter.
org.cy
https://printmaking.cy 
Είσοδος δωρεάν

Με μία επίσκεψη… τρεις εκθέσεις
Στην αυλή του Μουσείου Χαρακτικής Χαμπή στα Πλατανίσκια της Λεμεσού τα θαύματα είναι μια πραγματικότητα   

Στο Μουσείο Χαρακτικής του Χαμπή αυτό το διάστημα παρουσιάζονται ταυτόχρονα τρεις εκθέσεις, η έκθεση «Κύπρος 1974», η έκθεση «Έλληνες και Κύπριοι χαράκτες στη Γαλλία, 1920 – 2000» και η έκθεση «Χαμπής εικονογράφος». 

Το δωρεάν ελάβατε,
δωρεάν δότε, για
τον Χαμπή, δεν είναι
κενό περιεχομένου,
είναι στάση ζωής, ανε-
ξαρτήτως αν πρόκειται 
για Τέχνη ή αν είναι
μοίρασμα καθημερινών, 
μα ακριβών στιγμών.

Κάθε κουβέντα του Χαμπή, γεννούσε μια εικόνα, μία ερώτηση, έναν θαυμασμό, γιατί επιμένει 
σε αυτό που συχνά λέει, πως η χαρακτική είναι ένα παιξίμι γι’ αυτόν.

Ξεναγηθήκαμε σε όλες 
τις εκθέσεις του Μουσεί-
ου, σπονδυλωτά…
Μεταξύ καφέ, πρώτου 
γύρου ζιβανίας και δεύ-
τερου γύρου ζιβανίας, 
με την απαραίτητη πά-
ντα αυτοσυγκράτηση. 

Στην έκθεση «Κύπρος 1974» «απολαύσαμε» ένα εικαστικό πανόραμα της πρόσφατης ιστορίας του 
τόπου, διανθισμένο με τις αλήθειες του χαράκτη Χαμπή και άλλων χαρακτών/καλλιτεχνών. 
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Tου ΓΙΑΝΝΗ ΜΟΥΓΓΟΛΙΑ

Λίγες μέρες πριν από τις 60ές 
προεδρικές εκλογές των ΗΠΑ, 
προσεγγίζουμε μέσω της τζαζ το 
απόλυτο, ίσως, «αμερικανικό προ-
εδρικό όνειρο», που ήταν ο 35ος 
πρόεδρος της χώρας, Τζον Φιτζέ-
ραλντ Κένεντι. Το όνειρο κατέλη-
ξε σε εφιάλτη τον Νοέμβριο του 
1963 με τη δολοφονία του στο 
Ντάλας. ∆εν είχαν συμπληρωθεί 
τρία χρόνια στην προεδρία, αφού 
1η.1.1961 ανέλαβε το πόστο του 
μέσα σε φρενίτιδα ενθουσιασμού 
για αλλαγή της αμερικανικής πο-
λιτικής και σε πολλές ελπίδες που 
πυροδοτούσε το «όνειρό» του για 
καλύτερο μέλλον.

Ενα όνειρο που το 1982 έγι-
νε τραγούδι από τον Λου Ριντ 
(«The Day John Kennedy Died»: 
«Ονειρευόμουν ότι μπορούσα να 
κάνω τη δουλειά που δεν είχαν 
κάνει άλλοι /oνειρευόμουν ότι 
ήμουν αδιάφθορος και δίκαιος με 
όλους...») και μια δολοφονία που 
τραγουδήθηκε το 1966 δύο φορές 
από τον φολκ τραγουδοποιό - πο-
λιτικό ακτιβιστή Φιλ Οκς («That 
Was The President»: «Φαινόταν 
σαν ένας κόσμος χωρίς φίλους να 
είχε χάσει τον φίλο του» και στο 
καλύτερο τραγούδι του, όπως πα-
ραδέχθηκε, «Crucifixion», αλλη-
γορία που συνέδεε τις ζωές Κένε-
ντι και Χριστού) και ενέπνεε τον 
Ιγκόρ Σταβίνσκι το 1964 για τη 
σύνθεση φωνητικής μουσικής 
δωματίου «Elegy for JFK». Τριά-
μισι χρόνια μετά τη δολοφονία, 

εκεί που η τζαζ συναντούσε υπο-
δειγματικά την πολιτική, το όνει-
ρο του Κένεντι ζωντάνευε σε μια 
αριστουργηματική σουίτα. 

Ηταν το 1967 όταν κυκλοφο-
ρούσε από τη θρυλική δισκογρα-
φική εταιρεία impulse! το άλ-
μπουμ «The Kennedy Dream», 
του κορυφαίου Αμερικανού τζαζ 

συνθέτη, σαξοφωνίστα, κλαρι-
νετίστα, φλαουτίστα, ενορχη-
στρωτή και επικεφαλής big band, 
Ολιβερ Νέλσον (1932-1975), γνω-
στού για μια από τις σημαντικό-
τερες τζαζ ηχογραφήσεις όλων 
των εποχών («The Blues and the 
Abstract Truth» - impulse!, 1961). 
Στο εξώφυλλο, έργο του εικαστι-
κού Βίκτορ Καλίν. 

Ο 34χρονος τότε Νέλσον μπαί-
νει στις 16 και 17 Φεβρουαρίου 
στα στούντιο της Capitol (Νέα 
Υόρκη) ηχογραφώντας με παρα-
γωγό τον διάσημο Μπομπ Θέ-
ιλ τον αφιερωματικό δίσκο μνή-
μης για τον Κένεντι, τελευταίο 
του πριν μετακομίσει στο Λος 
Αντζελες, ασχοληθεί με την κι-
νηματογραφική μουσική και γί-
νει περιζήτητος στο είδος. Με εκ-
πληκτική ορχήστρα (Φιλ Γουντς 
- άλτο σαξόφωνο, Σνούκι Γιανγκ 
- τρομπέτα, Τζέρι Ντοτζιόν και 
Ζερόμ Ρίτσαρντσον - πνευστά, 
Ντον Μπάτερφιλντ - τούμπα, Φιλ 
Μπόντνερ - αγγλικό κόρνο, Ντάνι 
Μπανκ - μπάσο κλαρινέτο, Χανκ 
Τζόουνς - πιάνο, πλήκτρα, Τζορτζ 
Ντιβιβιέ - κοντραμπάσο, Γκράντι 
Τέιτ - ντραμς) και εκφραστικό 
σύνολο εγχόρδων, που με τον 
λυρισμό του χρωματίζει καθο-
ριστικά μέρος του άλμπουμ, με 
μια πληθωρική ήδη συγκομιδή 
στη δισκογραφία του και πλή-
θος ενορχηστρώσεις του για άλ-
μπουμ μεγάλων τζαζ ορχηστρών 
των Τελόνιους Μονκ, Κάνονμπολ 
Αντερλέι, Γουές Μοντγκόμερι, 
Σόνι Ρόλινς, Τζίμι Σμιθ κ.ά., ο Νέλ-

σον αποτίνει εγκάρδιο φόρο τι-
μής στον Κένεντι παραδίδοντας 
ένα κομψοτέχνημα ύφους και 
ένα εξαιρετικό, άκρως φιλόδοξο 
πρότζεκτ. 

Με ευφυή τρόπο συνδύασε τη 
φωνή του Κένεντι με την τζαζ ορ-
χήστρα, αφού επτά από τις οκτώ 
συνθέσεις αρχίζουν με επιλεγμέ-
να ηχογραφημένα αποσπάσμα-
τα από λόγους του (1960-1963) 
για κεφαλαιώδη ζητήματα της 
εποχής (πολιτικά, ανθρώπινα δι-
καιώματα, πόλεμος και ειρήνη, 
ισότητα, εθνική υπηρεσία, θρη-
σκευτική ανοχή, τέχνη – και γε-
νικότερα τη θετική αλλαγή που 
υποσχόταν στον αμερικανικό 
λαό). Ανάμεσά τους ένα χιουμο-
ριστικό απόσπασμα (το χιούμορ 
χαρακτηριστικό των επικοινωνι-
ακών προσόντων του), που ανα-
φέρεται στη σύζυγό του Τζάκι, 
ζητώντας συγγνώμη για τον χρό-
νο που χρειάζεται να ντυθεί και 

εμπνέει την μπαλάντα του Νέλ-
σον «Jacqueline» με γοητευτι-
κό τζαζ βηματισμό και αιθέρια 
μελωδία. 

Μιλώντας αλλού για τους καλ-
λιτέχνες ακούγεται να λέει: «Αν 
υπήρξαν οι πιο επικριτικοί στην 
κοινωνία μας, είναι επειδή η ευ-
αισθησία και ανησυχία τους για 
δικαιοσύνη, τους κάνει να συ-
νειδητοποιήσουν ότι το έθνος 
μας υπολείπεται των υψηλότε-
ρων δυνατοτήτων του», καταλή-
γοντας στην πλήρη αναγνώριση 
της θέσης τους για το μέλλον της 
χώρας. Υπογραμμίζουμε το μονα-
δικό κομμάτι χωρίς προοίμιο τη 
φωνή του «Day in Dallas», άρ-
ρηκτα συνδεδεμένο με την τε-
λευταία μέρα της ζωής του, μια 
ελεγειακή μπαλάντα για τη δυ-
σοίωνη ηρεμία πριν από το τέλος. 
Ολες οι συνθέσεις (έξι του Νέλ-
σον και μία του Τζορτζ Ντέιβιντ 
Βάις: «John Kennedy Memorial 

Waltz» με τα έγχορδα και το συ-
γκινησιακά φορτισμένο σόλο του 
Φιλ Γουντς) δονούνται από ευαι-
σθησία, ζοφερή ατμόσφαιρα ή 
εξωστρεφείς bop ρυθμούς, «πο-
λεμικές» διαθέσεις, αντισυμβα-
τικές τζαζ αρμονίες, υπέροχες 
μελωδίες, μαγευτική, λεπτή ποιό-
τητα της εμπνευσμένης ενορχή-
στρωσης και αξιοζήλευτο συνδυ-
ασμό δυνατών συναισθημάτων 
και ποιητικής εγκράτειας.

Μπορεί ο δίσκος αυτός μνήμης 
να μην είχε τους φορτισμένους 
στίχους των Λου Ριντ, Φιλ Οκς, 
είχε όμως μια σπουδαία υποβλη-
τική, στοχαστική μουσική, από-
λυτα ταιριαστή με το όνειρο του 
χαρισματικού ηγέτη, που αντα-
νακλούσε την εποχή εκείνη της 
μεταβολής και την πραγματική 
φωνή του προέδρου που ενέπνευ-
σε πολλές ελπίδες για έναν καλύ-
τερο κόσμο, παρά τη σκιά του Βι-
ετνάμ και του Ψυχρού Πολέμου.

Οι επτά από τις οκτώ 
συνθέσεις του άλμπουμ 
«The Kennedy Dream» 
αρχίζουν με τη φωνή 
του δολοφονηθέντος 
προέδρου. Η όγδοη εί-
ναι το «Day in Dallas»...

Ντάλας, 22.11.1963. Η λιμουζίνα που μεταφέρει τον Αμερικανό πρόεδρο Τζον Φ. Κένεντι, την Πρώτη Κυρία Τζάκι 
Κένεντι, τον κυβερνήτη του Τέξας Τζον Κόναλι και τη σύζυγό του Νέλι δέχεται πυρά ενώ διασχίζει την οδό Ελμ. Λίγο 
αργότερα, ο 35ος πρόεδρος των ΗΠΑ θα υποκύψει στα τραύματά του. 

Τζαζ ελεγεία για
τον Τζον Φ. Κένεντι
Ενα «όνειρο» και μια δολοφονία σε μουσική Ολιβερ Νέλσον

Το «The Kennedy Dream», το 
μουσικό αφιέρωμα του Ολιβερ Νέλ-
σον για τον δολοφονημένο πρόεδρο 
των ΗΠΑ.
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ΜΑΤΙΕΣ
ΣΤΟΝ 
ΚΟΣΜΟ

Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Ο φυσικός κόσμος,
οι τέχνες και η επιστήμη

Τι κάνεις όταν συναντάς ένα φάντασμα; 

Στην Ευρώπη του 17ου αιώνα, ιδίως 
στη Φλάνδρα και στη Γερμανία, 
συντελέστηκε μια σιωπηρή επα-
νάσταση. Ο κόσμος της επιστήμης 
άρχισε να αναδύεται με σταδιακή 
αυτοπεποίθηση, μελετώντας το 
φυσικό βασίλειο, τη βιολογία, το 
σώμα, τον ενιαίο κόσμο των έμ-
βιων όντων. Ο αιώνας της παρα-
τήρησης και του πειράματος, ο 
17ος, ήταν και μια πρώιμη πύλη 
στη νεωτερικότητα, ένα πέρασμα 
από τη δοξασία, την προκατάλη-
ψη, τη δεισιδαιμονία, τον φόβο και 
τη δυσπιστία στον ορθολογισμό 
της επιστήμης, της γνώσης και της 
κατανόηση της φυσιολογίας και 
της αλληλουχίας της ζωής στον 
πλανήτη. Η Εθνική Πινακοθήκη 
της Ουάσιγκτον ανακοίνωσε την 
πρώτη και πρωτοπόρο συνεργασία 
με το Σμιθσόνιαν Εθικό Μουσείο 
Φυσικής Ιστορίας για την παρα-
γωγή μιας ιστορικής σε σημασία 
έκθεσης υψηλών προδιαγραφών. 
Η έκθεση θα έχει τίτλο «Μικρά 
τέρατα: Τέχνη, δέος και ο φυσι-
κός κόσμος» (Little Beasts: Art, 
Wonder, and the Natural World) 
και θα εγκαινιαστεί στην Ουάσι-
γκτον στις 18 Μαΐου 2025. 

Θα συνδυάζει έργα τέχνης (ζω-
γραφική, σχέδια και χαρακτικά) 
με αντικείμενα από τις συλλογές 
του Εθνικού Μουσείου Φυσικής 
Ιστορίας, φιλμ και διαδραστικές 
επιλογές. Με βασικό υλικό από 
την Εθνική Πινακοθήκη της Ουά-

σιγκτον, αλλά και με έργα τέχνης 
δανεισμένα από το Μουσείο Τέ-
χνης της Βαλτιμόρης, τη Βιβλιοθή-
κη του Κογκρέσου και άλλα ιδρύ-
ματα, η έκθεση αρχίζει το ταξίδι 
της από την Ευρώπη του 16ου αι-
ώνα όταν ο Γιόρις Χεφνάγκελ δη-
μιούργησε λεπτομερείς εικόνες 
φυτών και ζώων. Η έκρηξη στη 
γνώση συντελέστηκε τον επόμενο 
αιώνα (17ο), όταν το αποικιοκρα-
τικό εμπόριο και η επιστημονική 
τεχνολογία οδήγησαν στη μελέ-
τη άγνωστων έως τότε ειδών. Σε 
μεγάλες πόλεις, όπως η Αμβέρσα, 
τέθηκαν οι βάσεις για σύνδεση της 
νέας γνώσης με την υψηλή τέχνη. 
Τα έργα που γεννήθηκαν στις Κά-
τω Χώρες εκείνη την εποχή απο-
τέλεσαν σταθερή έμπνευση για 
γενιές καλλιτεχνών και επιστη-
μόνων, που διεύρυναν τη γνώση, 
τη φαντασία και την αισθητική 
αναζήτηση. 

Κορυφαία έργα τέχνης από την 
Ολλανδία αλλά και από τη Γερμα-
νία (όπως του Αλμπρεχτ Ντίρερ) 
και την Ιταλία θα συνυπάρχουν 
στην έκθεση με αμιγώς επιστη-
μονικά εκθέματα και θαυμάσιες 
εικονογραφημένες εκδοτικές σει-
ρές του 17ου και του 18ου αιώνα. 
Ξεχωρίζουν οι 270 υδατογραφί-
ες σε τέσσερις τόμους («Τέσσε-
ρα Στοιχεία» του Χεφνάγκελ, που 
αποτελούσαν μέρος της συλλογής 
του αρχιδούκα της Αυστρίας Ρο-
δόλφου Β΄ (1576-1608).

Ο κύριος Γκρι κρατάει στα χέρια του 
το τομίδιο που μόλις κυκλοφόρη-
σε από τις εκδόσεις Κίχλη: «Αλλό-
κοτες συναντήσεις με φαντάσμα-
τα». Το βιβλίο περιλαμβάνει τρία 
εκτενή διηγήματα των Χούγκο 
φον Χόφμανσταλ, Τόμας Μαν και 
Αρτουρ Σνίτσλερ σε μεταφράσεις 
των Αλέξανδρου Σινιόσογλου και 
Γιάννη Κοίλη (ο οποίος υπογράφει 
και το επίμετρο). 

Προφανώς και στις σελίδες αυ-
τού του ενθέτου θα ακολουθήσει 
προσεχώς μια πιο «κανονική» πα-
ρουσίαση του βιβλίου, εδώ απλώς 
να πούμε ότι στις ιστορίες αυτές 
ο κύριος Γκρι συναντά μια ισόβια 
εμμονή του, την οποία συνοψίζει 
ωραία στο επίμετρό του ο Γιάννης 
Κοίλης: τον τρόμο του ανοίκειου. 
Μπροστά του, ο τρόμος του βρι-
κόλακα ή του ζόμπι ή του λυκαν-
θρώπου είναι σαν παιδική χαρά. 

Γιατί; ∆ιότι υπάρχουν τρόποι 
να εξοντώσεις κάθε ένα από τα 

παραπάνω, αγαπημένα κατά τα 
άλλα, πλάσματα της λογοτεχνίας 
του υπερφυσικού. Εδώ όμως, με 
τα φαντάσματα, και ειδικά έτσι 
όπως τα χειρίζονται οι τρεις με-
γάλοι αυτοί γερμανόφωνοι συγ-
γραφείς, δεν υπάρχει τρόπος εξό-
ντωσης. Γράφει ο Γ. Κοίλης: «Τα 
φαντάσματα, σύμφωνα με όσα 
μας έχει διδάξει ο 19ος αιώνας, 
μπορεί κανείς να τα ταυτοποιή-
σει, να ανατρέξει στην καταγωγή 
τους, να ρίξει φως στην ύπαρξή 
τους και έτσι να τα “εξοντώσει”. 

Στην περίπτωση του ανοίκειου 
δεν παρέχονται αυτές οι δυνατό-
τητες απόκρουσης ή απαλλαγής». 

Είναι αυτός ο παράλογος τρό-
μος απέναντι σε κάτι που είναι τε-
λείως διαφορετικό όχι μόνο από 
σένα αλλά και απ’ όλα όσα γνω-
ρίζεις στο σύμπαν. Κάτι άλλο που 
δεν χρειάζεται να «σου κάνει κα-
κό» για να είναι τρομακτικό. Και 
μόνον η παρουσία του (αυτό το 
κάτι που είναι εκεί, ενώ θα έπρε-
πε να είναι το τίποτα) αρκεί για 
να διαλυθείς. 

Είναι, τηρουμένων των ανα-
λογιών βέβαια, κάτι σαν το 
nouminous των θεολόγων, κυρί-
ως έτσι όπως το όρισε ο Γερμα-
νός θεολόγος Ρούντολφ Οτο στην 
«Ιδέα του ιερού». Ή, και πάλι τη-
ρουμένων των αναλογιών, ο τρό-
πος με τον οποίο εξόντωνε τους 
θνητούς η Γοργώ στη μυθολογία: 
το βλέμμα της και μόνον αρκούσε 
για να πετρώσεις. 

Στις ιστορίες φαντασμάτων, 
το φάσμα που θέλει να σου κάνει 
κακό είναι λιγότερο τρομακτικό 
από το φάσμα που απλώς είναι 
εκεί ενώ δεν θα έπρεπε να είναι. 
Μιλάμε για μια πλήρη αναστροφή 
της λογικής του κόσμου αυτού. 

Ο κύριος Γκρι θυμάται ακόμα 
με ανατριχίλα εκείνη τη σύντομη 
σκηνή –μια λεπτομέρεια μόνο– με 
το σιωπηλό πέρασμα ενός φαντά-
σματος στις «Σημειώσεις του Μάλ-
τε Λάουριτς Μπρίγκε» του Ρίλκε. 
∆εν συμβαίνει τίποτα το δραμα-
τικό· και όμως, το απόκοσμο εδώ 
σε παραλύει. 

Ολο έχει να κάνει με το ζήτημα 
της παρουσίας και της απουσίας 
και πώς αυτά τα αντίθετα μπερ-
δεύονται μεταξύ τους. Οταν πα-
ρουσία και απουσία χάνουν τα 
διαχωριστικά τους όρια, κάθε έν-
νοια πραγματικότητας ισοπεδώνε-
ται. Αυτό, από μόνο του, είναι ένα 
καλό σημείο αφετηρίας. 

ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ
Προσωπική ανθολογία
Αυτό το έργο του Μπαλτίς με τίτλο 
«The Street» (1933) είναι ένα από τα 
έργα τέχνης που συνθέτουν την αν-
θολογία που παρουσιάζει ο Σκωτσέ-
ζος ζωγράφος και επιμελητής Πίτερ 
Ντόιγκ στην Gagosian στη Νέα Υόρ-
κη (980 Μάντισον, έως 18 ∆εκεμ-
βρίου). Ο Ντόιγκ παρουσιάζει και δι-
κά του έργα και τα θέτει σε διάλογο 
με επιλεγμένα έργα σπουδαίων δη-
μιουργών που επέδρασαν στη δια-
μόρφωσή του. Το έργο του Μπαλτίς, 
δάνειο από το Μουσείο Μοντέρνας 
Τέχνης, αποτελεί την αφετηρία.

ΟΞΦΟΡΔΗ
Ιστορία του χρήματος
Γεφυρώνοντας τον χρόνο και τους 
πολιτισμούς, η έκθεση που παρου-
σιάζεται έως τις 5 Ιανουαρίου στο 
μουσείο Ασμόλεαν της Οξφόρδης 
είναι ένα πανόραμα της ιστορίας του 
χρήματος με ιδιαίτερο ενδιαφέρον 
στη σημερινή εποχή των άυλων συ-
ναλλαγών. Με τίτλο «Το χρήμα έχει 
τον πρώτο λόγο», η έκθεση εξερευ-
νά και την καλλιτεχνική διάσταση 
των χαλκογραφιών από πλευράς 
τεχνικής και των τεχνοτροπιών από 
πλευράς αισθητικής από τη ∆ύση και 
από την Ανατολή.

ΔΙΣΚΟΓΡΑΦΙΑ
Κάτια Μπουνιατισβίλι
Το νέο άλμπουμ (10ο) της Γεωργι-
ανής πιανίστα Κάτια Μπουνιατισβίλι 
κυκλοφόρησε πριν από λίγες ημέρες 
από τη Sony Classical. Η Μπουνιατι-
σβίλι συμπράττει με μια ονομαστή 
ορχήστρα, αυτή της Ακαδημίας του 
Αγίου Μαρτίνου των Αγρών, και ερ-
μηνεύει δύο κοντσέρτα για πιάνο του 
Μότσαρτ (20 και 23), το πρώτο της 
άλμπουμ αφιερωμένο στον συνθέτη 
αυτόν. «Η μουσική του Μότσαρτ», λέ-
ει η ίδια, «φθάνει με μια τέτοια απλό-
τητα που σε ζαλίζει πριν μπορέσεις 
να βρεις και πάλι τον εαυτό σου». 

ΕΚΔΟΣΕΙΣ
Ο κόσμος του Ντόναλντ
Ο απόλυτος τόμος για τον Ντό-
ναλντ Ντακ τέθηκε σε κυκλοφορία 
από τον εκδοτικό οίκο Τaschen ως 
συλλεκτική έκδοση. Από το 1934 ο 
Ντόναλντ πρωταγωνιστεί στις περισ-
σότερες ταινίες σε σχέση με τους 
άλλους ήρωες του Ντίσνεϊ. Ο τόμος 
περιλαμβάνει σχέδια για ταινίες, 
εξώφυλλα πρώτων εκδόσεων περι-
οδικών, διάφορα αναμνηστικά και 
ανέκδοτα έργα του κορυφαίου δημι-
ουργού Καρλ Μπαρκς. Η έκδοση κο-
στίζει 175 ευρώ και έχει πάνω από 
560 σελίδες γεμάτες εικόνες.

ΒΟΣΤΩΝΗ
Δύο μορφές της τέχνης
Εξαιρετικά ενδιαφέρουσα η πρότα-
ση του Μουσείου Καλών Τεχνών στη 
Βοστώνη, όπου εγκαινιάστηκε νέα 
έκθεση. Στη νέα αυτή παραγωγή, 
συγκατοικούν και αλληλοσυμπληρώ-
νονται έργα δύο ιερών μορφών: της 
Τζόρτζια Ο’ Κιφ και του Χένρι Μουρ. 
Η έκθεση εξετάζει πώς τα διαφο-
ρετικά μέσα που χρησιμοποίησαν 
οι κορυφαίοι αυτοί δημιουργοί προ-
σεγγίζουν τις οργανικές μορφές στο 
σώμα του 20ού αιώνα σε μια περίο-
δο σημαντικών μετατοπίσεων στην 
ιστορία της τέχνης. 

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

«Αλλόκοτες συναντήσεις με φαντάσματα», ο τίτλος ενός τόμου που 
μόλις κυκλοφόρησε από τις εκδόσεις Κίχλη. 

Κλάρα Πέετερς (1594-1636), «Νε-
κρή φύση με άνθη, έντομα και σαλι-

γκάρι» (π. 1610), λάδι σε χαλκό. 
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Οταν παρουσία 
και απουσία χάνουν 
τα διαχωριστικά τους 
όρια, κάθε έννοια 
πραγματικότητας 
ισοπεδώνεται.
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Αφιέρωμα

στο Ελληνικό Σινεμά

 Διόραμα
Τεύχος 56, Σεπτέμβριος-Οκτώβριος 2024

Κυκλοφόρησε το 56ο τεύχος του διμηνιαίου περιοδικού Τεχνών και 
Πολιτισμού «∆ιόραμα», με πλούσια ύλη, που αφορά όλες τις μορ-
φές τέχνης, καθώς και συνεργασίες για ζητήματα που αφορούν 
τον πολιτισμό γενικότερα. Στο νέο τεύχος περιλαμβάνονται με-
ταξύ άλλων συνεργασίες για τα εικαστικά, του Γιώργου Μυλωνά, 
ο οποίος γράφει για την έκθεση του Νίκου Μόσχου στην γκαλερί 
Stand In Line, για τη μουσική, με συνέντευξη της Κύπριας σοπρά-
νο Κωνσταντίνας Νικολάου, από τη Βάντα Οικονόμου Κωνσταντί-
νου, καθώς και αφιέρωμα στο 
Ελληνικό Σινεμά και συνέντευ-
ξη με τη Μαρία Αλιφέρη από 
τον Άγι Παΐκο. Από το τεύχος 
δεν λείπουν συνεργασίες για 
την αρχιτεκτονική, από τον 
Σόλωνα Ξενόπουλο, το θέατρο 
και κείμενο για τα Εργαστή-
ρια Χαρακτηρισμού Τέχνης 
«Ανδρέας Πίττας». Για τη λο-
γοτεχνία υπάρχουν οι μόνιμες 
στήλες «Ποιητικό Αναλόγιο» 
και «Απάνθισμα με άρωμα… 
κυπριακό», από τον καθηγητή 
Θεοδόση Πυλαρινό. Επίσης, 
κείμενα του Κωνσταντίνου 
Γιαγκουλλή, του εκδότη του 
περιοδικού Ανδρέα Χατζηθω-
μά, και από τη Χρυσόθεμη Χα-
τζηπαναγή, η οποία γράφει και δύο σημειώματα για το θέατρο, και 
συγκεκριμένα για τις παραστάσεις «Μικροί Φαρισαίοι» και «Φοί-
νισσες». Ιδιαίτερο ενδιαφέρον παρουσιάζει το κείμενο της Αγγέλας 
Χριστοφίδου για τη Μαχσά Αμινί, η οποία δολοφονήθηκε από την 
Αστυνομία Ηθών του Ιράν, τον Σεπτέμβριο του 2022.

Το περιοδικό «∆ιόραμα» είναι διαθέσιμο στα βιβλιοπωλεία, κα-
θώς και από τον εκδότη Ανδρέα Χατζηθωμά, eteandros@hotmail.
com, τηλέφωνο 99653588.

ΝΕΑ ΚΥΚΛΟΦΟΡΙΑ

Ο Μπερνανός, στο πρώτο μυθιστό-
ρημά του («Κάτω από τον ήλιο του 
Σατανά», 1926), πετάει μια στιγμή 
για τον κεντρικό ήρωά του, τον αβ-
βά Ντονισάν, τον άγιο της Λεμπρ, 
τούτη τη σοκαριστική φράση: «Ο 
άγιος είναι πάντα μόνος, κάτω 
από τον Σταυρό. Χωρίς κανένα 
φίλο» (Oeuvres romanesques 
complètes, I, Pléiade, σ. 245). Ο 
άγιος που η καρδιά του καίγεται 
από αγάπη για όλους τους ανθρώ-
πους ζει χωρίς φίλους; Του αρκεί 
η σχέση του με τον Θεό, ώστε να 
μη χρειάζεται τους ανθρώπους; Η 
ακρότητα της μυστικής εμπειρί-
ας την οποία ζει ο άγιος αποτε-
λεί άραγε από μόνη της εμπόδιο 
για τη φιλική σχέση; Πράγματι, 
όποιος αληθινά στέκεται κάτω 
από τον σταυρό του Χριστού μπο-
ρεί την ώρα εκείνη να σκέφτεται 
τους φίλους του; Και ισχύει τάχα 
το ίδιο για κάθε ακραία εμπειρία; 
Μήπως είναι εγωκεντρικός πειρα-
σμός, όπως εκείνος που νιώθει ο 
προφήτης Ηλίας, όταν εκφράζει 
δυο φορές στον Θεό το παράπο-
νο ότι έχει απομείνει μονώτατος 
(3 Βασ. 19:10,14), ενώ στην πραγ-
ματικότητα υπάρχουν άλλοι επτά 
χιλιάδες που δεν λύγισαν το γό-
νατό τους στον Βάαλ (19:18); Εχει 
ενδιαφέρον εν προκειμένω ότι ο 
Μάξιμος ο Ομολογητής, ερμηνεύ-
οντας το σχετικό χωρίο, θεωρεί, 
αντιθέτως, ότι εδώ εκφράζεται η 
υψηλότατη κατάσταση της μυ-
στικής αναβάσεως προς τον Θεό 
του κεκαθαρμένου από τα πάθη 
ανθρώπου, που συνομιλεί μόνος 
μόνω Θεώ («Περί διαφόρων απο-
ριών», PG 91, 1121C-1124B).

Οποια απάντηση, με όσες απο-
χρώσεις, και αν δώσουμε στα πα-
ραπάνω ερωτήματα, το βέβαιο εί-
ναι ότι η χριστιανική σκέψη δεν 
ανέπτυξε έναν θεωρητικό λόγο 
περί φιλίας, όπως η ελληνορωμα-
ϊκή και η νεότερη. Συναντάμε συ-
χνά στα χριστιανικά κείμενα τις 
λέξεις «φιλώ» και «φιλία» αλλά ως 
συνώνυμες ουσιαστικά των «αγα-
πώ» και «αγάπη». Η ιδέα ακριβώς 
της άνευ όρων αγάπης δεν αφήνει 
περιθώρια για τη φιλία, δηλαδή 
για μια σχέση ισότιμη και αμοι-
βαία («φίλος δε έστιν ο φιλών και 
αντιφιλούμενος», Αριστοτέλης, 
Ρητορική, 1381a1). Η χριστιανική 
αγάπη δεν είναι αμοιβαία. Ειδικό-
τερα, η αγάπη για τους εχθρούς, 
η καθαυτό χριστιανική αγάπη 

δηλαδή, συνιστά κατάργηση της 
διάκρισης εχθρού και φίλου (ενώ, 
αντιθέτως, ο φίλος αγαπάει τους 
φίλους του και δικαιούται να μι-
σεί τους εχθρούς του και τους 
εχθρούς του φίλου του).

Ο Θεός, βέβαια, μίλησε στον 
Μωυσή όπως μιλάει κανείς στον 
φίλο του (Εξ. 33:11), ο Αβραάμ κα-
λείται από τον Ησαΐα φίλος του 
Θεού (Ησ. 41: 8, οι Ο΄ πάντως 
μεταφράζουν με το ρήμα αγα-
πώ «Αβραάμ ον ηγάπησα»), και 
οι άγιοι εν γένει αποκαλούνται 
φίλοι του Θεού. Η φιλία ωστόσο 
είναι μεταξύ ανθρώπων και όχι 
μεταξύ ανθρώπου και Θεού, στον 
οποίο οφείλεται υπακοή και τή-
ρηση του θελήματός του. Η μόνη 
πραγματική φιλία που υπάρχει 
στην Παλαιά ∆ιαθήκη είναι ανά-
μεσα στον ∆αυίδ και στον Ιωνά-
θαν, τον γιο του βασιλιά Σαούλ: 
οι δύο πολεμιστές συνδέονται με 

ακατάλυτο δεσμό (όπως ο Αχιλλέ-
ας και ο Πάτροκλος), ο Ιωνάθαν 
βάζει τον ∆αυίδ πάνω από τον 
βασιλιά πατέρα του (1 Σαμ. ή 1 
Βασ. 17:55 - 18:5), και ο ∆αυίδ θα 
εκφωνήσει συγκλονιστικό επική-
δειο στον θάνατό του, όπου του 
απευθύνεται λέγοντας ότι η αγά-
πη του για αυτόν ήταν δυνατότε-
ρη από την αγάπη των γυναικών: 
«Ωραιώθης μοι σφόδρα, εθαυμα-
στώθη η αγάπησίς σου εμοί υπέρ 
αγάπησιν γυναικών» (2 Σαμ. ή 2 
Βασ. 1:25-27, οι Ο΄ και εδώ μετα-
φράζουν την προσφώνηση με το 
«αδελφέ μου»). Πιο κοντά στη φι-
λία έρχεται ο Χριστός, όταν απο-
καλεί τους μαθητές του φίλους, 
«υμείς φίλοι μού εστε», επειδή 
δεν κρατάει μυστικά από αυτούς, 
«πάντα α ήκουσα παρά του πα-
τρός μου εγνώρισα υμίν». Και πά-
λι όμως δεν πρόκειται για φιλία, 
γιατί λείπει ο αναγκαίος όρος της 
ισοτιμίας: «Υμείς φίλοι μού εστε, 
εάν ποιήτε όσα εγώ εντέλλομαι 
υμίν» (Ιω. 15:14-15). «Φίλοι μου» 
εδώ σημαίνει ουσιαστικά «αγα-
πημένοι μου».

Η μοναστική και ασκητική 
γραμματεία και πρακτική αντι-
μετωπίζει τη φιλία ως κίνδυνο: εί-
ναι δεσμός συναισθηματικός, άρα 
εμπαθής, και απειλεί να αποσπά-
σει τον νου από την προσήλωση 
στον Θεό και τη νοερά εργασία. 

Υπάρχουν πάντως και άλλα χρι-
στιανικά γραπτά όπου διαβλέ-
πουμε την ύπαρξη αληθινής φι-
λίας, όπως οι επιστολές του αγίου 
Γρηγορίου του Ναζιανζηνού, προς 
τον Ευτρόπιο, επί παραδείγματι, 
(επιστολή 71, όπου του ζητάει, 
όσο ασχολείται με τα κοινά, να 
μην αμελεί τους φίλους, κατά το 
παράδειγμα των νέων ανδρών 
του Ομήρου, που φρόντιζαν «εν 
μέσω πολέμου τα φιλικά») και κυ-
ρίως προς τον Φιλάγριο (επιστο-
λή 30, όπου θαυμάσια περιγραφή 
της φιλικής σχέσης). Είναι γνω-
στή επίσης η φιλία του Γρηγορί-
ου προς τον Μέγα Βασίλειο, την 
οποία θα περιγράψει αριστουργη-
ματικά στον συγκλονιστικό επι-
τάφιό του (έζησαν στην Αθήνα 
«ομόστεγοι, ομοδίαιτοι, συμφυείς, 
τον εν βλέποντες, αεί τον πόθον 
αλλήλοις συναύξοντες»). Η μονι-
μότητα πάντως και η σταθερό-
τητα της φιλίας τους, που έμεινε 
απείραχτη και όταν τα διαφορε-
τικά εκκλησιαστικά καθήκοντα 
τους χώρισαν, οφείλεται στο ότι 
και οι δύο είχαν τον νου στραμ-
μένο στον λόγο του Θεού, πράγ-
ματος εστώτος, και όχι προς τα 
ρέοντα (PG 36, 520C-521A). Αυτή 
η πνευματική φιλία ανθρώπων 
που ζουν με τον νου, την ψυχή 
και το σώμα διαρκώς στραμμένα 
προς τον Θεό, την ακρότητα των 
εφετών, είναι ουσιαστικά η μόνη 
μορφή φιλίας που αναγνωρίζει ο 
χριστιανισμός. Στη λατινόφωνη 
χριστιανοσύνη, ο μεγάλος δάσκα-
λος της πνευματικής φιλίας είναι 
ο Αγγλος κιστερκιανός μοναχός 
Aelredus Riaevallensis (Aelred of 
Rievaulx, 1110-1167). Το σύντο-
μο έργο του De spirituali amicitia 
(Πνευματική φιλία) κυκλοφορεί 
σήμερα μεταφρασμένο από τα 
λατινικά σε όλες σχεδόν τις ευ-
ρωπαϊκές γλώσσες.

Οι άνθρωποι μπορεί να συν-
δεθούν με έρωτα, στοργή, φιλία, 
αγάπη. Η φιλία, όπως τη ζούμε 
σήμερα, είναι σχέση ισότιμη και 
αμοιβαία, με τρυφερότητα, από-
λαυση, ανταλλαγή, με ελαφρότη-
τα και βαρύτητα, ακόμη και με 
υποδόρια (αλληλοπροωθητική) 
αντιπαλότητα. Ο απαιτητικός χρι-
στιανισμός έβαλε πάνω από όλα 
την απροϋπόθετη αγάπη. Ακόμη 
και όταν προσφεύγει, με θετικό 
τρόπο, στις άλλες λέξεις, τις βλέ-
πει πάντα υπό το φως της αγάπης.

Είναι σύμβουλος επιχειρήσεων και 
εκπαιδευτής ενηλίκων – με σπου-
δές στη Νεοελληνική Λογοτεχνία, 
Γλωσσολογία και Οργανωσιακή 
Ψυχολογία. Στο αναγνωστικό κοι-
νό συστήνεται με το μυθιστόρημα 
«Ενας φιλήσυχος άνδρας» (εκδό-
σεις Βακχικόν).
 
Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό 
πλάι στο κρεβάτι σας;
Τον τόμο με άπαντα τα διηγήματα 
της Ντάιαν Ουίλιαμς, το «Μίζερι» 
του Στίβεν Κινγκ, τον «Αχό της επο-
χής» του Τζούλιαν Μπαρνς.
 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοι-
χείο που μάθατε πρόσφατα χάρη 
στην ανάγνωση ενός βιβλίου;
Από ένα βιβλίο ψυχολογίας: η ανά-
πτυξη οικειότητας ξεκινά από την 
επανάληψη. Για να εμπιστευτούμε 
έναν άγνωστο πρέπει πρωτίστως να 
τον βλέπουμε ξανά και ξανά.
 
Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε 
πρόσφατα για πρώτη φορά;
Τον «Κόμη Μοντεκρίστο». Συνδυά-
ζει την πλοκή μιας ιστορίας εκδίκη-
σης με ιστορικά στοιχεία.
 
Περιγράψτε την ιδανική αναγνω-
στική συνθήκη.
Βράδυ, κρύο, με τον Μάρκο τον γά-
το μου να κοιμάται στην ποδιά μου.
 
Υπάρχουν βιβλία για τα οποία να 

νιώθετε ενοχές που σας άρεσαν;
Νιώθω ενοχές για πολλά πράγματα, 
όχι για την ανάγνωση.
 
Τι είναι αυτό που σας συγκινεί πε-
ρισσότερο σε ένα βιβλίο;
Oταν περιγράφεται η ανθρώπινη 
πλευρά ενός πολύ σκληρού χα-
ρακτήρα, όπως στην ιστορία του 
δεσμοφύλακα στο «Μονοπάτι για 
τα βάθη του βορρά» του Ρίτσαρντ 
Φλάναγκαν.
 
Ποιο είναι το επόμενο βιβλίο που 
θα διαβάσετε;
Τον «Ελληνα γιατρό» της Καρολί-
νας Μέρμηγκα και το «Αμίλητα, βα-
θιά νερά» της Ρέας Γαλανάκη. Με 
ενδιαφέρει πολύ με ποιον τρόπο η 
Ιστορία τροφοδοτεί τη μυθιστορία.
 
Ποια υπήρξε η αφορμή για να γρά-
ψετε το βιβλίο σας «Ενας φιλήσυ-
χος άνδρας»; 
Η αφορμή δόθηκε όταν διάβασα 
για ένα περιστατικό στο χωριό του 
παππού μου στη Μικρά Ασία τον 
Σεπτέμβριο του 1922. Μετά την εί-
σοδο του τουρκικού στρατού δέκα 
οικογένειες κλείνονται στο σπίτι 
του προέδρου ως μια μορφή αντί-
στασης. Με αυτή τη δραματουργι-
κή παγίδα ξεκινάει το μυθιστόρη-
μα. Η αιτία βρίσκεται χρόνια πίσω. 
Ο παππούς μου, Γιάννης Ασβεστάς, 
υπήρξε αιχμάλωτος στα τάγματα 
εργασίας. Ηλπιζε πως κάποιο από 
τα εγγόνια του θα κατέγραφε τα γε-
γονότα της ζωής του. Πέθανε χωρίς 
να πραγματοποιηθεί η ευχή του. Το 
μυθιστόρημα είναι ένας μικρός φό-
ρος τιμής προς εκείνον.
 
Σκιαγραφήστε τον δάσκαλο του 
χωριού. 
Στον αντίποδα μοτίβων τοξικής αρ-
ρενωπότητας, ο Φιλήσυχος άνδρας 
σκιαγραφεί έναν άνθρωπο της σκέ-
ψης, που αναμετράται με τις προσ-
δοκίες των άλλων. Είναι αρκετά 
γενναίος; Είναι καλός σύζυγος; Εχει 
τον σεβασμό των γιων του; Η άφιξη 
του τουρκικού στρατού θα θέσει 

σε κίνηση μια σειρά από γε-
γονότα που θα τον ωθή-
σουν να δώσει απαντή-
σεις στην πράξη.

ΔΗΜΟΣΘΕΝΗΣ ΚΟΥΡΤΟΒΙΚ
Ο ήχος της σιωπής της
εκδ. Εστία, σελ. 304

 
Μετά τον θάνατο της μητέρας 
του ο ∆ημοσθένης Κ. παλεύει 
να αποκρυπτογραφήσει τα επι-
θανάτια λόγια της. Στην ουσία 
επινοεί έναν γρίφο, μέσω της επί-
λυσης του οποίου φιλοδοξεί να 
βρει την εστία του εαυτού του. 
Ο ∆ημοσθένης Κ. είναι ένας άν-
δρας χωρίς ιδιότητες. Τα λίγα που 
μαθαίνουμε για εκείνον προβάλ-
λουν μέσα από την τεθλασμένη 
διαδρομή της μνήμης του. Συνε-
πώς, όσα μας αφηγείται σε πρώ-
το πρόσωπο σκιάζονται από τις 
ανακρίβειες και τις παρερμηνεί-
ες της ανάκλησης. Οπωσδήποτε 
φαίνεται πολύ προσεκτικός με 
την ανάστροφη αποτίμηση του 
χρόνου, καθώς γνωρίζει πως πρό-
κειται για παρακινδυνευμένο εγ-
χείρημα. «Ξαφνικές, αναπάντε-
χες πνοές της μνήμης μπορεί να 
ξεσηκώσουν αποκαΐδια από φω-
τιές που κουφόκαιγαν για χρόνια, 
ώσπου να γίνουν αδιευθέτητες 
εκκρεμότητες».

«Γεννήθηκα δέκα χρονών στα 
Σεπόλια». Σε αυτό το λαϊκό περι-
βάλλον ο αφηγητής διαμορφώνει 
μια πρώιμη ιδέα περί πατρίδας. 
Οι αστικές καταβολές της μητέ-
ρας του τον κάνουν να νιώθει 

ξένο σώμα στην προλεταριακή 
συνοικία. «Και ακριβώς επειδή 
μεγάλωσα σ’ αυτή σαν ξένο σώ-
μα, τη λαχταρούσα πάντοτε, ακό-
μη και τότε που με βύζαινε, σαν 
κάτι που έχασα χωρίς ποτέ να 
το έχω». Οι αινιγματικές λέξεις 
της μητέρας του λίγο πριν από 
το τέλος τον φέρ-
νουν αντιμέτωπο 
με μια εκκρεμό-
τητα, απότοκη 
ενός αισθήμα-
τος στέρησης. 
Και τους δύο, 
τον εαυτό και τη 
μητέρα του, μοιά-
ζει να τους έχα-
σε, δίχως ποτέ 
να τους έχει. Για 
να τους ξαναβρεί 
θα χρειαστεί μια 
κάθοδος. «Το πή-
ρα τελικά απόφα-
ση. Θα κατέβαινα 
εκεί, στην παλιά γειτονιά».

Στο μυθιστόρημα του ∆ημο-
σθένη Κούρτοβικ προεξάρχει η 
δεξιοτεχνία των συνειρμών, που 
απομιμούνται τέλεια την αυτο-
σχεδιαστική κινησιολογία της 
μνήμης. Η επίπλαστη, εκπλη-
κτικά σκηνοθετημένη, αυθορμη-
σία των μνημονικών εκλάμψεων 
ελίσσεται γύρω από το μυστήριο 
της ταυτότητας και των άδηλων 

οριοθετήσεών της. Η εμμανής 
αυτοπαρατήρηση μεταμφιέζε-
ται σε κατασκοπική περιπέτεια. 
Ο ήρωας σκιαμαχεί με πολέμους 
και απώλειες, με αφρόντιστα 
τραύματα, με αναμετρήσεις και 
οπισθοχωρήσεις, με μοιραίες γυ-
ναίκες, με πύργους και θαύμα-

τα, με κουτιά πα-
πουτσιών ξέχειλα 
από φωτογραφί-
ες, ακόμη και με 
μια σπηλιά, στο 
υπόγειο του πα-
λιού σπιτιού.

Μολονότι νο-
ερές, αυτές οι 
κάθοδοι δεν εί-
ναι ακατοίκητες. 
Τις κατοικούν τα 
φαντάσματα του 
χαμένου χρόνου, 
μορφές αχνές και 
ωχρές, που νεύ-
ουν κάπως πικρα-

μένα. Οι φασματικές φιγούρες, 
που κάποτε συγκροτούσαν έναν 
κόσμο, ο οποίος στα μάτια ενός 
δεκάχρονου αγοριού φάνταζε 
τρομακτικός, μυστηριώδης και 
δυσοίωνος, δεν έδειχναν διόλου 
εχθρικές, δεν τις φόρτιζε ο αλ-
λοτινός πόνος. Συμβόλιζαν κάτι 
χαμένο, σαν χαμένη ευκαιρία.

Το μυθιστόρημα του Κούρτο-
βικ, μια εξαίσια συνομιλία με τις 

σιωπές της μνήμης, είναι γραμ-
μένο με πολύ φόβο και πολύ πά-
θος, όμως δεν λέει την αλήθεια. 
Η αλήθεια παραμένει ανεύρετη 
ή υπό αίρεση, μια βασανιστική 
ψυχική εκκρεμότητα. Ο Κούρτο-
βικ μιλάει για ζωτικά ψεύδη και 
αδήριτες αυταπάτες, για επάλ-
ληλους ρόλους που επωμίζονται 
την αντωνυμία «εγώ». «Και μιλώ-
ντας τώρα για τα περασμένα της 
ζωής μου το κάνω σαν να εξορίζω 
τα τραύματά μου σ’ έναν άλλο, 
σε κάποιον που έτυχε να έχει τ’ 
όνομά μου».

Η γραφή του Κούρτοβικ δι-
απνέεται από την «αναλυτική 
μανία» ενός ορθολογιστή δια-
νοουμένου, γνώριμη από τα δο-
κίμιά του, αλλά δεν λιποψυχεί 
μπροστά στο συναίσθημα. Ο ετα-
στικός στοχασμός για το σύμ-
φυρμα που απολήγει ταυτότητα 
απαλύνεται από ένα ξεγέλασμα 
του μυαλού που μοιάζει με παι-
χνίδι κρυμμένου θησαυρού. Βέ-
βαια, θησαυρός δεν υπάρχει, μό-
νο θάνατος. Στις σελίδες αχνίζει 
μια απόπνοια μελαγχολίας, όπως 
αυτή που σκορπούσε το εργο-
στάσιο «Φελιζόλ». «Ηταν αθέ-
ατο από εκεί που μέναμε, αλλά 
όποτε φυσούσε βοριάς άπλωνε 
πάνω από τη συνοικία ένα αραιό 
κιτρινωπό σύννεφο με γλυκερή, 
πένθιμη μυρωδιά».

Της ΛΙΝΑΣ ΠΑΝΤΑΛΕΩΝ

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΖΟΥΜΠΟΥΛΑΚΗ

(Αυτο)κατασκοπικό μυθιστόρημα

Χριστιανισμός και φιλία

ΚΡΙΤΙΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Συναντάμε συχνά 
στα χριστιανικά 
κείμενα τις λέξεις 
«φιλώ» και «φιλία», 
αλλά ως συνώνυμες ου-
σιαστικά των «αγαπώ» 
και «αγάπη».

Ο Γουίλεμ Νταφόε ως Ιησούς Χριστός στον «Τελευταίο πειρασμό» του 
Μάρτιν Σκορσέζε. Πιο κοντά στη φιλία έρχεται ο Χριστός όταν αποκαλεί 
τους μαθητές του φίλους, «υμείς φίλοι μού εστε», επειδή δεν κρατάει μυ-
στικά από αυτούς. Και πάλι, όμως, δεν πρόκειται για φιλία, γιατί λείπει ο 
αναγκαίος όρος της ισοτιμίας.

500ΛΕΞΕΙΣ
ΜΕ ΤΟΝ ΓΙΑΝΝΗ ΛΑΓΟΥΔΑΚΗ

Επιμέλεια: ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΚΑΡΑΚΗ
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Επισκέφθηκα το χωριό Λιμνιά Αμ-
μοχώστου στις αρχές του περα-
σμένου Ιουνίου για πρώτη φορά. 
Γενέτειρα του παγκυπριονίκη Πα-
ναγή Κωνσταντή, αλλά και του 
μητροπολίτη Κιτίου Νικοδήμου 
Μυλωνά, ένα σχετικά μεγάλο χω-
ριό, απλωμένο στην άκρη της πε-
διάδας της Μεσαορίας, όπως και 
τόσα άλλα. Η επίσκεψή μου ήταν 
στοχευμένη, αναζητούσα τις δύο 
εκκλησίες εντός του χωριού, τον 
πύργο και το κοιμητήριο. Όταν 
πήγα στο χωριό, είχαν ξεκινήσει 
οι εργασίες συντήρησης του ναού 
του Αγίου Γεωργίου, του παλαιό-
τερου του χωριού (ο νεότερος εί-
ναι αυτό του Αγίου Νικολάου) από 
τη ∆ικοινοτική Επιτροπή για την 
Πολιτιστική Κληρονομιά. Ο ναός 
χρονολογείται πολύ πίσω στον 
χρόνο, ίσως στα βυζαντινά/μεσαι-
ωνικά χρόνια, αυτό που σήμερα 
όμως φαίνεται διά γυμνού οφθαλ-
μού είναι κτίσμα του 19ου αιώνα. 
Αλλά η ίδια η εκκλησία τελικά 
μάς μιλάει, μέσω των εκπληκτι-
κών γκράφιτι, που η συντήρησή 
της έφερε στο φως, αποδεικνύο-
ντας έτσι τη σπουδαιότητα του 
έργου, το οποίο επιτελεί η Τεχνι-
κή Επιτροπή για την Πολιτιστική 
Κληρονομιά.  

Ήδη από την πρώτη μου επί-
σκεψη, προσπάθησα να γνωρί-
σω τον τόπο, αρχής γενομένης 
από τους δύο ναούς, όπως είπα. 
Ξεκίνησα, χωρίς να έχω πρόσβα-
ση, λόγω των εργασιών που εί-
χαν ήδη ξεκινήσει να αναζητώ 
σημάδια του και κατ’ επέκταση 
του τόπου… Είμαι σίγουρος πως 

σε περισσότερο ή λιγότερο εμ-
φανή σημεία ο ναός ανιστορεί 
την πρόσφατη ιστορία του, που 
κάποτε είναι σιβυλλικά για εμάς. 
Το μάτι μου πιάνει τις επιγραφές 
στο καμπαναριό, όπου διαβάζου-
με απλώς «ΧΜΝΕ» και «ΜΧΡ | 
ΠΡΤ». Και να το σιβυλλικό που 
λέγαμε. Αργότερα, ο φίλος Μελέ-
της Αποστολίδης, θα ανέβει στο 
καμπαναριό και θα μού στείλει 
φωτογραφία από την επιγραφή 
στην καμπάνα του ναού. Η κα-
μπάνα κατασκευάστηκε από το 
μηχανουργείο και χυτήριο του 
Φειδία Κυριακίδη και ΣΙΑ, που 
φτιάχτηκε το 1956 (αρχικώς ιδι-
οκτήτες του χυτηρίου και μηχα-
νουργείου «Η ΚΥΠΡΟΣ» ήταν ο 

ΙΩΑΝΝΗΣ Κ. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΗΣ, μαζί 
με τον αδελφό του Φειδία). Λαν-
θασμένα στην καμπάνα αναγρά-
φεται «Κώδων Αγίου Γεωργίου 
του χωρίου Λιμπιών», εκτός και 
αν σήμερα μοιάζει λάθος… και 
αν τότε ήταν αποτέλεσμα κά-
ποιας άλλης συναλλαγής. Στην 
ανατολική είσοδο της στοάς που 
υπάρχει στη νότια πλευρά του 
ναού, σε μία μικρή επιγραφή δια-

βάζουμε τη χρονολογία 1862, πι-
θανόν ημερομηνία προσθήκης 
της στοάς ή ανακατασκευής της 
ίδιας της εκκλησίας. Στον τοίχο 
της ανατολικής αψίδας φαίνε-
ται ακόμα το ανάγλυφο μιας φι-
γούρας ενός άνδρα, με τα χέρια 
του σταυρωμένα, στάση άραγε 
προσευχής; Είναι κάποιος από 
τους δωρητές της εκκλησίας ή 
ίσως ο κτήτορας της; Στη δυτική 

είσοδο του ναού, εντοπίζω μία 
ακόμη επιγραφή, η οποία ενη-
μερώνει ακόμα τον περαστικό: 
«Επί Επιτρόπ[ων] Χ΄΄ ΜΕΝΙΚΟ[Υ] 
Χ΄΄ΠΑΝ 1895». Μισός σχεδόν αι-
ώνας προσθηκών, εργασιών, και 
θρησκευτικού ζήλου από πλευ-
ράς των κατοίκων Λιμνιών. Στο 
κοιμητήριο των Λιμνιών σώζεται 
ταφόπλακα, η οποία ανήκει στον 
Παντελή Χ΄΄ Μένικου, ο οποίος 
απεβίωσε σε ηλικία 55 ετών στις 
12 Μαΐου 1926. Αναρωτιέμαι αν 
πρόκειται για τον επίτροπο του 
ναού, ο οποίος το 1895 ήταν μό-
λις 31 ετών... 

Είναι γνωστό πως κατά την 
εορτή του Αγίου Γεωργίου γύρω 
από τον ναό λάμβανε χώρα το 

ετήσιο πανηγύρι. Αυτό το πανη-
γύρι το θυμούνται καλά οι παλαι-
ότεροι κάτοικοι. ∆ιαβάζουμε σε 
ανακοίνωση στον Τύπο το 1947: 
«Γνωστοποιείται, ότι την 23ην 
Απριλίου θα τελεσθή εις το χω-
ρίον Λιμνιά (Επαρ. Αμμοχώστου) 
η ετησία πανηγύρις Αγίου Γεωρ-
γίου. Την πρωίαν της ημέρας αυ-
τής θα διεξαχθή ποδοδρομία, το 
δε απόγευμα Ιπποδρομία»,. Έχει 

ενδιαφέρον ότι στο χωριό διεξά-
γονταν ιπποδρομίες, έθιμο που 
σχετίζεται επίσης με τον Άγιο 
Γεώργιο και τις εορταστικές εκ-
δηλώσεις/πανηγύρια που γινό-
ντουσαν προς τιμήν του. Τα Λι-
μνιά επίσης ήταν γνωστά για την 
εκτροφή αλόγων. Σκεφτείτε, πά-
ντως, έναν καβαλάρη να περιμέ-
νει εναγωνιώς μια κόρη να λύσει 
τα μαλλιά της για να τα αρπάξει 
και να ανέβει στην κάμαρά της… 
στον πύργο των Λιμνιών, λίγο 
πιο έξω από το χωριό; Μιλάει ο 
ναός, και εμείς πρέπει να έχουμε 
αφτιά και νου για να τον ακού-
σουμε, σκέφτομαι πηγαίνοντας 
στο σπίτι.

Τα γκράφιτι
Λίγο πριν από την επίσκεψή 

μου στο χωριό Λιμνιά, ο ναός του 
Αγίου Γεωργίου συμπεριλήφθηκε 
στα εκκλησιαστικά μνημεία που 
η δικοινοτική Τεχνική Επιτροπή 
Πολιτιστικής Κληρονομιάς ενέ-
ταξε στον κατάλογο των έργων 
που θα αναστήλωνε και χάρηκα 
ιδιαίτερα γι’ αυτό. Είπαμε ήδη ότι 
πρόκειται για έναν πολύ όμορφο 
ναό, και το περίτεχνο καμπαναριό 
του καταδείκνυε πως είχε φροντι-
στεί αρκετά, κατά τις διάφορες 
φάσεις ανέγερσής του. Βέβαια, 
κανείς απ’ όσους/ες, Ε/κ και Τ/κ, 
που ενεπλάκησαν στις εργασίες 
συντήρησής του δεν φανταζό-
ταν ότι θα έκρυβε και εκπλήξεις 
στο εσωτερικό του. Οι εργασίες 
συγχρηματοδοτήθηκαν από την 
Ε.Ε. και την κοινότητα Λιμνιών 
και υλοποιήθηκαν υπό την επί-
βλεψη της UNDP. Μελετητές του 
έργου ήταν ο Χρίστος Σιαμαρής 

και η Ozge Ozbekoglu. 
Κατά τη διάρκεια, λοιπόν, των 

εργασιών που ξεκίνησε η Επι-
τροπή, στον ανατολικό και τον 
νοτιοανατολικό τοίχο του ναού, 
εσωτερικά και εξωτερικά, απο-
καλύφθηκαν χαράγματα, αρχαία 
γκράφιτι δηλαδή, τα οποία δημι-
ουργήθηκαν από είτε από προ-
σκυνητές του ναού, είτε από άλ-
λους επισκέπτες, μάλλον κατά τα 
τέλη του 18ου, αρχές του 19ου αι-
ώνα, μιας και βρίσκονται χαραγ-
μένες οι χρονολογίες 1775, 1753, 
1782, 1783, 1803, 1804. Τα χαράγ-
ματα απεικονίζουν τύπους πλοί-
ων, όπως μία γαλέρα, ρόδακες, 
αλέτρια και φυσικά υπάρχουν και 
λέξεις όπως η λέξη ΧΡΙΣΤΟΣ. Φυ-
σικά, όπως αναφέρει και η καθη-
γήτρια Muge Sevketoglu, η οποία 
μελέτησε και κατέγραψε για λογα-
ριασμό της Επιτροπής, τα χαράγ-
ματα, ίσως να μπορούν να χρονο-
λογηθούν ακόμη πιο πίσω, αφού 
ο ναός έχει διάφορες φάσεις. Βα-
σικές αναπαραστάσεις που συ-
ναντήθηκαν στον Άγιο Γεώργιο 
των Λιμνιών είναι το άροτρο, που 
συνδέεται άρρηκτα με τον Άγιο 
Γεώργιο, ως τον προστάτη των 
γεωργών, αλλά και τα γκράφιτι 
πλοίων διαφόρων τύπων. Μέσα 
από συντήρηση του ναού, και με 
τη μελέτη η δικοινοτική Επιτρο-
πή Πολιτιστικής Κληρονομιάς 
έδωσε το 2024 στον ναό μια νέα 
ζωή, και όσοι/όσες εργάστηκαν 
αρμονικά για τη συντήρηση και 
διάσωσή του είχαν την ευκαιρία 
να συναντήσουν την ιστορία και 
τις παραδόσεις του τόπου, ακού-
γοντας και μελετώντας τις ψιθυ-
ριστές του ιστορίες.

Χαραγμένες στο διηνεκές εκπλήξεις 
Στα Λιμνιά Αμμοχώστου η Δικοινοτική Τεχνική Επιτροπή για την Πολιτιστική Κληρονομιά έφερε στο φως άγνωστα χαράγματα

Η εκκλησία του Αγίου Γεωργίου τελικά μάς μιλάει, 
μέσω των εκπληκτικών γκράφιτι, που η συντήρησή της 
έφερε στο φως, αποδεικνύοντας έτσι τη σπουδαιότητα 
του έργου, το οποίο επιτελεί η Τεχνική Επιτροπή για την 
Πολιτιστική Κληρονομιά. Η απεικόνιση προέρχεται από 
τη μελέτη «Documentation of the Historical Graffiti at 
Agios Georgios Church Limnia/Mormenekse» της επί-
κουρης καθηγήτριας Muge Sevketoglu.

Η νεότερη εκκλησία του Αγίου Νι-
κολάου, που βρίσκεται στην εί-
σοδο σχεδόν του χωριού, έχει 
και αυτή να πει τη δική της ιστο-
ρία, τη βρήκα αμέσως μετά τον 
Άγιο Γεώργιο, διότι είχα εισέλθει, 
Κύριος οίδε γιατί, ανάποδα στο 
χωριό. Η εκκλησία μοιάζει να μι-
μείται τον Άγιο Γεώργιο… με τη 
διαφορά ότι το καμπαναριό της 
βρίσκεται στην άκρη της δυτική 
πλευράς, πριν από τη στοά και 
είναι λιγότερο περίτεχνο. Πάνω 
από τη δυτική είσοδο του ναού 
υπάρχουν τρεις επιγραφές, με τις 
οποίες συστήνεται στους διαβά-
τες: Στη μία αναγράφεται: «ΝΑΟΣ 
ΑΓ. ΝΙΚΟΛΑΟΥ» και στις άλλες 

δύο τα ονόματα: «ΠΡ | ΜΙΧΑΗΛ 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ» και «ΕΠΙ | ΦΙ-
ΛΗΠΟΣ ΙΕΡΟΜ ΠΑΝ». Πιθανόν 
να πρόκειται για τον ιερέα και 
τον επίτροπο του ναού… Πιο κά-
τω ίσως υπάρχει ακόμη μία επι-
γραφή, πιθανόν με τη χρονολο-
γία ανέγερσης της εκκλησίας, η 
οποία δεν είναι σε καλή κατάστα-
ση και αδυνατώ να διαβάσω. Μία 
ακόμη επιγραφή βρίσκεται πάνω 
από την είσοδο της στοάς, στη 
δυτική πλευρά, όπου διαβάζου-
με: «ΕΠΙ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ | ΠΡΟ∆ΡΟ-
ΜΟΥ […] ΙΩΑΝΝΟΥ ΚΑΙ ∆ΙΑ ∆Α-
ΠΑΝΗΣ | ΤΩΝ ∆ΥΟ ΝΑΩΝ 1905». 
Συνεργασία λοιπόν των επιτρό-
πων των δύο ναών του χωριού, 

του Αγίου Γεωργίου και του Αγί-
ου Νικολάου. Αυτή η συνεργασία 
των δύο ενοριών. ∆ιακρίνω ψηλά 
στο λιγότερο περίτεχνο καμπανα-
ριό από αυτό του Αγίου Γεωργίου, 
μία επιγραφή και με αρκετή δυ-
σκολία διαβάζω: ««ΕΠΙ ΤΗΣ ΕΠΙΤ 
[… …] ∆ΑΠΑΝΗ ΤΩΝ ∆ΥΟ ΕΚ-
ΚΛΗΣΙΩΝ 1888]». Πάνω από την 
είσοδο της νότιας πλευράς υπάρ-
χει ανάγλυφος άγγελος με την 
πολύ ενδιαφέρουσα επιγραφή 
«ΕΠΙ ΜΑΚΑΡΙΟΥ ΑΡΧΙΕΠΙΣΚΟ-
ΠΟΥ | ΚΕ ΦΙΛΟΘΕΟΥ ΙΕΡΟΜΟ-
ΝΑΧΟΥ ΚΤΙΤΟΡΟΣ ΜΕ ΣΙΝ∆ΡΟΜΙ 
<ΤΟ>Υ ΠΑΤΡΟΣ ΚΕ ΜΗΤΡΟΣ». 
Πρόκειται για τον αρχιεπίσκοπο 
Μακάριο Α΄, ο οποίος αρχιεράτευ-

σε από το 1854 έως το 1865. Όσο 
για τον ιερομόναχο Φιλόθεο, αυ-
τός ήταν ο ιερέας και δάσκαλος 
των Λιμνιών, ο οποίος δίδασκε 
στο δημοτικό σχολείο του χωριού 
αμισθί. Συνεχίζω να περιεργά-
ζομαι την εκκλησία, το διπλανό 
πάρκο είναι άδειο ώς εκείνη τη 
στιγμή, σιγά-σιγά όμως ο κόσμος 
αρχίζει να μαζεύεται, η κίνηση να 
αυξάνεται. Αποφασίζω να φύγω, 
προς αναζήτηση του κοιμητηρί-
ου, που είναι μια άλλη ιστορία. 
Θα επιστρέψω όμως στα Λιμνιά, 
γιατί υπάρχει, απέναντι από την 
εκκλησία του Αγίου Νικολάου η 
ενδιαφέρουσα οικία, με τις αρχι-
τεκτονικές της ιδιαιτερότητες… 

Δια δαπάνης των δύο Ναών

Η νεότερη εκκλησία του Αγίου Νικολάου, των Λιμνιών, βρίσκεται στην εί-
σοδο σχεδόν του χωριού και μοιάζει να μιμείται τον Άγιο Γεώργιο… με τη δι-
αφορά ότι το καμπαναριό της βρίσκεται στην άκρη της δυτική πλευράς, πριν 
από τη στοά και είναι λιγότερο περίτεχνο.

Στον τοίχο της ανατολικής αψίδας 
φαίνεται ακόμα το ανάγλυφο μιας 
φιγούρας ενός άνδρα, με τα χέρια 
του σταυρωμένα, στάση άραγε προ-
σευχής; Είναι κάποιος από τους δω-
ρητές της εκκλησίας ή ίσως ο κτήτο-
ρας της;

Στην ανατολική άκρη 
της Μεσαορίας το χωριό 
Λιμνιά Αμμοχώστου έχει 
εκείνη την ατμοσφαι-
ρική αύρα που γεννά-
ει μύθους και παραμύ-
θια… με κόρες και νιους 
καραβοκύρηδες.

Είναι γνωστό πως κα-
τά την εορτή του Αγίου 
Γεωργίου γύρω από τον 
ναό λάμβανε χώρα το 
ετήσιο πανηγύρι. Αυτό 
το πανηγύρι το θυμού-
νται καλά οι παλαιότεροι 
κάτοικοι.
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ΦΙΝΕ ΓΚΡΑΜΠΟΛ
Ποιο Βασίλειο
μτφρ.: Γαβριέλλα Κουρτίδου
εκδ. World Books, σελ. 100

Του ΚΥΡΙΑΚΟΥ ΑΘΑΝΑΣΙΑΔΗ

«Τα βράδια είμαστε ένα κατασκεύ-
ασμα, ανομοιογενή στοιχεία του 
σπιτιού που ενώνονται σε ένα· κα-
τά τη διάρκεια της ημέρας εμείς 
του πέμπτου ορόφου είμαστε μια 
μικρή, απομονωμένη μονάδα» 
(σελ. 15). Η ανώνυμη αφηγήτρια 
αυτού του παράξενου, εφιαλτικά 
όμορφου βιβλίου ζει σε μια μονά-
δα ψυχιατρικής φροντίδας για 
νέους στην Κοπεγχάγη. Το παλιό 
γηροκομείο «αναδιαρθρώθηκε σε 
χώρο διαμονής και φροντίδας για 
ανθρώπους που υποφέρουν από 
τις πιο σοβαρές ψυχικές διατα-
ραχές, ανθρώπους που χρειάζο-
νται ένα σπίτι, σταθερή διαμονή 
και εικοσιτετράωρη υποστήριξη» 
(σελ. 15). Αλλά η ίδια έχει ένα δω-
ματιάκι στον πέμπτο όροφο. Οι 
ένοικοι του πέμπτου διαφέρουν 
από τους υπόλοιπους: «∆εν πρό-
κειται να είμαστε εδώ για πάντα. 
Είμαστε εδώ για να μάθουμε δεξι-
ότητες που θα πάρουμε μαζί μας 
όταν φύγουμε» (σελ. 15-16). Θα 

φύγουν όμως; Και πώς; Με τι τί-
μημα; Ή μήπως θα φανερωθεί ότι 
δεν διαφέρουν από τους ενοίκους 
των υπόλοιπων ορόφων; Μπορείς 
άραγε να ξεφύγεις από τη νόσο 
που καίει μέσα σου, που αποσπά 
τα μέλη του σώματός σου και τα 
ενώνει με τα στοιχεία του δωμα-
τίου, τον λινοτάπητα και τα έπι-
πλα, και με τα δέντρα απέναντι 
που σου γνέφουν;

Αλλά και γιατί να ξεφύγεις; Για-
τί να μην αγκαλιάσεις την οικεία 
ρουτίνα; «Γιατί να αναζητήσω κά-
τι καλύτερο; Και γιατί να προσπα-
θήσω έστω και να φανταστώ να 
ζήσω μόνος, ακόμη και με υπο-
στηρικτικές υπηρεσίες μία ή δύο 
φορές την εβδομάδα, όταν μια τέ-
τοια επιλογή φέρει μαζί της την 
ευθύνη να φροντίζω τον εαυτό 
μου, να διαχειρίζομαι την πάθη-
σή μου και τη θεραπεία μου; [...] 
Μας έχουν πει: “Θα έρθει η μέ-
ρα, και στο μεταξύ μπορούμε να 
εξασκηθούμε φτιάχνοντας σούπα 
μαζί”. Μας έχουν πει: “Θα φτιά-
ξουμε λίγη σούπα, θα το κάνουμε 
μαζί, θα βοηθήσουμε ο ένας τον 
άλλον”. Μας έχουν πει: “Κάνε-
τε συνήθεια τον έπαινο, την εν-
θάρρυνση, την αγάπη προς τον 
εαυτό σας. Καθαρίσατε καρότα 

σήμερα μόνοι σας, μπορείτε να 
είστε περήφανοι. Μετά από εφτά 
χρόνια θα φτιάχνετε φακές και 
θα τις απολαμβάνετε παρέα ως 
ξεχωριστοί, ανεξάρτητοι άνθρω-
ποι”. Τι θα έρθει μετά» (σελ. 19).

Αυτό το πεζογραφικό ντε-

μπούτο της ∆ανής ποιήτριας Φί-
νε Γκράμπολ (Fine Gråbøl), μια 
βραβευμένη νουβέλα που έχει 
ήδη μεταφραστεί σε έξι γλώσσες, 
μας συγκλόνισε. Και μολονότι 
δεν είναι ούτε 100 σελίδες, μας 
φάνηκε ότι περάσαμε πολύ και-
ρό μαζί της στο ίδρυμα, και μαζί 
με τους φροντιστές της και τους 
φίλους που έχει κάνει εκεί, νέους 
άνδρες και γυναίκες που ζουν ο 
καθένας στο δικό του περίκλει-
στο όνειρο. Το βιβλίο διαβάζε-
ται αργά, με τεταμένη προσοχή 
και με μια παράδοξη ταύτιση. 
Πολλά από τα ρυθμικά σαν ανά-
σες μικρά του κεφάλαια δεν μπο-
ρείς παρά να τα ξαναδιαβάσεις. 
Οι ποιητικές κορυφώσεις –σαν 
βέλη που έρχονται μέσα από το 
σκοτάδι– σε αφήνουν ξέπνοο με 

την αναπάντεχη ακρίβειά τους, 
που μοιάζει να αναστρέφει την 
πραγματικότητα υφαίνοντας 
μιαν άλλη, εκστατική, υπερβα-
τική, αιθέρια, ωστόσο πάντα δι-
αυγή: «Πρέπει να γυρίσω πίσω. 
Εκπέμπουν όλοι τους φως» (σελ. 
61), «Εχω κακά κουτιά κρυμμέ-
να στα συρτάρια» (σελ. 66), «Εί-
μαστε σε έδαφος γλάρων» (σελ. 
79). Η αφηγήτρια παρατηρεί με 
ματιά εντομολόγου το περιβάλ-
λον της, με αδυσώπητη προσοχή 
στη λεπτομέρεια· ωστόσο, από τη 
μια στιγμή στην άλλη μπορεί να 
αφεθεί στη δαιδαλώδη περιπέ-
τεια του αυτοτραυματισμού –κι 
ας είναι καλά ενήμερη για τις συ-
νέπειες–, με ένα ξυραφάκι, έναν 
αναπτήρα ή ίσως βυθίζοντας το 
χέρι της στο βραστό νερό.

Ελισσόμενο ανάμεσα στα εί-
δη, το βιβλίο είναι ταυτόχρονα 
ένα μικρό ποιητικό μυθιστόρη-
μα με δοκιμιακά στοιχεία, ένα 
πεζό, «ρεπορταζιακό» ποίημα και 
η σπαρακτική ημερολογιακή κα-
ταγραφή ενός εφιάλτη εν εγρη-
γόρσει –αλλά μαζί και μιας από-
δρασης–, που δίνεται με κλινική 
διαύγεια και αυθεντικότητα. Ο 
αναγνώστης πέφτει, θέλοντας 
και μη, μέσα σ’ αυτό το καλει-
δοσκοπικό κείμενο σπαραγμά-
των, όπου όλα και όλοι μεταμορ-
φώνονται, αφήνοντας παντού 
ίχνη ευαισθησίας, συντροφικό-
τητας, συμπόνιας, γενναιότητας 
και ομορφιάς. Και αγάπης. Αλλά 
και αβάσταχτου πόνου.

∆εν έχουμε να κάνουμε μό-
νο με το χρονικό τής πορείας 
προς την ψυχική χειραφέτηση 
μιας γυναίκας ή με την οφειλό-
μενη κριτική στην «ιδρυματο-
ποίηση» και στην καθεστηκυία 
αντίληψη για τη θεραπεία, αλλά 
με ένα νεύμα για την κατάβασή 
μας σε ένα απαγορευμένο μέ-
ρος. Το «Ποιο βασίλειο», ωραία 
μεταφρασμένο στη γλώσσα μας, 
είναι μια Νέκυια.

Το βιβλίο είναι πολλά 
παραπάνω από το χρο-
νικό της πορείας προς 
την ψυχική χειραφέ-
τηση ή την οφειλόμενη 
κριτική στην καθε-
στηκυία αντίληψη 
για τη θεραπεία.

Η ανώνυμη αφηγήτρια διαμένει στο παλιό γηροκομείο, που «αναδιαρθρώθηκε σε χώρο διαμονής και φροντίδας για 
ανθρώπους που υποφέρουν από τις πιο σοβαρές ψυχικές διαταραχές και χρειάζονται εικοσιτετράωρη υποστήριξη».

Η βραβευμένη νουβέλα της Φίνε 
Γκράμπολ έχει ήδη μεταφραστεί 
σε έξι γλώσσες.
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Καταγραφή
ενός εφιάλτη
εν εγρηγόρσει
Η ζωή μιας νεαρής γυναίκας σε ένα

ψυχιατρικό ίδρυμα στην Κοπεγχάγη
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The Substance: 
Το ελιξήριο της νιότης ���
ΘΡΙΛΕΡ (2024), 140΄
Σκηνοθεσία: Κοραλί Φαρζά
Ερμηνείες: Ντέμι Μουρ, 
Μάργκαρετ Κουάλι

Μία από τις πιο πολυσυζητημέ-
νες ταινίες της σεζόν –και σί-
γουρα αυτή με την πιο ακραία 
εικονογραφία– έρχεται στις αί-
θουσες για να σοκάρει και να 
κινητοποιήσει. Η Ντέμι Μουρ 
υποδύεται εδώ την Ελίζαμπεθ 
Σπαρκλ, μια τηλεοπτική σταρ 
της αεροβικής γυμναστικής, η 
οποία έρχεται αντιμέτωπη με 
την απογοήτευση της μέσης 
ηλικίας και την απόρριψη εκ 
μέρους ενός συστήματος, το 
οποίο κάποτε τη δόξασε. Την 
αναπάντεχη λύση έρχεται να 
δώσει η Ουσία, ένα επαναστα-
τικό (και εμφανώς παράνομο) 
νέο προϊόν, το οποίο υπόσχεται 
έναν άλλο, πιο νέο, όμορφο και 
ποθητό εαυτό. Ο μόνος κανόνας 
είναι πως παλιός και καινούρ-
γιος εαυτός πρέπει να μοιρα-
στούν τον χρόνο: μία εβδομάδα 
για τον καθένα. Οταν ωστόσο η 
ενθουσιώδης, απαστράπτουσα 
Σου (Μάργκαρετ Κουάλι) έρθει 
στην επιφάνεια, η επιστροφή 
στην απογοητευμένη, κλει-
σμένη στο σπίτι, Ελίζαμπεθ 
δεν είναι τόσο εύκολη υπόθεση.

Στα άκρα
Η Φαρζά έχει εμφανή στόχο 

να προκαλέσει την αντοχή του 
θεατή μέχρις εσχάτων, προκει-
μένου να εντυπώσει το μήνυμά 
της σχετικά με τα έμφυλα στερε-
ότυπα και τη συστημική κατα-
πίεση του γυναικείου σώματος 
– και τουλάχιστον αυτό το κα-
ταφέρνει στον μέγιστο βαθμό. 
Τα πάντα άλλωστε εδώ κινημα-
τογραφούνται με σχεδόν επώ-
δυνη λεπτομέρεια, από το αθώο 
περιεχόμενο ενός ποτηριού με 
ντράι μαρτίνι μέχρι τη σάρκα 

της Ελίζαμπεθ, η οποία ράβε-
ται πρόχειρα λίγα λεπτά αφότου 
έχει «γεννήσει» τον ανανεωμένο 
της εαυτό. Οι κινηματογραφικές 
επιρροές είναι βέβαια εμφανείς, 
από το κλασικό «Alien» μέχρι 
σύγχρονα body horror όπως το 
επίσης φεμινιστικό «Titane» της 
Ζουλιά Ντικουρνό, που απέσπα-
σε προ διετίας τον Χρυσό Φοί-
νικα στις Κάννες.

Το φιλμ της Φαρζά κέρδισε 
αυτή τη φορά το βραβείο σεναρί-
ου στην Κρουαζέτ, καταγγέλλο-
ντας με (παραπάνω από) εύγλωτ-

το τρόπο ολόκληρες χιλιετίες 
προκατάληψης απέναντι στη φυ-
σική γήρανση του γυναικείου 
σώματος. Τόσο η πλοκή όσο και 
αρκετές σεκάνς της ταινίας της 
μοιάζουν εντελώς σχηματικές, 
όμως, η φύση του μηνύματος σε 
μεγάλο βαθμό τις δικαιολογεί. 
Ιδιαίτερα όταν στις περισσότε-
ρες από αυτές πρωταγωνιστεί η 
Ντέμι Μουρ, στην πιο γενναία 
και απαιτητική ερμηνεία της κα-
ριέρας της, η οποία δεν αποκλεί-
εται να την οδηγήσει και μέχρι 
την οσκαρική τελετή.

Από την άλλη, η υπερβολικά 
μεγάλη διάρκεια είναι μάλλον 
εδώ αχρείαστη, ιδίως αυτή του 
τελευταίου μέρους, που μοιά-
ζει με γκροτέσκο εφιάλτη δίχως 
αφηγηματική πυξίδα ή σοβα-
ρό λόγο ύπαρξης, πέρα από μία 
ακόμη σοκαριστική εικόνα που 
κλείνει το μάτι και στον μισο-
γυνισμό(;) του Πάμπλο Πικάσο.

Επικράτεια
ΠΕΡΙΠΕΤΕΙΑ (2024)
Δημιουργός: Μπεν Ντέιβις, Τίμοθι Λι
Ερμηνείες: Αννα Τορβ, Μάικλ Ντόρμαν

Η πάντα ενδιαφέρουσα κινηματο-
γραφικά Αυστραλία μάς στέλνει 
μια νέα μίνι σειρά έξι επεισοδί-
ων, την οποία παρακολουθούμε 
στην πλατφόρμα του Netflix. 
Οταν ο αδιαμφισβήτητος κλη-
ρονόμος της οικογένειας Λόσον, 
ιδιοκτήτριας του μεγαλύτερου 
ράντσου βοοειδών του κόσμου, 
βρίσκει τραγικό θάνατο στην 
έρημο, οι ανταγωνιστικές φα-
τρίες της περιοχής σπεύδουν να 
εκμεταλλευθούν το κενό εξου-
σίας. Πλέον, η δυναμική Εμι-
λι (Αννα Τορβ) και ο θετός γιος 
της, Μάρσαλ (Σαμ Κορλέτ), θα 
αναλάβουν να συσπειρώσουν 
την οικογένεια και να περάσουν 
στην αντεπίθεση απέναντι σε 
όσους εποφθαλμιούν τη γη τους. 

Ο ελληνικός τίτλος «Επικρά-
τεια» είναι ταιριαστός, μιας και 
το εν λόγω ράντσο έχει την 
έκταση του... Βελγίου. Μέσα σε 
αυτή την αχανή περιοχή, λευκοί 
ιδιοκτήτες, απόγονοι των Αβορί-
γινων και άγρια ζώα μπλέκονται 

σε μια αέναη μάχη κάτω από 
τον καυτό αυστραλέζικο ήλιο. 
Αυτή η γοητεία του τοπίου και 
της φύσης είναι και το μεγαλύ-
τερο ατού της σειράς, η οποία 
αποπνέει έναν γενικότερο εξω-
τισμό, ενώ ανά περιστάσεις δεν 
της λείπει το σασπένς. Στα θετι-
κά σίγουρα και η παρουσία της 
Αννα Τορβ, η οποία μετά τα «The 
Last of Us» και «Αγρια φύση» τα 
καταφέρνει εξίσου καλά και σε 
πιο πρωταγωνιστικό ρόλο.

Close ���
ΔΡΑΜΑ (2022), 104΄
Σκηνοθεσία: Λούκας Ντοντ
Ερμηνείες: Εντέν Νταμπρίν, 
Γκιστάβ ντε Βέλε

Από την πλατφόρμα του Cinobo 
επιλέγουμε το τρυφερό φιλμ του 
Λούκας Ντοντ που κέρδισε το 
Μεγάλο Βραβείο της επιτροπής 
στο Φεστιβάλ Καννών και μια 
οσκαρική υποψηφιότητα. Πρω-
ταγωνιστές του είναι δύο νεα-
ρά γυμνασιόπαιδα, ο Ρεμί και ο 
Λεό, αχώριστοι φίλοι, οι οποίοι 
περνούν μαζί το καλοκαίρι στην 
εξοχή, συνεχίζοντας να είναι 
κολλητοί και στο σχολείο. Ενα 

βίαιο γεγονός, ωστόσο, θα δια-
κόψει τη σχέση τους, με τον Λεό 
να στρέφεται πλέον στη μητέ-
ρα του φίλου του προκειμένου 
να αναζητήσει λύση σε ερωτή-
ματα που δεν έχουν καθόλου 
εύκολες απαντήσεις. Ο Ντοντ 
επιλέγει να μιλήσει ξανά για τη 
δύσκολη ενηλικίωση, αυτή τη 
φορά μέσα από το πρίσμα του 
τραύματος και της απώλειας. Ο 
φακός του εδώ –αρχικά τουλά-
χιστον– πλημμυρίζει από χρώ-
ματα και φως, καθώς η φιλία 
των δύο αγοριών ανθεί όπως τα 
λουλούδια στα χωράφια της οι-
κογένειας του Λεό. Ο τελευταίος 
θα κληθεί να διαχειριστεί μια 
τρομερά δύσκολη κατάσταση, 
κρατώντας μέσα του συναισθή-
ματα δυσανάλογα με την ηλικία 
του. Ο ίδιος ο Ντοντ προτιμάει 
να αφήσει εκτός κάμερας αρκε-
τά από όσα συμβαίνουν, είτε θο-
λώνοντάς τα, όπως κάνει συχνά 
με το περιβάλλον των ηρώων, 
είτε εξαφανίζοντάς τα εντελώς· 
όλα αυτά τα φιλτράρει μέσα από 
το βλέμμα του νεαρού Εντέν 
Νταμπρίν, ο οποίος βραβεύτη-
κε σχετικά και στα Ευρωπαϊκά 
Βραβεία Κινηματογράφου.

Το Κοντσέρτο για βιόλα και ορχή-
στρα του ∆ημήτρη ∆ραγατάκη 
ήταν το κεντρικό έργο στη συ-
ναυλία που πραγματοποίησε η 
Φιλαρμόνια Ορχήστρα Αθηνών 
υπό τον Βύρωνα Φιδετζή στις 15 
Οκτωβρίου στην αίθουσα «Χρή-
στος ∆. Λαμπράκης». Σολίστ ήταν 
ο Αντώνης Μανιάς. 

Η βιόλα κατείχε σημαντική 
θέση στο δημιουργικό έργο του 
∆ραγατάκη, καθώς ήταν το όργα-
νο που έπαιζε ο ίδιος επαγγελμα-
τικά. Το συγκεκριμένο Κοντσέρτο 
ολοκληρώθηκε το 1992 και πρω-
τοπαρουσιάστηκε την επόμενη 
χρονιά στο Μέγαρο από τον Αρ-
τούρ Πατσιορκέβιτς και τη Φιλαρ-
μονική Ορχήστρα της Κρακοβίας 
υπό τον Γέρζι Σβόμποντα – η ηχο-
γράφηση υπάρχει στο YouTube. 
Το πρώτο μέρος του είναι δια-
κριτό, το δεύτερο και το τρίτο 
αποδίδονται συνεχόμενα, χωρίς 
διακοπή. Ο συνθέτης προβλέπει 
σχετικά σύντομο δεξιοτεχνικό 
εδάφιο για τον σολίστα περίπου 
στο μέσον του δεύτερου μέρους. 
Ο Αντώνης Μανιός απέδωσε τον 
λυρισμό της μουσικής, ιδιαίτε-
ρα τη νοσταλγική, μελαγχολική 

διάθεση του δεύτερου μέρους 
(andantino) και ανταποκρίθηκε 
στις δεξιοτεχνικές απαιτήσεις 
της γραφής. Βρισκόταν σε συνε-
χή διάλογο με την ορχήστρα, η 
οποία υπό την καθοδήγηση του 
Φιδετζή υπογράμμισε τη λυρική 
διάσταση του έργου.

Ο Φιδετζής πλαισίωσε το κο-
ντσέρτο με δύο σπάνια παρουσι-
αζόμενες συνθέσεις του 20ού αι-
ώνα, τη μουσική για το μπαλέτο 
«Η δημιουργία του κόσμου» του 
Νταριούς Μιγιό και τη μουσική 

του Ρίχαρντ Στράους για τον «Αρ-
χοντοχωριάτη» του Μολιέρου. 
Τη δεκαετία του 1920 το Παρίσι 
ζούσε γοητευμένο από την τέχνη 
της Αφρικής, όπως επίσης από τη 
μουσική των μαύρων, την τζαζ. 
Εξίσου ζούσε στον πυρετό των 

Ρωσικών Μπαλέτων του Σεργκέι 
Ντιαγκίλεφ και των Σουηδικών 
Μπαλέτων του Ρολφ ντε Μαρέ. 
Μέσα από σχετικά σύντομα έργα 
χορού που παράγγελναν τα δύο 
αυτά σύνολα, δόθηκε η ευκαι-
ρία να αναδειχθεί πλήθος από 

συνθέτες και εικαστικούς. Ανά-
μεσα στο 1920 και 1924 τα Σου-
ηδικά Μπαλέτα παρουσίασαν 24 
διαφορετικές χορογραφίες. Συ-
νεργάστηκαν με συνθέτες όπως 
οι Ορίκ, Ονεγκέρ, Πόρτερ, Που-
λένκ, Σατί και, βεβαίως, ο Μιγιό, 

του οποίου τη «∆ημιουργία του 
κόσμου» παρουσίασαν το 1923. 
Η πλοκή του μπαλέτου είναι 
εμπνευσμένη από την αφρικα-
νική μυθολογία. Ετσι, αυτονόη-
τα, ο συνθέτης, που κατά τη δι-
άρκεια πρόσφατου ταξιδιού του 

στις ΗΠΑ είχε ακούσει από πρώ-
το χέρι τζαζ, ενσωμάτωσε τον 
νέο ήχο στην παρτιτούρα του. 
Φιδετζής και Φιλαρμόνια απέδω-
σαν τη μουσική αυτή ανάλαφρα 
και με αίσθηση του ύφους. Υπεν-
θυμίζεται ότι σκηνικά το μπα-
λέτο, στη χορογραφία του Ζαν 
Μπέρλιν με ανακατασκευασμένα 
τα εντυπωσιακά κοστούμια του 
Φερνάν Λεζέ, είχε παρουσιαστεί 
το 2018 στην αίθουσα Τριάντη.

Για τον «Αρχοντοχωριάτη» 
του Μολιέρου μουσική είχε συν-
θέσει αρχικά ο Ζαν Μπατίστ 
Λουλί. Την ακούσαμε το 2022 
στην ίδια αίθουσα από το σύνο-
λο «Οι τέχνες ανθούσες» υπό τον 
Ουίλιαμ Κρίστι. Από τη μουσική 
αυτή εμπνεύστηκε ο Ρίχαρντ 
Στράους δύο από τα εννέα μέ-
ρη της δικής του μουσικής πρό-
τασης. Η εξαιρετικά καλογραμ-
μένη και γοητευτικά μελωδική 
σύνθεσή του δίνει την ευκαιρία 
να διακριθούν πολλά μεμονωμέ-
να όργανα, κυρίως πνευστά. Τα 
μέρη αυτά, αλλά και συνολικά 
το έργο, απέδωσαν με χαρακτη-
ριστική κομψότητα και στυλ οι 
μουσικοί της Φιλαρμόνια.

Αννα Τορβ και Σαμ Κορλέτ αγω-
νίζονται να σώσουν τη γη τους, 
στην αυστραλιανή παραγωγή 
«Επικράτεια».

Δύο αχώριστοι φίλοι, ο Ρεμί και 
ο Λεό, είναι οι κεντρικοί χαρακτή-
ρες στο «Close» του Λούκας Ντοντ.

Σύγκρουση κάτω από τον καυτό ήλιο

Σπάνιες μουσικές του 20ού αιώνα από τη Φιλαρμόνια

Ο Βύρων Φιδετζής 
διηύθυνε ένα πρό-
γραμμα με έργα 
Μιγιό, Ρίχαρντ Στράους, 
αλλά και Δραγατάκη.

Στον Φάουστ 
ήταν ο διάβολος, 
στο φιλμ της Κοραλί 
Φαρζά η Ουσία, 
που υπόσχεται έναν 
νέο και ωραίο εαυτό, 
αλλά (όπως είναι 
φυσικό) υπό όρους.

Η Ελίζαμπεθ - Ντέμι Μουρ ράβεται πρόχειρα αφού έχει μόλις «γεννήσει» τον ανανεωμένο εαυτό της. Η Κοραλί Φαρζά φτάνει τον θεατή στα όρια των αντο-
χών του, θέλοντας να εντυπώσει το μήνυμά της σχετικά με τα έμφυλα στερεότυπα και τη συστημική καταπίεση του γυναικείου σώματος.

Ο Αντώνης Μανιός απέδωσε τον λυρισμό της μουσικής, ιδιαίτερα τη νοσταλγική, μελαγχολική διάθεση του β΄ μέρους.
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Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

HOME CINEMA

Του ΝΙΚΟΥ Α. ΔΟΝΤΑ

ΚΡΙΤΙΚΗ ΜΟΥΣΙΚΗΣ

Ο πόλεμος
της γυναίκας
με τον χρόνο
Η Ντέμι Μουρ στην πιο γενναία και

απαιτητική ερμηνεία της καριέρας της
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Στις 5 Νοεμβρίου πραγματοποιού-
νται οι πιο κρίσιμες εκλογές των 
τελευταίων ετών στις Ηνωμένες 
Πολιτείες. Μετά την πρώτη προ-
εδρία Τραμπ, η χώρα μοιάζει να 
ακολουθεί πορεία εκτροχιασμέ-
νου τρένου. Λένε πως η Αμερική 
δεν είναι μία αλλά πολλές. Με τον 
Τραμπ κερδίζει η «βαθιά» Αμερική 
την «άλλη» Αμερική. Ή, αλλιώς, 
το white trash τη δημιουργική, 
πρωτοπόρο Αμερική των τεχνών, 
των ιδεών και των επιστημών. Τι 
μπορεί να κρατήσει κάποιος και 
τι να πετάξει; Σε επίπεδο τεχνών 
και γραμμάτων, επιστημών και τε-
χνολογίας, ποιο είναι το πρώτο που 
μας έρχεται στον νου όταν ακού-
με «Αμερική»; Τις μορφές έκφρα-
σης που στηλιτεύουν τη «βαθιά» 
Αμερική; Εκείνες που αναδεικνύ-
ουν και τα δυο της πρόσωπα; Συ-
ντάκτες και συνεργάτες της «Κ» 
ρωτήθηκαν και έδωσαν τις δικές 
τους απαντήσεις.

 

Ο «χιλμπίλης» 
δεν μένει πια εδώ

Του ΣΑΚΗ ΙΩΑΝΝΙΔΗ

Διαβάζοντας το 2018 το αυτοβιο-
γραφικό βιβλίο «Το τραγούδι του 
χιλμπίλι» του Τζέιμς Ντ. Βανς (εκδ. 
∆ώμα) δεν ήταν δύσκολο να συ-
μπαθήσεις τον συγγραφέα του. Ο 
33χρονος τότε Βανς έγραφε για τα 
«λευκά σκουπίδια» της Αμερικής, 
τους «χιλμπίληδες» που ζούσαν 
στη Ζώνη της Σκουριάς, μια περιο-
χή του Οχάιο στις μεσοδυτικές πο-
λιτείες των ΗΠΑ που κάποτε ζού-
σε από τη βαριά βιομηχανία. «Εγώ 
τους λέω γείτονες, φίλους, συγγε-
νείς μου», έγραφε τότε ο Βανς και 
σήμερα οι λέξεις του ηχούν διαφο-
ρετικά. Προερχόμενος από μια δι-
αλυμένη οικογένεια, περιέγραφε 
γλαφυρά πώς έγινε πεζοναύτης 
κι έπειτα σπούδασε στη Νομική 
του Γέιλ, ξεφεύγοντας από την πε-
πατημένη των συνομηλίκων του, 
δηλαδή από μια ζωή στη φτώχεια, 
στο αλκοόλ και στα ναρκωτικά. Το 
βιβλίο βγήκε όταν ο Τραμπ είχε μό-
λις ένα χρόνο στην προεδρία της 
Αμερικής και τότε ο Βανς θεωρή-
θηκε κάτι σαν το αντίπαλον δέος 
μέσα στο στρατόπεδο των Ρεπου-
μπλικανών: νέος, μορφωμένος, με 
επιρροή στις μάζες που εξηγούσε 
την επικράτηση του Τραμπ. Τώρα 
όμως, ο υποψήφιος αντιπρόεδρος 
δεν θυμίζει σε τίποτα τον συγγρα-
φέα Βανς. Ο χιλμπίλης του 2024 
είναι κάποιος άλλος.

 

Ο «Παράξενος 
καρπός»

Του ΔΗΜΗΤΡΗ ΚΑΡΑΪΣΚΟΥ

Ενα βράδυ του Αυγούστου του 1930, 
στο Μάριον της Ιντιάνα, ένας αγρι-
εμένος όχλος λιντσάρει δύο Αφρο-
αμερικανούς και κρεμάει τα άψυχα 
κορμιά τους από ένα δέντρο. Ενας 
φωτογράφος αποτυπώνει την απο-
τρόπαια σκηνή. Η λήψη του κάνει 
τον γύρο της χώρας. 

Το 1936, ένας καθηγητής γυ-
μνασίου στη Νέα Υόρκη, ο Εϊμπελ 
Μιροπόλ, εμπνέεται από τη συ-
γκλονιστική φωτογραφία και γρά-
φει το θρηνητικό ποίημα «Παρά-
ξενος καρπός» («Strange Fruit»). 
Αργόσυρτο και πένθιμο, ερμηνεύ-
θηκε σπαρακτικά το 1939 από την 
Μπίλι Χόλιντεϊ στο Café Society 
της Νέας Υόρκης, μια ερμηνεία 
που την ίδια χρονιά έγινε δίσκος 
που πούλησε ένα εκατομμύριο 
κομμάτια. 

Λένε πως ο «Παράξενος καρ-
πός», το πρώτο τραγούδι κοινω-
νικής διαμαρτυρίας της Αμερικής, 
ήταν η «Μαύρη Μασσαλιώτιδα». 
Και όπως φαίνεται, η δύναμή του 
παραμένει ατόφια: όταν ο Ντό-
ναλντ Τραμπ εξελέγη πρόεδρος 
των ΗΠΑ το 2016, ζήτησε από 
την τραγουδίστρια Ρεμπέκα Φέρ-
γκιουσον να εμφανιστεί στην ορ-
κωμοσία του, και εκείνη δέχτη-
κε με τον όρο να ερμηνεύσει το 

«Strange Fruit». Το αίτημά της 
δεν έγινε δεκτό. 

 Το κακό δεν είναι 
κάτι υπερφυσικό

Του ΚΥΡΙΑΚΟΥ ΑΘΑΝΑΣΙΑΔΗ

Το «22/11/63» του Στίβεν Κινγκ 
(μτφρ. Γιάννης Σπανδωνής, εκδ. 
Bell, 2012) είναι το βιβλίο του «βα-
σιλιά» που αγαπούν περισσότερο 
από όλα του τα άλλα όσοι απαιτη-
τικοί αναγνώστες λογοτεχνικής 
πεζογραφίας τον θεωρούν γενικά 
έναν «λαϊκό» συγγραφέα μπεστ 
σέλερ μυθιστορημάτων. Στο με-
γαλύτερο μέρος του έργου του, 
ο Κινγκ αναμειγνύει το καθημε-
ρινό και το συνηθισμένο με κάτι 
«άλλο», συχνά υπερφυσικό. Εδώ, 
μιλάει για τον Λι Χάρβεϊ Οσβαλντ 
και τον Τζον Κένεντι, και για τους 
δρόμους που ακολούθησε η ζωή 
για να τους φέρει αντιμέτωπους, 
αλλάζοντας για πάντα το πρόσω-
πο της Αμερικής. Μακράν το πιο 
πολιτικό μυθιστόρημα ενός από 
τους πιο πολιτικοποιημένους Αμε-
ρικανούς συγγραφείς –και μεγάλου 
εχθρού των Τραμπ και Μασκ–, εί-
ναι ένα απαισιόδοξο βιβλίο, γιατί 
τίποτε υπερφυσικό δεν αναμει-
γνύεται με την πραγματικότητα: 
ο τρόμος ήταν πάντα δίπλα μας· 
ο κόσμος κρατάει στις απλωμένες 
του παλάμες το νήμα της μοίρας, 
και στην άλλη άκρη το κακό το 
τυλίγει σε κουβάρι. 

 

Η ακατανόητη 
Αμερική

Του ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΟΥ

Στην αρχή, οι λεπτομέρειες. Ο για-
κάς του Πιτσιότο, ο σκούφος του 
ΜακΚάι, το μαύρο γάντι ενός θε-
ατή που σχηματίζει γροθιά, το κα-

ρό κασκόλ στον λαιμό μιας κοπέ-
λας, μια σταγόνα στον φακό της 
κάμερας, οι χορδές της κιθάρας. 
Τυχαία σημάδια που «μας κεντά-
νε», όπως έλεγε ο Μπαρτ. Μετά, 
το πλάνο ανοίγει. Πεταμένες εφη-
μερίδες πάνω στην ετοιμόρροπη 
σκηνή, το μπλε πανό με τα κόκ-
κινα γράμματα «THERE WILL BE 
2 WARS», ο κόσμος που χορεύει 
μπροστά από τον Λευκό Οίκο, δι-
αδηλώνοντας για τον πόλεμο του 
Κόλπου. 12 Ιανουαρίου 1991. Μια 
τυχαία μέρα στην ιστορία της Αμε-
ρικής. Ενα τυχαίο κοινό που πα-
ρακολουθεί τη συναυλία μιας τυ-
χαίας μπάντας. Και ας ονομάζεται 
Fugazi: «∆εν παίζω μαζί σου/ ∆εν 
παίζω μαζί σου». Κάπως έτσι είναι 
η Αμερική. Αν εστιάσεις σε μία λε-
πτομέρεια (ο γιακάς, το σκουφί, η 
σταγόνα), έχεις την ψευδαίσθηση 
πως την καταλαβαίνεις. Μα μόλις 
η εικόνα αποκαλυφθεί και δεις τον 
λευκό ουρανό να κρέμεται επάνω 
από την Ουάσιγκτον, διαπιστώνεις 
πως είναι ακατανόητη. 

Τύραννος του κακού 
είναι ο Καθένας

Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΒΕΗ

Διαβάζω και ξαναδιαβάζω τα έρ-
γα του Φίλιπ Ροθ (1933-2018). 
Από το μυθιστόρημά του με τίτ-
λο «Παντρεύτηκα έναν κομμου-
νιστή» (Πόλις, 2000) έχω προ πολ-
λού ξεχωρίσει έναν αφορισμό που 
διερμηνεύει συμπλέγματα, επι-
τεύγματα και πανωλεθρίες των 
συμπατριωτών του. Κατά λέξη έχει 
ως εξής: «Ολα όσα γνωρίζουμε προ-
έκυψαν όχι από την τυραννία των 
τυράννων αλλά από την τυραννία 
της απληστίας, της άγνοιας, της 
θηριωδίας και του μίσους του αν-
θρώπου. Ο τύραννος του κακού εί-
ναι ο Καθένας!». Η επινόηση και η 
εξ αντικειμένου πραγματικότητα 

συνομιλούν σε εμφανώς ισότιμη 
βάση. Αρκούν μάλιστα τα ψίχου-
λα του βίου για να αναχθούν, με 
την πρόσφορη αξιοποίηση, σε λυ-
σιτελές κείμενο. Ο δε πολυπράγ-
μων Νέιθαν Ζούκερμαν, αυτή η 
κυρίαρχη περσόνα, του Φίλιπ Ροθ 
συμβολοποιεί κατά τρόπο υποδειγ-
ματικό τον μέσο Αμερικανό, που 
γνωρίζει από πρώτο χέρι τις δυ-
νατότητες των παροχών του πε-
ριώνυμου «παραδείσου» του, αλ-
λά αγνοεί με προκλητικό τρόπο 
τις ατομικές του αντοχές. 

New York Movie
Της ΜΑΡΙΑΣ ΤΟΠΑΛΗ  

Αν απαντούσα με έναν μόνο καλλι-
τέχνη ή συγγραφέα στο «τι είναι η 
Αμερική», θα διάλεγα τον ζωγρά-
φο Εντουαρντ Χόπερ (1882-1967), 
για λόγους εντιμότητας αφού στο 
άκουσμα της λέξης «Αμερική», το 
εσωτερικό μου βιου μάστερ θα 
πρόβαλλε κατακλυσμιαία εικόνες 
του Χόπερ, πριν αναλάβει η κρί-
ση μου. Γεννημένος στον απόηχο 
του αμερικανικού εμφυλίου και 
φτάνοντας στην ακμή του στον 
Μεσοπόλεμο, ο Χόπερ συνοψίζει 
τις μεγάλες αντιφάσεις της Αμερι-
κής, αφήνοντάς τες ανοιχτές σαν 
αναπάντητα ερωτήματα ή μάλ-
λον σαν στοιχήματα· είναι, μέσα 
στην απλότητά του, δαιμόνιος. 
Πόλη/φύση, μοναξιά/αισιοδοξία, 
άνθρωπος/κατασκευή, άνδρας/γυ-
ναίκα, ησυχία/θόρυβος – πλήθος 
διπόλων δίνεται με τη βοήθεια της 
βασικής αντίθεσης: φως και σκιά. 
Παραπέμπει άραγε στην αιώνια 
πάλη καλού και κακού; Ο Χόπερ 
εμπιστεύεται τα πράγματα, δηλα-
δή τα μάτια. Αποδίδει στο βλέμμα 
μας την καθημερινή, αφτιασίδω-
τη μυθολογική ικανότητα. Μοιά-
ζει να λέει: Αν πιστέψουμε, και αν 
συγκεντρωθούμε, τότε θα δούμε 
τις ιστορίες-πίσω-από-τα πράγμα-

τα. Αν έπρεπε να πω έναν μονά-
χα πίνακα: το «New York Movie». 

 

Τελικά, όλα μπορούν 
να γίνουν εδώ, κ. Λιούις

Του ΔΙΟΝΥΣΗ ΜΑΡΙΝΟΥ 

Οταν ο Σισιλιάνος εργολάβος κη-
δειών Αμερίγκο Μπονασέρα πη-
γαίνει στον Νονό, της ομώνυμης 
ταινίας, να του ζητήσει μια χάρη, 
το πρώτο πράγμα που λέει έμπλεος 
σεβασμού είναι το εξής: «Η Αμε-
ρική μού χάρισε την περιουσία 
μου. Μεγάλωσα την κόρη μου με 
τον αμερικανικό τρόπο». Θα μπο-
ρούσε, άραγε, να το έλεγε σήμερα 
εμπρός σε έναν οπαδό του Ντό-
ναλντ Τραμπ; Οπως σημειώνει ο 
Πέτρος Παπακωνσταντίνου στο 
βιβλίο του «Το γκρίζο κύμα» (εκδ. 
Τόπος), ο μεγιστάνας-πολιτικός 
δεν μπορεί να χαρακτηριστεί τυ-
πικά φασίστας, αλλά έχει καταφέ-
ρει να συνενώσει κάτω από την 
ομπρέλα του όλα τα ακραία στοι-
χεία των ΗΠΑ. 

Μιλάμε, άραγε, μόνο για στα-
γονίδια; Στην ταινία «Μαθήματα 
Αμερικανικής Ιστορίας», συνειδη-
τοποιούμε ότι το να γίνει ένας νέος 
ναζιστής, δεν θέλει πολλή προσπά-
θεια. Αρκεί να ακούσει την ακραία 
ρητορική του υποψηφίου των Ρε-
πουμπλικανών. Αν όλα αυτά μπο-
ρούν να γίνουν «εδώ», όπως έλεγε 
στο ονομαστό βιβλίο του Σίνκλερ 
Λιούις; Μα, έχουν γίνει ήδη μία 
φορά, γιατί όχι δεύτερη; Ακόμη 
και ως επικίνδυνη φάρσα. 

Μαθήματα 
Αμερικανικής Ιστορίας

Της ΖΩΗΣ ΚΑΡΑΜΗΤΡΟΥ

«Το βλέπεις αυτό;» λέει ο Ντέρεκ 
Βίνγιαρντ (Εντουαρντ Νόρτον) 

– κάτω από την άσπρη φανέλα, 
η σβάστικα στο στήθος του. «Αυ-
τό σημαίνει μη ευπρόσδεκτος». 

«Μαθήματα Αμερικανικής 
Ιστορίας»: ασπρόμαυρα πλάνα 
για το παρελθόν, σκληρά, γεμάτα 
μίσος, βία, τα βλέμματα δείχνουν 
την ίριδα της Αμερικής στα χει-
ρότερά της. Ωστόσο, ο Τόνι Κάγιε 
στο σκηνοθετικό του ντεμπούτο, 
αποκηρύσσει την τελική κόπια 
που δεν έχει το δικό του μοντάζ. 
Το αρχικό μοντάζ θεωρήθηκε κα-
ταστροφή. Ακολούθησε το μο-
ντάζ από τον ίδιο τον Νόρτον, 
αλλά ο Κάγιε απαίτησε το όνο-
μά του να μπει με ψευδώνυμο, η 
ταινία δεν τον αντιπροσώπευε. Ο 
ίδιος, σε καθεστώς νευρικής κρί-
σης, σαμποτάρισε όπως μπορού-
σε την ταινία, ξοδεύοντας πάνω 
από ένα εκατομμύριο δολάρια! 
Ομως, έχει δώσει ένα φιλμ-σημείο 
αναφοράς μέχρι και σήμερα και ο 
Νόρτον κέρδισε την υποψηφιότη-
τα για Οσκαρ πρώτου ανδρικού. 
Ειρωνεία: το Οσκαρ εκείνης της 
χρονιάς κερδίζει το «Η ζωή είναι 
ωραία». Η ατάκα του Βίνγιαρντ 
θα ταίριαζε και  στις δύο: «Η ζωή 
είναι πολύ μικρή για να την πε-
ράσεις οργισμένος».

Ο ιμπεριαλισμός 
της Σίλικον Βάλεϊ
Του ΜΑΝΩΛΗ ΑΝΔΡΙΩΤΑΚΗ

Στη Σίλικον Βάλεϊ οι Αμερικανοί 
συνδύασαν τον οικονομικό προ-
σανατολισμό της ελεύθερης αγο-
ράς με την κοινωνική κινητικό-
τητα και την αδιαπραγμάτευτη 
πίστη στην καινοτομία. Το με-
γαλύτερο επίτευγμα αυτής της 
ευφυούς επένδυσης ήταν και πα-
ραμένει η επίδραση της τεχνολο-
γίας πάνω στον ανθρώπινο πολι-
τισμό. Ποιος μπορεί σήμερα να 
φανταστεί τη ζωή χωρίς Ιντερνετ 
και χωρίς υπολογιστές; Η «κοιλά-
δα του πυριτίου» θεμελίωσε τον 
σύγχρονο πολιτισμό και ενίσχυ-
σε την ηγεμονία των ΗΠΑ στον 
κόσμο. Πριν από μερικές δεκαε-
τίες ασκούνταν κριτική στον πο-
λιτισμικό ιμπεριαλισμό του Χό-
λιγουντ, σήμερα μιλάμε για τον 
τεχνολογικό ιμπεριαλισμό της 
Σίλικον Βάλεϊ. Βεβαίως, όπως κά-
θε αυτοκρατορία, έτσι και αυτή 
κάποια μέρα θα παρακμάσει. Ως 
τότε, η υποδομή του πολιτισμού 
μας θα έχει τη σφραγίδα κολοσ-
σιαίων εταιρειών που αναπτύχθη-
καν στη δυτική ακτή των ΗΠΑ, 
σε αυτή τη γωνιά της γης που 
έχει τους περισσότερους περίερ-
γους ανθρώπους ανά τετραγωνι-
κό εκατοστό.

Αρνητές του ονείρου, 
υμνητές της Αμερικής

Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΤΣΑΚΝΙΑ

Greatful Dead: Μουσικά, άντλησαν 
από τα blues και από τη folk, την 
bluegrass, τις αγγλικές μπαλά-
ντες. Κοντολογίς, από την αμε-
ρικανική παράδοση, μαύρη και 
λευκή. Στο μείγμα πρόσθεσαν 
μεγάλες δόσεις ψυχοτρόπων ου-
σιών και πήραν τους δρόμους με 
οδηγό του λεωφορείου τον Νιλ 
Κάσιντι, φίλο του Κέρουακ και 
ήρωα του «Στον δρόμο». Οπως 
οι Beat, υπήρξαν αρνητές του 
αμερικανικού ονείρου και, ταυ-
τόχρονα, υμνητές της Αμερι-
κής. Τραγούδησαν την ύπαιθρο 
και τις πόλεις, την έρημο και τη 
θάλασσα, τους ήρωες και τους 
απόκληρους, τραγούδησαν ακό-
μη και την πλήξη πίσω από την 
αμερικανική βιτρίνα, όπως την 
κατέγραψε και ο φωτογραφικός 
φακός του Ρόμπερτ Φρανκ το 
1955-57. Την ακριβέστερη πε-
ριγραφή αυτού του μοναδικού 
αμερικανικού φαινομένου την 
οφείλουμε στον Μπιλ Γκρέιαμ: 
«Οι Dead δεν είναι οι καλύτεροι 
σε αυτό που κάνουν, είναι απλώς 
οι μόνοι που το κάνουν». 

Η «βαθιά» Αμερική και η «άλλη»
Είναι, τελικά, δύο διαφορετικοί κόσμοι που συνυπάρχουν ή μήπως πρόκειται για τις δύο όψεις του ιδίου νομίσματος;

«American Gothic», του Γκραντ Γουντ (1930). Ενας από τους διασημότερους πίνακες της αμερικανικής ζωγραφικής του 20ού αιώνα, απει-
κονίζει έναν αγρότη από τις μεσοδυτικές πολιτείες και την κόρη του. Τα μοντέλα που επέλεξε να ζωγραφίσει ο Γουντ ήταν η αδελφή του, Ναν, 
και ο δρ Μπάιρον Μακίμπι, ο οικογενειακός οδοντίατρός τους.



ΚΥΡΙΑΚΗ
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ΟΙ ΤΟΠΟΙ ΜΑΣ ΕΙΝΑΙ ΠΑΝΤΑ ΣΤΗΝ ΚΑΡΔΙΑ ΜΑΣ

Το χθες και το σήμερα

Οι άνθρωποι και τα έργα τους

Η δημιουργικότητα, η έμπνευση
και οι σύγχρονες προκλήσεις

Η ΨΥΧΗ ΕΝΟΣ ΝΗΣΙΟΥ
ΣΕ 260 ΣΕΛΙΔΕΣ
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